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Євромайдан у листопаді 2013 року 
на Чернігівщині постав невипадко-

во й не на порожньому місці, а був скла-
довою третього етапу боротьби україн-
ського народу за суверенну й незалежну, 
демократичну, соціальну, правову дер-
жаву. З кінця 80-х років ХХ століття йому 
передували масові протести й відкрите 
протистоян ня активних громадян і вла-
ди, що отримали назву «Майдан». Ці події 
змінили суспільство й владу, увійшовши в 
історію як Українська національно-демо-
кратична революція (1990-1992) та Пома-
ранчева революція (2004-2005). 

Головним досягненням Революції гід-
ності є посилення дієвого українського 
громадянського суспільства та здійснення 
реальної декомунізації України, що при-
скорило формування української політич-
ної нації. Адже після ухвалення за участю 
комуністів (після невдалого московсько-
го двірцевого перевороту) Акту проголо-
шення незалежності України 24 серпня 
1991 року і проведення Всеукраїнсько-
го референдуму 1 грудня того ж року не 
було здійснено реальної декомунізації, а 
тим паче деколонізації українського полі-
тичного, культурного, топонімічного та ін-
формаційного простору. 

Українське громадянське суспільство, 
яке завдяки дисидентам-шістдесятникам 
та рухівцям – борцям за незалежність 
України – вчергове набрало сили з кінця 
80-х років минулого століття, загартоване 
Помаранчевою революцією, стало рушій-
ною силою всенародного спротиву втор-
гненню московських комуно-нацистських 
терористів 24 лютого 2022 року та зміц-
нило віру українського народу в перемогу 
над рашизмом у великій визвольній війні.

Для розуміння процесу становлення 
дієвого українського громадянського су-
спільства вкрай важливо зберегти по «га-
рячих слідах» факти щодо участі в подіях 
як представників влади, так і активістів 
громадянського руху на місцевому рівні.

Український інститут національної 
пам’яті у 2015-2016 роках здійснив спро-
бу зібрати і зберегти свідчення учасників 
Революції гідності, зокрема й Чернігівщини, 
в рамках проєкту «Майдан: усна історія» 

та видати їх у збірнику «Майдан від пер-
шої особи. Регіональний вимір». 

Представлений читачам збірник є про-
довженням цього видання та доповнен-
ням на основі першоджерел з місцевих 
інтернет-видань. 

Перший розділ «Стисла хроніка ос-
новних подій» є викладенням в хроно-
логічному порядку подій, починаючи з 
першого мітингу-пікету 22 листопада і 
розгону безстрокової мирної акції-мітин-
гу «Євромайдан Чернігів» 25 листопада 
2013 року, які висвітлюють динаміку подій 
Революції гідності на Чернігівщині.

У другому розділі «Чернігівський 
Євро майдан в інтернет-виданнях» зібра-
но, приведено до чинного українського 
правопису й упорядковано за хронологі-
єю повідомлення в інтернет-виданнях про 
події, діяльність органів влади, правоохо-
ронних органів, осередків партій і громад-
ськості під час Революції гідності на Чер-
нігівщині.

До четвертого розділу увійшли спо-
гади, роздуми організаторів чернігівсько-
го Євромайдану та учасників Революції 
гідності на Чернігівщини, які не увійшли 
до збірника Українського інституту на-
ціональної пам’яті «Майдан від першої 
особи. Регіональний вимір» (Випуск 3. 
Частина 2. Львівська – Чернігівська об-
ласті. Київ 2018), що додають до стислої 
хронології подій, сухих повідомлень ін-
тернет-видань живих емоцій і вражень від 
активних учасників цих історичних подій.

Збірник не претендує на повноту те-
матики і фактів. Головне його завдання – 
представити хроніку подій і факти за 
матеріалами місцевих інтернет-видань,  
сприяючи збереженню пам’яті про Євро-
майдан і його учасників.

Сподіваюся, що «ЧЕРНІГІВСЬКИЙ ЄВРО -
МАЙДАН. ХРОНІКА, ФАКТИ, СПОГА ДИ» ста-
не у нагоді всім, хто цікавиться історією 
Чернігово-Сіверського краю, та збереже 
для дослідників інформацію з сайтів міс-
цевих інтернет-видань і спогади для ство-
рення правдивого літопису незалежної, 
соборної, демократичної України.

ПЕРЕДМОВА
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2013 рік
22 листопада

16:00. Представники політичних партій Народний Рух України, ВО «Батьківщина», 
ВО «Свобода», «Демократичний Альянс» і небайдужі громадські активісти без 
використання партійної символіки провели біля будинку Чернігівської обласної 
державної адміністрації мітинг-пікет і висловили протест проти рішення уряду 
України призупинити процес підготовки до укладання Угоди про асоціацію з Єв-
росоюзом, вимагали підписати Договір про Асоціацію України та Європейського 
Союзу на Вільнюському саміті.

23 листопада

16:00. Чернігівська обласна організація політичної партії «Демократичний Альянс» 
за підтримки Чернігівської міської молодіжної громадської організації «Центр про-
гресивної молоді «Апельсин» розпочали безстрокову мирну акцію-мітинг «Євро-
майдан Чернігів», встановивши намет і апаратуру в центральному сквері* біля 
Красної площі в Чернігові. 
Близько 22:00. Суддя Чернігівського окружного адміністративного суду Олек-
сандр Заяць за позовом начальника юридичного відділу Чернігівської міської ради 
Павла Вовка заборонив Чернігівській обласній організації політичної партії «Де-
мократичний альянс», іншим суб’єктам (фізичним та юридичним особам, громад-
ським об’єднанням та політичним партіям, в т. ч. зі статусом юридичної особи) 
під час проведення мирних масових зібрань (пікетування, хода, демонстрація, мі-
тинг тощо) встановлювати малі архітектурні форми (намети, кіоски, навіси, в т. ч. 
тимчасові та пересувні), використовувати звуко- та кіновідтворюючу апаратуру з 
23 листопада 2013 року по 7 січня 2014 року на Красній площі м. Чернігова та при-
леглих вулицях Шевченка, Магістратській, Гетьмана Полуботка й проспекті Миру.

24 листопада

12:00. У центральному сквері біля Красної площі в Чернігові відбулося багатолюд-
не народне віче під прапорами України та Євросоюзу на підтримку євроінтеграції 
України, під час якого збирали підписи під зверненнями до влади та кошти на під-
тримку акції. Звернення до Президента України з вимогою підписати договір про 
асоціацію з Євросоюзом своїм підписом підтримали 657 чернігівців, а добровільні 
пожертви на підтримку безстрокової акції «Євромайдан Чернігів» зібрали в сумі 
2 336 гривень.

25 листопада

12:00. Судові виконавці на чолі з Андрієм Рокачем під охороною міліції та спецпід-
розділу «Беркут» на чолі з полковником міліції Едуардом Гребенюком, працівники 
міських комунальних служб Чернігівської міської ради, незважаючи на протести 
учасників акції, депутатів місцевих рад, незаконно брутально знесли й вивезли 

І. СТИСЛА ХРОНІКА
ОСНОВНИХ ПОДІЙ

* Сквер Магдебурзького права (з 21.02.2023 р.)
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намет, апаратуру і майно учасників безстрокової акції «Євромайдан Чернігів». 
Громадського активіста Станіслава Тавлуя, який на знак протесту намагався 
здійснити самоспалення, затримали співробітники спецпідрозділу міліції «Беркут» 
та склали акт про здійснення ним адміністративного правопорушення.
16:00. У Чернігові в приміщенні обласної організації Всеукраїнського товариства 
«Просвіта» імені Тараса Шевченка відбулася пресконференція потерпілих під час 
розгону Євромайдану Станіслава Тавлуя, Ірини Черенько, Сергія Соломахи, Світ-
лани Жимолостнової, Володимира Сергеєнка. Після цього потерпілі та громад-
ські активісти зайняли залу засідань Чернігівської міської ради, вимагаючи від 
міського голови Олександра Соколова надати пояснення щодо підстав знесення 
Євромайдану. Секретар міської ради Олег Шеремет і перший заступник міського 
голови Сергій Андрос, посилаючись на відсутність міського голови в Чернігові, 
пообіцяли протестувальникам забезпечити зустріч з міським головою наступного 
дня.
18:00. У центральному сквері біля Красної площі в Чернігові обурені діями влади 
громадські активісти ухвалили рішення проводити щодня народне віче з 18:00 і 
запросили міського голову взяти в ньому участь.

26 листопада

Обіцяна напередодні зустріч Чернігівського міського голови Олександра Соколо-
ва з громадськістю не відбулася. Секретар міської ради Олег Шеремет звинуватив 
активістів у захопленні будівлі міської ради. Через його погрози викликати міліцію 
активісти Євромайдану залишили малу залу міськвиконкому і на знак протесту 
пікетували міську раду.
11:00. Біля пам’ятника Тарасові Шевченку в м. Прилуки за ініціативою місцевої 
координаційної ради захисту української державності відбулося народне віче на 
підтримку євроінтеграції України.
Правління Чернігівської обласної організації Всеукраїнського товариства «Про-
світа» імені Тараса Шевченка заявило про підтримку євроінтеграційних прагнень 
українців і висунуло вимогу до державної виконавчої служби та міліції виконати 
ухвалу Чернігівського окружного апеляційного суду від 23 листопада 2013 року 
про заборону встановлення малих архітектурних форм у центрі Чернігова, демон-
тувавши незаконно встановлені більше 7 років тому намети прихильників Україн-
ської православної церкви Московського патріархату біля Катерининської церкви.
18:00. У центральному сквері біля Красної площі в Чернігові відбулося народне 
віче на підтримку підписання Україною асоціації з Європейським Союзом. При 
цьому працівники судової виконавчої служби намагалися припинити захід на 
20-ій хвилині після його початку.

27 листопада

10:00. Біля приміщення Чернігівської обласної ради відбувся мітинг-пікет з вимо-
гою підтримати ініційоване фракцією ВО «Батьківщина» в обласній раді звернен-
ня на адресу Президента України, Прем’єр-міністра України та Голови Верховної 
Ради України щодо підписання Угоди про асоціацію з Європейським Союзом.
Активісти Євромайдану письмово звернулися до Чернігівського міського голови з 
проханням зустрітися з ними на черговій акції на підтримку підписання асоціації 
з ЄС та висловили свою позицію щодо подій 25 листопада, коли міські комуналь-
ні служби брутально знесла їх намет, пошкодили оргтехніку та інші матеріальні 
цінності.
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12:00. На Красній площі в Чернігові студенти провели флешмоб «Україна – 
це Європа» на підтримку євроінтеграції України. 
15:00. На центральній площі м. Мена відбувся мітинг, під час якого активісти міс-
цевих осередків Народного Руху України і ВО «Батьківщина» зібрали 63 підписи 
під резолюцією про підтримку євроінтеграційного курсу України.
18:00. У центральному сквері біля Красної площі в Чернігові зібрався Євромайдан. 

28 листопада

11:00. На Чернігівській площі м.Бахмач зібралося близько пів сотні активістів 
та прихильників асоціації з Євросоюзом, організованих місцевим осередком ВО 
«Свобода». Учасникам заходу зачитали резолюцію мітингу та вимоги до влади. До 
мітингарів вийшов міський голова.
18:00. Народне віче в Чернігові пройшло у форматі «чаювання» і написання поба-
жань Віктору Януковичу. Організатори акції оголосили, що Євромайдан в Черніго-
ві виконав свою місію – задекларував європрагнення чернігівців, однак прихиль-
ники євроінтеграції вирішили проводити традиційні віча до Вільнюського саміту.

29 листопада

18:00. У Чернігові на народному вічі прихильники євроінтеграції висловили обу-
рення щодо непідписання Віктором Януковичем Угоди про асоціацію з Європей-
ським Союзом та невнесення до порядку денного сесії Чернігівської міської ради 
звернення до Президента України з вимогою підписати Угоду про асоціацію з Єв-
росоюзом, а також закликали вирушати до Києва, де вирішується доля України. 

30 листопада 

18:00. У центральному сквері біля Красної площі в Чернігові зібралися близько 
сотні чернігівців, обурених побиттям студентів уночі на майдані Незалежності в 
Києві. Про це розповіли учасники цих подій – громадські активісти Олександр 
Рись, Станіслав Тавлуй та Ірина Черенько, які закликали всіх 1 грудня їхати на 
протестну акцію до Києва. Їх розповідь про події була показана по міському ка-
бельному телеканалу «Дитинець». 

1 грудня

12:00. У центральному сквері біля Красної площі в Чернігові близько пів тисячі 
чернігівців узяли участь в мітингу на підтримку Євромайдану в Києві. Його учас-
ники закликали людей до акцій протесту й вимагали відставки чинної влади.
У Всеукраїнському вічі на підтримку євроінтеграції та проти діючої влади у Києві 
взяли участь чернігівці – активісти Євромайдану. Після повернення ввечері з Киє-
ва вони провели мітинг на Красній площі в Чернігові, розповівши про враження 
від побаченого.

2 грудня

Голова Чернігівської облдержадміністрації Володимир Хоменко звернувся до «ша-
новних жителів Чернігівського краю» у зв’язку з подіями, що призвели до силово-
го протистояння, внаслідок чого сталося побиття людей на майдані Незалежності 
в Києві. Він наголосив, що Президент України Віктор Янукович засудив дії, що 
відбулися 30 листопада, і доручив провести об’єктивне розслідування. Володимир 
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Хоменко звернувся до жителів області з проханням не піддаватися на провокації 
з боку окремих політичних сил та осіб.
Президія Чернігівської обласної ради ухвалила звернення до Президента Украї-
ни, Голови Верховної Ради України, Прем’єр-міністра України та жителів облас-
ті, яким, зокрема, одночасно визнала недопустимими дії правоохоронних органів 
щодо обмеження прав і свобод громадян на проведення мирних зібрань, що при-
звели до силового протистояння в Києві на майдані Незалежності в ніч з 29 на 30 
листопада, та засудила дії провокаторів, які намагаються дестабілізувати ситуа-
цію, закликаючи людей до насильницького захоплення адміністративних будівель 
і вчинення інших протиправних дій.
Представники політичних партій, громадських організацій області й міста Черніго-
ва в приміщенні Чернігівської обласної ради провели установчі збори та брифінг, 
на якому оголосили про створення Чернігівського обласного штабу національ-
ного спротиву з метою координації народного волевиявлення після жорстокого 
побиття «Беркутом» мирної акції та виходу мільйонів українців на протести. До 
штабу, зокрема, увійшли представники обласних організацій політичних партій 
ВО «Батьківщина» (Олександр Кодола), Народного Руху України (Володимир Сту-
пак), ВО «Свобода» (Євген Малецький), «УДАР» (Віктор Лазар) та громадських 
організацій: товариства «Просвіта» імені Тараса Шевченка (Василь Чепурний), 
козацтва (Георгій Яхимович), підприємців (Ірина Березинець), громадської орга-
нізації «Центр прогресивної молоді «Апельсин» (Станіслав Тавлуй) та інші. Оголо-
шено, що такі штаби будуть створені в кожному місті й районі області. 
11:00. У м.Ніжин студенти провели акцію протесту, організувавши ходу вулиця-
ми міста від Державного університету імені Миколи Гоголя до Ніжинської міської 
ради. Протестувальники закликали не бути байдужими, приєднуватися до акцій 
протесту, щоб зупинити свавілля влади й міліції.
Зранку біля «Мегацентру» в Чернігові відбулася акція протесту студентів, обуре-
них діями влади в Києві. Вони закликали до проведення студентських страйків. 
13:30. У центральному сквері біля Красної площі в Чернігові встановлено наме-
ти громадських приймалень народних депутатів України Руслана Марцінківа (ВО 
«Свобода») та Валерія Дубіля (ВО «Батьківщина»).
15:00. У Чернігові до страйку студентів приєдналися працівники центрального 
ринку та члени профспілки підприємців, які оголосили про участь у щоденних 
протестах з 18:00.
18:00. Традиційно з виконання гімну України розпочався чернігівський Євромай-
дан, який зібрав близько пів тисячі людей.

3 грудня 

У Чернігові створено міський штаб спротиву, до якого увійшли представники по-
літичних партій та громадських організацій для координації дій чернігівців як на 
майдані Незалежності в Києві, так і під час проведення акцій у Чернігові. Штаб 
національного спротиву закликав чернігівців долучатися до загальнонаціональної 
акції спротиву і запросив на мітинги, які відбуватимуться щоденно в центрально-
му сквері біля Красної площі з 18:00 до 20:00.

4 грудня 

12:30. З Красної площі в Чернігові більше 40 легкових автомобілів з україн-
ськими прапорами та символікою Європейського Союзу виїхали на підтримку 
Євромайданів у столиці України і в Чернігові. Учасники автопробігу закликали 
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приєднуватися до них інших автомобілістів та приходити на міський Євромайдан 
о 18:00 щовечора.
У центральному сквері біля Красної площі в Чернігові встановлено намет- 
приймальню народного депутата України В. Дубіля, діжку для обігріву, відкритий 
мікрофон, розпочато збір та передачу допомоги столичному Євромайдану.
Увечері в центрі м. Прилуки півтора десятка школярів старших класів влаштували 
флешмоб зі збору побажань учасникам Євромайдану для висвітлення в соціаль-
них мережах. Через місцевий штаб національного спротиву вони передали поба-
жання на Майдан в Київ.

5 грудня 

18:00. У центральному сквері біля Красної площі в Чернігові відбулося протестне 
зібрання чернігівців.

6 грудня

12:00. З Красної площі в Чернігові відбувся черговий автопробіг на підтримку 
Євромайдану.
Прокуратура м. Чернігова відмовила у відкритті кримінального провадження за 
заявою голови правління Чернігівської міської молодіжної громадської організації 
«Центр прогресивної молоді «Апельсин» Ірини Черенько щодо можливих проти-
правних дій працівників міліції та грабунку майна цієї організації, яке було демон-
товано й вивезено працівниками комунальних служб міської ради 25 листопада 
2013 року.

7 грудня 

13:00. За рішенням обласного штабу національного спротиву на Красній площі м. 
Чернігова за участі народних депутатів України Валерія Дубіля, Тетяни Слюз, Лі-
лії Гриневич, Руслана Марцінківа, Сергія Аверченка, Андрія Шевченка відбулися 
збори депутатів усіх рівнів Чернігівської області на підтримку вимог українського 
народу до Президента, Уряду і Верховної Ради України. Народні депутати роз-
повіли присутнім про події 30 листопада та 1 грудня і закликали всіх приїхати 8 
грудня до Києва для участі у Всеукраїнському народному вічі.
Після цієї акції за начебто порушення рішення Чернігівського окружного адміні-
стративного суду від 23 листопада 2013 року проти керівника телерадіокампанії 
«Голос України» Леоніда Сенченка, який надав в оренду організаторам зборів де-
путатів усіх рівнів звукову апаратуру, було порушено кримінальне впровадження 
за ч. 1 ст. 382 Кримінального кодексу України.

14 грудня

Біля Київської міської державної адміністрації представники Чернігівського зем-
ляцтва (Микола Звєрєв) встановили позапартійний намет. Інший чернігівський 
намет на майдані Незалежності в Києві встановили біля Будинку профспілок при-
луцькі євромайданівці (Валерій Дубіль). 

17 грудня

Суддя Деснянського районного суду м. Чернігова Руслан Григор’єв відмовив у 
задоволенні клопотання про взяття під домашній арешт Леоніда Сенченка на час 
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розгляду відносно нього кримінального провадження за ч. 1 ст. 382 Криміналь-
ного кодексу України «Невиконання судового рішення», порушеного внаслідок 
подій 7 грудня на Красній площі м.Чернігова, коли Сенченко встановлював сцену 
та надавав звукову апаратуру для озвучування зборів депутатів місцевих рад 
Чернігівщини та депутатів Верховної Ради України.

19 грудня

Громадські організації Чернігівщини підписали відкрите звернення до голови об-
ласної державної адміністрації, Чернігівського міського голови, прокурора області 
та начальника управління Міністерства внутрішніх справ України в Чернігівській 
області, в якому висловили свою стурбованість випадками порушення прав лю-
дини, а саме: порушенням свободи мирних зібрань, свободи висловлювань та 
переконань, що мали місце протягом кінця листопада-грудня 2013 року. Вони 
закликали представників влади утриматися від політично вмотивованих репресій 
щодо учасників і активістів чернігівського Євромайдану, а правоохоронні органи 
– провести об’єктивне розслідування та притягнути до відповідальності посадо-
вих осіб, причетних до подій 25 листопада 2013 року.

20 грудня 

Указом Президента України «з нагоди Дня міліції за вагомий особистий внесок у 
зміцнення законності та правопорядку, боротьбу зі злочинністю, зразкове вико-
нання службового обов’язку та високий професіоналізм» нагороджено орденом 
Данила Галицького полковника міліції Едуарда Гребенюка – заступника началь-
ника УМВС України в Чернігівській області, начальника міліції громадської без-
пеки. Він 25 листопада 2013 року безпосередньо керував погромниками під час 
знесення громадського Євромайдану «Чернігів обирає ЄС!» у центральному скве-
рі біля Красної площі в м.Чернігові. 

23 грудня 

На виконання рішення Всеукраїнського народного віча від 22 грудня 2013 року 
про створення Народного об’єднання «Майдан» Чернігівський обласний штаб на-
ціонального спротиву утворив оргкомітет по створенню обласної організації ВГО 
«Майдан».

24 грудня

13:00. Представники громадських організацій Чернігова, що вимагали від право-
охоронних органів проведення об’єктивного розслідування та притягнення до від-
повідальності посадових осіб за розгін чернігівського Євромайдану 25 листопада 
2013 року, провели у пресклубі «Просвіта» пресконференцію.

25 грудня

Чернігівські журналісти провели пікетування УМВС України в Чернігівській області 
у зв’язку з подіями, які відбулися напередодні вночі в Борисполі, де була жорсто-
ко побита журналістка Тетяна Чорновол. Учасники заходу розгорнули плакати та 
фотографії журналістів, які постраждали внаслідок переслідувань за їх професій-
ну діяльність. Свою позицію щодо ситуації висловили Алла Скорик, Василь Чепур-
ний, Владислав Савенок, Олександр Ломако, Павло Пущенко та інші.
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30 грудня

Громадські активісти в рамках акції «Не пробачимо 30.11!» пікетували Чернігів-
ську міської раду, офіс депутата Владислава Атрошенка, прокуратуру м.Черні-
гова, Чернігівську облдержадміністрацію, міську міліцію та один з офісів Партії 
регіонів. Вони звинуватили міську владу в розгромі чернігівського Євромайдану  
25 листопада 2013 року, наголошували на недопустимості мовчання влади та 
пообіцяли, що будуть усіма силами та засобами інформувати чернігівців про зло-
чинне мовчання, боягузтво і зраду інтересів своїх виборців влади й депутатів.

2014 рік

10 січня

18:00. На Євромайдані у центральному сквері біля Красної площі в Чернігові роз-
почав роботу щоденний Відкритий університет.

11-12 січня

Чернігівська делегація у складі Ірини Черенько та Ігоря Андрійченка взяла участь 
у першому Всеукраїнському форумі Євромайданів у Харкові.
Наступного дня після повернення в приміщенні Чернігівської обласної організації 
Всеукраїнського товариства «Просвіта» імені Тараса Шевченка Ірина Черенько на 
круглому столі «Майдан з погляду громадськості» розповіла про форум Євромай-
данів, його рішення та наголосила, що головна заслуга Майдану в тому, що він 
відроджує гідність. Боротьба йде не за зміну поганого царя на доброго, а за зміну 
системи влади в Україні.

14 січня

У Чернігові проведено установчі збори обласного осередку «Всеукраїнське об’єд-
нання «Майдан». Обрано персональний склад координаційної ради обласної ор-
ганізації в кількості 28 осіб та президію з представників політичних партій ВО 
«Батьківщина», Народного Руху України, ВО «Свобода», «УДАР», «Демократич-
ний Альянс». Координатором обрано громадського діяча Олександра Бондарева.

15 січня

Активісти спільноти «Громадська платформа «Майдан» провели мітинг-пікет біля 
Чернігівської міської ради з вимогою покращити освітлення вулиць міста, органі-
зували ходу з ліхтариками.

17 січня

Апеляційний суд Чернігівської області задовільнив апеляційну скаргу голови 
правління Чернігівської міської молодіжної громадської організації «Центр прогре-
сивної молоді «Апельсин» Ірини Черенько, зобов’язав прокуратуру м. Чернігова 
внести відповідні відомості, зазначені в її заяві про кримінальне правопорушення 
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щодо можливих протиправних дій працівників міліції та грабежу, до Єдиного реє-
стру досудових розслідувань і розпочати досудове розслідування подій 25 листо-
пада 2013 року.

19 січня

Увечері євромайданівці організували ходу з Красної площі центральними вулиця-
ми Чернігова під гаслом «Чернігів, вставай!», «Ні диктатурі!» та пікетували міську 
раду, облдержадміністрацію, прокуратуру, висловлюючи протест ухваленим Вер-
ховною Радою України 16 січня 2014 року «диктаторським» законам.

20 січня 

13:00. У Чернігові в пресклубі «Чиста політика» представники місцевих ЗМІ, 
медіа-профспілок та громадських організацій підписали відкрите звернення із 
засудженням ухвалених із порушенням процедур 16 січня 2014 року більшістю 
депутатів Верховної Ради України кількох законів, які утискають низку прав гро-
мадян на мирні протести, роботу журналістів та громадських організацій. Вони 
закликали народних депутатів від Чернігівщини Владислава Атрошенка, Івана 
Куровського, Ігоря Рибакова, Миколу Рудьковського, які голосували за ці зако-
ни, негайно опротестувати процедуру голосування і відкликати свої голоси під 
згаданими законами.

21 січня 

10:00. Біля Деснянського районного суду м. Чернігова розпочалася акція «По-
хорони демократії» проти спроби запровадити закони, які спричинять введення 
в Україні деспотії. Протестувальники пройшли з похоронними вінками містом і 
пікетували військовий комісаріат, педагогічний університет, обласне управління 
Служби безпеки України, Деснянське відділення міліції, місцеві офіси Партії регіо-
нів і Комуністичної партії України. 
Активісти чернігівських громадських організацій у зв’язку з набранням чинності 
законів, які обмежують свободу слова й зібрань, розіграли фарс з опудалом «дик-
татури»: пройшлися торговими рядами центрального міського ринку, збираючи 
гроші «на пелюшки й памперси новонародженій диктатурі». Завершили ходу біля 
управління Міністерства внутрішніх справ України в Чернігівській області, де про-
демонстрували символічне опудало «диктатури» і висловили надію, що «дитина 
режиму» довго не проживе.

22 січня

13:15. У День Соборності України прапор Європейського Союзу з Євромайдану 
замайо рів над Новозаводською районною радою Чернігова. Його районній раді 
подарували члени Народного Руху України на виконання рішення міської ради від 
30 вересня 2013 року про використання прапора Європи в м.Чернігові.
Засноване депутатами Чернігівської міської ради першого демократичного скли-
кання (1990-1994 рр.) Чернігівське міське громадське об’єднання «Сіверяни», 
підтримане громадськими активістами інших організацій міста, звернулося до 
депутатів Чернігівської міської ради з вимогою створити тимчасову контрольну 
комісію ради для з’ясування правомірності дій або бездіяльності посадових осіб 
міської ради і міськвиконкому, що призвели до неправомірного застосування сили 
проти мирних громадян 25 листопада 2013 року в центральному сквері біля Крас-
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ної площі м.Чернігова. У разі ігнорування вимог депутати залишали за собою мо-
ральне право звернутися до мерій міст-побратимів з ЄС бойкотувати тих поса-
дових осіб міської влади, щодо яких є підозра у причетності до репресій проти 
мирних людей, а також усіх депутатів, які усунулися від захисту конституційних 
прав і свобод чернігівців.
18:00. У центральному сквері біля Красної площі в Чернігові проведено мітинг, 
присвячений Дню Соборності України, та панахиду за загиблими на вулиці Гру-
шевського в Києві. Учасники заходу зі свічками пройшли від Красної площі до 
УМВС України в Чернігівській області, до пам’ятника борцям за волю України біля 
Катерининської церкви. Під час ходи чернігівці співали гімн України, скандували 
«Чернігів, вставай!», закликали містян не бути байдужими.

23 січня

На зустрічі членів президії Громадської ради з головою Чернігівської облдержад-
міністрації Володимиром Хоменком оголошено заяву 6 громадських активістів про 
фактичне впровадження в країні диктатури і оголошення владою громадянському 
суспільству відкритої війни. Активісти повідомили про зупинення їхнього членства 
в Громадській раді до ухвалення нею рішення про засудження кровопролиття, 
влаштованого владою в Києві, розслідування і покарання винних у захопленні 
майна громадських організацій на Євромайдані в Чернігові. Після оголошення зая-
ви Олександр Рись, Павло Пущенко та Василь Чепурний залишили залу засідань.
Увечері місцеві футбольні ультрас і ті, хто відгукнувся на оголошення у соціальній 
мережі «ВКонтакте» про демонтаж пам’ятника Леніну в Чернігові, спровокували 
владу для його «оборони». Для цього були задіяні два автобуси міліції під керів-
ництвом полковника Едуарда Гребенюка, близько двох десятків «тітушок» і двоє 
членів КПУ. Події висвітлювали два телеканали, зокрема «1+1».

24 січня

Начальник УМВС України в Чернігівській області генерал-майор Олександр Ми-
хайлик та прокурор області Максим Говоруха у зв’язку з захопленням «ради-
кально налаштованими людьми» адміністративних будівель обласних державних 
адміністрацій у Львові, Рівному, Івано-Франківську, Хмельницькому і Тернополі 
виступили зі зверненням до жителів Чернігівщини. Вони наголосили, що спроба 
захопити адміністративні приміщення державних установ є грубим порушенням 
громадського порядку, кожен випадок радикалізму та екстремізму буде ретельно 
розслідувано, а винні особи понесуть покарання згідно з вимогами Кримінального 
кодексу України, та попередили про достатність у міліції сил і засобів для захисту 
будівель державних органів.
10:00. У Чернігові під українськими державними прапорами відбулася хода-пі-
кетування «Анатомія підлості влади», ініційована громадським рухом «Черні-
гівський майдан», від пам’ятника Богдану Хмельницькому до установ, які були 
безпосередньо причетні до розгону безстрокової акції «Євромайдан Чернігів» 25 
листопада 2013 року, а саме: міської міліції, прокуратури міста Чернігова, Черні-
гівської обласної прокуратури, Чернігівської міської ради, Чернігівського окруж-
ного адміністративного суду, КП «Дільниця з контролю за благоустроєм міста» (за 
сумісництвом міський офіс Партії регіонів). Учасники заходу хвилиною мовчання 
вшанували пам’ять жертв режиму та виконали гімн України.
18:00. Кількасот прихильників влади пікетували традиційне народне віче за єв-
роінтеграцію на Красні площі в Чернігові та панахиду за загиблими на вулиці 
Грушевського в Києві. 
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Прихильники Віктора Януковича на чолі з Людмилою Скоробагатько, яких було 
майже утричі менше, зосередилися біля центрального входу до будівлі Чернігів-
ської облдержадміністрації й намагалися провокувати учасників народного віча 
вигуками з гучномовця: «Екстремізму – ні!», «Миру – так!», «Янукович – наш 
Президент!». Масового силового конфлікту вдалось уникнути лише завдяки вста-
новленню міліцейського кордону між сторонами і закликам прихильників євроін-
теграції до стриманості.

25 січня

11:00. На Красній площі в Чернігові відбулося чотирьохтисячне народне віче за 
участі народних депутатів Олега Ляшка, Валерія Дубіля, Сергія Аверченка, Русла-
на Марцінківа, яке утворило Народну Раду Чернігівської області в складі опозицій-
них депутатів обласної ради. 
Спроба народних депутатів після закінчення віче зустрітися з керівництвом Черні-
гівської облдержадміністрації, щоб передати резолюцію, ухвалену народним вічем, 
переросла у відкрите протистояння. Міліція та особи в цивільному блокували всі 
входи до приміщення облдержадміністрації, кидали в натовп протестувальників 
світлошумові гранати, захопили шістьох заручників.
Мітингарям на чолі з народними депутатами вдалося лише виламати вхідні двері 
Департаменту економічного розвитку облдержадміністрації. Перемовини між опо-
зиційними народними депутатами й першим заступником голови облдержадміні-
страції Миколою Стрільцем закінчилися перемир’ям і звільненням заручників.
Близько 16:00. Народний депутат Олег Ляшко закликав протестувальників, які 
зібралися біля Чернігівської облдержадміністрації, будувати народний Майдан за 
зразком Києва, комендантом якого оголосив Василя Амельченка. Протестуваль-
ники відступили від приміщення облдержадміністрації, встановили звукопідсилю-
ючу апаратуру, діжку-піч для обігріву людей і почали зводити барикади з шин, 
мішків зі снігом, не перекриваючи рух автотранспорту навпроти приміщення обл-
держадміністрації з боку вулиці Шевченка. 
За фактом замаху на захоплення приміщення облдержадміністрації слідчим відді-
лом УМВС України у Чернігівській області було відкрито кримінальне провадження 
за ч. 1 ст. 341 Кримінального кодексу України «Захоплення державних або гро-
мадських будівель чи споруд» та розпочато досудове розслідування.

26 січня

Активісти впорядковували новобудову біля Чернігівської облдержадміністрації, 
спілкувалися з чернігівцями й гостями міста, пригощали їх чаєм і бутербродами, 
збирали пожертви, теплі речі й медикаменти для Євромайдану. На підтримку на-
родного спротиву було зібрано 14 869 гривень добровільних пожертв.
Влада продовжувала перетворювати будівлю облдержадміністрації у фортецю й 
казарму для силовиків, яких під вечір привезли на відпочинок до облдержадмі-
ністрації на декількох автобусах з Києва. Для цього заґратували вікна й двері, 
забарикадували меблями вікна.

27 січня

Керівництво УМВС в Чернігівській області звернулося до громадян, які планують 
вдень 27 січня брати участь у масових заходах на Красній площі в Чернігові або 
перебувати поблизу місця їх проведення, із закликом не піддаватися на провока-
ції, ігнорувати заклики йти на штурм адміністративних будівель.
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11:45. Близько півтори тисячі чернігівців, які брали участь у народному вічі на 
Красній площі в Чернігові, очолювані народними депутатами Валерієм Дубілем 
та Сергієм Аверченком, ходою рушили до Чернігівської обласної ради. Це було 
несподівано для влади, яка очікувала штурму приміщення Чернігівської облдерж-
адміністрації.
У цей час навпроти будівлі облдержадміністрації прихильники Віктора Януковича 
на чолі з депутатами Чернігівської міської ради Людмилою Скоробагатько, Ігорем 
Москаленком та депутатом обласної ради Арсеном Дідуром провели альтернатив-
ний мітинг під гаслом «Мы за мирний Чернигов» та молебень духовенства УПЦ 
Московського патріархату на підтримку влади, за збереження стабільності, миру, 
порядку й законності в державі. 
Прихильники євроінтеграції після мітингу біля приміщення обласної ради й пе-
ремовин народних депутатів з головою обласної ради Анатолієм Мельником без 
перешкод зайняли фоє, коридори, залу засідань президії обласної ради. Водно-
час діяльності інших управлінських структур, які розташовані в цьому будинку 
(управління юстиції, фінансів, комунального майна тощо), протестувальники не 
заважали. Вони вимагали негайної зустрічі з головою облдержадміністрації Во-
лодимиром Хоменком, скликання позачергової сесії обласної ради, щоб ухвалити 
звернення до Віктора Януковича про припинення кровопролиття, викрадення та 
катування громадян в Україні.
У залі засідань президії Чернігівської обласної ради відбулося перше засідання 
виконкому обласної Народної ради Чернігівщини. Його провів голова виконкому 
народний депутат Валерій Дубіль за участю народних депутатів Сергія Аверченка 
й Руслана Марцінківа. Протестувальники на знак підтримки своїх вимог за рішен-
ням виконкому обласної Народної ради Чернігівщини залишилася в приміщенні 
обласної ради на ніч.
Деснянський районний суд м. Чернігова звільнив від кримінальної відповідально-
сті Леоніда Сенченка, який надав в оренду 7 грудня 2013 року організаторам збо-
рів депутатів всіх рівнів звукову апаратуру, на підставі ст. 1 Закону України «Про 
усунення негативних наслідків та недопущення переслідування та покарання осіб 
з приводу подій, які мали місце під час проведення мирних зібрань». 
УМВС в Чернігівській області видало представникам засобів масової інформації, 
які перебувають на масових заходах, спеціальні розпізнавальні жилети.

28 січня

Пресслужба прокуратури Чернігівської області повідомила, що Чернігівська облдерж-
адміністрація працює у звичному режимі, жодних пікетувальників у приміщенні не-
має, а в приміщені Чернігівської обласної ради знаходяться народні депутати Украї-
ни, депутати обласної та місцевих рад, представники ЗМІ, які ведуть підготовку 
до проведення сесії обласної ради, яка відбудеться 28 січня. Водночас прокурор 
області Максим Говоруха звернувся до мешканців Чернігівщини та закликав не під-
даватися на провокаційні заклики окремих радикально налаштованих осіб.
На позачерговій сесії Чернігівської обласної ради одноголосно ухвалено на основі 
проєкту заяви фракції партії ВО «Батьківщина» в обласній раді політичну резолю-
цію зі зверненням до Верховної Ради України та Президента України скасувати за-
кони України, що обмежують конституційні права та свободи громадян, ухвалені 
Верховною Радою України 16 січня 2014 року, й закликом до звільнення активістів 
і учасників акцій протесту.
Після закінчення сесії протестувальники звільнили приміщення Чернігівської об-
ласної ради.
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1 лютого 

Прихильники режиму Віктора Януковича – захисники Чернігова від «бандер-
логів», зокрема депутати Чернігівської міської ради Людмила Скоробагатько та 
Світлана Федорова, взяли участь у Всеукраїнському екстреному зльоті керівників 
первинних організацій Партії регіонів у Харкові. На зльоті оголошено про ство-
рення Всеукраїнського громадського союзу «Український фронт», символом якого 
обрано «георгіївську» стрічку. 
Чернігівський обласний штаб національного спротиву звернувся до жителів Черні-
гівщини допомогти Євромайдану теплими речами, бронежилетами, касками, нако-
лінниками та іншими захисними засобами через офіси ВО «Батьківщина» (м. Чернігів,  
вул. Пушкіна, 16, 1-й поверх) та Народного Руху України (вул. Щорса, 4).

3 лютого

Увечері активісти чернігівського Євромайдану пікетували громадську приймаль-
ну народного депутата Владислава Атрошенка з вимогою припинити членство у 
фракції Партії регіонів і негайно зустрітися з виборцями, щоб пояснити, чому він 
опинився у цій фракції, якщо балотувався як позапартійний опозиційний канди-
дат. Ні депутат, ні його помічники до пікетувальників не вийшли.

5 лютого 

Близько тридцяти автівок під державними прапорами, плакатами «Автопробіг у 
підтримку Дмитра Булатова» і «Чернігів з тобою, Автомайдан» здійснили автопро-
біг вулицями Чернігова. Учасники акції передали до Чернігівської облдержадмі-
ністрації резолюцію з вимогою припинити практику політичних репресій, терору, 
погроз, морального та фізичного тиску проти учасників акцій спротиву, які трива-
ють в Україні з 30 листопада 2013 року.

6 лютого 

Київський апеляційний адміністративний суд залишив без задоволення апеля-
ційну скаргу Чернігівської обласної організації політичної партії «Демократичний 
Альянс», громадських організацій і активістів на постанову Чернігівського окруж-
ного адміністративного суду від 23 листопада 2013 року в справі за адміністра-
тивним позовом Чернігівської міської ради до Чернігівської обласної організації 
«Демократичний Альянс» про обмеження права на мирні зібрання у зв’язку з по-
діями в приміщенні Чернігівської облдержадміністрації, що мали місце 25 січня 
2014 року і суперечать суті мирного зібрання.

9 лютого

12:00. На Красній площі в Чернігові з ініціативи обласного штабу національного 
спротиву та за участю народних депутатів Сергія Аверченка, Руслана Марцінківа 
відбулося народне віче проти узурпації влади і за проведення позачергових парла-
ментських та президентських виборів. Народне віче засудило народних депутатів 
Владислава Атрошенка і Миколу Рудьковського за зраду виборців – перехід до фракції 
Партії регіонів, голосування 16 січня 2014 року за антидемократичні закони. Активісти 
Євромайдану розгорнули «фотосушки» під гаслом «Майдан там, де ти».
З 12:30 до 13:00. На центральних вулицях міста Чернігова відбувся флешмоб 
«Перехрестя» з метою актуалізації проблеми політичних в’язнів режиму. Його 
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учасники виходили на перехрестя вулиць, зупинки, до установ з плакатами «Ви-
магаємо безумовного звільнення політв’язнів».
Зібрано 1 095 гривень добровільних пожертв на підтримку народного Євромайдану.

11 лютого

Суддя Деснянського районного суду м. Чернігова Володимир Розинко закрив про-
вадження у справі щодо притягнення активіста чернігівського громадського Єв-
ромайдану «Чернігів обирає ЄС!» Станіслава Тавлуя до адміністративної відпові-
дальності за відсутністю в його діях складу адміністративного правопорушення 
під час розгону чернігівського Євромайдану 25 листопада 2013 року.

12 лютого

Відбулося перше патрулювання центру Чернігова представниками народної само-
оборони Чернігівщини, яку очолив Едуард Альохін.

16 лютого 

Відбулися автопробіг вулицями Чернігова й понад тисячне народне віче на Красній 
площі проти корупції, насилля, кровопролиття за участю опозиційних народних 
депутатів Миколи Томенка, Олександра Бригинця, Лілії Гриневич, Сергія Аверчен-
ка, Руслана Зелика, Олега Сиротюка, Валерія Дубіля та Андрія Пишного. Зібрано 
5 471 гривню добровільних пожертв на підтримку народного Євромайдану.

17 лютого

У м. Новгород-Сіверський відбулися хода опозиційно налаштованих містян і на-
родне віче за участю народних депутатів Валерія Дубіля, Сергія Аверченка, Рус-
лана Марцінківа.

19 лютого

Уночі невідомими кинуто пляшку із запальною сумішшю й розбито вікно чернігів-
ського офісу організації Віктора Медведчука «Український вибір» по проспекту 
Перемоги, 139. Ніхто не постраждав.
10:00. На Красній площі в Чернігові відбувся молебень за загиблими 18 лютого в 
Киє ві й мітинг, який завершився ходою до приміщення УМВС у Чернігівській об-
ласті, де пікетувальники вимагали зупинити кровопролиття.
Відбулася пресконференція Чернігівського обласного штабу національного спро-
тиву з вимогою відкликати співробітників чернігівської міліції з Києва, розблоку-
вати дорогу Чернігів-Київ. Організатори оголосили о 18:00 19 лютого 2014 року 
загальну мобілізацію на Красній площі в Чернігові.
18:00. Біля барикади Євромайдану в Чернігові відбулося майже тисячне народне 
віче «Зупинити вбивства». Учасники пройшлися центральними вулицями міста від 
Красної площі до УМВС у Чернігівській області, пікетуючи його з вимогою відкли-
кати чернігівський спецпідрозділ міліції «Беркут» з Києва.

20 лютого

Голова обласної ради Анатолій Мельник оголосив про вихід з Партії регіонів. Він 
мотивував своє рішення бажанням зберегти легітимність обласного представ-
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ницького органу та намаганням консолідувати депутатів для збереження миру та 
стабілізації ситуації на Чернігівщині.

На чернігівському кабельному телеканалі «Дитинець» зі зверненням до черні-
гівської влади й керівників силових структур області виступив народний депутат 
Владислав Атрошенко з вимогою терміново скликати позачергову сесію Чернігів-
ської обласної ради для голосування резолюції щодо втрати легітимності держав-
ної влади в Україні, відставки голови Чернігівської облдержадміністрації за влас-
ним бажанням, допуску громадськості за необхідності до приміщень обласного 
УМВС, СБУ, відкликати всіх відряджених за межі області працівників міліції, СБУ і 
військових, щоб унеможливити подальші людські смерті. 

На позачерговій сесії Ніжинської міської ради після невдалого таємного голосу-
вання за кандидатуру на посаду секретаря ради під тиском громади відбулося 
відкрите голосування. 27 депутатів з 50 новим секретарем міської ради обра-
ли Анатолія Лінника (політична партія «УДАР»), який через відсутність обраного 
міського голови виконуватиме його обов’язки.

18:00. На народному вічі в Чернігові обласний штаб національного спротиву ого-
лосив вимогу про скликання позачергової сесії обласної ради на 21 лютого 2014 
ро ку, повернення міліції до Чернігова й забезпечення нормального функціону-
вання фінансових установ області та підприємств. Резолюцію віча активісти без 
перешкод занесли до приміщення Чернігівської облдержадміністрації та через 
відсутність голови облдержадміністрації Володимира Хоменка передали першому 
заступнику голови Миколі Стрільцю. 

Водночас значна частина мітингарів вирушила центральними вулицями обласного 
центру до офісів Партії регіонів, але їх за звичними адресами не виявилося. Руха-
ючись повз приміщення міської міліції по вулиці Шевченка розлючені, радикально 
налаштовані протестувальники схопили невідомого, якого вони прийняли чи то за 
«тітушку», чи то за міліціонера у штатському, і притягли його на барикаду Євро-
майдану, де відпустили, з’ясувавши особу.

Після цього група найбільш радикальних активістів рушила до офісу обласно-
го осередку КПУ по вул. Воровського, 20 і символічно демонтувала комуністичні 
вивіски на ньому. Деякі з них через незачинений балкон влізли в завчасно за-
барикадоване комуністами приміщення, викинули з нього комуністичні агітаційні 
матеріали, партійну символіку, зокрема бюст Леніна і портрет Сталіна, які було 
негайно розтрощені і спалені під вигуки «Комуняку – на гіляку!» і «Слава Украї-
ні!».

21 лютого

Чернігівський міський голова Олександр Соколов оголосив про вихід з Партії 
регіонів.

Прилуцька міська рада під тиском майже двох тисяч мешканців ухвалила рішення 
демонтувати пам’ятник Леніну, що й було зроблено того ж дня.

У Чернігові на заклик голови обласної організації Всеукраїнського товариства 
«Просвіта» Василя Чепурного учасники народного віча ходою рушили з Красної 
площі до Катерининської церкви, де змусили прихильників УПЦ Московського 
патріархату демонтувати незаконно встановлені більше 7 років тому намети. 

Потім близько 22:00 вони скинули пам’ятник Леніну з постаменту.

На народному вічі зібрали 14 662 гривні добровільних пожертв для підтримки по-
страждалих і родин загиблих на Майдані.



19

22 лютого

На позачерговій сесії Чернігівської обласної ради голова обласної ради Анато-
лій Мельник склав свої повноваження, а перший заступник голови Чернігівської 
обласної державної адміністрації Микола Стрілець оголосив, що голова облдерж-
адміністрації Володимир Хоменко написав дві заяви, а саме: про звільнення з 
посади й про вихід з Партії регіонів.
На цьому засіданні резолюцію про відставку Президента України Віктора Янукови-
ча, притягнення до відповідальності його та осіб, причетних до подій на Майдані, 
підтримав 71 депутат.
На Красній площі в Чернігові на народному вічі відбулося прощання з Героєм Не-
бесної Сотні Андрієм Мовчаном – освітлювачем Національного театру імені Івана 
Франка, який отримав кульове поранення на Майдані в Києві й помер 20 лютого 
від втрати крові. 
Під час народного віча зібрали 2 998 гривень пожертв на похорон Андрія Мовча-
на, що відбувся наступного дня на батьківщині його матері в селі Великі Осняки 
Ріпкинського району.
Майже опівночі після кількох невдалих голосувань за інших кандидатів головою 
обласної ради таємним голосуванням (51 депутат зі 100) обрали представника 
опозиції Миколу Звєрєва (ВО «Батьківщина»).

23 лютого

Демонтовано пам’ятники Леніну в райцентрах Носівка і Сосниця.

24 лютого

Демонтовано пам’ятник Леніну в райцентрі Ічня.
Позачергова сесія Прилуцької міської ради 26 голосами під тиском громади при-
пинила повноваження міського голови Юрія Беркута. Наступного дня секретарем 
міської ради таємним голосуванням (36 із 43 присутніх депутатів) обрано Дмитра 
Барнаша (ВО «Свобода»).
Позачергова сесія Чернігівської міської ради таємним голосуванням (39 голосів з 
51) обрала нового секретаря Владислава Кухаря (ВО «Батьківщина»).

25 лютого

Обласний штаб національного спротиву ухвалив рішення звернутися до керів-
ництва Верховної Ради України з вимогою проведення позачергових парламент-
ських і місцевих виборів та оголосив, що будь-яке призначення кандидатур на 
різні посади без погодження з Майданом, але від його імені розглядатиметься 
штабом національного спротиву як підкилимна гра, як паразитування на ідеях 
Майдану, адже метою Майдану є перезавантаження системи влади, а не заміна 
одних осіб на інших. 

27 лютого

Обласним штабом національного спротиву обговорено варіанти вшанування геро-
їв Майдану, перейменування вулиць у Чернігові та підтримано кандидатуру Олек-
сандра Кодоли на посаду першого заступника голови Чернігівської обласної ради. 
Ухвалено рішення про пікетування сесії Чернігівської міської ради 28 лютого з 
вимогою відставки міського голови Олександра Соколова.



20

28 лютого

Через суперечки й сутички біля трибуни під час сесії Чернігівської міської ради 
оголошено перерву. Міський голова Олександр Соколов у прямому ефірі телера-
діокомкомпанії «Високий Вал» зробив заяву, що напише заяву про відставку після 
вступу в дію повноважень секретаря в повному обсязі через два тижні.

1 березня

У кабельних телемережах Чернігова припинено ретрансляцію телеканалiв НТВ-
мир, ОРТ, РТР-Росiя.

2 березня

О 12:00 на Красній площі в Чернігові відбулося багатотисячне народне віче, яке 
рішуче засудило військову агресію Російської Федерації проти незалежної Україн-
ської держави й закликало об’єднатися всіх українців для захисту територіальної 
цілісності нашої країни.
О 13:30 у центральному сквері біля Красної площі відкрито виставку (у форматі 
«фотосушка») фотографій на тему «Майдан там, де ти! Криваві події лютого».

3 березня

Об 11:30 під будівлею почесного консульства Російської Федерації в Чернігові по 
вулиці Кирпоноса, 7 відбулася мирна акція протесту під назвою «Руки геть від Кри-
му!» з вимогою вивести російські війська з України, повернути військову техніку в 
місця постійної дислокації та зупинити інформаційну війну проти України.
В. о. президента Олександр Турчинов призначив депутата Чернігівської обласної 
ради з фракції ВО «Батьківщина» Володимира Івашка головою Чернігівської об-
ласної державної адміністрації. Уранці кандидатура Володимира Івашка була під-
тримана обласним штабом національного спротиву (при одному голосі, що утри-
мався). Народний депутат України Валерій Дубіль запевнив, що він особисто несе 
відповідальність за цю кандидатуру.

4 березня

Чернігівська обласна рада таємним голосуванням обрала Олександра Кодолу 
(член фракції ВО «Батьківщина») першим заступником голови обласної ради. За 
нього проголосували 64 депутати, 18 були проти, 3 бюлетені виявилися недійсни-
ми. Одержали бюлетені 75 депутатів із 85 присутніх на сесії.
Оголошено про збір підписів під зверненням інтелігенції Чернігівської області до 
земляків із закликом згуртуватися незалежно від політичних поглядів, мови спіл-
кування, релігійної приналежності й зробити все можливе задля збереження і за-
хисту рідної країни.

6 березня

У селі Дягова Менського району встановлено перший в Україні пам’ятник Героям 
Майдану. 
За пропозицією Олександра Соколова Чернігівська міська рада обрала на поса-
ду першого заступника міського голови Миколу Миргородського –помічника-кон-
сультанта народного депутата України Валерія Дубіля. 35 депутатів проголосува-
ли «за», 4 – «проти», 2 – «утрималися».
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7 березня

Обласний штаб національного спротиву одноголосно ухвалив рішення про негай-
не звільнення Миколи Стрільця з посади першого заступника голови Чернігівської 
обласної державної адміністрації. Наголошено, що якщо його звільнення не відбу-
деться найближчим часом, це свідчитиме про таємні домовленості між народними 
депутатами.
Правління обласної організації Всеукраїнського товариства «Просвіта» імені Та-
раса Шевченка направило головам обласної ради й обласної державної адміні-
страції Миколі Звєрєву й Володимиру Івашку звернення зі списком 15 кандидатур 
для призначень на керівні посади. Список був озвучений на засіданні обласного 
штабу національного спротиву.

8 березня

Близько 300 жінок вийшли у Міжнародний жіночий день на Красну площу Чер-
нігова заявити, що вони проти війни, розв’язаної Путіним проти України. Жінки 
були з дітьми й онуками, тримали в руках саморобні плакати «Ні – війні!», «Ми – 
за мир!», «Кохайтеся, а не воюйте!».

9 березня 

О 12:30 у Чернігові на Красній площі відбулося народне віче, у якому взяли участь 
голова Чернігівської обласної ради Микола Звєрєв, перший заступник голови облас-
ної ради Олександр Кодола, народний депутат України Сергій Аверченко, архієпис-
коп Чернігівський і Ніжинський УПЦ КП Євстратій та близько тисячі громадян. Учас-
ники зібрання вшанували 200-річчя від дня народження Тараса Шевченка, засудили 
рішення Російської Федерації про використання збройних сил на території України та 
посягання на державний суверенітет і територіальну цілісність нашої держави.

12 березня 
О 17:30 у Чернігові відбулося народне віче, ініційоване обласними представниц-
твами «Правого сектору», «Самооборони» й «Ніхто Крім Нас», проти призначення 
очільником УМВС України в Чернігівській області екскерівника Харківського УМВС 
Олега Демченка. Після закінчення заходу представники «Правого сектору» поча-
ли збирати підписи проти призначення «харківського варяга».

16 березня 
Обласний штаб національного спротиву провів на Красній площі в Чернігові мітинг- 
віче, на якому висловлено довіру новій владі. Віче ухвалило звернення до жителів 
Чернігівщини «Україна в небезпеці», в якому закликали жителів області посилю-
вати обороноздатність і єдність.

17 березня 

Близько 17:00 пів сотні активістів чернігівського Євромайдану змусили генераль-
ного директора обласної державної телерадіокомпанії «Сівер-центр» Аркадія Бі-
лібаєва написати заяву про звільнення. Активісти давно висловлювали претензії 
щодо роботи компанії, зокрема ігнорування висвітлювання революційних подій у 
країні, місті.
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18 березня 

О 12:30 у дискусійному клубі «Експертна думка» в Чернігові лідер комуністів Петро 
Симоненко в присутності регіонального лідера КПУ Володимира Лещенка і народного 
депутата Віктора Губаря без попереднього оголошення дав пресконференцію. Май-
же всі тези виступу лідера КПУ збігалися з тезами президента Російської Федерації 
Володимира Путіна.

20 березня 

О 15:00 активісти «Правого сектору» у камуфляжі та в масках під стінами будівлі 
обласної міліції протестували проти призначення новим начальником УМВС в Чер-
нігівській області харків’янина Олега Демченка.
Штаб національного спротиву Чернігівської області майже одноголосно підтримав 
кандидатуру начальника управління Міністерства внутрішніх справ України в Чер-
нігівській області Олега Демченка. 
Директор департаменту інформаційної політики Держкомтелерадіо Богдан Червак 
під час зустрічі з колективом Чернігівської ОДТРК наголосив, що обласну дер-
жавну телерадіокомпанію продовжує очолювати Аркадій Білібаєв, який відкликав 
свою заяву на звільнення, написану 17 березня під тиском активістів місцевого 
Євромайдану. Силовий тиск на керівника Чернігівської ОДТРК засудили Націо-
нальна рада з питань телебачення і радіомовлення і представник ОБСЄ з питань 
свободи ЗМІ Дуня Міятович.

21 березня 

Прокурор області Володимир Стеценко повідомив про закриття кримінального 
провадження щодо розгону місцевого Євромайдану 25 листопаду 2013 року через 
відсутність складу злочину.

23 березня

О 12:00 на Красній площі в Чернігові обласний штаб національного спротиву ор-
ганізував недільне народне віче на знак протесту російської окупації Криму. На 
заході обговорили питання загрози нападу на інші українські території й коорди-
нації допомоги українській армії.

24 березня

Громадська рада при обласній державній адміністрації підтримала ініціативу гро-
мадських активістів щодо використання державної символіки для спротиву росій-
ській агресії і звернулася до керівництва області, до керівників недержавних уста-
нов та організацій, комунальних закладів, підприємців, власників торговельних 
мереж, закладів освіти і культури, власників автотранспорту та всіх небайдужих 
громадян із закликом розмістити на своїх приміщеннях державні символи Украї-
ни, зокрема встановити Державний Прапор України й використовувати символи 
Украї ни в повсякденному житті. 
О 15:00 в Чернігівській міській бібліотеці імені М.М. Коцюбинського відкрито фо-
товиставку «Майдан там, де ти!».
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14 листопада

1. Чи справді відбувається «затягивание подписания 
соглашения о евроинтеграции» України?

Звісно, що ні!
Про «затягивание подписания соглашения о евроинтеграции» України будемо 

говорити після повного провалу підписання у Вільнюсі угод про асоціацію і віль-
ну торгівлю з ЄС.

Не знаю, хто кого куди тягне, але поки що продовжується торгівля-продаж України за 
лаштунками між США, Європою (читай ФРН-Франція-Британія), КНР, Росією та Ізраїлем. 
При цьому соборна потужна Україна в Європі не потрібна ні США з Ізраїлем, ні КНР, ні Росії. 
Але ніхто з них, схоже, і не бажає анексії всієї України путінською Росією.

Якщо вони між собою не домовляться, провал спишуть на Януковича, а той оголосить, 
що в усьому винна хвора Юля і вперта «апазіція». 

Прикро, що це може спровокувати «третє розчленування» – поділ України, тобто повто-
рення того, що сталося колись після Андрусівського мирного договору 1667 року між Річчю 
Посполитою і Московською державою та Ризького мирного договору 1921 року між Поль-
щею і Совєтською Росією. Може відбутися фактичне рочленування України на регіони- 
анклави і приєднання частини з них до так званої Об’єднаної Європи (очевидно, шмат-
ками під патронатом Польщі, Румунії, Угорщини), а інших – до так званого СНГ у складі 
трьох монархій Путіна, Назарбаєва, Лукашенка та незалежних держав-губерній: Абхазії, 
Північної Осетії, Придністровсько-молдавської, Кримської, Слобожанської, Донецько-Прид-
ніпровської, Таврійської. 

Правда, Крим може спробувати взяти напрокат і мусульманська Туреччина.
Чому б ні? 
Церкви в Україні до такого поділу давно готові, менталітет більшості електорату – «всьо-

равно і какаяразніца». Армія давно проффесійно-бутафорна, Служба безпеки України –
АУ-АУ! – у схронах, МВС – у бізнесі за принципом «всьо включено», а діти й онуки навіть 
щирих патріотів по закордонах бабло заробляють. 

Нащо така бутафорна потьомкінська, вибачте, регіональна, держава комусь потрібна? 
Ви маєте іншу думку? 
Чому ж не злазите з печі і не викидаєте брехунець-ТV на смітник?

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

14 листопада 2013 року
(https://siver.com.ua/news/chi_spravdi_vidbuvaetsja_zatjagivanie_podpisanija_soglashenija_o_

evrointegraci_ukrajini/2013-11-17-13378)

ІІ. ЧЕРНІГІВСЬКИЙ
ЄВРОМАЙДАН

У ІНТЕРНЕТ-ВИДАННЯХ

2013 рік
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2. У центрі Чернігова близько 100 громадських активістів 
провели акцію на підтримку європейського вибору України

Учасники тримали прапори України та Європейського Союзу. Також на Красній площі 
Чернігова було розгорнуто полотнище стилізованого прапора Європейського Союзу пло-
щею 24 квадратних метри (в центрі кола із зірок на полотнищі був зображений тризуб).

На мітингу оратори з Чернігова та представники районів області говорили про єв-
ропейський вибір українців і необхідність проведення всенародного референдуму щодо 
зовнішньополітичного вибору країни, «щоб політики не могли спекулювати вибором гро-
мадян».

Організатором акції виступили представники громадського руху «Євронаступ».
Лідер руху Сергій Бондарчук пояснив, що представники «Євронаступу» збирають підпи-

си для проведення всенародного референдуму.
«Спочатку планували зібрані підписи повезти до Вільнюса і продемонструвати європей-

ським політикам, що українці підтримують євроінтеграцію. Але тепер розуміємо: підписи 
потрібні в Україні, щоб змусити політиків звернути увагу на думку громадян. 22 листопада 
передамо зібрані підписи до Адміністрації Президента України», – сказав він.

Бондарчук відзначив важливість проведення таких акцій, оскільки «громадяни мають 
показувати, що хочуть бути частиною Європейського Союзу».

На Красній площі було встановлено кілька наметів для збору підписів за європейський 
вибір України.

Раніше опозиція закликала українців вийти на акцію на підтримку підписання Угоди про 
асоціації з Європейським Союзом.

«Чернігівський монітор»
15 листопада 2013 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/17505)

17 листопада

3. У Чернігові після випитого шампанського з таваріщамі 
Лєнін усравсь? 

Факт хуліганства було зафіксовано о 12 годині 30 хв. у неділю, 17 листопада 2013 р.
Для туристичного міста Чернігова, де пам’ятник вождю пролетаріату було до дня міста 

реконструйовано владою і КПУ у 2011 році, це символічна подія. 
Звісно, що це сталося, мабуть, ще увечері в суботу або зранку в неділю, бо біля пам’ят-

ника завжди гуляє багато дітей і міліції.
Однак ні правоохоронці, ні комунальники, ні соратники Ілліча не поспішили навести 

порядок біля пам’ятника. 
Навіть о 20:00 в неділю все залишалося без змін. Хіба що пусту пляшку, мабуть, поцу-

пили безхатьки. 
Прикро!
Адже, як каже влада, ми впевнено рухаємося в Європу.

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

17 листопада 2013 року
(https://siver.com.ua/news/u_chernigovi_pislja_vipitogo_shampanskogo_z_tavarishhami_lenin_

usravs_foto/2013-11-17-13398)
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22 листопада

4. У Чернігові вже готуються підтримати київський 
Євромайдан

Чернігівські активісти вночі 21 листопада почали організовуватися щодо під-
тримки акції в Києві на майдані Незалежності, що вже отримала назву «Євромай-
дан» та відбувається в 9 річницю Помаранчевої революції.

Зокрема, у мережі «Фейсбук» громадські активісти та представники опозиційних полі-
тичних сил поширювали заклики вирушати в Київ на Майдан.

Водночас голова чернігівського обласного осередку партії «Батьківщина» Олександр 
Кодола повідомив, що за його інформацією, працівники ДАІ вже попереджують чернігів-
ських перевізників, щоб ті не везли мітингувальників до Києва. Також Кодола сказав, що 
ніби вже відмінена вранішня електричка на Київ у неділю, 24 листопада.

Також лідер політичної партії «ДемАльянс» Василь Гацько поширив у своєму блозі ін-
формацію, що в Чернігові акцію на підтримку Угоди про асоціацію з ЄС по всій країні коор-
динує Ігор Андрійченко ( 0931184438, I.Andriychenko84@gmail.com).

Як відомо, обурені рішенням Уряду України призупинити підготовку до підписання Угоди 
про асоціацію з Євросоюзом увечері 21 листопада зібралися на майдані Незалежності в Києві.

За повідомленням кореспондента «Української правди», станом на 00:15 22 листопада 
на центральній площі міста висловити невдоволення прийшло близько 1500 людей, їх кіль-
кість постійно збільшується. У центрі також знаходяться кілька автобусів із силовиками.

Небайдужі почали самоорганізовуватися за допомогою соціальних мереж.
Організатори акцій протесту закликають брати із собою теплий одяг, їжу та парасольки.
На Майдан підтримати активістів прийшли опозиційні політики, серед яких і лідери 

«Батьківщини» Арсеній Яценюк, «УДАРу» Віталій Кличко, «Свободи» Олег Тягнибок та 
ексміністр внутрішніх справ Юрій Луценко.

Коли на центральну площу міста їхала машина із звуковою технікою для виступів, її 
заблокували кілька десятків правоохоронців. Однак натовп людей відвоював автомобіль, і 
він доїхав до Майдану.

Раніше активіст ВК «Наступ» повідомляв, що вебтрансляцію камер з майдану Незалеж-
ності о 18:00 вимкнули, однак на час написання повідомлення відео про те, що відбуваєть-
ся на центральній площі, транслюється в мережі «Інтернет».

Як відомо, в четвер Уряд вирішив призупинити процес підготовки до укладання Угоди 
про асоціацію з ЄС.

Парламент у четвер відхилив усі 6 законопроєктів щодо виїзду ув’язнених для лікування 
за кордон.

21 листопада ввечері місія Європарламенту в складі експрезидентів Пета Кокса та Олек-
сандра Квасьнєвського висловили глибоке розчарування рішенням уряду України відклас-
ти підписання Угоди про асоціацію з Євросоюзом і закликали Президента Януковича дотри-
матися своїх обіцянок щодо закону про лікування ув’язнених.

«Чернігівщина: події і коментарі»
22 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6588/v-chernigovi-vzhe-gotuyutsya-pidtrimati-kiyivskiy-evromaydan/)

5. Чернігів збирає Євромайдан о 16:00

Прихильники асоціації з Європейським Союзом сьогодні о 16:00 мають намір 
провести мітинг на центральній, Красній площі, Чернігова перед приміщенням 
обласної державної адміністрації. 

Про це говориться в повідомленні, яке «Високий Вал» одержав на електронну пошту та 
підтвердив телефоном в організаторів акції. 

«Україна йде в Європу!» і «Я обираю ЄС!» – гасла акції.
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«У зв’язку з тим, що в четвер уряд України вирішив призупинити процес підготовки до 
укладання Угоди про асоціацію з ЄС, закликаємо чернігівців вийти до Чернігівської облас-
ної державної адміністрації і сказати владі: «Україна йде в Європу!» і «Я обираю ЄС!»

У п’ятницю, 22 листопада, о 16:00 збираємося біля Чернігівської обласної державної 
адміністрації (вул. Шевченка, 7)».

Події, які почали стрімко розвиватися після вчорашньої заяви уряду, можуть розпоча-
тися 22 числа, як у 2004 році, спричинивши загострення політичної ситуації в країні, коли 
низи не хочуть так жити, як їм диктують верхи. Тим більше, що економічний стан, ситуація 
з виплатами зарплат, боргами казначейства, переписуванням бізнесу на «дядю», як ніко-
ли, сприяє цьому.

«Високий Вал»
22 листопада 2013 року 
(http://svoboda.fm/politics/region/226932.html)

6. Акція Євромайдан у Чернігові

У зв’язку з тим, що в четвер уряд України вирішив призупинити процес підготовки до 
укладання Угоди про асоціацію з ЄС, закликаємо чернігівців вийти до Чернігівської облас-
ної державної адміністрації і сказати владі: «Україна йде в Європу!»

У п’ятницю, 22 листопада, о 16:00 збираємося біля Чернігівської обласної державної 
адміністрації (вул. Шевченка, 7).

Будь ласка, поширюйте інформацію.
Конт. тел 0931184438 – Ігор Андрійченко 

«Чернігівщина: події і коментарі»
22 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6589/aktsiya-evromaydan-u-chernigovi/)

7. Автобуси з Чернігова вже не випускають у київському 
напрямку?

Сьогодні зранку ДАІ вже не випускає автобуси з Чернігова без спеціального 
дозволу.

Як повідомляють читачі «ПіК», інцидент стався біля пішохідного моста через Десну. Дво-
поверховий автобус одного з перевізників зупинили працівники ДАІ. Міліціянти розверну-
ли автобус з вимогою їхати до їх керівництва брати дозвіл на виїзд.

Близько 40 осіб в автобусі 1,5 години простояли під будівлею ДАІ. Далі було вирішено 
добиратися до Києва власним ходом.

В автобусі знаходилися представники однієї з чернігівських фірм, які їхали до Києва на 
корпоративний тренінг.

За інформацією, що надали виданню «ПіК» у пресслужбі ДАІ, цілеспрямовано ніхто ав-
тобуси не зупиняє, проводиться операція «Перевізник – зима 2013», у ході якої перевіря-
ється технічний стан усіх автобусів, крім того, міліціянти зазначають, що прискіпливіше 
ставляться до маршруток у зв’язку з інцидентом, що стався біля Києва, коли від автобуса 
відпало колесо.

«Чернігівщина: події і коментарі»
22 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6590/avtobusi-z-chernigova-vzhe-ne-vipuskayut-u-kiyivskomu-napryamku/)
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8. Затримання чернігівських автоперевізників у київському 
напрямку: позиція ДАІ

На території Чернігівської області з 21 жовтня триває планова всеукраїнська 
профілактична операція «Перевізник – зима 2013», покликана знизити кількість 
дорожньо-транспортних пригод за участю пасажироперевізників.

Громадяни, які регулярно їздять до столиці, ще не забули автопригоду з маршрутним 
автобусом сполученням Чернігів-Київ, у якого під час руху відвалилося колесо і травмува-
ло водія скутера.

Після цього випадку працівники ДАІ ще прискіпливіше перевіряють технічний стан 
транспортних засобів, гуму, самого водія автобуса. Щоденні перевірки здійснюються абсо-
лютно на всіх маршрутах, незалежно від напрямків слідування.

Деякі інтернет-видання вже вбачають у профілактичних заходах, які проводить ДАІ по 
всій державі, певну політичну складову.

Міліція офіційно заявляє, що правоохоронці знаходяться поза політикою і виконують 
свої функціональні обов’язки – забезпечують безпеку дорожнього руху і пасажирських 
автоперевезень.

УДАІ УМВС України в Чернігівській області
«Чернігівщина: події і коментарі»

22 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6599/zatrimannya-chernigivskih-avtopereviznikiv-v-kiyivskomu-napryamku-

pozitsiya-dai/)

9. Український вибір: у Європу чи вкотре до ru.їни

22 листопада 2004 року – початок Помаранчевої революції. Як і будь-яка рево-
люція, вона завершилася реставрацією старого режиму, але дещо в інших формах. 

Безперечно, що отримання незалежності України мирним шляхом чи не впер-
ше відкрило українцям шлях побудови демократичної держави. 

Безумовно, за силових способів завоювання незалежності владу завжди захоплюють 
диктатори. І якщо в диктатора немає «золотого запасу» (ресурсів на зразок дешевої  
нафти, газу або заможних громадян, яких можна пограбувати), то для «ощасливлення» 
патерналістськи налаштованого електорату, який приводить його до влади, він буде ви-
мушений рано чи пізно звертатися за допомогою до інших держав. За таку «допомогу» 
диктатор вимушений розраховуватися суверенітетом країни. 

Тож втрата суверенітету внаслідок цього не забариться. Приклад білоруського народу 
підтверджує цю аксіому. 

Якщо б третій Президент України Віктор Ющенко у 2005 році пішов би шляхом, подіб-
ним до того, яким примушують зараз рухатися Україну Азаров-Рибак-Янукович (побудова 
авторитаризму через розкол суспільства за мовною ознакою), незалежність опинилася б 
під загрозою. 

Кожен, хто проповідує (може, й несвідомо!) авторитаризм в Україні, є ворогом її неза-
лежності і суверенітету! 

Ще з 2006 року відбувається паплюження тих, хто у 2004 році зумів мирним шляхом 
призупинити переможну ходу «донецьких» на Київ. 

Той, кому вдалося хоч раз об’єднати у 2003-2004 роках в Україні фактично необ’єдну-
ване: обидва розколоті РУХи, КУН, СПУ (Мороз), БЮТ (Тимошенко), ПППУ (Кінах), лібе-
ральну РіП (Пинзеник), ЛПУ (Щербань), «Солідарність» (Порошенко), СДПУ(о) (Зінченко), 
Третьякова, Жванію, Плюща і навіть КПУ(Симоненко) – проти злочинного олігархічного 
режиму Кучми-Януковича і перемогти без кровопролиття це зло, повинен стати для нації 
справжнім героєм і прикладом для майбутніх поколінь. 
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Але таким поки не став. Нагадаю, до цього об’єднати українців вдавалося тільки Бог-
дану Хмельницькому в 1648 році проти польських магнатів та рухівцям на референдумі 
1 грудня у 1991 році проти єльцинської Росії. 

Шкода, що дехто не розуміє цього (можливо, підсвідомо тупо боїться наступного об’єд-
нання проти режиму!) і вимагає від цієї людини абсолютно неможливого: перетворення в 
авторитарного диктатора, який знищує заради влади під корінь усіх опонентів і конкурентів. 

Механізм простий: спочатку успішно спаплюжили лідера-пасічника, а потім тих, хто 
йшов за ним, і, нарешті, зараз добивають саму ідею мирного демократичного шляху побу-
дови незалежної України. 

На жаль, серед ура-патріотів сьогодні є забагато охочих штовхнути зневірених у «пома-
ранчевих» ідеалах українців до прірви силового протистояння. Саме це в річницю Пома-
ранчової революції й провокує режим, зриваючи підписання у Вільнюсі угоди про асоціа-
цію з ЄС і зону вільної торгівлі.

Бандитській владі для остаточної перемоги над українським народом конче потрібно, 
щоб їй протистояла ідеологічно подібна їй сила, яка сповідує протистояння і насильство як 
головний аргумент. 

Тоді влада бандитів стає непереможною. Хто б не переміг в силовому протистоянні, на 
який штовхає український народ режим, Україну очікує не СВОБОДА і ЄВРОПА, а ru.їна. 

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

22 листопада 2013 року
(https://siver.com.ua/news/ne_ukrajinskij_vibir_ukrajinu_vkotre_shtovkhajut_do_ru_jini/2013-11-

22-13418-987)

10. Чернігівський Рух закликає прихильників
       євроінтеграції до пікетування
Чернігівський Рух закликає усіх небайдужих чернігівців, прихильників євроінтеграції 

України, об’єднатися для пікетування сьогодні, 22 листопада, о 16 годині будинку обласної 
держадміністрації з вимогою підписання у Вільнюсі Угоди про асоціацію України з ЄС, яку 
підступно зриває влада Азарова-Рибака-Януковича. 

Пресслужба Чернігівської обласної організації
Народного Руху України 

22 листопада 2013 року
(http://unp.net.ua/news/chernigivskij_rukh_zaklikae_prikhilnikiv_evrointegraciji_do_

piketuvannja/2013-11-22-1172)

11. У Чернігові розпочато безстрокову акцію
       «Україні – європейське майбутнє»
Сильний дощ не завадив учасникам акції протесту року – чернігівським органі-

заціям партій «Демократичний Альянс», НРУ, ВО «Батьківщина», ВО «Свобода» 
і товариства «Просвіта» – зібрати ввечері 22 листопада 2013 біля обласної держ-
адміністрації кілька сотень небайдужих чернігівців – прихильників євроінтегра-
ції України, щоб оголосити про початок безстрокової акції «Україні – європейське 
майбутнє» з вимогою підписання у Вільнюсі Угоди про асоціацію України з ЄС, 
яку підступно зриває влада Януковича-Азарова.

Виступаючи на мітингу, керівники цих організацій: Ігор Андрійченко, Володимир Сту-
пак, Олександр Кодола, Володимир Поліщук, Василь Чепурний та інші – висловили обу-
рення рішенням уряду України, прийнятим 21 листопада 2013 року, про призупинення 
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підготовки до укладання Угоди про Асоціацію між Україною та Європейським Союзом. Вони 
вимагали від влади продовження стратегічного курсу на євроінтеграцію України. 

Зокрема, було підкреслено, що це підступне рішення уряду суперечить «Засадам зов-
нішньої та внутрішньої політики України», затверджених Верховною Радою, указом Прези-
дента та попереднім рішенням самого уряду. 

Приймаючи таке рішення, Азаров та його команда стали на шлях зради українських на-
ціональних інтересів. 

У заяві, яку зачитав народний депутат 4-го скликання, голова обласного Руху Володи-
мир Ступак, організатори мітингу закликали чернігівців не тільки взяти участь в акції про-
тесту в неділю, 24 листопада, о 12 годині на Європейській площі в Києві, але й зібратися в 
той самий час і продовжити акцію протесту на Красній площі в місті Чернігові. 

ЗАЯВА
Чернігівських обласних організацій політичних партій та громадських 

організацій у зв’язку з рішенням уряду «Про призупинення процесу підготовки 
до укладання Угоди про Асоціацію між Україною та Європейським Союзом»

22 листопада 2013 року         м. Чернігів 

Повною несподіванкою для всіх стало рішення уряду України призупинити підготовку 
до укладання Угоди про Асоціацію між Україною та Європейським Союзом, яке прийнято 
21 листопада 2013 року.

Курс на євроінтеграцію – це стратегічний напрямок розвитку Української держави. Такий 
курс був затверджений Верховною Радою. Президент Янукович постійно підкреслював, що 
стратегія України – Євросоюз. Він обіцяв усьому народу, що Угода про Асоціацію між Украї-
ною та ЄС обов’язково буде підписана на Вільнюському саміті 28-29 листопада 2013 року. 

Була проведена величезна підготовка щодо підписання асоціації з ЄС: прийняті майже всі 
необхідні закони (крім двох: щодо лікування засуджених за кордоном і про прокуратуру). 

Уже понад два роки державні органи, партії та громадські організації вели підготовку до 
підписання Угоди. 

Рішення уряду суперечить «Засадам зовнішньої та внутрішньої політики України», за-
тверджених Верховною Радою, Указам Президента та попереднім рішенням самого уряду. 

Приймаючи таке рішення, Азаров та його команда стали на шлях зради українських на-
ціональних інтересів. 

МИ ВИМАГАЄМО:
ВІД ВЕРХОВНОЇ РАДИ УКРАЇНИ:
– прийняти до 26 листопада 2013 року всі необхідні закони для підписання асоціації 

України з ЄС. 
ВІД ПРЕЗИДЕНТА УКРАЇНИ:
– скасувати рішення уряду «Про призупинення процесу підготовки до укладання Угоди 

про асоціацію між Україною та Європейським Союзом»; 
– відправити в відставку уряд Миколи Азарова; 
– підписати Договір про асоціацію України та ЄС на Вільнюському саміті.

Голови Чернігівських обласних організації політичних партій: 
«Демократичний Альянс» – Ігор Андрійченко 
Народного Руху України – Володимир Ступак 
ВО «Батьківщина» – Олександр Кодола 
Заступник голови обласної організації ВО «Свобода» – Володимир Поліщук 
Голова Чернігівського обласного об’єднання Товариства «Просвіта» імені Тараса Шев-

ченка – Василь Чепурний
Пресслужба Чернігівської обласної організації 

Народного Руху України 
22 листопада 2013 року
(http://unp.net.ua/news/u_chernigovi_rozpochato_bezstrokovu_akciju_ukrajini_evropejske_

majbutne/2013-11-22-1173)
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12.  Під зливою чернігівці вимагали від влади йти в Європу
У п’ятницю, 22 листопада, чернігівці зібратися біля Чернігівської обласної дер-

жавної адміністрації, щоб висловити свій протест проти рішення уряду України 
призупинити процес підготовки до укладання Угоди про асоціацію з ЄС.

До участі в акції, незважаючи на сильну зливу, приєдналися 150-200 чернігівців.
Акція проходила без партійної символіки – тільки прапори Євросоюзу та державні.
Учасники акції закликали владу продовжити шлях європейської інтеграції.
Крім того, всі охочі мали можливість підписатися на полотні з надписом «Чернігів – єв-

ропейське місто», яке одразу після акції вирушило в Київ на Євромайдан.
Наступна акція на підтримку євроінтеграції запланована в Чернігові на 24 лис-

топада о 12 годині в міському сквері Попудренка*.
Відео телеканалу «Дитинець».

«Чернігівщина: події і коментарі»
22 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6600/pid-zlivoyu-chernigivtsi-vimagali-vid-vladi-yti-v-evropu/)

13. На Чернігівщині комуністи зібрали майже 100 тисяч
       підписів на підтримку референдуму

Комуністи завершили процедуру збору підписів на підтримку проведення всеукраїнсько-
го референдуму про вступ України до Митного союзу Росії, Білорусі та Казахстану. Усього 
зібрано близько 3,5 млн підписів.

Про це 22 листопада 2013 року на пресконференції в дискусійному клубі «Експертна 
думка» повідомили представники Чернігівського обкому Комуністичної партії України Губар 
Віктор Іванович – народний депутат України, секретар обкому КПУ, Давлеткужин Роман 
Рашитович – секретар обкому КПУ, Кистерна Валерія Володимирівна – секретар обкому 
ЛКСМУ.

«Зібрали більше трьох мільйонів підписів», – заявив Віктор Губар. Він запевнив, що їх 
збір проводився в суворій відповідності до законодавства України та вимог Центральної 
виборчої комісії. За словами народного депутата, всі бачили істерію влади і опозиції щодо 
позиції КПУ вступу в Митний союз, проте сьогоднішня ситуація підтвердила правоту позиції 
комуністів і хибність курсу до асоціації з ЄС. Віктор Іванович наголосив, що Компартія лише 
відстоює право народу вирішувати долю України. Це право можливо здійснити, провівши 
референдум, а вибір більшості покаже, в напрямі якого союзу рухатися – Митного чи Єв-
ропейського. 

«Відбулася підміна понять: євроінтеграцію замінили на асоціацію, – зазначив Роман 
Давлеткужин. – А єдине, що б ми отримали, це стати рабами Євросоюзу, а він натомість 
мав би ринок збуту та сировинну базу». Проти такого розвитку подій висловилося близько 
ста тисяч жителів області, що власними підписами підтвердили бажання на вступ України 
до Митного союзу Росії, Білорусі та Казахстану. 

Підтримали позицію КПУ як сільські мешканці, так і містяни, як люди літнього віку, так і 
молодь. Про це повідомила Валерія Кистерна, зазначивши що молоді люди охоче ставили 
підписи за проведення всеукраїнського референдуму, до того ж така ситуація спостеріга-
лась і на Чернігівщині, і на Заході країни.

Комуністи подякували всім, хто поставив підписи на підтримку проведення всеукраїн-
ського референдуму про вступ України до Митного союзу Росії, Білорусі та Казахстану. Та 
зазначили, що не обійшлося без труднощів, у яких, на думку учасників пресконференції, 
велику роль зіграли представники ЗМІ, які нагнітали обстановку навколо акції, але наразі 
всі папери відправлено на перевірку і, якщо волевиявлення 3,5 млн українців не будуть 
визнані, КПУ звернеться за правдою до суду.

* Сквер Магдебурзького права (з 21.02.2023 р.)
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За словами представників КПУ, вони й надалі наполегливо відстоюватимуть право наро-
ду України на формування політики держави і висловлення своєї думки.

Дискусійний клуб «Експертна думка»
«Чернігівський монітор»

26 листопада 2013 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/17800)

14. Чернігівці на Євромайдані в Києві

Група Чернігівських активістів поширила ввечері 22 листопада соціальною ме-
режею «Фейсбук» світлину з зображенням полотнища з надписом «Чернігів – 
європейське місто».

Чернігівці стоять біля Стели Незалежності на київському майдані.
Цікаво, що цей надпис було зроблено за кілька годин до проведення акції Євромайдану 

в Чернігові.
Як відомо, 22 листопада спонтанні мітинги на підтримку підписання Угоди про асоціацію 

з ЄС пройшли в багатьох містах України.
Вони були викликані рішенням Кабінету Міністрів України про призупинення процесу 

підготовки до укладення Угоди про асоціацію між Україною та Євросоюзом.
«Чернігівщина: події і коментарі»

22 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6602/chernigivtsi-na-evromaydani-v-kievi/)

23 листопада

15.  У Чернігові сьогодні розпочинається безстроковий
       Євромайдан. Потрібні волонтери

Організаційний комітет чернігівських громадських активістів та опозиційних 
політичних сил сьогодні ухвалив рішення про початок у Чернігові безстрокової 
акції на підтримку євроінтеграції України.

Як повідомили «ПІК» в оргкомітеті, чернігівський Євромайдан почнуть розгортати вже в 
обід 23 листопада навпроти Чернігівської обласної державної адміністрації зі встановлення 
колонок, проєктору, екрану та гарячого чаю.

«До 18:30 сьогодні, 23 листопада, вся апаратура має бути встановлена», – по-
відомляють організатори і запрошують чернігівців приєднуватися до акції. А в 
неділю, 24 листопада, загальний збір чернігівців запланований о 12 годині.

Організатори просять максимально поширити інформацію: потрібні волонтери в розгор-
танні майдану. Контактний телефон – 0931184438.

Нагадаємо, у п’ятницю, 22 листопада, чернігівці зібралися біля Чернігівської обласної 
державної адміністрації, щоб висловити свій протест проти рішення уряду України призу-
пинити процес підготовки до укладання Угоди про асоціацію з ЄС.

До участі в акції, незважаючи на сильну зливу, приєдналися 150-200 чернігівців.
Акція проходила без партійної символіки – тільки прапори Євросоюзу та державні.
Учасники акції закликали владу продовжити шлях європейської інтеграцію.
Крім того, всі охочі мали можливість підписатися на полотні з надписом «Чернігів –  

європейське місто», яке одразу після акції вирушило в Київ на Євромайдан.
«Чернігівщина: події і коментарі»

23 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6603/u-chernigovi-sogodni-rozpochinaetsya-bezstrokoviy-evromaydan-potribni-volonteri/)



32

16. Євромайдан у Чернігові стоятиме всю ніч

Міліція у Чернігові намагалася не дати встановити великий тент – сцену для 
завтрашнього Євромайдану. При цьому вона посилалася на якесь рішення суду.

Дуже важливо запам’ятати суддю, адже безкарність влади і корумпованість судів не бу-
дуть вічними, і йому все пригадають. Можете вважати це погрозою.

Як наголосив один з органіаторів Євромайдану в Чернігові Олександр Рись, люди будуть 
чергувати всю ніч.

Активіст групи «Збережи старий Чернігів», голова міської організації Народного Руху 
України Сергій Черняков заявив у соцмережах, що саме він подавав заявку на мітинги і 
ніякого рішення суду йому ніхто не приніс. 

Народний депутат України від «Свободи» Руслан Марцінків, який відвідав учасників Єв-
ромайдану, оголосив намет своєю громадською приймальнею. 

Зрештою, якщо міліція хоче зносити цей намет, то спочатку мусить знести намет мос-
ковського патріархату під Катерининською церквою (якраз щодо нього є рішення суду). 
Натомість сьогодні під час скорботних заходів міліція охороняла намет московського без-
законня. 

Василь Чепурний
«Сіверщина»

23 листопада 2013 року
(https://siver.com.ua/news/evromajdan_u_chernigovi_stojatime_vsju_nich/2013-11-23-13427)

17. У Чернігові розпочало роботу «євромістечко»

Організаторами даного заходу виступили активісти та громадські діячі міста.
«Євромістечко» працюватиме цілодобово в міському сквері Попудренка. У такий спосіб 

активісти ЦПМ «Апельсин» підтримали загальноукраїнський Євромайдан.
Увечері, одразу після початку роботи, представники громадських організацій Чернігова 

почали працювати над планом дій та розробкою акцій на найближчі дні. Головне, зазна-
чають організатори, – відійти від політичних лозунгів і пробудити свідомість та гідність 
чернігівців.

Звичайно, погода не дуже сприяє активістам, але вони кажуть, що будуть стояти всю 
ніч.

«Чернігівський монітор»
23 листопада 2013 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/17733)

18. Чернігівський Євромайдан залишається на ніч.
        Міліція каже, що розганяти його не буде

Сцена, яку активісти Чернігова розгорнули на центральній площі на підтримку 
євроінтеграції України, залишиться стояти на ніч. Хоча спочатку міліція намага-
лася заборонити її встановлення, посилаючись на рішення суду. 

Проте рішення суду учасникам акції так ніхто і не показав.
Пізніше до організаторів Євромайдану Чернігова та міліції підійшов народний депутат 

України Руслан Марцінків (ВО «Свобода») та заявив, що поставлена сцена є його депу-
татською приймальнею. Присутні представники міліції вмить змінили свою позицію і по-
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чали заявляти, що ніхто не забороняв встановлювати сцену, мовляв, вони лише просили 
організаторів утриматися від транслювання музики, бо сьогодні день вшанування жертв 
Голодомору.

Тож активісти чернігівського Євромайдану будуть чергувати всю ніч. У неділю, 24 ли-
стопада, загальний збір чернігівців, які підтримують євроінтеграцію, запланова-
ний о 12 годині.

«Чернігівщина: події і коментарі»
23 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6606/chernigivskiy-evromaydan-zalishaetsya-na-nich-militsiya-kazhe-shcho-

rozganyati-ne-bude/)

19. Суд швиденько «заборонив» Євромайдан у Чернігові?

Про це «Високому Валу» щойно повідомив очільник місцевого «ДемАльянсу» 
Ігор Андрійченко. 

«Рішення вже готове, зараз нам його принесуть», – сказав він. 
Як повідомлялося раніше, чернігівська міліція і СБУ вирішили порадитися, чи дозволяти 

учасникам Євромайдану використовувати тент від дощу. 
«Силове» начальство було начебто збентежене розмірами тенту.
Проте, схоже, вирішили не вигадувати велосипед і діяти за схемою заборони Конституції 

в суді, тобто шляхом заперечення гарантованого Конституцією права на мирні збори.
«Високий Вал»

23 листопада 2013 року 
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/226958.html)

20. Чернігівський Євромайдан не розходиться: заборонного
       рішення суду так ніхто і не побачив

Рішення суду, яке б забороняло Євромайдан у Чернігові, так ніхто і не побачив. 
Активні громадяни міста чергуватимуть до ранку у центральному сквері Попуд-
ренка, а о 12-й годині в неділю заплановано великий захід з більшою кількістю 
людей. 

Про це «Високому Валу» повідомив очільник чернігівського Клубу молодого політолога 
Олександр Рись.

Активісти принесли великий тент від дощу, який міліція заборонила розгортати, а пізні-
ше послалася на рішення суду, який нібито забороняв проведення самої акції.

Проте рішення суду так ніхто і не побачив. За цей час учасники акції встигли встановити 
сцену, а тентом накрили звукопідсилюючу апаратуру.

За словами Олександра Рися, люди будуть чергувати всю ніч, а міліція не втручається у 
перебіг подій.

«Рішення суду мені не приносили і ніхто не телефонував. Чернігівська обласна організа-
ція Народного Руху України подавала повідомлення про проведення акцій у формі мітингу та 
пікетування на Красній площі 22 (з 16:00 до 18:00) та 24 листопада (з 12:00 до 17:00)», – 
додав до цього коментар у мережі «Фейсбук» активіст і натхненник ініціативної групи «Збе-
режемо старий Чернігів» Сергій Черняков.

Свою акцію чернігівські прихильники євроінтеграції України називають безстроковою.
«Високий Вал»

23 листопада 2013 року 
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/226959.html)
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24 листопада

21. Чернігів почав Євромайдан попри дощ
«Все керівництво міліції казало нам, як це погано ставити тут намет», – розпо-

вів сьогодні на мітингу за євроінтеграцію один з його лідерів Ігор Андрійченко.
Цілу ніч по периметру скверу біля Красної площі, де стоїть тент-намет мітингарів, пере-

бували кілька десятків міліціонерів. З ними щось радився юрист міської ради Вовк. Проте 
ніч минула спокійно: обіцяного рішення суду про заборону зібрань ніхто не приніс.

Мітинг розпочався попри дощ, який знову накрив Чернігів. На початку було більше 200 
людей, вони вишикувалися в чергу, щоб поставити свій підпис за рух України в Європу. 
Люди продовжують прибувати.

«Сіверщина»
24 листопада 2013 року
(https://siver.com.ua/news/chernigiv_pochav_evromajdan_popri_doshh/2013-11-24-13431)

22. 300 осіб мітингували в Чернігові з вимогою підписати
       Угоду про асоціацію з ЄС
Понад 300 людей станом на 13:00 мітингували в Чернігові з вимогою підписати 

Угоду про асоціацію з Європейським Союзом. 
Акція, яка почалася о 12:00, проходить в центральному сквері ім. Миколи Попудренка, 

напроти будівлі державної адміністрації області. 
Учасники тримають державні прапори і прапори ЄС, плакати «Янукович, підпиши Уго-

ду», «Чернігів вибирає ЄС», «Вимагаємо асоціації України з ЄС».
«Своєю присутністю не біля телевізора, а тут або в Києві, ми демонструємо владі й 

уряду, що ми за підписання асоціації України з Європейським Союзом», – сказав один з 
громадських активістів Ігор Андрійченко.

Промовці на акції закликають присутніх домагатися підписання Президентом Віктором 
Януковичем Угоди про асоціацію з ЄС на саміті «Східного партнерства» у Вільнюсі (Литва), 
який пройде 28-29 листопада.

Вони вимагали від Президента забезпечити всі умови для здійснення задекларованого 
раніше Україною європейського вибору.

Учасники акції підписують звернення до Президента з вимогою підписати угоди.
Організатори акції оголосили акцію безстроковою, до закінчення саміту в Вільнюсі, і 

намітили велике зібрання громадян міста о 18:00 у понеділок, 25 листопада.
«Хто хоче взяти участь у роботі постійно діючого намету, просимо прийти на організа-

ційні збори сьогодні, 24 листопада, о 20:00», – сказав активіст Станіслав Тавлуй.
На встановленому екрані періодично показують телевізійну трансляцію з Києва.
Учасників акції охороняють близько 15 співробітників міліції у формі. 

Сава КРАВЧИК спеціально для «Високого Валу»
24 листопада 2013 року 
(http://svoboda.fm/politics/region/226965.html)

23. Чернігівцями за одну годину зібрано більше 300 підписів 
       за євроінтеграцію
Як повідомив один з координаторів чернігівського євромайдану «Чернігів оби-

рає ЄС!» Ігор Андрійченко, за одну годину на Красній площі було зібрано 334 під-
писи учасників акції на підтримку підписання асоціації з Євросоюзом і звернення 
до Верховної Ради України про прийняття до 27 листопада 2013 року всіх необхідних зако-
нів для підписання асоціації України з ЄС та до Президента України з вимогою:

– скасувати рішення уряду «Про призупинення процесу підготовки до укладання Угоди 
про асоціацію між Україною та Європейським Союзом»; 
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– відправити в відставку уряд Миколи Азарова;
– підписати Договір про асоціацію України та ЄС на Вільнюському саміті. 
На 14 годину вже 499 чернігівців підтримали ці вимоги.
Збір підписів за євроінтеграцію і коштів для проведення безстрокової акції «Чернігів 

обирає ЄС!» продовжується! 
Сергій Соломаха

«Сіверщина»
24 листопада 2013 року 
(https://siver.com.ua/news/na_chernigivskomu_evromajdagi_za_odnu_godinu_zibrano_bilshe_300_

pidpisiv_za_evrointegraciju/2013-11-24-13432)

24. У перший день чернігівського Євромайдану зібрано
       657 підписів і 2336 грн пожертв

Уже в перший день чернігівського Євромайдану «Чернігів обирає ЄС!» на 
Красній площі було зібрано 657 підписів підтримки звернення до Верховної Ради 
України прийняти до 27 листопада 2013 року всі необхідні закони для підписання 
асоціації України з ЄС та до Президента України з вимогою:

– скасувати рішення уряду «Про призупинення процесу підготовки до укладання Угоди 
про асоціацію між Україною та Європейським Союзом»;

– відправити в відставку уряд Миколи Азарова; 
– підписати Договір про асоціацію України та ЄС на Вільнюському саміті. 
На підтримку громадського руху «Чернігів обирає ЄС!», який оголосив про проведення 

безстрокової акції, чернігівці пожертвували 2336 гривень. Крім того, чернігівці надали 
учасникам безстрокової акції продукти, оргтехніку та матеріали для наметового містечка. 

Активісти європейського вибору України планують щовечора інформувати чернігівців 
про політичну ситуації в країні та надавати відкритий мікрофон щовечора о 18 годині всім, 
кому небайдуже майбутнє України. 

Символом акції стала синьо-жовта стрічка, яка, на думку учасників акції, символізує 
єдність не тільки України, але й кольори європейської спільноти. 

Збір підписів за євроінтеграцію і коштів для проведення безстрокової акції «Чернігів 
обирає ЄС!» продовжується! 

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

24 листопада 2013 року 
(https://siver.com.ua/news/v_pershij_den_chernigivskogo_evromajdanu_zibrano_657_

pidpisiv_i_2336_grn_pozhertv/2013-11-24-13433)

25 листопада

25. У Чернігові знесли намет Євросоюзу. Намет московської
       церкви міліція охороняє!

Щойно в Чернігові за постановою судді Чернігівського окружного адміністра-
тивного суду О. Зайця судвиконавці під посиленою охороною міліції знесли на-
мет прихильників євроінтеграції. 

Громадські активісти Світлана Жимолостова та Сергій Соломаха захищали намет і озву-
чувальну апаратуру, встановлену на теририторії скверу імені Попудренка(!), до останньо-
го, а Станіслав Тавлуй облив себе бензином і був затриманий міліцією. Після з’ясування 
особи та вимог протестувальників про звільнення його випустили. 
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Міліцією керував заступник начальника Едуард Гребенюк. 
Суддя Заяць заборонив усім партіям, громадським організаціям і навіть фізичним осо-

бам встановлювати малі архітектурні форми і навіть використовувати записувальну техніку 
на центральних вулицях Чернігова (Шевченка, Магістратській, Гетьмана Полуботка) та на 
Красній площі і проспекті Миру аж до 7 січня наступного року. Як це узгоджується з Кон-
ституцією, суддя не пояснив. 

 «Сіверщина»
25 листопада 2013 року
(https://siver.com.ua/news/milicija_ta_sudvikonavci_znesli_namet_evrosojuzu_namet_moskovskoji_

cerkvi_milicija_okhoronjae/2013-11-25-13437)

26. Комунальники демонтували намет громади, що вимагала 
   підписати Угоду про асоціацію з ЄС
Співробітники комунальних служб і судові виконавці демонтували близько 

12:00 у центральному сквері Чернігова намет громадських організацій, що вима-
гали підписати Угоду про асоціацію з Європейським Союзом.

Про це «Високому Валу» повідомив начальник сектора громадських зв’язків управління 
Міністерства внутрішніх справ у Чернігівській області Сергій Бриль.

За його словами, судовий виконавець зачитав рішення Чернігівського адміністративного 
суду про заборону проводити акцію громадської організації.

«Міліція забезпечувала порядок при демонтажі намету», – сказав він.
Бриль додав, що один із протестувальників облив себе бензином і намагався себе підпа-

лити, однак співробітники міліції не дали цього зробити.
Він також повідомив, що під час демонтажу біля Чернігівського адміністративного суду 

міліція затримала невідомих з пістолетами й з’ясовує особи затриманих, походження та 
призначення зброї.

Як повідомляв «Високий Вал», більше 300 осіб станом на 13:00 мітингували 24 листопа-
да в Чернігові з вимогою підписати Угоду про асоціацію з Європейським Союзом.

Організатори акції оголосили акцію безстроковою й запланували великі збори громадян 
міста 0 18:00 у понеділок, 25 листопада.

«Високий Вал»
25 листопада 2013 року 
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/226973.html)

27. Міліція каже, що забезпечувала охорону громадського 
порядку під час виконання рішення суду

Під час демонтажу малої архітектурної форми у сквері ім. Попудренка працівники мілі-
ції здійснювали охорону громадського порядку. З боку правоохоронців заходи фізичного 
впливу до учасників акції не вживалися.

Чернігівським окружним адміністративним судом було винесено постанову про заборону 
під час масових заходів встановлення малих архітектурних форм (наметів, кіосків тощо, в 
тому числі тимчасових та пересувних) і використання звуко- та кіновідтворюючої апарату-
ри. Заборона чинна в період від 23 листопада 2013 року до 07 січня 2014 року включно.

У свою чергу правоохоронці отримали постанову Державної виконавчої служби про за-
лучення працівників міліції до забезпечення охорони громадського порядку.

Не зважаючи на заборону, в сквері ім. Попудренка в центрі м. Чернігова мітингу-
вальники встановили намет та аудіоапаратуру. Судові виконавці довели рішення суду до 
учасників акції, однак ті відмовилися його виконати добровільно. Після цього працівники 
комунальних служб провели демонтаж намету, встановленого всупереч судовій забороні 
на такі дії.
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Під час демонтажу малої архітектурної форми у сквері ім. Попудренка працівники мілі-
ції здійснювали охорону громадського порядку. З боку правоохоронців заходи фізичного 
впливу до учасників акції не вживалися.

Під час забезпечення працівниками міліції охорони громадського порядку до чергової 
частини Чернігівського міського відділу УМВС надійшло повідомлення про те, що на Красній 
площі в районі будівлі Апеляційного суду знаходиться автомобіль з озброєними людьми в 
салоні. До вказаного місця негайно було направлено наряд спецпідрозділу міліції «Бер-
кут». Прибувши на місце події, правоохоронці виявили вказаний автомобіль. У одного з 
громадян, що перебував у його салоні, працівники міліції виявили пістолет.

До місця пригоди прибула слідчо-оперативна група Чернігівського МВ УМВС та співро-
бітники ДАІ, адже водій та пасажири автомобіля справляли враження осіб, які перебувають 
у нетверезому стані. Зброя направлена на експертизу до НДЕКЦ при УМВС. Міліція переві-
ряє громадян, що перебували в автомобілі.

«Чернігівський монітор»
25 листопада 2013 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/17768)

28. Міліція заявляє про людей зі зброєю біля Апеляційного 
суду

Щойно до «Сіверщини» зателефонував начальник центру зв’зків з громадсь-
кістю обласного управління міліції Сергій Бриль і повідомив, що під час знесен-
ня намету прихильників євроінтеграції України на телефон 102 надійшов дзвінок 
про машину з озброєними людьми біля Апеляційного суду Чернігівської області.

«Під час перевірки трьох чоловіків в автомобілі дійсно в одного з них було виявлено 
зброю. Яка вона, травматична чи інша, та особа затриманого з’ясовується», – повідомив 
Сергій Бриль. 

Апеляційний суд знаходиться на Красній площі, на іншій стороні якої був встановлений 
намет прихильників руху України в Європу.

«Сіверщина»
25 листопада 2013 року
(https://siver.com.ua/news/milicija_zajavljae_pro_ljudej_zi_zbroeju_bilja_apeljacijnogo_sudu/2013-

11-25-13438)

29. Прокуратура про знесення Євромайдану: рішення суду 
   повинно бути виконане
Саме так прокоментував прокурор Чернігівської області Максим Говоруха дії 

міліції щодо знесення намету в сквері ім. Попудренка.
За його словами, 23-го листопада Чернігівським окружним адміністративним судом було 

винесено відповідну постанову, якою заборонено проведення будь-яких мітингів, акцій, 
ходи не тільки на Красній площі, але й на прилеглих вулицях Шевченка, Магістратській, 
Гетьмана Полуботка та проспекті Миру.

Сьогодні міська рада звернулася до Державної виконавчої служби, і рішення суду було 
виконано.

Щодо того, що знесений намет – це громадська приймальня народного депутата України 
від ВО «Свобода» Руслана Марцінківа, прокурор області заявив, що особисто до нього нар-
деп з цього приводу поки що не звертався.

«Є рішення суду, воно повинно бути виконане», – наголосив Максим Говоруха.
Володимир Лисенко

для «Чернігівщина: події і коментарі»
25 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6617/prokuratura-pro-znesennya-evromaydanu-rishennya-sudu-povinno-buti-vikonane/)
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30. Під час знесення Євромайдану в Чернігові невідомий  
   міліціонер заважав журналісту знімати

Невідомий представник правоохоронних органів Чернігова навмисно заважав викону-
вати професійні обов’язки кореспонденту сайту «ПіК» під час розгону «євромістечка» в 
Чернігові.

У момент, коли журналіст намагався зафіксувати, як на допомогу по знесенню Євромай-
дану біжать додаткові сили міліції, він став закривати камеру своєю парасолькою.

Незнайомець також відмовився представитися на вимогу журналіста.
Раніше цього чоловіка постійно бачили разом з міліціонерами біля сцени чернігівського 

Євромайдану.
«ПіК» зараз намагається ідентифікувати цього чоловіка.
Як вдалося з’ясувати, прізвище цієї людини Ященко Олександр Михайлович. Посада в 

правоохоронних органах поки невідома.
«Чернігівщина: події і коментарі»

25 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6618/pid-chas-znesennya-evromaydanu-v-chernigovi-nevidomiy-militsioner-

zavazhav-zhurnalistu-znimati/)

31. Пресконференція щодо знесення чернігівського 
   Євромайдану

У Чернігові близько 12:00 судові виконавці разом із співробітниками МВС знес-
ли Євромайдан!

Сьогодні о 16:00 в пресклубі «Просвіта» (м. Чернігів, вул. Воровського*, 10) відбудеться 
пресконференція через знесення чернігівського Євромайдану та знищення майна народно-
го депутата України Марцінківа.

О 18:00 в м. Чернігові в сквері Попудренка відбудеться акція на підтримку підписання 
Україною асоціації з ЄС!

«Чернігівщина: події і коментарі»
25 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6616/pres-konferentsiya-z-privodu-znesennya-chernigivskogo-evromaydanu/)

32. «Я думала, що живу в правовому суспільстві», –
   Ірина Черенько

Пресконференцію учасники Євромайдану в Чернігові, розігнаному за постано-
вою судді Зайця з Чернігівського окружного адміністративного суду, присвятили 
сьогоднішньому погрому Євромайдану.

«Я не спав дві ночі, і тому, коли ця сіра маса кинулася на нас, я облив себе бензином 
і був готовий спалитися», – розповів Станіслав Тавлуй. Свій виступ російською мовою він 
завершив закликом читати Лесю Українку і Василя Стуса: «Там величезне українське сві-
товідчуття!»

Емоційно говорила профспілковий діяч Світлана Жимолостова, ображаючись на партії й 
народних депутатів від Чернігова Владислава Атрошенка та Валерія Дубіля, що не захисти-
ли мітингувальників.

«Ми живемо в одному місті, ходимо по одних вулицях, і оце вчиняти отаке брутальне 
беззаконня?! – говорив громадський активіст Сергій Соломаха. – Чому ні міський голова, 

* вулиця Хлібопекарська (з 24.12.2015 р.)
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ні численні його заступники не вийшли поговорити з людьми, своїми громадянами, а по-
несли в суд подання на знесення Євромайдану?!»

Сергій Соломаха також наголосив, що виконати рішення суду треба до кінця і звільнити 
місто від брудного намету Московського патріархату, адже він знаходиться також на вули-
цях, де обмежив встановлення наметів суддя Заяць. Проте у цій частині рішення чомусь не 
виконується.

Володимир Сергеєнко: «Я звичайний чернігівець, батько двох дітей, для яких хочу кра-
щого життя. І я буду йти до кінця». 

Ірина Черенько, голова громадської молодіжної організації «Апельсин», розповіла про 
знищення апаратури організації судовими виконавцями і наголосила: «Я думала, що живу 
в правовому суспільстві, а виявилося – в поліцейській державі».

Помічник-консультант народного депутата Руслана Марцінківа Дмитро Скрипка заува-
жив, що знесено громадську приймальню народного депутата, що є порушенням статті 27 
Закону «Про статус народних депутатів».

Учасники акції наголосили, що вони будуть проводити Євромайдан щодня о 18 годині і 
закликали чернігівців приходити на підтримку європрагнень України. 

Пресконференція пройшла в пресклубі «Просвіта».
«Сіверщина»

25 листопада 2013 року
(https://siver.com.ua/news/ja_dumala_shho_zhivu_u_pravovomu_suspilstvi_irina_

cherenko/2013-11-25-13439)

33. Шеремет і Андрос пояснили знесення Євромайдану
   в Чернігові підготовкою до новорічних свят

Міська влада Чернігова вирішила знести «євромістечко» в Чернігові, щоб воно 
не заважало підготовці до новорічних свят.

Про це під час зустрічі з представниками прихильників євроінтеграції повідомили пер-
ший заступник Чернігівського міського голови Сергій Андрос і секретар міськради Олег 
Шеремет увечері 25 листопада.

Водночас «ПіК» не вдалося почути позицію Чернігівського міського голови Олександра 
Соколова щодо знесення намету прихильників євроінтеграції.

Спочатку речник міського голови Ірина Синельник переадресувала це запитання до 
юридичного відділу міської ради. А потім, пообіцявши все ж надати коментар міського го-
лови, перестала відповідати на телефонні дзвінки.

Як повідомлялося, 25 листопада в Чернігові близько 12:00 державні виконавці за під-
тримки міліції знесли Євромайдан, розташований у сквері ім. Попудренка поблизу Красної 
площі.

Знесення проходило в достатньо грубій формі, один з мітингувальників облив себе бен-
зином та намагався підпалити себе.

Рішення про знесення прийняв Чернігівський окружний адміністративний суд за подан-
ням міської влади. Міська влада мотивувала позов тим, що на її адресу надійшло звернення 
від Чернігівського міського відділу УМВС, в якому зазначено, що міліція не може забезпе-
чити безпеку громадян та безпеку громадського порядку в місці проведення заходу.

Заступник міського голови Андрос про розгін Євромайдану у Чернігові (відеотелеканалу 
«Дитинець»).

«Чернігівщина: події і коментарі»
25 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6622/sheremet-i-andros-poyasnili-znesennya-evromaydanu-u-chernigovi-

pidgotovkoyu-do-novorichnih-svyat/)
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34. Євромайдан у Чернігові буде. Вечорами
Після знесення намету в Чернігові учасники Євромайдану мають намір продов-

жувати акцію до 29 листопада.
Про це активні прихильники євроінтеграції заявили 25 листопада під час зборів на місці 

знесеного намету у сквері ім.Попудренка.
Було вирішено проводити збори щодня о 18:00.
Уже 26 листопада, у вівторок, активісти планують, попри заборону суду, розгорнути 

намет-громадську приймальню місцевих депутатів. Було вирішено відмовитися від прове-
дення цілодобового чергування. Намети збиратимуть і розбиратимуть щодня ввечері напе-
редодні акції.

Як повідомлялося, 25 листопада в Чернігові близько 12:00 державні виконавці за під-
тримки міліції знесли Євромайдан, розташований у сквері ім. Попудренка поблизу Красної 
площі.

Рішення про знесення прийняв Чернігівський окружний адміністративний суд за подан-
ням міської влади. Міська влада мотивувала позов тим, що на її адресу надійшло звернення 
від Чернігівського міського відділу УМВС, в якому зазначено, що міліція не може забезпе-
чити безпеку громадян та безпеку громадського порядку в місці проведення заходу.

«Чернігівщина: події і коментарі»
26 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6628/evromaydan-u-chernigovi-bude-vechorami/)

26 листопада

35. Чернігівські чиновники закрили двері міської ради
    від журналістів та євромайданівців

Сьогодні, 26 листопада, близько 11 години двері Чернігівської міської ради 
виявилися закритими. Усередину не могли потрапити ні громадські активісти, ні 
представники ЗМІ.

Закрити двері дав команду секретар міської ради Олег Шеремет, повідомили «ПіК» при-
сутні представники правоохоронних органів.

Уся справа в тому, що активісти чернігівського Євромайдану вже другий день вимагають 
зустрічі з міським головою Олександром Соколовим. Зустріч була запланована сьогодні о 8 
ранку, але Соколов на неї не з’явився.

Замість міського голови до громадськості знову вийшов секретар міськради Олег Шере-
мет, втім вдруге активісти слухати його не стали.

Близько 10 організаторів Євромайдану більше трьох годин прочекали Соколова. За сло-
вами Шеремета, спочатку голова нібито перебував на нараді з будівельниками, пізніше 
секретар міськради заявив, що у Соколова сьогодні не буде часу зустрітися з представни-
ками громади.

Об 11 годині громадські активісти хотіли розпочали пресконференцію в стінах міськра-
ди, але Олег Шеремет попросив усіх залишити приміщення, «тому що зараз тут повинно 
відбутися засідання постійної комісії міськради». То ж учасники акції закінчили пресконфе-
ренцію біля стін міської ради.

Як тільки активісти вийшли на вулицю, міліціонери зачинили двері на замок. 
«Чернігівщина: події і коментарі»

26 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6635/chernigivski-chinovniki-zakrili-dveri-miskoyi-radi-vid-zhurnalistiv- 

ta-evromaydanivtsiv/)
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36. Учасники чернігівського Євромайдану не побачили
    ні міського голову, ні понівеченої апаратури

Учасники розігнаного Євромайдану в Чернігові в обумовлений час ранку вів-
торка не побачили ні міського голови Олександра Соколова, ні своєї понівеченої 
апаратури. 

Учора під час зустрічі із секретарем міської ради Олегом Шереметом і першим заступ-
ником міського голови Сергієм Андросом вони домовилися зустрітися о 8-й годині ранку з 
міським головою і забрати своє сплюндроване під час брутального демонтажу євросцени у 
сквері Попудренка майно.

Нагадаємо, що комунальники за рішенням суду в присутності судових виконавців кидали 
коштовну апаратуру громадських активістів у кузов вантажівки, немов мішки із цементом.

За словами одного з активних учасників Євромайдану Станіслава Тавлуя, через такі дії 
громадській організації «Апельсин» нанесені збитки на суму близько 50 тисяч гривень, у 
зв’язку з чим керівники організації звертатимуться до суду і прокуратури.

Під час знесення Євромайдану тільки дивом не сталася трагедія – акт самоспалення 
громадського активіста.

Нагадаємо, сцена у сквері Попудренка «заважала» саме міській раді, яка і звернулася 
до адмінсуду з відповідним позовом, під яким стоїть персональний підпис начальника юри-
дичного відділу міськради Павла Вовка.

У результаті рішення до 7 січня наступного року не можна встановлювати намети та інші 
подібні архітектурні форми, а також використовувати звукопідсилюючу апаратуру по всьо-
му проспекту Миру. У зв’язку з цим під загрозою виявилося проведення свята Нового року 
на центральній площі і незаконний намет під Катерининською церквою (юридична адреса 
проспект Миру, 1). Щодо останнього юридична служба і сам Павло Вовк, схоже, не збира-
ються ані позиватися до суду, ані звертатися до виконавчої служби щодо її бездіяльності й 
виконання вже існуючих, а також «свіжоспеченого» рішення.

Під час вчорашньої зустрічі громадські активісти говорили з «батьками міста» різними 
мовами. На думку Станіслава Тавлуя, він вражений агресією сірої маси, яка була застосо-
вана до мирної євроеволюційної акції, яка свідчить скоріше про слабкість і переляк тих, хто 
це ініціював і вчиняв. У свою чергу від секретаря і заступника присутні почули відповіді 
про «порядок» і процедури.

Характерно, що під час демонтажу чернігівського Євромайдану було незаконно вилу-
чено майно народного депутата України Руслана Марцінківа, якого також досі ніхто не 
повернув.

У свою чергу громадські активісти заявили, що чернігівський Євромайдан не розходить-
ся, а, навпаки, набиратиме обертів і більшу кількість людей о 18:00 щодня.

Нагадаємо також, що вчора учасники Євромайдану дали пресконференцію, з якої «Ви-
сокий Вал» вів пряму трансляцію.

«Високий Вал»
26 листопада 2013 року 
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/226981.html)

37. Міський голова боїться вийти до людей

Безрезультатно закінчилася спроба учасників Євромайдану в Чернігові зустрі-
тися з міським головою Чернігова Олександром Соколовим: на обіцяну зустріч він 
не прийшов, хоча перебував у приміщенні міської ради.

Учасники Євромайдану оголосили брифінг у міській раді, але міліція не пропускала жур-
налістів, наприклад, не було допущено журналіста телеканалу «Дитинець» Юрія Михулю 
та оператора. Таким чином, порушено право журналістів на професійну діяльність. 

Колишня депутатка Світлана Глущенок, яка у своїх справах опинилася в міськраді, чо-
мусь намагалася також вигнати журналістів із залу міської ради: «Нам нада рєшать вапроси 
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па мусору у Масанах!». На мою пропозицію вирішити питання з благоустроєм навколо Ка-
терининської церкви, прибравши смердючий московський намет, колишня опозиціонерка 
відповіла: «А він нам не заважає!». Недаремно в минулій каденції вона голосувала за мос-
ковську церкву.

Станіслав Тавлуй, Сергій Соломаха та Світлана Жимолостова говорили про міську владу, 
яка боїться своїх громадян. Ні міський голова, ні його заступники не вийшли до мітингарів ні 
на площі, ні навіть у міській раді. Тому Світлана Жимолостова оголосила: «Сьогодні учасники 
Євромайдану прийдуть до свого міського голови. Чекайте, Олександре Володимировичу!» 

До речі, міський голова Соколов не вийшов до тисяч чернігівців і під час Помаранче-
вої революції 26 листопада 2004 року, рівно 9 років тому, чим спровокував штурм міської 
ради. Внаслідок цього Валентині Татарчук було зламано ребра, а десятки людей отримали 
отруєння газом. Отакий герой-афганець!

Що не завадило йому їздити на автомашині, наданій Спілкою воїнів-афганців. 
Організатори чернігівського Євромайдану оголосили, що запросили О. Соколова на зу-

стріч з чернігівцями після закінчення його трудового дня увечері о 18 годині у сквері По-
пудренка, де вчора було розгромлено за позовом міської ради чернігівський Євромайдан. 

Станіслав Тавлуй закликав чернігівців прийти на зустріч із своїм міським голо-
вою, щоб почути від нього особисто відповідь: чому так брутально поводяться з 
ними, як він особисто ставиться до європрагнень своїх земляків? 

Іван ПОБИВАН
«Сіверщина»

26 листопада 2013 року
(https://siver.com.ua/news/miskij_golova_bojitsja_vijti_do_ljudej/2013-11-26-13442)

38. Замість зустрічі з активістами Євромайдану,
    Соколов слухав прокурорський концерт

Міський голова Чернігова Олександр Соколов не знайшов часу поспілкуватися 
з активістами Євромайдану, бо вітав працівників прокуратури з їхнім професій-
ним святом та слухав святковий концерт.

Активісти чернігівського Євромайдану прочекали мера більше трьох годин, після чого 
секретар міської ради Олег Шеремет повідомив, що міський голова не має сьогодні часу 
для зустрічі з активістами, і попросив покинути їх міськраду. Після того двері міськради 
зачинили на ключ.

За неофіційною інформацією, святкування Дня прокуратури продовжилося в ресторані 
«Градецький», для прокурорів співав Олег Алябін.

Нагадаємо, за позовом міської ради суд прийняв рішення про знесення Євромайдану в 
Чернігові.

P.S. Редакція «ПіК» приєднується до привітань працівникам прокуратури. Бажаємо їм 
гарного здоров’я, настрою і сподіваємося на плідну співпрацю.

Спиридон Гевара
для «Чернігівщина: події і коментарі»

27 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6644/bez-nametu-ale-z-muzikoyu-u-chernigovi-prodovzhuetsya-vechirniy-evromaydan/)

39. Міліціонер, який заважав знімати журналісту,
   виявися заступником з охорони громадському порядку

Чернігівським міліціонером, який перешкоджав роботі журналіста «ПіК» під 
час знесення Євромайдану в Чернігові, виявися заступник керівника міської мілі-
ції з охорони громадського порядку Ященко Олександр Михайлович. 
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Про це «ПіК» повідомив співкоординатор акції Євромайдану в Чернігові Ігор Андрійченко.
«Це той самий, який в неділю ввечері запевняв, що наш Майдан ніхто не розганятиме. 

Нехай країна знає своїх «героїв», – написав Андрійчено.
Нагадаємо, 25 листопада, невідомий представник правоохоронних органів Чернігова 

навмисно заважав виконувати професійні обов’язки кореспонденту сайту «ПіК» під час 
розгону «євромістечка» в Чернігові. 

У момент, коли журналіст намагався зафіксувати, як на допомогу по знесенню Євромай-
дану біжать додаткові сили міліції, він став закривати камеру своєю парасолькою.

Незнайомець також відмовився представитися на вимогу журналіста.
Раніше цього чоловіка постійно бачили разом з міліціонерами біля сцени чернігівського 

Євромайдану.
«Чернігівщина: події і коментарі»

26 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6636/militsioner-yakiy-zavazhav-znimati-zhurnalistu-viyavisya-zamom-po-

gromadskomu-poryadku/)

40. Вовк і Заяць знесли Євромайдан

Чернігів повинен знати своїх «героїв». Завдяки сайту «Високий Вал» стало ві-
домо, чий підпис стояв під поданням міської ради про знесення євронамету. 

«Високий Вал» повідомляє: «Нагадаємо, сцена у сквері Попудренка «заважала» саме 
міській раді, яка і звернулася до адмінсуду з відповідним позовом, під яким стоїть персо-
нальний підпис начальника юридичного відділу міськради Павла Вовка. 

У результаті рішення до 7-го січня наступного року не можна встановлювати намети та 
інші подібні архітектурні форми, а також використовувати звукопідсилюючу апаратуру по 
всьому проспекту Миру. У зв’язку з цим під загрозою виявилося проведення свята Нового 
року на центральній площі і незаконно встановлений намет під Катерининською церквою 
(юридична адреса проспект Миру, 1). Щодо останнього юридична служба і сам Павло Вовк, 
схоже, не збираються ані позиватися до суду, ані звертатися до виконавчої служби щодо її 
бездіяльності й виконання вже існуючих, а також «свіжоспеченого» рішення. 

Рішення адміністративного суду ухвалив суддя О. Заяць. Міський голова Олександр Со-
колов не вийшов ні до мітингувальників, ні навіть до делегації, яка прийшла до нього в 
міську раду. 

Василь ЧЕПУРНИЙ
«Сіверщина»

26 листопада 2013 року
(https://siver.com.ua/news/vovk_i_zajac_znesli_evromajdan/2013-11-26-13441)

41. У Прилуках підняли прапор Євросоюзу

26 листопада Прилуцька координаційна рада захисту української державності 
в Прилуках на Чернігівщині організувала віче на підтримку євроінтеграції. На-
ціоналісти міської та районної організацій Всеукраїнського об’єднання «Свобо-
да» як співзасновники ради активно підтримали цю ініціятиву.

Захід, що відбувся біля пам’ятника Тарасові Шевченку, вів керівник Прилуцької міської 
організації ВО «Свобода» Іван Тютюнник. На підтримку євроінтеграційного курсу України 
зібралося близько півтори сотні прилучан.

Розпочав віче очільник обласної організації «Свобода» Костянтин Лубенцов. Націоналіст 
розповів присутнім про події на Євромайдані та зачитав резолюцію народного віча «За єв-
ропейську Україну» від 24 листопада. 

«Підтримаємо учасників Євромайдану, підтримаємо своє майбутнє. Сьогодні це єдиний 
шанс змінити своє життя та життя наших дітей», – звернувся до присутніх голова Прилуць-
кої районної організації ВО «Свобода» Юрій Щербина.
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Настоятель собору Різдва Пресвятої Богородиці (УПЦ КП) протоієрей Віталій Юрочко за-
значив, що наш обов’язок бути не байдужими під час творення нашого майбутнього.

Перед присутніми виступив також голова фракції ВО «Свобода» в Прилуцькій міській 
раді Дмитро Барнаш. Свободівець зачитав резолюцію Прилуцького народного віча, основні 
вимоги якої:

1. Підтримати резолюцію, оголошену на Європейській площі міста Київ.
2. Домогтися від депутатів Прилуцької міської та районної рад винесення та ухвалення 

рішення щодо звернення до Президента України та Кабінету Міністрів України із закликом 
підтримати євроінтеграційний шлях України;

3. Вимагати від депутатів Прилуцької міської та районної рад винести на голосування та 
підтримати проєкт рішення «Про використання Прапора Євросоюзу в місті Прилуки». 

«Мета рішення – підняття прапору Євросоюзу біля будівель міської та районної рад по-
ряд із Державним прапором України», – йдеться в резолюції.

Наостанок учасники віча підняли прапор Європейського Союзу біля будівлі Прилуцької 
міської ради та заспівали державний славень.

ВО «Свобода»
«Сіверщина»

27 листопада 2013 року
(https://siver.com.ua/news/u_prilukakh_pidnjali_prapor_evrosojuzu/2013-11-27-13451)

42. Виконавча служба намагалася припинити мітинг
   у Чернігові

Виконавча служба намагалася припинити мітинг, присвячений євроінтеграції 
на 20-ій хвилині після його початку (18:20) у центральному сквері Попудренка в 
Чернігові. 

Після кількох виступів у мегафон активісти чернігівського Євромайдану привезли і заве-
ли електродвигун для живлення пульту і радіоапаратури. Одразу з’явилися два представ-
ники судової виконавчої служби, які намагалися зачитати рішення суду.

Учасники акції обступили виконавців і почали скандувати «Ганьба!», щоб їх не було чути. 
Після читання рішення суду, виконавці вийшли із кола, а промовиця Олена Варнакова (15 
хвилина відео) сказала: «У рішенні суду ніде не йдеться про сквер Попудренка, а тільки про 
проспект Миру. Так от повідомляю державній виконавчій службі, що вони «умикнули» апа-
ратуру і за це ще відповідатимуть. Ще їм повідомляю, що на проспекті Миру, 1 знаходиться 
намет, який державна виконавча служба не може прибрати восьмий рік.

Якщо наша виконавча служба заважатиме нам проводити курс нашого Президента на 
євроінтеграцію, то ми поставимо наметове містечко на проспекті Миру, 1».

Іще багато цікавого було на цьому мітингу, на який було одержано офіційний дозвіл, 
який продемонстрував Володимир Ступак.

Завтра, у середу, 27 листопада, прихильники євроінтеграції зберуться о 10:00 біля об-
ласної ради, а потім увечері, о 18:00, як завжди, у сквері Попудренка.

«Високий Вал»
26 листопада 2013 року 
(http://svoboda.fm/politics/region/226999.html)

43. Євромітингарі готові ставити свій намет біля намету 
   московського

Сьогодні на традиційному мітингу на підтримку євроінтеграції України в Чер-
нігові, коли завели двигун для озвучення зібрання, судові виконавці намагалися 
зачитати рішення судді О. Зайця про заборону вмикання звуковідтворювальної 
апаратури. Їх зустріли криками «Ганьба!».
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Голова профспілки ринкових торговців Олена Варнакова сказала: «У рішенні суду ніде 
не йдеться про сквер Попудренка, а тільки про проспект Миру. Так от, повідомляю держав-
ній виконавчій службі, що вони «умикнули» апаратуру і за це ще відповідатимуть. Ще їм 
повідомляю, що на проспекті Миру, 1 знаходиться намет, який державна виконавча служба 
не може прибрати восьмий рік. 

Якщо наша виконавча служба заважатиме нам проводити курс нашого Президента на 
євроінтеграцію, то ми поставимо наметове містечко на проспекті Миру, 1». 

Як відомо, мова йде про намет московської церкви, що стоїть усупереч рішенню суду, а 
виконавча служба вперто не помічає порушення. Тепер же через свою юридичну безгра-
мотність начальник юридичного відділу міської ради Павло Вовк та суддя адміністративного 
суду О. Заяць створили додаткову проблему своїм начальникам і замовникам. Адже, якщо 
мітингарі дійсно поставлять свій намет біля московського, доведеться зносити обидва. А 
Москва ж за це по голівці не погладить! 

Василь ЧЕПУРНИЙ,
«Сіверщина»

26 листопада 2013 року
(https://siver.com.ua/news/evromitingari_gotovi_staviti_svij_namet_bilja_nametu_

moskovskogo/2013-11-26-13447)

44. Без намету, але з музикою: у Чернігові продовжується 
   вечірній Євромайдан
«Чернігів обирає ЄС. Що обирає мер?» – таким було нове гасло, з яким сьогод-

ні ввечері у сквері імені Попудренка продовжилася акція на підтримку україн-
ської євроінтеграції. 

О 18 годині громадські діячі, небайдужі чернігівці знову зібралися на мітинг біля Красної 
площі, аби засвідчити свій вибір на користь інтеграції України в Європейський Союз.

Головною темою виступів стали вчорашні події, пов’язані з демонтажем чернігівського 
Євромайдану та вилученням майна активістів.

Учасники увімкнули звукопідсилюючу апаратуру. Після цього до них підішли державні 
виконавці і спробували зачитати постанову суду, в якій, зокрема, мова йде про заборону 
використовувати таку апаратуру під час масових заходів. Євромайданівці зустріли вико-
навців вигуками «Ганьба».

За декілька хвилин після того, як державні виконавці зачитали заяву, до учасників мі-
тингу з напряму обласної державної адміністрації почали бігти кілька десятків міліціонерів. 
Недобігши кількох десятків метрів, вони зупинилися і потім повернулися назад.

Організатори заходу оголосили, що 27 листопада о 10:00 біля обласної ради відбудеть-
ся мітинг-пікет з вимогою підтримати звернення до Президента України, Прем’єр-міністра 
та Голови Верховної Ради України щодо підписання Угоди про асоціацію з Європейським 
Союзом.

Вони звернулися до присутніх з проханням не бути байдужими й надалі підтримувати 
акцію «Я обираю ЄС!», яка триватиме у сквері імені Попудренка щовечора о 18:00.

Також учасники трохи поспівали євромайданівських пісень.
На закінчення учасники мітингу підійшли до будинку міської ради, аби почути думку 

голови міськради Олександра Соколова щодо української євроінтеграції.
Проте міський голова чергового разу не побажав зустрітися з представниками громади, 

а двері міськради знову були зачинені.
Нагадаємо, вчора виконавча служба за підтримки міліції демонтувала намети й сцену 

чернігівського Євромайдану. Позов до суду, постанову якого так оперативно виконали 
правоохоронці, ініціювала міська влада.

Володимир Лисенко
для «Чернігівщина: події і коментарі»

26 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6644/bez-nametu-ale-z-muzikoyu-u-chernigovi-prodovzhuetsya-vechirniy-evromaydan/)
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45. Чернігівські «тітушки» погрожували розбити
   громадському активісту камеру

Під час проведення чернігівського Євромайдану ввечері 26 листопада громад-
ському активісту і блогеру Андрію Кудабекову невідомі погрожували розбити ка-
меру.

Це відбулося, коли він почав знімати групу молодиків спортивної статури, що стояли 
біля учасників мітингу.

Про це Андрій Кудабеков повідомив у соціальних мережах.
«Я тебе фотоаппарат разобью...» – цитує агресивного молодика блогер.
На відео можна почути ці слова.
Як вдалося з’ясувати з фото, погрожував Кудабекову майстер спорту України з кік-

боксингу, триразовий чемпіон світу Віктор Кузьменко.
За словам співорганізатора акції Євромайдану в Чернігові Олени Варнакової, ці хлопці 

постійно чергують недалеко від місця проведеня Євромайдану в Чернігові (в сквері ім. По-
пудренка).

Відомо, що двоє депутатів Чернігівської міської ради від Партії регіонів Ігор Москален-
ко та Андрій Кужельний мають безпосереднє відношення до чернігівського кікбоксингу. 
Перший очолює обласну федерацію кікбоксингу, а другий є заслуженим тренером з цього 
виду спорту.

«Чернігівщина: події і коментарі»
26 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6645/chernigivski-titushki-pogrozhuvali-rozbiti-gromadskomu-aktivistu-kameru/)

46. Влада Чернігова 2004-2013 років: нічого не змінилося

У зв’язку з тим, що сьогодні чернігівський міський голова Олександр Соколов 
не знайшов часу для спілкування з громадою, згадалися події 2004 року.

Тоді влада так само вдавала з себе «неприступний бастіон», аж доки 26 листопада обу-
рені чернігівці не побили вікна міськради.

Будівлю Чернігівської міської ради тоді боронили декілька правоохоронних загонів. На-
віть працівників спецпідрозділу «Грифон» на допомогу пригнали. Не допомогло…

Обидві сторони протистояння і досі сперечаються щодо бійки, яка сталася того дня. 
Учасники штурму стверджують, що димові шашки в натовп кидали правоохоронці. Останні 
неодноразово заявляли, що то була «провокація з боку мітингувальників».

Та все ж головне, що постріли, які пролунали 9 років тому біля міськради, виявилися 
холостими.

До речі, Олександр Соколов тоді так само не знаходив часу для спілкування з громадою. 
Аж доки не задзвеніло розбите скло і нерви афганця не витримали…

Тож, мабуть, символічно, що події 2004 і 2013 років виявилися дуже схожими за сце-
нарієм і за часом. Особливо у зв’язку з силовим знесенням мирного чернігівського Єв-
ромайдану, яке сталося 25 листопада, тобто саме напередодні дев’ятої річниці штурму 
міськради.

Нагадаємо, вчора виконавча служба за підтримки міліції демонтувала намети й сцену 
чернігівського Євромайдану. Позов до суду, постанову якого так оперативно виконали 
правоохоронці, ініціювала міська влада.

Володимир Лисенко
для «Чернігівщина: події і коментарі»

26 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6639/vlada-chernigova-2004-2013-rokiv-nichogo-ne-zminilosya/)
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47. Чому в голови Соколова «трусяться руки» на 9-ту річницю 
штурму міськради?

Або як «десант» наклав у штани перед «стройбатом»… 
Коротка історія боягузтва

26-го листопада – дата символічна. 9 років тому громада на чолі із славно- сумнозвісним 
Рудьковським посунула на штурм міської ради. 

Олександра Соколова тоді просто вмовляв вийти до людей депутат міської ради Сергій 
Шумило. Результат – закам’яніле обличчя градоначальника у помаранчевому шалику…

Вдруге історія повторюється у вигляді фарсу. Про якесь місцеве самоврядування в слав-
ному місті майже чотирьохсотлітнього магдебурзького права за 9 років потому говорити 
годі. Міський голова, комунальне підприємство якого забрало і потрощило коштовну при-
ватну власність городян, сьогодні до них так і не вийшов.

Не раніше ніж вчора секретар міської ради Олег Шеремет і перший заступник міського 
голови Сергій Андрос пообіцяли громадським активістам таку зустріч влаштувати.

Щоправда, повноцінного спілкування після розгону чернігівського Євромайдану і бру-
тального знищення-привласнення приватної власності громадської організації не вийшло. 
Як влучно написали користувачі мережі «Фейсбук», склалося враження, що говорять каз-
кові ельфи.

Керівник ГО «Апельсин» під час зустрічі необережно почав говорити не чиновницькою – 
поетичною мовою. Згадав навіть «стройбат», відтоді як держава не стала довіряти йому, а 
він – державі.

Але зустріч з «десантом» Соколовим о 8-й годині ранку в міськраді таки призначили. 
І навіть Олег Семенович пообіцяли сприяти в поверненні сплюндрованого комунальним 
підприємством майна як громадським активістам, так і народному депутату Руслану Мар-
цінківу.

«Пацан сказал – пацан сделал»

О 8-й годині ранку учасники Євромайдану з’явилися у малій залі міської ради… Спливли 
«джентльменські» 15 хвилин, спливла година…

Як там казала тьотя Свєта у «Спокойной ночи, малиши!»: «А Хрюши всьо нєт!»
Пройшло неджентльменські 2 години… І ось євромайданівці, які втомилися чекати місь-

кого голову і власне викрадене майно, приймають рішення – дати брифінг для журналістів 
об 11:00 у малій залі міської ради. Анонс швидко поширюється соцмережами, а працівники 
виконкому швидко з ним ознайомлюються.

Приходить голова? Ні! До активістів у малу залу приходить секретар міськради Олег Се-
менович з керівником юруправління Павлом Вовком, аби витурити євромайданівців у три 
шиї. Аргументи вражають: «громадяни не можуть тут перебувати і на свій розсуд оголошу-
вати пресконференції» (можливо – ред.), «це комунальне майно, і проведення заходів не є 
безкоштовним» (на тлі безкоштовності для чиновників і нанесення десятитисячних збитків 
громадській організації вражає своїм цинізмом – ред.).

Тож, оскільки виконкому об 11:00 «кров з носа» треба проводити заплановану комісію, 
а «Хрюші всьо нєт», активісти виходять на вулицю, за ними безпрецедентно зачиняють 
двері на замок. У міськраду навіть не впускають тележурналіста Юрія Міхулю, плутаючись 
у «відмазках» і заявляючи йому, що в міськраді «запланованих заходів немає»!

Отакої! То є чи немає?!
Пресконференція відбувається на вулиці. Після пресконференції усім стає відомо, що 

Станіслава Тавлуя викликають на Шевченка, 13 «з приводу вчорашніх подій». Невже за-
хотіли щось повернути, компенсувати і вибачитися? Навряд. Адже зранку комунальне під-
приємство, яке «умикнуло/потрощило» майно, жодних ознак життя не подавало… Ні, йому 
«шиють» дрібне хуліганство за обливання себе бензином, «чим міг створити небезпеку 
іншим учасникам акції».
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З історії «афганської сміливості»
Про сміливість і чоловічу рішучість міського голови містом ходять легенди. Якщо 9-річ-

ний штурм міськради багато хто призабув, то деталі розлучення з колись відданим заступ-
ником Оксаною Тунік-Фриз – навряд. Останню він просив залишитися на посаді, але при-
ніс у жертву політичній доцільності і взятим на себе підвищеним «бізнесово-політичним» 
зобов’язанням. Злі язики і досі переповідають про «тремтячі руки з цигаркою» і важку 
розмову градоначальника з людиною, яка йому довіряла.

Недавній епізод у виконанні «злих язиків»: прохання до Соколова від співмешканців 
елітного дворику біля кафе «Нірвана» щось вирішити з дитячим майданчиком. Відповідь 
була простою як двері і юридично зваженою одночасно: «Це не у моїй компетенції».

Сказав і почимчикував… Напевно, вбік роботи, залишаючи по собі образ «сміливого 
афганця» у помаранчевому шалику.

Микола ЛЮТЕНЬ
спеціально для «Високого Валу»

26 листопада 2013 року 
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/226988.html)

48. У Чернігові пікетуватимуть сесію обласної ради

У середу, 27 листопада, о 10:00 відбудеться мітинг-пікет Чернігівської обласної 
ради з вимогою підтримати звернення до Президента України, Прем’єр-міністра 
України та Голови Верховної Ради України щодо підписання Угоди про асоціацію 
з Європейським Союзом.

З метою донесення позиції місцевих громад Чернігівської області до керівництва країни 
депутати внесли проєкт рішення «Про звернення до Президента України, Прем’єр-міністра 
України та Голови Верховної Ради України з вимогою підписання Угоди про асоціацію з Єв-
ропейським Союзом, прийняття євроінтеграційних законів, впровадження реформ».

Сесія обласної ради відбудеться в цей же день об 11:00.
Місце проведення: м.Чернiгiв, проспект Миру, 43, Чернiгiвська обласна рада.

Пресслужба ЧОПО ВО «Батьківщина» 
«Чернігівщина: події і коментарі»

26 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6633/u-chernigovi-piketuvatimut-sesiyu-oblasnoyi-radi/)

27 листопада

49. Постраждалі від зухвалих дій міліції учасники
   чернігівського Євромайдану вимагають зустрічі
   з міським головою вже третю добу

Після кількох невдалих спроб зустрітися з міським головою Олександром Со-
коловим, постраждалі від зухвалих дій міліції учасники Євромайдану «Чернігів 
обирає ЄС!» вирішили письмово звернулися до міського голови Олександра Со-
колова з запрошенням взяти участь у зустрічі з чернігівцями і висловити свою 
позицію щодо подій, які мали місце в місті в понеділок, 25 листопада, о 12 годи-
ні: розгін учасників Євромайдану та знесення намету з брутальним знищенням 
матеріальних цінностей, які належали громадським організаціям та народному 
депутату України. 
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У своєму зверненні вони наголошують, що їм не вдалося зустрітися з О. Соколовим ні 
25 листопада о 17 годині, коли вони прийшли до нього на прийом в міську раду, ні 26 
листопада о 8 годині, коли, за запевненнями його першого заступника Сергія Андроса та 
секретаря міської ради Олега Шеремета, з ними мав зустрітися міський голова. 

Не дочекалися, незважаючи на офіційне запрошення міського голови на брифінгу в 
міській раді об 11 годині того ж дня, і сотні чернігівців, які зібралися об 18 годині на народ-
не віче у сквері імені Попудренка. 

Учасники Євромайдану «Чернігів обирає ЄС!» сподіваються, що 27 листопада 
2013 року о 18 годині у міського голови нарешті знайдеться час поспілкуватися 
із своїми земляками, щоб пояснити, чому на вимогу міської ради міліція розганяє 
чернігівський Євромайдан? 

Громадський комітет «Чернігів обирає ЄС!»

27 листопада 2013 року 
(http://unp.net.ua/news/postrazhdali_vid_zukhvalikh_dij_miliciji_uchasniki_chernigivskogo_

evromajdanu_vimagajut_zustrichi_z_merom_vzhe_tretju_dobu/2013-11-27-1174)

50. Чернігівський Євромайдан вирішено проводити
   без партійних прапорів

Сьогодні під час пікету Чернігівської обласної ради активісти Євромайдану на 
підтримку звернення Юлії Тимошенко вирішили приспустити партійні прапори.

Присутні одностайно проголосували за це рішення і тут же почали згортати прапори.
Надалі, за словами організаторів, всі подальші акції проходитимуть лише під національ-

ними прапорами та прапорами Євросоюзу.
На заході були присутні близько ста активістів, перед присутніми виступали представ-

ники «Батьківщини» Олександр Кодола та Олег Русін, представник «Свободи» Євгеній 
Малецький.

Нагадаємо, вчора в Києві було прийнято рішення про об’єднання Євромайданів Євро-
пейської площі та майдану Незалежності за умов відсутності партійних прапорів.

«Чернігівщина: події і коментарі»
27 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6648/chernigivskiy-evromaydan-virisheno-provoditi-bez-partiynih-praporiv/)

51. Прапор Європи майорітиме на будівлі облради

Таке рішення переважною більшістю голосів прийняли сьогодні на сесії депу-
тати Чернігівської обласної ради.

За використання прапора Європи на будівлі облради проголосували 70 депутатів, 7 
були проти, 2 – утрималися.

Водночас народні обранці не підтримали питання про використання європейського стя-
гу в Чернігівській області, виключивши його з порядку денного ще на початку пленарного 
засідання.

За таке рішення проголосувало 64 депутати, 10 були проти, 7 – утрималися.
Зі 100 депутатів обласної ради на черговій 15-ій сесії шостого скликання зареєструва-

лися 80.
«Чернігівщина: події і коментарі»

27 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6656/prapor-evropi-mayoritime-na-budivli-oblradi/)
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52. Чернігівські студенти провели флешмоб на підтримку 
євроінтеграції

Сьогодні о 12 годині на Красній площі чернігівські студенти, в рамках загальнонаціо-
нальної акції, провели флешмоб на підтимку євроінтеграційного курсу країни та підписання 
Угоди про асоціацію з ЄС.

Рівно опівдні студенти почали сходитися до центру площі, де стрибанням і скандуванням 
«Україна – це Європа» висловили свою позицію.

Напередодні акції студентська рада Чернігівського національного технологічного уні-
верситету закликала студентів не брати участь у акціях.

«Чернігівщина: події і коментарі»
27 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6651/chernigivski-studenti-proveli-flesh-mob-na-pidtrimku-evrointegratsiyi/)

53. Чечетов пообіцяв у грудні «рєсурсную базу»

Відомий народний депутат від Партії регіонів Михайло Чечетов сьогодні на се-
сії Чернігівської обласної ради роз’яснював однопартійцям та іншим депутатам 
кульбіти влади Януковича-Азарова.

Михайло Чечетов (у перекладі з регіональної мови на державну): «Петро Симоненко 
правий: такі питання повинен вирішувати референдум. Хай народ скаже! Що ж до підпи-
сання асоціації, то будь-яке питання має свою ціну». Так що панове регіонали – ви недар-
ма в союзі з комуністами! І комуністи – не корчіть із себе «аппазіцію» – ви разом з цією 
владою!

Нардеп вважає, що в Україні практично наступає економічний колапс, якщо підпису-
ємо Угоду про асоціацію, адже тоді Росія закриє перед нами шлагбаум: «Росія закриє, 
а Європа не відкриває». У спілкуванні з журналістами він додав, що Євросоюз із 100 
тисяч тон курятини, яка виробляється в Україні, готовий надати квоту тільки на 20 ти-
сяч. Євросоюз, за словами Чечетова, не готовий погасити 20 мільярдів переплати за 
російський газ, щоправда, до чого тут Євросоюз, якщо цей газ спожили підприємства 
українських олігархів завдяки «успішним» діям регіоналів, як, скажімо, підписанням 
харківських угод.

Чечетов погрожував (знову доводиться перекладати, бо державний службовець демон-
стративно не говорить державною мовою): «Росія ще не почала по-справжньому захищати 
свої інтереси!» А Президент, за його визначенням, як батько нації (овва!), не може зупи-
нити заводи і фабрики.

Єврокомісарів Кокса і Кваснєвського він порівняв із наглядачами, які погрожували «па 
етой дамє» (Тимошенко – ред.). І палко агітував за тристоронні переговори за участю Росії. 
Чому не взяти ще й Китай, Чечетов не пояснив. 

У спілкуванні з журналістами Михайло Чечетов пообіцяв, що в грудні в Україні з’явиться 
ресурсна база, яку, судячи з його логіки, привезе Микола Азаров із переговорів з росій-
ськими правителями.

У той же час він запевняв, що ніхто не відміняв євроінтеграційний курс, а просто «треба 
взяти паузу». Здається мені, що така пауза зветься інакше – розтяжкою між двома стіль-
цями.

Василь ЧЕПУРНИЙ 
«Сіверщина»

27 листопада 2013 року
(https://siver.com.ua/news/chechetov_poobicjav_u_grudni_resursnuju_bazu/2013-11-27-13453)
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54. Міський голова Мени вийшов до євромайданівців

Жителі Мени провели акцію на підтримку підписання Угоди про асоціацію з ЄС.
У середу, 27 листопада, у Мені відбулась акція на підтримку підписання Угоди 

про асоціацію з Європейським Союзом.
Як повідомляє газета «Менщина», проходив захід на центральній площі міста біля рай-

держадміністрації. Почався о 15:00 і тривав майже годину.
На зібрання прийшло близько 60 осіб: представники опозиційних партій, громадські 

активісти та інші жителі міста. Основна частина мітингарів – люди середнього віку, літніх 
було менше, молоді – ще менше.

Усі охочі могли виступити, і багато хто цією можливістю скористався. Зокрема, прийшов 
на зустріч і виступив міський голова Федір Фесюн. Він зазначив, що не проти євроінтегра-
ції, але тільки якщо йти в Європу обдумано і на вигідних умовах.

Під час акції її організатори збирали підписи під резолюцією про підтримку євроінтегра-
ційного курсу України. За останніми даним, її підписало 63 особи.

Хоч організували акцію представники місцевих осередків опозиційних партій, вона про-
ходила без партійних прапорів. Майоріли лише прапори України і Європи.

Нагадаємо, що на останній сесії міської ради депутати прийняли рішення вивішувати в 
місті прапори Європи під час свят та урочистостей.

«Чернігівщина: події і коментарі»
28 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6668/miskiy-golova-meni-viyshov-do-evromaydanivtsiv/)

55. Вечірній Євромайдан 27 листопада: пісні, танці і
   відмова облради від безкоштовного «презенту»

Морозяний вечір 27 листопада учасники чернігівського Євромайдану відзначи-
ли піснями й танцями. 

Щоправда, відбувалося це за відсутності якісної «озвучки», а також «тролінгу» міліції і 
виконавчої служби з боку учасників. Адже юридичне місце розташування Євромайдану – 
це вулиця Кирпоноса, яка не зазначена в жодному заборонному рішенні суду. А такої юри-
дичної адреса як Красна площа взагалі не існує в природі.

Тож учасники співали пісень, водили хороводи і таким чином грілися, створюючи веселу 
святкову атмосферу.

На жаль, учасники Євромайдану і громадські активісти відмовилися від реалізації блис-
кучої ідеї голови профспілки Олени Варнакової про встановлення ще кількох наметів біля 
незаконної конструкції під Катерининською церквою за юридичною адресою по проспекту 
Миру, 1. Встановлювати там будь-що забороняє і останнє сумнозвісне рішення суду, але 
«канонічну» палатку відповідно до цього рішення досі ніхто не прибрав.

Один з громадських діячів-активістів майдану Сергій Соломаха вчора ввечері спробував 
подарувати облраді прапор Європи, аби та після свого рішення про його підняття не ого-
лошувала тендер і не списувала на це тисячі гривень.

Від безкоштовного подарунка в облраді відмовилися.
«Високий Вал»

28 листопада 2013 року 
(http://svoboda.fm/culture/Culture/227026.html)

56. У Бахмачі також збирають Євромайдан

«28.11.2013 року в Бахмачі закликаємо долучитися до народного віча на під-
тримку євроінтеграції», – сказано в повідомленні пресслужби ВО «Свобода».
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Захід відбудеться на Чернігівській площі міста біля районного будинку культури 
об 11:00.

«Чернігівщина: події і коментарі»
27 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6655/u-bahmachi-takozh-zbirayut-evromaydan/)

28 листопада

57. Учасники чернігівського Євромайдану пішли
   до прокурора

Юристи чернігівської молодіжної громадської організації «Апельсин» зверну-
лися сьогодні зі скаргою до прокуратури Чернігова на дії місцевих комунальни-
ків, які потрощили і вилучили майно громадських активістів під час знесення 
Євромайдану за рішенням адмінсуду. 

Заяву передала представник організації Ірина Черенько.
Нагадаємо, коштовне майно громадських активістів і ЧМГО «Апельсин» брутально за-

кинули на вантажівку і відвезли у невідомому (на той час) напрямку, забороняючи його 
забрати їх власникам.

Свої збитки представники «Апельсину» оцінюють у десятки тисяч гривень.
Через перевищення повноважень комунальною службою і звернення до прокуратури 

громадські активісти не можуть просто так піти й забрати своє потрощене майно без з’ясу-
вання всіх обставин і надання цьому інциденту належної правової оцінки.

Цікаво, що в рішенні суду в переліку вулиць, де забороняється встановлювати намети 
і використовувати звуковідтворюючу апаратуру, немає вулиці Кирпоноса. Саме за цією 
адресою і знаходилися фізично як демонтована сцена, так і вилучена приватна власність 
громадян. Не менш цікаво, що чергове рішення суду ніяк не відбилося на незаконно вста-
новленому наметі за адресою по проспекту Миру, 1 під Катерининською церквою. Адже в 
рішенні суду намети за цією адресою підпадають під заборону по 7 січня включно.

Рішення прийняв суддя Заяць за позовом керівника юрвідділу чернігівської міськради Вовка.
Як повідомляв «Високий Вал», міський голова Олександр Соколов не збирається зустрі-

чатися з представниками Євромайдану й власниками сплюндрованої комунальним підпри-
ємством приватної власності, бо не бачить «с кєм встрєчаться».

Керівник юридичного відділу Павло Вовк жодним чином не збирається реагувати на без-
діяльність виконавчої служби щодо знесення незаконної конструкції по проспекту Миру, 1.

«Високий Вал»
28 листопада 2013 року 
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227037.html)

58. Ніжинські студенти вийшли на мітинг на підтримку 
євроінтеграції

З самісінького ранку більше сотні студентів Ніжинського державного університету вийш-
ли на студентський страйк на підтримку євроінтеграції України.

Біля нового корпусу університету на підтримку страйку прийшли студентки й студенти 
більшості факультетів. У руках мітингарі тримали виготовлені власноруч плакати з надпи-
сами «Україна – це Європа», «Європа – це ми», «Кохайтеся, чорноброві, та не з москаля-
ми», «Молодь нації – за євроінтеграцію».

Страйк проходив під прапорами України і Європейського Союзу та національною й дер-
жавною символікою. Жодних прапорів політичних партій на мітингу не було.
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Представники страйкового комітету зачитали резолюцію зібрання, в якій студенти НДУ 
оголосили дводенний страйк 28 та 29 листопада на підтримку всеукраїнського студент-
ського страйку за євроінтеграцію. Резолюцію зборів ухвалили одноголосно всі присутні 
страйкарі. Після чого найактивніші мітингувальники вручили «затверджену» резолюцію 
ректорові Ніжинського університету.

Хоча жодної політичної символіки на мітингу не було, та ректор усе одно говорив, що 
студентів на ніжинський Майдан привела якась політична сила. Він наголошував, що мі-
тингарі ще досить юні й нічого не розуміють із того, що відбувається навколо. А також 
сказав, що на подібні мітинги кожен повинен виходити з власної волі, а не з примусу. 

Студенти ж говорили, що їх об’єднало прагнення, щоб Україна стала повноцінною євро-
пейською, сучасною та правовою країною. А також наголосили, що вони вийшли на мітинг 
із особистого вибору й ніхто їх не змушував та не умовляв приходити.

Із уже звичного євромайданівського «Чорні брови, карі очі – я до Путіна не хочу!» по-
чали свої виступи дівчата-страйкарки.

Студенти розповіли, що навколо їхнього страйку ходять вже недобрі чутки. Вони гово-
рять, що злі язики переконують усіх, що студенти вийшли на мітинг лише задля того, щоб 
прогуляти пари. Проте студколектив запевнив, що вони готові відпрацьовувати всі «енки» 
та навчатися ще наполегливіше, щоб наздогнати пропущений матеріал.

«Ми повинні показати, що люди, які вийшли на страйк – це свідомі, організовані, відпо-
відальні студенти, які здатні добре вчитися, але можуть і вийти на захист свого вибору», – 
звернулася до всіх присутніх представниця страйкового комітету.

Студенти наголосили, що вільний вибір кожного з них, вибір освіченого громадянина 
самостійної України – у родині європейських народів, і ще раз закликали студентів та усіх 
небайдужих ніжинців виходити на акції вияву громадянської позиції на вулиці міста.

 «Чернігівський монітор»
28 листопада 2013 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/17865)

59. На Євромайдані збираються чаювати
Вчорашній мітинг прихильників євроінтеграції України у Чернігові пройшов 

без озвучувальної техніки, зате з виконанням «Червоної калини» та «Ой на горі 
та й женці жнуть». Традиційно мітинг починався і закінчувався виконанням гім-
ну нашої держави.

Щоб зігрітися, учасники зібрання танцювали та підстрибували. Молодь при цьому вигу-
кувала «Хто не скаче, той москаль!».

До міського голови Олександра Соколова цього разу уже не ходили, як минулого ве-
чора. Кажуть, його бачили на сесії обласної ради. Але до своїх виборців він не вийшов. 
Цим ми і відрізняємося від Європи: тамтешній будь-який мер обов’язково вийде до своїх 
виборців, навіть якщо вони не про долю держави дбають, а про інтереси тварин. А тут і на 
людей нуль уваги. «Піпл схаває», як казав один російський поп-виконавець.

Сьогодні о 18 годині Євромайдан збирається чаювати – свої чашки вітаються!
«Сіверщина»

28 листопада 2013 року
(https://siver.com.ua/news/na_evromajdani_zbirajutsja_chajuvati/2013-11-28-13459)

60. 76 міліціонерів задіяно під час мітингів у Чернігові
 У Чернігові 76 міліціонерів забезпечували порядок під час мітингів і акцій, які 

відбулися цього дня в обласному центрі.
На Красній площі чернігівські студенти у рамках загальнонаціональної акції провели флешмоб 

на підтирмку євроінтеграційного курсу країни та підписання Угоди про асоціацію з ЄС.
На Алеї Героїв прихильники однієї з політичних партій провели мітинг на підтримку все-

українського референдуму.
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Перед початком сесії Чернігівської обласної ради під стінами ради проходив мітинг при-
хильників ЄС.

Представники Чернігівського обласного осередку Всеукраїнського об’єднання громадян 
«Асоціація мешканців гуртожитків України» біля приміщення Деснянського районного суду 
провели акцію протесту проти виселення мешканців гуртожитків із займаного ними житла.

У всіх випадках міліція забезпечувала охорону громадського порядку і безпеку грома-
дян.

СЗГ УМВС України в Чернігівській області
«Чернігівщина: події і коментарі»

28 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6663/76-militsioneriv-zadiyano-pid-chas-mitingiv-u-chernigovi/)

61. Соколов стал заложником Евромайдана

Вся публичная ответственность за снесение черниговского так называемого 
Евромайдана сегодня ложится на черниговского главу горсовета Александра Со-
колова. Черниговские чиновники придумали нелепое объяснение о том, что па-
латка евромайдановцев в сквере Попудренка якобы мешает готовится к новогод-
ним праздникам.

Власть удивляет своими нелепыми запретами евромайданов. Например, в Харькове гла-
ва горсовета Кернес запретил проведение массовых мероприятий на территории города с 
целью «предупреждения дальнейшего распространения гриппа среди населения».

Думаю, самому Соколову, палатка в сквере не мешала. Стоит там десяток людей, ну, 
собираются по вечерам ещё несколько десятков. Но евромайданы по всей стране страшно 
не нравятся администрации президента (это напоминает Януковичу о Майдане-2004), по-
этому была дана команда сносить под любым предлогом.

Очевидно, в Черниговской областной госадминистрации Владимир Хоменко поставил 
Александру Соколову задачу убрать из центра города палатку и колонки. Теперь все 
«шишки» летят на Соколова и городскую власть.

Ещё несколько штрихов к черниговскому Евромайдану. События показали, что, как и 
раньше, у нас на одного казака три гетмана. Инициаторами европротеста стали обществен-
ная организация «Апельсин» и партия «ДемАльянс». Провозглашенный лозунг «Евромай-
дан – без партийной символики», очевидно, не очень понравился местным партийцам и 
работникам штабов оппозиционных нардепов. По сути объединенного координационного 
штаба всех сторонников евроинтерации так и не было создано.

Не видно было в Чернигове на Майдане оппозиционера нардепа Валерия Дубиля. В 
пресс-службе Дубиля говорят, что он всё время проводит на Евромайдане в Киеве. Прав-
да, помощники Дубиля всячески стараются помочь в организации митингов в Чернигове. 
Черниговский «УДАР», кажется, вообще самоустранился от событий в городе. Где нардеп 
Сергей Аверченко? Где депутаты горсовета от «УДАРа»? Свободовцы, такие активные в 
Киеве, тоже малозаметные на черниговском Евромайдане.

Первые признаки единения евромайдановцев появились в среду, 27 ноября, после пись-
ма Юлии Тимошенко, в котором она призвала всех партийцев убрать партийные флаги. В 
Чернигове прямо на митинге возле облсовета партийные флаги убрали, остались только 
государственные и Евросоюза.

Вильнюсский саммит, на котором и должен был рассматривается вопрос об ассоциации 
Украины, состоится 28-29 ноября. И до этой даты черниговский Евромайдан точно будет 
собиратся каждый вечер в 18:00.

Павел Пущенко для газеты «Весть»
«Чернігівщина: події і коментарі»

28 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6667/sokolov-stal-zalozhnikom-evromaydana/)
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62. Нардепи від Чернігівщини і євромайдани

Україну знову лихоманить від народних протестів. Розпорядження Кабміну 21 
листопада про призупинення євроінтеграції вивело на вулиці по всій країні сотні 
тисяч тих, хто прагне бачити нашу державу європейською. 22 листопада Євро-
майдан почався і в Чернігові. Акція триває уже шостий день, однак до активістів у 
місті досі не приїздив жоден із народних депутатів від Чернігівщини.

Звичайно, не може не радувати, що з євромітингів прибрали партійну символіку. Одним 
з перших таке рішення, до речі, виконав Чернігів. Однак це навряд чи означає, що народні 
депутати без партійних прапорів не мають стати лідерами акцій, зібрати й підбадьорювати 
громадських активістів. Можливо, присутність нардепів могла б врятувати крихітне наме-
тове містечко чернігівського Євромайдану від розгрому. І апаратура, що належала його 
організаторам, залишилася б неушкодженою.

І може, велика політика й твориться у Києві, але там і без наших народних обранців 
вистачає народу, на відміну від зустрічей на підтримку європейського вибору Чернігова.

Як мажоритарники області взагалі реагують на події, що захопили усю країну?

Дубіль зустрічає ранок на Європейскій площі

Валерій Дубіль, депутат від округу № 205 (Чернігів), безперечно, як член фракції 
«Батьківщини» у Верховній Раді, – в перших рядах на київському Євромайдані. На своїй 
сторінці у Facebook він активно постить фото зі столичної акції протесту. З’явилися там і 
світлини мітингу під стінами Чернігівської обласної ради 27 листопада. Щоправда, як і усі 
зустрічі в нашому місті, він минув без Дубіля.

Але про виборців свого округу нардеп згадав на власному сайті: «Закликаю всіх жителів 
Чернігівщини показати нашій владі, яким є їхній вибір. Для цього необов’язково їхати на 
Європейську площу. Досить зробити так, як вчинила наш лідер: зробити з підручних засо-
бів прапор Євросоюзу і вивісити його біля своєї оселі. Таким чином ми покажемо владі, що 
Україна – це дійсно Європа.

На офіційному сайті депутата йдеться й про те, що Валерій Дубіль «зустрів ранок на 
Європейській площі».

Ляшко за Європу – в Луганську, Обухові й Василькові

Ще один опозиціонер Олег Ляшко (округ № 208 – Бахмацький, Борзнянський, Куликів-
ський, Менський, Талалаївський райони, частина Ічнянського району) також час від часу 
з’являється на головній площі столиці, але на сцену не піднімається. «Досить говорити по-
літикам, сьогодні хай говорять люди», – пише політик на своїй сторінці у Facebook.

Свою підтримку Євромайдану нардеп продемонстрував, замінивши фото в соцмережі на 
дуже специфічний прапор ЄС, на якому, замість зірочок, його фірмові вила. 

Однак змушувати владу підписати Угоду з Європейським Союзом депутат вирішив з єв-
ромайданів свого рідного Луганська, а потім – Обухова та Василькова, де «за збігом об-
ставин» незабаром пройдуть перевибори до Верховної Ради, на які йде представник Ради-
кальної партії. 

Натомість на мітингах на Чернігівщині, звідки його й обрали до ВР, Ляшко поки не з’яв-
лявся.

Наразі Ляшко, як пише в соцмережі, відправився до Москви брати участь в передачі 
«Політика» і «переконати братів-росіян, що місце України в Європі і хай з цим змиряться».

Решта відмовчуються

Решта мажоритарників від Чернігівщини про своє ставлення до призупинення євроінте-
грації України поки відмовчуються.

І якщо з позицією колишнього активного бютівця, а тепер члена парламентської фрак-
ції Партії регіонів (хоч і позапартійного) Івана Куровського (округ №209 – Ніжин, 
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Варвинський, Ніжинський, Носівський, Срібнянський райони, частина Ічнянського району) 
все більш-менш зрозуміло, як і з думкою Ігоря Рибакова (округ №207 – Корюківка, Го-
роднянський, Коропський, Корюківський, Новгоро-Сіверський, Семенівський, Сосницький, 
Щорський райони), який офіційно є позапартійним та позафракційним, але, підтриманий 
владою на виборах, голосує в унісон з більшістю, то оцінку Миколи Рудьковського (ок-
руг № 210 – Прилуки, Бобровицький, Козелецький, Прилуцький райони) було б почути 
цікаво. За даними сайту Верховної Ради, він і досі член фракції Партії регіонів у парламенті. 
Однак не так давно колишній чернігівський міський голова був обраний головою Соціаліс-
тичної партії України. То на яких позиціях Рудьковський нині?

Але найбільший інтерес представляє позиція народного депутата Владислава Атро-
шенка (округ № 206 – частина Новозаводського району Чернігова, Ріпкинський, Чернігів-
ський райони). Позафракційний, він, хоч і є членом фракції Партії регіонів, але неоднора-
зово заявляв про свою підтримку євроінтеграції України:

«Асоціація з ЄС не порушує суверенних прав України і її громадян, а вступ до Митного 
союзу є загрозою незалежності... Угода про асоціацію з ЄС стане сигналом для приходу в 
нашу економіку інвесторів з усього світу», – наголошував Атрошенко на пресконференції 
ще у вересні.

Сьогодні ж сторінка зазвичай активного нардепа в соцмережі завмерла й не оновлюєть-
ся. Свою позицію він ніяк не озвучив.

«Списочники» активні в столиці

Є ще депутати-«списочники», яких пов’язують із Чернігівщиною. Колишній депутат міськ-
ради від партії «УДАР» Сергій Аверченко охоче позує для фотокамер на майдані Неза-
лежності, але до Чернігова – ні ногою. 

Свободівець Руслан Марцінків також працює в столиці. На чернігівському Євромайда-
ні був помічений лише 23 листопада. Нардеп брав участь у заходах, присвячених річниці 
Голодомору, й на запрошення місцевих майданівців підійшов до мітингу. За словами черні-
гівських журналістів, саме тоді на наметі пікетувальників і з’явилася табличка «приймальня 
народного депутата». Однак відтоді у своїй «похідній» приймальні Марцінків не з’являвся. 
А даремно, може, при ньому палатку й не знесли б.

P.S. До речі, 21 листопада, коли ще здавалося, що євроінтеграція України в руках у 
Верховної Ради, для підписання Угоди про асоціацію з ЄС депутати мали прийняти три за-
конопроєкти. Ось, як за них проголосували «чернігівці».

Закон про зміни до виборчого законодавства (прийнятий 365 голосами), підтримали усі 
мажоритарники, крім Ляшка та Рибакова, які не голосували.

За усі проєкти, що мали б дозволити Юлії Тимошенко лікуватися за кордоном (таких 
було шість) проголосували Дубіль і Ляшко. Не голосували Атрошенко, Куровський і Риба-
ков. Рудьковський під час голосування був відсутній.

Закон про прокуратуру так і не потрапив на голосування парламенту.
Ольга Чижова

«Чернігівщина: події і коментарі»
28 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6671/nardepi-vid-chernigivshchini-i-noevromaydani/)

63. Соколов о Евромайдане: С кем там встречаться?

Черниговский городской глава прокомментировал ситуацию вокруг сноса 
Евромайдана газете «Семь дней»:

– Александр Владимирович, Чернигов попал в число семи украинских городов, 
где местная власть решила каким-то образом противостоять Евромайдану. Поче-
му выбрана именно такая стратегия?

– Какие противостояния? Никаких противостояний абсолютно нет! Милиция подала заявку, 
она рассмотрена юридическим отделом, подана в суд, суд принял решение, которое выполнено. 
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Все остальное... Я за то, чтобы были мирные собрания, и они будут. Но без всяких каких-то 
попыток провокаций. Я за мирные собрания в рамках Конституции, я их буду поддерживать.

– Встречаться вы по-прежнему не планируете? 
– По какому поводу? С кем? – выразительно разводит руками мэр.

Вера Едемская, газета «Семь дней»
«Чернігівщина: події і коментарі»

28 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6681/sokolov-o-evromaydane-s-kem-tam-vstrechatsya/)

64. Чернігівці під чаювання писали побажання Януковичу 
    про євроінтеграцію

У четвер, 28 листопада, в Чернігові знову відбулася акція на підтримку вимоги 
до Президента України Віктора Януковича підписати Угоду про асоціацію з Євро-
пейським Союзом.

Цього разу традиційний чернігівський Євромайдан проходив у форматі «чаювання».
Усі охочі приносили чай і печиво та пригощали одне одного.
Учасники також писали свої побажання до Президента Віктора Януковича. Полотнище з 

підписами обіцяють повезти на київський Євромайдан.
Зустріч на підтримку євроінтеграції цього разу зібрала більше сотні чернігівців і тривала 

не більше години.
Організатори акції заявили присутнім, що Євромайдан в Чернігові виконав свою місію – 

задекларував європрагнення чернігівців, а тепер доля інтеграції залежить від Президента 
і політиків. Попри це, учасники більшістю голосів вирішили провести Євромайдан також і 
завтра, 29 листопада, коли вже стане відоме рішення Вільнюського саміту.

Нагадаємо, напередодні виконавча служба за підтримки міліції демонтувала намети й 
сцену чернігівського Євромайдану. Позов до суду, постанову якого так оперативно вико-
нали правоохоронці, ініціювала міська влада.

«Чернігівщина: події і коментарі»
28 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6683/chernigivtsi-pid-chayok-pisali-pobazhannya-yanukovichu-pro-evrointegratsiyu/)

65. Чернігівський Євромайдан 28 листопада: гарячий чай, 
    кава і метри підписів за Угоду з ЄС

Гарячий чай, кава, метри підписів за Угоду з ЄС на кількаметровому рулоні 
паперу, критика комунальних медіа, заклик підписати петіцію до Конгресу США 
з метою зробити українських урядовців і членів «Сім’ї» невиїзними у разі непід-
писання Угоди про асоціацію у Вільнюсі. 

Учасники також апелювали до депутатів і політиків, які мають дотиснути тему.
Громадський активіст Олексій Пій розкритикував комунальну газету «Чернігівські ві-

домості», на яку витрачаються солідні кошти з місцевого бюджету, яка жодним словом не 
згадала чернігівський Євромайдан в цілому і його розгін зокрема.

Як повідомляв «ВВ», не існує такої події і її учасників не тільки для комунальної газети, а 
також для міського голови Олександра Соколова. Про це він досить чітко висловився в ко-
роткому коментарі газеті «Семь дней». Нагадаємо, юридичне управління міськради подало 
позов до суду у зв’язку з проведенням мирної акції, а комунальне підприємство поцупило і 
потрощило майно громадської організації й активістів на десятки тисяч гривень.

«Високий Вал»
28 листопада 2013 року 
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227038.html)
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29 листопада

66. На сесії міськради «Батьківщина» і КПУ говорили про 
євроінтеграцію, Атрошенко – про Хануку

З трибуни сесійної зали чернігівської міськради після відкриття тридцять п’ятої 
сесії шостого скликання депутати від «Батьківщини» і КПУ Русін і Петрущенков 
виступили з промовами про євроінтеграцію. 

Депутат Русін попросив міськраду підтримати курс на євроінтеграцію, комуніст Петру-
щенков заявив про її неприпустимість і закликав нічого не підписувати у Вільнюсі вже після 
того, як Янукович там нічого і так не підписав.

Депутат Солдатов додав кілька слів про цивілізаційну несумісність України і Європи, на-
певно спираючись на власний досвід. Він також закликав до всеукраїнського референдуму 
і приєднання до Митного союзу.

Після цього депутат Атрошенко почав свій виступ з привітання єврейського народу з 
Ханукою, забувши про початок посту в українського народу, і продовжив про те, як Пре-
зидент «забезпечує державний суверенітет і забезпечує для України найсприятливіші еко-
номічні умови». 

Він ще раз повторив свою тезу про драконівські ціни на газ. Він також наголосив, що 
потрібно викорінювати корупцію, яка з’їсть будь-які кредити.

Далі він розкритикував «Євромайдани»: «Всі хто вийшли на майдан, гадки не мають, як 
живеться у Європі. Кожна країна має свої проблеми», – сказав він.

Насамкінець Атрошенко згадав емірат Дубаї, який не прагне до Євросоюзу, а використо-
вує нафту лише для власних потреб як вичерпний ресурс. 

Сесія міськради відмовилася включати питання про євроінтеграцію до порядку денного.
«Високий Вал»

29 листопада 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227047.html)

67. Чому Чернігів не Європа?

Міські голови Бахмача і Мени – зі своїми виборцями, адже вони вийшли на єв-
ромайдани у своїх містах, хоча ті були зовсім нечисельні. Скажімо, у Мені мітин-
гувало близько 60 осіб, але міський голова Федір Фесюн, якого можна вважати 
швидше лівим, ніж правим, вийшов до людей.

Його біографія, як і біографія чернігівського міського голови, також пов’язана з комсо-
молом та іншими компартійними органами. Але людина, що змінюється, розуміє необхід-
ність бути з людьми.

Міський голова Чернігова Олександр Соколов практично публічно заявив: «А до кого 
там виходити?!» При цьому одного з організаторів Євромайдану назвав шизофреніком. 
У Європі, навіть якщо б це прийшло товариство бабусь-любительок кактусів, то й тоді б 
міський голова вийшов до них і чаю б з ними попив. Бо це також люди. А тим паче, якщо ці 
люди виходять на площі за державу.

Ось тому ми й не в Європі. Тому ми й голосуємо в Чернігові завжди по-дурному: то за 
одного банкіра (Ананка забули?), то за іншого, харківського єврея. То за авантюриста, що 
33 дні прокерував і запам’ятався штурмом міськради та першотравневою демонстрацією, а 
ще злітав у Париж з красивою дівкою за казенний рахунок.

Тому й не дивно, що навіть єдину вулицю міська влада Чернігова не може зробити пі-
шохідною – від Валу до П’ятницької церкви (історична назва – Борисоглібська). Зрештою, 
навіть правильно вулиці поназивати ця влада не може, як це точно підмітив Сергій Солома-
ха (скажімо, є Розсвітна, що ні в яку граматику з орфографією не влазить). Що вже казати 
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про освітлення міста, коли гості з Мглина дивуються темноті Чернігова! А про тротуари й 
помовчимо. Та хіба ж начальство ходить по тротуарах, вони ж на службових машинах їз-
дять, дбаючи про людей, до яких і виходити не треба. 

Василь ЧЕПУРНИЙ
«Сіверщина»

29 листопада 2013 року
(https://siver.com.ua/news/chomu_chernigiv_ne_evropa/2013-11-29-13464)

68. Атрошенко: мітингувальники не знають, що таке Європа

Про це на розширеній колегії Чернігівської облдержадміністрації заявив на-
родний депутат України Владислав Атрошенко.

За його словами, сотні тисяч людей, що вийшли на майдани в Києві і по всій Україні, 
гадки не мають, що таке Європа і як солодко там живеться. Вони вважають, що в Європі 
людині живеться краще, бо насправді дуже несолодко їм живеться в Україні.

На думку Владислава Атрошенка, численні акції – ілюстрація протестних настроїв у су-
спільстві.

«І це повинно бути сигналом для влади, на який варто звернути серйозну увагу і в  
Києві, і на місцях», – заявив народний депутат.

Володимир Лисенко
                                               для «Чернігівщина: події і коментарі»

29 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6689/atroshenko-mitinguvalniki-ne-znayut-shcho-take-evropa/)

69. У Чернігові регіонали під прикриттям ДАІ масово везуть 
людей у Київ. У Партії регіонів кажуть, що це не їхні люди

29 листопада від Красної площі в Чернігові автобуси з прихильниками Партії 
регіонів масово відправляються на Київ.

Станом на 15:30 на площі було скупчено 15 автобусів.
Перевізники повідомили журналісту «ПіК», що везуть регіоналів.
Працівники ДАІ також присутні на Красній площі і контролюють процес заповнення ав-

тобусів людьми. Водночас в пресслужбі обласного управління ДАІ в Чернігівській області 
«ПіК» повідомили, що не володіють інформацією щодо масового відправлення автобусів на 
Київ.

«Заявок на супровід організованих груп до ДАІ не надходило», – повідомили в прес-
службі.

Як прокоментував «ПіК» цю інформацію заступник голови обласної організації Партії 
регіонів Володимир Вінниченко, регіонали не мають жодного відношення до відправлення 
цих автобусів.

«Наша акція в Києві вже закінчилася. Це не наші люди. Я чув, що прихильники євроін-
теграції збираються сьогодні на 19:00 в Києві», – зауважив Вінниченко.

Водночас, за інформацією видання Високий Вал, цих людей везуть на столичну Євро-
пейську площу. Стояти потрібно всю ніч до ранку. Платять 300 гривень на людину.

Станом на 16 годину 29 листопада «антиєвромайдан» на Європейській площі в Києві, 
організований Партією регіонів, завершився, учасники масово збираються в колони та за-
лишають одну з центральних площ Києва. Про це повідомляє кореспондент «Української 
правди».

Після завершення акції учасники мітингу направилися на станцію метро «Арсенальна». 
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Разом з тим «тітушки», які також були присутні на Європейській площі, групами по 5-10 
осіб лишаються у центральній частині міста, не прямуючи ані на майдан Незалежності, ані 
на станцію метро.

Як відомо, Партія регіонів збирала мітингувальників на противагу прихильникам підпи-
сання Україною Угоди з ЄС.

Акція на Європейській площі була запланована на 12:00.
«Чернігівщина: події і коментарі»

29 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6690/u-chernigovi-regionali-pid-prikrittyam-dayi-masovo-vezut-lyudey-u-kiyiv-v-

partiyi-regioniv-kazhut-shcho-tse-ne-yih-lyudi/)

70. Вечірній Євромайдан 29 листопада: говорили про саміт
   у Вільнюсі та сесію міської ради
Увечері в Чернігові 29 листопада на Євромайдані цитували сказане на саміті у Вільнюсі 

та говорили про сьогоднішню 35-ту сесію міської ради шостого скликання. 
Перед присутніми виступили депутати Олег Русін і В’ячеслав Лебідь, відомі чернігівські 

активісти.
Під час акції пішов рясний сніг.
Після завершення заходу багато його учасників рушили на Київ.
Виконавши акапельно державний гімн, учасники чернігівського Євромайдану домовили-

ся зібратися на тому ж місці в понеділок.
«Високий Вал»

29 листопада 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227070.html)

30 листопада

71. Звернення до чернігівців у зв’язку з брутальним
   знищенням Євромайдану громадського руху
   «Чернігів обирає ЄС!» 

На жаль, у Чернігівській міській раді на сесії 29 листопада 2013 року опозицій-
ні депутати жодним словом не згадали про брутальне знищення міліцією 25 лис-
топада 2013 року на замовлення міської влади Євромайдану громадського руху 
«Чернігів обирає ЄС!».

Тим самим остаточно втратили до себе будь-яку повагу і довіру. Особисто у мене! 
Не чув, що були спроби захистити учасників Євромайдану громадського руху «Чернігів 

обирає ЄС!» і з боку депутатів від опозиції на сесії облради 27 листопада 2013 року. Я там 
був серед 4-х репресованих громадських активістів і як журналіст газети і сайту «Сіверщи-
на», щоб донести інформацію про події, що відбуваються в нашому рідному місті. 

Однак мені просто брутально не дозволили виконувати обов’язки журналіста, бо на по-
чатку погрому невідомими особами під охороною міліції Євромайдану громадського руху 
«Чернігів обирає ЄС!» добре відомий журналістському загалу товариш підполковник Бриль 
оголосив своїм колегам з «Беркуту», що я не є кореспондентом цієї газети з усіма випли-
ваючими з цього наслідками, тобто неможливістю користуватися правами і захистом, як 
журналіст. 

Саме після цього хтось у цівільному одязі дав команду «фас» міліції і невідомим особам, 
і вони брутально знесли Євромайдан громадського руху «Чернігів обирає ЄС!» При цьому 
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було знищено озвучувальну апаратуру громадської молодіжної організації «Апельсин», 
вартістю десятки тисяч гривень. Саме це спровокувало небезпечний інцедент зі спробою 
самоспалення громадського активіста з молодіжної організацї «Апельсин» Стаса Тавлуя. 

І про це так звані політики – як місцеві депутати-опозіціонери, так і народні депутати – 
просто промовчали. 

Про висвітлення чернігівськими журналістами, зокрема членами НСЖУ, цих подій у так 
званих комунальних ЗМІ і не тільки – без коментарів. 

Нагадаю, що першому за правдиве слово було відтято голову біблійному Івану 
Предтечі. І тільки тоді люди почали вірити, що Христос – син Божий. 

Сергій Соломаха,
член НСЖУ з 26 квітня 2004 року

30 листопада 2013 року
(http://unp.net.ua/news/zvernennja_do_chernigivciv_u_zv_jazku_z_brutalnim_znishhennjam_

gromadskogo_evromajdanu_chernigiv_obirae_es/2013-11-30-1176)

72. Обурені жорстоким знесенням Євромайдану, чернігівці 
вийшли на Красну площу

Кілька десятків чернігівців зібралися сьогодні, 30 листопада, у сквері ім.Попуд-
ренка, обурені знесенням Євромайдану на майдані Незалежності в Києві.

Перед присутніми виступили чернігівці – учасники подій на київському Майдані.
Громадські активісти Олександр Рись, Станіслав Тавлуй та Ірина Черенько розповіли 

про дії спецпідрозділу «Беркут». «ПіК» писав про свідчення чернігівців.
Присутні закликали всіх, хто може, їхати завтра, 1 грудня, до Києва в парк Шевченка 

на 12 годину.
У Чернігові, 1 грудня, о 12 годині на Красній площі також запланована зустріч усіх, хто 

обурений діями влади – жорстким розгоном Євромайдану в Києві.
Після промов учасники вийшли на Красну площу, стали в коло і заспівали гімн України.
Десяток молодих радикалів прокричали «Москалів – на ножі», чим викликали протест 

частини присутніх.
Після цього частина людей розійшлася, а частина залишилася і ще кілька годин обгово-

рювала останні події в країні.
«Чернігівщина: події і коментарі»

30 листопада 2013 року
(http://pik.cn.ua/6700/obureni-zhorstokim-znesennyam-evromaydanu-chernigivtsi-viyshli-na-

krasnu-ploshchu/)

73. 1 грудня – день захисту європейського вибору українців

Серед ночі з п’ятниці на суботу 30 листопада 2013 року бойовики у формі заго-
ну спеціального призначення «Беркут», застосувавши спецзасоби та грубу силу, 
розігнали акцію протесту на майдані Незалежності в Києві («Євромайдан»). Над-
ходить інформація про розгони євромайданів в обласних центрах України. 

Розігнана в Києві акція громадського руху «Євромайдан» не була заборонена судом, тож 
влада здійснила фактично конститиуційний переворот. 

Ця громадська акція тривала безперервно з 21 листопада 2013 року по всій Україні 
і відбувалася у відповідності до Конституції України, зокрема до статті 39, яка гарантує 
українським громадянам свободу мирних зібрань. 
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Акція в Києві не була навіть заборонена судом. 
Застосування сили правоохоронцями та розгін громадського руху «Євромайдан» в Києві 

й інших містах, зокрема і в Чернігові 25 листопада 2013 року є прямим порушенням україн-
ської Конституції та європейської Конвенції із захисту прав людини та основоположних 
свобод. 

Влада, розігнавши євромайдани, фактично здійснила антиконституційний переворот, 
скасувала дію Конституції, яка гарантує всім українцям рівні громадянські права.

Попри цей факт, ми закликаємо українців вийти на акції протесту проти цього антикон-
ституційного перевороту в Києві в неділю,1 грудня 2013 року.

Тільки таким чином ми зможемо відстояти свої конституційні права і захистити наш єв-
ропейський вибір. 

Пресслужба Чернігівської обласної організації 
Народного Руху України 

30 листопада 2013 року
(http://unp.net.ua/news/1_grudnja_den_zakhistu_evropejskogo_viboru_ukrajinciv/2013-11-30-1177)

74. Віче руху «Чернігів обирає ЄС!» закликало земляків
   1 грудня вийти на народний референдум

Сьогодні, на 9-й день Євромайдану громадського руху «Чернігів обирає ЄС!», віче за-
кликало чернігівців і жителів області в неділю, 1 грудня, о 12 годині вийти на Красну площу 
в Чернігові та всіх містах і районних центрах області з синьо-жовтими стрічками, держав-
ними прапорами та символікою ЄС на народний референдум для захисту європейського 
вибору українців у Києві. 

Пресслужба Чернігівської обласної організації 
Народного руху України 

«Сіверщина»
30 листопада 2013 року
(https://siver.com.ua/news/viche_rukhu_chernigiv_obirae_es_zaklikalo_zemljakiv_1_grudnja_vijti_

na_narodnij_referendum/2013-11-30-13479)

1 грудня 

75. «Просвіта» вимагає виконати рішення суду

Правління Чернігівського обласного товариства «Просвіта» імені Т. Шев-
ченка заявило про підтримку євроінтеграційних прагнень українців Чернігів-
щини і вимагає від державної виконавчої служби та міліції виконати ухвалу 
судді О. Зайця про заборону встановлення малих архітектурних форм у центрі 
Чернігова.

Звісно, просвітяни не переживають за абсурдність цього рішення щодо новорічних свят 
(рішенням така заборона діє аж до 7 січня 2014 року включно), але з таким же хвацьким 
підходом, як знищували Євромайдан, треба демонтувати і намети, які знаходяться під 
патронатом московської церкви і псують вигляд древньої Катерининської церкви. Вони 
встановлені більше ніж 7 років тому Іваном Донцем, що представляв тоді промосковську 
партію Наталії Вітренко, і зараз використовується московською церквою, про що свідчить 
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великий портрет патріарха Кіріла замість ікони. Рішенням кількох судів ці намети необ-
хідно прибрати, але державна виконавча служба знайшла «відмазки», щоб проігнорувати 
ухвали судів. 

Тож правління «Просвіти» на своєму засіданні 26 листопада 2013 року ухвалило звер-
нення до органів влади з вимогою знесення незаконних московських наметів. У той же час 
просвітяни готові приєднатися до намету євромітингарів, якщо він буде встановлений біля 
незаконних наметів УПЦ МП.

«Сіверщина»
01 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/prosvita_vimagae_vikonati_rishennja_sudu/2013-12-01-13450)

76. Третій пішов: мільйонер Рудьковський вийшов
    з фракції ПР

Йому стало соромно раптом отак. А досі, видно, нічого, комфортно було пе-
ребувати у фракції Партії регіонів мільйонеру-соціалісту Миколі Рудьковському. 
Хоча начебто ж є головою іншої партії – Соціалістичної.

Прозріння Рудьковського якраз співпало з подіями в Києві, коли «Беркут» розігнав жор-
стоко мирних мітингувальників. Тепер Рудьковський метає громи на якусь владу, наче він 
досі не влада.

Народний депутат від Прилуцького округу, мандрівник до Парижа з красивою дівкою за 
державний кошт Микола Рудьковський тікає з корабля, що тоне. 

Радник Кучми, який проходив інструктажі у Відні, міністр-соціаліст, провокатор, що зір-
вав підписання газової угоди з Туркменистаном, провокатор, що водив людей на штурм 
Чернігівської міськради, Чернігівський міський голова, що побув у кріслі аж 33 дні, він ще 
говорить про свободу, демократію, мораль. Невже боїться втратити свердловини у Полтав-
ській області?

«Сіверщина»
01 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/tretij_pishov_miljoner_rudkovskij_vijshov_z_frakciji_pr/2013-12-01-13482)

77. Протестувальників у Чернігові невідомі молодики
    закидали вибуховими пристроями

1 грудня 2013 року в Чернігові під час проведення мирної акції громадян у 
сквері імені Попудренка група невідомих молодиків вперше за часів незалежнос-
ті закидала мирне зібрання вибуховими пристроями. 

Спочатку все було весело і креативно. Насторожувала тільки наявність у деяких з моло-
диків марлевих пов’язок на обличах. Молоді люди з національною символікою танцювали, 
вигукували патріотичні гасла та засуджували владу за побиття учасників київського Євро-
майдану. 

Кілька разів вони відходили від мітингарів і десь близько 14 години закликали учасників 
мітингу вишикуватися в колону і рушити в напрямку пам’ятника Леніну «піднімати з колін 
вайлуватих чернігівців». 

До речі, за два тижні до того, 17 листопада, цей пам’ятник було брутально спаплюжено 
невідомими. 

Однак, місцеві ЗМІ, крім сайту «Сіверщина», промовчали про цю хуліганську витівку. Не 
зреагували на цю провокацію й правоохоронні органи. 
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Після суперечок з деякими мітингувальниками, які заперечували цьому, організаторам 
провокації вдалося мобілізувати в колону більше сотні обурених діями влади чернігівців. 
Організатори несли транспаранти з гаслами «Мусора, покайтесь» і «Геть Кривавого Вікто-
ра». Колона з вигуками на зразок «Вставай, Чернігів!» рушила за шісткою молодиків по 
проспекту Миру в напрямку до пам’ятника Леніну.

На підході до підземного переходу на перехресті проспектів Миру і Перемоги в голові ко-
лони раптом пролунало декілька гучних вибухів. Зойки, ґвалт, дим охопив учасників ходи. 

Отямившись, хуліганів-провокаторів оточили учасники акції, намагаючись останніх за-
тримати. 

Однак молодики вирвалися з натовпу в напрямку пам’ятника Леніну і хутко зникли в 
підземному переході. 

Працівники правоохоронних органів навіть не намагалися їх затримати. Тільки один 
оператор, який постійно здійснює відеозапис усіх акцій громадськості й опозиції в Черніго-
ві, спокійно вів відеозапис цієї брудної провокації.

Частина шокованих учасників мирної ходи після певного розгублення вирішила повер-
нутися у сквер імені Попудренка біля Красної площі, де залишилися мітингувати ще більше 
сотні чернігівців. Однак більшість чернігівців, обурених і наляканих зухвалими діями хулі-
ганів, розійшлися по своїх домівках. 

На зворотному шляху деякі мітингарі звертали увагу на великі написи на асфальті фар-
бою на кшталт «Бог любит нас». 

Дехто згадав, що саме схожі на цих провокаторів молоді люди малювали ці написи 3 
тижні тому під час якоїсь молодіжної гри. 

Після зухвалого знищення міліцією за рішенням судді О.Зайця у понеділок, 25 листо-
пада 2013 року, Євромайдану громадського руху «Чернігів обирає ЄС!», встановленого 
під ялинами у сквері Попудренка, це вже друга провокація, спрямована на залякування 
чернігівців. 

Чи будуть притягнуті хулігани-провокатори, що залякували людей, до відповідальності? 
Питання, мабуть, риторичне! 

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

02 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/protestuvalnikiv_v_chernigovi_nevidomi_molodiki_zakidali_vibukhovimi_

pristrojami_fotoreportazh/2013-12-02-13485)

78. Чернігівці підтримали народне віче у Києві

Щонайменше кілька десятків чернігівці були 1 грудня в столиці під час народ-
ного віча.

Перших чернігівців кореспондент «ПіК» помітив вранці на площі біля Свято-Михайлів-
ського Золотоверхого монастиря.

Вони розташувалися в пункті самооборони поруч з дипломатичною академією, а близь-
ко 11:30 разом із представниками міст Суми і Миколаїв стрункою колоною вирушили до 
майдану Незалежності.

Згодом ці чернігівці були серед перших, хто опинився біля недобудованої ялинки в цен-
трі Києва й демонтував огорожу.

Міліціонери, котрі охороняли об’єкт, побачивши багатотисячний натовп, утекли.
Інші земляки, яких очолював народний депутат України Валерій Дубіль, збиралися біля 

пам’ятника Тарасу Шевченку. Серед численного люду їх вдалося помітити завдяки плакату 
«Чернігів» і державному прапору з таким написом.

Неподалік стояв ще один нардеп від Чернігівщини – лідер Радикальної партії Олег Ляшко. 
У руках він тримав уже традиційні вила, гострі кінці яких були замотані лейкопластиром.



65

Ще одних представників Чернігівщини, яких очолив керівник обласної партійної органі-
зації ВО «Батьківщина» Олександр Кодола, вдалося побачити близько 12:30 в колоні, що 
рухалася Хрещатиком.

Володимир Лисенко
для «Чернігівщина: події і коментарі»

02 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6715/chernigivtsi-pidtrimali-narodne-viche-u-kievi/)

79. Міліція Чернігова шукає невідомих хуліганів,
   які намагалися дискредитувати мирну акцію

1 грудня в чернігівському сквері імені Попудренка в рамках загальнонаціо-
нальної акції громадяни провели мітинг, на який зібралося близько 40 мешканців 
міста. Після полудня невеличка група найбільш активних мітингувальників за-
пропонувала іншим учасникам зібрання направитися до пам’ятника Леніну.

Дійшовши до підземного переходу, один з учасників заходу з числа ініціаторів ходи 
підпалив та кинув петарду, чим викликав обурення інших громадян. Після цього група 
молодих людей швидко розбіглася. Особи хуліганів на цей час встановлюються міліцією.

Решта ж громадян, так і не дійшовши до пам’ятника Леніну, повернулися у сквер імені 
Попудренка та продовжили мітинг. Більше жодних інцидентів під час мирного зібрання не 
відбувалося. Міліція продовжує охороняти громадський порядок та безпеку громадян. 

СЗГ УМВС України в Чернігівській області
«Чернігівщина: події і коментарі»

02 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6719/militsiya-chernigova-shukae-nevidomih-huliganiv-yaki-namagalisya-

sprovokuvati-mirnu-aktsiyu/)

80. У Чернігові створюється штаб національного спротиву
На заклик лідерів опозиції 1 грудня на майдані Незалежності в Чернігові ство-

рюється штаб національного спротиву.
Про це повідомляє голова Чернігівської обласної організації ВО «Батьківщина» Олек-

сандр Кодола.
«Завтра, 2 грудня, о 12:00 в обласній раді відбудуться збори голів обласних опозицій-

них партійних організацій, керівників обласних громадських та студентських організацій. 
На зборах буде створено Чернігівський обласний штаб національного спротиву. А, крім 
того, буде прийнято наш подальший план дій на місці та в Києві. Також було домовлено, як 
і раніше, о 18:00 збиратися в сквері Попудренка в Чернігові», – повідомив Кодола.

Також він поінформував, що в ніч з 1 на 2 грудня на майдані Незалежності залишилося 
близько сорока людей з Чернігівщини.

«У кого є бажання поїхати в Київ, телефонуйте в обласну та міську організацію ВО 
«Батьківщина» за телефонами: 626-534 та 675-558. Наші депутати обласної ради, які на 
місці відповідають за зустріч та розміщення людей, – Микола Звєрєв (0672202737) та Ярос-
лав Демченков (0674911772). Також на місці працюють народні депутати Валерій Дубіль, 
Сергій Авеченко та Руслан Марцінків. Ми не платимо гроші за поїздку і перебування там, 
але стараємося забезпечити гаряче харчування та нічліг людям, хто приїзжає на декілька 
днів», – повідомив голова опозиційної партії. 

«Чернігівщина: події і коментарі»
02 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6710/v-chernigovi-stvoryuetsya-shtab-natsionalnogo-sprotivu/)
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2 грудня

81. У Чернігові створили обласний штаб національного 
   спротиву

Сьогодні, 2 грудня 2013 року, на зібранні представників політичних партій і 
громадських організацій проголошено створення обласного штабу національно-
го спротиву. 

За повідомленням пресслужби штабу національного спротиву, він ставить своєю метою 
координацію народного волевиявлення після жорстокого побиття «Беркутом» мирної акції 
та виходу мільйонів українців на майдани протесту.

До штабу, зокрема, увійшли представники обласних осередків партій та громадських 
організацій: ВО «Батьківщина» (Олександр Кодола), ВО «Свобода» (Євгеній Малець-
кий), «УДАРу» (Віктор Лазар), Руху (Володимир Ступак), Товариства «Просвіта» (Василь  
Чепурний), козацтва (Георгій Яхимович), підприємців (Ірина Березинець), ГО «Апельсин» 
(Станіслав Тавлуй) та інші.

Обласний штаб запрошує усіх чернігівців прийти сьогодні на Красну площу на мітинг о 
18-й годині.

«Високий Вал»
02 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227110.html)

82. Кривава субота та неділя обурення –
   чернігівці протестують

Рішучий протест проти дій влади недільного дня у сквері Попудренка вислови-
ло близько 500 чернігівців. 

Вони не можуть пробачити Януковичу кривавої суботи. 
Враженнями з «передової» поділився громадський діяч Станіслав Тавлуй. Він з кількома 

чернігівцями був вночі з п’ятниці на суботу на Майдані.
«О четвертій годині ранку нам повідомили, що почалася війна», – повідомляє активіст.
Хто мав сили, поїхав у Київ відстоювати євроінтеграційний курс держави.
«Мої діти поїхали в Київ на Майдан. А я стою тут, підтримую їх, підтримую Київ. Уже не-

має у нас сили оцього бандита донецького терпіти», – каже обурена чернігівка. 
2 грудня у сквері Попудренка на підтримку Євромайдну зберуться працівники чернігів-

ських ринків. Акцію заплановано на 15 годину. Організатор – місцева профспілка підпри-
ємців.

«Високий Вал»
02 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227090.html)

83. Міліція дякує активістам мітингу

Група агресивно налаштованих молодих людей приєдналася вчора до учасни-
ків акції під час проведення мітингу в сквері ім.Попудренка. 

Обличчя більшості з них прикривали шарфи, високо підняті коміри светрів або аптечні 
марлеві пов’язки. 

Молодики, тримаючись окремою групою, вигукували провокативні гасла та заклики. 
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Як повідомляє УМВС України в Чернігівській області, працівники міліції, які забезпечу-
вали громадський порядок, провели з цими юнаками бесіду щодо недопущення порушень 
громадського порядку та неприпустимість провокацій. Але гурт молодиків виявив зневагу 
до порад правоохоронців. У один з моментів мітингу двоє з них запалили файєри (пору-
шення підпадає під ст. 195-6 Адмінкодексу «Порушення порядку виробництва, зберігання, 
перевезення, торгівлі та використання піротехнічних засобів», яка передбачає покарання 
у вигляді штрафу від 595 до 1700 грн.).

На ці дії принципово зреагували самі організатори мітингу. Вони відразу ж направилися 
до гурту провокаторів, змусили їх погасити палаючі предмети та поставили вимогу: або 
відмовитися від правопорушень та агресивної поведінки, або негайно забиратися з масової 
акції. 

Відчувши серйозність застереження, молоді провокатори припинили негідну поведінку 
і в подальшому не виявляли наміру порушувати громадський порядок.

Міліція висловлює подяку активістам та організаторам за чітку та безкомпромісну гро-
мадянську позицію і розуміння важливості моменту. Адже такі провокатори є виразно 
деструктивними елементами. Вони протиставляють себе не тільки законові та правопо-
рядку, а й самим учасникам масового заходу, до яких вони приєдналися, але з якими не 
мають нічого спільного. Головне для них – не провідна ідея акції, а можливість вчинити 
розгром, безлад та хаос (не виключено, що за непоганий гонорар від зацікавлених у тому 
осіб).

Правоохоронці звертаються до мітингувальників із закликом не піддаватися на прово-
кації агресивно налаштованих осіб та не порушувати громадський порядок. Міліція в свою 
чергу і надалі нестиме службу з охорони правопорядку в місці проведення вашого мирного 
зібрання.

«Високий Вал»
03 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/crime/events/227130.html)

84. Чернігівські студенти вийшли на мітинг.
    Викладачі-історики проти
Чернігівські студенти з гаслами «революція» вийшли на вулиці міста. 
Понад 200 осіб зібралися в колону, яка вирушила до вишів, аби зібрати небайдужих та 

підтримати Євромайдан.
Коваленко Олександр Борисович, директор Інституту історії, етнології та правознавства 

ім. О. М. Лазаревського, та його колега Юда Лариса Анатоліївна, заступник директора ін-
ституту з виховної роботи, заборонили студентам мітингувати та зачинили їх в аудиторіях.

Директор інституту вирішив переконати своїх підопічних власним прикладом, звертаю-
чись до них на «ти».

«Високий Вал»
02 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227107.html)

85. Чернігівський Євромайдан: студенти, підприємці
    та громадські приймальні депутатів
2 грудня у Чернігові був суцільний євромайдан. Зранку близько 200 студентів зібралися 

біля Мегацентру, щоб обговорити та організуватися для проведення студентського страйку 
в Чернігові.

Вони вирішили піти до своїх вишів, щоб закликати своїх однолітків підтримати акцію 
протесту проти свавілля влади. 
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Десь о пів на другу в сквері Попудренка знову зібралися студенти. Ініціативна група 
була майже в тому складі, що і зранку. І до них підтягувалися інші. Депутат Чернігівської 
районної ради від «Свободи» Володимир Поліщук привіз палатки та інші речі для уста-
новки наметового містечка на площі. Тут тепер буде розташована громадська приймальня 
народного депутат від ВО «Свободи» Руслана Марцінківа.

О 15:00 до страйку студентів приєдналися працівники центрального ринку та профспіл-
ки підприємців. Знову відбувся мітинг, під час якого організатори закликали присутніх до 
мирних акцій протесту і повідомили, що зібрання проходитимуть щодня о 18:00.

З 17:30 до 20:00 у сквері Попудренка тепер щодня працюватиме виїзна приймальня 
народного депутата від ВО «Батьківщина» Валерія Дубіля. Встановлення приймальні на-
родного депутата відзначилося українськими піснями, які привертали увагу перехожих.

О 18:00 традиційно виконанням гімну та гаслами «банду геть» розпочався чернігівський 
Євромайдан. Не зважаючи на холод та сильний вітер, біля наметів згуртувалося близько 
пів тисячі людей.

«Чернігівський монітор»
02 грудня 2013 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/17961)

86. Штаб європерезавантаження влади засідав
   в обласній раді

Перше засідання обласного штабу національного спротиву пройшло в конфе-
ренц-залі Чернігівської обласної ради з дозволу голови ради Анатолія Мельни-
ка. Спочатку засідання планувалося в кабінеті фракції партії «Батьківщина», але 
коли людей стало забагато для одного кабінету, перемістились у великий конфе-
ренц-зал.

Проте головуючий Олександр Кодола попросив вийти представників обласної держав-
ної адміністрації та обласної ради: «Коли влада громила наші євромайдани, ні адміністра-
ція, ні рада не захистили людей!»

Проте на засідання прийшов заступник голови обласної ради Валентин Мельничук, а з 
ним – представник фракції Партії регіонів Арсен Дідур. Він запропонував депутатам облас-
ної ради провести сьогодні президію ради для скликання позачергової сесії. Мовляв, для 
підтримки мітингувальників.

У відповідь голова «Просвіти» Василь Чепурний порадив депутату Дідуру для початку 
саморозпуститися фракції Партії регіонів, щоб не перебирати на себе ганьби від дій цен-
тральних органів влади, яка громить своїх громадян. Депутату слова так і не дали. 

Схоже і зараз поза увагою слідом за міською радою обласна рада залишить 
без оцінки зухвалі дії правоохоронців і комунальників, які у понеділок, 25 листо-
пада, розтрощили мирний Євромайдан громадського руху «Чернігів обирає ЄС!» 
у сквері імені Попудренка за вказівкого обласного керівництва міліції.

«Сіверщина»
02 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/shtab_revoljuciji_zasidav_u_oblasnij_radi/2013-12-02-13493)

87. Владислав Атрошенко: «Я буду з народом!»

Народний депутат від Чернігівщини, член фракції Партії регіонів Владислав 
Атрошенко, який недавно говорив, що протестувальники не знають, що таке 
Європа, і вітав євреїв зі святом Хануки, в телефонному інтерв’ю сайту 
«Siver.com.ua» заявив, що він ніколи не піде проти свого народу.



69

«До 29 листопада можна було підтримувати позицію влади – Президента і Прем’є-
ра, які намагалися якомога більше виторгувати на переговорах для України, – говорив 
Владислав Атрошенко. – Але після побиття мирних протестувальників пройшов водо-
розділ».

На думку народного депутата, Президент мусив взяти три дні для того, щоб знайти і 
покарати винних. І на час цього розслідування відсторонити від влади та посадиити у СІЗО 
Міністра внутрішніх справ і командирів «Беркуту».

Президент мав би вийти до мільйонної маси свого народу і пояснити дії влади та навести 
порядок. Ми ж не бачимо Президента. 

Народний депутат так і не повідомив, чи вийде він з фракції Партії регіонів, хоча запев-
нив, що завжди буде зі своїм народом.

«Сіверщина»
02 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/vladislav_atroshenko_ja_budu_z_narodom/2013-12-02-13486)

88. Міліція з громадою не допустила правокацій
   на чернігівському Євромайдані

Учора під час проведення мітингу в сквері ім.Попудренка до учасників акції приєдна-
лася група агресивно налаштованих молодих людей. Обличчя більшості з них прикрива-
ли шарфи, високо підняті коміри светрів або аптечні марлеві пов’язки. Молодики, трима-
ючись окремою групою, вигукували провокативні гасла та заклики.

Працівники міліції, які забезпечували громадський порядок, провели з цими юна-
ками бесіду щодо недопущення порушень громадського порядку та неприпустимість 
провокацій. Але гурт молодиків виявив зневагу до порад правоохоронців. В один з мо-
ментів мітингу двоє з них запалили файєри (порушення підпадає під ст. 195-6 Адмінко-
дексу «Порушення порядку виробництва, зберігання перевезення, торгівлі та викори-
стання піротехнічних засобів», яка передбачає покарання у вигляді штрафу від 595 до 
1700 грн.)

На ці дії принципово зреагували самі організатори мітингу. Вони відразу ж направи-
лися до гурту провокаторів, змусили їх погасити палаючі предмети та поставили вимогу: 
або відмовитися від правопорушень та агресивної поведінки, або негайно забиратися з 
масової акції. Відчувши серйозність застереження, молоді провокатори припинили не-
гідну поведінку і в подальшому не виявляли наміру порушувати громадський порядок.

Міліція висловлює подяку активістам та організаторам за чітку та безкомпромісну гро-
мадянську позицію і розуміння важливості моменту. Адже такі провокатори є виразно 
деструктивними елементами. Вони протиставляють себе не тільки законові та правопо-
рядку, а й самим учасникам масового заходу, до яких вони приєдналися, але з якими не 
мають нічого спільного. Головне для них – не провідна ідея акції, а можливість вчинити 
розгром, безлад та хаос (не виключено, що за непоганий гонорар від зацікавлених у тому 
осіб).

Правоохоронці звертаються до мітингувальників із закликом не піддаватися на про-
вокації агресивно налаштованих осіб та не порушувати громадський порядок. Міліція в 
свою чергу і надалі нестиме службу з охорони правопорядку в місці проведення вашого 
мирного зібрання.

СЗГ УМВС у Чернігівській області
«Чернігівщина: події і коментарі»

03 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6729/militsiya-z-gromadoyu-ne-dopustila-pravokatsiy-na-chernigivskomu-

evromaydani/)
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89. Штаб національного спротиву запрошує чернігівців
   на мітинг
Сьогодні, 2 грудня 2013 року, на зібранні представників політичних партій і 

громадських організацій проголошено створення обласного штабу національно-
го спротиву.

Він ставить своєю метою координацію народного волевиявлення після жорстокого по-
биття «Беркутом» мирної акції та виходу мільйонів українців на майдани протесту.

До штабу, зокрема, увійшли представники обласних осередків партій та громадських 
організацій: ВО «Батьківщина» (Олександр Кодола), ВО «Свобода» (Євген Малець-
кий), «УДАРу» (Віктор Лазар), Руху (Володимир Ступак), Товариства «Просвіта» (Василь  
Чепурний), козацтва (Георгій Яхимович), підприємців (Ірина Березинець), ГО «Апельсин» 
(Станіслав Тавлуй) та інші.

Обласний штаб запрошує усіх чернігівців прийти сьогодні на Красну площу на мітинг.
Початок о 18-й годині. 

Пресслужба штабу національного супротиву
«Сіверщина»

02 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/shtab_nacionalnogo_suprotivu_zaproshue_chernigivciv_na_

miting/2013-12-02-13490)

90. Безстрокова приймальня Дубіля у сквері Попудренка
Народний депутат України Валерій Дубіль 2 грудня повідомив Чернігівського 

міського голову Олександра Соколова про безстрокову виїзну громадську при-
ймальню, яка діятиме щодня у сквері Попудренка від 17:30 до 20:00.

Виїзна приймальня народного депутата Валерія Дубіля проводить роботу на підставі 
ст.17 Закону України «Про статус народного депутата України», яка передбачає зустрічі з 
виборцями, колективами та організаціями.

Зауважимо, що вчора подібні заяви Міністру внутрішніх справ України Віталію Захарчен-
ку та голові Київської міської державної адміністрації Олександру Попову подали представ-
ники об’єднаної опозиції. 

«Високий Вал» за повідомленням 
із сайту Валерія Дубіля

03 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227129.htm)

91. На чернігівському Євромайдані знову встановили намет
2 грудня о 15:00 у сквері ім. Попудренка відбулася акція протесту проти засто-

сування сили з боку правоохоронців до мирних мітингувальників.
На акції були присутні приблизо півтори сотні мітингувальників.
Під час свого виступу громадський активіст Олександр Бондарев закликав громадськість 

до мирних протестів і повідомив, що, як і раніше, акції проходитимуть у Чернігові щодня о 
18:00 у сквері ім. Попудренка.

У разі, якщо кількість людей не дозволить збиратися в сквері, акції проводитимуть на 
Красній площі.

Крім того, під час акції був встановлений намет-громадська приймальня народного де-
путата України Руслана Марцінківа.

На заході був присутній Едуард Альохін, колишній начальник міської міліції, котрий під-
тримав дії мітингувальників.
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Нагадаємо, 25 листопада в Чернігові близько 12:00 державні виконавці за підтримки 
міліції знесли Євромайдан, розташований у сквері ім. Попудренка поблизу Красної площі. 
Рішення про знесення прийняв Чернігівський окружний адміністративний суд за поданням 
міської влади.

«Чернігівщина: події і коментарі»
02 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6722/na-chernigivskomu-evromaydani-znovu-vstanovili-namet/)

92. Куди посилають чернігівці Януковича і його
   регіональну владу

Сьогоднішній Майдан у Чернігові біля «йолок» у сквері імені Попудренка по-
близу Красної площі, незважаючи на різке похолодання повітря, був найбільш 
масовим за всі дні: близько тисячі людей прийшли підтримати радикальні вимоги 
української опозиції по європерезавантаженню регіональної влади в країні. Пев-
но, вплинуло і створення обласного штабу національного спротиву, який закли-
кав вийти чернігівців на акцію протесту, як це було під час знаменитої на весь 
СССР «ковбасної революції».

Всупереч забороні судді О. Зайця з окружного адміністративного суду в сквері імені 
Попудренка встановлені два намети – громадські приймальні народних депутатів Руслана 
Марцінківа (ВО «Свобода») та Валерія Дубіля (ВО «Батьківщина»).

На мітингу присутні активно підтримували лозунги промовців Олександра Кодоли, Во-
лодимира Ступака, Сергія Журмана, Віктора Лазаря, Світлани Жимолостової та інших про 
відставку Уряду Азарова-Януковича.

На Майдані вперше з’явилися прапори країн Євросоюзу: Швеції, Чехії, Польщі та Швей-
царії. 

Закінчився мітинг виконанням усіма присутніми гімну нашої держави. Для цього мітин-
гарі вийшли на Красну площу. 

Тож багато автомобілів, що проїжджали повз, вітали сигналами. 
«Сіверщина»

02 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/kudi_posilajut_chernigivci_janukovicha/2013-12-02-13495)

93. Чернігівська обласна рада засудила насильство влади

Звернення президії Чернігівської обласної ради до Президента України,
Голови Верховної Ради України, Прем’єр-міністра України та жителів області

Ми, депутати Чернігівської обласної ради, члени її президії, представники різних полі-
тичних сил, глибоко стурбовані ситуацією, що склалася в останні дні в Україні.

Ми вважаємо недопустимими дії правоохоронних органів з обмеження прав і свобод гро-
мадян на проведення мирних зібрань, які привели до силового протистояння в місті Києві 
на майдані Незалежності в ніч з 29 на 30 листопада.

Ці події повинні бути ретельно і об’єктивно розслідувані, а винні в насильницькому роз-
гоні мирного зібрання, основними учасниками яких була студентська молодь, – притягнуті 
до відповідальності. 

У той же час, ми засуджуємо дії провокаторів, які намагаються дестабілізувати ситуацію, 
закликаючи людей до насильницького захвату адмінбудівель та вчинення інших проти-
правних дій.
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Упевнені, що вихід із політичної кризи можливий за умов мирного діалогу, пошуку ком-
промісів та взаєморозуміння.

Звертаємося до Президента України, Голови Верховної Ради України, Прем’єр-міністра 
України дати відповідну оцінку діям осіб, винних у порушені конституційних прав та за-
конів України, що призвели до ескалації напруги в суспільстві, ставлячи під загрозу ціліс-
ність, суверенітет і незалежність нашої держави. 

Звертаємось до жителів області дотримуватися громадського порядку, не допускати 
конфліктів і протистоянь.

Прийнято на засіданні президії Чернігівської обласної ради шостого скликання. 
«Сіверщина»

02 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/chernigivska_oblasna_rada_zasudila_nasilstvo_vladi/2013-12-02-13496)

94. Звернення Менського районного штабу
   національного спротиву

1. Нами, Менськими районними організаціями ВО «Батьківщина», ВО «Свобода», партії 
«УДАР Віталія Кличка» та Народного Руху України, створено штаб народного спротиву. 
Штаб відкритий до співпраці з іншими патріотичними організаціями і окремими громадя-
нами.

2. Штаб констатує, що в Менському районі склалася негативна ситуація з бюджетним 
фінансуванням, затримками виплат заробітної плати працівникам бюджетної сфери, без-
ліччю проблем у сфері місцевого самоврядування.

3. Вимагаємо негайно скликати позачергові сесії Менських міської та районної рад для 
засудження дій Президента і Уряду України з дестабілізації ситуації в країні. 

Закликаємо підтримати ініціативу Калуської міської ради та багатьох інших рад різних 
рівнів, котрі оголосили свою територію вільною від антинародної влади, а також підтрима-
ти загальнонаціональний страйк. 

4. Ми обурені тим фактом, що 29-го листопада 2013 року з Менського району була орга-
нізована і проплачена групова поїздка працівників бюджетної сфери для протидії мирному 
зібранню студентів та молоді, які відстоювали на майдані Незалежності в Києві європей-
ський шлях розвитку України. 

Ми вважаємо, що зазначені дії стали однією з передумов кривавих подій ранку 30-го 
листопада. 

Вимагаємо засудити дії організаторів цієї поїздки та безпосередніх виконавців, котрі нам 
відомі.

02 грудня 2013 року

Голова Менської районної організації 
ВО «Батьківщина»        Н. Тюшкевич

Голова Менської районної організації
ВО «Свобода»         О. Бреус 

Голова Менської районної організації 
Політична партія «УДАР Віталія Кличка»    В. Ворона 

Голова Менської районної організації 
Народного Руху України        В. Леоненко

«Сіверщина»
06 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/zvernennja_menskogo_rajonnogo_shtabu_nacionalnogo_

sprotivu/2013-12-06-13526)
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95. Київ повстав! Повстав нарешті древній Чернігів. 
    Повстане і вся Україна!
Сьогодні, 2 грудня 2013 року, на зборах представників політичних партій і гро-

мадських організацій в облраді, колишньому обкомі КПСС, по проспекту Миру, 43 
(до 2001 року вул. Леніна), створено Чернігівський обласний штаб національного 
спротиву. 

Він ставить своєю метою координацію народного волевиявлення після жорстокого по-
биття «Беркутом» мирної акції та виходу мільйонів українців на майдани протесту. 

До штабу увійшли представники обласних організацій партій (ВО «Батьківщина», 
ВО «Свобода», «УДАР», Народний Рух України), громадських організацій (Товариство 
«Просвіта» ім. Тараса Шевченка, козацтва, підприємців, студентської молоді та інших). 
Такі штаби сьогодні і завтра будуть створені в кожному місті й районі нашої області. 

Нашим першочерговим завданням було згуртувати студентів, підприємців та інших гро-
мадян, які сьогодні протягом дня організували власні акції протестів по всій області. І ми 
це зробили. Ми прийняли рішення щодня проводити мирний мітинг на Красній площі Чер-
нігова о 18:00. 

І сьогоднішній Майдан у Чернігові, незважаючи на різке похолодання, став найбільш 
масовим за всі дні: близько тисячі людей прийшли підтримати вимоги української опозиції.

На місці мітингу були відкриті громадські приймальні народних депутатів України Валерія 
Дубіля та Руслана Марцінківа. 

Також сьогодні ввечері відбулося засідання Президії обласної ради, на якому було при-
йнято звернення засудити дії міліції щодо мирних громадян 30 листопада в Києві.

Я звернув увагу влади на зухвалі дії судових виконавців, правоохоронців і комунальни-
ків, які 25 листопада розтрощили мирний Євромайдан «Чернігів обирає ЄС!» в сквері імені 
Попудренка. Ми вимагаємо дати правову оцінку цим діям та повернути вилучене облад-
нання у справному стані її власникам! У той же час регіоналівська більшість і керівництво 
облради не підтримали пропозицію фракції ВО «Батьківщина» щодо проведення позачер-
гової сесії обласної ради з наступними вимогами:

1. Негайна відставка Уряду на чолі з Азаровим.
2. Добровільна відставка Президента Януковича, так званого гаранта Конституції Украї-

ни, який не здатний забезпечити дотримання прав та свобод людини і громадянина в дер-
жаві. 

3. У Верховній Раді України ухвалити рішення про проведення дострокових виборів Пре-
зидента України та Верховної Ради України, як це було 1994 році, 20 років тому.

4. Генеральному прокурору притягнути до відповідальності Міністра внутрішніх справ 
України. 

Це головні вимоги нашого народного віча і Євромайдану!
І найважливіше! Необхідно щоденно своєю присутністю підтримувати Євромайдан в Киє-

ві. Адже все вирішується саме в столиці. Сьогодні в столиці перебувало понад 200 патріотів 
з Чернігівщини, близько 50 залишилися на ніч. У кого є бажання поїхати в Київ, телефо-
нуйте в обласну та міську організацію ВО «Батьківщина» за телефонами: 626-534 та 675-
558, а також до обласного штабу національного спротиву за телефоном 4-92-83. Наші де-
путати обласної ради, які на місці відповідають за зустріч та розміщення людей, – Микола 
Звєрєв (067-22-02-737) та Ярослав Демченков (067-49-11-772). Також на місці працюють 
народні депутати Валерій Дубіль, Сергій Аверченко та Руслан Марцінків. 

Ми не платимо гроші за поїздку і перебування там, але забезпечуємо гаряче харчування 
та нічліг людям, хто приїзжає на декілька днів.

Наостанок, від обласного штабу національного спротиву дякую кабельному телеканалу 
«Дитинець», інтернет-виданням «Високий Вал», «Події і коментарі», «Сіверщина» та іншим 
патріотичним засобам масової інформації, які об’єктивно висвітлюють події, що відбувають-
ся навколо Євромайдану та щодо звільнення країни від окупаційного режиму.

Ваша робота сьогодні надто важлива!
Разом – сила!!! 
Слава Україні!!!

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

02 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/kijiv_povstav_povstav_nareshti_drevnij_chernigiv_povstane_vsja_

ukrajina/2013-11-28-13497)
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96. У Прилуках уже є штаб!
2 грудня 2013 року Прилуцька координаційна рада захисту української держав-

ності створила штаб національного спротиву. Активісти Всеукраїнського об’єднан-
ня «Свобода», як співзасновники ради, активно підтримали цю ініціятиву.

Штаб національного спротиву розмістили в громадській приймальні народного депута-
та-свободівця Руслана Марцінківа (вул. Коптєва, 10 кв.1).

Телефони штабу: (04637) 3-14-93, (066) 415-02-12, (096) 066-88-08. 
Прилучани закликають надавати максимальну медичну, технічну, матеріяльну допомогу 

мітингувальникам. 
«Сіверщина»

03 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/u_prilukakh_uzhe_e_shtab/2013-12-03-13500)

3 грудня

97. У Чернігові створено міський штаб
   національного спротиву
3 грудня в Чернігові було створено міський штаб спротиву, до якого увійшли 

представники політичних партій та громадських організацій.
Штаб створено задля координації дій чернігівців як на майдані Незалежності, так і під 

час проведення міських акцій у Чернігові.
За ініціативи зібрання було створено координаційний комітет, який буде спрямовувати 

діяльність штабу за дев’ятьма напрямками. Відтак до координаційного комітету увійшли 
Тамара Пославська (ВО «Свобода»), Тетяна Ярошенко (партія «УДАР») та Олег Русін (ВО 
«Батьківщина»), котрі координуватимуть роботу міських партійних осередків. Співпрацю зі 
ЗМІ координуватиме Світлана Сокол, зі студентством – Маргарита Омельяненко, з громад-
ськими організаціями – Ігор Андрійченко. Відповідатиме за проведення мітингів та акцій 
у Чернігові Віталій Федотов, за формування матеріального ресурсу – Дмитро Хоменко, за 
організацію поїздок чернігівців до Києва – Андрій Тертілов.

Сьогодні на координаційному комітеті Олег Русін поінформував про ініціативу депутатів 
міської ради від фракцій ВО «Батьківщина» та «УДАР» щодо скликання позачергової 36 
сесії Чернігівської міської ради.

Відтак чернігівський міський штаб національного спротиву закликає чернігівців долу-
чатися до загальнонаціональної акції спротиву і запрошує на мітинги, які відбуватимуться 
щодня у сквері Попудренка від 18:00 до 20:00.

Водночас штаб спротиву одностайний у тому, що всі основні події нині відбуваються на 
майдані Незалежності, і саме там мітингувальники потребують найбільшої підтримки.

Пресслужба штабу національного спротиву міста
«Чернігівщина: події і коментарі»

04 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6749/v-chernigovi-stvoreno-miskiy-shtab-natsionalnogo-sprotivu/)

98. Не замилюйте ситуацію, товариші депутати, –
   Чернігівський штаб національного спротиву
Чернігівський обласний штаб національного спротиву заслухав сьогодні ін-

формацію про підсумки засідання президії обласної ради, яка розглянула ниніш-
ню політичну ситуацію.
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Президія обласної ради засудила жорстоке побиття мирної акції у Києві. «Проте, – го-
вориться в рішенні обласного штабу національного спротиву, – влада намагається всю 
відповідальність перекласти на правоохоронців, щоб уникнути відповідальності Уряду та 
Президента, який має бути гарантом конституційних прав і свобод громадян». 

Обласний штаб національного спротиву наголошує: вся відповідальність за безчинства 
«Беркуту» лежить на уряду Азарова та на Президенті, відставки яких вимагають мільйони 
українців.

«Також обласний штаб вимагає від місцевої влади притягнення до відповідальності тих, 
хто дав команду розігнати Євромайдан громадського руху «Чернігів обирає ЄС!» у Черніго-
ві та понищив майно молодіжної громадської організації «Апельсин», – говориться в заяві. 

Слава Україні!
Пресслужба Чернігівського обласного штабу національного спротиву

«Сіверщина»
03 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/ne_zamiljujte_situaciju_oblasnij_shtab/2013-12-03-13502)

99. Чернігівський бізнес підтримав вимогу про відставку 
    Кабінету Міністрів України

Чернігівська регіональна торгово-промислова палата висловлює свою пози-
цію щодо діяльності уряду України

Рішенням Ради Чернігівської ТПП від 03 грудня 2013 року:
1. Чернігівська регіональна торгово-промислова палата глибоко обурена невиправдано 

жорсткими протиправними діями спецпідрозділу «Беркут» під час розгону мирних демон-
странтів Євромайдану в місті Києві в ніч з 29 на 30 листопада 2013р.

Міністр МВД України Віталій Захарченко повинен понести персональну відповідальність 
за скоєний його підлеглими злочин і негайно разом із виконавцями піти у відставку.

2. Нелогічні, непослідовні кроки щодо відмови від підписання Угоди про асоціацію з ЄС 
на тлі фактичного бюджетного колапсу та недружніх торговельних обмежень з боку Мит-
ного союзу призводять до поглиблення економічної та політичної кризи в Україні.

Роками залишаються невирішеними ключові проблеми, що гальмують розвиток підпри-
ємництва та економіки в цілому: монополізація енергоринку, заборгованість бюджету по 
відшкодуванню ПДВ експортерам, жорстка фіскальна політика Уряду, що межує з фактич-
ною конфіскацією – все це характеризує Кабінет Міністрів України, як неефективну коман-
ду, нездатну виконувати свої конституційні функції у державі.

Чернігівська ТПП, як об’єднання підприємців та підприємств Чернігівщини, підтримує 
вимогу активної частини українського суспільства про відставку Кабінету Міністрів України.

Сайт Чернігівської регіональної торгово-промислової палати
«Чернігівщина: події і коментарі»

05 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6786/chernigivskiy-biznes-pidtrimav-vimogu-pro-vidstavku-kabinetu-ministriv-

ukrayini/)

100. Ніжинська влада підтримала студентів:
      «Ми підтримуємо вас, і ми разом із вами»

Депутати Ніжинської міської ради терміново зібралися 3 грудня на спеціальне 
розширене засідання комісії, щоб висловити своє ставлення щодо суспільно-по-
літичної ситуації в Україні. 

На позачерговій сесії вони мають проголосувати за звернення до Президента країни, 
уряду, Верховної Ради України та жителів міста з проханням не допускати застосування 
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сили проти мирних зібрань громадян, уникати провокацій та агресії, а також продовжити 
євроінтеграційний курс України.

Такий проєкт звернення та позачергове проведення сесії своїми підписами підтримав 
двадцять один депутат. Майже всі депутати, які були на комісії, висловили своє бажання 
підтримати це звернення задля недопущення кровопролиття беззбройних українців.

Хоча дехто висловив й іншу точку зору. Надія Шейко, член Партії регіонів, сказала, що 
ті студенти, які постраждали на майдані Незалежності наприкінці минулого тижня, самі 
винні в тому, що сталося.

«А що студенти робили о четвертій годині ночі на Майдані? Приїхали в Київ навчатися, 
то треба було вчитись, а не по мітингах бігати. До того ж влада сама розбереться з тим, що 
сталося», – говорила Надія Шейко. Вона була проти підписання такого звернення й пере-
конувала інших своїх колег цього не робити. 

Проте депутат міськради Юрій Коростиленко наголосив, що Конституція України доз-
воляє кожному громадянину повставати для захисту своїх прав. Тому жодних порушень у 
діях студентів-мітингувальників, яких побили правоохоронці, не було, переконаний Юрій 
Олександрович.

Студенти Ніжинського державного університету в цей час мітингували під стінами міськ-
виконкому. Частина з них завітала до малої зали, щоб висловити свою позицію щодо подій, 
які нині відбуваються в країні.

Вони тримали в руках плакати з надписами «Україно, вставай!» та вигукували «Слава 
Україні!» й «Героям слава!» Депутати мітингарів у себе в «гостях» зустріли оплесками й 
хвалили студентів, що ті не залишились осторонь. Відповідали на питання студентів та по-
обіцяли всіляко допомогти в разі утисків або репресій чи то з боку керівництва навчальних 
закладів, чи зі сторони міліції. «Ми підтримуємо вас, і ми разом із вами», – запевнив молодь 
Валерій Салогуб.

Питали депутати й у студентів, яка мета їхнього протесту. «Скажіть, а вам не вистачає 
свобод у ваших навчальних закладах? Чи ви не можете безперешкодно виїхати до Європи, 
що ви виходите на мітинги? У чому проблема вашого сьогоднішнього протесту?», – диву-
валася Надія Шейко. Проте ніжинські студенти майже одноголосно відповіли, що отримати 
візу для подорожі за кордон нині не так просто й зовсім недешево. 

Та молодь своїми страйками сьогодні вимагала не лише європейського рівня життя, а й 
покарання для тих, хто кілька днів тому жорстоко познущався над мітингувальниками на 
Майдані.

Одна зі студенток НДУ, кому в суботу перепало на мітингу від «Беркуту», переконувала 
всіх не бути байдужими й разом домогтися недопущення протиправних дій влади та пра-
воохоронних органів.

«Я була на Майдані в суботу серед тих студентів, кого побили. І я хочу сказати вам, 
що це дуже страшно. І влада бреше, коли каже, що нас тоді попросили покинути Майдан. 
Насправді нас ніхто ні про що не просив. Ми просто собі співали гімн України, а «Беркут» 
оточив нас з усіх сторін, як стадо, і почав бити. Бити без розбору. І кийками й взуттям. По 
спині та обличчі. Так не повинно бути. Не можуть правоохоронні органи просто так бити 
мирних громадян», – розповіла учасниця мітингу.

Депутати пообіцяли днями на сесійному засіданні розглянути звернення до Президента, 
Уряду та Верховної Ради України, скоригувати його та направити адресатам. Проте визна-
читись із днем проведення сесії депутати довго не могли.

В. о. міського голови Олег Кірсанов зараз перебуває у відпустці. На роботі з’явиться 
лише дев’ятого грудня. Тому депутат міськради Юрій Коростиленко запропонував день для 
проведення сесії десятого грудня. Мовляв, міський очільник перебуває в законній відпустці 
й раніше її завершення його «смикати» немає необхідності.

Та його колега Валерій Боровик сказав, що чекати поки Кірсанов «догуляє» відпустку 
в них немає часу. «Правильне рішення треба приймати вже сьогодні й зараз. Бо ми не 
знаємо, що буде завтра», – говорив депутат. «Невже молодь, яка побачила, як гарно жити 
в Європі, заслуговує, щоб її били кийками? Невже правоохоронці мають право бити жур-
налістів, щоб ті не висвітлювали подій? Таке ставлення треба негайно змінювати. Цього не 
можна допускати», – сказав Володимир Боровик. 
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Володимир Мамедов, депутат міськради, також наголосив, що депутати своїм мовчан-
ням лише дозволяють чинити над українцями таке звірство. «Беркут» під час зачистки на 
Майдані показав своє відношення до народу. Вони живуть за гроші платників податків, 
за наші гроші, але все одно пішли на злочин проти своїх людей. Стояти осторонь – це не 
по-людськи з нашого боку. Не треба чекати Кірсанова, а треба негайно приймати рішен-
ня», – говорив Володимир Хейбарович.

Провести сесію, не чекаючи закінчення відпустки в. о. міського голови, підтримали й 
інші депутати, попри настирливі намагання депутата Юрія Коростиленка затягнути час і не 
дати провести сесію найближчим часом. Щоб не перервати відпочинок секретарю міськ-
ради Олегу Кірсанову, він за короткий проміжок часу вигадав не мало вагомих причин.

Нагадаємо, що на офіційному сайті Ніжинської міської ради вже оприлюднений проєкт 
рішення про затвердження на посаді керуючого справами Ніжинського виконкому Коро-
стиленка Юрія Олександровича.

Отож завтра о чотирнадцятій годині дня планується проведення позачергової сесії з 
одним питанням у порядку денному про затвердження звернення. На сесійне засідання 
депутати запросили прийти й ніжинських студентів-мітингувальників. 

Але в тому, що на завтрашньому засіданні вдасться набрати необхідну кількість голосів 
для затвердження звернення, а їх має бути мінімум двадцять шість, Юрій Коростиленко не 
впевнений. За його словами, або ж не збереться необхідна кількість депутатів, або ж не 
всі схочуть віддати свій голос на підтримку звернення. Тому Юрій Олександрович і надалі 
наполягав на проведенні сесії в середині наступного тижня.

 «Уездные новости»
«Високий Вал»

04 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227161.html)

101.  Уряд «на мило» відправили у Прилуках

Віче на підтримку Євромайдану у Києві 3 грудня організувала Прилуцька ко-
ординаційна рада захисту української державності в Прилуках на Чернігівщині. 

Націоналісти міської та районної організацій Всеукраїнського об’єднання «Свобода», як 
співзасновники ради, активно підтримали цю ініціативу. 

За повідомленням пресслужби ВО «Свобода», близько п’яти сотень учасників прилуць-
кого віча ухвалили рішення, основними вимогами якого є:

- звернення до Президента України та Прем’єр-міністра України з вимогою подати у від-
ставку;

- звернення до депутатів Партії регіонів міської ради із закликом про вихід із партії;
- звернення до керівників освітніх закладів та державних установ про недопустимість 

заборони на волевиявлення євроінтеграційного курсу України студентам та працівникам 
державних установ;

- звернення до працівників державних органів влади із закликом забрати зі службових 
приміщень портрети В. Януковича;

- звернення до батьків, дружин та дітей працівників силових структур із проханням за-
стерегти їх від неправомірних дій та виконання злочинних наказів;

- звернення до місцевих ЗМІ із закликом оперативно та правдиво висвітлювати події та 
ситуацію, що склалася на території області та в Україні загалом;

- звернення до депутатів міської ради про негайне скликання позачергової сесії При-
луцької міської ради та прийняти проєкту рішеня про відставку уряду.

Резолюція віча та проєкт постанови депутати-свободівці озвучать на позачерговій сесії 
шостого скликання Прилуцької міської ради.

«Високий Вал»
04 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227167.html)
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102.  Депутат з Бахмача: «Президент і уряд самоусунулися» 

Депутатам Бахмацької міської ради не вистачило одного голосу, щоб звернути-
ся до депутатів Верховної Ради України з проханням відправити уряд Миколи Аза-
рова у відставку. Цього ж голосу не вистачило і під час голосування із закликом 
до Віктора Януковича добровільно піти у відставку.

Це сталося на сесії міської ради 3 грудня, повідомляє пресслужба обласної організації 
ВО «Свобода».

На зібранні виступив голова фракції ВО «Свобода» в міській раді депутат Михайло Ви-
ноградов. Свободівець висловив глибоке обурення подіями, що відбулися в ніч на 30 лис-
топада 2013 року, коли о 4-й ранку на майдані Незалежності в Києві спецзагони МВС 
України по-звірячому розігнали абсолютно мирне зібрання, яке відбувалося під гаслом «За 
європейську Україну!». Націоналіст наголосив, що десятки демонстрантів – наших співгро-
мадян – було цинічно та жорстоко побиті, пролилася невинна кров.

Коментуючи інцидент у столиці, націоналіст зазначив: «У цей час Уряд і Президент 
України самоусунулися від відповідальності за вищезазначені події, покладаючи відпові-
дальність за криваві жертви на свавілля міського керівництва МВС, чим фактично визна-
ли втрату державного контролю над державними силовими структурами. Цього року не-
професійна діяльність Уряду призвела до величезних проблем із фінансуванням бюджету 
міста, що негативно позначилося на міській життєдіяльності. Справи Уряду Азарова на-
стільки кепські, що від серпня 2013 року безсоромно та свавільно використовує гроші на 
харчування дітей у міських дошкільних навчальних закладах (дитсадках), що надходять 
у вигляді батьківської плати, на «латання» дірок державного кошторису, а це призводить 
до невпинного зростання боргів дитсадків перед постачальниками продуктів харчування 
та проблем в організації харчування дітей. Що вже казати про міські програми з бла-
гоустрою, програми розвитку інфраструктури міста, фінансування яких місцеві установи 
Держскарбниці зупинили з липня місяця цього року».

Після бурхливої дискусії депутати одностайно засудили кривавий розгін мирної демон-
страції і насильство над демонстрантами на майдані Незалежности, підтримали резолюцію 
учасників народного віча в Києві від 1 грудня.

Крім того, депутати вимагають притягнути до відповідальности осіб, винних у кривавому 
антиконституційному розгоні учасників мирного зібрання.

Наостанок депутати звернулися до працівників органів внутрішніх справ, усіх право-
охоронних органів із закликом не виконувати злочинних наказів, не вчиняти жодних актів 
насильства над мирними громадянами та не брати участь у спробах розгону мирних акцій 
протесту.

«Сіверщина»
04 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/prezident_i_urjad_samousunulisja_deputat_z_

bakhmacha/2013-12-04-13516)

103. «Україна понад усе» – Чернігів радикалізується

Сьогоднішній вечірній мітинг у Чернігові мав дві характерні відмінності: по-пер-
ше, запрацював обласний штаб національного спротиву і люди почали (тільки 
почали!) прислухатися до його рішень. А по-друге, з’явились абсолютно народні, 
тобто не підготовлені конкуруючими за вплив на громаду штабами гасла.

Щодо першого, то представник штабу національного порятунку Олександр Кодола ого-
лосив заклик до автомобілістів виїхати в середу, 4 грудня, на автопробіг вулицями міста з 
прапорами України та Євросоюзу.
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Також він оголосив про створення штабів національного спротиву в усіх районах області.
А щодо народних гасел, то «банером» заявили про себе якісь досі невідомі в місті «неза-

лежні націоналісти» (хлопці, я так і не зрозумів: а я незалежний чи ні?). Інша справа прості 
люди: пишуть від душі, що думають і про ЄС, і ПРобандитську владу. 

«Сіверщина»
03 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/ukrajina_ponad_use_chernigiv_radikalizuetsja/2013-12-03-13505)

104. Вечірній майдан у Чернігові зібрав рекордну
      кількість людей
Вечірній майдан у Чернігові біля «йолок» у сквері імені Попудренка біля Крас-

ної площі, незважаючи на різке похолодання повітря, був найбільш масовим за 
всі дні: близько тисячі людей прийшли підтримати радикальні вимоги української 
опозиції щодо європерезавантаження регіональної влади в країні.

Перша вимога – відставка уряду. Друга вимога – імпічмент Президенту. Третя – відстав-
ка Міністра внутрішніх справ Захарченка.

Певно, вплинуло і створення обласного штабу національного спротиву, який закликав 
вийти чернігівців на акцію протесту.

Усупереч забороні судді Зайця з окружного адміністративного суду в сквері імені Попуд-
ренка встановлені два намети – громадські приймальні народних депутатів Руслана Мар-
цінківа (ВО «Свобода») та Валерія Дубіля (ВО «Батьківщина»). 

На мітингу присутні активно підтримували лозунги промовців Олександра Кодоли, Во-
лодимира Ступака, Сергія Журмана, Віктора Лазаря, Світлани Жимолостової та інших про 
відставку уряду Азарова-Януковича. 

На Євромайдані вперше з’явилися прапори країн Євросоюзу – Швеції, Чехії, Польщі та 
Швейцарії.

Закінчився мітинг виконанням усіма присутніми гімну нашої держави. Для цього мітинга-
рі вийшли на Красну площу.

«Багато автомобілів, що проїжджали повз, вітали сигналами», – пише Василь Чепурний.
«Високий Вал»

03 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227119.html)

105. Чернігівський штаб національного спротиву закликає 
      автомобілістів у середу рухатися на Красну площу
Чернігівський обласний штаб національного спротиву закликав усіх небайдужих за наше 

майбуттє автомобілістів приїхати в середу, 4 грудня 2013 року, до обласного драмтеатру 
імені Тараса Шевченка, розташованого на Красній площі міста Чернігова, щоб проїхати 
вулицями міста на підтримку вимог Євромайдану і перезавантаження влади в державі на 
європейські стандарти на всіх рівнях.

Просимо мати з собою державну символіку та символіку Євросоюзу (стрічки, пропори 
тощо).

Збір учасників автопробігу о 12 год. 30 хвилин.
Телефон для довідок: (0462) 93-38- 03

Пресслужба Чернігівського обласного штабу
національного спротиву

«Сіверщина»
03 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/oblasnij_shtab_zaklikae_avtomobilistiv_na_avtoprobig/2013-12-03-13501)
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106. Вечірній майдан у Чернігові «Україна понад усе!»

Як відзначають чернігівські журналісти, на чернігівському єврореволюційному 
майдані з’явилися абсолютно народні, тобто не підготовлені штабом гасла. 

Нагадаємо, сьогодні запрацював обласний штаб національного супротиву, а його пред-
ставник Олександр Кодола звернувая із закликом до автомобілістів виїхати в середу,  
4 грудня, на автопробіг вулицями міста з прапорами України та Євросоюзу.

Також він оголосив про створення штабів в усіх районах області.
Окремим банером заявили про себе «незалежні націоналісти».
Утім, публіка в соцмережах відзначає застарілість риторики промовців, яка була 

актуальна ще 9 років тому.
Найактивніший діяч чернігівського Євромайдану Станіслав Тавлуй з ГО «Апельсин» ска-

зав: «Ні влада, ні опозиція не розуміють, куди вести. Але треба щось міняти. Тому він з 
дружиною їде в Київ».

«Високий Вал»
03 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/economic/chernigov/227147.html)

4 грудня

107. Автопробіг на підтримку Євромайдану зібрав
     у Чернігові близько 40 авто

Понад тридцять автівок з’їхалося по опівдні на центральну Красну площу Чер-
нігова, аби підтримати Євромайдан у столиці й закликати чернігівців прийти на 
міський Євромайдан о 18-й годині вечора. 

До 13-ї години на площі було вже 40 машин. 
Автівки рушили з площі кількома групами за різними маршрутами. На автомобілях 

майоріли українські прапори.
На своєму шляху очільники груп закликали чернігівців підтримати європейський вибір 

країни своєю присутністю на столичному і чернігівському майданах.
Також учасники пробігу закликали приєднуватися до них інших автомобілістів.
У відповідь на сигнали клаксонів багато перехожих вітали колони.

«Високий Вал»
04 грудня 2013 року 
(http://svoboda.fm/227170.html)

108. Чернігівські регіонали, бачте, «глибоко стурбовані»

За підписами голови Чернігівської міської організації Партії регіонів Ігоря 
Мос каленка та керівника фракції Партії регіонів у Чернігівській міській раді Олега 
Шеремета поширена заява місцевих регіоналів. Вона розміщена на провладному 
сайті «Чернігівський монітор».

«Чернігівська міська організація Партії регіонів та фракція Партії регіонів у Чернігівській 
міській раді шостого скликання глибоко стурбовані подіями останніх днів, що зумовили 
напружену ситуацію в нашій державі», – говориться в заяві.

Чернігівські регіонали пишуть по одному й тому ж темнику, складеному явно не в Чер-
нігові, мовляв, у всьому винні якісь міфічні правоохоронці. Так наче ними не командує ні 
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міністр, ні ПРезидент: «Дії правоохоронних органів по обмеженню прав і свобод громадян 
на проведення мирних зібрань, які призвели до силового протистояння в столиці України в 
ніч із 29 на 30 листопада, вважаємо вкрай неприпустимими. Вони повинні бути об’єктивно 
розслідувані, а винні – обов’язково притягнуті до відповідальності».

У той же час ні секретар міської ради Шеремет, ні голова міських регіоналів Москаленко 
не говорять ні слова про незаконний розгін чернігівського Євромайдану за поданням місь-
кої ради. 

Обласний штаб національного спротиву на подібну заяву президії обласної ради, яка 
також перекладає всю відповідальність на невідомих правоохоронців, відповів: «Президія 
обласної ради засудила жорстоке побиття мирної акції у Києві. Проте влада намагається 
всю відповідальність перекласти на правоохоронців, щоб уникнути відповідальності уряду 
та Президента, який має бути гарантом конституційних прав і свобод громадян.

Чернігівський обласний штаб національного спротиву наголошує: вся відповідальність 
за безчинства «Беркуту» лежить на уряді Азарова та на Президенті, відставки яких вима-
гають мільйони українців».

Також обласний штаб вимагає від місцевої влади притягнення до відповідальності тих, 
хто дав команду розігнати Євромайдан громадського руху «Чернігів обирає ЄС!» у Черніго-
ві та понищив майно молодіжної громадської організації «Апельсин».

 Як це не смішно, але, виявляється, чернігівські регіонали переживають за самостійність 
і незалежність нашої держави: «Звертаємося до Президента України, Голови Верховної 
Ради України та Прем’єр-міністра України дати публічну відповідну оцінку діям осіб, винних 
у порушенні конституційних прав громадян. Ніхто не має права жодним чином ставити під 
загрозу самостійність і незалежність нашої держави!»

Що тут коментувати?! Тільки запропонувати чернігівським регіоналам саморозпустити-
ся, щоб не перебирати на себе відповідальність за кров, пролиту на Майдані. 

Василь ЧЕПУРНИЙ
«Сіверщина»

04 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/chernigivski_regionali_gliboko_sturbovani/2013-12-04-13508)

109. Чернігівський штаб опору заявляє, що влада направляє 
      в Київ бюджетників. В ОДА все заперечують
З районів Чернігівщини сьогодні влада направила в Київ автобуси працівників 

бюджетних установ на провладний мітинг. 
За інформацією пресслужби Чернігівського обласного штабу національного спротиву, 

зокрема, як повідомив голова Ріпкинської районної організації ВО «Батьківщина» Сергій 
Деркач, рано-вранці з Ріпок був сформований автобус на 50 місць. Він відправлявся від 
районної державної адміністрації. 

Цю інформацію підтверджує також журналіст з Мени Сергій Ласький:
«Колега з Євромайдану просив перевірити інформацію: нібито сьогодні Чернігівська 

облдержадміністрація дала неофіційне розпорядження райдержадміністраціям формувати 
групи по 30-40 осіб, щоб завтра вранці (4 грудня) відправити їх на якусь акцію в Київ. 
Обіцяють грошову винагороду. Деякі районні держслужбовці противляться», – написав 
Ласький на сторінці «Фесбук».

Водночас директор Департаменту інформаційної діяльності та комунікацій з 
громадськістю Чернігівської обласної державної адміністрації Андрій Подорван 
заперечив «ПіК» цю інформацію. 

«У мене такої інформації немає. Усі працюють. Усі на місцях», – наголосив чи-
новник.

Додамо, що сьогодні, 4 грудня, на площі Конституції перед Верховною Радою триває 
акція на підтримку чинної влади і глави держави, обгороджена по периметру правоохо-
ронцями.
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На сцені, встановленій на площі Конституції, грає музика в записі, яку час від часу пе-
реривають для виступу народних депутатів. Перед присутніми виступив голова Київської 
міської державної адміністрації (КМДА) Олександр Попов.

Внутрішні війська і спецпідрозділ «Беркут» МВС посилено охороняють будівлю Адміні-
страції Президента України на вулиці Банковій.

Співробітники спецпідрозділу «Беркут» стоять у три ряди зі щитами і в касках.
Перед самою Адміністрацією Президента дуже щільно один до одного стоять автобуси 

МВС.
У дворах прилеглих житлових будинків також перебувають бійці «Беркута». Підворіття 

заблоковані міліцейськими автобусами.
Представники правоохоронних органів ходять Лютеранською і просять автовласників 

прибрати з проїжджої частини вулиці машини.
Тут також перебуває нечисленний блокпост учасників Євромайдану – мікроавтобус із 

написом «Батьківщина» з акустичними системами, біля якого стоять близько 30 осіб з різ-
ною символікою.

«Чернігівщина: події і коментарі»
04 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6752/chernigivskiy-shtab-oporu-zayavlyae-shcho-vlada-napravlyae-v-kiyiv-

byudzhetnikiv-v-oda-vse-zaperechuyut/)

110. 4 грудня: авторух на підтримку Євромайдану
     по вулицях Чернігова
У 4-й день сПРотиву на заклик Чернігівського обласного штабу національного 

спротиву більше 40 автомобілів сьогодні провели в Чернігові авторух на підтрим-
ку вимог Євромайдану.

Розділившись на кілька груп, вони рухалися у різних напрямках по вулицях міста над 
Десною. Машини були прикрашені українськими прапорцями та символікою Європейського 
Союзу.

Через звукопідсилювальну апаратуру (привіт судді Зайцю з адміністративного суду!) 
вони закликали чернігівців приєднуватися до загальнонаціонального спротиву.

Багато чернігівців махали руками на знак підтримки та сигналили зі своїх автомобілів.
Авторух фінішував на Красній площі Чернігова.
Увечері, о 18 годині, традиційно чернігівці зібралися на свій Євромайдан у сквері Попуд-

ренка біля Красної площі.
«Сіверщина»

04 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/avtoprobig_opoziciji_u_chernigovi/2013-12-04-13512)

111. Автопробігом чернігівці підтримали київський 
     Євромайдан
Сьогодні в Чернігові відбувся автомобільний пробіг, мета якого привернути 

увагу мешканців обласного центру до подій у Києві.
Близько 40 транспортних засобів, на які прикріпили прапори України, Європи та стрічки 

жовто-синього кольору, о 12:30 вишикувалися біля Красної площі.
Розділившись на кілька колон (по 5-7 автомобілів у кожній), вони рушили вулицями 

міста за різними маршрутами.
Під час руху учасники заходу періодично сигналили, привертаючи до себе увагу пі-

шоходів та інших автомобілістів. З головних автомобілів організатори акції через звукопід-
силювальну апаратуру закликали співгромадян долучатися до протестних акцій у Києві.



83

У відповідь також лунали сигнали з автівок, а багато перехожих махали руками на знак 
солідарності.

Здолавши за годину кілька десятків кілометрів, учасники автопробігу фінішували на 
Красній площі.

Володимир Лисенко
для «Чернігівщина: події і коментарі»

04 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6760/avtoprobigom-pidtrimali-chernigivtsi-kiyivskiy-evromaydan/)

112. Чернігівський Майдан розпочав збір підписів
      з вимогами до міської ради

Чому в Славутичі люди живуть набагато краще, ніж у древньому Чернігові? 
Тому що там голова і міська влада думають про людей, а не про свої «тойоти» 
і розкішні дачі. Ось і сесія Славутицької міської ради прийняла рішення вимага-
ти від Президента відставки уряду та притягнення до відповідальності Міністра 
внутрішніх справ Захарченка. Натомість Чернігівська міська рада навіть не може 
зібратися. 

Тому сьогодні чернігівський Євромайдан розпочав збір підписів за скликання позачер-
гової сесії міської ради, щоб депутати проголосували за відставку уряду і позчаргові пре-
зидентські та парламентські вибори.

Також громадяни вимагають покарання тих, хто віддав наказ про розгін чернігівського 
Євромайдану та поверння громадській організації її майна.

«Сіверщина»
04 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/avtoprobig_opoziciji_u_chernigovi/2013-12-04-13512)

113. Чернігівський Євромайдан розжився на теплий намет
     та гарячий чай

«Євромістечко» в Черніові розширюється. 4 грудня біля студентського намету 
з’явився ще один великий військовий утеплений намет, оформлений як громад-
ська приймальна народного депутата по виборчому округу №205 Валерія Дубіля.

О 18 годині цього дня зібралося знову близько 400 чернігівців. Цього разу учасників 
нарешті пригощали гарячим чаєм.

Організатори в черговий раз закликали людей вирушати на Київ, а також зачитали 
звернення центрального штабу опору. Чернігівців та всіх решту українців закликають під-
тримати Євромайдан у Києві не лише своєю присутністю, але й наданням їжі та теплих ре-
чей. У Чернігові пункт прийому допомоги київському Майдану буде знаходитися в наметах 
у сквері ім.Попудренка.

Також присутні повідомили, що по дорозі до Чернігова в київській маршрутці невідомий 
чоловік перехопив партію листівок. 

«Київські активісти передали нам листівки маршруткою, але в Кіптях до водія підійшов 
невідомий чоловік і сказав, що плани змінилися і ці листівки поїдуть до Козельця», – пові-
домили обурені учасники мітингу.

«Чернігівщина: події і коментарі»
05 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6774/chernigivskiy-evromaydan-obzavivsya-teplim-nametom-ta-garyachim-chaem/)
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114. Чернігівський Євромайдан хоче внести Соколова і 
      Атрошенка до «чорного» списку

Під час проведення Євромайдану 4 грудня з подачі організаторів мітингу – об-
ласного штабу громадського спротиву - пролунала пропозиція включити народ-
ного депутата по виборчому округу №206 м.Чернігова Владислава Атрошенка та 
міського голову Олександра Соколова до так званого «чорного» списку політиків.

Євромайданівці висловили своє обурення відмовою Владислава Атрошенка проголосу-
вати за відставку Уряду Миколи Азарова.

«Він не проголосував за відставку, значить кров студентів, яких розганяли на Майдані, 
на його руках», – оголосив ведучий мітингу громадський активіст Олександр Бондарев.

Водночас міського голову Олександра Соколова звинуватили в знесенні першого черні-
гівського Євромайдану. 

«Він сховався, як щур, і боїться вийти до людей», – дорікали Соколову учасники.
Як повідомлялося, 25 листопада в Чернігові державні виконавці за підтримки міліції 

знесли Євромайдан, розташований у сквері ім. Попудренка поблизу Красної площі.
Знесення проходило в достатньо грубій формі, один з мітингувальників облив себе бен-

зином та намагався підпалити себе.
 «Чернігівщина: події і коментарі»

04 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6763/chernigivskiy-evromaydan-hoche-vnesti-sokolova-i-atroshenka-do-chornogo-spisku/)

115. Школяр «порвав» чернігівський Євромайдан
     «вироком» Януковичу

4 грудня хвилю оплесків чернігівського Євромайдану зірвав школяр за вирок 
Януковичу, який «знаходиться під впливом Путіна і за жалюгідні гроші здав йому 
Україну». 

«Я прийшов підтримати євроінтеграцію, бо цей *** Янукович хоче зробити з усіх нас 
рабів. Він хоче забрати наші гроші, і я вважаю, що ним править Ахметов... 

...І ще Янукович знаходиться під впливом Путіна. За якісь жалюгідні гроші він продав 
україн ський народ. Я хочу жити в європейській країні. Україна – це Європа», – сказав школяр.

«Високий Вал»
04 грудня 2013 року
(http://www.newvv.net/politics/chernigov/227171.html)

116. 195 чернігівців просять місцевих депутатів засудити 
     «Беркут»

4 грудня 2013 року Чернігівський громадський Євромайдан спротиву зажадав 
від місцевих депутатів зібратися на позачергову сесію і дати оцінку соціально-по-
літичній ситуації, яка склалася наразі в країні. А ще засудити дії працівників під-
розділу «Беркут» і підтримати вимоги опозиції. А з огляду на те, що Чернігів під-
тримав загальнонаціональну акцію спротиву, розглянути питання про відставку 
чинного уряду.

Відповідне звернення до місцевих обранців підписали 195 чернігівців (станом на ранок 
5 грудня).

Але лейтмотивом чернігівського громадського Євромайдану 4 грудня став доступний 
мікрофон, у який чернігівці відтепер відкрито можуть висловитися щодо ситуації в країні.

Одностайно чернігівський Євромайдан засудив народних обранців від Чернігівщини, які 
не голосували за відставку уряду на пленарному засіданні у вівторок, 3 грудня, зокрема 
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народного депутата Владислава Атрошенка мітингувальники назвали брехуном, який зра-
див своїх виборців. Закликали його голосувати в інтересах українського народу, інакше 
Чернігів розпочне збір підписів за відкликання депутата.

Пресслужба Чернігівського міського штабу національного спротиву 
«Сіверщина»

05 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/195_chernigivciv_prosjat_miscevikh_deputativ_zasuditi_berkut/2013-12-05-13522)

5 грудня

117. Чернігівський Євромайдан формує «чорні» списки
      і збирає допомогу столиці

Учора на чернігівському Євромайдані з’явилося більше конкретики. 
По-перше, з’явився великий військовий намет-приймальня народного депутата Дубіля, 

а молодіжна «Свобода» поставила діжку для обігріву. 
По-друге, Євромайдан закликав формувати «чорні» списки і почати відкликати тих де-

путатів, хто не голосував за відставку уряду. 
По-третє, чернігівський Євромайдан оголосив збір допомоги столичному Євромайдану.
Для тих, хто стоїть на київському Євромайдані, вкрай потрібне тепле взуття.
Нововведенням вчорашнього вечора став відкритий мікрофон: кожний чернігівець може 

відкрито розповісти, чому він прийшов протестувати проти того, що коїться в країні.
Як повідомляв «ВВ», відкриттям вечора стала «молода зірка» – школяр, який викликав 

бурхливі емоції Євромайдану поясненням мотивації власної присутності.
Справжнім «детективом» з доведенням незаконності прослуховування мобільних розмов 

виявилася розповідь активістів Євромайдану про передачу друкованих матеріалів зі сто-
лиці, які до Чернігова не доїхали, а були вилучені з автобуса невідомою особою в Кіптях.

«Високий Вал»
05 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227175.html)

118. Чернігівці збирають теплі речі та їжу для
      київського Євромайдану

Учора, 4 грудня, під час мітингу прихильникам євроінтеграції в Чернігові в 
сквері ім. Попудренка було зачитано звернення організаторів київського Євро-
майдану. Чернігівців та всіх українців закликали допомогти мітингувальникам у 
Києві теплими одягом та їжею.

Уже 5 грудня зранку до чернігівських наметів Євромайдану городяни почали зносити 
продукти харчування та теплий одяг. Допомогти вирішили як звичайні чернігівці (домаш-
ньою консервацією), так і підприємці, що привозили цілі ящики чаю, кави, консервів та 
інших продуктів.

Сьогодні ж перша партія «євродопомоги» відправилася до Києва.
Організатори чернігівського Євромайдану закликали всіх і надалі підтримувати київ-

ських мітингувальників. Збір речей та їжі проводиться постійно в наметах у сквері ім. По-
пудренка.

Нагадуємо: щовечора о 18:00 у сквері ім. Попудренка відбуваються мітинги, організова-
ні обласним штабом спротиву.

«Чернігівщина: події і коментарі»
05 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6778/chernigivtsi-zbirayut-tepli-rechi-ta-yizhu-dlya-kiyivskogo-evromaydanu/)
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119. 12 автобусів бюджетників відправили від центральної
     площі Чернігова

12 великих автобусів з бюджетниками відправили сьогодні о 6-й годині ранку 
від центральної площі Чернігова. 

Про це повідомляє «Високий Вал».
Куди їхали люди, вони навіть не знали.
Нагадаємо, 30-го листопада від центральної площі Чернігова також була відправлена 

велика кількість автобусів з людьми спортивної статури і непевної зовнішності. Вони теж 
не знали, куди їх везли, але їм обіцяли заплатити на тлі невиплат зарплат бюджетникам по 
300 грн за стояння до ранку на столичному Майдані.

«Чернігівщина: події і коментарі»
05 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6766/12-avtobusiv-byudzhetnikiv-vidpravili-vid-tsentralnoyi-ploshchi-chernigova/)

120. Брифінг на снігу Євромайдану

Сьогодні в Чернігові випав перший сніг. Біля наметів Євромайдану обласний 
штаб національного спротиву провів брифінг. 

Олександр Кодола (ВО «Батьківщина») у відповідь на заяву президії обласної ради 
наголошує: «Обласний штаб вважає, що влада намагається перекласти вину за побиття 
мирних майданівців на якихось невідомих правоохоронців, щоб звільнити від відпові-
дальності уряд та Президента. Хоча саме Президент має бути гарантом конституціних 
прав і свобод».

Олександр Кодола анонсував збори депутатів рад усіх рівнів Чернігівської області, які 
відбудуться на Красній площі Чрнігова в суботу, 7 грудня, з 13-ї години.

Віктор Лазар («УДАР») повідомив про рішення Славутицької міської ради, яка вимагає 
відправти уряд у відставку, і закликав депутатів «виходити з окопів».

Володимир Поліщук (ВО «Свобода») розповів, як у Чернігівському районі влада «на-
гинає» вчителів, які сидять 2 місяці без зарплати. Їх же відправляють на «антимайдан» 
захищати цю ж владу.

Учасники брифінгу повідомили про збір теплих речей і їжі на допомогу столичному Єв-
ромайдану. У присутності жуналістів вони повантажили зібрану допомогу в мікроавтобус, 
який вирушив на Київ.

«Високий Вал»
05 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227182.html)

121. Керівництво Громадської ради просить Хоменка 
      «унеможливити застосування провокацій з боку сторін 
      протистояння»

Керівництво Громадської ради при Чернігівській обласній державній адміні-
страції звернулася до голови адміністрації Володимира Хоменка щодо нинішньої 
суспільно-політичної ситуації в країні. 

Наводимо повий текст звернення.
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Голові Чернігівської обласної державної адміністрації
Хоменку В.М.

Шановний Володимире Миколайовичу!

Члени президії Громадської ради при Чернігівській обласній державній адміністрації ви-
словлюють стурбованість перебігом подій, що нині відбуваються в Україні та в Чернігів-
ській області.

Звертаємось до Вас з проханням забезпечити на Чернігівщині виконання Конституції 
України, законів України, дотримання законності та додержання прав і свобод громадян й 
унеможливити застосування провокацій з боку сторін протистояння, які можуть призвести 
до незворотних наслідків і створити загрози здоров’ю та життю громадян, особливо молоді, 
дітей та людей похилого віку.

 
Пасталиця Світлана Василівна, голова Громадської ради

при Чернігівській облдержадміністрації

«Чернігівщина: події і коментарі»
05 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6780/kerivnitstvo-gromadskoyi-radi-prosit-homenka-unemozhliviti-zastosuvannya-

provokatsiy-z-boku-storin-protistoyannya/)

122. Городская власть одна не замечает событий в стране?
Черниговский городской совет и руководитель Чернигова Александр Соколов, 

остались, пожалуй, единственными в стране, которые, по-видимому, не замеча-
ют событий, происходящих в стране.

Интересно, что на сайте городского совета размещены заявления главы областной ад-
министрации Владимира Хоменка, областного совета, городской ячейки Партии регионов, 
но нет заявления главы Александра Соколова. 

Напомню, несколькими днями раньше, после снесения Евромайдана в Чернигове, Со-
колов позволил себе пренебрежительно высказывается об участниках акций протеста в 
Чернигове. «С кем там разговаривать?» – разводил он руками.

Сегодня оппозиционные депутаты уже несколько дней рассказывают о том, что начали 
сбор подписей за проведение внеочередной сессии городского совета. Странно, что так 
долго собирают эти 17 подписей. Неужели в черниговском горсовете не найдете и столько 
человек, которые не побояться высказаться о происходящем?

Думаю, внеочередная сессия горсовета всё же будет. Заявление будет сделано в духе 
властных высказываний: пожурят «Беркут» за события 30 ноября, скажут, что поддержи-
вают шаги Президента по сохранению спокойствия в стране, покритикуют оппозицию и 
майдановцев за провокации.

В черниговском горсовете большинство депутатов с Партии регионов. Группа «Родной 
город» состоит из бизнесменов, которые не хотят конфликта с властью. Группа «Вена» 
(фракция «Громадянська солідарність») и коммунисты, понятное дело, не поддержат оп-
позиционных заявлений. А вот городской совет Славутича иной, да и глава Удовиченко 
там совсем другой. Они 2 декабря приняли заявление, в котором просят Януковича уво-
лить правительство Азарова за жёсткий снос Евромайдана в Киеве 30 ноября. 

Павел Пущенко для газеты «Весть»
«Чернігівщина: події і коментарі»

05 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6783/gorodskaya-vlast-odna-ne-zamechaet-sobytiy-v-strane/)
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123. Соколов висловив свою думку щодо Євромайдану 
     комунальній газеті

Міський голова Чернігова Олександр Соколов прокоментував ситуацію, що 
склалася в країні комунальній газеті «Чернігівські відомості»:

– Незважаючи на напружену ситуацію в столиці, місцева влада в Чернігові 
продовжує працювати в звичайному режимі.

Навіть у цій ситуації ми маємо працювати, адже, незважаючи ні на що, чернігівці повин-
ні жити з комфортом та отримувати заробітну плату. Я скажу, що мене хвилює. Тільки в 
понеділок ми виплатили аванс за листопад медикам. Своїми грошима, міськими – з іншого 
кошика. Ще 7 млн треба віддати на аванс учителям. Хай і професійне свято в нас, однак 
працівники місцевого самоврядування не отримають свої зарплати, поки не розрахуємося 
з усіма іншими.

– Яку оцінку ви можете дати тим подіям, що відбулися?
– Можу сказати тільки одне: те, що відбулося в ніч на 30 листопада, – це ненормально. 

Я як людина й міський голова сподіваюся, що буде проведено розслідування. Застосування 
сили не може бути в нормальному суспільстві. Не повинен ніхто нікого бити. Крапка.

Ми всі дивимося телебачення, тому отримуємо певний негатив і сором від того, що це 
відбувається, на жаль, із нами. Зараз хтось хоче виглядати як політик красивіше. Але я ду-
маю, ніхто в цій ситуації красиво виглядати не буде. Рано чи пізно всім, у кого є сумління, 
буде соромно.

Я сподіваюся, що парламент і Кабмін знайдуть вихід із ситуації. Мова йде не про персо-
налії, а про послідовні кроки, що повинні відбуватися. Я не знаю, які методи повинні бути, 
щоб вирішити ситуацію. Але я глибоко переконаний, що не з камінням і димовими шашка-
ми.

– Чернігівці також щовечора збираються на мітинги…
– Люди повинні мати право на свою точку зору, мати можливість її висловлювати. Хай 

будуть мирні збори, люди аргументовано висловлюються. Але неприпустимо, щоб у нас 
будь-яким чином застосовувалася сила й були постраждалі.

Нагадаємо, раніше міський голова Чернігова відмовився спілкуватись з представниками 
чернігівського Євромайдану. 

«Чернігівщина: події і коментарі»
05 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6792/sokolov-visloviv-svoyu-dumku-stosovno-evromaydanu-komunalniy-gazeti/)

124. Майдан погрожує відкликанням депутата
Чернігівський Євромайдан проскандував кілька раз «ганьбу» народному де-

путату України від Чернігова, Чернігівського та Ріпкинського районів Владиславу 
Атрошенку, який утримався при голосуванні за відставку уряду Азарова-Януко-
вича.

Як наголосив ведучий мітингу Олександр Бондарев, Владислав Атрошенко обирався як 
незалежний кандидат і йшов проти представника Партії регіонів, але, ставши депутатом, 
вступив у фракцію Партії регіонів, чим обдурив своїх виборців.

Також на Євромайдані оголошено, що за відставку уряду не проголосували депутати 
Микола Рудьковський, обраний від Прилуцького округу, Ігор Рибаков, обраний від Со-
сницького округу, Іван Куровський – депутат від Ніжинського округу. Під час важливого 
голосування вони просто були відсутні. 

Чернігівці на Євромайдані закликали свого земляка Владислав Атрошенка вийти з фрак-
ції Партії регіонів і надалі голосувати в інтересах українського народу. Інакше Євромайдан 
почне збір голосів за відкликання народних депутатів. 
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Рішення про винесення питання на мітинг щодо позиції народного депутата Владислав 
Атрошенка було прийнято обласним штабом національного спротиву. 

Пресслужба обласного штабу
національного спротиву

«Сіверщина»
05 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/majdan_grozit_vidklikannjam_deputata/2013-12-05-13520)

125. На Чернігівщину їде «десант» опозиційних нардепів
      та Філарет
 У суботу, 7 грудня, під час уже анонсованого «ПіК» збору депутатів місцевих 

рад Чернігівської області на Красній площі очікується прибуття також опозицій-
них народних депутатів.

Про це стало відомо під час проведення вечірнього Євромайдану в Чернігові 5 грудня.
Очікується, що на збори місцевих депутатів 7 грудня о 13 годині на Красну площу при-

будуть нардепи Валерій Дубіль, Сергій Аверченко, Руслан Марцинків, Тетяна Слюз, Лілія 
Гриневич, Руслан Князевич та, можливо, інші опозиційні депутати.

Як повідомлялося, головними вимогами депутатів, які зберуться, стане заклик до від-
ставки уряду і Президента, притягнення до відповідальності Міністра внутрішніх справ Ві-
талія Захарченка і проведення дострокових президентських і парламентських виборів. 

Тим часом на самій Красній площі Чернігова відбувається встановлення новорічної 
ялинки. 

Крім того, в цей же день, 7 грудня, до Чернігова прибуде Патріарх Філарет, 
який о 9:30 розпочне проведення в Катериненській церкві богослужіння. 

«Чернігівщина: події і коментарі»
05 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6787/na-chernigivshchinu-yide-desant-opozitsiynih-nardepiv-ta-filaret/)

6 грудня

126. Валерій Дубіль встановив на Євромайдані 20 наметів.
      Сон займає 2-3 години на добу
20 наметів встановив на столичному Євромайдані народний депутат України 

Валерій Дубіль. Таке зобов’язання він взяв на себе добровільно як керівник на-
метового містечка перед учасниками Майдану і лідерами опозиції. 

За наметами тут можна вивчати географію України. Першим наметом був чернігівський. 
– Майдан нас всіх об’єднав. До нас приходять люди і зі «Свободи», і з «УДАРу» з аб-

солютно різних куточків України, – сказав Валерій Дубіль. – Київ прокинувся. Допомогти 
приходить багато киян з маленькими дітьми. Сльози на очах, коли приходить родина з 
двома маленькими дітьми і приносить гроші, їжу, одяг. Тому люди забезпечені всім. Моє 
завдання – встановити ще 10 наметів і забезпечити наметове містечко світлом, «буржуй-
ками», теплом.

Найближчим часом Валерій Дубіль збирається до Чернігова.
– Знаю, – зазначає народний обранець, – що чернігівці чекають, але ми були цілодобо-

во тут, спимо по 2-3 години, люди валяться з ніг, підмінюємо одне одного. Хотілося б, щоб 
чернігівці приїжджали хоча б на кілька годин і підтримували.
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«Високий Вал» разом з Валерієм Дубілем оглянули наметове містечко. Є тут і французь-
ка палатка (допомога з Європи), і встановлена депутатом донецька палатка – великий 
військовий намет. Усередині кілька «буржуйок» і тепло, як вдома.

Як повідомляв «ВВ», на центральній Красній площі Чернігова 4-го грудня встановлений 
великий військовий намет-приймальня народного депутата Валерія Дубіля. 5-го грудня 
чернігівці організовано передали на столичний Євромайдан їжу і теплі речі.

«Високий Вал»
06 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227195.html)

127. Голова Чернігівської обладміністрації попросив 
     Євромайдан не провокувати

Шановні жителі Чернігівського краю!

Протягом останніх років всі ми були свідками того, що спільна та конструктивна робо-
та центральних та місцевих органів влади, залучення громадськості до прийняття рішень 
щодо соціально-економічного та суспільно-політичного розвитку Чернігівщини дає набага-
то кращі результати, ніж політична конфронтація. 

Крім того, органи виконавчої влади на місцях демонстрували відкритість своєї діяльно-
сті, залучаючи об’єднання громадян до вироблення спільних рішень.

Події, що призвели до силового протистояння, внаслідок чого сталося побиття людей на 
майдані Незалежності, викликають обурення. Президент України Віктор Янукович засудив 
дії, що відбулися 30 листопада, та доручив провести об’єктивне розслідування.

Проте продовжують висловлюватися заклики щодо активізації протестних акцій, що 
може призвести до дестабілізації ситуації в регіоні та протиправних дій безвідповідальних 
політиків.

Як голова обласної державної адміністрації звертаюся до жителів області з проханням 
не піддаватися на провокації з боку окремих політичних сил та осіб. Адже масові завору-
шення та громадянське протистояння матимуть тільки один результат – розбалансування 
економіки, зупинку роботи підприємств, які забезпечують продовольчу, енергетичну та 
економічну безпеку населених пунктів. А це одразу ж відчують на собі сотні тисяч жителів 
області, чий добробут залежить від стабільної роботи промисловості і підприємств тепло-
енергетики, закладів бюджетної сфери та своєчасного отримання соціальних виплат.

Відповідально заявляю, що органи виконавчої влади області будуть діяти чітко у межах 
закону, підтримуючи конституційний порядок. А правоохоронні органи стоятимуть на за-
хисті прав і свобод громадян.

Це стане підтвердженням нашого спільного вибору – вибору європейського майбутнього 
для України, заради якого маємо працювати на рідній Чернігівщині. 

«Високий Вал»
06 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227228.html)

128. Прокуратура відмовила у відкритті кримінального 
          провадження жертвам розгрому Євромайдану в Чернігові

Прокуратурою м. Чернігова встановлено, що звернення МГО ЦПМ «Апельсин» щодо 
внесення до Єдиного реєстру досудових розслідувань відомостей про відкрите викрадення 
майна не містить достатніх данних.

Організація планує оскаржувати дане рішення у відповідних інстанціях.
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Нагадаємо, 25 листопада коштовне майно громадських активістів і ЧМГО «Апельсин» 
брутально закинули на вантажівку і відвезли у невідомому (на той час) напрямку.

Дмитро Лук’янов,
менеджер по зв’язках з громадськістю МГО ЦПМ «Апельсин»

«Чернігівщина: події і коментарі»
06 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6802/prokuratura-vidmovila-u-vidkritti-kriminalnogo-provadzhennya-zhertvam-

rozgromu-evromaydanu-v-chernigovi/)

129. Чернігівці, приходьте!
Доля країни вирішується сьогодні. Отож 7 грудня на Красній площі Чернігова – зустріч 

з народними депутатами Валерієм Дубілем, Русланом Марцінківим, Сергієм Аверченком, 
Лілією Гриневич, Русланом Князевичем, Тетяною Слюз і Андрієм Шевченком.

Крім того, пройдуть відкриті збори депутатів рад усіх рівнів Чернігівщини.
Що буде з Україною – залежить від Вас! Приходьте самі і беріть родичів та друзів! 
Початок зустрічі о 13 годині. 

Обласний штаб національного спротиву
«Сіверщина»

06 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/chernigivci_prikhodte/2013-12-07-13528)

7 грудня

130. Судові виконавці «заборонили» депутатам усіх рівнів 
      збиратися на площі в Чернігові
Судовий виконавець зачитав водієві машини, яка привезла звукопідсилюючу 

апаратуру на центральну площу Чернігова, рішення суду про заборону сьогодні, 
7 грудня, о 13:00 зібрання депутатів усіх рівнів від Чернігівської області, включа-
ючи Верховної Ради. 

Про це Високому Валу повідомив депутат Чернігівської обласної ради.
Це чергове підтвердження, що судова влада продовжує системно придушувати право на 

громадські зібрання, включаючи зібрання депутатів, порушує Конституцію.
Отже, судова гілка влади почала ліквідувати громадські свободи в Україні і підминати 

під себе законодавчу владу. А це ознака диктатури, панове судді, і прогнилості усієї судо-
вої гілки, яка перетворилася на маріонетку.

Зібрання уже почалося. Депутати планують розглянути питання про підтримку 
вимог українського народу до Президента, уряду і Верховної Ради.

«Високий Вал»
07 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/economic/region/227232.html)

131. Попри заборону суду, на Красній площі Чернігова 
      зібралися депутати опозиційних сил
О 13 годині 7 грудня в Чернігові на Красній площі розпочалися збори депутатів 

опозиційних сил, незадоволених ситуацією в Україні. 
Як повідомлялося, головними вимогами депутатів є заклик до відставки уряду і Пре-

зидента, притягнення до відповідальності Міністра внутрішніх справ Віталія Захарченка 
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і проведення дострокових президентських і парламентських виборів та звільнення всіх 
політв’язнів в Україні.

На площі зібралося до 1000 соіб, серед них народні депутати Валерій Дубіль, Сергій 
Аверченко, Андрій Шевченко, Лілія Гриневич, Тетяна Слюз та Руслан Марцинків.

Перед початком заходу державні виконавці зачитали організаторам постанову суду про 
заборону встановлення звукопідсилюючої техніки та палаток. Але, попри це, акція все 
одно розпочалася.

За заходом спостерігало багато міліцонерів, які не втручалися в процес.
Як повідомили представники «Батьківщини», всього в акції взяло участь 247 депутатів 

місцевих рад різних рівнів Чернігівської області.
Виступаючи перед присутніми, народні депутати нагадали про події 30 листопада на 

майдані Незалежності, коли «Беркут» жорстоко розігнав учасників Євромайдану. Нагадали 
головні вимоги Євромайдану в Києві і закликали всіх 8 грудня на 12 годину приїхати в Київ 
для участі у народному вічі.

Захід тривав до 15 години.
«Чернігівщина: події і коментарі»

07 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6803/popri-zaboronu-sudu-na-krasniy-ploshchi-chernigova-zibralisya-deputati-

opozitsiynih-sil/)

132. Чернігівський Євромайдан вийшов на Красну площу
      і зібрав більше тисячі мітингувальників

Шість народних депутатів сьогодні приїхали в Чернігів для зустрічі з вибор-
цями: Валерій Дубіль («Батьківщина»), Руслан Марцінків («Свобода»), Сергій 
Аверченко («УДАР»), Тетяна Слюз, Лілія Гриневич та Андрій Шевченко («Бать-
ківщина»). Вони зібрали більше тисячі громадян. 

Зібрання від імені архієпископа Чернігівського і Ніжинського благословив священник 
Катерининської церкви о. Микола Апанасенко. Депутати в основному розповідали про 
київ ський Майдан та закликали їхати завтра до столиці на марш Свободи. 

Валерій Дубіль також звернувся до правоохоронців, суддів, чиновників не сприяти зло-
чинним діям влади. 

Мітингувальники тримали державні прапори і прапори опозиційних партій. 
«Сіверщина»

07 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/chernigivskij_majdan_vijshov_na_krasnu_ploshhu_i_zibrav_bilshe_

tisjachi_mitinguvalnikiv/2013-12-07-13536)

133. Микола Звєрєв зустрів на Майдані багато афганців,
      крім голови міськради Соколова

На зборах депутатів усіх рівнів на Красній площі Чернігова депутат Чернігів-
ської обласної ради Микола Звєрєв назвав Євромайдан майданом правди, свобо-
ди і перемоги. 

«Коли я там побачив афганців – хлопців у формі з Чернігівщини, я там не побачив од-
ного афганця. Там не було Соколова – мера Чернігова, і це є ганьба. Але прикро і те, що 
немає Соколова тут, на Євромайдані, як багатьох інших мерів міст, які повстали проти 
дракона», – сказав Звєрєв.
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На його думку, чернігівська громада помилилися під час останніх виборів. 
Другий дракон, на переконання Звєрєва, знаходиться за нашою спиною, у Росії. Він 

століттями тримає в лабетах весь український народ.
«Я хочу нагадати, що Чернігівська земля і князь Юрій Долгорукий створив там провін-

цію на території азіатчини. Це є околиця великого Сіверського князівства. Ми не підемо в 
цю окраїну і в цю колонію. Ми підемо в Європу, а потім приєднаємо цю околицю до вільної, 
незалежної, європейської України».

Нагадаємо, на зустрічі чернігівців з депутатами усіх рівнів були присутні народні депу-
тати України Валерій Дубіль, Руслан Марцінків, Сергій Аверченко, Лілія Гриневич, Руслан 
Князевич, Тетяна Слюз, Андрій Шевченко, депутати чернігівських обласної і міської рад, 
районих, міських і селищних рад області.

«Високий Вал»
07 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227238.html)

134. Незрозуміла кількість, парад прапорів і відсторонення 
      активістів громадського Євромайдану

За рішенням обласного штабу національного спротиву 7 грудня, у День місцевого само-
врядування в Україні, відбулися збори депутатів усіх рівнів Чернігівської області, на яких, 
за твердженням організаторів, було розглянуто питання про підтримку вимог українського 
народу до Президента, уряду і Верховної Ради. Місцем зборів було обрано головну пло-
щу обласного центру, бо «свої заходи провладні депутати влаштовують в залах місцевих 
рад на урочистих зборах, з нагородженням один одного почесними відзнаками та цінними 
подарунками. Справжні патріоти України сьогодні зберуться на головній площі Чернігова 
за участю депутатів усіх рівнів та, найголовніше, тих людей, які довірили їм представляти 
свої інтереси».

Як повідомили на початку зборів організатори, участь у них взяли 6 народних депутатів 
України, 12 депутатів облради, 17 міських і 215 депутатів районних та місцевих рад.

Організаційна спроможність опозиційних депутатів була низька, тому що за результата-
ми місцевих виборів 2010 року загальна сукупність опозиційних депутатів на Чернігівщині – 
 1153.

Низьку явку депутатів організатори обґрунтовували тим, що «місцева влада попереджує 
та забороняє депутатам районних та міських рад їхати на відкриті збори депутатів усіх рів-
нів у Чернігові». При цьому вони посилалися на вказівку обласного керівництва.

Цікавими були і підрахунки кількості учасників. Міліція нарахувала близько 250 учас-
ників, деякі з організаторів – близько двох тисяч. Журналісти називали цифри від 400 до 
тисячі учасників. Мабуть, праві всі. Міліція підрахувала лише опозицію, опозиція – всіх 
чернігівців, які крокували через площу, журналісти – «на око». Найбільш ледачі підрахо-
вували учасників, використовуючи публічні веб-камери, розташовані на площі. На їхню 
думку, все ж більш реальна цифра – до пів тисячі «постійних» учасників.

Народні депутати Валерій Дубіль, Сергій Аверченко, Андрій Шевченко, Лілія Гриневич, 
Тетяна Слюз та Руслан Марцінків не були яскравими ораторами і не спромоглися «запали-
ти» присутніх. Дехто з місцевих були більш досвідченими ораторами. Цікаво, що реальним 
організаторам, представникам громадських організацій, які з самого початку розбудовува-
ли чернігівський Євромайдан, слова не надали.

Виступаючи перед присутніми, народні обранці і місцеві представники опозиції нагада-
ли про події 30 листопада на майдані Незалежності та головні вимоги Євромайдану в Києві 
і закликали всіх 8 грудня приїхати до Києва, аби взяти участь у народному вічі.

Також, як повідомив один з організаторів, планувалося, що захід відбудеться лише під 
державними прапорами та прапором Євросоюзу. Але спочатку ВО «Свобода» розгорнула 
власні прапори, через двадцять хвилин з розташованого поруч офісу «УДАРу» піднесли 
декілька партійних прапорів і, нарешті, не витримали представники ВО «Батьківщина» і 
підвезли декілька десятків партійних прапорів.
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Присутність на Євромайдані палатки з прапором «Батьківщини» і написом «Семенівка» 
наводили на думку, що планувалося, щоб інші опозиційні депутати з районів області також 
розгорнули свої, але не склалося.

Цікаво, що проведення мітингу опозиції не заважало молодятам проводити фотосесії 
біля театру.

«Чернігівський монітор»
07 грудня 2013 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/18093)

135. Чернігівські регіонали «замутили» штаб стабілізації

На Чернігівщині Партією регіонів був створений штаб щодо стабілізації полі-
тичної ситуації. 

Як сказано в повідомленні на місцевому сайті регіоналів, до завдань цього штабу нале-
жить:

– залучити до участі в роботі територіальних штабів представників широкої громадськос-
ті, ветеранських, молодіжних організацій, політичних партій, засобів масової інформації, 
творчого, наукового, експертного співтовариства, органів самоорганізації населення;

– надати необхідне сприяння штабам у проведенні масових публічних заходів, тематич-
них заходів інформаційно-просвітницької спрямованості.

За інформацією «ПіК», обласний штаб очолив заступник голови обласної організації 
Партії регіонів Анатолій Мирошниченко. Допомагатимуть йому в області заступник голови 
обласної ради Іван Коробка, а в місті Чернігові – заступник міського голови Станіслав Ві-
хров.

«Високий Вал»
07 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227234.html)

136. Філарет побував у Чернігові з архіпастирським візитом

7 грудня Святійший Патріарх Київський і всієї Руси-України Філарет прибув до 
Чернігова з архіпастирським візитом і в кафедральному соборі святої великому-
чениці Катерини очолив урочисте богослужіння з нагоди дня її пам’яті.

Також цього дня церква святкує пам’ять преподобного Меркурія Чернігівського, ігумена 
Бригинського, мощі якого спочивають у Катерининському соборі.

Патріарх Філарет висловився щодо Євромайдану і побиття мирної демонстрації
«Народ хоче в Європу і з Майдана не піде, поки не досягне своєї мети», – таке враження 

Святійшого Патріарха Київського і всієї Руси-України Філарета, який учора побував у центрі 
Києва.

На його думку, причини народного протесту – зміна євроінтеграційного курсу україн-
ської держави і побиття мирної демонстрації студентів.

«Майже рік Україна готувалася стати асоційованим членом Європейського Союзу. І коли 
майже все було готове, все повернулося на 180 градусів. Тому студенти виступили проти», – 
зазначив з цього приводу Патріарх Філарет.

Виходом із кризи Предстоятель Української православної церкви вважає підписання Уго-
ди про асоціацію з Європейський Союзом та покарання винних у побитті демонстрантів.

Про це він заявив під час спілкування з журналістами в Катерининському соборі.
Володимир Лисенко

для «Чернігівщина: події і коментарі»

07 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6807/filaret-pobuvav-u-chernigovi-z-arhipastirskim-vizitom/)
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137. Міліція затримала чернігівського активіста 
     Євромайдану за розклеювання листівок проти Януковича

Чернігівського активіста Євромайдану, очільника місцевого осередку «ДемАльянсу» 
Ігоря Андрійченка міліція затримала за розклеювання листівок проти Януковича. 

Про це «Високому Валу» повідомила активістка партії Ірина Бабчук.
Як стало відомо «ВВ», зміст листівки – «Януковича – під арешт!»
Складено адмінпротокол за правопорушення – «розклеювання листівок на світлофорах 

і стовпах».
«Високий Вал»

07 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227236.html)

138. Чернігівському активісту Євромайдану міліція «впаяла» 
      адміністративне правопорушення

Чернігівському активісту Євромайдану, голові партійного осередку 
«ДемАльянсу» Ігорю Андрійченку міліція інкримінує адміністративне право-
порушення.

Андрійченка в центральній частині міста Чернігова 7 грудня близько 16:30 зупинив 
міліцейський патруль. Його звинувачують у порушенні правил благоустрою міста за роз-
клеювання листівок і хочуть скласти протокол про адміністративне правопорушення.

Під час складання протоколу в Андрійченка було вилучено кілька сотень наліпок з ви-
могою відставки Президента України Віктора Януковича. На місце затримання прибули 
кілька екіпажів міліції та в.о. начальника міліції міста Чернігова Вадим Парфентьєв.

За словами міліції, протокол було складено за статтею 152 Кодексу України про адміні-
стративні правопорушення.

Стаття 152. Порушення державних стандартів, норм і правил у сфері благоустрою насе-
лених пунктів, правил благоустрою територій населених пунктів

Порушення державних стандартів, норм і правил у сфері благоустрою населених пунк-
тів, правил благоустрою територій населених пунктів тягнуть за собою накладення штрафу 
на громадян від двадцяти до вісімдесяти неоподатковуваних мінімумів доходів гро-
мадян і на посадових осіб, громадян – суб’єктів підприємницької діяльності – від п’ятдеся-
ти до ста неоподатковуваних мінімумів доходів громадян.

Після складання протоколу Андрійчена було відпущено додому. 
«Чернігівщина: події і коментарі»

07 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6809/chernigivskomu-aktivistu-evromaydanu-militsiya-vpayala-administrativne-

pravoporushennya/)

139. Прокуратура Чернігова: майно вкрали? Все нормально!

Прокуратура відмовила у відкритті кримінального провадження.
Прокуратурою м. Чернігова встановлено, що звернення МГО ЦПМ «Апельсин» щодо 

внесення до Єдиного реєстру досудових розслідувань відомостей про відкрите викрадення 
майна не містить достатніх даних.

Організація планує оскаржувати дане рішення у відповідних інстанціях.
Нагадаємо, 25 листопада цінне майно громадських активістів і ЧМГО «Апельсин» бру-

тально закинули на вантажівку і відвезли в невідомому (на той час) напрямку.
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Це відбулося за поданням міської міліції, яка, нещасненька, не може забезпечити гро-
мадський порядок біля намету з чотирма грізними активістами, та за заявою начальни-
ка юридичного відділу міської ради Вовка, що зварганив подання в суд. І нарешті суддя  
О. Заяць виніс рішення про знесення наметів. 

«Сіверщина»
07 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/prokuratura_chernigova_majno_vkrali_vse_normalno/2013-12-07-13530)

140. Колишній керівник чернігівської міліції засудив дії 
      «Беркута»

Ексначальник обласного управління Міністерства внутрішніх справ Іван Катеринчук 
обурений поведінкою працівників спецпідрозділу «Беркут», які 30 листопада побили мир-
ну демонстрацію в Києві.

«Я і ветерани органів внутрішніх справ обурені й засуджуємо дії працівників спецпідроз-
ділу «Беркут», котрі побили студентів», – заявив генерал-майор міліції на зборах депутатів 
усіх рівнів, які відбулися 7 грудня на Красній площі в Чернігові.

За його словами, колишні співробітники правоохоронних органів вимагатимуть від вла-
ди, щоб всі, хто застосував проти мирних демонстрантів силу, були притягнуті до суворої 
відповідальності.

«А особливо треба притягнути до відповідальності тих, хто віддавав накази про побит-
тя», – наголосив Іван Катеринчук.

Володимир Лисенко
для «Чернігівщина: події і коментарі»

07 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6810/kolishniy-kerivnik-chernigivskoyi-militsiyi-zasudiv-diyi-berkuta/)

8 грудня

141. Місцеві депутати Чернігівщини вимагають відставки 
     верховної влади

247 депутатів місцевих рад різних рівнів Чернігівської області на Красній пло-
щі Чернігова учора вимагали відставки Президента Януковича, уряду Азарова та 
покарання Міністра внутрішніх справ Захарченка і силовиків, які допустили жор-
стоке побиття мирних демонстрантів.

Перед початком заходу державні виконавці зачитали організаторам постанову судді ок-
ружного адміністративного суду О. Зайця про заборону встановлення звукопідсилюючої 
техніки та наметів (хоча намет московської церкви під Катерининським храмом стоїть кіль-
ка років). Але, попри це, акція все одно відбулася.

Виступаючи, народні депутати розповіли про події 30 листопада на майдані Незалеж-
ності, коли «Беркут» жорстоко розігнав учасників Євромайдану, нагадали головні вимоги 
Євромайдану в Києві і закликали всіх 8 грудня на 12 годину приїхати в Київ для участі у 
народному вічі.

«Сіверщина»
08 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/miscevi_deputati_chernigivshhini_vimagajut_vidstavki_verkhovnoji_

vladi/2013-12-08-13539)
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142. ДАІ завертає автобуси, які рухаються з Чернігова
     на Київ
Співробітники Державної автомобільної інспекції разом з працівниками міліції 

не пропускають автобуси, які рухаються з Чернігова на Київ. 
Про це «Високому Валу» повідомили пасажири автобусів. 
«Наш «Неоплан» з громадськими активістами завернули від Київського мосту через 

Десну, на виїзді із Чернігова, близько 8:30 ранку», – сказав один з них.
За словами пасажира, представника громадської організації, вони мали намір взяти 

участь у Всеукраїнському вічі в Києві, разом вимагати покарання тим, хто вчинив кривавий 
розгін студентів, які хотіли асоціації з Євросоюзом. 

За словами представника громадської організації, автобуси розвертають без будь-яких 
пояснень.

«Ми розбилися на групи, і будемо самі добиратися», – сказав він.
Він також додав, що автобус був рейсовим, але його все одно не пустули до Києва.

 «Високий Вал»
08 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227242.html)

9 грудня

143. Чернігівці про спільне між Євросоюзом і комунізмом
Чернігівці підтримують зближення з Євросоюзом, вважаючи, що якщо не вони 

будуть жити в Європі з європейськими порядками, то принаймні їх діти. 
Таким чином, жителям міста ЄС нагадує реальний європейський комунізм, до якого вони 

прагнуть і готові боротися за нього, хоча нинішнє покоління може і не пожити при ньому з 
реальними правами.

Таке враження складається після сюжету наших колег телеканалу «Дитинець», які про-
вели опитування на Красній площі нашого міста під час зборів депутатів усіх рівнів у День 
місцевого самоврядування, 7 грудня.

«Високий Вал»
09 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227249.html)

144. Міліція у Чернігові охороняє Леніна і
      московський намет
Як повідомив сайт «Високий Вал», міліція Чернігова організувала цілодобову 

охорону пам’ятника Леніну. Не менше 5 міліціонерів прискіпливо вивчають усіх 
чоловіків – потенційних знищувачів пам’яток тоталітаризму.

Тим часом, після знесення пам’ятника фюреру більшовиків у Києві в одному з парків 
міста Котовська Одеської області невідомими був розбитий пам’ятник Леніну.

Він упав з постамента та розпався на кілька шматків. Міліція порушила справу про ху-
ліганство.

Як відомо, інші символи тоталітаризму – пам’ятники та найменування вулиць імені Гіт-
лера та Сталіна – були знесені зразу після повалення обох. Пам’ятники ж іншому вождю 
стоять і досі.
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Міліція Чернігова, певно, переловила всіх бандитів і тому постійно тримає пост біля не-
законного намету УПЦ Московського патріархату побіля Катерининської церкви, а тепер – 
ще й біля Леніна.

«Сіверщина»
09 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/milicija_u_chernigovi_okhoronjae_lenina_i_moskovskij_

namet/2013-12-09-13548)

145. Студенти закликають змінити ректора
      педагогічного університету
Студенти Чернігівського національного педагогічний університету імені Тара-

са Шевченка написами висловили свій протест проти викладачів, які протидіяли 
студентському страйку та громадська позиція котрих направлена на зближення 
України з Росією.

Повідомляє «Північний Вектор». 
На центральному корпусі педуніверситету з’явився напис до ректора ЧНПУ ім. Т.Г. Шев-

ченка – Миколи Носка (депутата від Партії регіонів): «Пора б вам на смену, Носко, носки 
стираються от носки!»

На стіні Інституту історії, етнології та правознавства імені О.М. Лазаревського (колиш-
нього історичного факультету) студенти висловили протест проти професора Костянтина 
Ячменіхіна, спеціаліста з історії Росії ХІХ – початку ХХ ст.

«Чернігівщина: події і коментарі»
09 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6833/studenti-zaklikayut-zminiti-rektora-pedagogichnogo-universitetu/)

146. Чернігівський Євромайдан продовжує свою роботу
Чернігівський Євромайдан продовжує збиратися щодня о 18:00.
Так і сьогодні, 9 грудня, ввечері чернігівські активісти збираються у сквері ім. Попуд-

ренка для обговорення подій вчорашнього і сьогоднішнього дня в Києві.
Про це «ПіК» повідомили організатори заходів. 

«Чернігівщина: події і коментарі»
09 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6827/chernigivskiy-evromaydan-prodovzhue-svoyu-robotu/)

147.  У Чернігові на площі зібралися люди. Кажуть,
      усіх на коліна не поставлять
У Чернігові на Красній площі о 18-й годині зібралося близько 150 людей. 
Про це повідомляє власкор «ВВ» з місця події. 
Люди тримають державні прапори і прапор Євросоюзу. 
Присутні засуджують режим і готові активно протестувати проти розгону Євромайдану 

у Києві.
Ведучий мітингу Олександр Бондарев зазначив, що весь народ поставити на коліна не 

вдасться.
Мітингувальники обурені тим, що на завтра в Києві призначені міжнародні переговори 

високого рівня, а вже сьогодні влада схиляється до силового сценарію.
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Біля площі горить багаття, люди гріються, їхня кількість зростає.
На підходах до площі знаходиться близько 40-ка міліціонерів, вони знаходяться поо-

даль і не втручаються в перебіг подій. «Беркуту» немає.
Виконуючий обов’язки начальника міської міліції гарантує громадянам безпеку.
Щоправда, у промовців у зв’язку з подіями дня кардинально змінилася риторика щодо 

міліції. Гасла «міліція з народом» вже не лунають, натомість все частіше вживане слово 
«мусора», що свідчить про початок конфронтації в суспільстві.

«Високий Вал»
09 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227265.html)

10 грудня

148. Міліція припинила цілодобове чергування біля Леніна
      в Чернігові
Чернігівський міський відділ міліції припинив цілодобове чергування біля 

пам’ятника Леніну в Чернігові. 
Про це «Високому Валу» повідомило джерело в міському відділі УМВС України в Черні-

гівської області. 
«Ми припинили цілодобове чергування», – сказало джерело.
За його словами, у міліції достатньо засобів і сил, щоб контролювати обстановку біля 

пам’ятника, в тому числі з патрульних машин.
«Я вас запевняю, якщо відбудуться якісь хуліганські дії, то наші співробітники встигнуть 

приїхати, припинити їх і задокументувати», – сказав він.
 «Високий Вал»

10 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227278.html)

149. «Нас на коліна не поставити!» – чернігівський Майдан
Новина про частковий погром силовиками київського Майдану зібрала півтори 

сотні чернігівців на традиційний мітинг. На відміну від попередніх днів сьогодні 
по скверу курсували близько 40 міліціянтів (чомусь вони ходили парами).

Ведучий мітингу від штабу національного спротиву Олександр Бондарев розповів про 
події в Києві. І всі присутні самим фактом присутності на мітингу показали, що репресій 
влади не бояться.

Як повідомив обласному штабу депутат Чернігівської обласної ради Микола Звєрєв, що 
перебуває у Києві, з одного з блок-постів силовики розібрали барикаду і поставили людей 
на коліна із руками на голові. Отак на снігу і стояли.

Тепер зрозуміло, чому ми за Європу? 
У той же час сьогодні обласний штаб національного спротиву обговорював нові канди-

датури для занесення на «чорну дошку» ганьби. За даними штабу, правоохоронці почали 
шукати, кому вручити повістки до міліції за проведення 7 грудня на Красній площі зборів 
депутатів усіх рівнів, на яких виступали народні депутати. Водночас московський намет 
біля Катерининської церкви ніхто так і не думає прибирати...

«Сіверщина»
10 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/nas_na_kolina_ne_postaviti_chernigivskij_majdan/2013-12-10-13553)
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150. Чернігівський Євромайдан зібрав півтори сотні людей

Сьогодні станом на 18:20 у Чернігові на центральній площі зібралося близько 
сотні людей. А буквально за 10 хвилин ця кількість зросла у півтора рази. 

«У десятиградусний мороз це трішки менше в порівнянні зі вчорашнім днем», – повідом-
ляє власкор «ВВ» з місця події. 

Працівників міліції та СБУ не в формі власкор також зарахував до числа прихильників 
Євромайдану.

Перед зібранням виступив депутат обласної ради Олександр Кодола.
Він повторив вимоги Майдану: відставка уряду і Президента, визволення усіх політв’яз-

нів і покарання тих, хто вчинив криваву бійню в ніч на 30 листопада.
Міліції поблизу Євромайдану сьогодні також поменшало.
Серед євромайданівців присутні кілька працівників міської ради й облдержадміністрації.

«Високий Вал»
10 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227314.html)

151. «Чорна дошка» – «біла дошка»

Чернігівський Євромайдан у відповідь на репресії влади розпочав формування 
«чорної дошки» ганьби. 

Зокрема, на «чорну дошку» за рішенням обласного штабу національного спротиву встиг-
ли потрапити: 

– Заяць Олександр Володимирович, суддя Чернігівського окружного адміністративного 
суду, який 23.11.2013 р. постановою по справі № 825/4330/13-а заборонив під час прове-
дення мирних масових зібрань (пікетування, хода, демонстрація, мітинг, тощо) встановлю-
вати малі архітектурні форми (намети, кіоски, навіси, у тому числі тимчасові та пересувні), 
використовувати звуко- та кіновідтворюючу апаратуру з 23.11.2013 р. по 07.01.2014 р. у 
центральній частині м. Чернігова.

– Вовк Павло Іванович, начальник юридичного відділу Чернігівської міської ради, який 
підписав подання від міської ради про знесення євронамету в Чернігові, оскільки він зава-
жав проведенню … новорічних святкувань. 

– Соколов Олександр Володимирович, міський голова Чернігова. З його відома було 
подано подання в суд про знесення євронамету. Відмовився вийти до своїх виборців на 
Майдан, побоявся прийти навіть у зал міської ради на зустріч із потерпілими від розгону 
Євромайдану, назвавши їх шизофрениками.

Також формується «біла дошка» чернігівського Майдану, куди заносяться прізвища лю-
дей, які активно себе проявили у відстоюванні демократії та свободи. Першими на неї за-
несено: 

– Ірину Черенько, керівника молодіжної громадської організації «Апельсин». Однією з 
перших вийшла на чернігівський Євромайдан, надала апаратуру організації для влашту-
вання першого намету, чергувала навіть вночі, постраждала в результаті знесення євро-
намету; 

– Станіслава Тавлуя, активіста молодіжної громадської організації «Апельсин». Одним з 
перших вийшов на Євромайдан, постраждав під час його знесення (облив себе бензином 
на знак протесту), відкрито і рішуче виступав на мітингах та пресконференціях; 

– Сергія Соломаху, першого заступника голови Народного Руху України в області, по-
заштатного кореспондента газети «Сіверщина». Одним з перших вийшов на Євромайдан у 
Чернігові, чергував у ніч знесення намету, активно виступав з критикою влади. 

«Сіверщина»
10 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/chorna_doshka_bila_doshka/2013-12-10-13552)
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152. Активіст чернігівського Євромайдану стверджує,
     що на нього тиснуть в міліції
Станіслав Тавлуй, який облив себе бензином під час демонтажу чернігівського 

Євромайдану, перебуває під психологічним тиском з боку правоохоронних орга-
нів.

Про це заступник керівника молодіжної громадської організації «Центр прогресивної 
молоді «Апельсин» повідомив сьогодні кореспонденту «ПіК» по телефону.

За словами громадського активіста, за вчинок, здійснений у шоковому стані, працівники 
міського відділу міліції намагаються притягнути його до адміністративної відповідальності.

Проте жодних офіційних документів щодо своєї «провини» Станіслав Тавлуй і досі не 
отримав.

Наразі він планує звернутися до громадських організацій, які займаються правозахис-
ною діяльністю, а також до суду.

Нагадаю, 25 листопада виконавча служба за підтримки міліції демонтувала намети й 
сцену чернігівського Євромайдану. Позов до суду, постанову якого так оперативно вико-
нали правоохоронці, ініціювала міська влада.

Володимир Лисенко
для «Чернігівщина: події і коментарі»

10 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6846/aktivist-chernigivskogo-evromaydanu-stverdzhue-shcho-na-nogo-tisnut-v-

militsiyi/)

153. «Я хочу жити в європейській Україні!»
11-річний Давид Тарасенко став героєм чернігівського Євромайдану, про що 

його батьки дізналися постфактум. «День» з’ясовував, як виховують патріота.

РОДИНА ДАВИДА ТАРАСЕНКА

Цей чернігівський хлопчисько за один день став зіркою YouTube після того, як виступив 
на мітингу на підтримку Євромайдану в Чернігові і висловив зовсім не дитячі думки.

Зокрема, відповідаючи на запитання ведучого, навіщо він сюди прийшов, Давид Тара-
сенко заявив: «Я прийшов, щоб підтримати євроінтеграцію, тому що цей бандит Янукович 
хоче зробити з усіх нас рабів! Він хоче забрати наші гроші... А ще Янукович перебуває 
під впливом Путіна, за якісь жалюгідні гроші він продав український народ! Я хочу жити в 
європейській Україні!»

«ЗВИЧАЙНА» СІМ’Я ІЗ ТИПОВОЇ П’ЯТИПОВЕРХІВКИ

Давиду Тарасенку лише 11 років, він навчається в шостому класі СШ №3. За словами 
хлопчика, він повертався додому після закінчення уроків у другу зміну, побачив якийсь 
мітинг у центрі міста і вирішив підійти й подивитися. А коли ведучий почав запитувати в 
людей, чому вони тут, не розгубився, зібрався з думками і виступив. Та так чітко, що йому 
аплодували всі присутні. Коли увечері того самого дня журналіст розмістив це відео на 
місцевому новинному сайті, невдовзі воно зібрало тисячі переглядів і десятки коментарів. 
Хтось щиро підтримував хлопчика, а хтось написав, що дітям не місце в політичній грі.

До речі, батьки хлопчика на той момент не були присутні на мітингу і навіть не зна-
ли про рішучий вчинок свого сина. Звичайно, вони пишаються тим, що Давид не боїться 
висловлювати свої думки, не за віком розумні, але водночас побоюються, щоб учителі й 
особливо адміністрація школи не почали тиснути на хлопчину, занижуючи йому оцінки 
або чіпляючись без причини. З чуток, навіть директора школи вже викликали на килим 
до вищестоящого керівництва для розмови на цю тему. Хоча, можливо, його викликали  
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зовсім з іншого приводу. Ми ж сподіваємося, що сміливий хлопчик не постраждає за свобо-
ду слова і висловлювань, які гарантовані Конституцією України. Тетяна Анатоліївна, клас-
ний керівник хлопчика, зауважила «Дню»: «Єдине, що я можу сказати: Давид – це дитина, 
у якої уже формується особистість і власний погляд на цей світ».

До речі, наступного вечора Давид прийшов на мітинг у Чернігові вже з групою підтрим-
ки – своїми друзями та однокласниками, і разом вони заспівали пісню, щоб підтримати всіх 
присутніх. А кореспондент «Дня» напросився в гості до хлопчика, щоб познайомитися з 
Давидом та його батьками ближче і розповісти читачам, у якій сім’ї зростає юний патріот.

Виявилось, що його батько Валерій і мама Олена – звичайнісінькі чернігівці, живуть у 
п’ятиповерхівці неподалік «Мегацентру». Батько за фахом технік-технолог радіоапарату-
ри, колись працював на «ЧеЗаРе», потім став приватним підприємцем. Отримав травму, 
пошкодивши хребет, був прикутий до ліжка й мав групу інвалідності, залишився без ро-
боти. Щоправда, тепер групу з нього зняли, і лікарі, за словами мого співрозмовника, не 
хочуть подовжувати інвалідність (вимагають хабара).

«А для мене це неприйнятно, – поділився з нашими читачами Валерій. – Я думав, може, 
відкрити своє підприємство. Але час для цього не найсприятливіший. Я підрахував: якщо 
працювати по-чесному, сплачувати всі податки, давати хабарі чиновникам, які приходять 
тебе перевіряти, доведеться працювати за «спасибі» або ж собі на збиток. А ще й нинішня 
влада вимагатиме: «Віддай половину бізнесу!» Тому в нашій країні просто невигідно пра-
цювати». 

Мама Давида закінчила педінститут, але працює зовсім не за фахом – тренером у фіт-
нес-клубі: веде тренування більш ніж із 70 напрямів (степ, фітбол, йога, пілатес і калла-
нетика тощо). Любить спорт, ратує за активний і здоровий спосіб життя і сина до цього 
привчає. Їхнє улюблене спільне дозвілля із сином – катання на роликах. 

«ФІЗИЧНЕ ПОКАРАННЯ У ВИХОВАННІ НЕПРИЙНЯТНЕ!»

За словами батьків Давида, головний принцип у вихованні, якого вони спільно дотри-
муються, – дитині можна все, що їй корисно, що не на шкоду. А ще вони ніколи не засто-
совували щодо нього фізичного покарання. Найжорсткіше покарання – моральний осуд і 
позбавлення комп’ютера. «Сіднички сина не знали ременя, тому він вважає, що позбав-
лення комп’ютера – це тиранія», – говорить усміхаючись тато. За погані оцінки, несумлінне 
ставлення до навчання він обмежує можливість сина грати в комп’ютерні ігри на годину, 
на день тощо. А за допомогу в хатніх справах, за ранкову зарядку час для ігор, навпаки, 
додається.

«Виступити на мітингу – це було його особисте рішення, ми навіть про це не знали. Це 
справді думки нашого сина, ми його до цього не спонукали, – розповідає Валерій, батько 
хлопчика. – Справа в тім, що ми сім’єю дивимося телевізор, спілкуємося, обговорюємо по-
дії, що відбуваються. Деякі друзі в нас живуть за кордоном, багато хто їздить до Європи 
відпочивати і, звісно, розповідають про те, як там живуть люди. Тому ми вважаємо, що в 
ЄС нашій країні буде набагато краще, ніж у союзі з Росією».  

Я розпитала Давида і про те, чи подобається йому вчитися, які в нього улюблені пред-
мети. «Навчатися в школі мені не дуже подобається, оцінки в щоденнику такі собі – 7- 8-9, 
а улюблені предмети – світова література й українська мова, – розповів він. – Ще я займа-
юся шахами, отримав четвертий розряд, відвідую фотогурток, є навіть дипломи і нагороди. 
Але найголовніше захоплення – це комп’ютер. Ходив на заняття в комп’ютерний клас. Мої 
улюблені ігри – «Битва героїв» і «Демон Слай», у яких важлива стратегія». 

 
ЛЮБОВ ДО КНИЖОК ЗАКЛАДЕНО ГЕНЕТИЧНО

За словами Валерія, у хлопчика аналітичний склад розуму, йому і математика добре 
дається. А от мама впевнена, що у нього здібності до літератури. Давид любить читати і на-
віть намагається щось своє написати – і вірші, і прозу (казки, оповідання в жанрі фентезі). 
До речі, хлопчик із дитинства любить читання, зараз може прочитати до 300 сторінок за 
день. Йому подобається фантастика, нещодавно прочитав «Трьох мушкетерів» Олексан-
дра Дюма, «12 стільців» Ільфа і Петрова – сподобалися. Ще вивчає енциклопедії. Напев-
но, це захоплення передалося йому від батьків, адже у них у вітальні я побачила  велику 
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бібліотеку. Виявилося, Валерій збирає книжки мало не з такого ж віку, у якому нині його 
син Давид.

А мама, до речі, теж любила літературу ще із шкільної лави, а сьогодні вона навіть пише 
вірші про своє улюблене і рідне місто Чернігів, про нашу країну. Ще Давид хороший актор, 
говорить, що у нього добре виходить імітувати голоси людей. Не соромлячись, на прохання 
батьків він встав і виразно прочитав кілька віршів, зокрема і свої.

«Давиде, а ким же ти хочеш стати, коли виростеш?» – запитала я. «Президентом! Я 
думаю, що впораюся», – майже не замислюючись відповів хлопчина. «Коли ми обгово-
рювали, яке ім’я обрати для малюка, нам хотілося, щоб він зростав розумним і кмітливим, 
щоб став мудрецем, тому назвали на честь біблейського царя Давида – батька наймудрішої 
людини – царя Соломона. Сподіваємося, що в нашому роду теж зростатимуть мудреці, хоча 
наша система освіти цьому й не сприяє. Але ми все-таки віримо, що Давид і його діти жи-
тимуть краще, ніж ми!» – говорять Валерій і Олена.  

Вікторія СИДОРОВА, «День»
10 грудня 2013 року
(http://day.kyiv.ua/uk/article/cuspilstvo/ya-hochu-zhiti-v-ievropeyskiy-ukrayini)

154. Гуляти так гуляти: ніжинського Леніна прибирають
Пам’ятник Леніну, що на площі Франка, як виявилось, не має статусу пам’ятки 

монументального мистецтва, тобто не має ані історичної, ані культурної цінності. 
Єдину цінність, яку представляє ця скульптура, можна назвати політичною, точніше за-

доволенням політичних амбіцій однієї політичної партії.
Після знесення скульптури вождя на бульварі Шевченка в Києві, по країні прокотилася 

ціла хвиля ленінопадів. У містах й селах раптом звернули увагу на численних бовванів, що 
стоять на центральних площах населених пунктів, псуючи загальний ландшафт й симво-
лізуючи тоталітарне минуле.

Сьогодні є в наявності цікавий документ – це розпорядження голови обласної державної 
адміністрації від 3 травня 2011 року №219 «Про упорядкування обліку пам’ятників мону-
ментального мистецтва і топонімічних назв у населених пунктах області».

Згідно цього документу, Ніжинська скульптура Леніна знята з державного обліку і не 
є чимось історично або духовно цінним. Тепер цінність цієї скульптури представляє лише 
кольоровий метал, з якого зроблений вождь. Сама скульптура є інвентарем комунального 
управління ВУЖКХ і підлягає зняттю з реєстру з подальшим демонтажем.

З невідомих причин розпорядження голови облдержадміністрації до кінця не виконано, 
а саме: в частині демонтажу скульптури під назвою «Ленін».

На сесії, що відбулась 10 грудня, з депутатським зверненням виступив голова ніжин-
ського осередку партії «УДАР» Анатолій Лінник. А документ, тобто розпорядження голови 
ОДА, надав редакції «Уездные новости» юрист і адвокат Дмитро Середа.

На сесії Анатолій Лінник звернув увагу депутатів на те, що перебування скульптури на 
центральній площі міста є проявом неповаги до історичних та національних цінностей, які 
відроджуються з часу набуття Україною незалежності.

«Скульптура є символом тоталітаризму та кривавої тиранії. Саме з іменем Леніна знищу-
валася національна свідомість українців, руйнувалась держава, знищувалось наше насе-
лення», – зазначає у своєму зверненні ударівець.

Тим більше, на переконання А. Лінника, особа Леніна ніякого відношення до міста Ніжи-
на не мала, а скульптура була встановлена вже в 1974 році на хвилі популізму правлячої 
комуністичної партії.

Також лідер ніжинського «УДАРу» пояснив, що центральна площа міста Ніжина не є міс-
цем для відправлення ритуальних потреб прихильників комуністичного ладу.

Тому Анатолій Лінник вніс пропозицію на черговій сесії Ніжинської міської ради поруши-
ти питання про демонтаж цієї скульптури.

Раціональним він вважає і той факт, що після повалення подібної скульптури в столиці не 
виключено, що радикально налаштовані громадяни міста, не очікуючи на рішення влади, 
можуть самостійно розправитися з пам’ятником вождю світового пролетаріату.
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Щоб цього не сталося, каже А. Лінник, необхідно прийняти відповідне рішення і спокій-
но, в законний спосіб перевезти бронзову статую, наприклад, до музею, де йому й місце. 

Переважна більшість депутатів схвально відгукнулася на звернення Анатолія Лінника, 
підтримавши його пропозицію підняттям рук.

Отже, на найближчій сесії Ніжинської міської ради треба чекати остаточного вирішення 
долі бронзової скульптури під назвою «Ленін».

«Уездные новости»
«Високий Вал»

11 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227326.html)

11 грудня

155. Силовики зачищають Майдан, ламають барикади. 
      Чернігівці тримають оборону
Схоже, добігають останні години столичного Євромайдану, якщо не хвилини.  

А свобода та демократія можуть стати надбанням історії. 
11 грудня, 2 година ночі. Майдан цілковито і повністю в руках «Беркуту». 
Чистять не тільки Майдан, а й підходи до КМДА. 
«Чистильники» тягнуть за собою водомети.
Співачка Руслана просить мітингувальників підійти ближче до сцени, щоб за можливості 

уникнути зіткнення з правоохоронцями. До останніх звертається до силовиків з проханням 
не виконувати накази влади щодо мирних протестувальників.

3:30. Чернігівський намет біля Будинку профспілок з чернігівськими хлопцями 
і афганцями тримає оборону. Жінки і люди похилого віку відступили в безпечну 
зону. Інші налаштовані рішуче. Чернігівці просять усіх їхати в Київ. «Завтра сюди 
вийде мільйон», – кажуть чернігівці на Євромайдані.

«Високий Вал»
11 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/crime/events/227321.html)

156. «Влада штурмує Майдан. Усі – на захист свободи!» –
      закликає Чернігівський штаб опору
Обласний штаб національного спротиву закликає всіх чернігівців, мешканців 

Чернігівщини, відклавши всі справи, їхати на захист Майдану в Київ. Бо це захист 
нашої з вами свободи, це захист від диктатури! 

Війська режиму пішли на штурм Майдану, побито народних депутатів, але Майдан мож-
на втримати. Зараз на Майдані близько 20 тисяч людей. Тисячі киян виходять на вулиці. 
На сцені Майдану моляться священники. 

Першу групу чернігівців централізовано штаб відправляє о 7-ій годині ранку від місько-
го штабу «Батьківщини» (вул. Щорса, 6), наступні – по мірі формування. Поширюйте цю 
інформацію доступними вам способами. 

Україна – в небезпеці! 
Пресслужба обласного штабу

«Високий Вал»
11 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227325.html)
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157. Автозаки заправляються. Для роботи в Чернігові
     чи Києві?

Автозаки, які під час Євромайдану, як і в усі часи, використовуються з певною 
метою, заправилися сьогодні близько 9:00 на автозаправці на перехресті вулиць 
Любецької і Войкова в Чернігові. 

Про це «Високому Валу» повідомив один з його прихильників. 
«Заправилося 2 автозаки», – сказав він.
Поки що не вдалося з’ясувати, чи автозаки заправлялися в штатному режимі чи для 

використання в Чернігові чи Києві.
Слідкуємо за розвитком подій.

 «Високий Вал»
11 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227327.html)

158. Як живе чернігівський Євромайдан

У Чернігові в сквері імені Попудренка триває мирна акція на підтримку євроін-
теграції України, яка розпочалася 22 листопада.

Після силового знесення обладнання і сцени чернігівського Євромайдану, яке сталося 
25 листопада, у сквері встановили два намети.

Аби убезпечити намети від спроб демонтажу, на них повісили попереджувальні таблич-
ки з написами «Приймальня народного депутата України» і «Майно народного депутата».

У меншому, який з’явився першим, розміщено приймальню нардепа-свободівця Руслана 
Марцінківа. У більшому – народного депутата від політичної партії Всеукраїнського об’єд-
нання «Батьківщина» Валерія Дубіля.

З самого початку в наметах організовано цілодобове чергування.
У наметі ВО «Свобода» чергують по три години. Здебільшого це молоді люди, лідером 

яких вважають Дмитра Скрипку.
У приймальні Валерія Дубіля працюють по три зміни, кожна з яких нараховує по чотири 

людини. Серед тих, хто тут чергує, як студенти, так і пенсіонери.
Свободівці гріються біля діжки, в якій палять дрова. У наметі «Батьківщини» нещодавно 

встановили газові обігрівачі. Тому відпочивати тут особливо вночі всім набагато комфорт-
ніше.

У приміщеннях заборонено вживати спиртні напої, палити, а також нецензурно вислов-
люватися. Про це є попереджальна табличка.

Харчуються люди здебільшого вдома, а під час чергування в наметах можна випити 
гарячого чаю із термосів. Також небайдужі чернігівці приносять сюди їжу і теплий одяг.

Крім громадських активістів, у сквері постійно чергують міліціонери. Здебільшого це 
працівники міського відділу внутрішніх справ. Від рядового до майора.

Ніяких силових дій і провокацій з боку правоохоронців поки що не зафіксовано.
Навпаки, за словами чергових, міліціонери допомагають їм позбавитися від нетверезих 

відвідувачів, які пізно ввечері навідуються до наметів після закриття сусіднього ресторану.
Також правоохоронці заходять до наметів погрітися, а громадські активісти пригощають 

їх гарячим чаєм.
Володимир Лисенко

для «Чернігівщина: події і коментарі»
11 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6936/yak-zhive-chernigivskiy-evromaydan/)
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159. Суддю Зайця внесено до «чорного» списку!
Його номер 23. Саме під ним значиться чернігівський суддя Заяць у люстрацій-

ному списку «УДАРу»
Заяць Олександр Володимирович, суддя Чернігівського окружного адміністративного 

суду, який 23 листопада2013 року постановою по справі № 825/4330/13-а заборонив під 
час проведення мирних масових зібрань (пікетування, хода, демонстрація, мітинг, тощо) 
встановлювати малі архітектурні форми (намети, кіоски, навіси, у тому числі тимчасові 
та пересувні), використовувати звуко- та кіновідтворюючу апаратуру з 23.11.2013 р. по 
07.01.2014 р. у центральній частині м. Чернігова.

У списку – судді, які заборонили проведення мирних мітингів на підтримку євроінте-
грації; працівники підрозділу міліції особливого призначення МВС України «Беркут», які 
брали участь у жорстокому побитті учасників Євромайдану в Києві у ніч на 30 листопада та 
1 грудня; судді та слідчі, які брали участь у протиправному засудженні та переслідуванні 
активістів Євромайдану. 

Лідери злочинного режиму, який пішов проти волі своїх громадян, усім відомі. Це Віктор 
Янукович, Микола Азаров, Віталій Захарченко та ряд інших високопосадовців.

Але вони нічого не змогли б зробити без помічників на місцях – продажних суддів, слід-
чих-фальсифікаторів, нелюдів-беркутівців. 

Саме тому партія «УДАР» починає створювати люстраційний список ворогів Євромайда-
ну. Це список тих конкретних виконавців, які реалізують злочинні накази режиму. 

Усі судді, міліціонери та інші посадові особи, причетні до незаконних репресій щодо 
людей, які вийшли заявити про освою громадянську позицію, мають бути притягнуті до 
відповідальності.

«Сіверщина»
11 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/suddju_zajcja_vneseno_do_chornogo_spisku/2013-12-11-13547)

160. Звернення голови обласної державної адміністрації 
     Володимира Хоменка до жителів Чернігівщини

Шановні жителі Чернігівського краю!
Хочу звернутися до вас у зв’язку із ситуацією, яка склалася в країні за останні дні, та 

запевнити, що внаслідок планомірної роботи місцевих органів виконавчої влади в регіо-
ні зберігається стабільна обстановка, забезпечено безперебійне функціонування підпри-
ємств та бюджетних установ.

Щоденно в штатному режимі працюють служби екстреної медичної допомоги, пожежної 
охорони, житлово-комунального і дорожнього господарств, рятівники та енергетики. Пра-
воохоронні органи області стоять на захисті прав і свобод громадян, підтримуючи громад-
ський порядок.

Завдяки тісній співпраці з центральними органами влади нам вдається поетапно забез-
печувати надходження коштів на виплату заробітної плати, зокрема за жовтень та част-
ково за листопад цього року. Нині обласна держадміністрація, співпрацюючи з Кабінетом 
Міністрів України, робить усе можливе, щоб повністю вирішити питання виплати заробітної 
плати працівникам бюджетної сфери у найближчий час.

Одночасно триває робота над розробкою державного та місцевих бюджетів, що має 
забезпечити нормальне функціонування закладів освіти, культури, соціальної та медичної 
галузі у наступному році.

Ми вживаємо заходів, щоб змінити критерії розрахунків щодо фінансування бюджетної 
сфери області на 2014 рік, аби упередити повторення тих складностей з виплатою зар-
плати, які мали наприкінці багатьох попередніх років. І від того, наскільки якісно будуть 
сформовані та вчасно прийняті місцеві бюджети всіх рівнів, залежатиме добробут усіх жи-
телів Чернігівського краю.
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Переконаний, що будь-які спроби посилити політичне протистояння, перешкоджати ро-
боті підприємств, установ та організацій, заважати роботі державних установ та місцевих 
рад можуть призвести лише до небажаних наслідків у соціально-економічному секторі. Це 
може стати причиною неприйняття державного та місцевих бюджетів, що у свою чергу не-
гативно відобразиться на виплаті зарплат, пенсій, соціальних допомог.

Закликаю усіх мешканців Чернігівщини до мудрості і спокою, збереження правопоряд-
ку, недопущення провокування і розвитку конфліктів.

Як голова обласної державної адміністрації запевняю, що всі служби, які відповідають за 
життєзабезпечення людей, будуть працювати професійно та злагоджено. А правоохоронні 
органи, підтримуючи конституційний порядок, діятимуть чітко в межах закону.

Шановні жителі Чернігівського краю!
На прикладі нашої спільної роботи ми переконались: тільки згуртованість та здатність 

до політичних компромісів дозволяє нам успішно справлятися з проблемами, що постають 
у ході поступального розвитку регіону. Немає сумнівів, що громада Чернігівщини в черго-
вий раз продемонструє вміння вирішувати складні суспільно-політичні виклики злагодже-
но і толерантно.

Упевнений, що разом ми здолаємо усі перешкоди на шляху до побудови економічно 
міцної Української держави.

«Чернігівський монітор»
11 грудня 2013 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/18176)

161. У міськраді «все пучком» – «йолка»

Міськрада буде гуляти Новий рік на повну силу під чернігівською «йолкою». 
Будуть і каруселі, і конкурси, і Мороз-парад, і ярмарок. 
Буде весело цілий місць. 
Та найголосніше сміятимемося до 7 січня, адже за постановою суду від 23 листопада не 

Красній площі заборонені мирні зібрання шляхом використання кіно-, звукотехніки, встанов-
лення кіосків та наметів. Інакше кажучи, фотографуватися не можна, торгувати не можна.

Так каже юрист. А чиновники трактують це рішення по своєму. Заборона тільки для 
«Демократичного Альянсу».

«Якщо міська рада подала в суд, то, напевно, вона ж не може себе обмежити», – трак-
тує постанову суду заступник міського голови Станіслав Віхров.

«Високий Вал»
11 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227334.html)

162. Перша група чернігівської мобілізації добирається
     до Майдану

Як повідомив координатор чернігівського штабу національної самооборони 
Олександр Кодола, перша група чернігівців, які вранці виїхали на заклик про за-
гальну мобілізацію до Києва, намагаються пробратися до Майдану. 

Станції метро в центрі столиці перекриті, силовики не пропускають людей на ряді ву-
лиць. 

Інформація про чернігівські намети в Києві суперечлива. Відомо наразі, що під час ніч-
ного штурму побито народних депутатів Валерія Дубіля та Андрія Іллєнка. 

«Беркут» штурмує Київську міську державну адміністрацію. Хоча в.о. начальника київ-
ської міліції Мазан заявляє, що про звільнення КМДА і Будинку профспілок не йдеться. Ціна 
його заяв така ж, як і заяв Януковича та Азарова про незастосування сили.
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Обласний штаб національного спротиву закликає чернігівців їхати в Київ захищати сво-
боду. Відправка здійснюється цілоденно від наметів на Красній площі та від міського штабу 
«Батьківщини» (вул.Щорса, 6).

«Сіверщина»
11 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/persha_grupa_chernigivskoji_mobilizaciji_dobiraetsja_do_

majdanu/2013-12-11-13569)

163. Українці Чернігова!
Сьогодні в Києві, на майдані Незалежності, вирішується наша з вами доля: чи 

ми будемо жити за європейськими законами прав і свобод громадянина, чи за 
бандитськими «понятіями», які насаджує нинішня влада.

На київському Майдані потрібні небайдужі люди, які можуть стояти за справедливість, 
проти переслідувань і брехні. Режим боїться масового зрушення українців! 

Виїзд із Чернігова – щоденно з 9-ї години ранку з Красної площі від наметів. Телефони 
координаторів поїздок: 093 474 92 30, 066 885 12 59, 068 511 83 57. 

На Майдані потрібні охоронці, захисники барикад, кухарі та інші волонтери. 
Якщо ви приїхали самостійно, знайдіть чернігівський намет та зареєструйтеся там. Стоя-

ти проти влади – це не екскурсія, це важка робота. Тому вдягайтеся тепліше і будьте готові 
виконувати накази керівників опору. 

Інформацію також можна отримати: «Свобода» (066 415 02 12), «Батьківщина» 
(067 220 27 37), «УДАР» (063 307 47 20), «ДемАльянс» (093 118 44 38). 

Разом – до перемоги! 
Обласний штаб національного спротиву

«Сіверщина»
11 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/ukrajinci_chernigova/2013-12-11-13570)

164. Олександр Кодола: Чернігівський намет вистояв 
Щойно повідомив координатор чернігівського штабу національного спротиву 

Олександр Кодола: «Чернігівський намет, попри чутки, вистояв! Одну його сторо-
ну завалили під час штурму «Беркуту» зі сторони Будинку профспілок, але метале-
ві конструкції допомогли вистояти. Зараз намет відновлюємо, оскільки беркутівців 
вдалося потіснити. Кілька відвойованих метрів території люди зустріли оплесками». 

Обласний штаб національного спротиву закликає чернігівців, мешканців ближчих до 
Києва сіл і містечок їхати на захист демократії і свободи. «Геть бандитський режим, який 
б’є своїх мирних громадян!» – закликає штаб.

«Сіверщина»
11 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/chernigivskij_namet_vistojav_oleksandr_kodola/2013-12-11-13572)

165. Чернігівці зібралися духом і вже варять борщ

Робота намету Чернігівської області відновлена на Євромайдані в столиці України. 
Він знаходився і знов знаходиться напроти входу в Будинок профспілок. 
Про це «Високому Валу» повідомив депутат Чернігівської обласної ради Олександр Кодола.
За його словами, після відходу спецпідрозділів з Чернігова і Чернігівської області стали 

прибувати нові активісти, які підмінюють тих, хто чергував цілодобово два дні. Запрацю-
вала кухня. Жіночки почали куховарити.
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Невеличких проблем додає сніг, але водночас мороз зменшився.
На Євромайдані також працює наш спеціальний кореспондент Олег Головатенко. Він 

надає свій фоторепортаж, а також чергує у пресцентрі Майдану.
Як повідомляв «Високий Вал», вночі силовики зачищали Майдан, ламали барикади. 

Чернігівці тримали оборону.
«Високий Вал»

11 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/ukraine/227343.html)

166. Чернігівський Євромайдан став на захист школяра 
      через його виступ

Чернігівський Євромайдан згадав сьогодні, 11 грудня, про 11-річного учня 
школи № 3, який виступив тут на мітингу 4 грудня.

Тоді хлопець по-дорослому і відверто висловив, що він думає про країну, її керівництво 
і шлях, який обирає Україна.

У школі, де навчається Давид Тарасенко, за словами ведучого мітингу, почалися своє-
рідні репресії проти учня і його батьків з боку керівництва школи та управління освіти.

Ведучий мітингу повідомив, що українські телеканали уже про це розповіли. Але якщо 
чиновники від освіти будуть тероризувати хлопця за його погляди, то активісти Євромай-
дану будуть пікетувати школу, управління освіти та органи влади.

«Високий Вал»
12 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/region/227349.html)

12 грудня

167. Півтори тисячі чернігівців учора прибули
      на Євромайдан

Близько півтори тисячі жителів Чернігівської області вчора прибули в столицю 
Україну на Євромайдан. Із них близько 500 – із самого Чернігова. 

Такі дані учора оприлюднив чернігівський штаб опору на Євромайдані в нашому місті. 
Там відбувається облаштування барикад на випадок штурму. 

«Високий Вал»
12 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227351.html)

168. Як на відстані допомогти мітингувальникам
      на Майдані?

Редакції інтернет-виданнь «Уездные новости» та «Високий Вал» дуже просять 
усіх небайдужих ніжинців допомогти зібрати найнеобхідніше для тих людей, кот-
рі зараз мерзнуть на майдані Незалежності в Києві на знак протесту проти свавіл-
ля влади й правоохоронних органів.

Ті, хто не можуть залишатись осторонь ситуації, яка нині склалась в країні, мають змогу 
вже сьогодні допомогти мітингувальникам: теплими речами, продуктами харчування, ліка-
ми, грошима та іншим.
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Редакція «Уездные новости» буде збирати вашу неоціненну допомогу до п’ятниці включ-
но, щоб вихідними днями доставити зібране ніжинцями євромайданівцям.

Усі охочі на київський Майдан можуть передавати ковдри, пледи, теплі светри та шкар-
петки, пальта, куртки, шапки, взуття, штани, шарфи, колготки, рукавички, спальники, па-
латки та каремати. Всі ці речі можуть бути як старими, так і новими. Також для зігрівання 
людей підійдуть грілки та термоси.

Ті, хто хоче й має змогу допомогти страйкарям, можуть купувати ліки від болю в горлі, 
кашлю, нежитю, застуди, знеболюючі, гірчичники, засоби особистої гігєни та інше. Але 
обов’язково зверніть увагу на граничну дату придатності медпрепаратів: вона має закін-
чуватися не раніше 2014-го року.

Серед продуктів харчування бажано, щоб були продукти, які мають тривалий термін 
зберігання: консервація, консерви, «сухі» ковбаси, сир, хліб, крупи, тушонка, швидкороз-
чинні супи, чай, кава, цукор і т. д. Вітається й домашня випічка. Бажано, щоб бутерброди 
були вже готові або ж все, що для них необхідне, було нарізане.

Крім того, майданівцям вкрай необхідний посуд. Це може бути й посуд разового вико-
ристання: ложки, виделки, тарілки, стаканчики.

Можна передавати гроші або ж картки поповнення рахунків для мобільних телефонів і 
зарядні пристрої для мобільних.

Усі вище перераховані речі ви можете приносити нашим журналістам, попередньо домо-
вившись про зустріч за телефонами: 063 262 04 42 та 068 130 84 41.

Допомогти просимо і звичайних ніжинців, і підприємців, і бізнесменів, і організації, і 
підприємства, і представників місцевої влади.

Ми ж у свою чергу обіцяємо доставити все зібране вчасно та за призначенням.
Не будьте байдужими, бо це стосується кожного з нас. Допоможіть, будь ласка, тим, хто 

потребує вашої підтримки.
«Уездные новости»

«Високий Вал»
12 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227352.html)

169. У Чернігові дефіцит європейських прапорців

Чернігівці скупили майже всі європейські прапорці в місті. 
Залишилося декілька стягів у Будинку книги. 
«У нас немає великих запасів. П’ять-десять – ми більше не беремо», – говорить Тетяна 

Стрижак, адміністратор торгового залу «Будинок книги». 
Виробництво символіки ЄС в місті так і не розпочалося. Хоча планували штампувати 

пропори на фабриці «Ярославна» ще з вересня.
Проблеми з дефіцитом символіки не бачить співвласник книгарні «Інтермецо» Олек-

сандр Ясенчук: він виготовив прапорець з підручних засобів. 
«Високий Вал»

12 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/economic/chernigov/227357.html)

170. Чернігівській «йолці» рішення суду не заважатиме

Святам у Чернігові бути попри політичну ситуацію. Так вирішили в міській раді. 
Новорічні святкування триватимуть місяць: з 19 грудня по 20 січня. Чиновники на-
віть нараду провели на Червоній площі, аби особисто проконтролювати підготовку. 

Епіцентром святкувань стане головна площа міста. Тут планують встановити карусе-
лі, розважатимуть містян конкурсами, проводитимуть ярмарки. Вогні новорічної ялинки 



111

офіційно засяють 20 грудня. Але чомусь чиновники забули попередити громадян міста про 
постанову суду від 23 листопада, в якій до 7 січня 2014 року Феміда обмежує право на 
мирні зібрання шляхом використання кіно-, звукотехніки та встановлення кіосків і наметів. 
Юристи так коментують постанову.

Отже, такі порушення судового рішення можуть стати для жителів міста неприємним 
подарунком у новорічну ніч. Нагадування заступника міського голови про такі перспек-
тиви змушує їх занервувати. Трохи згодом взявши себе в руки заступник Соколова почав 
доводити журналістам, що рішення суду стосується тільки громадської організації, до якої 
позивалася міська рада. Тому начебто містянам нічого не загрожує.

«Чернігівщина: події і коментарі»
12 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6950/chernigivskiy-yoltsi-rishennya-sudu-ne-zavazhatime/)

171. На київському Майдані чергують 60 чернігівців
Про це повідомив голова обласної організації «Батьківщини», координатор 

обласного штабу національного спротиву Олександр Кодола. 
Протягом дня після отримання звістки про черговий погром Майдану владою Януко-

вича-Азарова чернігівці масово вирушили до Києва. Тільки за даними обласного штабу 
від’їхали більше 200 мешканців обласного центру. 

«Ми облаштували табір після нічного погрому, – розповів Олександр Кодола. – Наш 
головний намет був частково пошкоджений, а намети, виставлені народним депутатом 
Валерієм Дубілем, були пом’яті повністю». 

Чернігівський головний намет знаходиться недалеко від входу в Будинок профспілок, 
який став штабом загального опору.

«Сіверщина»
12 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/na_kijivskomu_majdani_chergujut_60_chernigivciv/2013-12-12-13579)

172. Чернігівці були на передовій оборони Євромайдану
Во время зачисток Евромайдана на передовой, на ул. Институтской, были и 

наши земляки – народные депутаты Сергей Аверченко и Валерий Дубиль. Они 
несколько часов на морозе, обливаясь потом от напряжения, уговаривали толпу 
беркутовцев не трогать мирных демонстрантов.

Сергей Аверченко:
– Ми разом із депутатами протистояли «беркутам» на Інститутській, не давали їм руха-

тися. Із другого ряду один боєць зачепив мене по обличчю: воно не боляче було, скоріше 
образливо. «Беркут» не дивився, хто там був попереду – депутат чи ні – і просто пер на 
нас, тиснув. Щоправда, кийків із собою вони не брали і до нас їх не застосовували. Тож 
люди в основному постраждали від тисняви й застосування сльозогінного газу. 30 жовтня 
вони діяли набагато жорсткіше. А зараз вони тиснули і фізично – силою, і психологічно – 
кількістю. Я ще до початку штурму підбіг до них і просив: «Не бийте людей, тут у нас мир-
на акція, ми ж і стоїмо, щоб захистити права і свободи кожного громадянина, в тому числі 
й ваші!» Але вони стояли, як відморожені. Тільки очима кліпали. Міліції було дуже багато, 
і вона була присутня на всіх наших блокпостах. До того ж вони скористалися ситуацією, 
коли чимало наших людей відпочивало, бо цілий день були на ногах. 

Всю ночь нардеп провел на ногах. И днем удалось прикорнуть разве что на полчасика. 
А потом – опять на баррикады. Он также добавил, что получает множество звонков из 
Чернигова и всей Украины: люди, видя героические усилия майдановцев, уже едут под-
держивать Майдан.
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Украинофобы против защитников Майдана

Валерий Дубиль в ту ночь также находился рядом с Аверченко на ул. Институтской. 
Вот только в противостояниях пострадал гораздо больше.

– Наша горстка, – говорит Валерий Дубиль, – в числе пяти народных депутатов и еще 
одна женщина с парнем преградили путь грузовой технике. Пригоняют «Беркут». Мы взя-
ли друг друга за руки и стоим. А они все равно бегут на нас не останавливаясь. С ужас-
ными матами прорывают нашу цепочку. Взяли нас в кольцо, начали бить по ногам. Мне 
очень сильно побили ноги, руки, одному моему товарищу попали в голову. Когда мы сооб-
щили, что не просто митингующие, а народные депутаты, беркутовцы рассвирепели. Hас 
покрыли матом. И сказали, что будут бить еще больше. Они, наверное, толи из России, то 
ли из Крыма (я таких украинофобских матов в жизни не слышал: «Как нас за две недели 
эта ваша Украина зае...ла, ух как мы этого ждали, сейчас оттянемся»), поэтому я был го-
тов ко всему. Милиции вместе с вэвэшниками было несколько тысяч. При этом, могу вас 
заверить, что со стороны демонстрантов не было ни единой провокации! Нас давили как 
могли с 1:30 ночи до 4-5 утра. Мы все обливались потом и так, мокрые, стояли, задубевая 
на морозе. Но стояли. Мы выдержали. Я не знаю, сколько ребят наших пострадало. Была 
очень большая толкучка, некоторые наши ребята просто падали. Как-то нас сжали так, что 
и дышать было нечем.

По словам Валерия Дубиля, в ту ночь палаточный городок на Майдане был снесен почти 
подчистую.

– За мной, – продолжает депутат, – был закреплен весь этот палаточный городок: и 
генераторы, и освещение, и тепло. Мы с прилучанами курировали это всё круглосуточно. 
А беркутовцы снесли и позабирали с собой, наверное, палаток 20. Некоторые палатки 
силовики полили бензином и подожгли, как варвары. А еще милиция унесла с собой наши 
генераторы, теперь вот ищем, как восполнить потерю.

«Милиция била исподтишка»

Андрей Кудабеков, активист Майдана, представляет общественную организацию 
«Никто, кроме нас», опубликовал на своей страничке в соцсети впечатления от ночного 
штурма (авторская орфография сохранена):

– После часа ночи началась зачистка. [Мы] выскочили за баррикады, как и обещали. 
Оттеснили ВВшников и «беркутов» от баррикады. Объясняли им, что стоим тут, чтобы они 
не лезли в замес.

Потом началась толкотня. Некоторые «беркуты» исподтишка били ботинками по ногам, 
локтями по ребрам и по башке. Ребра трещали здорово. Надышались газом. Потом нашу 
цепь разорвали. Я выхватил пару плюх и подсрачник, затем вытолкнули вбок. Я забрался 
на высокий бордюр и, извините, проблевался. «Журны» радостно это фотографировали. 
Баррикаду разнесли. Защищались там отчаянно. Многим попало не по мелочи. Отдышав-
шись, пробрался в толпу и опять бодался. Принципиально не бил никого – только силовая 
борьба. Наверное, потому меня и не спаковали. В общем, зачистить всё полностью у них 
не удалось.

Кроме того, майдановцам удалось отстоять за собой здание Киевской городской госад-
министрации. В данный момент активисты Майдана заняты восстановлением палаточного 
городка, баррикад. Так черниговскую палатку удалось восстановить полностью. Благода-
ря помощи киевлян и волонтеров майдановцы запасаются теплыми одеялами, дровами, 
одеждой впрок. Будут устанавливать и новые палатки, и созывают новый – более масш-
табный – Майдан. Поэтому по всей стране кинули клич.

Анастасия Ярмоленко, газета «Семь дней»
«Чернігівщина: події і коментарі»

12 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6949/chernigivtsi-buli-na-peredoviy-oboroni-evromaydanu/)
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173. На київському Євромайдані вже побувало 1500 жителів 
      Чернігівщини, – нацштаб

Мешканці обласного центру, які підтримують євроінтеграційний курс України, 
активно відвідують протестні акції в столиці.

«За останніми даними, на київському Євромайдані вже побувало 1500 жителів Черні-
гівщини, з яких 500 – мешканці обласного центру», – повідомили представники штабу 
національного спротиву.

Щоденно всіх небайдужих чернігівців опозиційні сили й громадські активісти організо-
вано відправляють автобусами до столиці.

Перший автобус до Києва виїжджає о 7-ій годині ранку. Далі – по мірі заповнення транс-
порту.

При цьому жодних коштів за відвідування київського Євромайдану, на відміну від учас-
ників провладного мітингу, чернігівці не отримують.

Володимир Лисенко
для «Чернігівщина: події і коментарі»

12 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6953/na-kievskomu-evromaydani-vzhe-pobuvalo-1500-zhiteliv-chernigivshchini-

natsshtab/)

174. Атрошенко закликає сісти за стіл переговорів
      без іноземних посередників

Народний депутат України по виборчому округу №206 Владислав Атрошенко 
зробив заяву щодо політичної ситуації в країні.

Про це політик написав на своїй сторінці «Фейсбук».
Подаємо повний текст заяви нардепа:
«Як народний депутат України та громадянин я засуджую спроби силового розгону акції 

протесту, яка відбувається на майдані Незалежності. Вважаю, що в умовах надзвичайно 
високого градусу напруги, який зараз існує в суспільстві, будь-які агресивні дії з боку обох 
сторін можуть призвести до додаткової ескалації конфлікту та матиме непрогнозовані не-
гативні наслідки. 

У ситуації, що склалася, ми не маємо права допустити силового вирішення конфлікту, 
адже це відкине нашу країну на багато кроків назад! 

Визначений Конституцією України курс на побудову демократичної і правової держави, 
єдиним джерелом влади в якій є народ, має бути не лише декларацією, а дороговказом для 
влади. У той же час опозиція повинна усвідомлювати свою відповідальність за людей, які 
вийшли на центральну площу країни відстояти свої права та зробити все, щоб не допустити 
провокацій, які також можуть мати негативні наслідки для мирного протесту.

Переконаний, що сьогоднішню політичну кризу можна вирішити лише за столом перего-
ворів, за чесною розмовою, результати якої повинні унеможливити подальше протистоян-
ня в суспільстві та об’єднати його навколо боротьби з корупцією та державотворення. Усі 
інші шляхи – це глухий кут, який породжуватиме все нові та нові віхи протистояння. 

Ще раз наголошую: уряду не варто застосовувати та демонструвати силу, навіть якщо 
на це є рішення суду. В умовах тотальної корупції, свавілля судів, податкових та правоохо-
ронних органів по відношенню до громадянина (що, зрештою, і є найголовнішою причиною 
масових протестів) жодне рішення будь-якого суду викличе несприйняття суспільством. 

Вважаю, що всі проблеми в нашій країні ми спроможні вирішити самостійно без інозем-
них посередників».

Додамо, що народний депутат України по виборчому округу №206 Владислав Атрошен-
ко 1 грудня дав жорстку оцінку подіям 30 листопада щодо знесення Євромайдану в Києві 
та закликав відправити уряд Азарова у відствку. 
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Свою позицію нардеп озвучив на фоні мітингу вечірнього майдану Незалежності.
Нагадаємо, напередодні Владислав Атрошенко заявляв, що мітингувальники не знають, 

що таке Європа.
«Чернігівщина: події і коментарі»

12 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6958/atroshenko-zaklikae-sisti-za-stil-peregovoriv-bez-inozemnih-poserednikiv/)

175. Знову питання про Атрошенка
На чернігівському Євромайдані, як і в обласному штабі національного спроти-

ву, знову виникає питання про народного депутата Владислава Атрошенка, який 
ішов на вибори позапартійним, а ставши депутатом, вступив у фракцію Партії ре-
гіонів.

Під час голосування за відставку уряду Азарова він утримався. До слова, інші депутати з 
Чернігівщини або були «за» (Аверченко, Дубіль, Ляшко), або хитро не голосували (Микола 
Рудьковський, Ігор Рибаков та Іван Куровський).

Як аргумент проти занесення Атрошенка на «чорну дошку» називають позицію його те-
леканалу «Дитинець», що об’єктивно висвітлює події майданного протесту.

Проте обласний штаб більшістю голосів таки проголосував за занесення Владислава 
Атрошенка на «чорну дошку» ганьби. Вважаючи, що його позиція, як народного депута-
та, у загальнонаціональному питанні більш важлива за чернігівський телеканал. Зрештою, 
об’єктивних джерел інформації сьогодні вистачає. Та й сам депутат жодним чином не про-
реагував на заклик чернігівського Майдану вийти з фракції Партії регіонів. Хоча європей-
ський стиль політики – це відкрите спілкування зі своїми виборцями.

Тим часом у соцмережах поширюється інформація про бойкот фірм, підприємств, які на-
лежать регіоналам. У тому списку, складеному зовсім не в Чернігові, є і прізвище Владислав 
Атрошенка з «Київським хлібом». Невже доведеться бойкотувати київський хліб?

І моя особиста думка: Владислав Атрошенко – далеко не безнадійна людина для україн-
ської справи, швидше навпаки. Але депутатами не можна обирати бізнесменів, бо вони, як 
немовлята від цицьки, залежні від влади і грошей.

Василь ЧЕПУРНИЙ
«Сіверщина»

12 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/znovu_pitannja_pro_atroshenka/2013-12-12-13581)

176. Обережно: шахраї! Де офіційно збирають гроші
      на Майдан?

Останнім часом почастішали випадки відвертого шахрайства, коли гроші на 
функціонування Майдану збирають аферисти, повідомляє сайт ВО «Батьківщи-
на». З огляду на це ми змушені інформувати громадськість про те, де збирають 
кошти на підтримку Майдану як у Києві, так і в Чернігові.

За рішенням Чернігівського міського штабу спротиву офіційна скринька знаходиться в 
наметі народного депутата України Валерія Дубіля у сквері Попудренка. Відповідальною 
особою за формування матеріальних ресурсів призначено Дмитра Хоменка. Щовечора під 
час мітингу представники Чернігівського міського штабу супротиву звітують перед учас-
никами мітингу про суму, яку було зібрано, і радяться, куди саме спрямувати кошти зі 
скриньки.

Щодо столичного Майдану, то там кошти готівкою збираються лише в прозору скриньку 
на вході до штабу національного спротиву в Будинку профспілок на майдані. 
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Щовечора зібрані у скриньку кошти приймає на баланс спеціально створена контрольна 
комісія, яка складається з представників трьох опозиційних партій та громадських органі-
зацій. 

Безготівковий збір коштів відбувається за такими реквізитами:
ПАТ «Діамантбанк». МФО 320854. 
Рахунок: 26007306890.
Громадська організація «Кияни – за реформи». ЄДРПОУ: 35252669.
Україна, місто Київ, вул. Володимирська, 49-А.
Призначення платежу: добровільне пожертвування від (ПІБ) без ПДВ. 
Тел. для довідок: 044-527-78-23. 

Пресслужба Чернігівського міського штабу спротиву 
«Сіверщина»

12 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/oberezhno_shakhraji_de_oficijno_zbirajut_groshi_na_

majdan/2013-12-13-13586)

177. ПР готує з Чернігівщини більше сотні автобусів для 
побиття «тітушками»?

Сьогодні, 12 грудня, близько 18:00 із Києва повернулися 10 автобусів з черні-
гівськими активістами Партії регіонів і стали біля Катерининської церкви в Чер-
нігові. 

Вони чергували в Маріїнському парку біля Верховної Ради. Найманці довго не виходили 
з автобусів, з ними розраховувалися та інструктували щодо завтрашньої поїздки. 

Про це повідомило джерело з числа учасників «антиєвромайдану».
За його словами, вже завтра на Чернігівщині, як і в багатьох областях України, почнеть-

ся акція «200 тисяч проти Євромайдану – Антиєвромайдан».
О 5:00 ранку, за попередніми даними, Партія регіонів відправлятиме автобуси для «ан-

тиєвромайдану». Місця збору: Красна площа, магазин «Антошка», школа №1, кафе «Хуто-
рок», 5 кутів, «Макдональдс», «Електрон». 

Автобуси заберуть другу партію людей з 9:00-9:30. Місця швартування: Красна площа 
(6 автобусів), кінцева ЧВАУЛ, колишнього льотного училища (8 мікроавтобусів), «Мега-
центр», ринок «Бойова», школа №2, магазин «Електрон». 

В області автобуси йтимуть з Олишівка, Прилук, Седнева.
Парадоксальна ситуація складається в Україні: одні, як в Європі, борються за свої права 

(Франція, Іспанія, Греція, Португалія), а інші заробляють копійки, щоб завтра їх обідрали 
як липку.

НАЙГОЛОВНІШЕ

За інформацію «Української правди», у Києві готуються провокації «тітушок» проти 
доб рих і мирних учасників «антиєвромайдану», тобто тих, кого завтра Партія регіонів зби-
рає з Чернігова на Київ. 

Їх, побитих, зніматимуть на фото- і телеапаратуру для того, щоб у народу України ви-
кликати відразу і ненависть до Євромайдану. 

Це операція розроблена спецслужбами однієї з сусідніх країні, яка з її політтехнологами 
у 2004 році ділила Україну на кілька частин.

«Я вас попередив. І не кажіть, що не чули», – сказав «Високому Валу» представник 
Партії регіонів.

«Високий Вал»
12 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/ukraine/227377.html)
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178. Дві тисячі «тушок» відвезла в Київ Партія регіонів
     з Чернігова

За даними, отриманими від місцевого осередку Партії регіонів, сьогодні в Київ 
відвезено дві тисячі чернігівців, які мають стояти за Януковича і його владу.

Як правило, це люди, залежні від цієї ж влади – бюджетники: чиновники, вчителі, ме-
дики, пенсіонери та комуністи. За 200-300 гривень вони будуть стояти на «антимайдані», 
ганьблячи себе і свій рід.

У той же час жоден із них не сміє писнути про невиплати зарплат, які стали хронічними 
в Чернігівській області. Раби поїхали за шматком хліба.

З Чернігова відправлено 50 автобусів. На це гроші у влади є.
«Сіверщина»

12 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/dvi_tisjachi_tushok_vidvezla_v_kijiv_partija_regioniv_z_

chernigova/2013-12-13-13589)

13 грудня

179. З центру Чернігова рушили на Київ три автобуси
      з пасажирами «за списками»

Щойно з центру Чернігова від «Мегацентру» вирушили три автобуси з таблич-
ками «Чернігів-Київ». 

Їхні пасажири, жінки і студенти, вантажилися за списками.
Як повідомляли ЗМІ, влада готує в столиці масштабну проплачену акцію на 200-250 

тисяч учасників, на яку заплановано задіяти бюджетників і військових. За умов відсутності 
зарплат ставки за участь зростають до 400-500 гривень.

Опозиція теж кличе усіх у неділю в столицю. Цей день оголошений «Днем гідності».
Політики від опозиції також заявили, що влада в цей день готує масштабні провокації.

«Високий Вал»
13 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/ukraine/227386.html)

180. Групи «тітушок» почали збиратися коло РАЦСу

О 10 ранку коло РАЦСУ почали збиратися молодики характерної зовнішності. 
Близько 20 осіб стояли та чекали свого відправлення. За декілька хвилин при-
був автобус та забрав людей. Також декілька автобусів поїхало забирати хлопців 
біля льотного училища.

Пресслужбі Чернігівської обласної партійної організації ВО «Батьківщина» повідомили, 
що сьогодні із Щорса виїхало 2 автобуси по 35 осіб. Їм пообіцяли заплатити по 200 гри-
вень.

Марія Сергієва 
для «Чернігівщина: події і коментарі»

13 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6970/grupi-titushok-pochali-zbiratisya-kolo-ratssu/)
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181. Як з Чернігова везли людей на «антимайдан»

Масштабна мобілізація людей йде з Чернігова. З п’ятої і до десятої години ран-
ку з міста відправили сотню автобусів. За словами організаторів, у Київ на «анти-
майдан» вивезли більше 3 тисяч людей. 

На чернігівському Євромайдані вишиковуються ті, хто їде на київський «антимайдан». 
Люди сідають у комфортний «Неоплан» з європейськими номерами, однак за іронією долі 
його пасажири – противники євроінтеграції. 

Сусідні вулиці теж доверху заповнені транспортом. Місця в автобусах швидко займають 
мітингувальники.

За словами організаторів акції до столиці відправили принаймні 3000 людей. Кажуть, 
мітингуватимуть до останнього, проте вже більшість з них сьогодні повернуться додому.

Ігор ЛЕВЕНОК, СТБ
«Високий Вал»

13 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227422.html)

182. 5 тисяч жителів Чернігівщини відправилися на мітинг 
      на підтримку влади в Києві на 150 автобусах

Близько 5 тисяч жителів Чернігова в суботу відправилися в Київ на мітинг на 
підтримку влади. 

Про це Високому Валу повідомив представник керівництва Чернігівської обласної орга-
нізації Партії регіонів. 

«Депутати, медики, педагоги, військові пенсіонери, молодь – всі, хто хоче підтримати 
саме нашого Президента й Партію регіонів у Києві. Вони уже в столиці на «Лісовій», – ска-
зав він.

Він додав, що на відміну від п’ятниці побільшало тих прихильників Президента, які не 
могли поїхати в робочий день, особливо це стосується депутатів місцевих рад, службовців.

Зі слів джерела, було завантажено близько 150 автобусів різної місткості, включаючи 
«Неоплани», «Еталони», а також автобуси з написом від депутата Верховної Ради України 
Ігоря Рибакова.

Представник додав, що в Київ також відправляються активісти з районних центрів, зо-
крема Прилук, Ніжина, Щорса, Козельця, Коропа, Городні, Мени, Чернігівського та інших 
районів.

«Наші прихильники учора (у п’ятницю) не ночували в Києві, а повернулися на Чернігів-
щину», – сказав він.

Він також зазначив, що співробітники Державної автомобільної інспекції дуже прискі-
пливі до технічного стану автобусів і зупиняли автобуси як на виїзді з Чернігова, так і з 
інших місць. 

Представник Партії регіонів повідомив, що автобуси пройшли реєстрацію на в’їзді до 
Києва, а потім рухаються на 12 годину до Європейської площі, де пробудуть до 17 години.

«Потім всі організовано повернуться на Чернігівщину», – сказав він.
Він додав, що жителі нашої області не залишаються на ночівлю в Києві. 
Учасник цього автопоходу одного з автобусів повідомив «Високому Валу», що за поїздку 

прихильникам платять по 200 гривень як відрядження.
«Високий Вал»

14 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227423.html)
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183. Чернігівці просять міліцію не заважати їм потрапити
      на народне віче в неділю, 15 грудня
Учасники мітингу громадськості, який відбувся 13 грудня в Чернігові у сквері 

Попудренка, просять правоохоронні органи області та службу державтоінспекції 
не перешкоджати їм у неділю, 15 грудня, під час поїздок до Києва на народне 
віче.

Відповідний текст резолюції, який чернігівці адресують начальнику УМВС України в Чер-
нігівській області Олександру Михайлику, підписали 100 чернігівців. Першим серед тих, 
хто підписав текст резолюції, став народний депутат України Валерій Дубіль.

Цього разу віче матиме назву «День гідності» і основне його завдання – не дозволити 
Президенту підписати Угоду про вступ Українив Митний союз. 

 
Резолюція мітингу громадського протесту

Ми, учасники мирного громадського мітингу в м. Чернігові, підтримуючи загальнонаці-
ональну акцію спротиву, зібралися на цій акції, аби висловити свою стурбованість погли-
бленням суспільно-політичної та економічної кризи в Україні, яка призвела до зубожіння 
українських громадян, масового безробіття, порушення прав людини та принципів соціаль-
ної справедливості в нашій державі. Усе це загрожує національній безпеці, руйнує духов-
ність та підриває міжнародний авторитет нашої держави.

З огляду на це, як учасники загальнонаціональної акції спротиву, плануємо долучитися 
до народного віча, яке відбудеться у неділю, 15 грудня 2013 року, в місті Києві на майдані 
Незалежності.

Змушені констатувати, що в Україні зафіксовано прецеденти, коли правоохоронні орга-
ни під час мирних акцій перешкоджали її учасникам. Зокрема, йдеться про події, що стали-
ся вночі з 29 на 30 листопада, 1 та 11 грудня, коли до учасників Євромайдану владою було 
застосовано силу, що призвело до масових акцій спротиву по всій Україні.

Також є випадки, коли представники служби державної автоінспекції перешкоджали 
руху транспорту з учасниками загальнонаціональної акції спротиву.

Зважаючи на вищевикладене, звертаємося до Управління МВС України в Чернігівській 
області в особі начальника управління Михайлика Олександра Григоровича:

– забезпечити рівний та безперешкодний рух чернігівців 15 грудня 2013 року до міста 
Києва на народне віче, яке відбудеться о12:00 на майдані Незалежності;

– не надавати підлеглим незаконних наказів, що спрямовані на порушення прав грома-
дян та перешкоджання проводити мирні зібрання.

Пресслужба Чернігівського міського штабу спротиву
«Чернігівщина: події і коментарі»

13 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/6984/chernigivtsi-prosyat-militsiyu-ne-zavazhati-yim-potrapiti-na-narodne-viche-u-

nedilyu-15-grudnya/)

14 грудня

184. Ведучий чернігівського Майдану вдягнув каску
Кажуть, що в Чернігові мало збирається людей на вечірній мітинг. А ви по-

кажіть, де партія влади – Партія регіонів – збирала коли хоча б по сотні людей 
18 вечорів підряд. І без грошей! 

Учора на майданному мітингу ведучий від обласного штабу національного спротиву Олек-
сандр Бондарев одягнув уперше каску. Він пояснив: «З Чернігова направили в Київ навіть 
пожежну техніку, щоб руйнувати барикади. Зате солдати мусять мочитися прямо під себе, бо 
їх не відпускають з очеплення. Ця влада навіть до своїх захисників ставиться як до бидла». 
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З Чернігова учора на «антимайдан» було відправлено близько трьох тисяч бюджетників, 
комуністів та молоді за гроші. Влада не знаходить грошей на зарплати і пенсії, а на оплату 
таких поїздок у неї гроші є.

«Сіверщина»
14 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/veduchij_chernigivskogo_majdanu_vdjagnuv_kasku/2013-12-14-13592)

185. Репресії у Чернігові

Відповідно до рішення судді Чернігівського окружного адміністративного суду 
Олександра Зайця, який заборонив до 7 січня встанволювати на Красній площі 
Чернігова та всіх головних вулицях Чернігова «малі архітектурні форми» та вми-
кати звукопідсилюючу апаратуру, чернігівська міліція подала до Деснянського 
суду вимогу обрати запобіжний захід – домашній арешт – для чернігівського під-
приємця Леоніда Сенченка на час розслідування кримінального провадження за 
те, що він надав звукову підсилюючу апаратуру на мітинг для народних депутатів 
7 грудня в Чернігові.

Про це було оголошено 16 грудня на чернігівському Євромайдані. Міліція погрожує ре-
пресіями проти родини Сенченка.

О 8-ій годині суддя Деснянського районного суду Григор’єв буде розглядати цю справу.
Нагадуємо, що 7 грудня на Красній площі Чернігова за участю шести народних депутатів 

було проведено мітинг з вимогами відставки Президента Януковича та уряду Азарова. На 
мітингу, оголошеному зустріччю з народними депутатами, були більше тисячі чернігівців.

Суддя Заяць та начальник юридичного відділу міської ради Вовк занесені на «чорну до-
шку» ганьби чернігівського Євромайдану.

«Сіверщина»
14 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/represiji_u_chernigovi/2013-12-17-13605)

15 грудня

186. Їх 50. Закликаємо вийти, доки не пізно!

50 депутатів Чернігівської обласної ради входять у фракцію Партії регіонів. 
На них частково лежить вина за побиття мирних демонстрантів на київському 
Майдані, за всі дії нинішньої неадекватної влади Януковича-Азарова. Ці ж депу-
тати не проголосували за засудження зриву підписання євроінтеграції, тим самим 
взяли на себе відповідальність за дії уряду Азарова. Вони ж не скликали обласну 
сесію, щоб засудити безчинства силовиків.

Тому обласний штаб національного опору закликає за прикладом львівських колег, які 
ліквідували фракцію Партії регіонів у міській раді, вийти з цієї фракції і служити україн-
ському народові, а не владі, яка б’є своїх громадян і кидає їх у СІЗО. До комуністів ми й не 
звертаємося через безнадійність розмови.

Друкуємо список депутатів обласної ради, які входять до фракції Партії регіонів: 

Стрілець Микола Іванович – керівник фракції, перший заступник голови обласної дер-
жавної адміністрації; 

Божок Григорій Никифорович – підприємець зі Щорса, відзначився участю в тиску на 
громадян під час Помаранчевої революції;
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Бутенко Олексій Іванович – фермер із села Дягова Менського району;
Веселий Олександр Дмитрович – директор підприємства «Яна – плюс» із Щорса;
Гайдай Сергій Анатолійович – колишній директор сільгоспасоціації «Дружба-Нова», яку 

в нього фактично відібрали ставленики влади – олігархи; 
Гордін Олег Володимирович – головний державний санітарний лікар Носівського району;
Городній Максим Аркадійович – керівник «Облтеплокомуненерго», був яскравим «пома-

ранчевим», коли було вигідно; 
Горохівський Іван Олексійович – керівник Добрянського лісництва, був членом «Бать-

ківщини», працював керівником обласного управління лісового господарства і, як ніхто 
інший, може розповісти про корупцію при отриманні посад;

Гущенко Володимир Олексійович – директор комунального підприємства «Діловий 
центр»;

Данько Григорій Володимирович – проректор Національного університету фізичного ви-
ховання та спорту;

Дідур Арсен Володимирович – власник Куликівського молокозаводу, якому дійсно неви-
гідна асоціація з Європою, адже тоді доведеться робити молоко за європейською якістю і 
платити людям справедливі ціни; 

Донець Микола Петрович – головний санітарний лікар області, активно світився в «по-
маранчевих», коли це було вигідно; 

Другаков Володимир Леонідович – голова Ніжинської районної державної адміністрації, 
обраний за списком Соціалістичної партії;

Євдокімов Юрій Іванович – начальник державної фінансової інспекції в області; 
Заліський Анатолій Андрійович – начальник обласного Управління освіти і науки; 
Запорощук Валентин Анатолійович – власник сільськогосподарського підприємства на 

Ічнянщині, також був «помаранчевим», нещодавно став співвласником газети «Деснянка 
вільна»; 

Зуб Валерій Олексійович – лікар, залежний своєю приватною медичною структурою від 
влади, був активним діячем «Батьківщини»; 

Іваній Іван Григорович – керівник «Борзна-інвест», що нещодавно продав своє підпри-
ємство киянам; 

Карета Олександр Панасович – головний лікар обласної дитячої лікарні, що завжди мав 
свою думку на політичні процеси і в цю фракцію потрапив випадково;

Кауфман В’ячеслав Маркович; 
Коробка Іван Іванович – перший заступник голови обласної ради;
Куліда Василь Олександрович – колишній начальник чернігівської обласної міліції, не-

розслідуваними діями якого колись зацікавляться не тільки історики Помаранчевої рево-
люції; 

Кулініч Петро Іванович – начальник обласного Пенсійного фонду;
Куліч Валерій Петрович – директор ТОВ «Форсаж»;
Кульбако Віктор Дмитрович – начальник управління ветеринарної медицини в області; 
Мальований Михайло Миколайович – в.о. генерального директора Бурштинської ТЕЦ;
Марченко Василь Тимофійович – головний лікар Талалаївської районної лікарні;
Мащенко Віктор Петрович – директор готелю «Придеснянський»;
Мельник Анатолій Іванович – голова обласної ради; 
Мирошниченко Анатолій Костянтинович – голова правління обласної Спілки споживчих 

товариств;
Міклухо-Маклай Надія Петрівна – підприємець з Козелецького району;
Мозговий Владислав Іванович – підприємець, був керівником штабів «Нашої України» 

та «УДАРу»; 
Муха Володимир Анатолійович – начальник управління Державної служби надзвичай-

них ситуацій України в Київській області;
Півень Михайло Олексійович – президент (ох, ця малоросійська любов до титулів!) кор-

порації «Проун», відзначився несприйняттям теми Голодомору, виступив проти євроінте-
грації;

Попова Вікторія Владиславівна – директор Ніжинського комунального ринку;
Прокопенко Станіслав Миколайович – голова Деснянської (у Києві) районної державної 

адміністрації;
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Редкач Анатолій Петрович – за повідомленням сайту обласної ради, безробітний;
Романчук Володимир Іванович – директор ТОВ «Інтерпрод»;
Романюк Микола Михайлович – головний лікар обласної лікарні;
Солодько Юрій Павлович – головний лікар Ніжинської районної лікарні, належав до 

соціалістів;
Стовба Тетяна Олексіївна – головний лікар Борзнянської районної лікарні;
Супрун Григорій Іванович – директор сільгосппідприємства в Носівському районі;
Труш Віктор Владиславович – директор сільськогосподарського підприємства у Кули-

ківці;
Хоменко Володимир Миколайович – голова обласної державної адміністрації;
Хомрач Петро Петрович – головний лікар Менської районної лікарні;
Чаус Іван Петрович – президент Благодійного фонду імені Софії Русової, яка була чле-

ном Центральної Ради;
Чубовський Сергій Миколайович – директор сільгосппідприємства «Козацьке» Бобро-

вицького району;
Шишкін Григорій Євгенович – ТОВ «Дорсервістранс» (Київ);
Шкарлет Сергій Миколайович – ректор Чернігівського технологічного університету;
Щербина Борис Григорович – фермер з Ічнянського району. 

Пресслужба обласного штабу національного спротиву 
«Сіверщина»

15 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/jikh_50_zaklikaemo_vijti_doki_ne_pizno/2013-12-15-13593)

187. Чернігівські комсомольці обурилися знесенням Леніна
      і згадали про фашизм

«Ми, члени Чернігівської обласної організації Ленінського комуністичного 
сою зу молоді України, глибоко стурбовані майбутнім нашої країни і тією ситуа-
цією, яка склалася в результаті дій так званої опозиції в перебігу останнього мі-
сяця», – такими словами починається заява Чернігівського обкому ЛКСМУ, яку 
щойно отримав «Високий Вал».

Далі подаємо заяву без правок, скорочень і коментарів:
«...Безумовно, до ескалації ситуації в суспільстві призвело і невчасне інформування 

урядом і адміністрацією президента населення України про економічну ситуацію в країні 
і можливі несприятливі наслідки від вступу до Євросоюзу, а також серйозні прорахунки 
попереднього президента та уряду, що призвели до економічних конфліктів з Росією і 
зростання ціни на газ.

Ми також розуміємо, що сьогодні зміна одних олігархічних кланів, проросійських на 
прозахідні не призведе до корінної зміни життя простих людей, оскільки і для тих, і для 
інших особисті інтереси понад усе.

Однак у ситуації, що склалася в країні, ми не можемо бути осторонь подій і не можемо 
підтримувати людей, які відкрито закликають до насильницького повалення законної вла-
ди і безапеляційного вступу в Євросоюз. Адже тільки в Чернігівській області було зібрано 
понад сто тисяч підписів на підтримку референдуму про вступ України до Митного союзу.

Також не може не турбувати відкрите втручання іноземних послів, делегацій та міжна-
родних громадських організацій (зокрема Freedom House і USAID) в політичний процес в 
Україні на стороні опозиції з метою зовнішнього тиску на Президента України і уряд.

Штурми Адміністрації Президента України, Кабінету Міністрів України, інших державних 
установ є абсолютно незаконними та кримінально караними. Апофеозом просування євро-
пейських цінностей та демократії стало незаконне руйнування пам’ятника Леніну в центрі 
Києва радикалами зі «Свободи», а також неодноразові напади на міліціонерів при спробі 
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демонтажу пам’ятника Леніну, що призвели до численних травм серед співробітників пра-
воохоронних органів, деякі з яких перенесли операції і перебувають на лікуванні, в тому 
числі і в лікарнях Чернігова.

Вимагаємо жорсткого покарання злочинців! Вимагаємо припинити іноземний тиск і 
втручання у внутрішні справи України, що приводять до посилення розколу в нашому су-
спільстві.

Ми впевнені, що, незважаючи на тимчасові економічні та політичні труднощі, наш народ 
і уряд знайдуть мирні шляхи виходу з кризи.

Україна – не бананова республіка, і арабські революції тут не пройдуть! Ні фашизму в 
Україні!»

«Високий Вал»
15 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227440.html)

16 грудня

188. Чернігівська опозиція знов кличе на київський 
     Євромайдан: бояться захоплення

Голова Чернігівського обласного осередку ВО «Батьківщина» Олександр Ко-
дола повідомив, що «сьогодні ввечері чернігівський Євромайдан та патріоти з 
усіх районів нашої області їдуть на нічне чергування на центральний Євромайдан 
в Києві».

Про це політик написав на своїй сторінці «Фейсбук».
В опозиції вважають понеділок і вівторок визначальними днями для нашої країни.
«Є інформація, про чергові плани влади щодо захоплення Майдану. Адже ми знаємо, 

з чим Янукович їде 17 грудня до Москви. Він хоче продати Україну Росії. І ми не повинні 
дати йому жодного шансу на підписання угоди в новий Радянський союз», – додав Кодола.

Він також нагадав, що 2 намети Чернігівщини розташовані навпроти входу в Будинок 
профспілок і прямо навпроти КМДА.

 «Чернігівщина: події і коментарі» 
16 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/7001/chernigivska-opozitsiya-znov-kliche-na-kiyivskiy-evromaydan-boyatsya-

zahoplennya/)

189. Військово-музичний центр Сухопутних військ 
      продовжує тішити слухачів

Військово-музичний центр Сухопутних військ Збройних сил України, який дис-
локується в Чернігові, продовжує тішити військовослужбовців різних гарнізонів 
України своєю творчістю. 

Днями військові музиканти повернулися з тижневого турне, присвяченого 22-й річниці 
Збройних сил України.

Зокрема, у Києві, Житомирі, Новоград-Волинському та військових частинах цих гарні-
зонів колектив центру продемонстрував для військовослужбовців, їх сімей та ветеранів 
близько двох десятків різних концертних програм.

«Кожен такий захід дає можливість нам вдосконалювати професійну майстерність і зба-
гачувати свій музичний репертуар. Програма надзвичайно різноманітна, тому нашу му-
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зику слухали з величезним задоволенням люди різних поколінь», – повідомив начальник 
Військово-музичного центру Сухопутних військ Збройних сил України, заслужений артист 
України підполковник Олександр Шевчук.

У свою чергу командир 8-го армійського корпусу Сухопутних військ ЗС України гене-
рал-лейтенант Петро Литвин від імені військовослужбовців подякував артистам за чудові 
виступи та створену святкову атмосферу і висловив сподівання, що чернігівські військові 
музиканти в подальшому будуть бажаними гостями військових колективів.

Надалі колектив готує для своїх шанувальників інші сюрпризи. Уже незабаром на Чер-
нігівщині в межах проєкту «Армія дітям» творчий колектив Військово-музичного центру 
проведе ряд різноманітних новорічних ранків для дітей військовослужбовців, які сприяти-
муть всебічному розвитку малечі та розвиватимуть в них естетичне сприйняття культури і 
мистецтва.

Крім цього, духовий оркестр центру працює над новою багатожанровою концертною 
програмою, в якій буде представлено дещо призабутий публікою вальс, справжній марш, 
музика з кінофільмів та багато чого іншого. Також колектив центру розробляє цікаву 
шоупрограму під назвою «Зимові ігри», яку презентує у 2014 році.

За інф. Військово-музичного центру

«Високий Вал»
16 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/culture/Culture/227453.html)

190. Міліція, суд і влада вирішили влаштувати репресії
      в Чернігові?
Нас хочуть посадити на ланцюг? Чернігівська міліція подала до Деснянського 

суду вимогу обрати запобіжний захід – домашній арешт – для чернігівського під-
приємця Леоніда Сенченка на час розслідування кримінального провадження за 
те, що він надав звукопідсилюючу апаратуру на мітинг для народних депутатів 7 
грудня в Чернігові. 

Про це повідомив увечері 16 грудня на чернігівському Євромайдані підприємець Вадим 
Антошин.

За його словами, міліція погрожує репресіями проти родини Сенченка (вищий прояв 
демократії по-чернігівськи).

Антошин попросив чернігівців, не бути байдужими і прийти завтра, 17 грудня, о 8 годині 
ранку в Деснянський суд і бути присутніми на судовому засіданні та подивитись у вічі мі-
ліціонерам, які «клепали» справу, судді Григор’єву, який буде обирати запобіжний захід.

А тепер перегляньте сюжет нижче, і ви почуєте, що заступник міського голови Станіслав 
Віхров говорить про заборону тільки «Демократичному Альянсу».

Міська рада, за словами промовців на мітингу 7 грудня на Красній площі в Чернігові, 
дала дозвіл на його проведення, і тому є офіційний дозвіл. Він знаходиться в керівників 
чернігівського Народного Руху України.

Складається враження, що міська влада або повністю забрехалася, або її права рука 
не знає, що робить ліва. Собі вона дозволяє тут проводити масові заходи з підсилючою 
апаратурою, а збори депутатів місцевих рад і Верховної Ради України мали нашіптувати на 
вушко?

У будь-якому випадку завтрашнє судове засідання може стати прецедентом і потрапити 
в усі стрічки інформаційних агентств, як ще один зразок політично-замовного (не слуха-
ється рука написати) правосуддя.

Владислав САВЕНОК
«Високий Вал»

16 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227457.html)
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191. Невідомі затримали й «попередили» голову 
      Чернігівської обласної «Свободи»
16 грудня 2013 року невідомі особи затримали голову Чернігівської обласної 

організації ВО «Свобода» Костянтина Лубенцова. 
Свободівця, який щойно повернувся зі столичного Майдану додому, невідомі очікували 

за сто метрів від будинку. Четверо осіб заштовхали націоналіста в авто та відвезли в інший 
кінець міста. 

Чоловіки не назвалися, були в цивільному одязі та не висували жодних вимог.
Під час розмови Костянтинові Лубенцову «роз’яснили», що він втручається не в свої 

справи та може мати великі проблеми в майбутньому.
Його речі та мобільні телефони забрали та ретельно перевірили. Після бесіди незнайом-

ці висадили очільника з автомобіля та зникли у невідомому напрямку.
Під вечір до оселі свободівця завітав заступник начальника міськвідділу міліції, який 

завірив, що його підопічні не причетні до інциденту та пообіцяв слідкувати за безпекою.
Слід зазначити, що Костянтин Лубенцов веде активну політичну діяльність та безпосе-

редньо забезпечення організації столичного Майдану. Націоналіст організовує та звозить 
людей на Майдан, веде інформаційну та роз’яснювальну роботу серед населення області.

Зауважимо, що народний депутат України, уповноважений представник парламентської 
фракції Всеукраїнського об’єднання «Свобода» на Чернігівщині Руслан Марцінків скерував 
відповідні запити до правоохоронних органів щодо цього випадку, повідомляє пресслужба 
Чернігівської обласної організації ВО «Свобода».

«Високий Вал»
16 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227458.html)

17 грудня

192. Три роки «шиють» підприємцю за одне озвучення 
      мітингу Євромайдану в Чернігові

Деснянський суд Чернігова почав розгляд кримінальної справи за клопотан-
ням майора міліції Нілова проти підприємця, який надав звукову апаратуру для 
озвучування зборів депутатів місцевих рад Чернігівщини та депутатів Верховної 
Ради України 7 грудня на Красній площі Чернігова. 

Судить суддя Григор’єв. Прокурор Потапенко. Клопотання – обрати запобіжний засіб 
(домашній арешт).

Провина підприємця – встановлення сцени і озвучки для зборів чернігівського Євромайдану. 
Підприємцю загрожує позбавлення волі до 3-х років за частиною 1 статті 382 Кримі-

нального кодексу.
Суддя Григор’єв оголошує клопотання, передає спеціальний кореспондент «Високого 

Валу» у твітері.
Прокурор підтримав клопотання «закрити» підприємця для запобігання ним «тяжкого 

злочину» – встановлення озвучки для мітингу.
Захисник підприємця в суді зазначив, що підозра є необгрунтованою, держвиконавець 

так поспішав, що не дотримався процедури.
Захисник підприємця готовий віддати прокурору в суді закордонний паспорт підзахисного.
Суддя зачитує свідків у справі проти підприємця. Усі свідки – міліціонери.
Рішення щодо активіста Євромайдану в Чернігові в політично-кримінальній справі суд 

виголосить о 12-й годині.
«Високий Вал»

17 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227459.html)
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193. Офіційна позиція міліції щодо підприємця Сенченка
Слідчим відділом Чернігівського міського відділу УМВС України в Чернігівській 

області здійснюється досудове розслідування в кримінальному провадженні, від-
критому за фактом невиконання судового рішення за ч. 1 ст. 382 Кримінального 
кодексу України.

Установлено, що всупереч постанові Чернігівського окружного адміністративного суду 
від 23 листопада 2013 року, якою обмежено встановлення малих архітектурних форм та 
використання звуко- та кіновідтворюючої апаратури з 23 листопада 2013 року по 7 січня 
2014 року на Красній площі та прилеглих до неї вулицях міста, 7 грудня мешканці міста 
Чернігова, будучи належним чином проінформованими та попередженими судовими вико-
навцями, встановили та використовували звуковідтворюючу апаратуру на Красній площі 
обласного центру. Але ця інформація була проігнорована і мітинг відбувся.

У межах розслідування кримінального провадження слідчим підготовлено та вручено 
36-річному мешканцю Чернігова письмове повідомлення про підозру у вчиненні вищевка-
заного кримінального правопорушення.

На даний час вирішується питання щодо обрання громадянину запобіжного заходу.
Досудове розслідування в кримінальному провадженні триває, встановлюються усі об-

ставини вчинення кримінального правопорушення.
Нагляд за додержанням законів під час проведення досудового розслідування у формі 

процесуального керівництва здійснюється прокуратурою м. Чернігова.
Погроз родині 36-річного підприємця, який надав мітингу звукопідсилюючу апаратуру, 

з боку правоохоронців не було і не могло бути. Справа розслідується в рамках чинного 
законодавства.

СЗГ УМВС Українив Чернігівській області 
«Сіверщина»

17 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/oficijna_pozicija_miliciji_shhodo_pidpriemcja_senchenka/2013-12-17-13615)

194. Суд вирішив не брати під домашній арешт підприємця 
      за озвучення Євромайдану в Чернігові
Суд відмовив у клопотанні слідчого міського відділу УМВС Андрія Нілова про 

обрання підозрюваному запобіжного заходу – домашнього арешту – щодо при-
ватного підприємця Леоніда Сенченка. Міліція звинувачує (а прокуратура під-
тримує звинувачення) Леоніда Сенченка в тому, що, попри заборону суду від 23 
листопада, він надав організаторам зборів депутатів опозиційних сил звуковід-
творювальну апаратуру.

Справа розглядається у Деснянському районному суді Чернігова, головуючий – Руслан 
Григор’єв.

Як повідомляв «ПіК», 7 грудня в Чернігові на Красній площі відбулися збори депутатів 
різних рівнів від опозиційних сил, незадоволених ситуацією в Україні. 

На площі зібралося до 1000 учасників, серед них народні депутати Валерій Дубіль, Сер-
гій Аверченко, Андрій Шевченко, Лілія Гриневич, Тетяна Слюз та Руслан Марцінків.

Головними вимогами депутатів є відставка уряду і Президента, притягнення до відпові-
дальності Міністра внутрішніх справ Віталія Захарченка, проведення дострокових прези-
дентських і парламентських виборів, звільнення всіх політв’язнів в Україні. 

Перед початком заходу державні виконавці зачитали організаторам постанову суду про 
заборону встановлення звукопідсилюючої техніки та палаток. Але, попри це, акція все 
одно розпочалася.

«Чернігівщина: події і коментарі»
17 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/7019/sud-virishiv-ne-brati-pid-domashniy-aresht-pidpriemtsya-za-ozvuchennya-

evromaydanu-v-chernigovi/)
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195. Суддя Заяць, який заборонив Євромайдан у Чернігові, 
      прокоментує рішення

Суддя Заяць Чернігівського адміністративного суду, який виніс рішення про 
заборону «Демократичному Альянсу» проводити акції Євромайдану з озвучкою 
і відеофіксуванням на Красній площі Чернігова, пообіцяв прокоментувати своє 
рішення о 15:00. 

Спочатку Заяць відмовився давати коментарі журналістам з приводу вибіркової дії права.
Адже масові заходи – мітинги чи зібрання одним заборонені (активістам Євромайдану), 

а іншим (міськраді) – кричи з трибуни після 19-го грудня, хоч сказися.
Пізніше суддя погодився прокоментувати своє рішення о 15 годині, але потім відмовився 

спілкуватися з представниками регіональних та всеукраїнських засобів масової інформації.
«Високий Вал»

17 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227462.html)

196. Прапор Європи на кордоні з Росією

17 грудня активісти Євромайдану вирушили на українсько-російський кордон 
з метою підняття прапорів Європейського Союзу на сході держави.

Не дивлячись на перевірки правоохоронними органами транспортних засобів та акти-
вістів на предмет перебування в розшуку, громадські активісти відвідали пам’ятник «Друж-
би народів» біля села Сеньківка Чернігівської області на кордоні України, Росії та Білорусії. 

Попри деякі складнощі, їм вдалося підняти прапор Євросоюзу на північно-східному кор-
доні України. Місію виконано.

«Сіверщина»
17 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/prapor_evropi_na_kordoni_z_rosieju/2013-12-18-13622)

197. Виявляється, у нас діє ще один штаб – по стабілізації 
      «бєспрєдєла»

Без запрошень засобів масової інформації за ініціативою обласного штабу по 
стабілізації політичної ситуації в Чернігівській області під головуванням коорди-
натора штабу, 1-го заступника голови Чернігівської обласної організації Партії 
регіонів Анатолія Мирошниченка відбулася зустріч за круглим столом на тему 
«Зберегти країну – зберегти єдність». У засіданні взяли участь депутати Черні-
гівської обласної та міської рад, представники політичних партій і громадських 
організацій, ветерани, студенти, представники наукової та творчої інтелігенції.

На жаль, прізвищ цих діячів, крім промовців, не названо у повідомленні ПР. 
Анатолій Мирошниченко у вступному слові зауважив, що саме за часів президентства 

Віктора Януковича Україна, як ніколи, наблизилася до підписання Угоди про асоціацію. 
“Але я переконаний, що підписання угоди не має вплинути на наші відносини з нашим 
стратегічним партнером Росією. Ці відносини мають і надалі розвиватися на користь еко-
номічних інтересів України. У Партії регіонів одна мета – зберегти цілісність країни заради 
її розвитку», – наголосив координатор штабу. 

Він також зауважив, що опоненти, використовуючи Майдан та людей, розпочали пре-
зидентську кампанію 2015 року, а втягуючи сенаторів та депутатів інших країн у справи, 
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вони порушують суверенітет країни. Тільки Росії можна втручатися в українські справи, за 
логікою керівника облспоживспілки. 

Директор другої міської школи, депутат міської ради Тамара Касаткіна звернула увагу 
присутніх і на недоліки в роботі діючої влади. На її думку, під час підготовки до підписання 
Угоди про асоціацію варто було більше говорити не лише про вигоди, а й про втрати, до 
яких вона призведе. Нинішня влада, на відміну від попередників, взяла на себе відпові-
дальність за проведення необхідних, але дуже непопулярних реформ. Які реформи йдуть 
на користь людей, а не олігархів, депутатка не уточнила. 

Завідувач поліклінікою Чернігівського обласного онкологічного диспансеру Валерій Зуб 
зауважив, що медична галузь України переживає зараз не найкращі часи. Та ситуація 
зрушила з мертвої точки у кращий бік. Так, наприклад, із закуплених державою 1,5 тисячі 
санітарних машин 33 надійде до нашої області. «Не можна обрубати реформи на пів шля-
ху, щоб потім розпочинати все спочатку», – підкреслив лікар. Якщо закриття дільничних 
лікарень компенсуються тими машинами, тоді так. 

«Сіверщина»
17 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/vijavljaetsja_u_nas_die_shhe_odin_shtab_po_stabilizaciji_

bespredela/2013-12-18-13623)

18 грудня

198. «Політичні репресії не пройдуть!» – пресконференція
      в дискусійному клубі «Експертна думка» 

Чернігівці дадуть гідну відсіч спробам застосувати політичні репресії до акти-
вістів Євромайдану, підприємців, громадських і політичних діячів краю. 

Про це під час пресконференції в дискусійному клубі «Експертна думка» заявлять відомі 
в місті й області люди, щодо яких силові структури намагаються розгорнути широкомасш-
табну акцію залякування і психологічного терору.

Як повідомляли чернігівські ЗМІ, тільки за надання звукової апаратури народним депу-
татам України міліція намагалася взяти під арешт батька двох дітей, підприємця Леоніда 
Сенченка, начепити на нього браслет стеження, позбавити зв’язку й інтернету, можливості 
виїздити в столицю, обмежити його спілкування з близькими і навіть засудити до 3-х років 
ув’язнення. Але до честі суду він не став брати участі в ганебному цькуванні громадського 
активіста.

Майже одночасно четверо невідомих затримали з метою шантажу й залякування голову 
обласної організації ВО «Свобода» Костянтина Лубенцова. Почалися немотивовані виклики 
до слідчих чернігівських учасників столичного Євромайдану і такі ж немотивовані складан-
ня протоколів на місцевих активістів.

Тим часом місцева влада ігнорує ініційовані нею ж рішення судів і чинить дії, за які проти 
активістів Майдану порушують кримінальні справи. Також ніхто досі не компенсував ви-
трат і не вибачився перед громадською організацією «Апельсин» за її майно – вилучену і 
потрощену звукову апаратуру. Персональну відповідальність за вчинені дії і бездіяльність 
несе, зокрема, міський голова і його юридичний відділ.

Подібне влада чинить по всій Україні. За надуманими й абсурдними приводами вже 
порушено 11 кримінальних справ. Як зазначила співачка Руслана, репресивну систему в 
першу чергу цікавлять джерела постачання євромайданів і звукової апаратури зокрема. Це 
в той час, коли учасників «антимайданів» влада звозить у столицю нашим з вами коштом.

Учасники пресконференції мають намір негайно реагувати на неприпустимі дії влади, 
вимагатимуть покарання винних шляхом розслідування кожного факту утисків громадян-
ських прав, зустрічного порушення кримінальних справ, а також відкрито звернуться до 
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дипломатичного корпусу іноземних держав. Пропозиція до іноземних дипломатів – взяти 
під контроль події в регіонах з метою застосування за кожним випадком адресних санкцій 
до перших осіб держави і їхніх «опричників» аж до надання політичного притулку жертвам 
переслідування з метою якомога ширшого розголосу за кожним фактом.

РАЗОМ – СИЛА!
КРАЩЕ СЬОГОДНІ РАЗОМ ВИСТОЯТИ,
НІЖ ЗАВТРА ПООДИНЦІ ВІДСИДІТИ!

Час проведення:
Дискусійний клуб «Експертна думка»
Чернігів, вул. Полуботка, 6А
Час проведення:
Середа, 18 грудня, 13:30.
 
Учасники пресконференції:
- Леонід Сенченко – підприємець;
- Микола Скумін – адвокат;
- Костянтин Лубенцов – голова обласної організації ВО «Свобода»;
- Олена Варнакова – профспілковий і громадський діяч;
- Володимир Андрійченко – підприємець;
- Олег Русін – депутат міської ради;
- Вадим Антошин – підприємець, громадський діяч;
- Андрій Кудабеков (телефоном з Майдану) – підприємець.

«Високий Вал»
18 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227482.html)

199. Громадські організації Чернігова попереджують владу
Громадські організації Чернігівщини підписали відкрите звернення голові об-

ласної державної адміністрації, міському голові, прокурору області та начальни-
ку обласного УМВС.

У зверненні громадські організації висловили свою стурбованість випадками порушення 
прав людини, а саме порушення свободи мирних зібрань, свободи висловлювань та пе-
реконань, що мали місце протягом кінця листопада – грудня 2013 року. Закликали пред-
ставників влади та політичних партій утриматися від політично вмотивованих репресій 
учасників і активістів чернігівського Євромайдану. 

Підписанти запрошують інші громадські організації долучитися до відкритого звернен-
ня. Контактна особа: Черенько Ірина, тел.: 93-00-13, (063) 70-62-660.

«Сіверщина»
18 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/gromadski_organizaciji_chernigova_poperedzhujut_

vladu/2013-12-19-13626)

200. Кто будет отвечать за разгром черниговского 
      Евромайдана?
Янукович уже осудил снесение Евромайдана «Беркутом» в Киеве 30 ноября. 

Полетели головы – исполняющего обязанности главы Киевской администрации 
Александра Попова и заместителя Совета по нацбезопасности Владимира Сивко-
вича. Они уже ходят в Генпрокуратуру и дают пояснения.

Кого накажут в Чернигове за разгром черниговского Евромайдана? 25 ноября 
2013 в Чернигове в сквере им. Попудренко, где проходила бессрочная мирная акция  
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«Я выбираю ЕС», прибыл государственный исполнитель, более 50 представителей ми-
лиции и 30 неизвестных людей в штатском. При отсутствии организаторов акции было 
зачитано постановление суда и началось грубое уничтожение имущества и личных вещей 
активистов. Несмотря на то, что организаторы акции были готовы добровольно забрать 
свое имущество, им не дали такой возможности. Все вещи и имущество были заброшенные 
на автомобиль марки ЗИЛ и вывезены в неизвестном направлении. После последующих 
событий в стране в Чернигове на том же месте стоят новые две палатки, но милиция их 
уже боится трогать. 

Кажется, черниговская власть опять вляпалась в неприятности. Так хотели не допус-
тить Евромайдана в городе, что напринимали абсурдных решений.

Вот что сказано в решении суда, на основании которого и разгоняли черниговских «ев-
ромайдановцев»:

«Обмежити право на мирні зібрання шляхом заборони Чернігівській обласній організа-
ції партії «Демократичний Альянс» та іншим суб’єктам (фізичним та юридичним особам, 
громадським об’єднанням та політичним партіям, в тому числі і зі статусом юридичної осо-
би), під час проведення мирних масових зібрань (пікетування, хода, демонстрація, мітинг 
тощо) встановлювати малі архітектурні форми (намети, кіоски, навіси, у тому числі тимча-
сові та пересувні), використовувати звуко- та кіновідтворюючу апаратуру з 23 листопада 
2013 року по 7 січня 2014 року на Красній площі міста Чернігова та прилеглих вулицях 
Шевченка, Магістратській, Гетьмана Полуботка та проспекту Миру».

Вот и решайте теперь – мирное собрание Дедов Морозов на Красной площади, с музыкой 
и фотографированием тоже можно расценивать как нарушение решение суда? Так что на 
всех Морозов должен налететь «Беркут», запаковать в автозаки и увезти на Шевченка, 13 
(городская милиция)? Абсурдно, правда. Не знаю, чем думали юрист горсовета Павел Вовк 
и судья административного суда Александр Заяц, когда клепали это решение, но с этого 
смеются уже не только в Чернигове, но и на киевском Майдане и центральных каналах 
страны.

В горсовете и милиции объяснили, что решение суда мол относиться только к полити-
ческим акциям, а гулять на площади можно.

Не до шуток сегодня некоторым организаторам черниговского Евромайдана. Против 
предпринимателя Леонида Сенченка открыли криминальное дело за предоставление 
озвучки «евромайдановцам», ему светит до трёх лет тюрьмы.

Ещё один предприниматель, бывший десантник Андрей Кудабеков, который уже третью 
неделю охраняет киевский Майдан, заявил, что его вызывает оперуполномоченный по 
особо важным делам черниговского ОБОПа.

Павел Пущенко для газеты «Весть»
«Чернігівщина: події і коментарі»

18 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/7045/kto-budet-otvechat-za-razgrom-chernigovskogo-evromaydana/)

201. «Ленін у Варві не був», – Руслан Марцінків

18 грудня 2013 року відбулася чергова сесія Варвинської селищної ради шос-
того скликання. Народний депутат України, уповноважений представник парла-
ментської фракції Всеукраїнського об’єднання «Свобода» на Чернігівщині Рус-
лан Марцінків офіційно звернувся до голови селищної ради з вимогою винести на 
розгляд депутатів селищної ради питання про знесення пам’ятника Леніну.

«У 80-ті роковини Голодомору в центрі селища стоїть пам’ятник Леніну – особі, яка 
жодного разу не відвідувала ні Варву, ні навіть Чернігівську область. Натомість, ця істота є 
символом совєцької окупації та Голодомору. Тому, на виконання указів Президента України 
№250/2007 від 28 березня 2007 року та №856/2008 від 25 вересня 2008 року у зв’язку 
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з 80-ми роковинами Голодомору 1932–1933 років в Україні, я прошу депутатів розглянути 
питання про знесення пам’ятника Леніну», – заявив Руслан Марцінків. 

Після довгого обговорення місцеві депутати вирішили створити відповідну комісію для 
вивчення даного питання та в лютому місяці наступного року винести його на голосування. 

Пресслужба Чернігівської обласної організації ВО «Свобода»
«Сіверщина»

18 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/lenin_u_varvi_ne_buv_ruslan_marcinkiv/2013-12-20-13628)

202. Громадська рада Чернігівської ОДА відмовилася
      засудити розгін Євромайдану
Громадська рада при Чернігівській обласній державній адміністрації відмо-

вилася ухвалювати звернення до керівництва країни та області щодо нинішньої 
суспільно-політичної ситуації.

Відповідний проєкт звернення вніс член Громадської ради, голова громадської організа-
ції «Освітній центр «Ініціатива» Павло Пущенко. 

У проєкті звернення засуджувалися події 25 листопада в Чернігові та 30 листопада в 
Києві, коли були знесені за участю силових структур мирні євромайдани. 

Керівник Громадської ради Світлана Пасталиця відмовилася виносити проєкт звернення 
на розгляд громадської ради. Свою позицію голова ради мотивувала кількома причинами. 
По-перше, Пасталиця закликала не політизувати роботу Громадської ради, також вона 
обурилася поведінкою учасників київського Євромайдану, мовляв, вони засмітили весь 
центр столиці. По-друге, голова ради дорікала ініціаторам звернення щодо невчасності 
подання проєкту рішення. 

У результаті проєкт звернення так і не був винесений на розгляд Громадської ради. 
Додамо, що 3 грудня президія Громадської ради у своєму короткому зверненні до голови 

ОДА Володимира Хоменка спромоглися лише на те, щоб «висловити стурбованість перебі-
гом подій», жодним чином не давши оцінку подіям, що нині розгортаються в Україні.

Подаємо проєкт звернення, який відмовилося розглядати керівництво Громадської ради. 

Проєкт 

Президенту України Януковичу В.Ф. 
Прем’єр-міністру України Азарову М.Я.
Голові Верховної Ради України Рибаку В.В. 
Генеральному прокурору України Пшонці В.П.
Голові Чернігівської обласної державної 
адміністрації Хоменку В.М.
Чернігівському міському голові Соколову О.В. 
Прокурору Чернігівської області Говорусі М.М.
Начальнику УМВС України в Чернігівській 
області Михайлику О.Г. 

Звернення
щодо ситуації в країні та Чернігівській області

Громадська рада при Чернігівській обласній державні адміністрації висловлює свою 
стурбованість випадками порушення прав людини, зокрема порушення свободи мирних 
зібрань, свободи висловлювань та переконань, що мали місце протягом останніх декількох 
тижнів в Україні та Чернігівському регіоні. 

25 листопада 2013 року в Чернігові у сквері ім. М. Попудренка, де відбувалася безстро-
кова мирна акція «Я обираю ЄС», прибув державний виконавець, більше 50 представників 
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міліції та 30 невідомих людей у цивільному. За відсутності організаторів акції було зачи-
тано постанову суду та почалося брутальне знищення майна громадської організації ЦПМ 
«Апельсин» та особистих речей активістів. Незважаючи на те, що ЦПМ «Апельсин» та ак-
тивісти акції були готові добровільно забрати своє майно, їм не дали такої можливості. Усі 
речі і майно були закинуті в кузов автомобіля марки ЗІЛ та вивезені в невідомому напрямку. 

Ми закликаємо представників владних структур та політичних партій утримуватися від 
силових методів вирішення конфлікту, вирішувати питання щодо мирних зібрань громадян 
у м. Чернігові та області тільки в правовому полі, через прозорий та публічний діалог з 
громадянами та інститутами громадянського суспільства. 

Звертаємося до органів виконавчої влади, правоохоронних структур та органів місцево-
го самоврядування Чернігівщини із закликом: 

1. Утриматися від політично-вмотивованих репресій, утисків та переслідувань учасників 
і активістів чернігівського Євромайдану, всього громадського сектору Чернігівщини; 

2. Сприяти в поновленні прав активістів чернігівського Євромайдану та поверненні за-
конним власникам майна, вилученого 25 листопада 2013 року під час примусового де-
монтажу судовими виконавцями, комунальними службами та міліцією наметів та технічної 
апаратури чернігівського Євромайдану та компенсації завданих збитків;

3. Вимагаємо від правоохоронних органів проведення об’єктивного розслідування та 
притягнення до відповідальності посадових осіб, причетних до подій 25 листопада, коли за 
відсутності організаторів акції було зачитано постанову суду та почалося брутальне зни-
щення майна громадської організації «Апельсин» та особистих речей активістів.

Крім того, Громадська рада не може залишатися осторонь подій, які розгортаються в 
країні.

Члени Громадської ради вкрай стурбовані перебігом суспільно-політичної ситуації, яка 
склалася в Україні, і категорично засуджують будь-які насильницькі дії проти мирних 
зібрань громадян. Особливе обурення викликають події жорстокого розгону «Беркутом» 
Євромайдану, які мали місце в Києві 30 листопада 2013 року. 

У цій надзвичайній ситуації, представляючи громадський сектор Чернігівщини, ми звер-
таємось: 

1. До Президента України В.Ф. Януковича, як гаранта Конституції України, – вжити всіх 
заходів по незастосуванню сили проти мирних зібрань громадян та не допустити введення 
надзвичайного стану, звільнення політв’язнів, протиправно утримуваних під вартою після 
подій на Банковій 1 грудня 2013. 

Виведення спецпризначенців з вулиць Києва та інших міст України і повне припинення 
насильства щодо мирних демонстрантів.

Надання гарантії незастосування репресій до учасників мирних демонстрацій.
2. До представників всіх політичних сил та громадськості – не допустити проявів ради-

калізму та застосування протиправних дій.
3. До Генеральної прокуратури України – в максимально стислі терміни провести об’єк-

тивне розслідування силових конфліктів, що відбулись у місті Києві, з метою покарання 
винних і недопущення повторення подібних ситуацій. 

4. До правоохоронних органів Чернігівської області – забезпечити охорону громадсько-
го правопорядку і недопущення силового протистояння під час проведення масових акцій.

5. До органів місцевого самоврядування та місцевих органів виконавчої влади Черні-
гівської області – забезпечити спокій та стабільну життєдіяльність територіальних громад. 

6. До Президента України В.Ф.Януковича, Кабінету Міністрів України, Верховної Ради 
України – продовжити євроінтеграційний курс України та вжити всіх необхідних заходів 
для забезпечення підписання Угоди про асоціацію з Європейським Союзом.

«Чернігівщина: події і коментарі»

18 грудня 2013 р.
(https://siver.com.ua/news/gromadska_rada_chernigivskoji_oda_vidmovilasja_zasuditi_rozgin_

evromajdanu/2013-12-20-13630)
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19 грудня

203. Підприємця, який надав апаратуру чернігівському 
      Євромайдану, хочуть «закрити» Апеляційним судом

Чернігівського підприємця Леоніда Сенченка, який надав звукову апаратуру 
для виступу народних депутатів на Красній площі 7 грудня, продовжують судити 
і намагаються взяти під домашній арешт. 

Щойно стало відомо, що слідчий міліції Нілов буде оскаржувати відмову Деснянського 
суду у взятті підприємця під домашній арешт в Апеляційному суді області у суботу. 

Розбиратиметься у справі о 9-й ранку вихідного дня суддя Апеляційного суду Олександр 
Демченко. 

Як повідомляв «Високий Вал», у понеділок відбулися слухання в Деснянському суді 
Чернігова у кримінальній справі за поданням слідчого майора міліції Нілова.

Той разом з прокурором вимагав взяти Леоніда Сенченка під домашній арешт, вдягнути 
на нього електронний пристрій стеження і обмежити його пересування, оскільки «злочин 
є тяжким» і «передбачає покарання до 3-х років обмеження волі».

Нагадаємо, Сенченка звинувачують у непокорі вимогам виконавчої служби, яка відпо-
відно до рішення адміністративного суду від 23-го листопада забороняла встановлювати 
звуковідновлюючу апаратуру і проводити передбачені Конституцією України мирні збори 
громадян.

Обурення чернігівської громади викликає той факт, що всупереч зазначеного рішенню 
суду, незаконні малі архітектурні форми продовжують спокійно існувати в місті. Зокрема, 
під Катерининською церквою встановлено 7-й рік поспіль незаконний намет, рішення ви-
щого суду про його знесення досі не виконане, жодна особа за злочин бездіяльності не 
понесла покарання. Крім того, під облмуздрамтеатром до Новорічних свят зводиться сцена 
і встановлюється відповідне обладнання.

У міській раді пояснюють, що новорічні свята під заборонне рішення суду від 23-го лис-
топада не потрапляють, в той час як юристи не бачать різниці у мирних зборах громадян, 
юридичних і фізичних особах, яких стосується рішення суду.

«Високий Вал»
19 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227509.html)

204. Міліція висловила свою позицію щодо встановлення 
      малих архітектурних форм

У зв’язку з появою у ЗМІ великої кількості матеріалів, в яких висловлюється 
невдоволення забороною Чернігівським окружним адміністративним судом вста-
новлення малих архітектурних форм в центрі Чернігова, роз’яснюємо позицію 
міліції з цього питання.

23 листопада 2013 року до Чернігівської міської ради надійшли заяви від різних політич-
них партій та рухів про одночасне проведення ними мітингів на Красній площі обласного 
центру з облаштуванням відповідних агітаційних майданчиків та використанням звукопід-
силюючої апаратури.

Враховуючи різноманітність поглядів заявників та їхні антагоністичні гасла, керівниц-
тво Чернігівського міського відділу УМВС з метою недопущення порушень громадського 
порядку в результаті одночасного проведення заходів політичного спрямування, а також 
уникнення протистояння, поінформувало Чернігівську міську раду про загрози, які можуть 
виникнути для безпеки громадян.
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У свою чергу Чернігівська міська рада звернулася до Чернігівського окружного адмі-
ністративного суду із позовною заявою до Чернігівського обласного осередку політичної 
партії «Демократичний Альянс» щодо заборони встановлення ним малих архітектурних 
форм та звукопідсилюючої апаратури на Красній площі Чернігова та інших прилеглих ву-
лицях, перелік яких міститься в рішенні суду. Копію судового рішення вручили представ-
никам «ДемАльянсу».

У результаті заходів по забезпеченню виконання рішення суду з метою профілактики 
можливих правопорушень, а також знайдення порозуміння з керівниками політичних пар-
тій та рухів – організаторами Євромайдану в Чернігові, на сьогоднішній день не допущено 
жодного інциденту під час проведення мітингів у сквері імені Попудренка. Усі вони прохо-
дять в рамках чинного законодавства згідно статті 39 Конституції України.

СЗГ УМВС України в Чернігівській області
«Чернігівщина: події і коментарі»

19 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/7054/militsiya-vislovila-svoyu-pozitsiyu-shchodo-vstanovlennya-malih-

arhitekturnih-form/)

205. Опозиційні депутати дадуть брифінг перед
      «Парадом Дідів Морозів»

20 грудня пройде брифінг депутатів місцевих рад з приводу останніх подій в 
Чернігові. 

Повідомляє пресслужба обласного штабу національного спротиву.
Його проведення заплановано біля новорічної ялинки на Красній площі Чернігова. Тема 

розмови – протест депутатів проти політичних репресій щодо учасників Євромайдану, які 
проводить влада в Чернігова.

У брифінгу запланована участь депутатів обласної ради Олександра Кодоли, Віктора 
Лазара, Сергія Журмана та депутатів міської ради Олега Русіна, Костянтина Іванова та 
інших.

Початок о 14 годині.
Як відомо, цього ж дня міська рада запланувала біля ялинки «Парад Дідів Морозів». 

«Чернігівщина: події і коментарі»
19 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/7062/opozitsiyni-deputati-dadut-brifing-pered-paradom-didiv-moroziv/)

20 грудня

206. Брифінг депутатів «на йолці» проти політичних 
      переслідувань

Показати абсурдність ухвали судді Чернігівського окружного адміністративно-
го суду Олександра Зайця про заборону встановлення малих архітектурних форм 
та використання звуковідтворювальної апаратури на Красній площі і централь-
них вулицях міста вирішили сьогодні депутати обласної та міської рад за рішен-
ням обласного штабу національного спротиву.

Адже євронамет був знесений владою за рішенням цього судді і в судовому розгляді 
перебуває кримінальна справа проти підприємця Леоніда Сенченка, який надав апаратуру 
для проведення зустрічі народних депутатів 7 грудня на площі. Проте намет московської 
церкви під Катерининським храмом ніякий майор Нілов не думає зносити, а кіоски, намети, 
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трибуна тощо встановлюються на Красній площі безперешкодно для проведення новоріч-
них святкувань. Таким чином, бачимо вибіркове правосуддя. 

Як розповів депутат обласної ради, голова обласної організації ВО «Батьківщина» Олек-
сандр Кодола, депутатські звернення направлені сьогодні до прокурора Чернігова Валерія 
Карася та начальника центрального відділу державної виконавчої служби міського управ-
ління юстиції Ігоря Бондарева. 

У брифінгу взяли участь депутати обласної ради Олександр Кодола, Віктор Лазар, Сер-
гій Журман та депутати міської ради Костянтин Іванов, Юрій Тарасовець, Станіслав Дра-
гель, помічник народного депутата Володимир Поліщук.

Зокрема, Костянтин Іванов закликав усіх прийти завтра до Апеляційного суду, щоб за-
хистити від переслідувань підприємця Леоніда Сенченка.

«Сіверщина»
20 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/brifing_deputativ_na_jolci_proti_politichnikh_

peresliduvan/2013-12-20-13635)

207. Депутати чекали майора Нілова для розгону
     «Гей, Мороз!»-параду і арешту озвучки

Депутати Чернігівської обласної ради провели сьогодні о 14:00 пресконферен-
цію на центральній Красній площі міста Чернігова і висміяли дії правоохоронців і 
судової гілки влади. 

Депутати згадали абсурдне рішення судді Зайця з приводу заборони на центральній 
площі проводити заходи з використанням звуковопідсилювальної та відеоапартатури.

Також вони пригадали і майора міліції Нілова, який порушив кримінальну справу проти 
підприємця Сенченка за те, що той надав озвучувальну техніку на мітинг народних депу-
татів на Красній площі 7 грудня.

Депутати звернулися і до прокуратури з вимогою закрити кримінальну справу проти 
підприємця Сенченка у світлі постанови Верховної Ради України.

Вони сказали, що завтра, в суботу, прийдуть до обласного Апеляційного суду, який зна-
ходиться тут же, на Красній площі, щоб вимагати скасування цієї справи.

Зараз на центральній площі громада і депутати очікують на парад Дідів Морозів, які з 
вигуками «Гей!» чи «Геть!» наочно продемонструють подвійні стандарти у правосудді. 

Відбудеться це, нагадуємо, всупереч рішенню судді Зайця, а майор Нілов має конспек-
тувати це порушення, бо знімати заборонено! 

«Високий Вал»
20 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227521.html)

208. Чернігівські депутати обурені вибірковим правосуддям 
       і звернулися з цього приводу до правоохоронців

Депутати обласної і міської рад від опозиційних партій обурені рішенням Чер-
нігівського окружного адміністративного суду від 23 листопада 2013 року та його 
вибірковим застосуванням. 

Про це вони сьогодні заявили під час брифінгу, який відбувся на Красній площі Черні-
гова.

На їхню думку, рішення суду застосовується вибірково. Так за його невиконання щодо 
підприємця Леоніда Сенченка вже порушено кримінальну справу. Проте стосовно решти 
осіб, які судове рішення не виконують, ніяких заходів не вживається.

За словами депутата обласної ради Олександра Кодоли, це є прикладом вибіркового право-
суддя, яке має на меті переслідування підприємців, що співпрацюють з опозиційними силами.
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Крім того, наслідками цього рішення є обмеження законних прав на мирні зібрання та 
колізія з правових підстав під час масового святкування у центральній частині міста ново-
річних та різдвяних свят.

Про це Олександр Кодола зазначив у своєму депутатському зверненні до прокурора 
Чернігова Валерія Карася.

Відповідне звернення також надіслано начальнику центрального відділу державної ви-
конавчої служби міського управління юстиції Ігорю Бондареву.

Нагадаю, рішенням чернігівського окружного адміністративного суду від 23 листопада 
2013 року заборонено встановлювати під час масових зібрань на Красній площі та деяких 
прилеглих вулицях малі архітектурні форми (намети і т. ін.).

Крім того, до 7 січня 2014 року на цій території заборонено використовувати звуко- та 
кіновідтворюючу апаратуру.

З цього приводу міліція звинувачує (а прокуратура підтримує звинувачення) Леоніда 
Сенченка в тому, що, попри заборону суду, він надав організаторам зборів депутатів опо-
зиційних сил звуковідтворюючу апаратуру.

Збори відбулися 7 грудня на Красній площі за участю народних депутатів України Валерія 
Дубіля, Сергія Аверченка, Андрія Шевченка, Лілії Гриневич, Тетяни Слюз та Руслана Марцінківа.

Володимир Лисенко
для «Чернігівщина: події і коментарі»

20 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/7078/chernigivski-deputati-obureni-vibirkovim-pravosuddyam-i-zvernulisya-z-

tsogo-privodu-do-pravoohorontsiv/)

209. Депутат Атрошенко не голосував за відставку
      Міністра МВС
Верховна Рада не підтримала подання Президенту про необхідність звільнення 

Міністра внутрішніх справ В. Захарченка за кривавий розгін мирної демонстрації. 
«За» проголосували лише 104 депутати.

Підтримали подання народні депутати Валерій Дубіль (ВО «Батьківщина») та Сергій 
Аверченко («УДАР»). 

Регіонал Владислав Атрошенко (виборчий округ № 206) не голосував. Жоден регіонал 
не підтримав усунення з посади Захарченка. 

Його колеги по фракції Іван Куровський (виборчий округ № 209) і Микола Рудьковський 
(виборчий округ № 210) були відсутні в сесійній залі.

Також не було позафракційних Олега Ляшка (виборчий округ № 208) та Ігоря Рибакова 
(виборчий округ № 207).

«Сіверщина»
20 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/deputat_atroshenko_ne_golosuvav_za_vidstavku_ministra_mvs/2013-

12-20-13636)

210. Громадські організації вимагають притягнення
      до відповідальності погромників Євромайдану 
      «Чернігів обирає ЄС!»
Громадськість Чернігова вимагає від правоохоронних органів проведен-

ня об’єктивного розслідування та притягнення до відповідальності посадових 
осіб, причетних до подій 25 листопада 2013 року, коли вперше в Україні влада 
безапеляційно нахабно застосувала силу до учасників громадського Євромай-
дану «Чернігів обирає ЄС!», брутально знищила майно громадської організації 
«Апельсин» та особисті речі активістів.
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На 20 грудня 2013 року 19 громадських організацій Чернігівщини підписали відкрите 
звернення до голови обласної державної адміністрації, міського голови, прокурора області 
та начальника обласного УМВС. 

У зверненні громадські організації висловили свою стурбованість випадками порушення 
прав людини, а саме: порушення свободи мирних зібрань, свободи висловлювань та пе-
реконань, що мали місце протягом кінця листопада – грудня 2013 року. Закликали пред-
ставників влади та політичних партій утриматися від політично вмотивованих репресій 
учасників і активістів чернігівського Євромайдану.

Підписанти запрошують інші громадські організації долучитися до відкритого звернен-
ня. Контактна особа: Черенько Ірина, тел.: 93-00-13.

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

20 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/gromadski_organizaciji_vimagajut_pritjagnennja_do_vidpovidalnosti_

pogromnikiv_evromajdanu_chernigiv_obirae_es/2013-12-22-13642)

211. Попри заборону суду, влада Чернігова розпочала
      на Красній площі новорічні святкування

Незважаючи на судову заборону та Різдвяний піст, влада Чернігова на чолі з 
міським головою Олександром Соколовим урочисто відкрила новорічні святку-
вання на Красній площі.

На початку заходу відбувся парад Дідів Морозів, який зібрав близько кількох десятків 
людей у відповідних костюмах. При цьому не обійшлося без інциденту.

 Правоохоронці не пускали до сцени дідів морозів, котрі тримали в руках європейську 
символіку і плакат з написом «Дід Мороз проти кривавої йолки». 

Потім вони все ж таки долучилися до основної маси ряджених, які зібралися напроти 
сцени. При цьому остання з поки що незрозумілих причин була виконана в траурних чор-
них тонах.

О 16 годині на головній ялинці міста ввімкнули електричні гірлянди переважно синього 
і білого кольорів, які повністю співпадають з кольорами символіки Партії регіонів.

Ще до початку урочистостей на Красній площі було встановлено декілька малих архі-
тектурних форм, у тому числі наметів. Під час заходу ведучі та організатори, в тому числі 
Олександр Соколов, користувалися звуковідтворювальною апаратурою.

Серед присутніх на площі переважали школярі міських загальноосвітніх закладів, яких 
організовано привели на захід дорослі. З яких саме вони шкіл і за чиїм наказом прибули на 
урочистості, люди не зізнавалися.

Нагадаю, рішенням Чернігівського окружного адміністративного суду від 23 листопада 
2013 року під час масових зібрань заборонено встановлювати на Красній площі та деяких 
прилеглих вулицях малі архітектурні форми (намети і т. ін.).

Крім того, до 7 січня 2014 року на цій території заборонено використовувати звуко- та 
кіновідтворюючу апаратуру.

«Чернігівщина: події і коментарі»
20 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/7081/popri-zaboronu-sudu-vlada-chernigova-rozpochala-na-krasniy-ploshchi-

novorichni-svyatkuvannya/)

212. Президент нагородив керівника погромників
      Євромайдану «Чернігів обирає ЄС!»

Указом Президента України № 693/2013 від 20 грудня 2013 року «Про відзначення дер-
жавними нагородами України з нагоди Дня міліції» за вагомий особистий внесок у зміцнен-
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ня законності та правопорядку, боротьбу зі злочинністю, зразкове виконання службового 
обов’язку та високий професіоналізм нагороджено орденом Данила Галицького Гребенюка 
Едуарда Миколайовича – заступника начальника Управління МВС України в Чернігівській 
області - начальника міліції громадської безпеки, полковника міліції.

Саме полковник Едуард Гребенюк, як стверджують постраждалі громадські активісти, 
публічно 25 листопада 2013 року дав команду на знесення громадського Євромайдану 
«Чернігів обирає ЄС!» у сквері імені Попудренка і безпосередньо керував погромниками.

Під час цієї «зачистки» було брутально знищено намет і озвучувальну апаратуру, яка на 
той час не використовувалася і лише зберігалася в наметі від дощу.

Нагадаю, що Чернігівський окружний апеляційний суд своїм рішенням (справа № 
825/4330/13-а) від 23 листопада 2013 року на вимогу міської ради лише обмежив право 
«фізичним особам та юридичним особам, громадським об]єднанням та політичним партіям, 
в т. ч. зі статусом юридичної особи» під час проведення мирних зібрань встановлювати 
малі архітектурні форми та використовувати «звуко- та кіновідтворюючу апаратуру з 23 
листопопада 2013 року по 7 січня 2014 року на Красній площі м.Чернігова, прилеглих ву-
лицях Шевченка, Магістрацькій, Гетьмана Полуботка та проспекту Миру».

Формальною підставою для досі небаченого в місті Чернігові жорсткого обмеження кон-
ституційних прав громадян був використаний лист Чернігівського міського відділу УМВС 
України в Чернігівській області № 526 від 23.11.2013 року до міської ради, в якому ствер-
джувалося, що «грубі порушення громадського порядку» можуть статися під час прове-
дення заходів з нагоди вшанування пам’яті жертв Голодомору 1932-1933 років, зокрема, 
в сквері імені Б. Хмельницького о 16:00 23 листопада 2013 року і під час ходи учасників 
цього заходу через Красну площу до Катерининської церкви.

Це була перша в Україні масштабна акція силових структур з метою залякування україн-
ських громадян після оголошення 21 листопада 2013 року урядом Азарова припинення 
Україною підготовки до підписання угоди у Вільнюсі щодо поглиблення євроінтеграції з ЄС. 

Сергій Соломаха 

Більше про погром 25 листопада 2013 року в Чернігові: 
(http://siver.com.ua/news/milicija_ta_sudvikonavci_znesli_namet_evrosojuzu_namet_moskovskoji_

cerkvi_milicija_okhoronjae/2013-11-25-13437) 

«Сіверщина»
20 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/prezident_nagorodiv_kerivnika_pogromnikami_evromajdanu_chernigiv_

obirae_es/2013-12-24-13655)

213. Апеляційний суд відмовився садити підприємця

Сьогодні Чернігівський обласний апеляційний суд відмовився задовольни-
ти клопотання міської прокуратури і посадити підприємця Леоніда Сенченка за 
озвучення мітингу в Чернігові на Красній площі 7 грудня.

Раніше Деснянський районний суд також відмовив владі у задоволенні клопотання про 
обрання підозрюваному запобіжного заходу – домашнього арешту. Тепер же колегія суддів 
обласного апеляційного суду під головуванням Олександра Демченка також відмовилася 
садити підприємця за ґрати. 

На думку правоохоронців, підприємець, попри рішення Чернігівського окружного адмі-
ністративного суду (суддя О. Заяць) від 23 листопада 2013 року, встановив сцену і надав 
організаторам зборів – депутатам опозиційних сил – звуковідтворюючу апаратуру. Органі-
заторами виступили 6 народних депутатів. На мітингу було близько тисячі громадян.

«Сіверщина»
20 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/apeljacijnij_sud_vidmovivsja_saditi_pidpriemcja/2013-12-21-13640)
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21 грудня

214. Львів’яни з Євромайдану приїхали будити чернігівців

Група євромайданівців у складі 9-ти осіб приїхала ввечері до Чернігова «роз-
будити» місто – розповісти про результати угод Януковича в Москві. 

«Дух Євромайдану живий, по всій Україні люди самоорганізовуються, аби довести роз-
почату справу до кінця. Наша мета – розповісти людям про наслідки поїздки Януковича до 
Росії. На цю тему ми підготували листівки. Так виходить, що кожного українця продали за 
333 долари», – каже львів’янка Василина.

Активісти кажуть, що це «дешева і сердита ціна» за російську кабалу. 
Вони закликають чернігівців самоорганізовуватися, брати відповідальність за життя. 

Бути ввічливими, доброзичливими і не боятися.
«Не потрібно розчаровуватися, у нас дуже багато роботи. Чернігівці – дуже приємні 

люди, які заслуговують на кращу долю», – кажуть гості міста.
«Високий Вал»

21 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227530.html)

23 грудня

215. В Чернігові створено оргкомітет обласного «Майдану»

На виконання рішення Всеукраїнського народного віча від 22 грудня 2013 року 
про створення Народного об’єднання «Майдан» Чернігівський обласний штаб на-
ціонального спротиву сьогодні ухвалив рішення про утворення оргкомітету, який 
займеться створенням обласної організації НО «Майдан».

Поки що обласний оргкомітет працюватиме в складі членів обласного штабу національ-
ного спротиву, але склад оргкомітету може бути розширений за участю активних громад-
ських діячів. 

У районах та містах області оргкомітет також доручає створити відповідні структури для 
мобілізації українців з метою широкої організації національного спротиву. 

Пресслужба обласного штабу національного спротиву
«Сіверщина»

23 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/v_chernigovi_stvoreno_orgkomitet_oblasnogo_

majdanu/2013-12-23-13648)

216. Громадськість вимагає покарати погромників 
      Євромайдану «Чернігів обирає ЄС!»

24 грудня 2013 року о 13:00 громадські організації міста Чернігова, що вимагають від 
правоохоронних органів проведення об’єктивного розслідування та притягнення до відпо-
відальності посадових осіб за розгін чернігівського Євромайдану, проведуть у пресклубі 
«Просвіта» по вул. Воровського, 10 пресконференцію. 

Пресконференція приурочена подіям 25 листопада 2013 року, коли близько 12:00 дня 
вперше в Україні влада нахабно застосувала грубу силу до учасників громадського Євро-
майдану «Чернігів обирає ЄС!», брутально знищила майно громадської організації «Апель-
син» та особисті речі активістів. 
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Також представники громадських організацій міста озвучать свої подальші дії для запо-
бігання брутальних порушень прав і свобод громадян. 

«Сіверщина»
23 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/gromadskist_vimagae_pokarati_pogromnikiv_evromajdanu_chernigiv_

obirae_es_anons/2013-12-23-13649)

24 грудня

217. Громадські організації Чернігівщини звернулися
      до влади і правоохоронців

Чернігівські громадські організації, стурбовані випадками порушення прав лю-
дини, підписали відкрите звернення до голови облдержадміністрації, міського го-
лови, керівників регіональних підрозділів прокуратури і внутрішніх справ. 

У зверненні представники громадськості висловлюють стурбованість порушенням сво-
боди мирних зібрань, висловлювань і переконань, які мали місце протягом останніх тижнів.

Зокрема, їх непокоїть стан справ щодо подій, які сталися в обласному центрі в сквері 
імені Попудренка 25 листопада 2013 року.

З цього приводу керівники громадських організацій закликають владу і правоохоронців 
утриматися від репресій та переслідувань учасників місцевого Євромайдану, припинити 
порушення прав громадян на проведення мирних зібрань.

«Ми закликаємо представників владних структур та політичних партій утримуватися від 
силових методів вирішення конфлікту, вирішувати питання щодо мирних зібрань громадян 
у Чернігові та області тільки в правовому полі, через прозорий та публічний діалог», – 
йдеться в документі.

Ініціатори звернення вимагають провести об’єктивне розслідування і притягнути до від-
повідальності посадових осіб, причетних до знищення майна ГО «Центр прогресивної мо-
лоді «Апельсин».

Документ підписали керівники 22 громадських організацій.
Нагадаю, 25 листопада виконавча служба за підтримки міліції демонтувала намети й 

сцену чернігівського Євромайдану. Позов до суду, постанову якого виконували правоохо-
ронці, ініціювала міська влада.

Володимир Лисенко
для «Чернігівщина: події і коментарі»

24 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/7119/gromadski-organizatsiyi-chernigivshchini-zvernulisya-do-vladi-i-

pravoohorontsiv/)

218. «Янукович обдурив український народ», – чернігівський 
      обласний штаб «Майдан»

«Віктор Янукович та його уряд обдурили народ: замість підписання Угоди про 
асоціацію України з Європейським Союзом, про що вони обіцяли вже два роки, 
змінили курс держави та штовхають Україну в політичну та економічну залеж-
ність від Росії. Величезне обурення українського народу та світової громадськості 
викликав силовий розгін Майдану 30 листопада і побиття десятків мирних грома-
дян та журналістів», – говориться в зверненні до жителів області, яке сьогодні 
прийняв обласний штаб національного спротиву.
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22 грудня 2013 року на Всеукраїнському народному віче було утворено Народне об’єд-
нання «Майдан» як масову громадську організацію, до складу якої можуть входити гро-
мадяни України, політичні партії та громадські організації. Мета створення громадського 
руху «Майдан» – залучити мільйони українців до боротьби за європейське майбутнє нашої 
держави, утворивши його осередки по всій Україні (міста, райони, селища, села).

«Тільки такий масовий рух може змусити владу виконати вимоги мільйонів українців», – 
переконані автори звернення. 

У Чернігові вже утворено обласний оргкомітет по створенню Народного об’єднання 
«Майдан», його осередків у кожному районі місті, селищі, селі. 

Чернігівський обласний штаб національного спротиву закликає усіх небайдужих гро-
мадян – жителів Чернігівщини – підтримати створення Народного об’єднання «Майдан», 
ставати його активістами!

Штаб закликає: «Ми звертаємося до інтелігенції: працівників освіти, медицини, куль-
тури; до підприємців; до селян і робітників; до молоді і пенсіонерів; до усіх небайдужих 
жителів Сіверського краю із закликом – вступайте до «Майдану»! Народне об’єднання 
«Майдан» – це громадська організація, яка об’єднує позапартійних громадян, політичні 
партії, громадські організації». 

Необхідно утворити осередки Народного об’єднання «Майдан» у кожному місті, селищі, 
селі. Тільки разом ми зможемо перемогти! 

Єднаймося і переможемо! 
Пресслужба Чернігівського обласного штабу національного спротиву

«Сіверщина»
24 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/janukovich_obduriv_ukrajinskij_narod_oblasnij_shtab_

majdanu/2013-12-24-13657)

219. Міліція каже, що не брала участі у знесенні 
      чернігівського Євромайдану, втім факти говорять
      про інше

УМВС України в Чернігівській області стверджує, що міліція забезпечувала ви-
ключно охорону громадського порядку під час виконання рішення суду про зне-
сення Євромайдану в Чернігові 25 листопада.

«Працівники міліції здійснювали виключно охорону громадського порядку. З боку пра-
воохоронців заходи фізичного впливу до учасників акції не вживалися. УМВС України в 
Чернігівській області підкреслює, що міліція поза політикою і під час масових заходів за-
безпечує охорону громадського порядку та діє в рамках чинного законодавства», – йдеть-
ся у повідомленні, котре отримало видання «ПіК» сьогодні зранку від УМВС Українив Чер-
нігівській області.

Втім факти говорять про дещо інше, наведемо деякі з них:
1. На відеозапису чітку видно, як працівники спецпідрозділу «Беркут» виносять, у пря-

мому сенсі цього слова, активістку Світлану Жимолостову.
2. Працівники міліції, сумарна вага яких в декілька разів перевищує вагу активістки 

Ірини Черенько, хапають її за руки, застосовують грубу фізичну силу.
3. Заступник керівника міської міліції з охорони громадського порядку Ященко Олек-

сандр Михайлович заважає журналісту «ПіК» знімати. У момент, коли журналіст намагався 
зафіксувати, як на допомогу по знесенню Євромайдану біжать додаткові сили міліції, він 
став закривати камеру своєю парасолькою.

4. У той же час не слід забувати, що Чернігівська міська рада подала до суду заяву про 
заборону мирних зібрань у центрі Чернігова саме після листа від міліції, яка заявила, що не 
може забезпечити громадський порядок під час проведення масових заходів.
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Нагадаємо, вчора в Борисполі побили журналістку Тетяну Чорновол, остання стаття  
котрої була присвячена маєтку Міністра внутрішніх справ Захарченка.

Сьогодні чернігівські журналісти вийдуть з пікетом до Чернігівського обласного УМВС з 
вимогою зупинити свавілля.

Андрій Кужель 
для «Чернігівщина: події і коментарі»

24 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/7128/militsiya-kazhe-shcho-ne-brala-uchasti-u-znesenni-chernigivskogo-

evromaydanu-vtim-fakti-govoryat-pro-inshe/)

25 грудня

220. Міліція склала протокол на активістів «ДемАльянсу»
      під час мирного протесту

Сьогодні, 25 грудня, в Чернігові на перехресті проспектів Миру і Перемоги про-
ходив всеукраїнський флешмоб «Є план. Дій! Plan2014.org». Декілька активістів 
партії «Демократичного Альянсу» тримало плакат «Є план. Дій! Plan2014.org». 
Метою заходу було поінформувати чернігівців щодо запропонованого «Дем Аль-
янсом» плану дій на 2014 рік (Plan2014.org) з повалення режиму Януковича і 
початок відбудови України. Жителі міста, які зранку їхали на роботу, виявляли ін-
терес, підходили, фотографували, сигналили – була відчутна всебічна підтримка 
активістів і «частинки» Майдану в Чернігові.

Та варто зазначити, що ще за п’ять хвилин до початку акції активістів уже чекали пра-
воохоронці в цивільному та у формі. А вже через п’ять-десять хвилин після початку заходу 
приїхало 3 машини міліції. І тільки через півгодини після команди «згори» співробітни-
ки міліції нарешті зрозуміли, яку саме статтю було порушено і на кого необхідно скласти 
протокол. У результаті було складено адміністративний протокол за статтею 185-1 КУпаП 
на Андрійченка Ігоря Володимировича за порушення правил мирних зібрань, який буде 
оскаржено в суді.

Пресслужба «Демократичного Альянсу»
«Чернігівщина: події і коментарі»

25 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/7129/militsiya-sklala-protokol-na-aktivistiv-demalyansu-pid-chas-mirnogo-protestu/)

221. За незаконні зібрання законом передбачена 
     адмінвідповідальність
Зранку 25 грудня в Чернігові на перехресті проспекту Перемоги і проспекту 

Миру (напроти пам’ятника Володимиру Ульянову) голова Чернігівського осеред-
ку партії «Демократичний Альянс» Ігор Андрійченко організував і провів неза-
конне зібрання.

Оскільки захід здійснювався з порушенням законодавства (без завчасного сповіщення 
органів влади), працівники міліції склали на організатора незаконного зібрання адміністра-
тивний протокол за статтею 185-1 (порушення порядку організації і проведення зборів, 
мітингів, вуличних походів і демонстрацій) – тягне за собою попередження або накладення 
штрафу від десяти до двадцяти п’яти неоподатковуваних мінімумів доходів громадян. 
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Міліція нагадує, що згідно зі статтею 39 Конституції України громадяни мають право зби-
ратися мирно, без зброї і проводити збори, мітинги, походи і демонстрації, про проведення 
яких завчасно сповіщаються органи виконавчої влади чи органи місцевого самоврядуван-
ня. Міліція діяла в рамках чинного законодавства. 

УМВС України в Чернігівській області 
«Сіверщина»

25 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/za_nezakonni_zibrannja_zakonom_peredbachena_adminvidpovidalni

st/2013-12-25-13663)

222. Чернігівські журналісти вимагали відставки Захарченка 
      і припинення катувань

Понад 35 чернігівських журналістів біля споруди обласного управління Міні-
стерства внутрішніх справ у Чернігівській області вимагали відставки Міністра 
Захарченка і припинення катувань та побиття журналістів у нашій державі при 
бездіяльності міліції. 

Про це заявляли журналісти Чернігова, небайдужі громадяни міста та представники гро-
мадських організацій. 

Прцівники чернігівських і всеукраїнських засобів масової інформації зібралися о 13:40 
через звіряче побиття української журналістки Тетяни Чорновол під Києвом сьогодні вночі.

Журналісти кричали «Відставка» Захарченку, а міліцейські та телевізійні камери фіксу-
вали це, щоб донести ці слова і настрої до міністра та керівництва країни.

Адже ми вимагаємо припинити побиття і переслідування як журналістів, так і учасників 
мирних протестних заходів. Ми – громадяни вільної і демократичної держави. Ми протес-
туємо проти того, щоб Україна скочувалася до примітивного напівкримінального кривавого 
режиму.

Після виступу журналістів учасники акції повернулися спиною до приміщення міліції і 
показали свої плакати та вимоги жителям Чернігова, аби вони розуміли, що відбувається в 
нас у державі та проти чого ми протестуємо.

Усього в акції взяли участь близько 80 чернігівців, без врахування працівників міліції.
«Високий Вал»

25 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227592.html)

223. Чернігівські журналісти вимагали відставки
      Міністра внутрішніх справ

Стихійно, без партій і організацій, вийшли сьогодні журналісти Чернігова до 
обласного управління МВС, дізнавшись про звіряче побиття журналістки Тетяни 
Чорновіл. 

Журналісти кричали «Відставка!» Захарченку, а міліцейські й телевізійні камери фіксу-
вали це, щоб донести ці слова і настрої до міністра і керівництва країни. 

Виступали Павло Пущенко («Подіі і коментарі»), Алла Скорик (ТСН), Василь Чепурний 
(«Сіверщина»), Олександр Ломако («Дитинець»), Владислав Савенок («Українські нови-
ни»), Олександр Ясенчук та інші журналісти. 

Після виступу журналістів усі учасники акції розвернулися спиною до приміщення міліції 
і показали свої плакати і вимоги жителям Чернігова, аби вони розуміли, що відбувається в 
нас у державі та проти чого ми протестуємо. Зрештою фотографії побитих журналістів були 
передані представнику УМВС, щоб вони були передані начальнику обласної міліції.
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Усього в акції взяли участь близько 80 чернігівців, без врахування працівників міліції. 
Журналістів та операторів серед них було 36. У повному складі вийшов колектив телеканалу 
«Дитинець», а комунальні ЗМІ традиційно проігнорували акцію журналістської солідарності. 

«Сіверщина»
25 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/chernigivski_zhurnalisti_vimagali_vidstavki_ministra_mvs/2013-12-25-

13664)

224. Чернігівський Євромайдан закликає українців
      не боятися збанкрутілої влади

Місяць тому, 25 листопада 2013 року, влада зухвало розігнала громадський 
Євромайдан «Чернігів обирає ЄС!». При цьому нею знищено обладнання і звуко-
підсилюючу апаратуру, що належить молодіжній громадській організації «Апель-
син», на десятки тисяч гривен. Незважаючи на звернення до так званих право-
охоронних органів, постраждалі досі не отримали ніякої відповіді.

Зухвало проігнорували місцеві посадовці і звернення громадськості з вимогою пояснити 
причини застосування небаченої досі в Чернігові жорстокості щодо громадян, які намага-
лися скористатися конституційним правом на мирне висловлювання своєї позиції.

При цьому такий показовий погром у Чернігові у понеділок, 25 листопада 2013 року, 
о 12 годині дня було здійснено задовго до застосування силових засобів проти учасників 
столичного Євромайдану.

На жаль, жодна опозиційна парламентська партія не виступила на захист активістів 
чернігівського громадського Євромайдану. Більш того, на сесії обласної рад 27 листопада 
і сесії міської ради 29 листопада 2013 року це питання опозицією навіть не порушувалося. 
І це в той час, коли саме за поданням міської ради відбувся розгін громадського Євро-
майдану. Крім того, міський голова після цього категорично відмовився навіть зустрітися 
з постраждалими громадським активістами, а представників ЗМІ взагалі не допустили в 
приміщення міськради, де громадські активісти вимагали зустрічі з ним.

Промовчали про зухвалі дії щодо активістів чернігівського Євромайдану й усі місцеві так 
звані комунальних ЗМІ, які існують за рахунок податків громадян.

Натомість безпосередній керівник розгону чернігівського Євромайдану – заступник на-
чальника Управління МВС України в Чернігівській області - начальник міліції громадської 
безпеки, полковник міліції Едуард Гребенюк отримав 20 грудня 2013 року військовий ор-
ден Данила Галицького «за вагомий особистий внесок у зміцнення законності та право-
порядку, боротьбу зі злочинністю, зразкове виконання службового обов’язку та високий 
професіоналізм».

Саме про це говорили промовці на вічі в Чернігові увечері 25 грудня 2013 року рівно за 
місяць після розгону громадського Євромайдану «Чернігів обирає ЄС!».

Громадські активісти закликали чернігівців не боятися збанкрутілої і сп’янілої від без-
карності влади, яка насправді не здатна навіть виплачувати зарплату бюджетникам і чино-
вникам, а згуртуватися, щоб дати відсіч зухвалим намаганням залякати українців шляхом 
переслідування громадських активістів і побиття журналістів.

Учасники чернгівського Євромайдану вимагали притягнути до відповідальності банди-
тів, які здійснили жорстоке, зухвале побиття журналістки Тетяни Чорновол в ніч на Різдво 
Христове за григоріанським календарем, а також провести незалежне розслідування та 
притягнути до відповідальності посадовців, причетних до зухвалого розгону громадського 
Євромайдану «Чернігів обирає ЄС!» 25 листопада 2013 року. 

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

25 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/chernigivskij_evromadan_zaklikae_ukrajinciv_ne_bojatisja_

zbankrutiloji_vladi/2013-12-25-13666)
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26 грудня

225. «Батьківщина» спростовує твердження активіста 
      чернігівського Євромайдану

«Високий Вал» отримав «спростування інформації в статті «Чернігівський  
Євромайдан закликає українців не боятися збанкрутілої влади». 

Публікуємо його без правок і коментарів: 
На сайті «Сіверщина» була опублікована стаття, в якій громадський активіст Сергій 

Соломаха написав про те, що «жодна опозиційна парламентська партія не виступила на 
захист активістів чернігівського громадського Євромайдану.

Більш того, на сесії обласної ради 27 листопада і сесії міської ради 29 листопа-
да це питання опозицією навіть не було порушено».

Хотілося б спростувати дану інформацію. 25 листопада, коли влада зухвало розігнала 
чернігівський Євромайдан, голова обласної партійної організації ВО «Батьківщина» Олек-
сандр Кодола разом з депутатами обласної та міської рад М. Лисаком, О. Русіним та В. Ле-
бедєм одразу прибули на місце і з’ясували причину знесення Євромайдану. Вони звернувся 
до працівників правоохоронних органів з метою встановити чітку аргументацію знесення 
Євромайдану в Чернігові та встановити відповідальних осіб.

Щодо сесії обласної ради, яка відбулась 27 листопада, то голова фракції ВО «Батьківщи-
на» Олександр Кодола під час свого виступу щодо вимоги Януковичу підписати Угоду про 
асоціацію з ЄС, звернув увагу керівників області на цю подію, а також на трибуні обласної 
ради продемонстрував табличку – символ розігнаного владою Євромайдану в Чернігові. 
Це єдине, що залишилося цілим після силового знесення наметового Євромайдану. Таким 
чином, депутати від «Батьківщини» в міру своїх можливостей і повноважень виступили на 
захист чернігівського громадського Євромайдану.

«Звертаюся до кожного українця, кожного жителя області відкинути вагання та активно 
висловлювати свою громадську позицію. Прошу підтримати всі мітинги та народні віча, які 
проходять у районах та містах області, підтримати чернігівців, патріотів, які мітингують у 
парку Попудренка в місті Чернігові та, за можливості, їхати до Києва на Євромайдан і боро-
тися за своє майбутнє, за майбутнє України!» – зазначив Олександр Кодола. 

Нагадаємо, що на 15 сесії Чернігівської обласної ради були відхилені усі суспільно важ-
ливі проєкти рішень від фракції ВО «Батьківщина», в тому числі звернення обласної ради 
до Президента України, Прем’єр-міністра України та Голови Верховної Ради України щодо 
підписання Угоди про асоціацію з Європейським Союзом. 

Пресслужба Чернігівської обласної партійної організації
ВО «Батьківщина»

«Високий Вал»
27 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227658.html)

226. Держслужбовці їздили на «антимайдан», – опозиція

На сесії Семенівської районної ради прозвучало звинувачення, що голова ра-
йонної державної адміністрації Сергій Євменов на службовому «Ланосі», спе-
ціаліст відділу молоді та спорту Віктор Петриченко на «Газелі» районного відділу 
освіти та двох автобусах організовували минулої суботи поїздку групи держав-
них службовців, працівників комунальної сфери на «антимайдан» на підтримку 
В. Януковича.

Таку новину озвучив депутат Семенівської районної ради, керівник сільськогосподар-
ського підприємства Юрій Сенько. Присутній на сесії голова районної адміністрації Сергій 
Євменов, який коментував кожен критичний закид опозиції, цього разу промовчав.
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Звинувачення прозвучало в ході обговорення питання, що стосувалося використання 
транспорту, який належить територіальним громадам, – йшлося про використання шкіль-
ного автобуса для поїздок з політичною метою. 

Голова Семенівської районної ради Людмила Салімон озвучити свою позицію щодо подій 
у Києві відмовилася, лишень заявила, що її хресник стоїть серед міліції на Майдані.

«Сіверщина»
26 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/derzhsluzhbovci_jizdili_na_antimajdan_opozicija/2013-12-26-13668)

27 грудня

227. Тридцять два депутати отримали однакові відписки 
      прокурора Чернігова
Прийшли відповіді на звернення 32 депутатів обласної та міської рад до про-

курора міста Чернігова, які були озвучені на брифінгу 20 грудня біля новорічної 
ялинки.

У зверненнях йшлося про те, що судове рішення (постанова Чернігівського окружного 
адміністративного суду по справі № 825/4330/13-а від 23 листопада 2013) є прикладом 
вибіркового правосуддя, яке, крім того, було спричинено непрофесійними діями позивача 
в згаданій справі. Наслідками цього рішення є обмеження законних прав громадян на мирні 
зібрання та колізія з правових підстав під час масового святкування в центральній частині 
міста новорічних і різдвяних свят. Тобто тимчасові намети для новорічного свякування по 
факту – можна, а намети для мирного протесту – не можна.

Також депутати місцевих рад вимагали поновити законність, зупинити вибіркове право-
суддя та забезпечити повноцінну реалізацію права громадян на мирні зібрання. Вважають 
за потрібне провести розслідування компетентності працівників органів виконавчої влади 
та органів місцевого самоврядування, які мали відношення до підготовки вказаного судо-
вого подання. 

У своїй відповіді прокурор міста Валерій Карась вважає законними дії органів виконавчої 
влади та місцевого самоврядування в частині обмеження прав громадян на мирні зібрання 
та не вбачає підстав для вжиття заходів прокурорського реагування.

Бо то, мовляв, на Красній площі не мирні зібрання, а ... масові гуляння. Не вмер Данило – 
так болячка задавила.

А ще пан прокурор чомусь не прокоментував московський намет під Катерининською 
церквою, який також порушує судову заборону, але ніхто не намагається його привести 
до ладу. Прокурор міста Валерій Карась свідомо не помічає грубого порушення закону про 
свободу совісті, положень про благоустрій міста, рішення вищої судової інстанції про необ-
хідність знесення намету московської церкви. 

«Сіверщина»
27 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/tridcjat_dva_deputati_otrimali_odnakovi_vidpiski_prokurora_

chernigova/2013-12-27-13674)

228. Штаб спротиву запрошує святкувати на Майдані
Для кожного з нас Новий рік є своєрідним моментом істини, коли ми замислю-

ємося над тим, що вдалося досягти і чого ми прагнемо.
Рік, що закінчується, був досить складним та насиченим подіями. Найголовніше, що від-

булось у ньому – це пробудження української нації, відстоювання власної громадянської 
позиції на євромайданах України. Ми разом боролися за право жити за європейськими 



146

стандартами, і ми показали усьому світу, що ми єдині у своїй меті. Рік, що минає, приніс нам 
безліч запитань та викликів, відповідати на які доведеться вже в новому році.

Тож нехай новий рік принесе нашій Батьківщині таку бажану перемогу та здійснення 
заповітних мрій усіх українців! 

Найбільшою Божою благодаттю є любов до ближнього й віра в добро. Саме віра в добро 
і допомагала нам зробити багато добрих справ у минулому році. Ця віра даватиме наснаги 
до активної праці на благо всього народу.

Обласний штаб національного спротиву нагадує, що в Києві на майдані Незалежності 
відбудеться головне святкування Нового року. А хто святкує в Чернігові – запрошуємо на 
Красну площу! 

Початок святкування о 1 годині 30 хвилин.
Обласний штаб національного спротиву

«Сіверщина»
27 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/shtab_sprotivu_zaproshue_svjatkuvati_na_majdani/2013-12-31-13697)

29 грудня

229. Чернігів не пробачить 30 листопада!

Громадськість Чернігова вийде 30 грудня на акцію «Не пробачимо 30 листопада!»
Початок о 9:30 біля Чернігівської міської ради, яка за місяць не спромоглася висловити 

свою позицію. 
Хоча серед побитих під стелою Незалежності в Києві були й представники територіаль-

ної громади Чернігова, а згідно з повідомленнями ЗМI, чернігівський «Беркут» також брав 
участь у побитті людей. 

Про це у мережі «Facebook» повідомляють активісти Євромайдану в Чернігові.
«У той день країна перейшла рубікон: на вулиці вийшли сотні тисяч громадян. Грудень 

2013 року ввійде в історію як час, коли громадяни України продемонстрували, що вони 
мають Гідність.

На жаль, з того часу жоден чиновник чи працівник правоохоронних органів не поніс 
ні кримінальної, ні політичної відповідальності, а побиття мирних громадян та журналістів 
продовжуються», – йдеться у повідомленні.

 Тому громадськість Чернігова проведе мирну ходу по «стратегічних об’єктах» Черні-
гова, адже мовчати в цих умовах – означає підтримати побиття міліцією мирних людей в 
центрі європейської столиці. 

«Ми не маємо права мовчати! Приєднуйтеся!» – говориться у повідомленні.
Громадськість Чернігова вийде 30 грудня на акцію «Не пробачимо 30 листопада!». 
Початок о 9:30 біля Чернігівської міської ради.
Слава Україні!

«Високий Вал»
29 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227702.html)

230. Один намет з чернігівського Євромайдану переїхав
     до Києва

Намет, який встановили активісти організації «Студентська Свобода» на Чернігівському 
Євромайдані, сьогодні зранку було перенесено на столичний Майдан.

«Намет «Студентської Свободи» свою роль у Чернігові виконав. Після розгрому чернігів-
ськими міліціонерами та міськими комунальниками Майдану саме цей намет постав першим 
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на відновленому Майдані, далі поруч з ним з’явилися намети й інших опозиційних пар-
тій», – зазначив заступник голови обласної організації ВО «Свобода» Володимир Поліщук. 
– Нині ми потребуємо підсилення у столиці, тож саме туди й переносить свою діяльність 
«Студентська Свобода».

«Окрім того, студентські активісти, які цього ранку виїхали для участі в масових захо-
дах опозиційних сил у столиці та встановлення намету, передадуть на столичний Майдан 
і вагомий внесок у вигляді харчів», – розповів голова обласної організації «Студентська 
Свобода» Дмитро Скрипка.

http://pivnich.info/
«Чернігівщина: події і коментарі»

29 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/7174/odin-namet-z-chernigivskogo-evromaydanu-pereyihav-do-kieva/)

30 грудня

231. Громадські активісти: Чернігів, не спи! Чернігів, 
      прокинься! 
Під такими гаслами 30 грудня 2013 року громадські активісти в рамках акції 

«Не пробачимо 30 листопада!» пікетували в місті Чернігові сесію міської ради, 
офіс депутата-регіонала В. Атрошенка, міську прокуратуру, облдержадміністра-
цію, міську міліцію та один з офісів Партії регіонів.

Громадські активісти протестували проти бездіяльності міськради, яка за місяць не спро-
моглася висловити свою позицію щодо подій, які відбулися на майдані Незалежності. Більш 
того, за ініціативою посадовців міськради було брутально знищено 25 листопада 2013 року 
громадський Євромайдан «Чернігів обирає ЄС!» та обладнання, що належить молодіжній 
громадській організації «Апельсин». При цьому міський голова О. Соколов цинічно проіг-
норував усі звернення до нього постраждалих при розгоні громадських активістів, зокрема 
і звернення 22 громадських організацій міста Чернігова.

Громадські активісти нагадали місцевій владі, що в Києві під час подій на Євромайдані 
серед побитих були представники територіальної громади Чернігова. А згідно з повідо-
мленнями ЗМI, в побитті людей брав участь саме чернігівський «Беркут».

Крім цього, громадські активісти пікетували офіс-приймальню (вул. Магістратська, 4) 
народного депутата України (в/о № 206) Владислава Атрошенка, який купив на виборах 
чернігівців тим, що рекламував себе як позапартійного кандидата. Натомість після обрання 
став членом фракції Партії регіонів і, звісно, не голосував за відставку збанкрутілого уряду 
Азарова.

Уряду «проффесіоналів», які докерувалися до того, що позичають гроші в Путіна навіть 
на виплату зарплати своїм чиновникам.

Після цього громадські активісти рушили до щойно реконструйованої на гроші платників 
податків будівлі прокуратури міста Чернігова. 

Головна вимога до цих правоохоронців – об’єктивне розслідування факту брутального 
знищення 25 листопада 2013 року громадського Євромайдану «Чернігів обирає ЄС!» –пер-
шої силової акції проти українців, здійсненої після оголошення 21 листопада урядом Аза-
рова про припинення підготовки для підписання асоціації з ЄС.

Наступним об’єктом пікетування стала будівля Чернігівської облдержадміністрації 
(вул. Шев ченка, 7), де активісти намагалися донести власне бачення ситуації з правами 
людини голові ОДА, за сумісництвом ще й керівнику місцевих регіоналів, Володимиру Хо-
менку, який беззмінно керує областю вже сьомий рік поспіль. Однак ніхто з чиновників 
облдержадміністрації так і не поцікавився, чого вимагають пікетувальники.

Тому пікетування продовжилося біля чернігівського міського відділку міліції по вул. Шев-
ченка, 13, який знаходиться навпроти пам’ятника гетьману Богдану Хмельницькому.
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Тут пікетувальники нагадали співгромадянам у міліцейських формі про їх обов’язок ви-
конувати не злочинні накази з побиття людей, а захищати конституційний порядок у дер-
жаві та права і свободи громадян. І якщо дехто з силовиків і їх начальників і надалі буде 
ігнорувати права і свободи українських громадян, то українцям нічого не залишиться, як 
згадати, як їх славні пращури вміли боротися за волю, не жаліючи ні себе, ні своїх ворогів.

Акція громадськості завершилася пікетуванням одного з місцевих офісів Партії регіонів 
по вул. Горького*, 23, де активісти розмістили замість знятої регіональної партійної вивіски 
плакат з гаслом: «Быть регионалом стыдно!»

Прапор Партії регіонів, мабуть, такого сорому не витримав… і зламався. 
Сергій Соломаха

31 грудня 2013 року

Звернення до депутатів міської ради Чернігова та О. Соколова

Ви любите називати себе «представниками громади міста Чернігова», але останні події 
довели, що представляєте ви не громаду, а лише крісла боягузів. 

Ви не помітили, як спочатку десятки, а потім сотні тисяч українців вийшли на вулицю. 
Не вразили вас ні кадри масового побиття студентів на майдані Незалежності 30 листопа-
да, ні звірства «Беркуту» під Адміністрацією Президента 1 грудня. 

У ті дні чернігівці, інтереси яких ви начебто представляєте, були і серед побитих, і серед 
тих, хто зганяв зло на людях.

Не викликала вашого обурення спроба «зачистки» мирного протесту 11 грудня, коли 
тисячі правоохоронців душили Майдан з усіх боків, наносячи підступних ударів по ногах, 
але після героїчного опору громади змушені були залишити головну площу країни.

Вашу байдужість і пихатість не сколихнули й жахливі фотографії побитої Тетяни Чор-
новол. Вам прекрасно жити, тому ви й не помітили, що майже 50 українських журналістів 
постраждали під час виконання своїх обов’язків протягом останніх тижнів.

Виконком, який ви сформували, боягузливо побіг до суду в перший же день, коли в 
сквері ім. Попудренка було встановлено намет на підтримку європейської інтеграції. Від 
вашого імені виконком топтав Конституцію України і добився заборони масових заходів у 
центрі міста аж до 7 січня 2014 року.

Працівники підконтрольних вам комунальних підприємств у супроводі міліції фактично 
викрали власність мешканців Чернігова і громадських організацій та першими в Україні 
розігнали силою Євромайдан у Чернігові.

Ви показали, що такі «дрібниці», як Конституція, права людини і безпека громадян для 
вас – ніщо і не заслуговують на оцінку та реакцію Чернігівської міської ради, яка так і не 
спромоглася зібратися на позачергову сесію...

Ви показали, що на території Чернігова ви – нулі, які нічого не варті. Вас просто нема! 
Ви, як хижаки, з’являєтесь тільки тоді, коли треба вкрасти землі міста.

Ви спали, коли міліція «шила» кримінальну справу на 3 роки проти чернігівського під-
приємця лише за надання обладнання для озвучення зборів депутатів від опозиції у ваше 
свято – День місцевого самоврядування на Красній площі.

Невже вам не видно, що держава і місто котяться в прірву від «покращення» та таких 
«господарників», що керують Черніговом?

Ви вперто не помічаєте, що за час, який минув з моменту проведення останньої сесії 
міської ради, країна стала іншою. Більше місяця на майданах по всій країні протестують 
тисячі громадян, сотні тисяч щонеділі виходять на народні віча.

Мабуть, більшість із вас ніколи не зрозуміє, чому вони всі не сидять вдома та не радіють 
вашій «йолці».

Спробуємо коротко пояснити вам, що відбувається.
Ми переконані, що катувати людей, які виходять на мирні протести – неприпустимо. I 

заспокоїмося лише тоді, коли винні понесуть кримінальну та політичну відповідальність.
Ви ж своїм мовчанням упродовж місяця показали, коли міліція пускає кров сотням 

україн ців, – це нормально для вас.

* вулиця Гонча (з 19.02.2016 р.)
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Громадяни України, які масово вийшли на акції протесту, довели, що мають Гідність. 
Саме її бракує більшості депутатів в Чернігівській міськради, її виконкому та міському го-
лові Соколову. 

Нам соромно за таку владу древнього Чернігова!
Після цих подій ви поки що залишитеся депутатами, міським головою або членами ви-

конкому. Але представниками громади міста вже не будете. Ми постараємося, щоб усі 
чернігівці знали про ваше злочинне мовчання, боягузтво і зраду інтересів своїх виборців. 

Громадськість Чернігова 
30 грудня 2013 року

Звернення громади Чернігова до міліції

Коли на них ішли з кийками «невідомі особи» в камуфляжці, вони співали гімн.
Сьогодні минає рівно місяць із моменту, коли бійці спецпідрозділу «Беркут» атакували 

мирних протестувальників на майдані Незалежності. Тоді на площі перебувало близько 
тисячі осіб. Переважно студенти. Багато хто з них на момент атаки спецпризначенців спав, 
не підозрюючи, що вже за мить на них буде здійснено напад. У підсумку – десятки травмо-
ваних, затриманих і зниклих, обурення світової спільноти, скромні обіцянки від українсько-
го керівництва покарати винних.

Минув місяць. 
І що?
Ми досі не знаємо, ХТО ВІДДАВ НАКАЗ.
Ми досі не знаємо, ХТО БИВ МИРНИХ ДЕМОНСТРАНТІВ.
Ми досі не знаємо, ХТО ВІДПОВІДАТИМЕ ЗА ЦЕЙ ЗЛОЧИН ПЕРЕД СУДОМ.
Дії працівників міліції, які вчинили масове побиття студентів 30 листопада, по-звірячому 

били людей 1 грудня, намагалися розігнати мирний Майдан 11 грудня, а зараз займаються 
переслідування активістів та фальсифікацією справ, – ганьба для всієї міліції!

Міністр внутрішніх справ Захарченко має піти у відставку. Він повинен понести політич-
ну, а можливо, і кримінальну відповідальність за дії підлеглих, ваших колег. Спецпідрозділ 
МВС «Беркут» має бути ліквідований.

Ми не забудемо 30 листопада!
Ми вважаємо, що бити мирних людей в європейській столиці – не нормально!
Ми не мовчатимемо, поки винні не будуть покарані! 

Громада міста Чернігова
30 грудня 2013 року

«Сіверщина»
(https://siver.com.ua/news/gromadski_aktivisti_chernigiv_ne_spi_chernigiv_prokinsja_fotorepaorta

zh/2013-12-31-13691)

232. Чернігівська міськрада не оцінила ситуації в країні
      й не засудила розгін Євромайдану
Депутати Чернігівської міської ради не підтримали пропозиції двох колег оці-

нити ситуацію в країні, а також звернутися до народних депутатів України з вимо-
гою засудити розгін Євромайдану.

Відповідні пропозиції депутатів Олександра Мельника і Олега Русіна навіть не були 
включені до порядку денного останньої сесії міськради, яка відбулася 30 грудня.

Позафракційного Олександра Мельника підтримали лише 16 народних обранців.
За пропозицію представника «Батьківщини» Олега Русіна проголосувало 13 колег.
Згідно регламенту, для прийняття рішення необхідно набрати 26 голосів.
Олександр Мельник пропонував оцінити суспільно-політичну ситуацію в Україні й під-

тримати петицію творчої інтелігенції «Завдання 5/12», звернення учасників Євромайдану 
до опозиційних політиків.
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У документі, зокрема, йдеться про звільнення політв’язнів, незастосування репресій до 
учасників демонстрацій, підписання Угоди про асоціацію з ЄС.

Олег Русін пропонував включити до порядку денного депутатське звернення щодо кри-
вавих подій, які відбулися на майдані Незалежності в Києві в ніч з 29 на 30 листопада.

У ньому, зокрема, засуджувалися кривавий розгін мирної демонстрації і насильство над 
протестувальниками.

Також від імені територіальної громади пропонувалося вимагати від народних депутатів 
засудити криваві дії правоохоронців, невідкладно розглянути питання про відставку Кабі-
нету Міністрів та оголосити дострокові вибори Президента і Верховної Ради.

На останній сесії були присутні 35 із 50 депутатів міськради.
Володимир Лисенко

для «Чернігівщина: події і коментарі»
30 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/7190/chernigivska-miskrada-ne-otsinila-situatsiyi-v-krayini-y-ne-zasudila-rozgin-

evromaydanu/)

233. Чернігівці гукали у вікна офісу Партії регіонів,
      що соромно бути регіоналом
Активісти чернігівського Євромайдану відвідали сьогодні й офіс Партії регіонів 

у нашому місті. 
Після відвідин обласної державної адміністрації активісти рушили до міського управлін-

ня міліції. Там вони провели короткий пікет та вручили свої вимоги до міліції.
У тексті йдеться про те, що міліція не повинна застосовувати насильства до учасників 

мирних громадських акцій.
Потім учасники Євромайдану в Чернігові прийшли до офісу Партії регіонів і закликали 

регіоналів виходити із сороміцької, на їх думку, партії.
На двері офісу вони наклеїли наліпки «Быть регионалом стидно!» та «Нас били – ви 

мовчали!». 
«Високий Вал»

30 грудня 2013 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227712.html)

234. У Чернігові відбулася акція протесту
     «Не пробачимо 30.11»
30 грудня біля стін Чернігівської міської ради зібралися активісти, громадські діячі, жур-

налісти. Акція протесту проходила під лозунгом «Не пробачимо 30.11».
Учасники мітингу зачитали звернення до депутатів міської ради Чернігова та О. Соколо-

ва, у якому, зокрема, йшла мова про те, що міська рада проігнорувала події 30 листопада, 
1 та 11 грудня. Також активісти звинуватили міську владу в розгромі чернігівського Май-
дану 25 листопада і відсутності дій з боку влади із розслідування ситуації щодо зниклого 
майна громадської організації «Апельсин». Активісти тримали лозунги «Нас били – ви мов-
чали!», «Бути регіоналом соромно!» та «Не пробачимо 30.11!».

Також промовці наголошували на недопустимості мовчання влади. Вони пообіцяли, що 
будуть всіма силами та засобами інформувати чернігівців про «злочинне мовчання, боягуз-
тво і зраду інтересів своїх виборців» влади та депутатів.

«Чернігівський монітор»
30 грудня 2013 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/18569)
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235. На одного з учасників пікетів у Чернігові
      склали адміністративний протокол
На активіста Євромайдану Андрія Кудабекова працівники чернігівської міліції 

склали адміністративний протокол за ст. 152 Кодексу України про адміністративні 
правопорушення (Порушення правил благоустрою території).

Під час акції активісти, у тому числі Андрій Кудабеков, розклеювали агітаційні наліпки.
Під час пікетування міської організації Партії регіонів до Андрія Кудабекова підійшли 

працівники міліції і попросили його паспортні дані для складання протоколу про адміні-
стративне правопорушення.

«Чернігівщина: події і коментарі»
30 грудня 2013 року
(http://pik.cn.ua/7182/na-odnogo-z-uchasnikiv-piketiv-u-chernigovi-vipisali-administrativniy-

protokol/)

31 грудня

236. Нічний розбій у Чернігові
Сьогодні вночі, о 2 годині 50 хвилин, невідомі, походження яких усім відоме, розби-

ли одночасно три вікна у помешканні голови обласної організації партії «Демократичний 
Альянс» Ігоря Андрійченка.

Як повідомив сам потерпілий, він негайно викликав міліцію, яка склала протоколи. Живе 
Ігор на першому поверсі двоповерхового будинку. 

Нагадаємо, вчора в Чернігові відбулася акція «Не пробачимо 30.11!». Активісти піке-
тували міськраду, прокуратуру, міліцію, офіс Партії регіонів і приймальню депутата цієї 
фракції у Верховній Раді Владислава Атрошенка. Міліція в цей час у підсиленому складі 
героїчно воювала з наліпками активістів і переписувала їхні персональні данні з метою 
скласти протокол за це «страшне» адмінправопорушення.

Також у сквері імені Попудренка цілодобово чергують кілька нарядів міліції. Де ж їм бо-
ротися з нападниками та злодіями?! Ніколи! 

Ігор Андрійченко – активіст Євромайдану в Чернігові та в Києві. Саме його організація 
була першою, що прийняла рішення про вихід з протестом на Красну площу Чернігова. 

«Сіверщина»
31 грудня 2013 року
(https://siver.com.ua/news/nichnij_rozbij_u_chernigovi/2013-12-31-13694)

2014 рік
3 січня

237. Чернігів обрав делегатів на форум Євромайданів
Напередодні під час чергових зборів учасників чернігівського Євромайдану 

було обрано представників на форум Євромайданів.
Делегатами стали представник громадської організації Ірина Черенько та голова місце-

вого осередку партії «Демократичний Альянс» Ігор Андрійченко.
Про це повідомляється в чернігівській групі «Євромайдан» в мережі «Фейсбук».
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Як повідомлялося, на Всеукраїнській конференції, яка відбулася 27 грудня в Києві, ви-
рішили зібрати представників від усіх євромайданів у Харкові 11-12 січня. Перший Все-
український форум Євромайданів повинен розробити план дій із встановлення в Україні 
«відповідальної демократії», створити механізми координації та зв’язку між євромайдана-
ми, обговорити питання безпеки, правового захисту, матеріального забезпечення євро-
майданів та інші координаційні моменти. Від кожного євромайдану будуть брати участь не 
більше 3 осіб, а у випадку київського Майдану – по 3 особи від кожного сектора. Члени 
парламентських партій в якості делегатів не вітаються.

«Чернігівщина: події і коментарі»
04 січня 2014 року
(http://pik.cn.ua/7217/chernigiv-obrav-delegativ-na-forum-evromaydaniv/)

6 січня

238. Мирна «ковбасна революція» – останнє попередження 
      компартійній владі

24 роки тому, Різдвяної ночі з 6 на 7 січня 1990 року, в Чернігові відбулася по-
дія, яка струсонула не тільки Україну, але й усю Радянську імперію. 

Усе почалося з автотранспортної пригоди на розі вулиць Рокоссовського* і Доценка десь 
після 19-ї години вечора. Тоді чорна облвиконкомівська «Волга» (18-15 ЧНА), у якій зна-
ходилися нетверезі водій та відповідальний працівник облвиконкому В. Заїка, зіткнулася з 
приватними «Жигулями». 

І пішло-поїхало... З багажника «Волги» вигулькнули дефіцити: копчена ковбаса, око-
рок та інші делікатеси (як з’ясувалося, вони й сьогодні такими залишаються для більшості 
українців!) радянських часів, які на той час для більшості простих радянських людей були 
справжнім дивом. Більшість товарів повсякденного попиту купували тоді за талонами або 
їх «викидали» у черги на «великі» свята. У той час тільки комуністична партійно-радянська 
еліта мала більш-менш безпосередній доступ до подібних дефіцитів.

Тому обурені чернігівці спочатку влаштували несанкціонований мітинг, використавши 
для цього начальницьку «Волгу» як трибуну. Потім потягли її до будинку першого секре-
таря обкому комуністичної партії. Спроба міліцейського спецназу зупинити обурений люд 
у районі П’яти кутів біля Деснянського райкому компартії тільки розпалила протестантів. 
Стихійний марш протесту вщух далеко за північ лише на Красній площі, куди мітингарі 
притягли вже досить понівечений автомобіль. 

Уже наступного дня, 7 січня 1990 року, 15-тисячний мітинг біля обкому партії підтримав 
резолюцію, підготовлену рухівціями, з 18 вимогами, зокрема: 

1. Негайна відставка бюро обкому компартії в повному складі, а також консервативного 
редактора «Деснянської правди» Музиченка І. І. 

2. Відміна ст. 6 Конституції СРСР. 
Майже половина вимог протестантів стосувалася не «ковбасного» питання, а свободи 

слова, свободи проведення мирних зібрань, публічності і відкритості влади, створення не-
залежних ЗМІ.

Навіть 24 роки по тому ці питання залишаються не розв’язаними і вкрай актуальними. 
Після цього були нові багатотисячні мітинги, зібрання трудових колективів, резолюції 

партійних організацій підприємств з вимогою відставки бюро обкому і міському компартії та 
перших осіб обласної влади.

Про різдвяні чернігівські події заговорила вся країна, учасників мітингів показало мос-
ковське центральне телебачення. 

І, як наслідок, у відставку пішли перші особи області і міста, а з Москви прибув на місце 
Л. Палажченка (першого секретаря обкому) інший компартійний чиновник – В. Лісовенко.

* проспект Левка Лук’яненка (з 28.07.2022 р.)



153

Ці події, мабуть, з легкої руки автора гасла «Хто з’їв моє м’ясо?» отримали назву «ков-
басна революція». 

Уже на початку лютого того ж року в обласній філармонії відбулася перша легальна 
конференція обласної організації Народного Руху України за перебудову. Невдовзі запра-
цював штаб демократичних сил Чернігівщини по вул. Щорса, 4, а після березневих вибо-
рів 1990 року в Чернігівській міськраді постала потужна демократична депутатська група 
«Чернігів».

Отже, без сумніву, «ковбасні» події на початку 1990 року в м. Чернігові були остан-
нім попередженням тоталітарній системі про те, що далі жити «по-радянськи» не мож-
на. Україн ський народ вимагав (і вимагає досі!) реформ в інтересах усього українського 
суспільства, а не тільки корумпованої номенклатури та її, як кажуть у народі, слухняних 
«шісток» і холуїв-холопів.

На жаль, про цей історичний урок сучасна комсомолько-регіональна номенклатура во-
ліє не згадувати. Тому не дивно, що вже за дев’ять років після Помаранчевої революції по-
став Євромайдан. Не виключено, що це останнє мирне попередження знахабнілій і пихатій 
від безкарності бандитській владі. 

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

06 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/mirna_kovbasna_revoljucija_ostanne_poperedzhennja_kompartijni_

vladi/2013-12-31-13720)

8 січня

239. Опозиція хоче від чернігівської прокуратури закриття 
      всіх справ по євромайданівцях

Голова Чернігівської обласної партійної організації ВО «Батьківщина» Олек-
сандр Кодола подав депутатське звернення до прокурора Чернігівської області 
Говорухи М.М. щодо виконання Закону України про запобігання політичним ре-
пресіям.

Повідомляє пресслужба Чернігівської обласної партійної організації ВО «Батьківщина».
26 грудня 2013 року набрав чинності Закон України «Про усунення негативних наслід-

ків та недопущення переслідування та покарання осіб з приводу подій, які мали місце під 
час проведення мирних зборів». Відповідно до вимог вказаного закону мають бути звіль-
нені від відповідальності особи, котрі були учасниками акцій протесту та масових заходів 
щодо їхніх дій і рішень у період з 21 листопада 2013 року і до дня набрання чинності цим 
Законом. Усі кримінальні провадження та провадження щодо вчинення адміністративних 
правопорушень, відкриті з приводу подій у вигляді акцій протесту та масових заходів, під-
лягають закриттю. Окрім цього, особи, притягнуті до кримінальної відповідальності, відпо-
відальності за адміністративні правопорушення з приводу подій у вигляді акцій протесту 
та масових заходів, підлягають звільненню від відповідальності та визнаються такими, що 
не мають судимості, відповідальності за адміністративні правопорушення. Уповноважені 
органи мають прийняти рішення, що випливають з цього Закону, протягом 10 днів з дня 
набрання чинності, а саме: до 6 січня 2014 року.

Як наслідок, депутат обласної ради Олександр Кодола, враховуючи умови закону та 
резонансну ситуацію, яка склалася в Чернігові та Чернігівській області, звернувся з про-
ханням:

1. Витребувати у правоохоронних органів інформацію про кримінальні провадження 
та провадження щодо вчинення адміністративних правопорушень, відкриті з приводу ак-
цій протесту та масових заходів у період з 21 листопада 2013 року по 26 грудня, та на-
дати з цього приводу інформацію із зазначенням статей, за якими відкриті кримінальні 
провадження та провадження щодо вчинених адміністративних правопорушень про 
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притягнення до відповідальності учасників акцій протесту, кількості проваджень та орга-
нів, що здійснювали до них слідчі дії.

2. Вжити заходів прокурорського реагування, в тому числі внести подання до відпо-
відних підрозділів правоохоронних органів, котрі розслідують вищевказані провадження 
щодо неухильного виконання умов вказаного закону та надати інформацію про вжиті захо-
ди. Внести відповідні подання уповноваженим органам прийняти рішення, що випливають 
із Закону протягом 10 днів з дня набрання чинності цим законом та надати інформацію про 
вжиті заходи.

3. Провести перевірку дотримання виконання в цілому вимог Закону України «Про усу-
нення негативних наслідків та недопущення переслідування та покарання осіб з приводу 
подій, які мали місце під час проведення мирних зібрань» посадовими особами Чернігів-
ського обласного управління МВС України, районних і міських управлінь МВС України в 
Чернігівській області, а також районними і міськими прокуратурами Чернігівської області.

«Чернігівщина: події і коментарі»
08 січня 2014 року
(http://pik.cn.ua/7236/opozitsiya-hoche-vid-chernigivskoyi-prokuraturi-zakrittya-vsih-sprav-po-

evromaydanivtsyam/)

240. «ДемАльянс» у суді відстоюватиме право чернігівців
     на мирні зібрання в Чернігові

Київський апеляційний адміністративний суд прийняв до розгляду апеляцій-
ну скаргу Чернігівської обласної організації політичної партії «Демократичний 
Альянс» на постанову Чернігівського окружного адміністративного суду від 23 
листопада 2013 року в справі за адміністративним позовом Чернігівської міської 
ради до Чернігівської обласної організації «ДемАльянсу» про заборону прове-
дення масового заходу.

Нагадаємо, що причиною цього судового позову стало звернення чернігівської міліції до 
Чернігівської міської ради через те, що правоохоронці начебто неспроможні забезпечити 
охорону громадського порядку.

Результатом рішення суду стало знесення 25 листопада чернігівського Євромайдану, 
знищення і вивезення апаратури вартістю до 40 тис. грн за сприяння 50 правоохоронців, 
присутніх там.

Голова Чернігівського «ДемАльянсу» Андрійченко Ігор переконаний, що: «В апеляцій-
ному суді ми доведемо безглуздість позову міськради, яка боїться найменшого прояву гро-
мадянської свідомості в чернігівців. Репресивний апарат не буде вічно слугувати владі 
Януковича, Хоменка, Соколова!».

Правозахисники Чернігова розробили зразки документів (для фізичних і юридичних 
осіб), які дозволяють будь-якій фізичній та юридичній особі долучитися до апеляції, оскіль-
ки рішення про заборону мирних зібрань стосується кожного чернігівця. І може стосуватися 
кожного, навіть якщо ви голосно слухатимете музику в центрі Чернігова! Тож запрошуємо 
всіх охочих доєднатися до апеляції!

До вашої уваги інструкція з приєднання.
Розгляд апеляції призначено об 11:10 30 січня 2014 року, Київський апеляційний ад-

міністративний суд, м. Київ, вул. Московська, 8, корп. 30, зал №5.
Для інформації:
Підприємця Сенченка намагаються засудити за надання ним звукової апаратури на ак-

цію опозиційних сил 7 грудня. Хоча міська рада встановила цілий комплекс атракціонів 
на тій же Красній площі попри рішення суду. Тож тут наглядно спостерігаються подвійні 
стандарти правоохоронних органів до виконання рішення суду. 

«Високий Вал»
08 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/ukraine/227788.html)
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9 січня

241. Опозиціонери думають над тим, як згорнути намет
      на Красній площі Чернігова

Обласний штаб національного спротиву вирішив скликати 14 січня установчу 
конференцію ВО «Майдан», куди будуть запрошені керівники опозиційних по-
літичних партій, голови громадських організацій та всі, хто зареєструвався у ВО 
«Майдан» у Чернігові.

Повідомляє «Siver.com.ua».
Конференція має обрати керівні органи обласної організації ВО «Майдан» і намітити 

шляхи подальшої діяльності.
Очікується, що обласна конференція ВО «Майдан» ухвалить рішення про згортання на-

мету на Красній площі, який виконав свою мобілізаційну функцію.
Нагадаємо, що рада ВО «Майдан» ухвалила рішення про створення страйкового коміте-

ту та проведення різних заходів мирного тиску на владу. 
Додамо, що зараз у сквері імені Попудренка в Чернігові біля Красної площі знаходиться 

один великий намет-приймальня народного депутата України Валерія Дубіля.
Як повідомлялося, інший намет в Чернігові, який встановили активісти організації «Сту-

дентська Свобода», наприкінці грудня було перенесено на столичний Майдан.
Нагадаємо, Чернігів став одним з перших міст в Україні, де влада заборонила встанов-

лювати намети. 25 листопада в Чернігові близько 12:00 державні виконавці за підтримки 
міліції знесли Євромайдан, розташований у сквері ім. Попудренка поблизу Красної площі. 
Рішення про знесення прийняв Чернігівський окружний адміністративний суд за поданням 
міської влади.

Але вже 2 грудня у сквері ім. Попудренка відбулася акція протесту проти застосування 
сили з боку правоохоронців до мирних мітингувальників. Під час акції був встановлений 
намет-громадська приймальня народного депутата України Руслана Марцінківа, пізніше до 
нього доєднався ще один намет-приймальня Валерія Дубіля.

«Чернігівщина: події і коментарі»
09 січня 2014 року
(http://pik.cn.ua/7268/opozitsioneri-dumayut-nad-tim-yak-zgornuti-namet-na-krasniy-ploshchi-

chernigova/)

242. Чернігівський Майдан стає структурою ВО «Майдан»

Обласний штаб національного спротиву вирішив скликати 14 січня установчу 
конференцію ВО «Майдан», куди будуть запрошені керівники опозиційних по-
літичних партій, голови громадських організацій та всі, хто зареєструвався у ВО 
«Майдан» у Чернігові.

Конференція має обрати керівні органи обласної організації ВО «Майдан» і намітити 
шляхи подальшої діяльності. Нагадаємо, що рада ВО «Майдан» ухвалила рішення про ство-
рення страйкового комітету та проведення різних заходів мирного тиску на владу. Мета 
Майдану залишається незмінною – усунення від влади Віктора Януковича, уряду Азарова 
та їхніх кланів. Зрештою, йдеться про надзавдання – ліквідацію олігархічної структури еко-
номіки і влади.

Очікується, що обласна конференція ВО «Майдан» ухвалить рішення про згортання на-
мету на Красній площі, який виконав свою мобілізаційну функцію.

«Сіверщина»
09 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/chernigivskij_majdan_stae_strukturoju_vo_majdan/2014-01-09-13738)
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243. Колишній заступник прокурора області потрапив
      у «чорний» список

«Демократичний Альянс» створює базу даних, яка буде збирати інформацію 
про осіб, які порушують права громадян України. Пізніше база даних проєкту 
#НеБутиСкотом стане списком для люстрації чиновників.

Із Чернігова до цього списку увійшли: 
Вовк Павло Іванович – начальник юридичного відділу Чернігівської міської ради, Черні-

гівська область. 
Підготував та подав позов до суду про знесення наметів чернігівського Євромайдану на 

підставі, що начебто вони заважають готуватися до святкування Нового року. 
Гребенюк Едуард Миколайович – полковник міліції, заступник начальника УМВС України 

в Чернігівській області, Чернігівська область. 
Як стверджують постраждалі громадські активісти, він публічно 25 листопада 2013 року 

дав команду на знесення Євромайдану в Чернігові у сквері імені Попудренка і безпосеред-
ньо керував погромниками.

Під час цієї «зачистки» було брутально знищено намет і озвучувальну апаратуру, яка на 
той час не використовувалася і лише зберігалася в наметі від дощу. У присутності більш ніж 
50-ти силовиків усе обладнання і майно було вивезено невідомими особами в невідомому 
напрямі. 

Заяць Олександр Володимирович – суддя Чернігівського окружного адміністративного 
суду, Чернігівська область.

23.11.2013 р. постановою по справі № 825/4330/13-а заборонив під час проведення 
мирних масових зібрань (пікетування, хода, демонстрація, мітинг тощо) встановлювати 
малі архітектурні форми (намети, кіоски, навіси, у тому числі тимчасові та пересувні), ви-
користовувати звуко- та кіновідтворюючу апаратуру з 23.11.2013 р. по 07.01.2014 р. у 
центральній частині м. Чернігова. 

Нечвоглод Олександр Анатолійович – заступник прокурора Чернігівської області, Чер-
нігівська область.

До призначення заступником прокурора Чернігівської області працював старшим слід-
чим в особливо важливих справах Генеральної прокуратури України, причетний до фаль-
сифікації кримінальної справи Тимошенко Юлії Володимирівни. 

Проте, як повідомив керівник пресслужби прокуратури Чернігівської області Валерій 
Литовченко, Олександр Нечвоглод з лютого 2013 року не є заступником прокурора Черні-
гівської області, а працює в Генеральній прокуратурі.

«Сіверщина»
09 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/zastupnik_prokurora_oblasti_popav_u_chornij_spisok/2014-01-09-13741)

10 січня

244. Хулігани напали на квартиру активіста Євромайдану
     в Чернігові

Невідомі найманці близько 4 години ранку знову вчинили напад на помешкан-
ня активіста Євромайдану в Чернігові Ігоря Андрійченка. 

Зловмисники захотіли навічно «запакувати» квартиру Андрійченка і його сім’ї, перетво-
ривши її на в’язницю, щоб не відкривалися двері. 

Про це повідомляє Андрійченко в мережі «Фейсбук».
На стінах поруч із квартирою найманці-хулігани, вони ж «тітушки» для потрібних спец-

операцій влади, вказали, за що вони покарали активіста, написавши слово «Євромайдан».
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Андрійченко пише в мережі:
«Була міліція, взяли пояснення і поїхали. Виявилося, що нам у дверях ще й два замки 

якоюсь смолою позаливали – зранку поїду за замками. Скажіть, чи це не прояв слабкості 
тиснути такими речами, підтверджуючи правильність наших дій? Адже все, що ми зараз ро-
бимо в Чернігові, це лише інформуємо суспільство про корупційні статки чиновників. Учора 
говорили про Міністра МВС Захарченка, раніше – про сім’ю Януковича. Хлопці, наївно ду-
мати, що якщо ви зупините Андрійченка, то зупините поширення інформації. Знайдуться 
люди – вони вже є!»

Як повідомляв «Високий Вал», перед Новим роком на помешкання Андрійченка уже вчи-
нявся напад (див. «Голові чернігівського «ДемАльянсу» вночі побили вікна у квартирі»).

А 7 грудня Андрійченка затримувала міліція за розповсюдження наліпок про Януковича.
Висновок один: бандитська система діє бандитськими методами.
Це тільки Леніна охороняє система. Щодня там чергує міліція – більш вона ні на що не 

здатна, як бути частинкою поліцейської держави. Під її патронатом вбито Гонгадзе, побито 
Тетяну Чорновол, зґвалтовано жінку у Врадіївці. І ці злочини не перарахувати…

Андрійченко пише у мережі «Фейсбук»:
«Друзі, ось як у нас в Чернігові о 4-й ранку вміють шанувати справжніх євро патріо-

тів. Цей подарунок або від Захарченка, про якого ми говорили вчора ввечері, або ж від 
сім’ї Януковича, про якого говорили раніше. Але найголовніше інше – вже навіть щире і 
СИСТЕМНЕ ПОШИРЕННЯ ІНФОРМАЦІЇ ПРО СТАТКИ РЕЖИМУ ЯНУКОВИЧА і його прибічників 
дратує їх настільки, що вони не лінуються наймати когось на нічні візити другий раз за 
десять днів!»

«Високий Вал»
10 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227808.html)

245. Ветеран міліції звинувачує «ДемАльянс» у самопіарі
Для існування громадської організації, окрім ініціатив та бажання, необхідно 

залучення матеріальних ресурсів, у тому числі й грошових коштів. 
Для отримання фінансування і розвитку в цьому випадку для організації необхідно за-

йматися найцікавішою для громадськості діяльністю. 
Про це йдеться в матеріалі ветерана органів внутрішніх справ Леоніда Ковальова.
Є кілька способів зробити цю діяльність цікавою для громадськості (наукові, соціальні 

проєкти, благодійність тощо). Чернігівська обласна організація політичної партії «Демокра-
тичний Альянс» вибрала найпростіший, але й найбрудніший. На сьогоднішній день найпро-
стішим і водночас найбруднішим є дешевий чорний піар.

Розуміючи, що процесуальне законодавство України не передбачає право органу дер-
жавної влади (суб’єкта владних повноважень) звертатися до суду з відповідними позивами 
про захист честі й гідності та ділової репутації, дана громадська організація активно вико-
ристовує ЗМІ для поширення недостовірної інформації. 

Рішення про заборону розміщення та встановлення малих архітектурних форм прийняв 
суд. Дії по виконанню цього рішення знесення малих архітектурних форм проводила ви-
конавча служба. УМВС було залучено державними виконавцями відповідно до наказу МВС 
«Про затвердження Інструкції про порядок взаємодії органів внутрішніх справ України та 
органів державної виконавчої служби при примусовому виконанні рішень судів та інших 
органів» № 607/56/5 від 25.06.2002 (зареєстровано в Міністерстві юстиції України за № 
541/6829 27 червня 2002 р. http://zakon4.rada.gov.ua/laws/show/z0541-02) для охорони 
громадського порядку при проведенні виконавчих дій щодо примусового виконання рішен-
ня суду. 

Працівники органів внутрішніх справ безпосередньої участі у демонтажі об’єк-
тів, обладнання або устаткування не брали, що підтверджується наявними в ме-
режі «Інтернет» відеозаписами.

У разі якщо б викладена в публікаціях інформація «він публічно 25 листопада 2013 року 
дав команду на знесення Євромайдану в Чернігові у сквері імені Попудренка і безпосередньо 
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керував погромниками» відповідала дійсності, абсолютно логічно, що особи (активісти або 
учасники майдану) вже б звернулися до органів прокуратури з відповідними заявами для 
притягнення працівників УМВС або заступника начальника УМВС в Чернігівській області до 
встановленої законом відповідальності. 

«ДемАльянс» у суді відстоюватиме право чернігівців на мирні зібрання в Чер-
нігові.

Проте відсутність таких фактів або фактів, які б вказували на незаконність дій право-
охоронних органів, не дає Чернігівській обласній організації політичної партії «Демокра-
тичний Альянс» належних правових підстав вимагати від органів прокуратури встановле-
них законом способів реагування на подію (наприклад: винесення подання про усунення 
порушень законодавства, подання про притягнення до дисциплінарної відповідальності 
або порушення кримінального провадження). 

Хулігани напали на квартиру активіста Євромайдану в Чернігові.
За таких обставин єдиним дієвим способом показати свою «активну політичну і громад-

ську позицію» є розповсюдження через мережу «Інтернет» провокаційної, але недостовір-
ної інформації щодо подій на Чернігівському майдані 25 листопада 2013 року.

За що влада мстить активісту Євромайдану Андрійченку?
Використання брудного піару, безперечно, є одним з перспективних напрямків серед 

політтехнологій, проте авторам публікацій бракує елементарних знань поточного законо-
давства в частині розподілу функцій органів державної влади та встановленого законодав-
ством порядку взаємодії цих органів. 

Ветеран органів внутрішніх справ Леонід Ковальов
«Високий Вал»

10 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227816.html)

246. Хто чим може: чернігівському Євромайдану
      подарували шкіряні чоботи

Останнім часом ті, хто допомагає чернігівському Євромайдану грошима й реча-
ми, залишають активістам письмові побажання.

Про це повідомив депутат Чернігівської міськради від «Батьківщини» Олег Русін.
За його словами, нещодавно активістам Євромайдану подарували шкіряні чоловічі чо-

боти, в яких залишили записку.
У ній невідомий благодійник побажав протестувальникам довести справу до логічного 

кінця: звільнитися від діючого режиму. Причому останній він вважає фашистським.
Нагадаємо, що напередодні невідомий прихильник Євромайдану залишив активістам 

кілька тисяч гривень і записку, де назвав їх «молодцями». 
Володимир Лисенко

для «Чернігівщина: події і коментарі»
10 січня 2014 року
(http://pik.cn.ua/7294/hto-chim-mozhe-chernigivskomu-evromaydanu-podaruvali-shkiryani-choboti/)

247. Відкритий університет розпочинає роботу
      на чернігівському Євромайдані

З 10 січня на чернігівському Євромайдані розпочинає свою роботу Відкритий універси-
тет. Навчальні зустрічі щодня проходитимуть о 18:00 у сквері Попудренка.

Організатори переконані, що Відкритий університет – це територія розвитку грома-
дянського суспільства. Євромайдан має стати відправною точкою для системних змін як 
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Чернігова, так і області. Тут ми проводитимемо навчально-просвітницькі та культурні за-
ходи, дискусії та обмін думками. Запрошуємо чернігівців пропонувати свої ідеї щодо на-
повнення та діяльності чернігівського Євромайдану і Відкритого університету. Якщо у вас 
є знання, якими ви хочете поділитись зі сцени Відкритого університету, повідомте про це 
електронною поштою I.Andriychenko84@gmail.com або телефоном 0931184438.

«Найголовніше, що Відкритий університет – це майданчик для зустрічі і спілкування 
чернігівців різного віку. Молодь, люди середнього віку і пенсіонери знайдуть щось корис-
не для себе», – переконаний голова Чернігівської обласної організації політичної партії 
«Демократичний Альянс» Ігор Андрійченко.

Запрошуємо всіх чернігівців відвідувати чернігівський Євромайдан щодня о 18:00 у 
сквері Попудренка біля музичного фонтану.

«Чернігівський монітор»
10 січня 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/18705)

248. Зроблено багато лихого й нестерпного.
      Далі терпіти несила

За три роки владарювання Янукович і його Партія регіонів наробили чимало 
лиха для людей старшого віку. 

Згадаймо пенсійну «реформу», внаслідок якої жінці треба 5 зайвих років чекати на пен-
сію. Якщо дочекається! 

 Проведена і «реформа» охорони здоров’я – скорочення числа закладів цієї самої охоро-
ни на місцях, повна відмова держави від контролю за якістю і ціною ліків. Згадаймо побори 
з найнужденніших.

Жінка з Городні на Чернігівщині розповіла: 
– Батько все життя трудився, як віл. Трапилося торік нещастя: зламав хребет, став ле-

жачим. «Ну, тут – стопроцентна перша група інвалідності! – вигукнув один з членів відпо-
відної комісії і стишено додав: – Але треба заплатити». Три тисячі нашкребли з родичами. 
Віднесла. І почула від іншого члена комісії: «Тепер в області заплатите. П’ять тисяч». Зі-
бралася по кредит у банк. Батько довідався, розгнівався: «А віддавати чим будеш?! Хатою? 
У тебе ж діти!» Так і лежить без групи.

Поткнися дочка в міліцію, прокуратуру, суд – станеш «наклепницею». Бо розслідують, 
карають вони тільки за вказівкою «зверху» або за такі ж грубі гроші. 

Отаке воно для нас, Януковичеве «покращення життя вже сьогодні»

І от раптом торік всі поштові відділення завалюють безплатними тюнерами Т2 для пен-
сіонерів. Як то кажуть, з чого б це? Чого це влада так розщедрилася на річ далеко не пер-
шої необхідності? При тому, що обіцяна Партією регіонів виплата компенсацій за втрачені 
вклади три роки ніяк не рухається?

 Переконана, це один із способів покращення життя для когось із близьких до Янукови-
ча. Того, хто за 100 гривень купив тюнер, а з бюджету за згодою Азарова одержав під це 
діло більше як по 500 гривень. Тобто таке «благо» відбувається за рахунок усіх працюючих 
в Україні громадян. 

Думаю, «навар» для спритників вийшов солідний! За схожою схемою влада одбирає нас, 
платників податків, і в інших речах: під час закупівлі нафтових веж, на будівництві стадіо-
нів, ангарів, доріг, купівлі машин «швидкої допомоги» тощо. А хто, приміром, заробляє 
сьогодні на лісі, який із Городнянщини машина за машиною доставляється до залізниці, 
або ж перевозиться автотранспортом? Зрозуміло, люди наближені до Януковича та члени 
його команди на місцях!

З таких і подібних «заробітків», «наварів», «відкатів», а говорячи прямою мовою, кра-
діжок загальнонародного добра, у рекордні строки стали мільярдерами Саша «Стомато-
лог», батьком якого є В.Ф. Янукович, вірні посіпаки гаранта, друзі того ж «Стоматолога». 
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Не варто сумніватися: отримають свій «відкат» вони і від 15-мільярдної позички, обіцяної 
Україні Путіним. І поповнять свої рахунки в оффшорах, а народ віддаватиме борг, сплачу-
ватиме відповідні відсотки, розраховуватиметься національними багатствами. Гарант, не 
виключено, облаштує собі ще один, надцятий, маєток з мисливськими угіддями і непри-
ступною охороною. Це в його стилі! 

Ми з вами, шановні мислячі користувачі інтернету, глядачі вчорашнього ТВІ, сьогодніш-
нього «Еспресо», знаємо про численні оборудки влади з журналістських розслідувань, з 
фактів, наведених гостями названих цих та інших телеканалів. А чи знає про зловживання 
влади ота жіночка з Харківщини, яка зустріла євромайданівців таким матюччям, що теле-
оператору мало не щосекунди доводилося «морзянкою» перекривати «спілкування»?

А наші, городнянські жіночки, чи розуміють вони прямий взаємозв’язок між своїм на-
півзлиденним й безправним існуванням із жадобою до збагачення влади Януковича? Не 
впевнена! Ось типовий монолог на вулиці міста, на базарі чи в магазині:

– Толку з того Майдану ! Тільки мерзнуть. А Янукович все рівно залишиться. Та й яка 
мені різниця: він чи інший. Он Ющенко був – ну й що? Ми з дочкою і зятем онука на Майдан 
не пустили і не пустимо!

На жаль, не розуміють ці люди, що Євромайдан вийшов в тому числі й за соціальну 
справедливість, яка має бути для всіх однаковою: від першої особи в державі – до простого 
селянина! Маємо жити, як живуть у Європі місцеві громади, які є власниками землі, лісів і 
всього, що знаходиться на їхній території. І Києву через засланих в регіони «губернаторів» 
усім цим розпоряджатися зась! Податки головним чином мають йти на розвиток конкретно-
го міста, селища, села. Суддів ми самі обиратимемо, у муніципальну міліцію чи то поліцію 
наберемо таких, щоб нас захищали від бандитів, злодіїв й хабарників, а не поповнювали 
ряди останніх. 

А Президент нехай займається міжнародною політикою, дбає про вигідні для народу 
взаємини з іншими державами, про надійні кордони, боєздатну армію. Не ми до нього – він 
до нас має дослухатися, бо ми наймаємо його на роботу. А не дбатиме, не дослухатиметь-
ся – не місце такому гаранту на найвищій посаді в державі! Цього вимагатимемо й від тих, 
хто обиратиметься до Верховної Ради України. Забуде, приміром, депутат про свої обіцянки 
щодо покращення життя людей – відкличемо!

Ми то з вами з перших вуст знаємо про вимоги Євромайдану!
У пакеті Т2 є понад 30 провладних телеканалів, де на інформацію про Євромайдан на-

кладено табу. І тільки один-єдиний з пакету «5-й канал» – об’єктивний. Він не транслює 
мильні серіали, на які, як наркоман на голку, підсаджені бабусі й дідусі, яким між чергови-
ми серіями підкидають дозу дезінформації. 

Проблема в тому, що люди старшого віку – найдисциплінованіші під час голосування.
Ніхто не дасть гарантію, що вони вкотре оберуть собі (але ж і нам!) людину не гідну 

цієї високої посади. Тим більше, що у наперсточників з ПР – великий арсенал ошуканств. 
І вони не збираються від нього відмовлятися, як продемонстрували це на виборах у «про-
блемних округах».

Протистояти їм може тільки наша єдність, наша правда про Євромайдан і те, чого він 
насправді прагне.

Тому для себе я вирішила: не відмовчуватися, а доносити до широкого загалу правду 
про мету й цілі Євромайдану. Адже потреба в донесенні такої інформації є очевидною. Це 
слід робити без зверхності, спокійно й ненав’язливо, зважаючи на те, що наші старенькі 
співвітчизники, за тяжкою працею й буденними клопотами, не мали змоги розібратися в 
багатьох речах й суспільних процесах. На своїх робочих місцях вони були і тямучими, і 
вправними. У родинах, по-сусідськи нерідко так розсудять, що й з двома вищими освітами 
не кожен зможе. Тому толерантність, аргументованість, доступність пояснень – засоби, які 
здатні вплинути на людську свідомість.

 Одна моя знайома колись стверджувала: «І навіщо нам та Європа, а особливо те НАТО». 
«Он наші молодички, – відповіла я їй, – в Італію на заробітки їздять. А Італія – і в Євросою-
зі, і в НАТО. У цій державі чітко діють закони, Італія – член НАТО, а значить перебуває під 
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колективним захистом усіх країн-учасниць цієї спільноти. Ця країна не може дозволити 
собі величезної армії чиновників, які паразитуватимуть на своїх посадах. Менше має полі-
ції, годує меншу за кількістю армію. В організації виробництва вільно користується не тіль-
ки своїми розробками, але й надбаннями усього Євросоюзу. Як результат, платить своїм 
громадянам достойну зарплату й гідні соціальні виплати, що ті можуть наймати українок на 
роботу. А для нас навіть така платня – значна сума. Чи не так?»

м. Городня Чернігівської області
Марія КУЗЬМІНСЬКА

«Високий Вал»
10 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/ukraine/227820.html)

249. Невідомого благодійника розшукують чернігівські 
      євромайданівці

Активісти чернігівського Євромайдану розшукують невідомого чоловіка, який 
пожертвував кілька тисяч гривень, і хочуть віддячити йому за добру справу.

За словами депутата Чернігівської міськради від «Батьківщини» Олега Русіна, невідомий 
пожертвував на потреби Євромайдану кілька тисяч гривень.

У записці, яку благодійник поклав до грошей, він назвав мітингувальників «молодцями» 
і підписався «дід Льоня». 

Судячи з почерку, автор записки дійсно літня людина.
Олег Русін просить благодійника не залишатися невідомим і завітати до Євромайдану, 

де вдячні активісти нарешті зможуть подякувати йому за добру справу.
«Чернігівщина: події і коментарі»

10 січня 2014 року
(http://pik.cn.ua/7282/nevidomogo-blagodiynika-rozshukuyut-chernigivski-evromaydanivtsi/)

11 січня

250. Міліція шукає кримінал проти нападників
      на помешкання активіста Євромайдану

Чернігівська міліція відкрила кримінальне провадження за фактом пошко-
дження особистого майна голови обласної організації політичної партії «Демо-
кратичний Альянс» Ігоря Андрійченка. 

Про це «Високому Валу» повідомив представник міської міліції. 
За його словами, слідча група відвідала помешкання Ігоря Андрійченка, де 10 січня о 

4:20 невідомі особи пошкодили вхідні двері та обмалювали вікна квартири. 
А раніше, 31 грудня, побили вікна. 
Цього ж разу слідчі встановили, що невідомі особи запінили монтажною піною вхідні 

двері квартири по периметру, пошкодили замок вхідних дверей та обмалювали червоною 
фарбою стіну над дверима.

На місці події експерти вилучили зразки фарби, клейкої речовини чорного кольору з 
зовнішньої сторони замка вхідних дверей та інші речові докази.

«Даний матеріал зареєстровано в Єдиний реєстр досудових розслідувань. Відкрите кри-
мінальне провадження за ч. 1 ст. 194 Кримінального кодексу України (умисне знищення 
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або пошкодження чужого майна, що заподіяло шкоду у великих розмірах), що карається 
штрафом до 50 неоподатковуваних мінімумів доходів громадян або виправними роботами 
на строк до 2 років, або позбавленням волі на строк до 3 років», – коментує подію мілі-
цейська пресслужба.

«Високий Вал»
11 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/crime/adventure/227822.html)

12 січня

251. Чернігівська делегатка про форум Євромайданів:
      влада хотіла дискредитувати захід

Ірина Черенько, чернігівська делегатка на Всеукраїнському форумі Євромай-
данів, вважає, що плітки про контрольованість заходу – це спроба влади дискре-
дитувати захід.

Про це голова молодіжної громадської організації «Центр прогресивної молоді «Апель-
син» заявила на пресконференції в обласному товаристві «Просвіта».

За її словами, всі розмови щодо провладного сценарію, за яким начебто намагалися про-
вести Перший Всеукраїнський форум Євромайданів у Харкові, – це чутки.

«Інформація про «контрольованість», яку поширювали деякі ЗМІ, – безпідставна, а її 
головна мета – дискредитувати захід», – заявила Ірина Черенько.

Крім того, через перешкоджання з боку невідомих, довелося 4 рази змінювати місце 
проведення форуму. Невідомі молодики спортивної статури, які вже отримали в народі 
назву «тітушки», намагалися зірвати захід і вчиняли різні провокації.

Як зазначила чернігівська делегатка, врешті-решт форум відбувся у приміщенні місце-
вого храму.

На ньому понад 120 делегатів прийняли резолюцію (нижче наведено повний текст доку-
менту), в якій констатували наявність у країні гострої суспільно-політичної кризи, намітили 
основні цілі об’єднання народу й перелічили основні вимоги.

Серед них, зокрема, усунення від влади нинішніх узурпаторів та недопущення узурпації 
влади в майбутньому шляхом створення громадянських механізмів, важелів прямого наро-
довладдя та розвитку самоврядування.

Крім того, делегати підтримали вимоги відставки Уряду та Президента України, достро-
кових виборів Верховної Ради України, припинення переслідувань учасників протестів і 
звільнення політв’язнів.

Також учасники заходу вимагають ефективного розслідування всіх випадків насиль-
ства, перевищення влади та зловживання нею, притягнення винних до відповідальності та 
забезпечення компенсації жертвам насильства.

Нагадаю, 12-13 січня у Харкові відбувся Перший Всеукраїнський форум Євромайданів, 
делегатами від Чернігова на якому були голова МГО «ЦПМ «Апельсин» Ірина Черенько та 
керівник Чернігівської обласної організації політичної партії «Демократичний Альянс» Ігор 
Андрійченко.

Резолюція Першого Всеукраїнського форуму Євромайданів України

Форум констатує: в Україні розвивається гостра суспільно-політична криза. Влада пере-
слідує активістів громадського опору та ігнорує наймасовіші протести громадян. Бізнесо-
во-політичні клани узурпують владу в Україні.

Спираючись на вимоги учасників протестів на майданах України та маючи намір об’єд-
нати Український народ, керуючись статтею 5 Конституції України, Форум Євромайданів 
ставить собі за мету:
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Усунути від влади нинішніх узурпаторів та не допустити узурпації влади у майбутньому 
шляхом створення громадянських механізмів, важелів прямого народовладдя та розвитку 
самоврядування.

Форум підтримує вимоги відставки Уряду та Президента України, дострокових виборів 
Верховної Ради України, припинення переслідувань учасників протестів, звільнення по-
літв’язнів, ефективного розслідування усіх випадків насильства, перевищення влади та 
зловживання нею, притягнення винних до відповідальності та забезпечення компенсації 
жертвам насильства.

Форум не створює жодних організаційних надбудов та вертикально інтегрованих струк-
тур над рухом Євромайданів.

Форум затверджує спільні принципи та організаційні механізми для досягнення таких 
цілей:

1. Горизонтальна координація та взаємодія усіх Євромайданів України.
2. Взаємодія для реалізації акцій та заходів, які ініціюються активістами Євромайданів; 

підтримка конструктивних пропозицій учасників Євромайданів щодо усунення узурпаторів 
від влади.

3. Створення на базі київського Майдану навчально-тренінгового центру для громад-
ських активістів, делегованих Євромайданами всієї України.

4. Створення мережі колективного самозахисту та оборони на базі матеріалів, напра-
цьованих робочою групою Форуму.

5. Залучення фінансових та матеріальних ресурсів та їх використання базувати на прин-
ципах децентралізації, прозорості, безпеки та бюджетування.

6. Закликати до мобілізації митців та громадських авторитетів і утворити мобільні групи 
для виступів на майданах України.

7. Започаткувати співпрацю між окремими майданами у формі побратимства для взаєм-
ної допомоги.

8. Об’єднати зусилля Євромайданів для досягнення максимального інформаційного 
ефекту в протидії інформаційній війні проти майданів.

9. Регулярно і публічно інформувати учасників акцій про події на інших Євромайданах.
10. У складі Євромайданів створити постійно діючі структури, відповідальні за організа-

цію громадянської освіти учасників.
11. Розповсюдити освітню та інформаційну активність за межі Євромайданів.
Форум прийняв за основу план дій, розроблений у робочих групах по пунктах порядку 

денного і доручає робочим групам продовжити роботу з доопрацювання і втілення цих 
планів відповідно до напрямків. (Плани додаються).

Усім учасникам дозволяється презентувати його результати тільки в межах рішень, ух-
валених Форумом.

Ухвалено 12 січня 2014 року на Першому Всеукраїнському форумі Євромайданів у Хар-
кові.

Володимир Лисенко
для «Чернігівщина: події і коментарі»

13 січня 2014 року
(http://pik.cn.ua/7336/chernigivska-delegatka-pro-forum-evromaydaniv-vlada-hotila-diskredituvati-zahid/)

252. УМВС офіційно: Гребенюк не винен!

Офіційна позиція УМВС України в Чернігівській області.
В інтернет-виданнях області з’явилися публікації про внесення «Демократичним Альян-

сом» до «бази даних осіб, які порушують права громадян України» заступника начальника 
УМВС в Чернігівській області Едуарда Гребенюка. У них, зокрема, стверджується, що «він 
публічно 25 листопада 2013 року дав команду на знесення Євромайдану в Чернігові у 
сквері імені Попудренка і безпосередньо керував погромниками». 
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Вважаємо, що оприлюднена інформація є надуманою і безпідставною. Кінцевою метою 
публікації є піар-акція політичних сил та чергова спроба дискредитувати міліцію та її ке-
рівництво. До того ж трактування подій відбувається непрофесійно і без юридичного під-
ґрунтя. 

Ініціатори розуміють, що в даний час дуже легко критикувати міліцію і що люди, яким 
не завжди подається об’єктивна інформація компрометуючого характеру по відношенню 
до співробітників міліції, не зможуть розібратися в тій чи іншій ситуації. Такі горе-піарники 
подають інформацію однобоко, без коментарів УМВС, тільки у потрібному та вигідному їм 
ракурсі.

У засобах масової інформації області багаторазово та безпідставно висвітлювалась ін-
формація про розгін чернігівською міліцією Євромайдану в м. Чернігові 25 листопада 2013 
року.

СЗГ УМВС та керівництвом міліції області неодноразово надавалися роз’яснення, що мі-
ліція діяла згідно чинного законодавства, виконавчою службою було зачитано рішення 
суду, комунальною службою вилучено майно, ні один учасник події (яких було четверо) не 
отримав ніяких тілесних ушкоджень та в лікарню за допомогою не звертався.

Ні одна політична сила не прокоментувала слово «брутальний» розгін, що стосуєть-
ся чернігівського Євромайдану, бо насправді ніякого брутального знесення та розгону не 
було. Ці категоричні терміни використовувалися лише для того, щоб підігріти протестні 
настрої людей та заставити вийти на площу. 

Коментуючи зміст листівки «Кат чернігівців», спрямованої проти заступника начальни-
ка УМВС в Чернігівській області полковника міліції Гребенюка Едуарда Миколайовича, де 
стверджується, що він «особисто керував розгоном чернігівського Євромайдану 25 листопа-
да 2013 року», а також повідомлення ряду інтернет-ресурсів про внесення Гребе нюка Е. М. 
до «бази даних осіб, які порушують права громадян України», складеної «Демократичним 
Альянсом», вважаємо, що ці факти є черговою спробою дискредитації керівництва УМВС в 
Чернігівській області. 

Автори листівок дуже добре розуміють, що Гребенюк Е. М. не має повноважень давати 
вказівку суду, судовим виконавцям та комунальним службам, але свідомо вводять в оману 
мешканців міста та області, щоб підняти слабкий рейтинг своєї політичної сили. 

Що стосується мешканців міста та області, керівництво УМВС висловлює вдячність лю-
дям за порозуміння і співпрацю. Новорічні та різдвяні свята пройшли без грубих порушень 
громадського порядку.

Міліція захищає права та свободи громадян та охороняє громадський порядок. Керів-
ництво УМВС запевняє, що ніякі провокації та спроби дискредитації співробітників міліції не 
вплинуть на якість роботи правоохоронців. 

СЗГ УМВС України в Чернігівській області 
«Сіверщина»

12 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/umvs_oficijno_grebenjuk_ne_vinen/2014-01-12-13756)

14 січня

253. Створена обласна організація ВО «Майдан»
13 січня на Чернігівському Євромайдані було прийнято рішення про створення 

обласної організації ВО «Майдан». Про це повідомив голова Чернігівської облас-
ної організації ВО «Батьківщина» Олександр Кодола.

Оргкомітет організації, який з грудня 2013 року працює в складі обласного штабу на-
ціонального спротиву, запропонував персональний склад координаційної ради обласної 
організації в кількості 28 осіб. 
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Під час обговорення на мітингу одна кандидатура не була підтримана. Таким чином, 
рада обласної організації була обрана в складі 27 осіб. Також було прийнято рішення, що 
рада організації відкрита для всіх громадських організацій та громадських діячів, що мають 
бажання долучитися до боротьби з кримінальними окупантами, боротьби за свої права і 
свободи, за гідне європейське майбутнє для своїх дітей та для всієї України.

Сьогодні, 14 січня, на своєму засіданні рада обласної організації обере склад президії 
та прийме рішення щодо подальших дій, формату та плану роботи на найближчий період.

У Чернігові до складу ВО «Майдан» побажали долучитися вже більше 300 осіб.
«Чернігівщина: події і коментарі»

14 січня 2014 року
(http://pik.cn.ua/7338/stvorena-oblasna-organizatsiya-vo-maydan/)

254. Круглосуточную палатку Евромайдана в Чернигове 
      уберут сегодня

В Чернигове сегодня, 14 января, свернут круглосуточную палатку Евромайда-
на, которая была установлена в сквере имени Попудренко в качестве обществен-
ной приемной народного депутата.

Об этом УНИАН сообщил руководитель областной организации ВО «Батькивщина» Алек-
сандр Кодола.

По его словам, соответствующее решение принято сегодня во время проведения учре-
дительного заседания совета областной организации ВО «Майдан». Кодола отметил, что в 
круглосуточной палатке сейчас нет необходимости.

«Палатку сегодня снимем, но Евромайдан в Чернигове останется на том же месте в 
сквере имени Попудренко. Во время вечерних митингов будем развертывать временные 
палатки, которые будем забирать после их окончания», – сказал Кодола.

Он также отметил, что в Чернигове Евромайдан ищет новые формы работы, в частности, 
в планах создание автомайдана, проведения флеш-мобов. 

Как сообщал УНИАН, 22 и 24 ноября в Чернигове общественные организации провели 
акции в поддержку евроинтеграционного курса страны и требовали подписания Соглаше-
ния об ассоциации с ЕС. 23 ноября участники акции установили палатку и объявили акцию 
бессрочной.

25 ноября в Чернигове около 12:00 государственные исполнители вместе с представи-
телями коммунальных служб при поддержке милиции снесли Евромайдан, расположенный 
в сквере имени Попудренко, вблизи Красной площади.

2 декабря в Чернигове был создан областной штаб национального сопротивления, в со-
став которого вошли представители областных организаций ВО «Батькивщина», ВО «Сво-
бода», партии «УДАР», местных общественных организаций, студенческая молодежь. В 
этот же день в сквере имени Попудренко установлена палатка-приемная народного депу-
тата Украины от ВО «Свобода» Руслана Марцинкива, такая же палатка установлена в ка-
честве приемной нардепа от ВО «Батькивщина» Валерия Дубиля. Участники Евромайдана 
в Чернигове собираются почти каждый вечер.

29 января одну из палаток черниговского Евромайдана ВО «Свобода» перевезла в сто-
лицу.

10 января на черниговском Евромайдане начал деятельность «Открытый университет» 
как площадка, где будут проходить учебно-просветительские и культурные мероприятия, 
дискуссии и обмен мнениями, как территория развития гражданского общества.

УНИАН
«Чернігівщина: події і коментарі»

14 січня 2014 року
(http://pik.cn.ua/7350/kruglosutochnuyu-palatku-evromaydana-v-chernigove-uberut-segodnya/)
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255. Чернігівський «Майдан» утворив раду і президію
      та зняв намет

У Чернігові пройшли установчі збори обласної організації ВО «Майдан». До ради ввійш-
ли 27 представників партій та громадських організацій, прізвище одного з кандидатів було 
вилучено під час оголошення списку на чернігівському Євромайдані.

Засідання ради здійснило всі необхідні формальні процедури для утворення обласної 
організації ВО «Майдан». Обрано персональний склад президії в кількості 7 осіб.

До складу президії обрано Олександра Бондарева, Олександра Кодолу, Віктора Лазаря, 
Євгенія Малецького, Василя Чепурного, Павла Юцевича, Олексія Коржа.

Уповноваженим координатором обласної організації на перші 6 місяців обрано громад-
ського діяча Олександра Бондарева. 

Також було прийнято рішення, що рада організації відкрита для всіх громадських орга-
нізацій та громадських діячів, що мають бажання долучитися до боротьби. 

Постійний намет на Красній площі було вирішено зняти, оскільки він виконав свою мобілі-
заційну функцію. На брифінгу члени президії розповіли, що боротьба переходить в інші фор-
ми боротьби і намет буде виставлятися за необхідності. Сам же Євромайдан у Чернігові не 
припиняється, а набуватиме нових форм проведення, як, наприклад, Вільний університет.

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

15 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/chernigivskij_majdan_utvoriv_radu_i_prezidiju_ta_znjav_

namet/2014-01-15-13764)

256. У Чернігові утворено обласну організацію ВО «Майдан» 
     та обрано координатора

Сьогодні в Чернігові було проведено установчі збори обласної організації ВО «Майдан».
Під час засідання було обрано персональний склад координаційної ради обласної ор-

ганізації у кількості 28 осіб та президію, було створено 9 комісій. Координатором обласної 
організації було обрано громадського діяча Олександра Бондарева.

Також було прийнято рішення, що рада організації відкрита для всіх громадських орга-
нізацій та громадських діячів, що мають бажання долучитися до боротьби з кримінальною 
владою, боротьби за свої права і свободи, за гідне європейське майбутнє для своїх дітей 
та для всієї України.

До організації увійшли представники політичних партій ВО «Батьківщина», ВО «Свобо-
да», УДАР, НРУ, УРП.

У Чернігові до складу ВО «Майдан» побажали долучитися вже більше 300 осіб.

Рада громадської організації «Чернігівський обласний осередок «Всеукраїн-
ського об’єднання «Майдан»:

1. Андрійченко Ігор Володимирович
2. Бабчук Ірина Василівна
3. Березинець Ірина Геннадіївна
4. Бондарев Олександр Анатолійович
5. Варнакова Олена Юріївна
6. Демиденко Олександр Сергійович
7. Ємець Руслан Радмірович
8. Жимолостнова Світлана Кузьмінічна
9. Журман Сергій Миколайович
10. Йовенко Вадим Олексійович
11. Катеринчук Іван Петрович
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12. Кодола Олександр Михайлович
13. Корж Олексій Олексійович
14. Лазар Віктор Леонідович
15. Лисак Михайло Васильович
16. Лобосок Володимир Петрович
17. Лубенцов Костянтин Володимирович
18. Малецький Євгеній Валерійович
19. Пій Олексій Вікторович
20. Поліщук Володимир Андрійович
21. Сарана Валерій Юрійович
22. Скрипка Дмитро Васильович
23. Ступак Володимир Федорович
24. Француз Олексій Володимирович
25. Чепурний Василь Федорович
26. Юцевич Павло Олександрович
27. Яхимович Георгій Валентинович

Президія ради:
1. Бондарев Олександр
2. Кодола Олександр
3. Лазар Віктор
4. Малецький Євгеній
5. Чепурний Василь
6. Юцевич Павло
7. Корж Олексій

«Чернігівський монітор»
14 січня 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/18812)

257. У пошуках Хтося, який має виконувати
 
«Майдан з погляду громадськості» – такою була тема розмови в пресклубі 

«Просвіта», на яку організатор – голова обласної організації Василь Чепурний – 
запросив Ірину Черенько, керівника молодіжної організації «Апельсин», Костян-
тина Іванова, президента регіональної торгово-промислової палати, Валерія Са-
рану, першого голову Чернігівської крайової організації Народного Руху України.

Василь Чепурний: «Світ не розуміє українського Майдану: Європа не йме віри, що ми 
так хочемо у Європу, а Росія не вірить, що після розгону пари сотень студентів виходять 
тисячі, після жорсткого побиття тисяч – виходить мільйон. Український Майдан – це не 
єгипетська площа Тахір і, слава Богу, не китайська Тяньаньмень. Я порівнюю із польською 
«Солідарністю». І коли ми сьогодні нарікаємо, що так швидко не вирішилася справа Май-
дану, то згадаймо, що тільки активна фаза польської «Солідарності» тяглася 16 місяців! 
І схожості дуже багато, навіть щодо участі церкви. Зрештою, як їхня «Солідарність» була 
зовсім не профспілковим рухом, так і наш Майдан є зовсім не одним лиш європрагненням. 
Ми вийшли за свободу і гідність! 

«Інформація про «контрольованість» харківського форуму Євромайданів, – безпідстав-
на, а її головна мета – дискредитувати захід», – заявила Ірина Черенько.

Крім того, через перешкоджання з боку «тітушок», довелося 4 рази змінювати місце 
проведення форуму. Невідомі молодики спортивної статури намагалися зірвати захід і вчи-
няли різні провокації. Як зазначила чернігівська делегатка, врешті-решт форум відбувся у 
приміщенні української церкви.  

Ірина зауважила, що Майдан – це солідарність, а не роз’єднання партійних та громад-
ських рухів. І головна його заслуга, що він відроджує Гідність. Адже ми не боремося за 
заміну поганого царя на доброго – нам необхідно змінити систему влади в Україні. 
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Валерій Сарана провів певні аналогії з Народним Рухом, який також починався як гро-
мадське об’єднання, куди входили люди різних ідеологічних уподобань. Перевернута ма-
шина з ковбасами у різдвяний вечір сколихнула людей, і в Чернігові почалася «ковбасна 
революція». Та машина стала символом ненависті до несправедливості. Зараз Майдан та-
кож стоїть за гідність української людини. 

Костянтин Іванов переконаний, що хоч ми й молода держава в сенсі політичних тра-
дицій, але Майдан – в руслі європейської традиції боротьби за свободу. Як і під час «ков-
басної революції», вулиця стала каталізатором суспільних змін. Сьогодні говорилося про 
олігархічний капіталізм, побудований в Україні, – ні, це неофеодалізм. Нема парламенту, а 
є феодал зі своїми слугами. Майдан же фактично вимагає укладення суспільного договору 
між народом і владою. 

Костянтин Іванов запропонував бандитів називати бандитами – тих, як б’ють народних 
депутатів, які штурмують храми. А українське суспільство довело, що має здорову основу, 
вміючи розрізняти чорне і біле. 

Певний скепсис щодо Майдану висловив Сергій Жигінас, який представлений був гро-
мадським активістом. Мовляв, є багато сценаріїв що робити далі, але нема того Хтося, який 
має їх виконувати. Йому заперечив керівник Федерації історичного фехтування Геннадій 
Обушний: «У Шестовиці свого часу стояв варязький «Беркут», який 300 років зводив ра-
хунки з чернігівським хлопцями. Але ми, організовуючи фестивалі в Шестовиці, не вдаємо-
ся в політику. Проте тепер довелося вибрати – мовчати чи діяти». 

«Далі буде!» – оптимістично пообіцяв голова обласного товариства «Просвіта» імені 
Т. Шевченка Василь Чепурний.

  Марко ХАРКО
«Сіверщина»

14 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/u_poshukakh_khtosja_jakij_mae_vikonuvati/2014-01-14-13762)

15 січня

258. До ради чернігівського «Майдану» обрано ще чотирьох 
     активістів, п’ятого – засвистали

До координаційної ради обласної організації Всеукраїнського об’єднання «Майдан», яка 
складалася з 27 громадських і політичних діячів, обрано ще чотирьох активістів.

Новими членами ради стали: журналіст і громадський діяч Олександр Ясенчук, пред-
ставник активної молоді Сергій Воробйов, депутат обласної ради, головний отаман корпусу 
«Відродження» Юрій Богомолець і представник студентства Дмитро Житник.

За їхні кандидатури присутні на вечірньому мітингу в сквері імені Попудренка проголо-
сували майже одностайно, лише один громадянин утримався.

Пропозицію щодо п’ятого кандидата, Анатолія Атрошенка, батька народного депута-
та, члена фракції Партії регіонів Владислава Атрошенка, зустріли криками «Ганьба!» та 
свистом.

Йому закидали «неналежне виховання сина», який «задля збереження власного бізне-
су» перейшов з «помаранчевого» табору до прихильників провладної партії.

За пропозицією координатора обласного осередку ВО «Майдан» Олександра Бонда-
рева, було знайдено компроміс. Анатолій Атрошенко буде виконувати обов’язки члена 
координаційної ради тимчасово, а остаточне рішення щодо членства буде прийнято за 
результатами його роботи.

«Чернігівщина: події і коментарі»
15 січня 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/18832)
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259. Батько регіонала ввійшов у раду «Майдану»

На традиційному Євромайдані в Чернігові присутні схвалили включення до 
складу ради Чернігівської обласної організації ВО «Майдан» Анатолія Атрошенка.

Анатолій Федорович – активний учасник чернігівського і київського майданів, свідомий 
прихильник української національної ідеї. 

Інтрига ж полягає в тому, що цей активіст Майдану є батьком народного депутата Вла-
дислава Атрошенка, який є членом фракції Партії регіонів і при голосуванні за відставку 
уряду Азарова утримався. 

Звісно, батько й син можуть мати відмінні політичні погляди. Проте, враховуючи кри-
тику на чернігівському Євромайдані, Анатолія Атрошенка обрано в.о. члена ради обласної 
організації ВО «Майдан». 

Також схвалено включення до ради журналіста і громадського діяча Олександра Ясен-
чука, представника активної молоді Сергія Воробйова, депутата обласної ради, головно-
го отамана корпусу «Відродження» Юрія Богомольця і представника студентства Дмитра 
Житника.

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

15 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/batko_regionala_vvijshov_u_radu_majdanu/2014-01-15-13765)

260. Кабан – на Євромайдан!

Чернігівець Володимир Коваленко зарізав кабана і повіз свіжину на столичний 
Євромайдан. 

За рік кабан набрав близько 250 кілограмів. 
У Олександрівці Володимир тримає ціле господарство, до свіжини він натер банку до-

машнього хрону і має намір пригостити хлопців від душі.
В автивці з гостинцями для Євромайдану багато й іншої смакоти.
Докладніше – у сюжеті телеканалу «Дитинець».

«Високий Вал»
15 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/ukraine/227885.html)

16 січня

261. Вулицями Чернігова блукають «тітушки»

Відучора в Чернігові знову з’явилися дещо призабуті персонажі – «тітушки». 
Чималий їх загін у півсотню осіб спостерігався в центрі міста біля магазину «Еко-
ном-маркет», де вони отоварювалися спиртним та закускою, подальший їхній 
шлях пролягав через арку до внутрішнього дворику. Попередньо обслуговува-
лись у банкоматі сусідньої банківської установи.

У попередні фази існування провладного Майдану з Чернігова вирушали десятки ав-
тобусів з бюджетниками та найманцями. Тоді плата складала близько 300 гривень. Нині, 
як повідомляють знайомі, добові складають 200 гривень. Окрім найманців, на провладний 
Майдан вирушили автобуси з бюджетниками з районів.
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Сьогодні на Євромайдані спостерігається активізація дій «тітушок».
Подробиці у сюжеті 5 каналу.

«Північний Вектор»
«Чернігівщина: події і коментарі»

16 січня 2014 року
(http://pik.cn.ua/7395/vulitsyami-chernigova-blukayut-titushki/)

262. Наїлися пайків від Атрошенка? Отримуйте!

Депутати з фракції Партії регіонів з Чернігівщини Владислав Атрошенко та Іван 
Куровський сьогодні, 16 грудня, підтримали сумнозвісний закон «Про внесення 
змін до Закону України «Про судоустрій і статус суддів» та процесуальних зако-
нів щодо додаткових заходів захисту безпеки громадян № 3879.

Ці відомості зафіксовані на сайті Верховної Ради України.
Також підтримав цей проєкт закону і позафракційний Ігор Рибаков (виборчий округ 

№ 207) та Віктор Губар з КПУ.
Водночас інший регіонал з Чернігівщини Микола Рудьковський не голосував за цей закон.
Опозиційні нардепи з Чернігівщини Валерій Дубіль (ВО «Батьківщина»), Олег Ляшко 

(«Радикальна партія»), Сергій Аверченко («УДАР»), Руслан Марцинків (уповноважений 
фракції ВО «Свобода» в Чернігівській області) не підтримали цього закону.

Цей закон повертає в Україну сталінські 1937 роки.
Ось деякі його норми:
Згідно з Законом, Кримінальний кодекс України був доповнений статтею 151 «Наклеп». 
Під наклепом автори (регіонали Вадим Колесніченко та Володимир Олійник) розуміють 

«умисне поширення завідомо недостовірних відомостей, що ганьблять честь і гідність іншої 
особи». 

У якості покарання передбачено «штраф до п’ятдесяти неоподатковуваних мінімумів 
доходів громадян або громадські роботи на строк до двохсот годин, або виправними робо-
тами на строк до одного року».

Окремим пунктом виділено «наклеп у творі, що публічно демонструється, в засобах ма-
сової інформації або в мережі «Інтернет», а так само вчинений особою, раніше судимою за 
наклеп».

Таке порушення карається штрафом «від п’ятдесяти до трьохсот неоподатковуваних мі-
німумів доходів громадян або громадськими роботами на строк від ста п’ятдесяти до двох-
сот сорока годин, або виправними роботами на строк до одного року». 

У той же час наклеп, поєднаний з обвинуваченням у вчиненні тяжкого чи особливо тяж-
кого злочину, тепер може каратися виправними роботами на строк від одного до двох років 
або обмеженням волі на строк до двох років. 

Крім того, тепер рух в автоколонах з більш ніж 5 авто без узгодження з МВС карають-
ся штрафом від сорока до п’ятдесяти неоподатковуваних мінімумів доходів громадян або 
позбавленням права керування транспортними засобами на 1-2 роки з вилученням транс-
портного засобу. 

Крім того, участь у масових акціях «у масці, шоломі або з використанням інших засобів 
чи способів маскування» тягне за собою накладення штрафу чи адмінарештом. Встанов-
лення під час них «малих архітектурних форм» без дозволу МВС каратиметься схожим 
чином. 

Наклеп (умисне поширення завідомо недостовірних відомостей, що ганьблять честь і 
гідність іншої особи), який поширюють в інтернеті, «карається штрафом від п’ятдесяти до 
трьохсот неоподатковуваних мінімумів доходів громадян або громадськими роботами на 
строк від ста п’ятдесяти до двохсот сорока годин, або виправними роботами на строк до 
одного року». 

За блокування будівель чи споруд, що забезпечують діяльність органів державної влади 
і об’єднань громадян, можуть карати в’язницею строком до п’яти років.



171

За незаконне збирання, зберігання чи поширення конфіденційної інформації про суддю, 
його близьких родичів чи членів сім’ї, а також образу чи вчинення тиску на суддю тепер можна 
отримати штраф від трьохсот до п’ятисот неоподатковуваних мінімумів чи два роки в’язниці.

Максимальна санкція за аналогічні дії щодо працівника правоохоронного органу та його 
родичів і сім’ї – арешт на строк до шести місяців. 

Також Рада прийняла закони «Про внесення змін до деяких законодавчих актів україни 
щодо відповідальності за вчинення адміністративних правопорушень під час проведення 
футбольних матчів» (№3837) і «Про внесення змін до деяких законодавчих актів Украї-
ни щодо відповідальності за вчинення адміністративних правопорушень для забезпечення 
безпеки дорожнього руху, зареєстрованих в автоматичному режимі (№3855). 

Також у «прийнятому» більшістю законі регіоналів Вадима Колесніченка та Володимира 
Олійника громадські організації, які отримують закордонні кошти, оголосять іноземними 
агентами. Відповідна стаття буде додана до Податкового кодексу. 

Громадське об’єднання вважатиметься «іноземним агентом», якщо воно отримує для за-
безпечення своєї діяльності кошти або майно від іноземних держав, їх державних органів, 
неурядових організації інших держав, міжнародних неурядових організацій чи іноземних 
громадян, «а також бере участь, в тому числі в інтересах іноземних джерел, в політичній 
діяльності на території України».

Об’єднання визнається таким, що бере участь у політичній діяльності, якщо воно бере 
участь в організації та проведенн і політичних акцій, «які мають на меті вплив на прийнят-
тя рішень державними органами, зміну визначеної ними державної політики, а також для 
формування думки суспільства у вказаних цілях». 

«Іноземні агенти» будуть оподатковуватись інакше, ніж неприбуткові організації, та му-
ситимуть у назві вказувати свій «агентський статус».

Пропагувати свою діяльність та продукцію вони зможуть лише вказавши, що вони є 
«іноземними агентами».

«Іноземні агенти» мають щомісяця подавати звіти «до уповноваженого органу з питань 
реєстрації» щодо персонального складу керівних органів, а також інформацію про обсяг кош-
тів чи іншого майна, отриманих з іноземних джерел, про заплановані цілі їх використання та 
фактичне використання, про заплановані програми діяльності та про фактичну діяльність.

Про свою діяльність «агенти» муситимуть щокварталу повідомляти в ЗМІ, у тому числі в 
офіційній пресі («Голос України» чи «Урядовий кур’єр»). 

Новий закон ще має бути підписаний головою Верховної Ради та Президентом України.
«Чернігівщина: події і коментарі»

16 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/najilisja_pajkiv_vid_atroshenka_otrimujte/2014-01-16-13769)

263. Україна залишилася без парламенту

16 січня 2014 року в Україні за допомогою ст. 37 Регламенту ВРУ і групи «235» фактично 
відбувся комуно-бандитський переворот.

Верховна Рада України як парламент припинила своє існування.
При такій ситуації та цій владі проведення будь-яких виборів в Україні, зокрема прези-

дентських, є лише засобом легалізації злочинної влади заколотників.
Український народ нахабно, по-більшовицьки позбавлено можливості в конституційний 

спосіб впливати на дії влади. 
У яку Європу можна йти, коли в країні встановлена бандитська диктатура?
Україні реально загрожує втрата незалежності і розшматування нащадками ЧК-ОГПУ-

НКВД-МГБ-МВД-КГБістів на маріонеткові регіональні утворення на зразок ПРіднєстров’я. 

Слава Україні! 
Сергій СОЛОМАХА

«Сіверщина»
16 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/ukrajina_zalishilasja_bez_parlamentu/2014-01-16-13767)
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264. Чернігів: На Євромайдані вітали зі старим 1937 роком!

Повернення до репресій 1937 року – так оцінили чернігівські євромайданівці 
закони, ухвалені Верховною Радою України на засіданні 16 січня 2014 року. 

«Вітаю вас з 1937 роком!» – чулося серед 60 українських патріотів, які вийшли сьогодні 
до скверу імені Миколи Попудренка.

Чернігівські активісти оприлюднили основні положення, які сьогодні наприймали депу-
тати-регіонали разом з комуністами у Верховній Раді.

Якщо комуністам, традиції яких ідуть від післяреволюційного червоного терору у 20-х 
і 30-х роках минулого століття, уже ніхто не дивується, то регіоналам, які кілька місяців 
тому кликали нас до Євросоюзу, залишається тільки дивуватися. Комуністи і регіонали – 
близнюки-браття.

Нижче розміщені основні тези: що буде з громадянами України, коли Президент підпише 
проголосовані сьогодні, м’яко кажучи, закони. Голова Верховної Ради уже «підмахнув» ці 
документи.

Це буде той фашизм, яким так лякали нас регіонали. Адже жодна людина і пікнути не 
зможе на захист своїх прав. Це називається фашизм в дії.

«Високий Вал»
16 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227903.html)

17 січня

265. На майдані... революція іде

Ось у 1917 році революційні маси чітко знали, що і як робити: ініціювали утво-
рення різних совєтов (від рабочіх, крестьян, солдат, матросов, казаков) по усіх 
усюдах.

Українці також не пасли задніх – утворили в Києві Центральну раду. На місцях 
утворити нічого подібного, на жаль, не встигли чи не змогли. Може, тому тоді й 
не перемогли...

До речі, могли б назвати Центральну раду і Координаційною радою Майданів?
Пригадуєте, панове радянського вишколу, як у Павла Тичини: 

На майдані коло церкви революція іде!
– Хай чабан! – усі гукнули, – за отамана буде.

 
А далі, в ніч 25-26 жовтня 1917 року (за старим юліанським календарем), столічний так 

званий «ревком» (революційний комітет) усунув (заарештував) ліберальний Тимчасовий 
уряд, який ніхто не хотів захищати, під приводом того, що він може сфальсифікувати ви-
бори в Учрєдітєльноє собраніє, призначене на 7 листопада за старим календарем. Після 
чого на Всеросійському з’їзді начебто представників усіх місцевих савєтов прийняли попу-
лістську передвиборчу програму, зокрема о «мірє» без анексій і контрибуцій, а, головне: 
фабрики – рабочім, землю – крестьянам... Але потім банально програли вибори...

Тому ініціатори жовтневого перевороту, більшовики, за допомогою цих самих совєтов на 
місцях просто усунули чинну владу на більшій частині колишньої Російської імперії.

А що робити? Тільки близько 25% виборців підтримали більшовиків з їхніми самочинни-
ми савєтами.

Отож законно вибране Учрєдітельноє собраніє 5 (18) січня 1918 року просто розігнали.
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Але це вже інша історія. Кривава історія з мільйонами жертв на утримання завойованої 
влади будь-якими засобами: так звана громадянська війна, інтервенція, національно-ви-
звольні змагання. 

Хто ж буде терпіти владу, яку підтримує менше чверті виборців?!..
До речі, на теренах України більшовиків на виборах в Учрєдітєльноє собраніє підтрима-

ло тоді лише 10% виборців, які взяли участь у голосуванні. 
Як казав класик: учитися, учитися і ще раз учитися... 

Сергій Соломаха
 «Сіверщина»

17 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/na_majdani_revoljucija_ide/2014-01-17-13780)

19 січня

266. Атрошенко: «Я не голосував за абсурдний закон
     5-ти автомобілів»

Депутат Верховної Ради України від Чернігова, Ріпкинського і Черніговського 
районів Владислав Атрошенко заявив, що не голосував за абсурдні закони, в тому 
числі і про 5 автомобілів. Тому найближчими днями відкличе свій голос, який 
йому приписали. 

Про це він заявив в ексклюзивному інтерв’ю «Високому Валу» 19 січня близько 15 години. 
«Я ознайомлюся, почитаю ці закони і відкличу свій голос», – сказав він.
За його словами, він підтримав бюджет без обговорення, так як була ухвалена його по-

правка і виділено 10 мільйонів на будівництво дитячого садка. 
«Після бюджету я проголосував за поіменне голосування про включення до порядку 

денного проєкту Закону про внесення змін до Закону України «Про усунення негативних 
наслідків та недопущення переслідування та покарання осіб з приводу подій, які мали міс-
це під час проведення мирних зібрань» (№3893) і за цей законопроєкт в цілому. Це ще два 
голосування», – сказав він.

За словами Владислава Атрошенка, ніяка нормальна людина, маючи на руках текст 
законопроєкту не змогла проголосувати за ті абсурдні закони про автомобілі, каски і тому 
подібне, які тепер приписують депутатам. Тому єдиний вихід – це письмове відкликання 
голосів. 

Атрошенко додав, що він письмово не підтверджував ніде своє голосування, як про це 
в інтерв’ю засобам масової інформації заявив лідер фракції Партії регіонів Олександр Єф-
ремов.

Народний депутат від Чернігівщини також повідомив, що, на відміну від першого строку 
свого депутатства у 2002-2005 роках, він більше став працювати в окрузі. Він тоді вважав, 
що варто обрати Ющенка Президентом і життя стане кращим для виборців. Не стало.

«Учора, в суботу, я побував у Ріпках. Половина району – пенсіонери. Частина їх так і не 
дочекалася нормального життя. Учора постало питання: нема грошей на очищення вулиць 
від снігу. Усі тільки руками розводять. Я сказав: вулиці будуть чиститися, кошти будуть», 
– сказав Атрошенко. 

Після розмови з депутатом стало зрозуміло, що у нас не тільки опозиційних депутатів 
«разводят как котят», навіть тверезі голови у провладній фракції побачили, що їм припи-
сали те, чого вони не робили.

«Високий Вал»
19 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227942.html)
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267. Для чого нам потрібне право на вільне проведення 
публічних протестів?

В Україні знищено усі незалежні, непровладні ЗМІ (зразок нищення – газета 
«Сіверщина»). А незалежних справедливих судів у нас ніколи і не було.

Тож українціям залишається лише одна мирна форма захисту своїх прав – 
публічні протести ПРоти свавілля і несправедливості влади.

Давно відомо, що будь-яка влада нахабніє і гребе тільки під себе і своїх холуїв, якщо 
вона впевнена, що усі спроби публічного протесту, доведених до відчаю від несправедли-
вості влади людей, будуть придушені силою. 

Зміни персоналій нічого не змінюють у цій авторитарній системі диктатури влади. 
Чи був у нас хоч колись вибір? 
Судіть самі. 
У 2004 році і пізніше тільки в Чернігівській області: НСНУ очолював нардеп В. Атрошен-

ко, СПУ – нардеп М. Рудьковський, БЮТ – нардеп І. Куровський. 
Усі вони були нардепами мажоритарниками-самовисуванцями від Чернігівщини у 

2012 році.
Сьогодні вони плідно «вкалують» на розбудову диктатури в лавах фракції Партії 

регіонів.
Слава Богу, що американці свого часу були УСІ ОЗБРОЄНІ! Тому сьогодні не так вже 

багато тих, хто у США з влади чи бандитів наважується ризикувати своєю дупою, щоб 
безкарно творити «безпрєдєл» навіть над одним пересічним американським громадя-
нином? 

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

19 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/dlja_chogo_nam_potribne_pravo_na_vilne_provedennja_publichnikh_

protestiv/2014-01-19-13782)

20 січня 

268. Чернігів, вставай!

Обласний штаб національного спротиву закликає чернігівців сьогодні, 20 січ-
ня, прийти на Красну площу для висловлення протесту проти диктаторських за-
конів 16 січня та проти кровопролиття, влаштованого владою регіоналів і кому-
ністів у Києві. 

Повідомляє пресслужба обласного штабу національного спротиву.
Штаб планує мирну акцію протесту під обласною державною адміністрацією, міською 

радою, приймальною народного депутата Владислава Атрошенка – члена фракції Партії 
регіонів, який голосував за закони 16 січня, офісом Партії регіонів, прокуратури та УМВС.

Збір учасників ходи о 17 годині. Початок мітингу о 18 годині.
Штаб вітає каски, маски, національні прапори, рух автомашин колонами більше 5 та інші 

ненасильницькі форми спротиву. 
«Високий Вал»

20 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/227948.html)



175

269. Суд зобов’язав прокуратуру розслідувати
      розгін Євромайдану

17 січня 2014 року колегія Апеляційного суду Чернігівської області в складі 
судів Щербакова О.С., Демченка О.В., Карнауха А.С. задовільнила апеляційну 
скаргу голови правління Чернігівської міської молодіжної громадської організації 
«Центр прогресивної молоді «Апельсин» Черенько І.Г. та зобов’язала прокура-
туру м. Чернігова «внести відповідні відомості, зазначені у заяві Черенько І.Г. 
про кримінальне правопорушення щодо можливих протиправних дій працівників 
міліції та грабежу до Єдиного реєстру досудових розслідувань та розпочати досу-
дове розслідування подій 25 листопада 2013 року в місті Чернігові».

Того дня за участю спецпідрозділу чернігівського «Беркуту» було брутально знищено 
майно молодіжної організації «Апельсин», інших організацій, що знаходилось у сквері імені 
Попудренка після проведеної напередодні мирної громадської акції «Чернігів обирає ЄС!». 

Пізніше такі акції, що відбувалися по всій Україні на підтримку євроінтеграції, отримали 
назву «Євромайдан». 

Як не дивно, під час судового засідання прокурор Потапенко В.Ю. на захист свого ві-
домства запитав у Черенько І.Г.: «Чому не було викликано оперативну групу міліції, якщо 
відбувався грабіж майна?»

І це в той час, як грабунок майна «Апельсину» забезпечували десятки силовиків під 
орудою заступника начальника управління УМВС у Чернігівській області Едуарда Гребе-
нюка.

Тож описувати абсурдність усіх дій прокуратури і слідчих суддів першої інстанції, які 
здивували навіть досвідчених суддів Апеляційного суду, не має сенсу. 

Ось список подій, що передували цьому: 
28.11.2013 р. – подання Черенько І.Г. двох заяв до прокуратури міста Чернігова про 

кримінальне правопорушення в діях працівників міліції міста щодо невиконання службо-
вою особою своїх службових обов’язки через несумлінне ставлення до них, що спричинило 
тяжкі наслідки (ч.2 ст.367 КПК) та щодо відкритого викрадення чужого майна, організова-
ною групою осіб (ч. 2 і 5 ст. 186 КПК). 

02.12.2013 р. – відмова внесення до Єдиного реєстру досудових розслідувань (лист № 
8993 – вих.13), бо начебто не містить достатніх даних, передбачених ч. 5 ст. 214 КПК, яку 
постраждалі отримали 06.12.2013 р. 

11.12.2013 р. – звернення до прокурора міста Чернігова Карася В.М. щодо офіційного 
роз’яснення відмови внесення до Єдиного реєстру досудових розслідувань.

16.12.2013 р. – оскарження до Новозаводського районного суду відмови прокуратури.
18.12.2013 р. – ухвала Новозаводського районного суду (слідчий суддя Подалюка О.Ф.) 

про повернення скарги заявнику через неналежну територіальну приналежність прокура-
тури м. Чернігова, тобто не до Новозаводського, а до Деснянського району міста Чернігова.

23.12.2013 р. – відповідь прокурора міста Чернігова Карася В.М. щодо офіційного роз’яс-
нення відмови внесення до Єдиного реєстру досудових розслідувань (лист № 9842 – вих. 
13).

28.12.2013 р. – ухвала Деснянського районного суду (слідчий суддя Розенко В.М.) про 
повернення скарги заявнику, як такої, що подана після закінчення строку оскарження че-
рез пропущення строків оскарження.

15.01.2014 р. – оскарження ухвали Деснянського районного суду до Апеляційного суду 
Чернігівської області.

17.01.2014 р. – винесення ухвали (резолютивна частина) Апеляційного суду Чернігів-
ської області по апеляційній скарзі.

Проголошення повного тексту цієї ухвали призначено на 8 год.15 хв. 21 січня 2014 
року, у 90-річчя смерті більшовицького вождя В. Ульянова, пам’ятник якому було знищено 
мітингувальниками в Києві 8 грудня 2013 року.

Як бачимо, постраждалим знадобилося майже два місяці бюрократичної тяганини, щоб 
через суд тільки зобов’язати прокуратуру внести до Єдиного реєстру досудових розсліду-
вань та розпочати досудове розслідування по заяві постраждалих від свавілля влади.
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Символічно, що напередодні, 16 січня 2014 року, без обговорення 188 регіоналів, 32 
комуністи і 16 позафракційних депутатів ухвалили зміни до Закону України «Про усунення 
негативних наслідків та недопущення переслідування та покарання осіб з приводу подій, 
які мали місце під час проведення мирних зібрань», а наступного дня їх підписав гарант 
Конституції. Ці зміни знімають будь-яку відповідальність з силовиків за брутальні, незаконні 
дії у вчиненні ними проти мирних громадян період з 21 листопада по 26 грудня 2013 року.

Зловіщо, що цей законопроєкт було внесено 16 січня 2013 року сумнозвісним ще по 
президентських виборах 2004 року «підрахуєм» С. Киваловим і того ж дня «розглянуто» в 
7 профільних парламентських комітетах.

То чи варто сподіватися на об’єктивне розслідування подій 25 листопада 2013 року і 
притягнення винних за грабіж майна молодіжної організації «Апельсин»? 

Спалах насильства 19 січня 2014 року біля пам’ятника В.Чорноволу на вул. Грушевсько-
го засвідчив, що молодь вже не може мирно, на відміну від старшого покоління, терпіти 
наругу над собою і здоровим глуздом… 

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

20 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/sud_zobov_jazav_prokuraturu_rozsliduvati_rozgin_

evromajdanu/2014-01-20-13792)

270. Нардеп Атрошенко ще тільки буде вивчати закони,
      під якими є його підпис

Депутат Верховної Ради України від Чернігова, Ріпкинського і Черніговського 
районів Владислав Атрошенко заявив, що не голосував за абсурдні закони, в тому 
числі і про 5 автомобілів. Тому найближчими днями відкличе свій голос, який 
йому приписали.

Про це він заявив в ексклюзивному інтерв’ю «Високому Валу» 19 січня близько 15 години.
«Я ознайомлюся, почитаю ці закони і відкличу свій голос», – сказав він. Уся Україна вже 

сміється і плюється з тих законів, які офіційно проголосовані Владиславом Атрошенком, а 
він ще буде тільки вивчати їх.

За його словами, він підтримав бюджет без обговорення, тому що було ухвалено його 
поправку і виділено 10 мільйонів на будівництво дитячого садка.

Голова фракції Партії регіонів Олександр Єфремов заявив, що депутати з його фракції 
підписами підтвердили своє голосування за закони 16 січня.

Офіційний сайт Верховної Ради України підтверджує голосування за всі закони, прийняті 
незаконно 16 січня.

«Сіверщина»
20 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/nardep_atroshenko_shhe_tilki_bude_vivchati_zakoni_pid_jakimi_e_

jogo_pidpis/2014-01-20-13785)

271. Більше трьохсот чернігівців пікетували владу та офіс 
      нардепа-регіонала

На заклик обласного штабу національного спротиву більше трьохсот чернігів-
ців вийшли сьогодні на пікет. Хоча він розпочинався, коли ще не закінчився ро-
бочий день, спочатку людей було більше сотні. Коли ж підійшли до міської ради, 
стало до двохсот. А вже біля приймальні народного депутата-регіонала Владис-
лава Атрошенка чернігівців було близько трьохсот. 
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Цікаво, що всі вікна міської ради були темними: не працюють вони там уже чи що? Люди 
вимагали від міського голови Олександра Соколова вийти до них. Та, йдучи, пообіцяли в 
мегафон: «Ми ще повернемося!»

Пікет приймальні народного депутата Владислава Атрошенка, який входить до фрак-
ції Партії регіонів і його голос є під законами 16 січня, спробував «розрулити» помічник 
народного депутата, сам депутат міської ради Василь Білогура. Але йому нагадали, що 
В. Атрошенко обдурив виборців, адже балотувався як незалежний кандидат, а ставши де-
путатом, побіг у фракцію ПР. «Ганьба!» – відповіли на це люди. 

Біля міської прокуратури громадський активіст Станіслав Тавлуй нагадав, що прокура-
тура відмовила громадській організації «Апельсин» у задоволенні її вимог щодо повернен-
ня майна, відібраного судвиконавцями та міліцією на Євромайдані у Чернігові. А ось за 
носіння пов’язки (якщо нові закони вступлять у силу) можна буде отримати штраф. 

Чернігівці пропікетували також обласну державну адміністрацію, вимагаючи відставки, 
міську міліцію та продовжили мітинг на майдані. Основними промовцями були Олександр 
Бондарев, Олександр Кодола, Володимир Ступак та Ігор Андрійченко.

На заклик штабу багато чернігівців вийшли в касках та масках, протестуючи проти не-
долугих законів диктатури. Молоді націоналісти прийшли з великим барабаном, звуки яко-
го мають тримати в напрузі владу, яка не служить своєму народу.

Василь ЧЕПУРНИЙ 
«Сіверщина»

20 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/bilshe_trokhsot_chernigivciv_piketuvali_vladu_ta_ofis_nardepa_

regionala/2014-01-20-13794)

272. Чернігів: журналісти, громадськість вимагають 
      відмінити безголові закони
Журналісти і представники громадськості в Чернігові підписали звернення з 

вимогою відмінити антиконституційні закони, які були ухвалені з порушенням 
регламенту Верховної Ради. 

Це відбулося 20 січня на зібранні в пресклубі «Експертна думка». Журналісти та керів-
ники громадських організацій, профспілок були єдині в одному – в Україні відбувся фарс 
влади, який не лише обмежує права людей усупереч Конституції, а й втягує в небезпечне 
протистояння.

Нижче текст звернення, а також телесюжет наших колег із телеканалу «Дитинець».

Президенту України, головам Верховної Ради, 
Конституційного суду України, 
народним депутатам 

Відкрите звернення
Ми, представники чернігівських засобів масової інформації і електронних засобів ма-

сової комунікації, представники медіа-профспілок і громадських організацій, звертаємося 
до Президента України, голови Верховної Ради, Конституційного суду України, народних 
депутатів з вимогою визнати антиконституційними і відмінити пакет законів, прийнятий 
16.01.2014 р. Верховною Радою України з порушенням процедури голосування.

Зазначеними законами де-факто в Україні вводитися тоталітаризм та диктатура, запро-
ваджується цензура, а для журналістів електронних засобів масової комунікації впрова-
джується фактична заборона на професію. Поза законом поставлені інтернет-видання, які 
за своєю суттю не є інформаційними агенціями, оскільки не збирають інформацію з метою 
її продажу читачам чи третім особам.

Норма закону, що зобов’язує провайдерів без рішення суду за вказівкою державного 
органу відключати «екстремістські» сайти та новинні блоги, робить його антиконституцій-
ним і таким, що суперечить загальноприйнятим у цивілізованих державах нормам права.
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Крім того, абсурдний за своєю суттю закон Колесніченка-Олійника вводить кримінальну 
відповідальність за наклеп, «екстремістську» діяльність і за прямі обов’язки журналіста, 
зокрема за збирання фактично будь-якої інформації про працівників правоохоронних  
органів та суддів, що дозволить правоохоронцям залякувати і репресувати «незручних» 
журналістів та блогерів.

Цими законами фактично ліквідуються конституційні гарантії свободи слова, передбаче-
ні статтею 34 Конституції України.

Закон грубо порушує фундаментальні свободи совісті, поглядів, слова, інформації, зі-
брань, асоціацій, пересування, право власності та право на приватність, ігноруючи тим 
самим відповідні конституційні норми і статті Міжнародного пакту ООН про громадянські та 
політичні права й Конвенції про захист прав людини та основоположних свобод, а також 
статтю 22 Конституції України.

Законом Колесніченка-Олійника держава примудрилася ввести до юридичного слов-
ника негативне тавро «іноземного агента» і застосувати його до тих, хто виконує прямі 
обов’язки держави власним коштом і коштом міжнародних донорів. Таким чином, правляча 
коаліція оголосила війну громадянському суспільству.

Але ми ніколи не погодимося, щоб органи влади витісняли український народ на його 
власній землі у соціальне гетто, ще й замість виконання своїх безпосередніх зобов’язань 
перед суспільством вішали йому на шию табличку з написом «іноземний агент». Ми заяв-
ляємо, що погодження з пропонованим статусом було б з нашої сторони образою пам’яті 
борців за волю України, її відомих дисидентів і справжніх Героїв.

В усі часи Незалежності малий бізнес, який в цивілізованому світі є основою економіки, 
мусив боротися за своє існування. Саме дрібні підприємці є найбільш активною частиною 
суспільства, яка звикла відстоювати свої права на всіх рівнях, аж до тривалих акцій про-
тесту. Натепер бізнес позбавили можливості вільно та у гарантований Конституцією Украї-
ни спосіб захищати себе, створювати нові робочі місця, зрештою, відчувати себе вільними 
людьми у вільній країні! Громадські об’єднання та профспілки малого та середнього бізнесу 
не сприймають плюндрування Основного Закону України, адже ст. Конституції є статтею 
прямої дії і не потребує додаткового регулювання.

Зважаючи на це, медіа-спільнота і громадські організації Чернігівщини вимагають від 
Конституційного суду визнати підписані Президентом України Віктором Януковичем закони 
антиконституційними.

Якщо цього не станеться, гарант додержання Конституції нестиме персональну відпо-
відальність за репресії проти журналістів, громадських організацій і всього українського 
суспільства, які будуть здійснюватися на підставі цього антиконституційного закону.

Вважаємо, що саме ухвалення провладною більшістю у сумнівний спосіб цих законодав-
чих актів стали останньою краплею, що переповнили чашу терпіння українського народу. 
Тому саме влада несе всю повному відповідальності за радикалізацію суспільних настроїв 
та подій, що мали місце 19- 20 січня 2014 року на вулиці Грушевського в Києві.

Закликаємо депутатів Верховної Ради від Чернігівщини Владислава Атрошенка, Івана 
Куровського, Ігоря Рибакова, Миколу Рудьковського, чиї голоси «ЗА» вписані у згадані 
закони, не ганьбити чернігівської громади, негайно опротестувати процедуру голосування 
й відкликати свої голоси під згаданими законами. Так ви врятуєте свою честь, а Україну – 
від мороку феодальної бандитської окупації і наслідків громадського спротиву, який буде 
жорстким і нещадним впершу чергу до вас.

Слава Україні! Героям слава!

20 січня 2014 року.
 

Звернення підписали:
1. Савенок Владислав – голова Чернігівської незалежної медіа-профспілки НМПУ.
2. Павленко Сергій – власкор газети «Голос України».
3. Чепурний Василь – голова Чернігівського обласного товариства «Просвіта».
4. Соломаха Сергій – міське об’єднання «Сіверяни». 
5. Головатенко Олег – шеф-редактор інтернет-видання «Високий Вал».
6. Кордик Сергій – редактор газети «Біла хата».
7. Буров Сергій – голова громадської організації «М’АРТ».
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8. Сидорова Вікторія – журналіст медіа-центу «Моє місто».
9. Черенько Ірина – голова правління ЦПМ «Апельсин».
10. Андрійченко Володимир – голова чернігівського осередку «КВУ».
11. Бондарев Олександр – представник ЧОО ВО «Майдан».
12. Варнакова Олена – голова Чернігівської профспілки підприємців.
13. Ясенчук Олександр – редактор сайту «Північний вектор».
14. Обушний Геннадій – глова Чернігівської федерації історичного фехтування.
15. Лисенко Володимир – письменник, журналіст.
16. Савченко Роман – інтернет-сайт «Старый город».
17. Максак Геннадій – громадська організація «Поліський фонд міжнародних і регіо-

нальних досліджень».
18. Дрозд Наталія – центр «Доброчин».
19. Єдемська Віра – заступник головного редактора тижневика «Семь дней».
20. Француз Олексій – представник проекту Campus 3.0.
21. Романова Тетяна – голова ГО «Молодь демократичного альянсу».
22. Сокол Світлана – ГО «Громадська рада Чернігова».
23. Ярошенко Тетяна – депутат Новозаводської в м. Чернігові ради.
24. Мельник Олександр – депутат Чернігівської міської ради.
25. Підгорний Олександр – голова правління Чернігівського центру прав людини.
26. Анцибор Євгенія – журналіст телеканалу «Дитинець».
27. Петренко Євгеній – журналіст ТРА «Новий Чернігів».
28. Клопот Станіслав – сайт міста Чернігова «0462.ua».
29. Пущенко Павло – редактор сайту «Події і коментарі».
30. Шелковий Артем – журналіст телеканалу «Дитинець».
31. Гнип Геннадій – журналіст газети «Весть».
32. Михуля Юрій – журналіст телеканалу«Дитинець».
33. Чередняк Андрій – оператор телеканалу «Дитинець».
34. Домоцький Борис – редактор газети «Правий берег Десни».
35. Шило Олександр– журналіст газети «Деснянська правда».

«Високий Вал»
20 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227965.html)

273. Селяни повалили Леніна на Чернігівщині.
      Винний Євромайдан
Невідомі в ніч із 19 на 20 січня повалили з постаменту погруддя Володимира 

Леніна, що стояв біля будинку середньої школи у центрі села Жадове Семенівско-
го району на Чернігівщині. 

Про це повідомляє перший секретар Семенівського райкому КПУ Іван Панченко. 
За його словами, погруддя Леніна було встановлено у с. Жадове ще до Великої Вітчиз-

няної війни.
На початку війни жителі села сховали його й повернули на колишнє місце тільки після 

звільнення села від фашистів.
Комуніст стверджує, що акт вандалізму на території Семеновского району є продовжен-

ням сценарію київського Євромайдану. 
Зараз район «на вухах» – шукають заколотників і «сліди євромайданівців». Прокурату-

ра і районне керівництво міліції проводять розслідування.
Коментар. Можна висунути ще тезу про винуватість банди Махна, або отамана 

Зеленого, або «тітушок», які приїхали до одного з найбільших сіл Чернігівської 
області. Найімовірніша версія – інопланетяни. Саме за ними помічена пристрасть 
до руйнування пам’ятників вождям.

«Високий Вал»
21 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227968.html)
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21 січня

274. Чернігівці протестують проти запровадження 
     диктатури

Чернігівці 20 січня протестували проти спроби влади запровадити закони, які 
означають введення в країні деспотії. 

Люди вийшли спочатку на Красну площу, пройшли до Чернігівської міської ради. Скан-
дували «Банду геть!». 

Також чернігівці влаштували імпровізований мітинг біля приймальні депутата Верхов-
ної Ради Владислава Атрошенка, адже на сайті парламенту написано, що він голосував за 
скандальні закони. 

Протестувальники вимагали від нього й інших депутатів Чернігівщини відкликати свої 
голоси.

«Банду геть!» лунало біля прокуратури, обласної державної адміністрації та приміщення 
міської міліції.

Сьогодні вранці, який є символічним (день смерті Леніна), також почалися акції в Черні-
гові. Детальніше на нашому сайті.

«Високий Вал»
21 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227970.html)

275. Похорони демократії відбуваються в Чернігові

Чернігівці сьогодні протестують. Вони хоронять демократію. Виступають про-
ти спроби влади запровадити закони, які означають введення у нашій країні 
деспотії. 

Акція почалася біля Деснянського суду Чернігова. Люди скандували «Геть продажних 
суддів!». Зрозуміло, чесних суддів, якщо такі є, це не стосувалося. 

Проходячи біля армійської частини і військового комісаріату, чернігівці скандували: 
«Армія з народом!».

Студентів Чернігівського педагогічного університету закликали долучатися: «Студент-
ство – вставай!».

Поблизу управління Служби безпеки України чернігівці скандували: «СБУ– КГБ!».
Мітингувальники поблизу Деснянської міліції зверталися до сумління правоохоронців: 

«Міліція, служи народу!»
Акція «Похорони демократії» рушила до центру міста, зокрема до офісів Партії регіонів. 

Там чернігівці чули, як протестувальники дружно кричали: «Бути регіоналом – соромно!»
На регіоналів також очікував скорботний вінок, на який вони заслужили своїми антикон-

ституційними діями під час ухвалення закону Колесніченка-Олійника.
Пізніше колона рушила до офісу Комуністичної партії, яка одноголосно підтримала ре-

пресивні, антиконституційні закони.
Перед офісом КПУ промовці нагадали, що за 22 роки незалежності схід України став мен-

шим, а Людина – більшою. Тому 1937 рік не повториться – запевнили комуністів.
«Високий Вал»

21 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/227974.html)
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276. Як режим у Чернігові диктатуру народив

Сьогодні режим народив диктатуру. Трагічний фарс з таким сюжетом розігра-
ли активісти чернігівських громадських організацій. З опудалом, що символізує 
владний режим, вони пройшли по торгових рядах центрального міського ринку, 
збираючи гроші «на пелюшки й памперси новонародженій диктатурі». 

Мається на увазі початок дії пакету законів, що обмежують свободу слова й зібрань.
Учасники акції роздали підприємцям і перехожим пам’ятки-роз’яснення щодо норм но-

воприйнятих законів: 2 роки позбавлення волі за інформацію про суддів, 10 діб арешту за 
зібрання біля будинку, 15 діб арешту за носіння шарфа тощо.

Фактично за цими законами можна заарештувати будь-кого, – пояснюють активісти гро-
мадянам. Але суспільство розділилося: серед чернігівців є й активні учасники або симпати-
ки Майдану, і байдужі, які вперше чують про ці закони. За чверть години назбирали майже 
300 гривень, які, втім, передали не на памперси, а на допомогу Майдану. Завершили ходу 
біля обласного управління МВС, де продемонстрували символічну «диктатуру» – ганчір’яну 
ляльку – і висловили надію, що дитина режиму довго не проживе.

Микола – підприємець:
«Я за те, щоб ця влада пішла у відставку! Я не хочу дивитися по телевізору на ці морди! 

Не нравятся они мне».
Михайло Коваль – громадський активіст:
«Таке враження, що люди перебувають у якійсь сплячці. Те, що відбувається на Гру-

шевського, – це просто жахливо. Ми з дружиною пенсіонери, ми не спимо ночами. У нас 3 
дітей, 5 онуків. Якби не хвороба, я б сам був на Майдані. Оці листівочки я виготовив вдома 
на власному принтері».

Олена Варнакова – голова Чернігівської профспілки підприємців:
«Я не думаю, что этот ребенок будет жизнеспособным. Недолго ему осталось. Мы его и 

похороним».
Олексій Маслов

«Високий Вал»
21 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228000.html)

277. У зв’язку з погіршенням погодних умов Майдан 
      звертається за допомогою!

З приходом серйозних морозів Центральний штаб національного спротиву про-
сить допомогти Майдану теплими речами. У першу чергу необхідні теплі шкарпет-
ки, взуття, рукавиці, шапки, теплий одяг.

Хто може – підтримайте продуктами харчування, що не швидко псуються.
У Чернігові збір речей проводиться за адресами: вулиця Пушкіна, 16, 1-й поверх, 

«Батьківщина» (конт. тел.: 626-534, 093-3738770, 093-3736915), вулиця Щорса, 4, Рух  
(4-43-36).

Перша партія буде відправлена завтра, 22.01.2014, на вечірнє народне віче, яке відбу-
деться на Майдані Незалежності о 18:00, присвячене Дню Соборності України.

Пресслужба Чернігівського обласного штабу 
національного спротиву

«Чернігівщина: події і коментарі»
21 січня 2014 року
(http://pik.cn.ua/7479/u-zvyazku-z-pogirshennyam-pogodnih-umov-maydan-zvertaetsya-za-dopomogoyu/)
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278. У Чернігові на свято Соборності України піднімуть 
      прапори Європи поряд з державними

22 січня 2014 року о 10:00 представники громадськості завітають до чернігів-
ського міського голови Олександра Соколова з прапором Європи і пропозицією 
виконати рішення міськради від 30 вересня 2013 року «Про використання прапо-
ра Європи в місті Чернігові».

Ще 30 вересня 2013 року Чернігівська міська рада з метою забезпечення підтримки на-
селенням України євроінтеграційного курсу, як одного з пріоритетів внутрішньої і зовніш-
ньої політики України, вирішила запровадити практику використання прапора Європи під 
час державних свят та проведення урочистих заходів на території міста Чернігова.

Крім того, було рекомендовано керівникам підприємств, установ та організацій міста 
вивішувати прапор Європи поряд з Державним прапором у дні свят та під час проведення 
міжнародних заходів.

Однак партії влади під час прийнятті рішення на сесії вдалося протягнути такі формулю-
вання, в яких закладено деякі протиріччя. Це дозволяє посадовим особам на свій розсуд 
визначати, зокрема, поняття «державне свято».

Адже в українському законодавстві відсутній перелік «державних свят», натомість вста-
новлено святкові неробочі дні, професійні, релігійні свята і так звані пам’ятні дати.

Тож чи будуть керівники чернігівської міської влади і їх підлеглі у Деснянській, Ново-
заводській райрадах 22 січня на День Соборності та Свободи України виконувати свої ж 
рішення?

У будь-якому разі чернігівці мають право і повинні вимагати від влади викону-
вати свої ж рішення.

Цього будуть вимагати і представники чернігівської громадськості, які 22 січня 
2014 року о 10:00 завітають до міського голови Олександра Соколова з прапором 
Європи.

Сергій Соломаха

УКРАЇНА
ЧЕРНІГІВСЬКА МІСЬКА РАДА

(тридцять третя сесія шостого скликання)

Р І Ш Е Н Н Я 

30 вересня 2013 року

Про використання прапора
Європи в місті Чернігові

З метою забезпечення підтримки населенням України євроінтеграційного курсу як одно-
го з пріоритетів внутрішньої і зовнішньої політики України, відповідно до статті 11 Закону 
України «Про засади внутрішньої та зовнішньої політики України», керуючись статтею 25 
Закону України «Про місцеве самоврядування в Україні», міська рада вирішила:

1. Запровадити практику використання прапора Європи під час державних свят та про-
ведення урочистих заходів на території міста Чернігова.

2. Рекомендувати керівникам підприємств, установ та організацій міста вивішувати пра-
пор Європи поряд з Державним прапором у дні свят та під час проведення міжнародних 
заходів.

3. Відділу зв’язків з громадськістю міської ради (Соломаха І.Г.), комунальному підпри-
ємству «Редакція Чернігівської міської газети «Чернігівські відомості» Чернігівської міської 
ради (Мокроусова І.М.) забезпечити оприлюднення цього рішення в десятиденний термін.
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4. Контроль за виконанням цього рішення покласти на заступника міського голови – ке-
руючого справами виконкому Віхрова С.Г. та постійну комісію міської ради з питань закон-
ності, прав і свобод громадян та регламенту (Скоробагатько Л.І.).

Міський голова         О. В. Соколов

21 січня 2014 року

«Сіверщина»
21 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/u_chernigovi_na_den_sobornosti_pidnimut_prapori_evropi_porjad_z_

derzhavnimi/2014-01-21-13800)

279. Нардеп Атрошенко п’ятий день вивчає закони,
      прийняті за його участі

Президент України Віктор Янукович, як відомо, «нє глядя», підписав закони 
16 січня, а газети влади «Голос України» та «Урядовий кур’єр» їх опублікували. 
Тобто з середини ночі 21 січня вони вступили в дію.

Тому міліція затриманим 22 активістам, яких хапали навіть на вулиці, «шиє» масові за-
ворушення, за що світить до 15 років. Викрадено невідомими громадського активіста Ігоря 
Луценка. Він привіз свого товариша в Олександрівську лікарню Києва, в кабінет лікаря за-
скочили люди в цивільному і скрутили Ігоря. На місці лишилися його документи та машина.

В Олександрівській лікарні в очному відділенні – 17 потерпілих, трьом видалено очі. 
Снайпери, які розташувалися на будинках вулиці Грушевського, ціляться по журналістах, 
і саме в область очей. Що, зокрема, підтверджує ніжинський журналіст Ігор Волосянкін, 
який також постраждав. 

...А народний депутат Владислав Атрошенко, підпис якого значиться під чорними зако-
нами 16 січня, ще досі вивчає їх. Заяви про відкликання свого підпису він так і не зробив. 

Нагадуємо, що рішенням чернігівського Євромайдану народний депутат Владислав 
Атрошенко занесений на «чорну дошку» ганьби за зраду виборців і підтримку уряду 
Азарова. Група громадських діячів Чернігова та журналістів звернулася до народних де-
путатів від Чернігівщини із закликом відкликати свої підписи. Учора близько 300 чернігів-
ців пікетували приймальню народного депутата Владислава Атрошенка – члена фракції 
Партії регіонів.

«Сіверщина»
21 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/nardep_atroshenko_p_jatij_den_vivchae_zakoni_prijnjati_za_jogo_

uchasti/2014-01-21-13797)

280. Голова обласної «Просвіти» виходить
      з Громадської ради при ОДА

Щойно на зустрічі членів президії Громадської ради з головою обласної дер-
жавної адміністрації Володимиром Хоменком член президії Олександр Рись озву-
чив заяву сімох членів Громадської ради про призупинення членства в ГР.

При цьому Світлана Пасталиця, Наталія Проскуріна та Тамара Петрова обзивали підпи-
сантів провокаторами, вимагали вийти із зали, щоб не заважати їх «роботі». А комуністка 
Валентина Седячко, яку з такою настирливістю протягли свого часу в керівники комітету 
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з екології, весело сміялася, реагуючи на інформацію про смерті на Майдані. Для комуністів 
це так характерно.

Подаємо текст заяви, після оголошення якої Олександр Рись, Павло Пущенко та Василь 
Чепурний покинули залу засідань обласної державної адміністрації.

«В умовах, коли в країні фактично впроваджується диктатура, коли громадянському 
суспільству влада оголосила відкриту війну, не бачимо можливим для себе подальше пе-
ребування у складі Громадської ради при Чернігівській обласній державній адміністрації.

Громадська рада при Чернігівській державній адміністрації за більше ніж два місяці про-
тистояння в Києві так і не спромоглася дати оцінку подіям, що відбуваються в країні. 

Голова Громадської ради С. Пасталиця відмовилася навіть виносити на розгляд ради питан-
ня про засудження знищення Євромайдану, який проводили громадські організації в Чернігові. 

Тому заявляємо про призупинення свого членства в Громадській раді до вирішення та-
ких питань: 

1) засудження ГР кровопролиття, влаштованого владою у Києві;
2) розслідування і покарання винних у захопленні майна громадських організацій на 

Євромайдані в Чернігові – це має забезпечити голова обласної адміністрації Володимир 
Хоменко як посадовець, особисто відповідальний за дотримання конституційних норм у 
Чернігівській області. 

Закликаємо інших членів Громадської ради при Чернігівській обласній дер-
жавній адміністрації приєднатися до нашої заяви».

21 січня 2014 року 

Заяву підписали:

Рись Олександр Сергійович, менеджер проєктів Чернігівської міської молодіжної гро-
мадської організації «Поліський фонд міжнародних та регіональних досліджень»;

Висоцький Геннадій Володимирович, голова Чернігівської обласної організації Все-
української молодіжної громадської організації «Спілка молодих політологів України»;

Чепурний Василь Федорович, голова Чернігівського обласного об’єднання Всеукраїн-
ського товариства «Просвіта» імені Тараса Шевченка;

Пущенко Павло Михайлович, голова Чернігівської міської молодіжної громадської ор-
ганізації «Освітній центр «Ініціатива»; 

Малецький Євген Валерійович, виконавчий директор міської громадської організації 
«Асоціація безперервної фахової освіти «АТЕНЕУМ»; 

Шешеня Альона Олександрівна, голова Правління Чернігівської міської молодіжної 
громадської організації «Маю право»;

Андрійченко Ігор Володимирович, голова Чернігівського обласного осередку Все-
української молодіжної організації «Демократичний Альянс».

«Сіверщина»
22 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/golova_oblasnoji_prosviti_vikhodit_z_gromadskoji_radi_pri_oda/2014-

01-22-13812)

22 січня

281. Євромайдан примусив владу підняти прапор Європи

У День Соборності України 22 січня 2014 року о 13:15 прапор Європи з Євромайдану, 
подарований райраді рухівцями, замайорів над Новозаводською райрадою міста Чернігова 
на виконання рішення міської ради від 30 вересня 2013 року про використання прапора 
Європи в місті Чернігові.

Рішення Чернігівської міської ради від 30 вересня 2013 року про запровадження прак-
тики використання прапора Європи під час державних свят в м.Чернігові з органів само-
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врядування самостійно виконала, крім самої міськради, лише Деснянська райрада, єдина 
райрада в області, в якій регіонали не мають більшості.

Водночас Новозаводська райрада міста Чернігова, за словами заступника райради  
Заіки В.М., не виконала це рішення лише через відсутність у них прапора Європи.

А керуючий справами виконкому облради Фесенко С.І. пояснив відсутність прапора Єв-
ропи над облрадою 22 січня тим, що обласна рада не збирається виконувати рішення 
міськ ради через наявність власного рішення з цього питання. 

Cергій Соломаха
«Сіверщина» 

22 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/evromajlan_primusiv_vladu_pidnjati_prapor_evropi_nad_

rajradoju/2014-01-22-13811)

282. Колишні депутати підозрюють своїх наступників
      у співучасті в репресіях
22 січня 2014 року в День Соборності і Свободи Чернігівське міське громадське 

об’єднання «Сіверяни», підтримане громадськими активістами інших організацій 
міста, звернулося з відкритим зверненням до депутатів міської ради. 

У зверненні наголошується, що громадське об’єднання «Сіверяни», засноване депутата-
ми Чернігівської міської ради першого демократичного скликання (1990 – 1994 рр.), стур-
боване подіями, що відбулися 25 листопада 2013 року за ініціативи посадових осіб міської 
влади і участі спецпідрозділу «Беркут». Цього дня, вперше з 22 вересня 1990 року, в 
Чернігові проти мирних людей була брутально застосована сила. При цьому було знищено 
майно Чернігівської міської молодіжної громадської організації «Центр прогресивної молоді 
«Апельсин», інших організацій, що знаходилося в сквері імені Попудренка після проведе-
ної напередодні мирної громадської акції «Чернігів обирає ЄС!».

Депутати місцевих рад попередніх скликань стурбовані тим, що подальші дії або без-
діяльність з боку посадових осіб міської ради і підконтрольних їм комунальних ЗМІ засвід-
чили повне ігнорування інтересів і прав постраждалих у цих подіях, що створює небезпеч-
ну напругу між громадськістю і владою.

На цьому тлі виглядає незрозумілим і цинічним рішення міськрада від 30 вересня 2013 
року, яка «з метою забезпечення підтримки населенням України євроінтеграційного курсу 
як одного з пріоритетів внутрішньої і зовнішньої політики України вирішила запровадити 
практику використання прапора Європи під час державних свят та проведення урочистих 
заходів на території міста Чернігова». 

Як вихід з ганебної ситуації, вони запропонували діяти згідно чинного законодавства, а 
саме: на підставі п. 40 ч. 1 ст. 26, п. 36 ч. 1 ст. 38, ст. 48, ч.8 ст. 51 Закону України «Про 
місцеве самоврядування в Україні», з метою припинення подальшого загострення про-
тистояння між громадськістю міста і владою, а також запобігання погіршення стосунків з  
містами-побратимами з ЄС через підозру в причетності деяких посадових осіб міської влади 
до репресій проти мирних людей:

1. Створити тимчасову контрольну комісію ради для з’ясування правомірності дій або 
бездіяльності посадових осіб міської ради і міськвиконкому, які призвели до неправомір-
ного застосування сили проти мирних громадян 25 листопада 2013 року в сквері імені  
М. Попудренка.

2. На найближчій сесії заслухати інформацію прокурора м. Чернігова та керівника орга-
нів внутрішніх справ щодо подій 25 листопаді 2013 року і законності дій силових структур 
проти мирних громадян.

Делегація громадських активістів, яку очолив депутат міської ради (1990–1988 рр.) і 
обласної ради (1990–1994 рр.) Олександр Машир, передала це відкрите звернення до де-
путатів секретарю міськради Олегу Шеремету та зареєструвала його в канцелярії.

Депутати місцевих рад попередніх скликань попередили секретаря міськради Олега Ше-
ремета і депутата Людмилу Скоробагатько, що подальше зволікання депутатами міської 
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рада публічної оцінки застосування грубої сили проти мирних людей 25 листопада 2013 
року свідчитиме лише про їхню нещирість у підтримці євроінтеграційного курсу України і 
фактичної співучасті їх у репресіях проти мирних людей.

А також окремо наголосили, що, в разі ігнорування їхнього відкритого звер-
нення, залишають за собою моральне право звернутися до мерій міст-побратимів 
з ЄС бойкотувати тих посадових осіб міської влади, щодо яких є підозра у причет-
ності до репресій проти мирних людей, а також усіх депутатів, які усунулися від 
захисту конституційних прав і свобод чернігівців на мирні зібрання.

Сергій Соломаха,
депутат Чернігівської міської ради

першого демократичного скликання (1990–1994 рр.)
«Сіверщина» 

23 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/kolishni_deputati_pidozrjujut_svojikh_nastupnikiv_u_spivuchasti_u_

represijakh/2014-01-23-13821)

283. НА ГРАНИ...

Коротко попробую описать, что в эти дни происходит на улице, для тех, кто не 
хочет или не может этого понять. Особое внимание нейтральным или симпатикам 
власти (как не смешно или печально это звучит, такие тоже есть).

В 2010 году к власти в нашей стране пришел Виктор Янукович. Он не получил большин-
ства или даже половины голосов украинцев во втором туре выборов. Но победил, набрав 
немного больше Юлии Тимошенко. Партия, которую возглавлял Янукович на выборах, 
получала около 30%.

И все 4 года, которые Янукович и его партия правят страной, они принимают решения 
только для себя, узкого окружения или олигархов. Максимум – для своих избирателей. То 
есть, около 30, но не более 50 процентов народа Украины. Назовите мне хотя бы один указ 
президента, постановление Кабмина или закон, которые были приняты в интересах тех, 
кто эту власть и ее курс не поддерживает?

Может такими были Харьковские соглашения и продление аренды Черноморского фло-
та? Или языковой закон? А может то, что на официальной странице Президента убрали 
раздел о Голодоморе? Или отмена формального Дня Свободы 22 ноября? А может, Министр 
образования Дмитрий Табачник все эти годы был объединяющей фигурой для востока и 
запада Украины? И учебники истории не раскалывали страну надвое? Или кадровая поли-
тика Президента (как на центральном уровне, так и в регионах) имела хотя бы намек на 
объединяющую, консолидирующую функцию?

Все эти 4 года мы видели перекрытый Киев и огромный кортеж Президента, рост кор-
рупции и ее откровенная демонстрация в Межигорье, разгон большинства любых акций 
протеста, разговоры о «попередниках», репрессии, аресты лидеров оппозиции, сворачи-
вание свободы слова, отсутствие любого диалога с оппозицией, журналистами и гражда-
нами...

Лозунг «Почую кожного» был одним из основных в предвыборной кампании Януковича. 
На бил-борде вместились бы большие портреты тех, кого имел в виду Президент под этими 
словами. Самое близкое окружение, «Семья», Путин – вот этот «кожный».

Переговоры о подписании ассоциации с ЕС, европейская интеграция и вектор внешней 
политики стало первым серьезным решением, которое поддерживал не только избиратель 
Партии регионов, а большинством страны! Но чем это закончилось? Очередным обманом. 
Люди вышли на улицу. Их зверски разогнали. Началась уже другая история...

Но она имеет много общего с предыдущими почти 4-мя годами. Сотни тысяч людей 
вышли на майдан Независимости. Не один раз, а на протяжении 2 месяцев. Но их упорно 
не хотят слышать, как и все предыдущие годы.
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Более того, за эти 2 месяца произошло многое, что вызывало еще большее возмуще-
ние людей! Основное – безрезультатность расследования массового избиения «Беркутом» 
мирных людей 30 ноября, принятие «драконовского» пакета законов, которые ограничи-
вают свободы граждан и отсутствие любых попыток серьезного диалога с представителями 
тех, кто вышел и стоит на Майдане. Все это на фоне еще большего «закручивания» гаек, 
избитых неизвестными Татьяны Черновол и Игоря Луценко спровоцировало уже не мир-
ный протест, а более радикальные действия улицы. Я их не оправдываю, но понимаю.

Если людей не слышат, они не могут найти защиты у правоохранительных органов и 
справедливости в судах, если их унижают и цинически обманывают, смеясь в лицо при 
этом все эти годы, – что им остается делать?

В центре столицы уже гибнут люди. По ним стреляют уже огнестрельным оружием. 
Десятки серьезно раненых, сотни поврежденных. Улицы Киева громят быдло-титушки, с 
больниц крадут людей. Выстрелы и взрывы, «коктейли Молотова» и водометы на ул. Гру-
шевского стали нормой последние 3 дня. Власть продолжает делать вид, что не замечает. 
Это не кошмарный сон, жизнь нормальных людей в это стране сегодня – сплошной кошмар.

Если президент Янукович не возьмет на себя ответственность за происходящее сегодня, 
лично не начав переговоры, если власть не пойдет на компромиссы и не начнет действо-
вать в интересах всей страны, а не только своего избирателя, уже в ближайшее время 
страну ждут очень трагические последствия...

Александр ЛОМАКО, гражданин
«Чернігівщина: події і коментарі»

22 січня 2014 року
(http://pik.cn.ua/7507/na-grani/)

284. Наймасовіша акція протесту відбулась у Чернігові
Мирна акція проти диктатури, ухвалення антидемократичних законів та сило-

вих дій на столичній вулиці Грушевського відбулася в День Соборності в Черні-
гові. 

Захід, на який зібралося кількасот людей, розпочався о 18 годині в сквері імені Попуд-
ренка, що останнім часом став для чернігівців символом боротьби за права і свободи.

Звідси мирна хода рушила до будівлі обласного управління Міністерства внутрішніх 
справ, біля якої отець Євген відслужив панахиду за вбитими сьогодні під час протистояння 
в Києві.

«Вони бажали, щоб ми жили краще, і за це віддали своє життя», – наголосив священник 
у поминальному слові.

Крім того, присутні вшанували пам’ять Сергія Нігояна та Михайла Жизневського хвили-
ною мовчання й запалили свічки.

Після виступів громадських діячів та представників опозиційних партій, які висловили 
обурення ухваленням антидемократичних законів і діями влади, що застосовує силу про-
ти мирних протестувальників, учасники заходу рушили до монумента «Борцям за волю 
України».

Під час ходи вони співали національний гімн, скандували «Чернігів, вставай!», заклика-
ючи містян не бути байдужими, виголошували інші гасла.

Водії автомобілів, що рухалися повз демонстрантів, на знак солідарності вмикали зву-
кові сигнали.

Біля монумента «Борцям за волю України» відбулася заключна частина акції, на якій 
координатор обласного осередку Всеукраїнського об’єднання «Майдан» Олександр Бонда-
рев вручив активістам посвідчення.

Володимир Лисенко
для «Чернігівщина: події і коментарі»

23 січня 2014 року
(http://pik.cn.ua/7525/naymasovisha-aktsiya-protestu-vidbulas-u-chernigovi/)
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285. Чернігівці вшанували загиблих на Грушевського

22 січня 2014 року активісти Чернігівської міської організації Всеукраїнського 
об’єднання «Свобода» долучилися до мирної акції в День Соборности України. 
Близько 600 небайдужих містян проявили свою солідарність із українцями, які 
виборюють свободу, та вшанували пам’ять загиблих на вулиці Грушевського в 
Києві. 

Захід розпочався в сквері ім. Попудренка.
Колона вирушила до будівлі обласного управління Міністерства внутрішніх справ, біля 

якої настоятель Катедрального собору Святої великомучениці Катерини (УПЦ КП) отець 
Євген Орда відслужив панахиду по убієнним у Києві. Присутні вшанували загиблих хвили-
ною мовчання з запаленими свічками, у виступах засуджували дії міліції.

«Ті, хто 95 років тому створювали нашу державу, хотіли побудувати міцну самостійну 
Україну, зовсім не таку, як зараз, коли в центрі столиці вбивають людей. Тільки об’єднав-
ши політичні партії, громадські організації, зможемо подолати цю владу та змінити життя 
українців на краще», – зазначив свободівець Євгеній Малецький.

По завершенню виступів націоналісти пройшли до пам’ятного знака «Борцям за волю і 
незалежність України». Під час ходи лунали гасла: «Зека геть!», «Банду геть!», «Бандити 
і міліція – одна коаліція!», «Вбивцю геть!», «Слава Україні! Героям Слава!» тощо.

Наприкінці відбулося урочисте вручення посвідчень членам Всеукраїнського об’єднання 
«Майдан», повідомляє пресслужба Чернігівської обласної організації ВО «Свобода».

«Високий Вал»
23 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/ukraine/228060.html)

23 січня

286. Нардеп Атрошенко нарешті вивчив закони, під якими
      є його підпис

Народний депутат, член фракції Партії регіонів Владислав Атрошенко, при-
ймальню якого тричі за останні тижні пікетували обурені чернігівці, повідомив 
сьогодні на своїй сторінці у мережі «Фейсбук»:

«Вніс законопроєкт про відміну проголосованих 16 січня законів. Також написав лист 
на ім’я голови Верховної Ради В. Рибака з вимогою скликати позачергову сесію Верховної 
Ради. На ній буду просити депутатів скасувати норми, прийняті на минулому тижні або 
готовий підтримати аналогічний законопроєкт, якщо він також буде поставлений на голо-
сування. 

Інші коментарі готовий надати пізніше. Зараз потрібно зробити все, щоб зупинити кро-
вопролиття на вулицях Києва».

У той же час про вихід із фракції Партії регіонів, яка зараз є кривавою від смертей у 
Києві, Владислав Атрошенко не оголосив.

Наголошуємо: на офіційному сайті Верховної Ради повідомлено, що народний депутат 
від Чернігівщини Владислав Атрошенко проголосував за закони 16 січня. Заяви про від-
кликання свого підпису він так і не зробив.

«Сіверщина»
23 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/nardep_atroshenko_nareshti_vivchiv_zakoni_pid_jakimi_e_jogo_

pidpis/2014-01-23-13813)
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287. 600 чернігівців вийшли зі свічками проти темряви 
     диктатури

На заклик обласного штабу національного спротиву більше 600 чернігівців 
сьогодні вийшли на Красну площу міста протестувати проти введення диктатури 
режиму Януковича.

Мітингарі пройшли до обласного управління МВС. На чолі колони були уповноважений коор-
динатор ГО «Майдан» Олександр Бондарев та священник Катерининської церкви о. Євген Орда.

Саме він і відслужив під обласною міліцією літію за убієнними захисниками демократії в 
Україні «Сергієм, Михайлом та невідомими, один ти, Господи, їх імена знаєш». 

Керівник пресслужби обласного УМВС полковник Сергій Бриль наголосив, що оскільки 
нема заяви на проведення мітингу, то він незаконний і його організатори будуть відповіда-
ти. Люди висловили готовність показати свої паспорти і заплатити штраф. Але дивно, що 
обласне УМВС виставило для цієї місії керівника пресслужби, що є невластивим для його 
посади. А де подівалися заступники начальника УМВС? Чи всі у Києві на Майдані?

Виступив Василь Чепурний, голова обласного товариства «Просвіта» імені Т. Шевченка, 
який заявив, що ці свічки – це не тільки данина пам’яті жертвам режиму Януковича, але й 
світло проти диктатури: «Світло розганяє темряву і ми сьогодні цими свічками заявляємо 
– не боїмося диктатури! Мені подобається лозунг, який був тут, під міліцією: «Україна – не 
Донбас, не злякаєте ви нас!» Голова «Просвіти» наголосив: «Янукович, який від сьогодні 
не має права називатися Президентом моєї держави, привітав нас, українців, з Днем Со-
борності кров’ю і смертями».

Редактор сайту «Події і коментарі» Павло Пущенко оприлюднив інформацію про танки 
на станції Чернігів-Північний та повідомив про вихід семи членів Громадської ради при ОДА 
з її складу.

Депутати міської ради Олег Русін та В’ячеслав Лебідь закликали не боятися диктатури і 
сміливо виступати проти беззаконня влади.

Під обласним управлінням МВС чернігівці залишили кілька свічок на пам’ять про жертви 
режиму Януковича.

Великою колоною, яку підтримували сигналами деякі водії, чернігівці пройшли до 
пам’ятника «Борцям за волю України» біля Катерининської церкви. По дорозі покричали 
«Відставка!» голові Чернігівської обласної адміністрації Володимиру Хоменку, хоча, як на 
мене, це кращий керівник при цій владі і цьому Президентові.

Біля намету московської церкви, встановленому незаконно, всупереч рішенню судів, 
покричали: «Геть московського попа!». А молоді хлопці-міліціонери охороняють це брудне 
явище міжконфесійної ворожнечі. Замість припинення беззаконня міліція його охороняє.

Біля пам’ятника стало відомо, що знайдено тіло ще одного вбитого – Юрія Вербицького, 
який був викрадений разом з Ігорем Луценком. Його знайдено мертвим. Кривавий рахунок 
режиму триває... Чернігівці вшанували його пам’ять хвилиною мовчання.

Активістам ГО «Майдан» були вручені членські посвідчення. 
«Сіверщина»

23 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/600_chernigivciv_vijshli_zi_svichkami_proti_temrjavi_

diktaturi/2014-01-23-13815)

288. 24 січня чернігівці вийдуть на акції протесту
      з самого ранку

«Анатомія підлості влади» – акція протесту відбудеться завтра, 24 січня 2014 року.
Повідомляє Євромайдан Чернігів.
Цілі акції: 
1. Показати владним органам, що чернігівці не забули і не простили розгром мирної ак-

ції «Я обираю ЄС!» 25 листопада 2013 року в м. Чернігові.
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2. Звернутися до державних установ з вимогою проведення розслідування з даного 
факту та справедливого правосуддя.

Початок акції: 10:00 у сквері біля пам`ятника Б. Хмельницькому.
Вітається державна символіка.

«Чернігівщина: події і коментарі»
23 січня 2014 року
(http://pik.cn.ua/7557/24-sichnya-chernigivtsi-viydut-na-aktsiyi-protestu-z-samogo-ranku/)

289.Чернігівський «Майдан» закликає дзвонити
     нардепам-регіоналам

Уповноважений координатор чернігівського ГО «Майдан» Олександр Бонда-
рев на своїй сторінці у мережі «Фейсбук» закликав чернігівців телефонувати 
та слати повідомлення на мобільні телефони народних депутатів від області, які 
входять у фракцію Партії регіонів:

«Закликаємо всіх написати смс-повідомлення народним депутатам від Чернігівщини, які 
входять до фракції Партії регіонів. Один із шляхів мирнго розв’язання ситуації – відміна 
драконівських законів та переформатування більшості в парламенті.

Пропонуємо такий текст (можете скорочувати або доповнювати): 
«Уперше в історії України міліція бойовими патронами стріляє в людей. 5 убитих, десят-

ки важко поранених. Їхня кров – на руках влади. Це потрібно терміново зупинити. Майте 
совість та інстинкт самозбереження – виходьте з фракції, відкликайте підпис під драконів-
ськими законами та не ганьбіть Чернігівщину. Виборці». 

Телефони: 
Владислав Атрошенко 0503133988
Iван Куровський 0504629717 та 0503103110
Микола Рудьковський 0672098909

«Сіверщина»
23 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/chernigivskij_majdan_zaklikae_dzvoniti_nardepam_

regionalam/2014-01-23-13819)

290. Стихійна акція під Чернігівською ОДА

Близько сотні чернігівців, зреагувавши на заклик 5 каналу, стихійно вийшли 
до будинку обласної державної адміністрації, протестуючи проти спроби встанов-
лення диктатури в Україні.

Як повідомив голова міського товариства «Просвіта» імені Т. Шевченка Андрій Глухень-
кий, протестувальники покричали «Ганьба!» і «Беркуту», що б’є людей, і владі, яка допус-
тила криваве протистояння.

Хоча біля адміністрації не було жодного організатора, але люди заявили, що прийдуть 
на мітинг о 18 годині, після закінчення робочого дня.

Сам факт такого стихійного протесту засвідчує, що українці не бояться, і якщо влада не 
опам’ятається, – буде партизанська війна. 

Марко ХАРКО
«Сіверщина» 

23 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/stikhijna_akcija_pid_chernigivskoju_oda/2014-01-23-13824)
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291. Чернігівці – як для фронту!
Чернігівці відгукнулися на заклик допомогти Євромайдану.
Першу партію теплих речей, продуктів харчування та медикаментів чернігівські євро-

майданівці вчора відвезли до Києва у два чернігівські намети.
«Сьогодні люди продовжують приносити теплий одяг, шарфи, шапки, шкарпетки, рука-

виці, матраци, продукти харчування, медикаменти та гроші, – каже голова обласної орга-
нізації «Батьківщина», депутат обласної ради Олександр Кодола. – Дякуємо всім чернігів-
цям-патріотам, які допомагають виборювати вільну Україну!»

У Чернігові збір речей та продуктів харчування проводиться за адресами: вулиця Пуш-
кіна*, 16, 1-й поверх, «Батьківщина» (конт. тел.: 626-534, 093-3738770, 093-3736915), 
вулиця Щорса*, 4, Рух (4-43-36).

Збір речей проводиться постійно з 09:00 до 18:00. 
Пресслужба обласного штабу національного спротиву

«Сіверщина» 
23 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/chernigivci_jak_dlja_frontu/2014-01-23-13826)

292. Товариш Симоненко прибув до Чернігова захищати нас 
      від Грушевського?
Лідер Комуністичної партії України Петро Симоненко прибув до Чернігова, аби на 

місцевому телеканалі записати своє телезвернення до жителів Чернігівської області. 
Цей броньовичок зараз стоїть біля входу до телебачення збоку школи № 1. 
На телебаченні, де він купив ефірний час, товариш Симоненко розкаже телекамері, як 

він голосував разом з Партією регіонів, щоб обмежити права трудящих на протести. 
Телекамері розказувати можна – вона в очі не плюне.
А якби Ленін про це почув, так перевернувся б. Або, не виключено, вождь зійде з п’єде-

сталу, або упаде, побачивши це одне із авто головного комуніста країни.
«Високий Вал»

23 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228050.html)

293. Чернігівці освистали головного «соціального 
      екстреміста» країни
Чернігівці гаряче зустріли головного комуніста країни Петра Симоненка, який 

взяв участь у голосуванні з порушенням процедур законів 16-го січня, які обме-
жують права трудящих на протест і визначають діяльність самої КПУ як екстре-
мізм шляхом розпалювання ненависті за соціальною ознакою. 

Трудящі, депутати міської ради і журналісти радо зустріли Петра Симоненка гаслами 
«Вон из города!» і «Банду геть!».

Спілкуватися з трудящими, права яких Симоненко приїхав захищати на дрібнобуржуаз-
ному джипі «Тойота» шляхом запису своєї реклами на міському ТБ, він не став.

У відповідь більшість журналістів відмовилася «общаться с Пєтром Ніколаєвічєм».
«Високий Вал»

23 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228058.html)

* вулиця Василя Тарновського (з 28.07.2022 р.)
* вулиця Івана Мазепи (з 12.02.2016 р.)
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294. У Чернігові кричали Петру Симоненку «Банду – геть!»

Неприязно зустріли чернігівці головного комуніста України Петра Симоненка 
біля міського комунального телебачення «Новий Чернігів», куди він приїхав да-
вати інтерв’ю.

Зауважте, телебачення комунальне за гроші комуністів (бідних!) пропагує нацист-
сько-комуністичну ідеологію!

Сам же комуніст приїхав на буржуазній машині, хоча голосував проти європейського 
вибору, за диктаторські закони. На телебаченні П. Симоненко заявив, що в кровопролитті 
винні опозиціонери і регіонали, з якими він водить дружбу. Але тільки не комуністи, які всі 
до одного проголосували за закони 16 січня. 

Нагадаємо, що комуністка Валентина Седячко на засіданні президії Громадської ради 
при Чернігівській ОДА відверто сміялася, коли голова «Просвіти» Василь Чепурний говорив 
їй про смерті у Києві: «Вам, комуністам, усе крові мало?!»

Іван ПОБИВАН
«Сіверщина» 

23 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/u_chernigovi_krichali_petru_simonenku_bandu_get/2014-01-23-13827)

295. Прокурор закликав до одностороннього дотримання 
      законності й згадав про правову державу

Прокурор Чернігівської області Максим Говоруха звернувся до мешканців міста 
Чернігова та області з вимогою не порушувати громадський порядок і дотримува-
тися вимог Закону. 

«Сьогодні в державі складна політична ситуація. У столиці та окремих регіонах держави 
грубо порушуються вимоги Закону.

Закликаю чернігівців не піддаватися на провокації безвідповідальних політиканів і збе-
рігати громадський мир та спокій. Ознака правової держави – додержання та неухильне 
виконання законів. 

Наголошую, що будь-які заклики щодо захоплення адміністративних будівель, блоку-
вання роботи державних установ, перекриття доріг тощо є злочином, який тягне за собою 
передбачену Законом кримінальну відповідальність. Пам’ятайте, що політичні конфлікти 
мають вирішуватися не шляхом екстремізму, а виключно в мирний, визначений законодав-
ством, спосіб».

Водночас, як повідомляв «Високий Вал», чернігівська міська прокуратура проігнорувала 
факт скоєння злочину проти приватної власності громадської організації під час розгону 
місцевого Євромайдану і відмовилася проводити належне розслідування.

Як відомо, прийняття законів 16 січня з порушенням регламенту Верховної Ради, які об-
межують конституційні права громадян, призвели до радикалізації протесту і переходу під 
контроль місцевих громад обласних державних адміністрацій на заході і в центрі України.

Нереагування влади на неправові й злочинні дії силовиків, намагання узурпувати владу 
і порушити Конституцію лише загострили конфлікт.

Натомість прокурор області у своєму зверненні продовжує лякати виключно «екстреміс-
тів»: «Будь-яке насилля та порушення вимог Закону отримають відповідну правову оцінку. 
Кожен випадок радикалізму та екстремізму буде ретельно розслідувано, а винні особи по-
несуть покарання згідно вимог Кримінального кодексу».

«Високий Вал»
23 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228074.html)
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296. У Мені перекрили трасу державного значення

23-го січня 2014 року представники політичних сил, громадських організацій 
та окремі громадяни звернулися з відповідним зверненням до громадськості Мен-
ського району та районної державної адміністрації і районної ради. 

Зібралося близько 60 осіб – представників опозиційних партій, громадських активістів 
та просто жителів міста. Прийшли люди різного віку, різного рівня достатку, робітники, 
працівники, підприємці, керівники.

Як розповів громадський активіст Сергій Трегубенко сайту «Siver.com.ua», учасники зі-
брання вирішили зробити попереджувальне перекриття траси. Частина присутніх перекри-
вати трасу не стала, висловивши думку, що це зайве.

Трасу Чернігів-Грем’яч перекривало десь 40 осіб. Ще майже стільки ж спостерігало за 
акцією. Учасники протесту ходили по тротуару туди-сюди, зупинивши рух автомобілів, не 
порушуючи закону.

Деякі водії обурювалися діями протестувальників, деякі висловлювали підтримку. 
Частина автівок таки проїхала: одні по-хорошому просили – і їх пропускали, інші прори-
валися.

Тривало перекриття близько 20 хвилин.
Працівники ДАІ та міліції були присутні на заході, але не втручалися.

«Сіверщина» 
24 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/u_meni_perekrili_trasu_derzhavnogo_znachennja/2014-01-24-13836)

297. Як у Чернігові Леніна валили... 

23 січня 2013 року о 20:15 у Чернігові 20 місцевих «правих» ультрас, які зібралися за 
оголошенням про завалювання пам’ятника Леніну в соціальній мережі «ВКонтакті», спро-
вокували для його оборони щонайменше 20 міліціянтів під орудою двох бравих полковни-
ків Б. і М., два телевізійні канали, зокрема «1+1», близько двох десятків «тітушок» і навіть 
двох ідейних комуністів.

Сергій Соломаха
«Сіверщина» 

24 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/jak_chernigovi_sogodni_lenina_valili_fotoreportazh/2014-01-24-13830)

298. Як жінки автобус міліції тримали, щоб на Київ не їхав

Скромна жіночка Валентина Василівна стане героїнею телесюжетів і статей. 
Вона і кільканадцять однодумців, як вони були переконані, не випустили автобу-
си з чернігівськими міліціонерами на Київ. 

«Високий Вал» записав її розповідь: 
«Надійшла інформація: біля готелю «Україна» формується автобус міліції для поїздки на 

Київ. Люди зібралися і побігли туди.
Виявилося, що автобус міліції стояв біля аптеки. Кілька чоловіків курили на вулиці. По-

бачивши жінок, швиденько заховалися в автобус.
Жінки поставили плакати «Міліція з народом!», оточили автобус. Перехожі почали під-

ходити, питати, що сталося?
А ми у міліції: «Куди ви зібралися?» Вони нічого не відповідали. Приїхав їхній керівник 

Малиш і сказав, що це група охорони громадського порядку.
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Він додав, що один автобус стоїть біля «Аптеки», а інший – на іншому боці проспекту 
Миру біля «Дитячого світу».

Незабаром командир пояснив, що у них закінчується зміна і вони ідуть на Шевченка, 13, 
а потім – по домівках. Жінки не повірили. І не відпускали автобус.

Тоді на місце події приїхав Едуард Гребенюк, який відповідає за громадську безпеку в 
управлінні МВС в Чернігівській області.

У цей час пройшла якась ватага «тітушок», міліція їх «не помітила», а захотіла їхати. Ми, 
кілька осіб, увірвалися в автобус і доїхали на вулицю Шевченка, 13 у Чернігові, де знахо-
диться міське управління.

Виявилося, що 2 автобуси міліції охороняли пам’ятник Леніну від провокацій. Не ви-
падково Гребенюк весь час нагадував: «А ви знаєте, скільки зараз провокацій і охочих 
зламати пам’ятник Леніну?!»

Як повідомляв «Високий Вал», сьогодні в Чернігові побував лідер комуністів Петро Си-
моненко. Чернігівці його зустріли пікетом.

«Високий Вал»
23 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/ukraine/228073.html)

24 січня

299. Близько тисячі чернігівців пікетували міліцію, 
     прокуратуру і Партію регіонів

Зранку о 10:00 24 січня 2014 року від пам’ятника гетьману Богдану Хмель-
ницькому розпочалася протестна акція «Анатомія підлості влади» громадського 
руху «Чернігів Євромайдан» за маршрутом: міська міліція – прокуратура міста 
Чернігова – прокуратура Чернігівської області – Чернігівська міська рада – КП 
«Дільниця з контролю за благоустроєм міста» – Чернігівський апеляційний суд, 
які усі безпосередньо ПРичетні до розгону чернігівського Євромайдану «Чернігів 
обирає ЄС!» 25 листопада 2013 року в сквері імені Попудренка.

Людей було спочатку близько 500. Але коли пропікетували міську міліцію та міську про-
куратуру, яка не побачила порушень у розгоні Євромайдану в Чернігові 25 листопада 2013 
року та викрадення майна молодіжної громадської організації «Апельсин», людей явно 
побільшало.

Протестувальники висунули вимоги до міліції. Головна – виконувати свою присягу наро-
ду і не виконувати злочинні накази і розпорядження влади. 

Керівникам чернігівської міської міліції, міської і обласної прокуратури були вручені ви-
моги протестувальників. 

Після мітингу біля міської ради, де мітингарі вимагали зустрічі з посадовцями, створення 
контрольної комісії з розслідування подій 25 листопада, заслуховування на наступній сесії 
30 січня прокурора і начальника міліції міста, сотні жителів міста попрямували пікетувати 
офіс Партії регіонів, в якому одночасно знаходиться КП «Дільниця з контролю за бла-
гоустроєм міста».

Однак вони попередили, що обов’язково повернуться до міської ради 30 січня 2014 року 
за відповіддю на свої письмові вимоги, які були вручені керуючому справами міськради 
С. Віхрову, у значно більшій кількості. 

До приміщення, де знаходиться КП «Дільниця з контролю за благоустроєм міста», яке 
за версією міліції начебто здійснювало знесення 25 листопада чернігівського Євромайдану, 
представники громадськості не були допущені охоронцем установи. Останнього безпосе-
редньо охороняли майже з десяток міліціонерів. 

Тільки після «гарячого» з’ясування законності дій охоронця, які ледь не закінчилися 
сутичкою, громадським активістам вдалося потрапити в приміщення КП і за сумісництвом 
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офісу міської організації ПР. Однак всі керівники цієї установи, як і працівники офісу ПР, 
були в робочий час відсутні.

Акція пройшла під українськими державними прапорами і закінчилася хвилиною мов-
чання на вшанування жертв режиму та співом національного гімну. 

Після цього мітингарі розійшлися, а міліція поїхала на шикарному бусі наводити порядок 
в інших місцях.

Учасники акції вирішили зібратися також і о 18 годині на традиційний мітинг на цен-
тральній Красній площі міста. 

Сергій Соломаха
«Сіверщина» 

24 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/bilja_tisjachi_chernigivciv_piketuvali_miliciju_prokuraturu_i_partiju_

regioniv/2014-01-24-13840)

300. У Чернігові відбулася мирна акція протесту

Учасники акції зібралися 24 січня у сквері Хмельницького. 
Організатори протесту під назвою «Анатомія підлості влади» постійно наголошували на 

тому, що акція носить мирний характер. Присутнім дали зрозуміти, що будь-які провокації 
та заклики до штурму і беззаконня не приймаються. «Акція носить мирний характер», – 
наголошував Стас Тавлуй.

У акції взяли участь більше 500 осіб. Вони принесли із собою українські прапори та пла-
кати з лозунгами. 

Спочатку протестувальники підійшли до міського управління міліції. Вони вимагали пе-
реглянути справу по знесенню чернігівського Майдану 25 листопада 2013 року. «Міліція з 
народом», – вигукували мітингуючі. Активісти передали свої вимоги до керівництва місь-
кого УМВС. 

Далі мітингарі пішли до Чернігівської ОДА, міської та обласної прокуратури, міської ради 
та обласного управління УМВС України. Вони вимагали на наступній сесії Чернігівської 
міської ради створити тимчасову комісію з розслідування справи з розгону чернігівського 
Євромайдану 25 листопада. Від прокуратури та міліції вимагали відкрити кримінальні про-
вадження по факту знищення речей активістів, а також знайти винних та відшкодувати їхім 
коштом вартість знищеного майна.

«Чернігівський монітор»
24 січня 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19070)

301. Чернігівці майже дозріли до масових акцій

Навряд чи хтось міг ще пару днів тому передбачити, що зранку, 24 січня, о 
10:00 біля пам’ятника Богдану Хмельницькому мітинг «Анатомія підлості влади» 
може зібратися 400 осіб. 

Разом із прихильниками і противниками, але не рахуючи людей у міліцейській формі. 
Організатори за 15 хвилин пояснили «анатомію»: як із цілком мирної, конституційної 

акції «за Європу» міська влада, суд, міліція і виконавча служба перетворили цей вияв де-
мократії в антинародний захід, який «заважає чернігівціям».

Відзначалась у цьому і міліція – забезпечила «права громадян» не чути протестів чер-
нігівців і змела перший Майдан 26 листопада. Заступнику начальника обласної міліції 
Едуарду Гребенюку ще довго буде гикатися «спецоперація», яку можна назвати «крадіж-
кою майна у чималеньких розмірах», під час якої міліція «забезпечила» його безслідне 
зникнення. «Ганьба Гребенюку!» прозвучало цілком заслужено.
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Мітингувальники, щоб не замерзнути, підійшли до споруди міської міліції. Нагадали 
скандуванням, що треба служити народу України, а не ставати, як «Беркут», ворогами 
того ж народу.

Активісти чернігівського Майдану біля міської міліції озвучили і вручили вимоги в.о. 
керівника Чернігівської міської міліції. Головна – виконувати свою присягу народу і не ви-
конувати злочинні накази і розпорядження влади.

Кількість людей, яка брала участь в акції, невпинно зростала. Коли йшли до міської та 
обласної прокуратур, число учасників протесту подвоїлось.

Скандували «Україна, вставай!», «Чернігів, вставай!», «Чернігів, виходь!», «Зека – 
геть!», «Разом – сила!».

Несли і тримали гасла «Україна не Донбас – не злякаєте ви нас!», «Київ, ми з тобою!», 
«Захистіть громаду!».

Колона рушила через площу до Чернігівської міської прокуратури, яка «не побачила 
порушення закону» у викраденні майна Євромайдану в Чернігові.

Пікетувальники також побували біля обласної прокуратури і висловили справедливі 
претензії, що про конституційні права громадян у зв’язку з волевиявленням людей тут та-
кож забули.

Під час короткого мітингу біля міської ради вимагали негайного скликання сесії Черні-
гівської міськради. Вручили заступнику міського голови Станіславу Віхрову вимоги черні-
гівців. «Ригорович» був надзвичайно галантним і весь час переконував у своїй відкритості 
та прикладав п’ятірню до грудей.

«Перехід через Альпи» зменшив кількість протестувальників удвічі. Чернігівці по нема-
ленькому морозу пройшли до торгового центру «Дружба» і звернули на вулицю Київську 
– до офісу Партії регіонів.

Чернігівці біля офісу скандували «Ганьба!». Один із промовців сказав: «Соромно бути 
членом партії, яка проводить в Україні терор».

Мітингувальники скандували те, чим обзивалися колись регіонали, – «фа-шис-ти!».
Загалом чернігівська епопея «війна і мир» тривала 24 січня майже 3 години. Навряд чи 

хтось це з легким серцем міг витримати. Витримали тільки закоренілі політики. Інші – ні.
Але 25-го, коли приїде О. Ляшко, може все-таки звершитися те, чого 24-го боялися ор-

ганізатори – захоплення будівель органів влади.
Радикал довго не церемониться і завжди за додавання балів до свого авторитету народ-

ного депутата ще й авторитету народного вождя.
«Високий Вал»

25 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228108.html)

302. Ляшко з вилами буде випробувати владу Чернігова
     на міцність

Лідер Радикальної партії України Олег Ляшко, обраний народним депутатом на 
Чернігівщині, кличе чернігівців на віче 25 січня об 11:00 на центральну площу 
міста. 

Про це «Високому Валу» повідомив голова міської організації Радикальної партії Олег 
Купрієнко. 

«Олег Ляшко закликає всіх прийти об 11:00 на центральну площу Чернігова на всена-
родне віче для висловлення свого ставлення до існуючої влади», – сказав він.

Як повідомляв «Високий Вал», віче народних депутатів, які розкажуть про криваві події 
на Грушевського, також намічено на 11 годину на Красній площі Чернігова.

 «Високий Вал»
24 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228101.html)
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303. Керівник міліції Чернігівщини подякував за відсутність 
      «екстремізму»

Міліція Чернігівщини поширила звернення начальника УМВС України в Черні-
гівській області генерал-майора міліції Олександра Михайлика. 

Він подякував за «відсутність екстремізму». І натякнув, мовляв, то Захід України валить 
владу, а ми мирні і готові до співпраці. І... «міліція Чернігівщини завжди...».

Так, ми пригадуємо, як Гребенюк сказав «фас!» при розгоні Євромайдану в Чернігові. 
Подаємо звернення без скорочень.

Звернення начальника УМВС
Шановні громадяни, жителі Чернігівщини!

Усі ми знаємо, що в Україні радикально налаштовані люди захопили адмінбудівлі об-
ласних державних адміністрацій у Львові, Рівному, Івано-Франківську, Хмельницькому і 
Тернополі. Водночас міліція не допустила захоплення Черкаської ОДА.

Хотів би повідомити, що спроба захопити адміністративні приміщення державних уста-
нов є грубим порушенням громадського порядку, яке передбачає кримінальну відповідаль-
ність.

Звертаюся до простих людей із закликом не порушувати громадський порядок, тому 
що цей піар потрібен тільки політикам, а простим громадянам потрібне нормальне життя, 
спокій та безпека.

У нашій області зберігається спокійна обстановка, але є окремі радикально налаштовані 
громадяни, які постійно намагаються провокувати людей на протистояння з правоохорон-
ними органами.

Співробітники міліції спільно з громадою вже понад два місяці охороняють громадський 
порядок під час мирних акцій протесту. Ми вдячні активістам чернігівських масових заходів 
за виважену поведінку, недопущення провокацій та порушень громадського порядку.

Що стосується радикально налаштованих громадян, я, як керівник міліції Чернігівщини, 
попереджаю, що сил та засобів для захисту мирних громадян, а також будівель державних 
органів у нас достатньо.

Основними принципами роботи міліції є й буде законність та повага до честі й гідності 
громадян, відкритий діалог та співпраця з громадою області.

Міліція Чернігівщини завжди стояла, стоїть і буде стояти лише на захисті законних інте-
ресів жителів області. І всі ми повинні бути прикладом толерантності, мудрості та поваги 
один до одного.

Начальник УМВС України в Чернігівській області 
генерал-майор міліції
Олександр Михайлик

«Високий Вал»
24 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228083.html)

304. Позиція міліції щодо подій біля пам’ятника Леніну

Зранку 23 січня на деяких інтернет-ресурсах були поширені заклики з боку 
радикально налаштованої молоді о 19 годині зібратися в центрі Чернігова біля 
пам’ятника Леніну для його демонтажу чи руйнування.

Враховуючи те, що ці висловлювання є прямим закликом до протиправних дій, а в умо-
вах нинішньої непростої суспільно-політичної ситуації могли призвести до її суттєвого за-
гострення, керівництвом міліції було вжито превентивних заходів для недопущення виник-
нення масових безпорядків.



198

З метою забезпечення охорони громадського порядку та недопущення фактів вандаліз-
му був задіяний особовий склад Чернігівського міського відділу міліції, який перебував у 
двох автобусах, припаркованих на проспекті Миру неподалік пам’ятника Леніну.

Близько 19 години один із автобусів заблокувала група громадян, які поверталися після 
участі в мітингу на підтримку Євромайдану, який відбувався у сквері ім. Попудренка. Мо-
тивом блокування транспортного засобу стало помилкове переконання мітингувальників, 
нібито міліціонери в автобусі готуються виїхати до м. Києва. 

До місця події прибув заступник начальника УМВС України в Чернігівській області – на-
чальник міліції громадської безпеки полковник міліції Гребенюк Едуард Миколайович. Він 
звернувся до громадян з роз’ясненням, що працівники міліції в автобусах перебували у 
резерві і ніякого відношення до виїзду не мають. Також він пояснив мітингувальникам, що, 
у зв’язку зі збереженням спокійної обстановки, потреба в цьому резерві відпала і залучені 
до нього працівники міліції мають повертатися до місця служби.

Полковник Гребенюк запропонував присутнім упевнитися в цьому особисто, проїхавши 
з працівниками міліції до Чернігівського міськвідділу УМВС (вул. Шевченка, 13). Мітингу-
вальники скористалися цією пропозицією, увійшли до автобуса та разом з правоохоронця-
ми доїхали до адмінбудівлі міськвідділу, де працівники міліції залишилися для подальшого 
несення служби.

Крім цього, в ході спілкування полковника Гребенюка з учасниками протестної акції 
намітилися реальні перспективи встановлення довіри та співпраці. Зокрема, Едуард Мико-
лайович запропонував громадянам для попередження та недопущення провокацій у місті 
створити спільні з активістами патрулі. Вони б займалися здійсненням охорони громадсько-
го порядку в обласному центрі і одночасно забезпечували прозорість роботи міліції Черні-
гова. Присутні визнали пропозицію конструктивною і висловили свою згоду на її втілення 
в життя.

Також заступник начальника УМВС роз’яснив громадянам положення чинного законо-
давства, зокрема, щодо адміністративної відповідальності за блокування адмінбудівель. Він 
відзначив толерантність і порозуміння, які виявляють чернігівські мітингувальники в ході 
акцій протесту, і від імені міліції висловив їм за це вдячність.

Акції Євромайдану в Чернігові, як і в інших містах України, тривають вже понад два 
місяці. Увесь цей час під дощем та снігом, в морози міліція в силу своїх службових обов’яз-
ків з охорони громадського порядку перебувала поряд з мітингувальниками і вдячна цим 
активістам за виважену поведінку, недопущення провокацій та порушень громадського 
порядку.

СЗГ УМВС України в Чернігівській області
«Сіверщина» 

24 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/pozicija_miliciji_shhodo_podij_bilja_pam_jatnika_

leninu/2014-01-24-13838)

305. Прокуратура в Чернігові просить суд звільнити 
     активіста Майдану від криміналу
Органи прокуратури Чернігівської області забезпечили виконання Закону Украї-

ни «Про усунення негативних наслідків та недопущення переслідування та пока-
рання осіб з приводу подій, які мале місце під час проведення мирних зібрань». 

Про це говориться у повідомленні пресслужби прокуратури Чернігівської області
Одразу після набрання Законом чинності прокуратура м. Чернігова звернулася до суду 

з клопотанням про звільнення від кримінальної відповідальності громадянина, якому пові-
домлено про підозру в скоєнні кримінального правопорушення, передбаченого ч. 1 ст. 382 
КК України.

Нагадаємо, що Чернігівським міським відділом внутрішніх справ 7 грудня 2013 року 
розпочато кримінальне провадження за фактом умисного невиконання рішення суду за ч. 
1 ст. 382 КК України. 
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У рамках досудового розслідування було встановлено, що всупереч постанові Черні-
гівського окружного апеляційного суду від 23 листопада 2013 року про заборону викори-
стання звуко- та кіновідтворючої апаратури на Красній площі м. Чернігова та прилеглих 
вулицях 7 грудня 2013 року вказаний громадянин надав звуковідтворюючу апаратуру для 
проведення мітингу на центральній площі обласного центру.

Оскільки відповідно до ст. 1 Закону України «Про усунення негативних наслідків та 
недопущення переслідування та покарання осіб з приводу подій, які мале місце під час 
проведення мирних зібрань» підозрюваний громадянин підлягає звільненню відпові-
дальності за вчинений злочин, прокуратура звернулася до суду з відповідним клопо-
танням.

Як повідомляв «Високий Вал», підприємця Леоніда Сенченка намагалися засудити на 
3 роки за надання апаратури для озвучування мітингу народних депутатів 7 грудня 2013 
року.

«Високий Вал»
24 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228099.html)

306. Генерал міліції закликав міліцію перейти на сторону 
      народу

На своїй сторінці у мережі «Фейсбук» Іван Катеринчук, що керував чернігів-
ською міліцією, закликав колишніх своїх підлеглих переходити на сторону пов-
сталого народу.

«Як генерал-майор міліціі запасу, колишній начальник УМВС України в Чернігівській 
області і як людина, закликаю правоохоронців Чернігівщини та всієі України поки не пізно 
перейти на бік українського народу і захищати його, а не бандитську владу, яка почала 
вбивати своїх громадян».

«Сіверщина» 
24 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/general_miliciji_zaklikav_miliciju_perejti_na_storonu_

narodu/2014-01-24-13834)

307. Трансляція з Майдану в Чернігові, де відбулася сутичка

На центральній площі Чернігова відбулася перепалка між прихильниками Май-
дану і Партії регіонів, влади і Президента. 

О 17:45 нам повідомили, як члени спортивного клубу, які займаються кікбоксингом та 
боксом, під керівництвом депутата міськради від Партії регіонів Андрія Кужельного готува-
лися біля кінотеатру Щорса для розгону Майдану. 

Про це «Високому Валу» повідомило одразу кілька джерел.
Намагання зв’язатися по телефону з Андрієм Кужельним для підтвердження чи спросту-

вання цієї інформації нічого не дали – телефон «поза зоною».
Учасники Майдану в Чернігові очікували провокації. Відбулася перепалка прихильників 

Майдану і Президента.
Після словесної перепалки біля облдержадміністрації розпочалася панахида за загибли-

ми на Грушевського.
«Високий Вал»

24 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228097.html)
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308. Біля чернігівської адміністрації зібралися противники 
      та прихильники влади. Штурму не було

О 18:00 24 січня в Чернігові зібралися євромайданівці на традиційному місці у 
сквері Попудренка. До них підійшла група молодих людей у масках та викрикува-
ла гасла «Слава Україні! Слава нації!».

На початку Алеї Героїв стоять прихильники Партії регіонів та вигукують: «Янукович – 
наш Президент!»

На початку мітингу прихильники Партії регіонів почали штовхати журналіста газети 
«Вісник Че» Геннадія Гнипа. Координувала дії регіоналів депутат міської ради Людмила 
Скоробагатько. 

Під адміністрацією вишукувався спецпідрозділ «Грифон» у бойовому екіпіруванні.
Ситуація була дуже напружена.
Також неподалік від адміністрації стояли чотири «КАМАЗи».
Учасники акції (євромайданівці) провели молебень за загиблими на вул. Грушевського у Києві.
Загалом прихильників Партії регіонів було близько трьохсот осіб, а прихильників Євро-

майдану – близько шестисот-восьмисот.
На мітинг прийшло дуже багато молоді в масках.
Відбувалися невеликі сутички між учасниками.
Учасники Євромайдану підійшли до прихильників влади, між ними вишукувалася міліція. 

У прихильників Президента полетіло кілька фаєрів.
Прихильники Януковича вишикувалися біля входу до обладміністрації та вигукували 

гасла: «Екстримізму – ні!», «Янукович – наш президент!»
Міліція зробила кордон між учасниками.
Також надійшла інформація, що в Чернігів нібито їдуть ультрас ФК «Динамо» з Києва.
Організатори Євромайдану намагаються закликати своїх учасників відійти від адміні-

страції, але ті не погоджуються.
Пізніше і учасники Євромайдану розділилися на дві групи.
Радикальна молодь (близько 300 осіб) стоїть біля входу в адміністрацію, навпроти при-

хильників влади, їх розділяє міліція.
Інша частина (близько 400 осіб) за закликом організаторів відійшла до музичного фон-

тану в сквері Попудренка.
Близько 19:00 організатори мітингу Партії регіонів закликали своїх прихильників роз-

ходитися.
Біля адміністрації залишилися лише прихильники Євромайдану, їх від адміністрації від-

діляв кордон міліції.
Час від часу молодь кидає сніжки в бік міліції.
Через десять хвилин слідом за прихильниками влади розійшлася й радикально налаш-

тована молодь Євромайдану.
Учасники акції, які були біля музичного фонтану, закликали всіх присутніх прийти зав-

тра об 11:00 на народне віче і теж розійшлися.
«Чернігівщина: події і коментарі»

24 січня 2014 року
(http://pik.cn.ua/7588/bilya-chernigivskoyi-administratsiyi-zibralisya-protivniki-ta-prihilniki-vladi-

shturmu-ne-bulo/)

309. Генерал міліції закликав міліцію перейти на сторону 
      народу

На своїй сторінці у мережі «Фейсбук» Іван Катеринчук, що керував чернігів-
ською міліцією, закликав колишніх своїх підлеглих переходити на сторону пов-
сталого народу.



201

«Як генерал-майор міліціі запасу, колишній начальник УМВС України в Чернігівській 
області і як людина, закликаю правоохоронців Чернігівщини та всієі України поки не пізно 
перейти на бік українського народу і захищати його, а не бандитську владу, яка почала 
вбивати своїх громадян».

«Сіверщина»
24 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/general_miliciji_zaklikav_miliciju_perejti_na_storonu_

narodu/2014-01-24-13834)

310. Футбольні фани танцювали довкола пам’ятника Леніну

Чернігівські футбольні фани вирішили зробити і свій «спортивно-політичний» 
внесок у розвиток подій у Чернігові. 

Вони два дні в напруженні тримають чернігівську міліцію, аби вона не послала свої сили 
на Київ. 

Сьогодні вони танцювали довкола пам’ятника Леніну і скандували: «Комуняку – на гіл-
ляку, гей, гей!»

«Високий Вал»
24 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228102.html)

311. Ніжин молиться і вимагає дій

Багато міст України в жалобі за загиблими, а національні прапори одягли на 
себе чорні стрічки.

Вшанувати пам’ять усіх загиблих та помолитися за упокій їхніх душ надвечір прийшли й 
ніжинці. Вони зібралися на площі Івана Франка. Більше двох сотень людей. 

Мешканці міста приносили із собою свічки та запалювали їх, несли квіти й клали їх на 
східці міськвиконкому. А також принесли портрети хлопців, які загинули під час сутичок у 
столиці, та портрет Президента. 

Кілька молодих хлопців і дівчат у руках тримали національні прапори з надписами «Ні-
жин» та гербом нашого міста. Дехто з них ховав обличчя за масками.

Молилися за упокій загиблих разом із ніжинцями й священнослужителі, православні та 
католики. Вони разом відслужили заупокійну літію. 

Священники закликали припинити пролиття людської крові та просили в Бога надати 
мужності нинішній владі зробити все можливе, щоб більше не пролилася на Майдані жодна 
краплина крові. 

Також духовні отці запропонували щоденно збиратись о шостій вечора на площі й мо-
литися за упокій убитих і збереження життів усіх, хто нині знаходиться в «найгарячіших» 
місцях Києва. Громада з такою пропозицією згодилася.

Під час промов священників дехто з учасників молебені підпалив портрет Януковича. 
Той запросто зайнявся. До палаючого портрета й інші ніжинці почали «підкидати» портре-
ти Президента. Деякі хлопці навіть потопталися по зображенню Президента ногами.

Після молебеня до слова запрошувались усі, хто був присутній на вшануванні пам’яті 
загиблих у сутичках. Говорили й звичайні ніжинці, й студенти, й журналісти, й депутати 
міської ради. Депутатів прийшло небагато – лише кілька представників опозиційних партій 
і безпартійні.

Чимало жінок стояли з мокрими від сліз очима. Вони тримали в тремтячих руках свічки 
та портрети вбитих хлопців. І казали, що правоохоронці не мають жодного ні морального, 
ні юридичного права так поводити себе з людьми, з українцями, зі своїми співвітчизника-
ми. Багато хто з ніжинців приходив цілими родинами. Брали навіть маленьких дітей.
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Правоохоронці вчотирьох у цей час осторонь спостерігали за подіями та «писали» все 
на камеру. 

Цікаві перехожі, роздивляючись віддалік масове вшанування пам’яті, приєднувалися не 
вагаючись.

Люди не зважали на сильний мороз та пронизливий вітер і стояли на площі більше годи-
ни, раз у раз викрикуючи «Слава Україні! Героям слава!», «Слава нації! Смерть ворогам!» 
та «Україна – понад усе!». 

Після виступів усіх охочих присутні заспівали гімн України. Потім розійшлися хто куди. 
Та вже наступного дня всі вони прийдуть знову, щоб вшанувати пам’ять тих, хто відстоює 
право українців на вільне життя.

Дінера Бєстрєва,
«Уездные новости»

«Сіверщина» 24 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/nizhin_molitsja_i_vimagae_dij/2014-01-24-13839)

312. Кожух для революції
«Якщо мій кожух спасе чиєсь здоров’є, то я життя прожив не даром» – з та-

кими словами зайшов до пункту прийому теплих речей оцей звичайний патріот- 
українець із села під Черніговом», – розповів голова управи обласної організації 
Руху Олексій Пій.

Нагадуємо: пункти прийому теплих речей, харчів і коштів для потреб Майдану знахо-
дяться за адресами: вул. Щорса, 4 (Рух) та вул. Пушкіна, 16 («Батьківщина»). 

Пресслужба обласного штабу національного спротиву
«Сіверщина» 

24 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/kozhukh_dlja_revoljuciji/2014-01-24-13841)

313. «Желающих постоять за регионы» набирають
     у Чернігові через SMS
Колегам-журналістам і медійникам сьогодні ввечері надійшли смс-повідомлення із за-

кликом підходити до кафе «Ностальжы» з метою «постоять за регионы» під час віча, яке 
призначене на центральній Красній площі міста на 11-ту годину за участю народних депу-
татів України. 

Про це повідомила на своїй сторінці у мережі «Фейсбук» Леся Федоренко.
Смс-повідомлення прийшло з номеру 063-309-59-89.

«Високий Вал»
25 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228107.html)

314. У Чернігові мітингували противники та прихильники 
      влади. Сьогодні будуть знову
Учора у Чернігові під стінами облдержадміністрації близько 18:00 почалися два мітинги – 

прихильників і опонентів влади.
У сквері імені Попудренка навпроти ОДА почали мітинг учасники місцевого Євромайда-

ну. Отці Михайло та Євген з Катерининської церкви помолилися за спокій усіх замордова-
них у Києві в ці дні. А потім виступили уповноважений координатор обласного «Майдану» 
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Олександр Бондарев, голова обласного Руху Володимир Ступак, генерал-майор міліції в 
запасі Іван Катеринчук, голова обласної організації ВО «Батьківщина», депутат обласної 
ради Олександр Кодола, депутат обласної ради Віктор Лазар, представник «Свободи» Єв-
ген Малецький, голова обласного товариства «Просвіта» імені Т. Шевченка Василь Чепур-
ний, депутат міської ради Олег Русін.

На Алеї Героїв навпроти ОДА розташувалися прихильники Партії регіонів з гаслами 
«Україна єдина!», «Екстремізму – ні!», «Миру – так!» тощо.

З обох боків у мітингах брали участь близько декількохсот осіб.
Входи в Чернігівську облдержадміністрацію охороняли групи правоохоронців. Були де-

які неадекватні з обох сторін, але мітинги пройшли відносно спокійно. Конфлікту вдалося 
уникнути насамперед завдяки посиленому кордону міліції між опонентами.

25 січня знову планують провести мітинги обидві сторони.
У планах прихильників Євромайдану: о 10:15 – хода від «Мегацентру» до Красної пло-

щі, об 11:00 на Красній площі відбудеться зустріч з народними депутатами України Лілією 
Гриневич, Тетяною Слюз, Валерієм Дубілем, Сергієм Аверченком, Русланом Князевичем, 
які дадуть оцінку діям влади в контексті останніх подій в Україні та оприлюднять план по-
дальших дій опозиції.

Деякі ЗМІ повідомляють, що до Чернігова 25 січня планує приїхати 7-ма сотня самообо-
рони Майдану.

Очікують і радикального Олега Ляшка.
Прихильники Президента також обіцяли повернутися на головну площу Чернігова ще 

більшою кількістю.
«Чернігівський монітор»

25 січня 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19078)

315. Захоплення адміністрації в Чернігові проведе
     7-ма сотня?

7-ма сотня самооборони Майдану разом із народними депутатами нібито має 
намір приїхати до Чернігова 25 січня та захопити споруду обласної державної 
адміністрації. 

Про це говориться в інформації, яка запущена з міліцейських джерел. 
«Чернігів – одне з міст, де громаді вистачило мудрості не нагнітати обстановку і вислов-

лювати свої переконання без насильства і знищення суспільного майна.
Мабуть, саме тому в місто над Десною має прибути десант, який здобув досвід протистоян-

ня з міліцейськими спецпідрозділами в Києві на Грушевського», – говориться в інформації.
«Ймовірно, агресивно налаштовані сили мають задум розпочати штурм адмінбудівлі 

Чернігівської облдержадміністрації, і якраз приїжджі активісти – 7-ма сотня самооборони 
Майдану за підтримки народних депутатів – повинні стати основною ударною силою цього 
протизаконного дійства», – додається в тексті. 

У повідомленні нагадується, що 24 січня ввечері під час масових заходів під стінами 
обласної державної адміністрації чернігівці чітко дали зрозуміти, що не планують ламати 
двері і вибивати вікна в будівлі, адже, крім блокування роботи керівництва області, це ні-
чого не дасть.

Далі йде застереження: «Для всіх «гарячих» голів нагадуємо, що згідно зі статтею 341 
Кримінального кодексу України (захоплення державних або громадських будівель чи спо-
руд) – карається обмеженням волі на строк від 3 до 5 років або позбавленням волі на строк 
від 3 до 6 років». 

Після такої інформації чернігівців, мабуть, прийде удвічі більше, щоб подивитися це на 
власні очі і сказати своїм дітям чи внукам: «Я особисто брав участь у Великій Січневій ре-
волюції 2014-го року!»

«Високий Вал»
25 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228109.html)
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25 січня

316. Близько 4 тисяч людей мітингували в Чернігові 25 січня 
      опівдні проти дій влади

Мітинг почався з 10:30 і триває по теперішній час. 
Учасники акції почали збиратися біля торгового «Мегацентру» на проспекті Миру і ру-

шили на центральну Красну площу до будівлі облдержадміністрації.
Учасники маршу несли держпрапори, а також скандували гасла: «Чернігів, вставай!», 

«Україна, вставай!», «Зека – геть!», «Беркуту» – ганьба!», «Не пробачимо!», «Слава Україні!», 
«Міліція, служи народу!» 

Побоюючись штурму, працівники міліції, екіпіровані касками, щитами і кийками, оточи-
ли будівлю облдержадміністрації кільцем.

Через дорогу від будівлі на Алеї Героїв, прилеглої до Красної площі, розташувалося 
близько 500 прихильників влади.

Об 11:00 протестували проти влади з депутатами Верховної Ради Олегом Ляшком (поза-
фракційний), Валерієм Дубілем («Батьківщина»), Сергієм Аверченком («УДАР»), Русланом 
Марцінківим ( «Свобода»).

Вони виступили із засудженням політики влади, Президента Віктора Януковича і запро-
понували провести народне віче.

Під час віча рішенням Народної ради, створеної в Києві, відправили у відставку голів 
Чернігівської обласної державної адміністрації Володимира Хоменка, обласної ради Анато-
лія Мельника, начальника управління Міністерства внутрішніх справ Олександра Михай-
лика.

Віче проголосувало за відставку кожного окремо.
Присутні обрали ексначальника міліції Едуарда Альохіна керівником загонів само-

оборони.
Народні депутати о 12:00 рушили вручити рішення Хоменку.
Біля будівлі виникли зіткнення міліції, прихильників влади і протестувальників.
Були кілька разів кинуті світлошумові гранати і застосований газ проти протестуваль-

ників.
Протестувальники відтіснили міліцію зі щитами і о 12:35 зламали двері одного із входів 

в будівлю адміністрації.
Депутати увійшли в приміщення, зайняте співробітниками міліції, на переговори.
Під час зіткнень попередньо постраждало 2 людини, їх відвезла машина «швидкої до-

помоги».
Співробітники міліції захопили 6 активно налаштованих протестувальників.
Архієпископ Чернігівський і Ніжинський Євстратій (Зоря) звернувся до протестувальни-

ків проти влади зберігати спокій. Усі пристуні помолилися.
Народні депутати вимагають звільнити захоплених і повернути чернігівський підрозділ 

«Беркута» з Києва.
Близько 15:00 влада звільнила 6 захоплених протестувальників і попросила відійти від 

споруди облдержадміністрації на 10 метрів.
Із 15:15 камера прямого ефіру «Високого Валу» після безперервної 5-годинної трансля-

ції на морозі п’є чай. Камера, відпочивши, обіцяла включитися.
Готуються фоторепортажі з місця подій.

«Високий Вал»
25 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228112.html)
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317. У Чернігові триває штурм обласної адміністрації
Після народного віча на Красній площі за участю народних депутатів Олега 

Ляшка, Валерія Дубіля, Сергія Аверченка, Руслана Марцінківа люди рушили до 
приміщення обласної адміністрації з наміром вручити вимоги голові ОДА Воло-
димиру Хоменку. На початку мітингу архієпископ Чернігівський і Ніжинський 
Євстратій прочитав молитву за Україну, яку благословив Патріарх Філарет. 

Під адміністрацією мітингували прихильники Януковича на чолі із завідуючою відділом 
міської ради Людмилою Скоробагатько – малолітні спортсмени, бюджетники та пенсіоне-
ри-комуністи. 

Владу захищала міліція, частина з них була в шоломах та бронежилетах.
Мітингарі спробували взяти ОДА штурмом. До пікетувальників вийшли заступники голо-

ви ОДА Микола Стрілець та Юрій Музика. Переговори завершилися нічим. Миколу Стрільця 
мало не заштовхали «тітушки» – їхній керівник дбайливо вивів М. Стрільця від потоптання 
своїми ж. 

«Сіверщина»
25 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/u_chernigovi_trivae_shturm_oblasnoji_administraciji/2014-01-25-13850)

318. Двері в Чернігівську ОДА виламали. 
      Адміністрацію взято!
Штурм Чернігівської ОДА завершився виламаними дверима в Департаменті 

економіки. 
Міліція кидала світлошумові гранати. 
Міліції дали час, щоб вийти з приміщення.
Нині в обладміністрації тривають перемовини між опозиційними народними депутатами 

Валерієм Дубілем, Сергієм Аверченком, Олегом Ляшком, Русланом Марцінківим та першим 
заступником голови Чернігівської ОДА Миколою Стрільцем. 

Голови обладміністрації Володимира Хоменка у Чернігові немає, за неофіційною інфор-
мацією, він вранці покинув місто. 

Мітингарі вимагають звільнення затриманих активістів. За словами народного депутата 
Олега Ляшка, затриманих шестеро.

«Сіверщина»
25 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/dveri_v_chernigivsku_oda_vilamali/2014-01-25-13851)

319. Ляшко приїхав без памперсів ворогам і отримав 
     гранатою в ногу
Що сьогодні відбулось у спокійно-пасивному Чернігові, знає напевно кожен 

житель. 
Проте не кожен переповість, чого добились і чого чекати завтра. 
Лідер Радикальної партії Олег Ляшко нагадав вимоги зборів і підсумував «досягнення» 

штурму обласної адміністрації.
«Відбулось народне віче Чернігівщини, де створена Народна рада Чернігівської облас-

ті, яка перебирає на себе всю повноту влади на території Чернігівської області», – сказав 
Ляшко. «Народне віче прийняло рішення про припинення повноважень голови облдержад-
міністрації Чернігівської області, голови обласної ради. Ми вимагаємо від міліції, Служби 
безпеки, правоохоронних органів служити народу».
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Депутат пояснив, чого тисячі чернігівців хотіли суботнього ранку від ОДА.
«Ми відповідно до Закону про звернення громадян, про статус народного депутата на-

магаємося зайти в обласну адміністрацію, щоб передати наші рішення. Нас туди не пуска-
ють, державна адміністрація заблокована міліцією, вони травлять нас газом.

Міліція найняла «тітушок», яким за роботу платять депутати міської ради від Партії ре-
гіонів Кужельний та Москаленко». 

У нерівноправній боротьбі пана Ляшка «ранило гранатою в ногу», дісталось і його по-
мічнику. Усіх на додачу потруїли газом.

На момент інтерв’ю було затримано найактивніших мітингувальників, і пан Ляшко зая-
вив, що перемови з владою вони припиняють. Ультиматум один – всю владу народу, і  
нехай виконують вимоги народного віча Чернігівщини:

– створення Народної ради;
– створення Народної самооборони;
– заборона на території Чернігівської області діяльності Партії регіонів та комуністів;
– відставка голови облдержадміністрації і голови обласної ради;
– перейменування однієї з площ Чернігова на площу Героїв Грушевського;
– вимога до депутатів мажоритарників Партії Регіонів – вихід із Партії регіонів;
– відкликання чернігівського «Беркуту» на місце дислокації в Чернігові.
Олег Ляшко розповів і про цікавинки обласної адміністрації, які він побачив відразу піс-

ля штурму. ОДА була вщент заповнена міліцією, СБУшниками та пожежниками – «там пе-
реодягнені бандити». За його підрахунками, всередині ОДА їх було 200-300 осіб. Усі вони 
ховаються на верхніх поверхах «із отакими кийками залізними, у них відра із керосином».

«Це фашисти оце там сидять зараз і захищають бандита Януковича», – підсумував 
Ляшко.

Журналісти поцікавились у пана Ляшка про долю і місце перебування голови ОДА. На 
що він відповів досить передбачувано: «Губернатор, він …»

А від усіх інших «тхне, мені здається, їм памперса треба», – сказав депутат.
«Високий Вал»

25 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228117.html)

320. Балада про зламані двері і тролейбуси в об’їзд
      у Чернігові

Влада на час віче в Чернігові пустила тролейбуси, які ідуть по вулиці Кирпоно-
са, в об’їзд. 

Цим убила одразу кількох зайців. 
По-перше, на час «заварушки» дійсно з 10 до 14 години їздити там було просто небез-

печно. 
Можна було ще «тралік» випадково спалити. А чого ж, на Грушевського – «пазики-«бер-

кутятники», а ми – негодний тролейбус. Вони в нашому місті і так горять, як наші надії на 
«покращення». 

У нас була така битва за двері! Як у Лермонтова: «Смешались в кучу ти-туш-ки и 
люди, и залпы свето-шумо-вых орудий, Ляшка глушили на пе-ре-до-вой…».

Але коли події перейшли в затяжну фазу Майдану після 15:00, влада вирішила убити 
ще 2-х зайців. Чим менше людей проїздить через площу, тим менше бачать барикади і 
протест, тим менше виходять на зупинці на площі з запитанням:

«А шо там? А дак я тоже тій владі у лице плюну».
Хоча місця вдосталь для проїзду, пускати туди транспорт – ні-ні. А раптом хтось зара-

зиться бацилою «антиурядових виступів» чи вірусом «недовір’я до влади».
Влада ж у нас золота. Як той міфічний золотий унітаз-руно. Його весь час намагалися 

здобути хоробрі лицарі в якомусь Межигір’ї, і за яким таємно полюють і посилають все нові 
й нові походи.
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Але біс із ним, тим унітазом. Він такий же далекий, як і скарб Полуботка. Повернемося 
до Чернігова.

Ще одне. Жителі центру, аж до Красного мосту через Стрижень, будуть тихо ненавиді-
ти протестувальників, які спорудили снігову фортецю перед облдержадміністрацією. Крім 
того, їх ненавидітимуть усі службовці, яким на 100-200 метрів далі доведеться іти на зу-
пинку.

Останнім так і хочеться сказати:
«Любі чернігівці, користуйтеся кожною нагодою пройти пішки зайві сто метрів, а ще 

краще – пройдіть 5 кілометрів і поставте кілька плюсів своєму здоров’ю.
А якщо вам не подобається влада, що править вами, знайдіть спосіб одразу обирати тих, 

хто не знущається над вами. Хто вчасно буде плати вам зарплату і не буде, як оця жінка, 
записувати вас на «олівець»: прийшли ви постояти за владу чи ні.

І не кляніть тих, хто уже не бачить іншого виходу, ніж стукати в ті двері, які не відкри-
вають. Що сталося з тими дверима, які не відкривалися – їх просто розбили.

Так було і у 2004 році з дверима міськради. Той же сценарій. Якби ці дурні двері вміли 
відкриватися, нам би краще жилося. Можливо.

Адже ми з дитинства вчили: «Стукайте – і вам відчинять». Або Франкове «Лупайте 
владу сю! Нехай ні жар, ні холод не спинить вас! Зносіть і труд, і спрагу, й голод, 
бо вам призначено глуху цю владу збить».

Зверніть увагу, тільки двері відчинили, бойовий дух спав. Пішли переговори.
До речі, не виключений варіант, що серед ночі генерал міліції Михайлик, який по своїй 

святості годиться на роль архангела Михаїла, пограється в сніжки з не менш святим гене-
ралом Катеринчуком, який призначений головнокомандувачем снігової фортеці напроти 
адмніністрації.

Якщо хочете, поговоримо ще іншим разом. Бо я стільки цікавого побачив сьогодні, шо 
воно з мене аж пре. Але той клятий москаль Козьма Прутков весь час на мене сварится 
пальцем: «Якщо у тебе є фонтан – заткни його». Ой не довіряю я тим петербурзьким мос-
каликам, а особливо московським.

Завжди ваш Вітя КОРДОВСЬКИЙ

ПОСТСКРИПТУМ. До речі, падіння чернігівських дверей було останнім аргументом в 
українській політиці! Після цього невідпорного наступу володар золотого унітазу-руна пі-
шов на переговори з хоробрими лицарями та пообіцяв двом із них відстібнути пару штук 
менших унітазів, які розміщуються трошки вище на вулиці Грушевського.

«Високий Вал»
25 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228118.html)

321. Міліція невипадково тримала 6 осіб у Чернігові. 
     Документувала кримінал

Слідчий відділ управління МВС України у Чернігівській області відкрив кримі-
нальне провадження за ч. 1 ст. 341 КК України – захоплення державних або гро-
мадських будівель чи споруд – та розпочав досудове розслідування. 

Воно розпочато за фактом замаху на захоплення приміщення Чернігівської ОДА, яке 
трапилося сьогодні, 25 січня. 

Про це повідомляє пресслужба прокуратури Чернігівської області
«Сьогодні всупереч Закону група радикально налаштованих осіб розтрощила вхідні две-

рі до Чернігівської обласної державної адміністрації», – сказано в повідомленні.
Процесуальне керівництво здійснюється прокуратурою Чернігівської області. 
Прокуратура нагадала, що за цей злочин Кримінальний кодекс України передбачив по-

карання у вигляді обмеження волі на строк від 3 до 5 років або позбавлення волі на строк 
3 до 6 років.
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Як повідомляв «Високий Вал» у прямій трансляції, о 12:35 протестувалиники зламали 
двері у Департаменті економіки Чернігівської облдержаміністрації після ухвали мітингу про 
відставку виконавчої влади Чернігівщини.

«Високий Вал»
25 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/crime/adventure/228113.htm)

322. На майдані біля ОДА революція стоїть

Мирна хода і народне віче на Красній площі Чернігова 25 січня 2014 року за-
вершилося жорстким протистоянням протистувальників із силовиками і вилама-
ними о 12 годині дверима Департаменту економічного розвитку ОДА.

Символічно, що це відбулося рівноо через два місяці після того, як за участю 
міліції і «Беркута», за іниціативою посадових осіб міської влади було брутально 
знищено поряд, у сквері імені Попудренка, о 12 годині 25 листопада 2013 року 
мирний громадський Євромайдан «Чернігів обирає ЄС!».

Тоді один з учасників Євромайдану під час знесення облив себе бензином і намагався 
на знак протесту здійснити самоспалення.

Слава Богу, тоді трагедії не сталося.
Але влада не почула чернігівців...
Тож міліція, переодягнуті співробітники міліції, невстановлені особи в цивільному бло-

кували вхід у приміщення ОДА і закидали у натовп протестувальників світлошумові грана-
тами, обкурили газами...

Є поранені.
І тільки після цього влада пішла на переговори з учасниками чотиритисячного народно-

го віча, який відбувся перед тим об 11 годині на Красній площі міста.
Перемовини між опозиційними народними депутатами Валерієм Дубілем, Сергієм Авер-

ченком, Олегом Ляшком, Русланом Марцінківим та першим заступником голови Чернігів-
ської ОДА Миколою Стрільцем закінчилися перемір’ям. 

Голови обладміністрації Володимира Хоменка у Чернігові в цей час не було, за неофіцій-
ною інформацією, він ще вранці начебто залишив місто.

Нардепам було обіцяно звільнити шістьох протестувальників, викрадених невстановле-
ними особами в цівільному, та відкликати з Києва чернігівський «Беркут».

Натомість митингувальники відійшли на 10 метрів від приміщення ОДА і будують чер-
нігівський Майдан опору, але так, щоб не заважати при цьому руху міського транспорту.

Виникає питання, для чого було владі влаштовувати цей кривавий спектакль, а не про-
пустити нардепів для зустрічі з керівництвом облдержадміністрації?

Народні депутати лише збиралися довести до відома голови ОДА про рішення 
віча, яке визнало Народну раду України та утворило Народну раду Чернігівської 
області в складі опозиційних депутатів Чернігівської обласної ради.

Сергій Соломаха
«Сіверщина» 

26 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/na_majdani_bilja_oda_revoljucija_stojit_reportazh/2014-01-26-13861)

323. Чернігів облаштовує територію протесту

Чернігівці на 17:30 частково облаштували територію протесту біля обласної 
адміністрації після досягнення перемир’я та після того, як правоохоронці відпус-
тили 6-ох раніше затриманих, які штурмували і виламали двері у Департаменті 
економіки державної адміністрації. 

За словами журналістів, народні депутати пішли.
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Валерій Дубіль, у якого є пошкодження чи поранення, можливо одержує медичну допо-
могу. Олег Ляшко поїхав до Києва, Сергій Аверченко повернувся в сім’ю.

Місцева опозиція та громада потихеньку самоорганізовується. 
Будуються символічні барикади, лунає музика.
Включення прямої відеотрансляції відбувається періодично через нестачу зарядних 

пристроїв до камери.
«Високий Вал» вів пряму трансляцію з народного віча та показав штурм адміністрації. 
Завтра це відео буде доступним для користувачів «Високого Валу». 

«Високий Вал»
25 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228114.html)

324. «Радикальні майданівці» так і не захопили будівлі 
      Чернігівської облдержадміністрації

Інформація про те, що у Чернігові мітингувальники захопили будівлі ОДА, – не відпові-
дає дійсності.

У Чернігові мітингувальники від опозиції прорвалися до одного приміщення облдержад-
міністрації, виламавши двері одного з входів до будівлі Департаменту економічного розвит-
ку Чернігівської облдержадміністрації. Але далі їх зупинили правоохоронці.

Учасники акції протесту також виламали двері входу до Чернігівської облдержадміні-
страції зі сторони відділу звернень громадян, але і там були зупинені.

Народний депутат Олег Ляшко заявив про намір передати в облдержадміністрацію ре-
золюцію, прийняту народним віче у Чернігові. У ній оголошено про відставку голови ОДА 
Володимира Хоменка та голови обласної ради Анатолія Мельника; названо вимоги про 
проведення сесій обласної, міських та районних рад щодо визнання влади Народної ради; 
створення загонів народної самооборони на чолі з ексначальником чернігівської міліції 
Едуардом Альохіним; перейменування однієї з вулиць Чернігова на честь захисників вули-
ці Грушевського; оголошення поза законом Партії регіонів та КПУ.

При наближенні до облдержадміністрації представникам опозиції дорогу перекрили 
учасники провладного мітингу, а також правоохоронці. На деякий час під стінами ОДА 
виникла тиснява, і правоохоронці стримували натиск, після чого мітингувальники прорва-
лися до будівлі ОДА.

Під час сутички правоохоронці застосували декілька гранат.
Потім в обладміністрації відбулися перемовини між опозиційними народними депутатами 

Валерієм Дубілем, Сергієм Аверченком, Олегом Ляшком, Русланом Марцінківим та заступ-
ником голови Чернігівської ОДА Миколою Стрільцем. Вони вимагали звільнення протесту-
вальників, захоплених під час штурму.

За досягнутою домовленістю правоохоронці відпустили шістьох затриманих під час 
штурму Чернігівської обладміністрації. У свою чергу протестувальники відійшли на 10 ме-
трів від будівлі обладміністрації. 

«Чернігівський монітор»
25 січня 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19087)

325. Міліція заявляє про 11 постаждалих міліціонерів

«Удень 25 січня в м. Чернігові відбулася спроба захоплення адмінбудівлі Чер-
нігівської облдержадміністрації учасниками масових заходів, які проходили на 
Красній площі за участю ряду народних депутатів України. 

Міліція вжила всі необхідні заходи для забезпечення охорони громадського порядку», – 
повідомляє офіційний сайт чернігівської міліції.
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«Під час спроби захоплення адмінбудівлі агресивно налаштовані мітингувальники по-
шкодили вхідні двері та розбили шибки у декількох вікнах.

Однак проникнення мітингувальників усередину будівлі міліція не допустила. 
Проти правоохоронців нападниками застосовувалися світлошумові гранати, сльозогін-

ний газ та предмети, пристосовані для завдання тілесних ушкоджень. 
При цьому понад 10 працівників міліції отримали тілесні ушкодження різного ступеня 

тяжкості, їм було надано необхідну медичну допомогу.
Наразі міліція продовж ує несення служби з охорони громадського порядку та безпеки 

навколо адмінбудівлі».
Коментар «Високого Валу». Даремно сайт міліції так однозначно стверджує, що 

«проти правоохоронців нападниками застосовувались світлошумові гранати, сльозогінний 
газ». Сумніваємося. У нас інша інформація. Ми з журналістами розслідуємо. 

«Розбили шибки у декількох вікнах». Начебто так, тільки трішечки не так. Той, хто роз-
бив, чомусь втік ховатися за кордон міліції. Це бачили журналісти. Ми ж не сліпі. 

До речі, можемо точно стверджувати, що двері спеціальним топориком рубали точно не 
міліціонери.

«Високий Вал» вів пряму трансляцію з народного віча та показав штурм адміністрації.
«Високий Вал»

25 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228116.html)

326. Чернігів: барикада під ОДА. Чергує генерал-майор міліції
Чернігівці на 17:30 частково облаштували територію протесту біля обласної 

адміністрації після досягнення перемир’я та після того, як правоохоронці відпус-
тили 6-ох раніше затриманих, які штурмували і виламали двері у Департаменті 
економіки державної адміністрації. 

Народні депутати Валерій Дубіль та Сергій Аверченко взяли участь у вечірньому засі-
данні обласного штабу національного спротиву, де намічено подальший план дій.

Зокрема, ухвалено на цю ніч постійне чергування членів обласної ради ГО «Майдан» з 
огляду на збір «тітушок» в районі ресторану «Сенатор». Штаб очікує провокацій від міліції, 
яка спочатку підішле «тітушок» – вихованців клубу кікбоксінгу депутата міськради регіо-
нала Андрія Кужельного, а потім матиме підстави для розгону чернігівського Майдану.

«Першу ніч я чергуватиму особисто!» – запевнив генерал-майор запасу, колишній на-
чальник УМВС, член ради ВО «Майдан» Іван Катеринчук. 

Тим часом за фактом замаху на захоплення приміщення Чернігівської ОДА слідчим від-
ділом УМВС України у Чернігівській області відкрито кримінальне провадження за ч. 1 ст. 
341 КК України – захоплення державних або громадських будівель чи споруд – та роз-
почато досудове розслідування. Процесуальне керівництво здійснюється прокуратурою 
Чернігівської області.

Обласний штаб національного спротиву запрошує чернігівців – патріотів України долу-
чатися до постійного (особливо вночі) чергування під стінами обласної державної адміні-
страції до виконання вимог народного віче. 

Пресслужба обласного штабу національного спротиву
«Сіверщина» 

25 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/chernigiv_barikada_pid_oda_chergue_general_major_miliciji/2014-01-25-13855)

327. Заступник начальника УМВС перевдягнувся в «тітушку»
У Чернігові під час виконання своїх обов’язків біля облдержадміністрації від 

світлошумової гранати міліції постраждав журналіст телеканалу «Дитинець» 
Артем Шелковий. 
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А заступник начальника обласної міліції, кавалер ордена Данила Галицького за зне-
сення Євромайдану Едуард Гребенюк чомусь був не в формі, без погон і дуже схожий на 
«тітушку». З якого б то дива? 

Міліція всіляко сприяла «тітушкам» – спортивно вишколеним хлопцям, якими керує де-
путат міської ради регіонал Андрій Кужельний, власник клубу кікбоксінгу та ресторану 
«Чікен-хаус».

 «Сіверщина»
25 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/zastupnik_nachalnika_umvs_perevdjagsja_v_titushku/2014-01-25-13856)

328. За фактом замаху на захоплення приміщення 
      Чернігівської ОДА відкрито кримінальне провадження

Сьогодні всупереч Закону група радикально налаштованих осіб розтрощила вхідні двері 
до Чернігівської обласної державної адміністрації.

За фактом замаху на захоплення приміщення Чернігівської ОДА слідчим відділом УМВС 
України у Чернігівській області відкрито кримінальне провадження за ч. 1 ст. 341 КК Украї-
ни «Захоплення державних або громадських будівель чи споруд» та розпочато досудове 
розслідування.

Процесуальне керівництво здійснюється прокуратурою Чернігівської області.
Нагадаємо, що за цей злочин Кримінальним кодексом України передбачено покарання 

у вигляді обмеження волі на строк від трьох до п’яти років або позбавлення волі на строк 
від трьох до шести років.

«Чернігівський монітор»
25 січня 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19088)

329. У Чернігові розпочато запис у загони самооборони

Рішенням обласного штабу національного спротиву для захисту мирних людей 
розпочато формування сотень самооборони. Потреба в таких загонах очевидна, 
оскільки міліція замість захисту мирних громадян підтримує загони «тітушок», а 
влада їх формує та фінансує. 

Формуванням загонів займається колишній начальник Чернігівської міської міліції 
Едуард Альохін. Також запис веде колишній начальник обласної міліції Іван Катеринчук, 
який на своїй сторінці у мережі «Фейсбук» оголосив:

«Шановні ветерани органів внутрішніх справ, армії, інших силових структур, афганці, 
всі небайдужі! Звертаюся до вас я, генерал-майор міліціі запасу, колишній начальник 
УМВС Украіни в Чернігівській області Іван Катеринчук. Україна в небезпеці! У Чернігові 
сформувався мирний чернігівський Майдан, який протестує проти свавілля влади. Але 
ми всі бачимо, що влада не захищає мирних мітингувальників, а вбиває їх. Тому фор-
муються загони самооборони для захисту чернігівського майдану. Запрошую всіх вас 
записуватися в ці загони і разом зі мною пліч-о-пліч захищати наше майбутнє та май-
бутнє наших громадян. Мій контактний телефон: 093 855 17 92. Розраховую на вашу 
підтримку. Слава Україні!».

«Сіверщина»
25 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/v_chernigovi_rozpochato_zapis_u_zagoni_

samooboroni/2014-01-25-13857)
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26 січня

330. Біля Чернігівської ОДА протестувальники спорудили 
      укріплення

Біля Чернігівської обладміністрації розпочинається встановлення військових наметів з 
опаленням, споруджено укріплення.

«Обласна державна адміністрація в облозі. Чернігівці разом – сила!» – повідомляє голо-
ва Чернігівського обласного штабу національного спротиву Олександр Кодола.

Як повідомляють мешканці прилеглих до ОДА будинків, на території ОДА цілу ніч спо-
стерігався якийсь рух.

«Молоді люди цілу ніч виносили із ОДА якійсь пакети, вантажили їх в автомобілі, що тут 
же виїжджали», – розповідають чернігівці.

«Чернігівський монітор»
26 січня 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19093)

331. Збори Народної ради Чернігівщини від опозиційних сил 

Збори-віче всіх депутатів Чернігівщини від опозиційних сил відбуваються в 
Чернігові. Вони розпочалися о 12:15. 

Ви можете бачити це в прямому ефірі трансляції «Високого Валу». 
На них – депутати від опозиційних партій. Народний депутат Валерій Дубіль сказав, що 

збори-віче депутатів усіх рівнів переноситься на завтра 27 січня. Будуть брати участь де-
путати області, міст, сіл і селищ. 

За 15 хвилин до того начальник УМВС, генерал-майор міліції Олександр Михайлик в 
прямому ефірі повідомив, що міліція бореться з усіма, хто намагається дестабілізувати си-
туацію, незалежно на якій вони стороні.

Також він повідомив, що сьогодні планується штурм адміністрації.
«Високий Вал»

26 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228122.html)

332. У Чернігів прибула «беркутівська» підмога з Одеси?

Два великі автобуси заїхали до двору Чернігівської обласної державної адміні-
страції через запасний заїзд. 

Про це «Високому Валу» повідомили зі штабу спротиву та Чернігівської народної само-
оборони. 

«Автобуси великі, тобто мова може йти про 40-50 осіб у кожному автобусі», – зазначило 
джерело.

За його словами, автобуси з номерами Одеської області.
Представник центру громадських зв’язків управління МВС у Чернігівські області так про-

коментував цю заяву:
«У мене нема такої інформації».
А сьогодні вранці... «у нас сил достатньо для того, щоб охороняти громадський поря-

док», – сказав головний міліціонер області Михайлик. 
«Високий Вал»

26 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228124.html)
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333. Бійки під адміністрацією в Чернігові спровокували 
      кікбоксери і охоронна фірма

Бійку під чернігівською обласною адміністрацією у суботу, 25 січня, о 12 годи-
ні спровокували чернігівські кікбоксери депутата Чернігівської міськради Андрія 
Кужельного та охоронної фірми «Балу». 

Про це в прямому ефірі трансляції «Високого Валу» повідомив один із керівників черні-
гівської «Свободи» Володимир Поліщук. 

Сам Володимир Поліщук знаходився в епіцентрі протистояння біля кутових дверей об-
ласної адміністрації.

Сьогодні ж близько 11:00 біля будинку культури «Будівельник» зібралася група «тіту-
шок», які готувалися до приходу на мітинг.

Як повідомляв «Високий Вал», начальник управління МВС у Чернігівській області гене-
рал-майор міліції Олександр Михайлик у прямому ефірі повідомив, що міліція бореться з 
усіма, хто намагається дестабілізувати ситуацію, незалежно на якій вони стороні.

Також він повідомив, що сьогодні також планується штурм адміністрації.
«Високий Вал»

26 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228123.html)

334. УМВС України в Чернігівській області володіє 
      інформацією, що радикально налаштованими 
      громадянами готується захоплення адмінбудівлі 
      обласної державної адміністрації

УМВС України в Чернігівській області володіє інформацією, що 27 січня біля Красної 
площі в м. Чернігові радикально налаштованими громадянами готується захоплення адмін-
будівлі обласної державної адміністрації. 

Закуплено понад 100 держаків від лопат, в торговельних закладах масово скуповується 
мелений перець, готуються «коктейлі Молотова» для використання при штурмі.

Співробітниками патрульної служби міліції, які здійснюють охорону громадського поряд-
ку на вулицях м. Чернігова, при перевірці документів у молодих людей звернуто увагу, що 
серед них чимало таких, які прибули з західних регіонів України та з м. Києва.

Керівництво УМВС в Чернігівській області, у зв’язку з можливим штурмом адмінбудівлі 
облдержадміністрації, звертається до громадян, які планують вдень 27 січня брати участь 
у масових заходах на Красній площі або перебувати поблизу місця їх проведення, із за-
кликом дотримуватися заходів особистої безпеки, не піддаватися на провокації, ігнору-
вати заклики йти на штурм адмінбудівлі. Від тактики, яка використовується радикально 
налаштованими елементами, можуть постраждати сторонні громадяни, отримавши тілесні 
ушкодження.

Окремо закликаємо журналістів: хоча ваша професія вимагає бути на перед-
ньому краї подій і передбачає певний ризик, все-таки треба бути обережними і 
дуже відповідально ставитись до особистої безпеки.

Ще раз наголошуємо: керівництво міліції Чернігівщини 25 січня зустрілося з народними 
депутатами України та закликало їх до вирішення політичних питань тільки законним та 
цивілізованим шляхом. 

Усі громадяни, які були присутні 25 січня на масових заходах, особисто переконалися в 
тому, що співробітники міліції здійснювали охорону адмінбудівлі державного органу влади. 
Під час акції, яка буде проводитися 27 січня, міліція також буде діяти в рамках чинного 
законодавства. Правоохоронцям вистачить сил та засобів, щоб і в подальшому не допусти-
ти захоплення екстремістами адмінбудівлі обласної державної адміністрації.
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Міліція в черговий раз закликає громадян не допустити кровопролиття, проводити тіль-
ки мирні акції без застосування жорстокості та насилля.

Особливо наголошуємо для радикально налаштованих громадян, які хочуть спровоку-
вати насильство:

Такі дії підпадають під ознаки частини 1 статті 341 Кримінального кодексу України «За-
хоплення державних або громадських будівель чи споруд». За цей злочин передбачено 
покарання у вигляді обмеження волі на строк від трьох до п’яти років або позбавлення волі 
на строк від трьох до шести років.

А також статті 345 «Умисне заподіяння працівникові правоохоронного органу тілесних 
ушкоджень», що карається обмеженням волі на строк до 5 років або позбавленням волі на 
той самий строк, а в разі настання тяжких наслідків – позбавленням волі на строк від 5 до 
12 років.

«Чернігівський монітор»
26 січня 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19110)

335. Штурм адміністрації в Чернігові 
Переглянувши фотографії фотохудожника і найкращого фоторепортера Черні-

гівщини Віктора Кошмала, не треба нічого говорити. 
Фотомайстер показав трагедію нашого народу. Кілька тисяч радіють, що вони скидають 

стару владу і забороняють 2 партії. Кілька сотень готові на смерть стояти за владу. Чернігів – 
це не Західна Україна чи Донбас, де більшість чітко визначена у своїх симпатіях.

По нашій області проходить той божевільний громадянський розділ, де найяскравіше 
видно, що ми далекі від примирення.

Разом з Віктором Кошмалом ми ковтнули перцевого газу, як сказав один з міліціонерів у 
цивільному, та допоміг і розказав, як краще перенести цей газ.

До речі, сьогодні, 26 січня, вранці генерал Михайлик на пресконференції в прямому 
ефірі (вона є вже в запису) сказав, що міліція не застосовувала світлошумових гранат, які 
поранили ноги журналістам і депутатам. Це, м’яко кажучи, не до честі Вам, пане генерале. 
За ці неправдиві слова Вам, пане генерале, варто зірвати погони, як це зробили полков-
нику Кочубею в 2004 році. І ми доведемо це Вам публічно, що ви обдурювали журналістів 
на пресконференції вранці.

Але це відступ.
«Високий Вал»

26 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/ukraine/228129.html)

336. Чернігівський Майдан вимагає від влади діалогу,
     а не кийків і гранат
У другий день відкритого протистояння, у неділю 26 січня 2014 року, спро-

вокованого напередодні владою, чернігівці, які зібралися на Майдані по вулиці 
Шевченка і на Красній площі, підтримали рішення зібрання депутатів усіх рівнів 
Чернігівської області, яке проголосило створення виконкому обласної Народної 
ради.

Головою виконкому обрано народного депутата України Валерія Дубіля. До складу На-
родної ради ввійшли представники опозиційних як парламентських, так і позапарламент-
ських партій та громадських організацій, які брали активну участь у роботі штабу національ-
ного спротиву. Зокрема, народний депутат Сергій Аверченко, голова обласної організації 
Руху, народний депутат IV скликання Володимир Ступак, депутати обласної ради Сергій 
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Журман, Віктор Лазар, Володимир Лобосок, голова обласного товариства «Просвіта» імені 
Тараса Шевченка Василь Чепурний, представник громадського сектору Станіслав Тавлуй, 
керівники підприємницьких об’єднань Світлана Жимолостнова та Ірина Березинець, гене-
рал-майор міліції у запасі Іван Катеринчук та інші.

Увесь недільний день і вечір чернігівський Майдан спілкувався з городянамиі гостями 
міста, пригощав їх чаєм і бутербродами, збирав пожертви, теплі речі та медикаменти для 
Майдану.

Чернігівці настільки активно вносили пожертви, що хтось з оргкомітету 
Майдану зауважив: «Вони нарешті повірили в свою перемогу над режимом, 
тому не шкодують навіть свої гроші. Тепер ми просто зобов’язані виправдати 
їх надію».

Натомість влада продовжувала перетворювати будівлю ОДА у фортецю і казарму для 
силовиків, яких під вечір привезли до ОДА на відпочинок на декількох автобусах. Для цьо-
го зварювалися грати на вікна і двері, забарикадовано меблями вікна.

Влада продовжує вважати головною цінністю будівлі, в яких розміщені їх крісла, а не 
довіру українців.

До речі, жоден з чернігівських посадовців у цей день так і не вийшов на діалог з ними.
Безумовно, більшість чернігівців ще сподіваються на мирний, відкритий і за 

участю ЗМІ діалог між протестувальниками і владою, яка досі тільки зумисно 
провокувала і нацьковувала силовиків і своїх «ПРостітушок» на мирних людей.

А найвищим посадовим особам області і міста Володимиру Хоменку, Анатолію Мельнику 
і Олександру Соколову отримати згори дозвіл зустрітися з протестувальниками і хоча б 
вислухати їх вимоги, а не свідомо провокувати їх на силове протистояння.

Влада нарешті зобов’язана припинити мовчанку, розпочату ще 25 листопада 2013 р. з 
розгону громадського Євромайдану «Чернігів обирає ЄС!» у сквері імені Попудренка. Такі 
дії влади чернігівці розцінюють як хамство і неповагу до них, закликають припинити цен-
зурувати місцеві ЗМІ, тим самим позбавляючи чернігівців правдивої інформації про події, 
що відбуваються в області і країні.

Тому обласний штаб національного спротиву закликав чернігівців зібратися в понеді-
лок, 27 січня 2014 року, о 12 годині на народне віче за участю народних депутатів України. 

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

27 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/chernigivskij_majdan_vimagae_vid_vladi_dialogu_a_ne_kijkiv_i_granat_

reportazh/2014-01-27-13873)

337. У Чернігівській адміністрації заварюють вікна
У приміщенні Чернігівської обласної державної адміністрації, де знаходиться 

Департамент економіки, заварюють вікна. Очевидно, там встановлюють металеві 
решітки. 

Це якраз ті вікна, що найбільше постраждали уже після штурму обласної держадміні-
страції. 

Там розташовується зал для нарад Департаменту економіки. А століття тому тут працю-
вав Михайло Коцюбинський.

Характерно, що вікно біля входу побив чоловік у цивільному уже через 20 хвилин після 
того, як депутати пішли на переговори.

Цей худорлявий білявий чоловік упав на землю, бо його хотіли затримати, як провока-
тора. Його підняли хлопці в однакових чорних шапочках, і він утік за кордон міліції біля 
входу у двір адміністрації.

Перед ним розступилися щити і міліція його приховала.
«Високий Вал»

26 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228125.html)
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338. Майдан у Чернігові готується до провокацій влади
      о 18:00
Чернігівський майдан з барикадами, який утворився після учорашнього штур-

му обласної адміністрації, готується до провокацій з боку «тітушок» о 18:00. 
Про це в прямому ефірі заявив координатор Народної самооборони Чернігівщини Едуард 

Альохін та керівник Чернігівської «Свобода» Володимир Поліщук. 
За їх словами, п’яні й тверезі «тітушки» постійно провокують і погрожують активістам 

Майдану розправою.
Штурм намічено на 18 годину.
«Я звертаюся до чернігівської міліція, яка клялася охороняти і зберігати порядок. Це 

офіційне звернення до вас. З ким ви: з народом чи з загонами «тітушок?» – пролунало в 
прямому ефірі.

«Високий Вал»
26 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228126.html)

339. Віче 27 січня мобілізує Чернігів
Обласний штаб національного спротиву затвердив на завтра, 27 січня 2014 

року, план проведення заходів у місті Чернігові. 
Про це «Високому Валу» повідомив представник штабу національного спротиву. 
11:15 – хода від «Мегацентру» центральними вулицями міста до Красної площі на чолі 

з депутатами різних рівнів.
12:00 – на Красній площі проходитиме народне віче та зустріч з народними депутатами Украї-

ни Валерієм Дубілем, Олегом Ляшком, Сергієм Аверченком, Русланом Марцинківим та іншими.
«Оголошуємо загальну мобілізацію всіх патріотів України на мирну акцію протесту, щоб 

народне віче показало переляканій чернігівській владі – диктатура не пройде!» – повідом-
ляють депутати.

«Високий Вал»
26 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228127.html)

340. Чи застосує Михайлик 27-го січня на чернігівському 
      віче світлошумові гранати проти людей?
Світлошумові гранати не застосовують у натовпі. Якщо їх застосовують, то тіль-

ки на відстані кількох метрів від протестувальників. 
Чи проінструктує генерал міліції Олександр Михайлик своїх підлеглих цього разу і не 

буде наступного дня на пресконференцї говорити, що міліція їх «не застосовувала», як 
трапилося вчора, 25 січня.

На всяк випадок, в доповнення до сказанного нагадуємо генералу міліції Олександру 
Григоровичу, що гумовими кулями в Європі стріляють не в голову і в очі, а лише по ногах. 
Це тільки в Україні «ноу-хау» кидати і стріляти куди попало.

Цікаво, що сьогодні під час брифінгу очільник Чернігівської обласної міліції Олександр 
Михайлик заявив, що світлошумова граната летіла не від них. Мовляв, «міліція сама собі 
під ноги гранат не кидає».

Але, як повідомив телефоном журналіст телеканалу «Дитинець» Артем Шелковий, яко-
му граната пошкодила ногу, дві камери телеканалу зафіксували, як граната летіла саме з 
боку міліції.
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Постраждав також і народний депутат України Валерій Дубіль. У нього граната розірва-
лася під самими ногами, пошкодивши штани, взуття і поранивши ногу.

Проте підлеглі пана Михайлика, сім’я якого – це теж чернігівці, вже повідомляють, що 
27-го січня «радикально налаштованими громадянами готується захоплення адмінбудівлі 
обласної державної адміністрації. Закуплено понад 100 держаків від лопат, в торговельних 
закладах масово скуповується мелений перець, готуються «коктейлі Молотова» для вико-
ристання при штурмі.

Співробітниками патрульної служби міліції, які здійснюють охорону громадського поряд-
ку на вулицях м. Чернігова, при перевірці документів у молодих людей звернуто увагу, що 
серед них чимало таких, які прибули з західних регіонів України та з м. Києва».

Керівництво УМВС в Чернігівській області також закликає «ігнорувати заклики йти на 
штурм адмінбудівлі», бо «від тактики, яка використовується радикально налаштованими 
елементами, можуть постраждати сторонні громадяни, отримавши тілесні ушкодження».

Звідки міліції відомо про «держаки для лопат» або спільні дії з «тітушками»?
Звідки така інформація у міліції і чим вона підтверджена? Чи не планується, виправдо-

вуючи загрозу штурму, вчинити брутально вночі з барикадами і людьми під облдержадмі-
ністрацією так, як це зробили у Запоріжжі.

Ситуація, яка передувала зачистці у Запоріжжі, дуже схожа на чернігівську: люди ха-
рактерної зовнішності і ступеню алкогольної інтоксикації, рух у центрі перекритий, незва-
жаючи на те, що цьому руху транспорту насправді ніщо і ніхто не заважає.

Нападу на табір очікували сьогодні, 26-го січня, вже о 18-й годині. У зв’язку з цим ке-
рівник Народної самооборони, ексочільник чернігівської міліції навіть звернувся до коллег.

Крім того, тривожна звістка надійшла від народного депутата Олександра Бригинця:
«Сьогодні у військовий ліцей Чернігова заселили цілий поверх ВВшників, яких пере-

вдягнули в цивільне.... Влада продовжує злочини і діє поза законом... Завтра ці вевешники 
провокуватимуть бійки біля ОДА, а коли хтось з них заслужено отримає по морді, підніма-
тимуть галас, що поранено солдата ВВ. Я навмисно розказую про це, щоб уся країна знала, 
що вони не солдати, а провокатори... ВВешники! Не будьте рабами режиму... Подумайте 
про майбутне своїх майбутніх дітей. Подумайте, чому ви вчите юних ліцеїстів! А можна ска-
зати інакше: якщо ви з владою, ваша гра закінчилася... Здавайтеся! А інакше сидітимете 
за гратами з вашим злочинним міністром!».

Надходить також інформація, що бійці спецпідрозділу «Сокіл» розквартирувалися в мі-
ліцейському училищі по вул. Горького.

Власне, увесь перший поверх ОДА вже забарикадовано і перетворено на гарнізон із 
завареними вікнами.

Як кажуть, «передчуття війни – війни причина». То хто з ким насправді зібрався воювати?
Нагадуємо, в Чернігові 27 січня:
11:15 – хода від «Мегацентру» центральними вулицями міста до Красної площі на чолі 

з депутатами різних рівнів.
12:00 – на Красній площі проходитиме народне віче та зустріч з народними депутатами Украї-

ни Валерієм Дубілем, Олегом Ляшком, Сергієм Аверченком, Русланом Марцінківим та іншими.
«Оголошуємо загальну мобілізацію всіх патріотів України на мирну акцію протесту, щоб 

народне віче показало переляканій чернігівській владі – диктатура не пройде!» – повідом-
ляють депутати.

«Високий Вал»
26 січня 2014року
(http://svoboda.fm/politics/region/228130.html)

341. Міліція в Чернігові лякає 27 січня «коктейлями 
      Молотова»

Нове повідомлення про можливе захоплення «екстремістами» споруди облас-
ної державної адміністрації оприлюднив офіційний сайт управління МВС у Черні-
гівській області. 

Спочатку повністю подамо цю заяву. 
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«УМВС України в Чернігівській області володіє інформацією, що 27 січня біля Красної 
площі в м. Чернігові радикально налаштованими громадянами готується захоплення адмін-
будівлі обласної державної адміністрації.

Закуплено понад 100 держаків від лопат, в торговельних закладах масово скуповується 
мелений перець, готуються «коктейлі Молотова» для використання при штурмі.

Співробітниками патрульної служби міліції, які здійснюють охорону громадського поряд-
ку на вулицях м. Чернігова, при перевірці документів у молодих людей звернуто увагу, що 
серед них чимало таких, які прибули з західних регіонів України та з м. Києва.

Керівництво УМВС в Чернігівській області, в зв’язку з можливим штурмом адмінбудівлі 
облдержадміністрації, звертається до громадян, які планують удень 27 січня брати участь 
у масових заходах на Красній площі або перебувати поблизу місця їх проведення, із за-
кликом дотримуватися заходів особистої безпеки, не піддаватися на провокації, ігнорувати 
заклики йти на штурм адмінбудівлі.

Від тактики, яка використовується радикально налаштованими елементами, можуть по-
страждати сторонні громадяни, отримавши тілесні ушкодження.

Окремо закликаємо журналістів: хоча ваша професія вимагає бути на передньому краї 
подій і передбачає певний ризик, все-таки треба бути обережними і дуже відповідально 
ставитись до особистої безпеки.

Ще раз наголошуємо: керівництво міліції Чернігівщини 25 січня зустрілося з народними 
депутатами України та закликало їх до вирішення політичних питань тільки законним та 
цивілізованим шляхом.

Усі громадяни, які були присутні 25 січня на масових заходах, особисто переконалися в 
тому, що співробітники міліції здійснювали охорону адмінбудівлі державного органу влади. 
Під час акції, яка буде проводитися 27 січня, міліція також буде діяти в рамках чинного за-
конодавства. Правоохоронцям вистачить сил та засобів, щоб і в подальшому не допустити 
захоплення екстремістами адмінбудівлі обласної державної адміністрації.

Міліція в черговий раз закликає громадян не допустити кровопролиття, проводити тіль-
ки мирні акції без застосування жорстокості та насилля.

Особливо наголошуємо для радикально налаштованих громадян, які хочуть спровоку-
вати насильство:

Такі дії підпадають під ознаки частини 1 статті 341 Кримінального кодексу України «за-
хоплення державних або громадських будівель чи споруд». За цей злочин передбачено 
покарання у вигляді обмеження волі на строк від 3 до 5 років або позбавлення волі на 
строк від 3 до 6 років.

А також статті 345 «умисне заподіяння працівникові правоохоронного органу тілесних уш-
коджень», що карається обмеженням волі на строк до 5 років або позбавленням волі на той 
самий строк, а в разі настання тяжких наслідків – позбавленням волі на строк від 5 до 12 років.

Коментар «Високого Валу». Кілька діб тому офіційний сайт управління МВС у Черні-
гівській області також заявив про те, що до Чернігова їде якась 7-ма сотня.

– Пане Михайлику, а чому Ви допустили, щоб сотня приїхала до Чернігова, якщо ви 
знали раніше? Чи ви тільки спеціалісти із зупинення автобусів, які їздили на Майдан, і про-
пускання автобусів на «антимайдан»? 

– Пане генерале, ви знаєте, що готуються «коктейлі Молотова»? Ми правильно Вас зро-
зуміли, що Ви спостерігаєте за їх приготуванням, а потім будете спостерігати за їх засто-
суванням? Чи у відповідь будете закидати чернігівців гранатами? Як це було 25 січня? Ви 
хочете дочекатися «коктейлів», бо треба привід застосувати зброю?

«Високий Вал»
27 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228131.html)

342. Обласний штаб оголошує загальну мобілізацію
Обласний штаб національного спротиву затвердив на завтра, 27.01.2014 року, 

план проведення протестних заходів у Чернігові.
11:15 – хода від «Мегацентру» центральними вулицями міста до Красної площі на чолі 

з депутатами різних рівнів.
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12:00 – на Красній площі проходитиме народне віче та зустріч з народними депутатами Украї-
ни Валерієм Дубілем, Олегом Ляшком, Сергієм Аверченком, Русланом Марцінківим та іншими.

Оголошуємо загальну мобілізацію всіх патріотів України на мирну акцію протесту, щоб 
народне віче показало переляканій чернігівській владі – диктатура не пройде! 

Пресслужба обласної Народної ради
«Сіверщина»

27 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/oblasnij_shtab_ogoloshue_zagalnu_mobilizaciju/2014-01-27-13864)

27 січня

343. Звернення прокурора Чернігівської області

Події, що відбулися 25 січня, а саме спроба захоплення Чернігівської обласної державної 
адміністрації, є грубим порушенням Закону, що тягне за собою кримінальну відповідальність.

З метою недопущення будь-яких негативних наслідків, кровопролиття, прошу не підда-
ватися на заклики порушення громадського порядку.

Усі прояви порушення Закону фіксуються, їм надається правова оцінка.
Те, що відбувається у державі і мало місце 25 січня у Чернігові, це, наголошую, грубе 

порушення Закону.
Шановні громадяни – мешканці Чернігівської області, утримуйтесь від провокацій ради-

кально налаштованих осіб, не порушуйте Закон.
Закон у державі діє! 

Прокурор Чернігівської області Максим Говоруха
«Чернігівський монітор»

27 січня 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19120)

344. Звернення голови Чернігівської облдержадміністрації 
      Володимира Хоменка

Шановні чернігівці! В останні дні жителі міста Чернігова стали свідками тривожних по-
дій, які становлять реальну небезпеку для життя та здоров’я людей.

Це стало наслідком закликів окремих політиків до насильства та силового вирішення 
громадсько-політичних питань. Як результат – спроба захоплення адміністративної будівлі 
Чернігівської облдержадміністрації 25 січня та травмування людей.

У цій ситуації головним є не допустити кровопролиття та жертв, оскільки екстремісти, 
яких опозиціонери навмисно завезли та продовжують підвозити до обласного центру з ін-
ших регіонів України, готові продовжувати провокації, у тому числі – проти мирних жителів.

За наявною інформацією, на сьогодні заплановані чергові провокації, організовані опо-
зиційними силами із залученням спеціально підготовлених загонів з інших регіонів, які 
ставлять за мету дестабілізувати ситуацію в Чернігівській області.

У Києві тривають переговори з опозиційними лідерами, спрямовані на врегулювання 
ситуації в країні.

Керівництво області докладає зусиль, щоб забезпечити законність та порядок на Чернігівщині.
Закликаю всіх не піддаватися на провокації радикальних політиків та екстремістів, збе-

рігати спокій та громадянський мир.
«Чернігівський монітор»

27 січня 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19128)
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345. «Чорна дошка» на чернігівській барикаді
Сьогодні на барикаді навпроти обласної державної адміністрації з’явилася 

«чорна дошка» – на ній прізвища тих посадовців, що вчинили порушення проти 
своїх співгромадян під час політичного протистояння.

Першим на плакаті вказується суддя Чернігівського окружного адміністративного суду 
Олександр Заяць. «Дошка» нагадує про його рішення щодо заборони проведення мирних 
зібрань, встановлення наметів і використання звуко- та кіновідтворюючої апаратури.

Другим вказано начальника юридичного відділу Чернігівської міської ради Павла Вовка. 
«Занесений за подання позову про заборону євронамету», – вказується на «дошці».

Далі у списку зазначено міського голову Олександра Соколова, якого занесли за «ігно-
рування своїх виборців і розгін Євромайдану».

Знайшлося на плакаті місце і для міліціонера. Так серед восьми прізвищ згадується 
слідчий міського відділу міліції Андрій Нілов, який потрапив до списку за «переслідування 
учасника Євромайдану».

Крім того, на «чорній дошці» вказано прізвища чотирьох народних депутатів, обраних 
по виборчих округах Чернігівщини. Владислав Атрошенко, Іван Куровський, Ігор Рибаков 
та Микола Рудьковський потрапили до списку через «підтримку уряду Азарова». 

Як пояснили у штабі національного спротиву, на «дошку» занесено тільки ті прізвища, 
за які проголосував чернігівський Євромайдан. Список буде доповнюватися.

«Сіверщина»
27 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/chorna_doshka_na_chernigivskij_barikadi/2014-01-27-13865)

346. Бюджетники від влади чекають революціонерів 
      поблизу ОДА
Прихильники діючої влади станом на 11 годину вже чекають на опозицію біля 

Чернігівської обласної адміністрації. 
Прихисток провладні мітингувальники знайшли на Алеї Героїв.
Як повідомляв «Високий Вал», народне віче на Красній площі Чернігова відбудеться 

сьогодні, 27 січня, о 12:00.
Об 11:15 розпочалася хода від «Мегацентру» центральними вулицями міста до Красної 

площі на чолі з депутатами різних рівнів.
«Високий Вал»

27 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228139.html)

347. Чернігівці прийшли на Красну площу пітримати 
      Президента
27 січня на центральній площі міста зібралися прихильники, жителі Чернігова та члени 

Партії регіонів, а також представники духовенства, яким небайдужа доля країни.
Люди прийшли, щоб висловитися проти розколу України, до якого можуть призвести за-

клики опозиціонерів, та засудити екстремізм. Жителі Чернігівщини також заявили про свою 
підтримку Президента, виступили за збереження державності, стабільності, миру, порядку 
і законності у державі.

Особливо актуальним став протест проти насильницьких дій екстремістських угрупо-
вань з інших регіонів України, які останніми днями з’явилися на вулицях Чернігова. За 
наявними даними, їх спеціально звозили до обласного центру за вказівкою опозиціонерів 
для участі в масових безладах та захопленні адміністративних будівель.
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Своїми думками поділилися деякі з учасників акції.
Арсен Дідур, депутат Чернігівської обласної ради, голова постійної комісії з питань 

агропромислового комплексу, земельних відносин, екології та природних ресурсів, радник 
голови обласної ради:

– Люди бажають припинення громадського конфлікту, тому ми і зібралися сьогодні тут. 
Ситуація в країні перейшла зі звичайного мітингу в громадське протистояння, і вже є жер-
тви. Протистояння дійшло і до Чернігова. Наші ж люди бажають стабільності, щоб робоча 
влада і опозиція нарешті домовилися. Більш того, люди занепокоєні протистоянням влади 
та опозиції в Чернігові і тим фактом, що зі сторони опозиційних сил були задіяні жителі 
західних регіонів. Я вважаю, що в нашому рідному Чернігові ми можемо розібратися без 
допомоги представників інших регіонів. Тому потрібно домовлятися.

Ігор Москаленко, депутат Чернігівської міської ради, керівник постійної комісії з 
питань соціально-економічного розвитку фінансів і бюджету, керівник Чернігівської міської 
організації Партії регіонів:

– Сьогодні ми подали заявку на проведення мирної акції на підтримку законності та по-
рядку в нашій державі. Країна стоїть на порозі громадянського протистояння. Сумні прикла-
ди Югославії, Єгипту та Сирії, конфлікти у яких переросли в громадянське протистояння, 
показують: революції призводять не лише до зубожіння людей, а й до численних жертв. 

Сьогодні члени партії та чернігівці прийшли підтримати владу. І закликати припинити 
протистояння. Чернігівці виступають за мир та спокій у нашому рідному місті.

Олександр, житель Чернігова: 
– Ми сьогодні сюди прийшли задля миру. Ми не хочемо кровопролиття на нашій землі. 

Зараз ситуація загострюється і вже йде «брат на брата».
Пресслужба Чернігівської обласної організації

 Партії регіонів
«Чернігівський монітор»

27 січня 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19136)

348. Чернігівські «ПРостітушки» прагнуть реваншу

Учора чернігівські «тітушки» розбіглися, як тільки на них кинулися фанати 
футбольної команди «Десна». Вони звуть себе «парни северной столицы».

Чернігівський Майдан з барикадами на вулиці Шевченка біля ОДА, який побудувала 
чернігівська молодь після вчорашніх ПРовокацій біля обласної державної адміністрації, го-
тується до нових ПРовокацій з боку «ПРостітушок» від влади. Так чернігівці вже називають 
цих «ПРодажних нелюдей».

Про це в прямому ефірі заявив координатор Народної самооборони Чернігівщини, ко-
лишній начальник міської міліції Едуард Альохін та керівник Чернігівської організації «Сво-
бода» Володимир Поліщук.

Пресслужба обласної Народної ради
«Сіверщина»

27 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/chernigivski_titushki_pragnut_revanshu/2014-01-27-13863)

349. Міліція анонсує захоплення ОДА

УМВС України в Чернігівській області володіє інформацією, що 27 січня біля 
Красної площі в м. Чернігові радикально налаштованими громадянами готується 
захоплення адмінбудівлі обласної державної адміністрації. Закуплено понад 100 
держаків від лопат, в торговельних закладах масово скуповується мелений пе-
рець, готуються «коктейлі Молотова» для використання при штурмі.
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Співробітниками патрульної служби міліції, які здійснюють охорону громадського поряд-
ку на вулицях м. Чернігова, при перевірці документів у молодих людей звернуто увагу, що 
серед них чимало таких, які прибули з західних регіонів України та з м. Києва. 

Керівництво УМВС в Чернігівській області, в зв’язку з можливим штурмом адмінбудівлі 
облдержадміністрації, звертається до громадян, які планують вдень 27 січня брати участь 
у масових заходах на Красній площі або перебувати поблизу місця їх проведення, із за-
кликом дотримуватись заходів особистої безпеки, не піддаватися на провокації, ігнору-
вати заклики йти на штурм адмінбудівлі. Від тактики, яка використовується радикально 
налаштованими елементами, можуть постраждати сторонні громадяни, отримавши тілесні 
ушкодження. 

Окремо закликаємо журналістів: хоча ваша професія вимагає бути на передньому краї 
подій і передбачає певний ризик, все-таки треба бути обережними і дуже відповідально 
ставитися до особистої безпеки.

Ще раз наголошуємо: керівництво міліції Чернігівщини 25 січня зустрілося з народними 
депутатами України та закликало їх до вирішення політичних питань тільки законним та 
цивілізованим шляхом.

Усі громадяни, які були присутні 25 січня на масових заходах, особисто переконалися в 
тому, що співробітники міліції здійснювали охорону адмінбудівлі державного органу влади. 
Під час акції, яка буде проводитися 27 січня, міліція також буде діяти в рамках чинного за-
конодавства. Правоохоронцям вистачить сил та засобів, щоб і в подальшому не допустити 
захоплення екстремістами адмінбудівлі обласної державної адміністрації.

Міліція в черговий раз закликає громадян не допустити кровопролиття, проводити тіль-
ки мирні акції без застосування жорстокості та насилля.

Особливо наголошуємо для радикально налаштованих громадян, які хочуть спровоку-
вати насильство:

Такі дії підпадають під ознаки частини 1 статті 341 Кримінального кодексу України «За-
хоплення державних або громадських будівель чи споруд». За цей злочин передбачено 
покарання у вигляді обмеження волі на строк від трьох до п’яти років або позбавлення волі 
на строк від трьох до шести років. 

А також статті 345 «Умисне заподіяння працівникові правоохоронного органу тілесних 
ушкоджень», що карається обмеженням волі на строк до 5 років або позбавленням волі на 
той самий строк, а в разі настання тяжких наслідків – позбавленням волі на строк від 5 до 
12 років. 

Пресслужба УМВС України в Чернігівській області
«Сіверщина»

27 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/milicija_anonsue_zakhoplennja_oda/2014-01-27-13871)

350. Протестувальники в Чернігівській облраді!
      Чого вимагають від голови ради Мельника?

Народний депутат України Валерій Дубіль та інші зайшли до Чернігівської 
облради. Чернігівці ідуть від площі до облради. 

Дивіться це в прямому ефірі «Високого Валу». 
Народні депутати озвучили голові обласної ради Анатолію Мельнику наступні вимоги:
1. Терміново зібрати депутатів усіх рівнів на позачергову сесію.
2. Провести позачергову сесію, щоб звернутися до Президента з вимогами про відміну 

антиконституційних законів 16 січня.
Народні депутати хочуть терміново зупинити кровопролиття, яке пройшло у сусідніх 

областях та по всій Україні, і не допустити сценарій, який відбувся в Сумах і Запоріжжі.
Один із представників народного виконкому порадив Анатолію Івановичу написати 

заяву про вихід із Партії регіонів. На що той відповів, що в партії теж є різні люди.
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Як повідомляє «Високий Вал», народне віче на Красній площі Чернігова відбудеться 
сьогодні, 27 січня, о 12:00.

Об 11:25 розпочалася хода від «Мегацентру» центральними вулицями міста до Красної 
площі на чолі з депутатами різних рівнів. Вони несподівано звернули до обласної ради, і 
депутати зайшли в облраду.

«Високий Вал»
27 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228142.html)

351. Чернігів: мирна облога обласної ради

Хода мітингувальників, що рухалася на народне віче від Мегацентру, змінила 
маршрут і підійшла до обласної ради. Народні депутати Валерій Дубіль та Сергій 
Аверченко, народний депутат минулого скликання Володимир Ступак, депутати 
обласної ради Олександр Кодола, Сергій Журман, Михайло Лисак, Микола Звєрєв, 
Віктор Лабазов та депутати міської ради Олег Русін, В’ячеслав Лебідь зайшли у 
фоє будинку ради.

До них вийшли перший заступник голови обласної ради Іван Коробка та керівник секре-
таріату Сергій Фесенко. Проте члени виконкому обласної Народної ради поставили вимогу 
спуститися до них голові обласної ради Анатолію Мельнику.

Коли він прийшов, його привітали: «Слава Україні!». Голова обласної ради відповів: 
«Героям слава!». 

«Ми – мирна акція, не плануємо захоплення будівлі, – заявив народний депутат, голова 
виконкому обласної Народної ради Валерій Дубіль. – Але ми вимагаємо зараз покликати до 
нас голову обласної державної адміністрації Володимира Хоменка, оскільки в адміністрацію 
нас не пускають і навіть позаварювали вікна та двері. Друга наша вимога: негайно зібрати 
всіх, кого можна знайти, депутатів обласної ради і проголосувати вимогу до Президента 
про зупинення кровопролиття, яке організувала влада». 

Голова обласної організації «Батьківщини» Олександр Кодола заявив, що є інформація 
про чотири «КАМАЗи», якими планується розгін Євромайдану, про «тітушок», яких збирає 
влада. 

На виконання двох вимог голові обласної ради дали певний час. Відомо, що голови ОДА 
Володимира Хоменка в місті нема. 

Василь ЧЕПУРНИЙ
«Сіверщина»

27 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/chernigiv_mirna_obloga_oblasnoji_radi/2014-01-27-13874)

352. Народна рада закликає чернігівців до будівлі
      обласної ради

Зважаючи на погрози виселення людей з приміщення Чернігівської обласної 
ради, мирно зайнятого сьогодні протестувальниками задля скликання позачерго-
вої сесії обласної ради, виконком Народної ради Чернігівщини закликає жителів 
міста прийти для захисту будівлі від можливого штурму «тітушок» та міліції, що 
діють разом. 

Народна рада має незаперечні докази формування владою загонів провокаторів та ма-
родерів, що отримали в народі назву «тітушки». Так сьогодні біля обласної прокуратури у 
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такої групи загоном самооборони було відібрано 40 держаків лопат. Є свідчення про збори 
таких угрупувань біля обласної державної адміністрації. 

– Двері обласної ради відкриті, загони самооборони забезпечать захист від провока-
цій, – заявив комендант чернігівського Євромайдану, народний депутат Сергій Аверченко. 
– Тому ми закликаємо мирних чернігівців протягом ночі приходити до обласної ради для 
забезпечення чергування народу, що вимагає змін. 

 Пресслужба виконкому 
Народної ради Чернігівщини

«Сіверщина»
27 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/narodna_rada_zaklikae_chernigivciv_do_budivli_oblasnoji_radi/2014-01-27-13880)

353. Пікетувальники вже в обласній раді і закликають
      усіх на допомогу

Об 11:45 27 січня 2014 року близько півтори тисячі чернігівців, які брали участь 
у народному вічі на Красній площі, на чолі з трьома народними депутатами після 
перемовин з головою облради А. Мельником без перешкод зайняли приміщення 
обласної ради. Приміщення колишнього обкому КПСС ніколи одночасно ще не 
бачило такої кількості чернігівців. 

Під час «ковбасної революції» від 10 до 15 тисяч чернігівців мітингували під його стіна-
ми 7, 10 і 27 січня 1990 року. 

А 10 січня 1990 року, 24 роки тому, від обкому партії 12-15-тисячна колона під си-
ньо-жовтими національними прапорами на чолі з рухівцями тоді рушила до стадіону імені 
Гагаріна, де відбувся найчисельніший в історії міста 40-тисячний мітиг з вимогою відставки 
обкому і міському КПУ і голови виконкому облради. 

Тоді чернігівці, перші в СССР, добилися виконання своїх вимог.
Тож протестувальники зайняли фоє, коридори, зал засідань обласної ради. 
Отці Євген Орда та Микола Апанасенко з Катерининської церкви УПЦ Київського патрі-

архату провели молебень за Україну. 
На мітингу під радою голова обласної ради Анатолій Мельник виступив проти законів, 

прийнятих 16 січня: «Складається враження, що хтось їх хотів прийняти для розпалювання 
ситуації». 

Голова обласної ради запевнив, що зараз йде активне обдзвонювання депутатів облас-
ної ради: якщо вдасться зібрати кворум, то пройде сесія, якщо ні – пройдуть збори депу-
татів, на яких планується ухвалити звернення до Януковича з вимогою зупинити в країні 
кровопролиття. 

Мітингарі виступ голови обласної ради зустріли добре. 
Обласна рада запропонувала людям чай і каву.
«Ми – мирна акція, не плануємо захоплення будівлі, – заявив народний депутат, голова 

виконкому обласної Народної ради Валерій Дубіль. – Але ми вимагаємо зараз покликати до 
нас голову обласної державної адміністрації Володимира Хоменка, оскільки в адміністрацію 
нас не пускають і навіть позаварювали вікна та двері. Друга наша вимога: негайно зібрати 
всіх, кого можна знайти, депутатів обласної ради і проголосувати вимогу до Президента 
про зупинення кровопролиття, яке організувала влада». 

Такого мирного спілкування влади з народом, певно, не було в жодній області на Ліво-
бережній Україні. 

Василь ЧЕПУРНИЙ
«Сіверщина»

27 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/piketuvalniki_zajshli_u_primishhennja_oblasnoji_radi/2014-01-27-13876)



225

354. У Чернігові замість обласної адміністрації пішли 
      штурмувати обласну раду

27 січня в Чернігові головною ціллю мітингувальників стала Чернігівська обласна рада.
Народне віче планували проводити на Красній площі. Але одразу після початку учасни-

ки мітингу вишикувалися в колони по четверо і пішли до обласної ради.
У цей час навпроти будівлі обласної державної адміністрації проходив мітинг на підтрим-

ку влади. Священнослужителі проводять молебень.
За інформацією деяких журналістів, біля обласної ради скупчуються молодики в масках.
Колона учасників народного віча на чолі з народними депутатами Валерієм Дубілем та 

Сергієм Аверченком підійшла до обласної ради. Усього народне віче зібрало декілька тисяч 
учасників.

Валерій Дубіль та Сергій Аверченко пішли до голови обласної ради Анатолія Мельника з 
вимогою склакати позачергову сесію обласної ради.

Організатори закликали учасників протесту займати перший та другий поверхи примі-
щення обласної ради та облаштовуватися. При цьому вони закликали учасників нічого не 
ламати, проте деякі присутні налаштовані доволі радикально.

Фактично будівля обласної ради захоплена протестувальниками. Усі чекають на вихід 
голови обласної ради Анатолія Мельника, який має оголосити про скликання позачергової 
сесії обалсної ради.

Також учасники народного віча під обласною радою вимагають, щоб до них прийшов 
голова обласної державної адміністрації Володимир Хоменко і склав свої повноваження. А 
за словами одного з учасників заходу, ці ж самі події відбуваються в кожному районі Чер-
нігівської області.

Групу молодиків у масках стримують працівники міліції.
Цікаво, що сьогодні міліція вперше видала всім чернігівським представникам ЗМІ спецжи-

лети і з’ясувалося, що їх дуже багато.
«Чернігівський монітор»

27 січня 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19127)

355. Регіонал Мельник засуджує драконівські закони:
      «Слава Україні»

Голова обласної ради, член Партії регіонів Анатолій Мельник вийшов до народу 
і засудив дії влади, спрямовані на конфтронтацію, та парламенту, який з голосу 
ухвалив 16 січня драконівські закони. 

Він повідомив, що робить все можливе для скликання позачергової сесії. 
Але вона може не відбутися. Оскільки потрібна присутність як мінімум 50 депутатів.
Народ на цю фразу відповів: «Ганьба!»
Фракція «Батьківщина» наразі в повному складі знаходиться в обласній раді, готова до 

проведення сесії.
Нагадаємо, чернігівці прийшли до приміщення обласної ради з вимогами терміново скли-

кати депутатів усіх рівнів для проведення позачергової сесії.
«Високий Вал»

27 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228146.html)
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356. Мельник: Позачергової сесії облради, мабуть,
      не буде. Але скликають

У Чернігівську облраду терміново скликають депутатів. 
Про це журналістів запевнив голова облради Анатолій Мельник. 
Він уточнив, що позачергової сесії найвірогідніше не буде, оскільки не буде кворуму. 
Скільки депутатів зможе приїхати, стільки і буде при обговоренні суспільно-політичної 

ситуації в країні. Нагадаємо, сесія облради запланована на 30 січня.
Голови облдержадміністрації Володимира Хоменка у Чернігові немає. Але Анатолій Іва-

нович запевнив, що він дав «добро» на переговори з опозицією.
Далі голова облради запропонував чай та каву. Пообіцяв людей з приміщення не вига-

няти, проте попросив зберігати мир та спокій і не піддаватися на провокації.
«Високий Вал»

27 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228144.html)

357. Виконком Народної ради провів перше засідання

У залі засідань президії обласної ради пройшло перше засідання виконкому 
обласної Народної ради Чернігівщини. Його провів голова виконкому, народний 
депутат Валерій Дубіль за участі народних депутатів Сергія Аверченка та Руслана 
Марцінківа.

Виконком Народної ради Чернігівщини поставив вимогу про скликання на 19 годину 
сьогоднішнього дня позачергової сесії обласної ради за участю голови ОДА Володимира 
Хоменка, на якій необхідно ухвалити звернення до Віктора Януковича про припинення 
кровопролиття в Україні, викрадень та катувань громадян, чим сьогодні займається міліція 
за вказівкою влади. 

«У випадку відмови від проведення сесії ми, народні депутати та депутати місцевих рад, 
члени виконкому, будемо ночувати у приміщенні обласної ради», – наголосив Валерій Дубіль.

Виконком Народної ради також ставить вимогу до депутатів – членів фракції Партії ре-
гіонів, які займають керівні посади, про вихід з партії, що призвела до такого жорстокого 
протистояння. 

Протестувальники мирно, без застосування силових методів, сьогодні зайняли всі шість 
поверхів будинку Чернігівської обласної ради. У той же час роботі управлінських струк-
тур, які розташовані в цьому будинку (управління юстиції, фінансів, комунального майна 
тощо), протестувальники не заважають. 

Василь ЧЕПУРНИЙ, 
керівник пресслужби виконкому Народної ради Чернігівщини

«Сіверщина»
27 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/vikonkom_narodnoji_radi_proviv_pershe_zasidannja/2014-01-27-13877)

358. Сесія: бути чи не бути? Пристрасні переговори
      в Чернігові

Делегати Народної ради Чернігівщини сіли за стіл переговорів із головою 
облради Анатолієм Мельником та його заступником Валентином Мельничуком. 

Розмова йде про скликання позачергової сесії облради. 
Заступник голови облради поінформував, що неможливо зібрати 51 людину за сьогод-

нішній день. 
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Про це стає відомо з прямої трансляції «Високого Валу».
Один із народних депутатів України запропонував свої машини, щоб довезти поважних 

депутатів на сесію з різних куточків області. Народний обранець Руслан Марцінків сказав, 
що люди не розійдуться в іншому випадку.

Валентин Мельничук запевнив, що всім депутатам уже зателефонували і на 2 годину 
дня заплановані збори. Представник Народної ради спіймав заступника на гарячому: у те-
лефонній розмові один із депутатів облради зізнався, що про скликання позачергової сесії 
нічого не знає.

Депутат Валентин Запорощук намагався загострити переговори. Він цікавився у пред-
ставників Народної ради смислом перенесення сесії з 30 січня на сьогодні, великою кількі-
стю чоловіків самооборони у коридорах облради та хизувався своїми досягненнями у кріслі 
депутата. При цьому намагався звинуватити у бездіяльності депутата Марцінківа.

Зупинив монолог Запорощука Валерій Дубіль. Народний обранець у підвищенному тоні по-
обіцяв відвести депутата до ветерана-афганця, який роками не бачить м’яса. Дубіль запевнив, 
що нічого неможливого вони не вимагають, тому сесія облради має відбутися сьогодні.

Зняти напругу за столом перговорів вдалося депутату Чернігівської облради Віктору 
Лазарю. Він ще раз і без емоцій нагадав вимоги народу.

У день створення штабу національного спротиву депутати облради схитрували і скли-
кали лише президію. Двічі на граблі революціонери наступати не будуть, тому чекатимуть 
на позачергову сесію до останнього. Наразі до облради прибув депутат облради і перший 
заступник голови ОДА Микола Стрілець.

«Високий Вал»
27 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228147.html)

359. Брифінг Народної ради 
Народна рада області зараз у прямому ефірі інтернет-видання «Високий Вал» 

проводить брифінг у приміщенні облради. 
Нагадаємо, головою виконкому Чернігівської обласної Народної ради раніше було обра-

но депутата Верховної Ради Валерія Дубіля.
Представнки ради нагадують журналістам свої вимоги: терміново провести позачергову 

сесію на чолі з головою облради Анатолієм Мельником та головою облдержадміністрації 
Володимиром Хоменком у зв’язку з суспільно-політичної ситуацією в країні.

«Високий Вал»
27 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228149.html)

360. Позачергова сесія облради та гості зі столичного 
      Євромайдану
Голова облради Анатолій Мельник після брифінгу розпочав суперечку з пред-

ставниками Народної ради Чернігівщини. 
Наводив багато незрозумілих аргументів, найголовніші з яких – неможливість забезпе-

чення кворуму та обмаль часу на формальну підготовку сесії 27 січня о 18:00.
Усіма правдами і неправдами позачергову сесію перенесли на 28 січня об 11:00 годині.
Наразі один із лідерів Євромайдану прямує до Чернігова.
Про це смс-повідомленням попередили народного депутата України Валерія Дубіля.

«Високий Вал»
27 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228151.html)
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361. Ніжинська міська рада вимагає від Януковича
      зупинити кровопролиття

ЗВЕРНЕННЯ
депутатів Ніжинської районної ради Чернігівської області

Ми, депутати Ніжинської районної ради, глибоко стурбовані суспільно-політичною ситуа-
цією, що склалася в Україні.

Ми категорично засуджуємо будь-які насильницькі дії, направлені проти мирних зібрань 
громадян та вважаємо недопустимими дії правоохоронних органів, які привели до силового 
протистояння в місті Києві. Особливе занепокоєння викликає існуюча на сьогодні можли-
вість подальшої ескалації цього конфлікту, яка може призвести до розколу суспільства та 
країни. 

У цій складній ситуації, усвідомлюючи відповідальність кожного з нас перед виборцями, 
ми не можемо залишатись осторонь вищевказаних подій. 

Дотримуючись європейських демократичних принципів та керуючись прагненнями збе-
реження миру та спокою в українському суспільстві та Ніжинському районі, ми звертає-
мось: 

1. До Президента України як гаранта Конституції України: 
– зупинити насилля, вжити всіх заходів по незастосуванню силових методів проти мир-

них зібрань громадян; 
– ретельно і об’єктивно розслідувати факти перевищення службових повноважень з 

боку працівників МВС України та підрозділів спеціального призначення, винних в насиль-
ницькому розгоні мирного зібрання, притягнути до відповідальності;

– дати відповідну оцінку діям посадових осіб держави, винних у порушені конституцій-
них прав громадян України та законів України. 

2. До Верховної Ради України:
– повернутися до перегляду законів України, які були прийняті 16 січня 2014 року, не 

допустити блокування Верховної Ради та перейти до конструктивної співпраці. 
3. До представників всіх політичних сил та громадських організацій:
 – не допустити проявів радикалізму, організації та вчинення протиправних дій, за-

хоплення адміністративних приміщень, проявів вандалізму та продовжити переговори з 
Президентом України, чітко дотримуючись досягнутих домовленостей та піти на повне пе-
ремир’я. 

4. До засобів масової інформації:
 – об’єктивно висвітлювати події. 
Майже аналогічне звернення вже направила і районна Асоціації органів місцевого само-

врядування «Рада Ніжинщини». 
Також 27 січня о 15:00 запланований пікет під стінами Ніжинської районної державної 

адміністрації. За словами його організаторів, протестувальники вимагатимуть відставки го-
лови РДА.

Максим БІЛОУСЕНКО
«Сіверщина»

27 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/nizhinska_miska_rada_vimagae_vid_janukovicha_zupiniti_krovoprolitt

ja/2014-01-27-13875)

362. Під охороною міліції – чернігівські «тітушки»
В інтернет виклали відео, з якого видно, як напередодні проведення опозицій-

ного народного віче в Чернігові 27 січня в місті збиралися так звані «тітушки» з 
палками. 
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Відео відзняте біля приміщення обласної державної адміністрації вранці 27 січня.
Самі «тітушки» пояснювали наявність біля них майже 40 дерев’яних держаків для лопат 

так: «Нас уборщица попросила присмотреть за ними».
Міліція на звернення прибрати цю зброю не реагувала.

«Чернігівщина: події і коментарі»
28 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/pid_okhoronoju_miliciji_chernigivski_titushki/2014-01-28-13887)

363. Чернігів: влада підготувала «тітушок»

У торговому «Епіцентрі» сьогодні планували закупити 100 метрів арматури, 
яку невідомі попросили порізати по півметра. Щоправда, чи то фреза не спрацю-
вала, чи хтось проявив свідомість, але це зроблено не було. 

Про це повідомив на засіданні виконкому Народної ради Чернігівщини заступник голови 
обласної організації ВО «Свобода» Володимир Поліщук. Зрозуміло, що це готувалося для 
нападу на учасників мирних протестів. 

Тому було прийнято рішення про закупівлю касок для загону Народної самооборони. 
Народний депутат України Сергій Аверченко проінформував, що сьогодні біля обласної 

прокуратури гуртувався загін «тітушок», у яких загін Народної самооборони відібрав 40 
держаків для лопат. 

На пропозицію члена виконкому Народної ради, голови обласного товариства «Про-
світа» імені Т. Шевченка Василя Чепурного виконком підтримав вимогу до обласної ради, 
щоб вона попередила персонально керівників спортивних клубів і товариств: у разі ви-
користання вихованців спортоб’єднань – їх буде позбавлено права оренди комунального 
майна.

«Сіверщина»
27 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/chernigiv_vlada_pidgotuvala_titushok/2014-01-27-13878)

364. Начальник міліції Михайлик: «В облраду зайшли
      і ультрас»

У Чернігівську обласну раду разом з народними депутатами зайшли також ті, 
хто на його думку, є ультрас. 

Про це в прямому ефірі «Високого Валу» сказав сьогодні, 27 січня, о 17:00 генерал мі-
ліції Михайлик. 

За його словами, 20 міліціонерів у формі і 70 охоронців забезпечували охорону облради 
близько 12 години, коли народні депутати зайшли в облраду. 

Михайлик сказав, що ультрас зайшли в шоломах і масках та хочуть ночувати в облраді.
У ході перемовин з народним депутатом Марцінківом, який не хоче звільняти облраду, 

сказав, якщо вони не вийдуть, то він порадиться і ухвалить інше рішення.
Депутат облради Віктор Лазар сказав начальнику міліції Михайлику, що не потрібно си-

ловикам демонструвати м’язи, бо через це в нашій країні – руїна.
Депутат Валерій Дубіль пропонує міліції разом з членами опозиції охороняти приміщен-

ня до ранку.
«Високий Вал»

27 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228150.html)
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365. Облрада, одеський «Беркут» та спокійні 
      «правопорушники»

Начальник УМВС області Олександр Михайлик підтвердив, що у Чернігові дій-
сно перебуває одеський «Беркут». 

Поки що він не бере участі у подіях.
Чи буде штрум? Михайлик ще «не вирішив». Чи будуть затримувати? Так, якщо люди 

будуть трощити майно та порушувати громадський спокій.
У селах та районах області майже не залишилося правоохоронців. Уся надія на те, що 

там люди не повстануть.
«Високий Вал»

27 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228152.html)

366. Міліція вимагає звільнити приміщення облради

Щойно на засідання виконкому Народної ради прийшли голова обласної 
ради Анатолій Мельник та начальник УМВС в Чернігівській області Олександр 
Михайлик. 

Заступник начальника УМВС Едуард Гребенюк заявив, що міліція бере примі-
щення облради під охорону.

Начальник обласної міліції сказав: «Це недопустимо, що люди зайшли у приміщення 
обласної ради». Він повідомив, що в приміщення облради зайшли ультрас, водночас він не 
знає про «тітушок», яких бачили народні депутати в приміщенні ЦНТІ біля облради. 

Також його заступник Гребенюк заявив: «Ми не допустимо присутності людей у масках 
та касках у приміщенні облради». Міліція буде виводити порушників з приміщення. 

Виконком обласної Народної ради закликає чернігівців до будинку обласної ради, де о 
19 годині має розпочатися сесія обласної ради.

«Сіверщина»
27 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/milicija_vimagae_zvilniti_primishhennja_oblradi/2014-01-27-13879)

367. Міліція спить з народом в облраді

Чернігівська міліція дозволила місцевим мітингувальникам переночувати в 
облраді. 

Це уже другий приклад взаєморозуміння в Чернігові. 
Перший стався тоді, коли протестувальникам після приходу в обласну раду запропону-

вали чай. 
Про дозвіл переночувати повідомляє сектор зв’язків з громадськістю управління МВС 

України в Чернігівській області.
Міліція нагадує, що близько опівдня 27 січня народні депутати України разом зі своїми 

прихильниками зайшли до Чернігівської обласної ради та зустрілися з її головою Анатолі-
єм Мельником. Була досягнута домовленість про проведення засідання позачергової сесії 
облради.

Деякі депутати та активісти залишилися всередині чекати засідання позачергової сесії. 
Її початок запланований об 11:00 вівторка, 28 січня.

Громадяни поводять себе спокійно, жодних порушень громадського порядку не відбува-
ється. Міліція охороняє адмінбудівлю обласної ради та прилеглу територію.
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Водночас міліція констатує, що в деяких засобах масової інформації та інтернет-видан-
нях з’явилася недостовірна інформація про захоплення адмінбудівлі Чернігівської обласної 
державної адміністрації.

«УМВС України в Чернігівській області офіційно повідомляє, що захоплення облдержад-
міністрації не було, міліція забезпечує цілодобову охорону адмінбудівлі», – повідомляють 
у міліції.

«Високий Вал»
27 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228156.html)

368. Генерал Михайлик: чернігівський Євромайдан
      25 листопада знищили комунальники

25 листопада 2013 року вперше в Україні за ініціативи посадових осіб міської 
влади, за участю 60-70 міліціянтів, зокрема з спецпідрозділу «Беркут», бруталь-
но розігнано мирний громадський Євромайдан «Чернігів обирає ЄС!». При цьо-
му було знищено майно Чернігівської міської молодіжної громадської організації 
«Центр прогресивної молоді «Апельсин», інших організацій, що знаходилося в 
сквері імені Попудренка після проведеної напередодні мирної громадської акції. 

27 січня 2014 року в Чернігівській обласній раді відбулася нарада за участі народних 
депутатів С. Аверченка, В. Дубіля, Р. Марцінківа, голови обласної ради А. Мельника, де-
путатів обласної ради з начальником Управління УМВС України в Чернігівській області О.Г. 
Михайликом. 

Ось уривок з розмови на цій нараді. 
О. Кодола, депутат обласної ради: «Хто розігнав чернігівський Євромайдан?» 
О. Михайлик, генерал-майор міліції:«Я розкажу, як він розганявся, Євромайдан. 

Було там чотири чоловіки на цьому Євромайдані. Міліція ні до кого не дотронулася. Ніхто 
не попав ні в лікарню, ніяких ні скарг, ні претензій. 

Те, що комунальники зробили свою роботу, виконавці – свою, міліція – свою роботу. 
Міліція зробила тільки свою роботу - охороняла громадський порядок. За 15 хвилин ви-
везли ту палатку. І ви кричите, що розігнали чернігівський Євромайдан. Після цього мирні 
мітинги продовжувалися. Ніякого протистояння не було».

О. Кодола, депутат обласної ради: «До сих пір не знайдена знищена власність, тех-
ніка вартістю понад 60 тисяч гривень?».

О. Михайлик, генерал-майор міліції: «Я заявляю офіційно сьогодні тут. Я ж поїхав 
на це зібрання сам. Тому я готовий відповісти на всі ваші запитання. Ще раз заявляю, що 
судові виконавці несуть відповідальність за виконання рішення. Рішення було зачитано. 
Комунальна служба несе відповідальність за прибирання цього майна і збереження цього 
майна. Міліція охороняє, несе відповідальність за охорону громадського порядку».

Залишаємо на совісті генерала правдивість його офіційних слів щодо розгону чернігів-
ського Євромайдану. 

На жаль, більшість чернігівців не мають інтернету і тому не можуть дізнатися, як на-
справді все відбувалося. 

Не дивно, що у зв’язку з небажанням влади йти на діалог з постраждалими, 
замовчуванням і перекрученням інформації про події 25 листопада 2013 року у 
сквері імені Попудренка, громадський рух «Чернігівський Майдан» вимагає від 
міської влади:

1. Надання ефіру на комунальному телебаченні «Новий Чернігів» та розміщення інфор-
мації в газеті міської громади «Чернігівські відомості» з метою доведення до відома черні-
гівців правди про події і поведінку посадових осіб міськради, прокуратури і судів під час 
цих подій. 

2. Утворити контрольну комісію з депутатів Чернігівської міської ради для розслідування 
подій 25 листопада 2013 року щодо порушення прав людини та причетності до них поса-
дових осіб міськради і міськвиконкому. 
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3. Притягнути до відповідальності осіб, які порушили конституційні права громадян на 
мирні зібрання. 

4. Відшкодувати за рахунок винних вартості знищеного майна Чернігівської міської мо-
лодіжної громадської організації «Центр прогресивної молоді «Апельсин». 

Громадський рух «Чернігівський Майдан» нагадує, що мирна хода і народне віче на 
Красній площі Чернігова 25 січня 2014 року завершилося жорстким протистоянням проте-
стувальників із силовиками і виламаними о 12 годині дверима Департаменту економічного 
розвитку ОДА. 

Символічно, що це відбулося через два місяці після того, як за участю міліції і «Берку-
та», за ініціативою посадових осіб міської влади було брутально знищено поряд, у сквері 
імені Попудренка, о 12 годині 25 листопада 2013 року мирний громадський Євромайдан 
«Чернігів обирає ЄС!». 

Тоді один з учасників Євромайдану під час знесення облив себе 5 літрами бензину, 
намагаючись на знак протесту здійснити самоспалення, був затриманий беркутівцями. Ос-
танні написали до міліції заяву про підозру скоєння активістом Євромайдану кримінального 
злочину: замаху на їх життя, але потім обмежилися складанням протоколу про адміністра-
тивне правопорушення за дрібне хуліганство (ст. 173). 

Протокол про адміністративне правопорушення, складений 26 листопада 2013 року, 
надійшов до Деснянського районного суду 4 грудня. Однак його ухвалою суду було по-
вернуто «для належного оформлення» начальнику Чернігівського відділу УМВС України 
Чернігівської області. 

І тільки 7 лютого 2014 року Деснянський районний суд повернувся до цього питання... 
Слава Богу, тоді трагедії не сталося, «ніхто не попав ні в лікарню...»
Але влада не почула чернігівців... 
У разі ігнорування їхніх вимог громадський рух «Чернігівський Майдан» залишає за со-

бою моральне право звернутися до мерій міст-побратимів з ЄС бойкотувати тих посадових 
осіб міської влади, щодо яких є підозра у причетності до репресій проти мирних людей і 
порушень прав людини, а також усіх депутатів, які самоусунулися від захисту конституцій-
них прав і свобод чернігівців на мирні зібрання. 

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

07 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/general_mikhajlik_chernigivskij_evromajdan_znishhili_

komunalniki/2014-02-07-13892)

28 січня

369. Сесія Чернігівської облради після відставки Азарова:
      що буде далі 

Позачергова сесія Чернігівської обласної ради відбудеться 28 січня об 11:00. 
На сесії, на вимогу громади області, буде розглянуто суспільно-політичну ситуа-
цію в Україні і прийнято відповідну заяву. 

Уже громадськість знає про відставку Прем’єр-міністра України Миколи Азарова, і цей 
пункт знімається з порядку денного. 

Заява врахує наступні вимоги: відмінити закони «про диктатуру» від 16-го січня, звіль-
нити усіх політв’язнів Євромайдану, повернути Конституцію 2004-го року.

Отже, є можливість одночасно з Верховною Радою України припинити протистояння та 
відновити права наших громадян, відновити процес євроінтеграції, відновити процес нор-
мального функціонування країни.

Також на сесію винесений проєкт бюджету області на 2014 рік.
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Існує ймовірність, що він буде прийнятий «під шумок» без обговорення на засіданнях 
комісій.

Опозиційні депутати оголошують загальну мобілізацію всіх патріотів України на мирну 
акцію протесту під стінами обласної ради.

«Високий Вал»
28 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228162.html)

370. Народна рада Чернігівщини терміново збирає всіх
      у обласній раді
Наша боротьба продовжується.
28 січня об 11:00 відбудеться позачергова сесія Чернігівської обласної ради, на якій на 

вимогу громади області буде розглянуто суспільно-політичну ситуацію в Україні і прийнято 
відповідну заяву. Також на сесію винесений проєкт бюджету області на 2014 рік, який вла-
да «під шумок» хоче швиденько прийняти без обговорення на засіданнях комісій.

О 10:00 розпочнеться мітинг-пікет Чернігівської обласної ради.
Оголошуємо загальну мобілізацію всіх патріотів України на мирну акцію протесту під 

стінами обласної ради. 
Зараз є можливість одночасно з Верховною Радою України припинити протистояння та 

відновити права наших громадян, відновити процес євроінтеграції, відновити процес нор-
мального функціонування нашої країни, за що реально борються сьогодні всі активісти і 
патріоти Майдану!

Можливо, іншого шансу не буде. 
Разом – до перемоги!

Олександр КОДОЛА, 
член виконкому обласної Народної ради

«Сіверщина»
28 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/narodna_rada_chernigivshhini_terminovo_zve_vsikh_do_oblasnoji_

radi/2014-01-28-13882)

371. Без крові, але з емоціями облрада підтримала 
      український народ
Депутати облради підтримали звернення до Президента України та Верховної 

Ради. 
73 – за, 1– проти, 1 – утримався. 
Позачергова сесія Чернігівської обласної ради виявилася напрочуд спокійною та врів-

новаженою.
Як зазначив Анатолій Мельник, голова облради, сесія виявилася гострою, проте кон-

структивною.
Він підкреслив, що таким рішенням депутати показали Україні гідний приклад взаєморо-

зуміння та поваги до народу.
Чому до журналістів не вийшов голова обласної державної адмінстрації Володимир Хо-

менко, Анатолій Іванович не знає. Нагадаємо, за доброю традицією обидва голови завжди 
дають інтерв’ю разом.

«Високий Вал»
28 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228165.html)
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372. Чого хоче народ (текст заяви)

Позачергова шістнадцята сесія обласної ради 28 січня прийняла Заяву щодо 
суспільно-політичної ситуації в Україні. 

Сесія розпочалася з хвилини мовчання в пам’ять про загиблих у ході громадянського 
протистояння в Києві. Головуючий оголосив, що на позапланову сесію вносилося два пи-
тання порядку денного, в тому числі – затвердження бюджету Чернігівщини на 2014 рік.

Однак через те, що новий обласний кошторис не обговорювався на засіданнях постій-
них комісій, це питання було знято з розгляду. 

За Заяву проголосували майже одноголосно.

Україна

ЧЕРНІГІВСЬКА ОБЛАСНА РАДА 

РІШЕННЯ

(шістнадцята (позачергова) сесія шостого скликання)

28 січня 2014 року
м. Чернігів 

Про Заяву Чернігівської обласної 
ради щодо суспільно-політичної 
ситуації в Україні

Розглянувши Заяву щодо врегулювання суспільно-політичної ситуації в Україні, обласна 
рада вирішила:

1.Затвердити Заяву Чернігівської обласної ради щодо суспільно-політичної ситуації в 
Україні (Заява додається).

2.Рекомендувати керівникам засобів масової інформації оприлюднити дану Заяву.
3.Голові обласної ради Мельнику А.І. надіслати Заяву до Президента України, Голови 

Верховної Ради України, Прем’єр-міністра України, районних та міських (міст обласного 
значення) рад Чернігівської області.

Голова обласної ради        А.І. Мельник

Заява Чернігівської обласної ради 
щодо суспільно-політичної ситуації в Україні

 
В умовах жорсткого політичного протистояння пролилася кров у центрі столиці України, 

вже є загиблі, багато поранених і зниклих наших громадян.
Ряд приміщень обласних державних адміністрацій захоплені, напруга перемістилася в 

регіони, що може призвести до делегітимізації влади. 
У цих умовах ми, депутати Чернігівської обласної ради, закликаємо всі сторони конфлік-

ту до стриманості, пошуку шляхів мирного врегулювання глибокої політичної кризи. 
Для її подолання необхідно прийняти ефективні рішення, спрямовані на виконання волі 

народу. Звертаємося до Президента України зупинити насилля між протиборствуючими 
сторонами, зобов’язати працівників правоохоронних органів діяти виключно в межах пра-
вового поля.

Звертаємося до керівництва військових частин СБУ, МВС, ДПСУ діяти відповідно до даної 
народові України присяги.

Звертаємося до Верховної Ради України та Президента України скасувати закони Украї-
ни, що обмежують конституційні права та свободи громадян, прийняті Верховною Радою 
України 16 січня 2014 року.

Закликаємо до звільнення активістів та учасників протестних акцій.
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Звертаємося до Верховної Ради України повернутися до Конституції 2004 року, провести 
судову реформу та впровадити інститут виборності суддів. 

Ми засуджуємо дії екстремістів, якими б ідеями вони не прикривалися. 
Закликаємо всі політичні сили України, громадських діячів та громадян не порушувати 

Конституцію, не піддаватися на провокації, які ставлять під загрозу цілісність, суверенітет 
і незалежність нашої держави. Просимо виявити витримку, зваженість і мудрість в ім’я не-
залежності України, демократичного шляху її розвитку, дотримання прав і свобод людей. 

Єдність нашої держави, гідне життя наших громадян варті того, щоб за це боротися в 
рамках законності та порядку.

Прийнято на шістнадцятій (позачерговій) сесії обласної ради шостого скликання.

«Високий Вал»
28 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228175.html)

373. Романтика революції

У Чернігові, на відміну від інших областей, відбулася мирна революція. 
Поки що наше місто, як і в 1986 році, Святий Феодосій та інші святі, а також нині сущі 

далеко не святі милували від жахів. 
Чи то мудрість нашої історії, чи то спокійніший характер сіверян ведуть нас мирним 

шляхом. 
Тому цей мініфільм про січневу революцію в Чернігові від телеканалу «Дитинець» ро-

мантичний і оптимістичний.
Одне хочеться додати, колеги-журналісти з «Дитинця», так тримати!
Ви із творчими ідеями найкращі на Чернігівщині!

«Високий Вал»
28 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228169.html)

374. Міліція охороняла «тітушок» для провокації – 
      відеодоказ

Чернігівська міліція показала 27 січня в центрі міста, біля обласної держав-
ної адміністрації, що саме вона охороняла «тітушок» для розгону чернігівського 
Майдану. 

«Тітушки», привезені з інших регіонів України, заполонили центр Чернігова і почували 
себе в ньому господарями. 

Вони пересувалися по місту групами по 15-30 осіб, мали при собі дерев’яні держаки 
лопат і медичні марлеві пов’язки на обличчях.

Нагадаємо, офіційний сайт міліції «зі знанням справи» розмістив інформацію про приїзд 
«тітушок».

Ось реакція міліції:
«Високий Вал» справедливо запитав управління міліції з 26-го на 27 січня.
«Кілька діб тому офіційний сайт управління МВС у Чернігівській області також заявив, 

що знав про 7-му сотню, але нічого не робив для того, щоб не допустити провокацій:
– Пане Михайлику, а чому ви допустили, щоб сотня приїхала до Чернігова, якщо ви зна-

ли раніше? Чи ви тільки спеціалісти із зупинення автобусів, які їздили на віче на Майдан, і 
пропускання автобусів на «антимайдан»?

– Пане генерале, ви знаєте, що готуються «коктейлі Молотова»? Ми правильно Вас 
зрозуміли, що ви спостерігаєте за їх приготуванням, а потім будете спостерігати за їх  
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застосуванням? Чи у відповідь будете закидати чернігівців гранатами? Як це було 25 січня? 
Ви хочете дочекатися «коктейлів», бо треба привід застосувати зброю?»

Але силовий сценарій міліцейської верхівки в Чернігові не вдався. Народ виявився му-
дрішим. Чернігівці знайшли мирний сценарій: через рішення обласної ради і звернення до 
Верховної Ради і Президента.

Проте ваша «державницька» позиція по знищенню всякого інакомислення разом з «ті-
тушками» у Чернігові, які борються дерев’яними палицями і «коктейлями Молотова», за-
слуговує на оцінку народу і прокуратури. Звичайно, коли вона буде стояти на сторожі 
закону. А такий час настане.

«Високий Вал»
28 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/ukraine/228166.html)

375. Черниговский облсовет – за мир и спокойствие
      в Украине

Чернігівска обласна організація Партії регіонів розіслала свою позицію після 
ухвалення облрадою спільної заяви депутатів від більшості й опозиції. 

Нагадуємо, за рішення проголосувало 73 депутати, 1 утримався. 
Подаємо заяву мовою оригіналу:
«28 января в Чернигове прошла 16-я внеочередная сессия областного совета. На сес-

сию было вынесено два вопроса, но депутатами рассматривался только один: «О заявле-
нии Черниговского областного совета касательно общественно-политической ситуации в 
Украине».

После переговоров руководства Черниговского областного совета и депутатов Верхов-
ной Рады накануне было разработан проект заявления об оценке общественно-политиче-
ской ситуации в Украине. Для принятия заявления и была созвана внеочередная сессия 
областного совета.

«Главная наша цель – это мир и благополучие у нас в области и в Украине в целом, – 
такими словами начал сессию глава областного совета Анатолий Мельник. – Я уверен: мы 
найдем такое решение, которое удовлетворит всех депутатов».

«По какому поводу мы сегодня здесь собрались, понимает каждый из присутствующих, – 
сказал депутат Черниговского областного совета, председатель постоянной комиссии по 
вопросам агропромышленного комплекса, земельных отношений, экологии и природных 
ресурсов, советник главы областного совета Арсен Дидур. – Простой митинг перерос в 
гражданский конфликт. Уже есть жертвы, которых мы почтили минутой молчания после 
открытия сессии. В том, что произошло, виновата и оппозиция. Виноваты также все мы с 
вами, потому что не умеем договариваться и часто идем на принцип. Когда к нам пришли 
люди и усадили нас за стол переговоров, мы работали вместе, как одна семья, как депута-
ты, представляющие всю Черниговскую область. Вместе подошли к решению, которое мы 
должны сегодня принять».

Также Арсен Дидур предложил за основу взять заявление, предложенное оппозицией и 
внести некоторые поправки.

«Наша позиция, всех без исключения, это мир и спокойствие, – заявил депутат и 
руководитель фракции Партии регионов в Черниговском областном совете, заместитель 
главы Черниговской областной организации Партия регионов с организационно-пар-
тийной работы Николай Стрелец. – Мы готовы поддержать всё и вся для обеспечения 
стабильности, создать все условия, которые дадут шанс жить и работать людям, усо-
вершенствуют законодательство и посадят за стол переговоров всех, кто принимает 
решения. Поэтому мы готовы поддержать проект, предложенный коллегами из област-
ного совета».
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Черниговский областной совет принял обращение, куда, по предложению депутатов 
фракции Партии регионов, было добавлено несколько пунктов: обратиться к руководству 
страны принять меры для прекращения насилия между противоборствующими сторонами, 
обязать работников правоохранительных органов действовать исключительно в рамках 
правового поля.

Проект обращения поддержали 73 из 74-х присутствующих в зале депутатов.

Пресс-служба Черниговской областной организации 
«Партии регионов»

«Високий Вал»
29 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228180.html)

376. Валерій Дубіль: «Чернігівці залишили будівлю,
      жодна людина не постраждала. І це головне»

Чернігівці залишили будівлю Чернігівської обласної ради. Підставою для звіль-
нення будівлі стало те, що влада виконала головну вимогу – провела позачергову 
сесію обласної ради та дала оцінку суспільно-політичній ситуації в країні в при-
сутності голови облдержадміністрації Володимира Хоменка та голови облради 
Анатолія Мельника. 

Про це повідомляє пресслужба народного депутата України Валерій Дубіля.
У сесійній залі зареєструвалося 75 депутатів, 73 із яких проголосували за проєкт рі-

шення, який подала на розгляд сесії фракція ВО «Батьківщина» в обласній раді з деякими 
доповненнями та стилістичними правками. 

Відтак цим рішенням чернігівські депутати просять скасувати закони, які ухвалила Вер-
ховна Рада 16 січня 2014 року, що обмежують конституційні права і свободи громадян, 
повернутися до Конституції 2004 року та амністувати активістів, затриманих під час про-
тестних акцій. 

Окрім того, чернігівські обранці закликали сторони конфлікту до стриманості, пошуку 
шляхів мирного врегулювання кризи, а представників правоохоронних структур діяти від-
повідно до даної присяги народові України.

«Та найголовніше, – вважає народний депутат України Валерій Дубіль, – це те, що під 
час цих подій жодна людина не постраждала, будівлю не було пошкоджено жодним чином. 
Хоча ситуація вчора була доволі напруженою, були відомості про провокації, яких нам вда-
лося уникнути. Вважаю, що перемовини, які тривали понад сім годин між представниками 
влади і народною радою, дали такий результат. Тож пишаюся Чернігівщиною, яка дійсно 
показала приклад всій країні. Мирно, без кровопролиття, без погромів і провокацій ми до-
сягли порозуміння і виконали вимогу чернігівської громади».

Нагадаємо, що вчора учасники акції спротиву зайняли будівлю Чернігівської обласної 
ради. Протягом дня поряд з людьми були народні депутати Валерій Дубіль, Сергій Аверчен-
ко, Руслан Марцінків та Андрій Путілов. 

Під час акції Валерій Дубіль постійно закликав мітингувальників зберігати мир, спокій і 
порядок у будівлі ради. Головною вимогою учасників акції спротиву було скликання поза-
чергової сесії та обов’язкова присутність на ній голови облдержадміністрації Володимира 
Хоменка та голови облради Анатолія Мельника 27 січня о 18:00. Натомість наприкінці 
перемовин сторони досягли домовленості, що пленарне засідання відбудеться 28 січня об 
11:00. 

«Високий Вал»
29 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228183.html)
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377. Заява пресслужби прокуратури Чернігівської області
Деякими ЗМІ подається некоректна інформація щодо захоплення Чернігівської обласної 

державної адміністрації радикально налаштованими особами.
У зв’язку з цим пресслужба прокуратури області повідомляє, що ОДА працює у звичному 

режимі, жодних пікетувальників у приміщенні немає.
З приводу так званого захоплення обласної ради відмітимо, що у приміщені обласної 

ради знаходяться депутати Верховної Ради України, обласної та місцевих рад, представ-
ники ЗМІ. Ними ведеться підготовка до проведення сесії обласної ради, яка відбудеться 
28 січня.

Також зазначимо, що сьогодні прокурор області Максим Говоруха звернувся до мешкан-
ців Чернігівщини та закликав не піддаватися на провокаційні заклики окремих радикально 
налаштованих осіб. Він нагадав, що захоплення адміністративних будівель, масові завору-
шення є грубим порушенням чинного законодавства. За такі дії передбачена кримінальна 
відповідальність.

«Чернігівський монітор»
28 січня 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19141)

378. Атрошенко хоче новий уряд «національної злагоди» та 
     буде думати, чи залишатися у фракції Партії регіонів
Народний депутат по виборчому округу №206 міста Чернігова Владислав Атро-

шенко ввечері 27 січня був гостем «5 каналу».
Під час свого виступу Атрошенко зробив кілька заяв.
Він не виключає вихід з фракції, але рішення прийматиме за результатами подій у Вер-

ховній Раді 28 січня, коли відбудеться позачергова сесія.
Атрошенко також вважає за необхідне повернення до Конституції 2004 року.
Усіх, хто зараз у СIЗО, треба випустити, а легітимність Народних рад викликає запи-

тання. Опозиції не варто чекати капітуляції Януковича, але і владі треба почути Майдан, 
вважає нардеп. 

Атрошенко визнав, що піднімав руку, голосуючи «за» закони 16 січня. Пояснив він це 
тим, що голосував знаючи лише назви законів, а не їхню суть.

«Я думав, що ці закони наближують Україну до європейської спільноти», – заявивив 
нардеп. Тепер він хоче скасувати ці закони.

Атрошенко відмовився коментувати події в Чернігові 25 січня, коли відбулася спроба 
штурму обласної адміністрації, зазначивши, що захоплення адміністрацій – це не вихід з 
ситуації в країні.

Атрошенко також розказав, як він здобував перемогу на Чернігівщині «у жорсткій бо-
ротьбі з владним ресурсом».

«Чернігівщина: події і коментарі»
28 січня 2014 року
(http://pik.cn.ua/7645/atroshenko-hoche-noviy-uryad-natsionalnoyi-zlagodi-ta-bude-dumati-chi-

zalishatisya-u-fraktsiyi-partiyi-regioniv/)

379. Борзнянці вийшли на Майдан
28 січня 2014 року на центральній площі міста Борзна Чернігівської області 

відбулося народне віче Борзнянщини «Україні – європейське майбутнє!». У ньо-
му взяло участь близько 200 людей.
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Співорганізаторами віча виступили районні організації РУХу, ВО «Батьківщина», «УДАР», 
ВО «Свобода».

За пропозицією Бориса Мазура, голови районної організації РУХу, віче Борзнянщини 
ухвалило резолюцію із засудженням дій влади щодо до громадян України.

Зокрема, визначили їх як непрофесійні, зухвалі і бандитські, що спричинили людські 
жертви.

Віче вирішило вимагати прийняття цієї резолюції на черговій сесії Борзнянської райради.
Майданом невдовзі постане вся Україна. 

Володимир БРЯЗКАЛО
«Сіверщина»

28 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/borznjanci_vijshli_na_majdan/2014-01-28-13886)

380. Владислав Атрошенко таки голосував за закони
     16 січня
Під час виступу на «5 каналі» народний депутат від Чернігова Владислав Атро-

шенко визнав, що піднімав руку в Верховній Раді, голосуючи «за» закони 16 січ-
ня. Пояснив він це тим, що голосував, знаючи лише назви законів, а не їхню суть.

«Я думав, що ці закони наближують Україну до європейської спільноти», – заявивив 
нардеп. Тепер він хоче скасувати ці закони. 

Раніше «Високому Валу» він повідомляв, що не голосував за ці закони. І що він їх на 
третій день, як уже вся Україна гула, ще тільки вивчав. Так коли ж він бреше: тоді чи те-
пер? 

Атрошенко розказав, як він здобував перемогу на Чернігівщині «у жорсткій боротьбі з 
владним ресурсом». Але забув розказати, що обирався як незалежний кандидат, а, став-
ши депутатом, переметнувся у фракцію Партії регіонів. Це є обманом виборців. Жорсткість 
боротьби ж полягала, певно, у підкупі виборців, яким від Атрошенка роздавали борошно, 
олію, цукор і ...отруту від колорадських жуків. 

Можливо, він навіть героїчно вийде тепер із фракції ПР, але ще подивиться, як голосу-
ватиме Верховна Рада. Куди зараз дме вітер? 

Марко ХАРКО
«Сіверщина»

28 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/vladislav_atroshenko_taki_golosuvav_za_zakoni_16_

sichnja/2014-01-28-13883)

381. Чому заховався голова ОДА Володимир Хоменко?
Те, що голова Чернігівської обласної державної адміністрації Володимир Хо-

менко живе у Броварах, не знає тільки лінивий. Але те, що голова виконавчої 
влади і представник гаранта Конституції повинен бути в області, коли тут відбу-
ваються важливі події, також очевидно.

Проте ні приїзд групи народних депутатів, ні народне віче в суботу 25 січня, ні недільне 
зібрання на площі, ні входження мітингувальників у приміщення обласної ради не зворух-
нули стоїчний спокій Володимира Хоменка.

А тим паче в обласної адміністрації не вистачило делікатності голови обласної ради 
Анатолія Мельника, який вийшов до людей, виступив на мітингу і навіть наказав напоїти 
людей чаєм.

До протестувальників під ОДА у понеділок виходив перший заступник голови ОДА, ке-
рівник регіоналів в обласній раді Микола Стрілець, який чи то спеціально, чи то мимоволі 
«заклав» свого шефа: він сказав, що голова «перебуває в поїздці по регіону».
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Круто, Миколо Івановичу!
Щоправда, бесіди з протестувальниками ми не бачили, а тільки відеоролик на провлад-

ному сайті і те, як за спиною у Стрільця бігали друзі з комсольської юності типу Людмили 
Скоробагатько, організаторки і спікера проянуковичівських антимайданівських зібрань.

Натомість голова Чернігівської ОДА Володимир Хоменко надіслав своє звернення – з 
еміграції чи що? 

На сесії обласної ради В. Хоменко поводився, як рядовий депутат облради фракції Партії 
регіонів і не промовив ні слова, тільки сидів та дивився то в папери, то в стелю. Жодного 
його мудрого і зваженого слова ми так і не почули.

Після сесії традиційно голови ради і адміністрації давали спільну пресконференцію. Цьо-
го разу Володимир Миколайович до журналістів не вийшов. Та й ніколи не полюбляв спіл-
куватися з ними.

Шо сі стало?
Іван ПОБИВАН

«Сіверщина»
28 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/chomu_zakhovavsja_golova_oda_volodimir_

khomenko/2014-01-28-13885)

29 січня

382. Перші особи Чернігівщини побоялися зустрічатися
      з людьми в Крутах?

Учора, за повідомленням обласного радіо, напередодні 96-ї річниці бою під 
Крутами голова Чернігівської облради А. Мельник та «губернатор» області В. Хо-
менко несподівано здійснили вояж до Меморіалу Героїв Крут, де начебто вшану-
вали їх пам’ять. До того ж «губернатор» навіть перед кимось ще й виступив.

Натомість на сайті ОДА зазначено, що з нагоди 96-ї річниці бою під Крутами у рамках 
заходів (за участю керівництва облдержадміністрації) заплановано провести мітинг-рекві-
єм по вшануванню пам’яті загиблих під Крутами. Цей захід повинен розпочатися об 11:00 
у Меморіальному комплексі «Пам’яті Героїв Крут» (с. Пам’ятне Борзнянського району).

Зранку 29 січня у відділі інформаційного забезпечення та зв’язків з громадськістю об-
ласної ради не змогли ні підтвердити, ні спростувати візит 28 січня до Крут голови облради 
А.Мельника.

Натомість начальник Департаменту з питань інформаційної діяльності та комунікацій з 
громадскістю А.Подорван повідомив, що рішення про перенесення дати офіційного візиту 
перших осіб області до Крут було прийнято керівництвом області начебто у зв’язку з недо-
пущення посилення протистояння в області між владою і людьми.

Керівник делегації чернігівського Майдану, яка у складі 27 активістів з ранку 29 січня 
рушила для урочистого вшанування пам’яті Героїв Крут, Володимир Ступак прокоментував 
таку дивну поведінку перших осіб області. Він вважає, що Майдан і чернігівці можуть розці-
нити це або як боягузтво, або як небажання спілкуватися з людьми і йти на безпосередній 
діалог з ними.

На цьогорічному вшануванні Героїв Крут чернігівці сподіваються побачити і поспілкува-
тися з третім Президентом України Віктором Ющенком, завдяки якому постав Меморіаль-
ний комплекс «Пам’яті Героїв Крут».

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

29 січня 2014 року 
(https://siver.com.ua/news/pershi_osobi_chernigivshhini_pobojalisja_zustrichatisja_z_ljudmi_u_

krutakh/2014-01-29-13891)
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383. Взгляд из Белоруссии на Евромайдан в Чернигове

Уже который день Красная площадь в Чернигове превратилась в локальный 
Евромайдан. Такого здесь еще не было – никогда раньше волна протестов киевс-
кого Майдана не докатывалась до этого северно-восточного областного центра, 
ближайшего города к белорусскому Гомелю.

Тысячи гомельчан, которые ездят в Чернигов за покупками, привыкли видеть его тихим 
и спокойным городом, но теперь и здесь, где живет много этнических белорусов, люди 
поднялись на бунт. Хотя он абсолютно не мешает привычной жизни города: работают ма-
газины и рынки, бабушки возле вокзала все так же торгуют молоком и закатками, ходит 
транспорт.

А дух революции живет на центральной площади у здания областной администрации. 
В ночь на воскресенье здесь выстроили баррикады из мешков со снегом и старых шин, 
поставили военную палатку.

Корреспондент «Комсомолки» приехал на черниговский Евромайдан рано утром в во-
скресенье. Накануне здесь пытались штурмом захватить здание администрации, но стычка 
с милицией завершилась перемирием. Народный депутат Олег Ляшко на переговорах с 
правоохранителями договорился о том, что те отпустят задержанных активистов, а люди 
прекратят штурм.

«Ночь прошла спокойно, смотрели фильмы через проектор, новости из Киева. Мили-
ционеры патрулировали площадь, мы им предлагали угоститься чаем, некоторые соглаша-
лись, – рассказывает парень, который вместе с десятком молодых людей и мужчин провел 
ночь в 20-градусный мороз за баррикадами. – Сначала ДПС площадь перекрыла, чтобы 
никто сюда не попал и черниговцы не узнали, что происходит в городе. Но теперь проезд 
открыт, курсирует транспорт, а мы никому не мешаем, неудобств для города не создаем».

Жители Майдана по примеру киевских соратников устроили печки в металлических 
бочках, вокруг них греются, кипятят чай. К обеду, когда запланировано проведения на-
родного вече, на площадь подтягиваются жители Чернигова. Некоторые приносят на бар-
рикады бутерброды, сало, сладости, кипяток. Скоро на площади собирается уже около 
двух тысяч человек, многие пришли семьями.

– Я не за кого-то из политиков, я просто за новую жизнь, за своего сына, – показывает 
мужчина на мальчика, который стоит с ним на площади. – Надоела эта бандитская власть. 
Не важно, кто будет президентом, смена таблички на двери вопрос не решит. Нужна пол-
ностью новая власть, которая будет слушать народ и отчитываться перед ним.

– Меня не снимайте, я представитель власти, но сегодня пришла, чтобы высказать свою 
гражданскую позицию, – говорит женщина в возрасте. – Я живу на нищенскую зарплату и 
хочу, чтоб хотя бы молодежи жилось лучше.

Конечно, не все поддерживают Евромайдан. Особенно пенсионеры, проходя мимо, ча-
сто бросают в сторону баррикад «Дураки!». Один дедушка стыдит молодежь:

– Что за обезьянник вы устроили! Я тоже против власти, но решайте все цивилизован-
но! Есть же для этого выборы! А то как в Латинской Америке середины 20 века!

– Вы просто не понимаете, почему мы стоим. Не за деньги, не за идею, а за страну. Я 
вообще никогда не участвовал в акциях протеста, – объясняет молодой парень. – Но когда 
увидел, как громят Майдан в Киеве, избивают и убивают людей, не выдержал. Тут боль-
шинство – не за интеграцию с Европой, а просто за народ. Власть перешла все границы. 
Нам повышали штрафы, налоги, а мы молчали. Но когда начали убивать, не стерпели. Не 
то чтобы мы хотим в Европу, но с Россией интегрироваться точно не хотим. 

– Действительно, люди не особо поддерживают оппозицию. Потому что нет лидера, 
никто не хочет брать на себя ответственность. Мы стоим за самих себя, как и на киевском 
Майдане. Большинство не поддерживает радикалов, которые бросают «коктейли Молото-
ва», но и не осуждают их. Потому что на самом деле всех все достало, – комментирует си-
туацию представитель партии «Демократический Альянс» Владимир Сергеенко.
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К началу митинга возле областной администрации резко возрастает численность ми-
лиции. Уже больше сотни правоохранителей в шлемах и бронежилетах выстраиваются в 
живой щит, перекрывая все двери в здание. Милиционеры ведут себя спокойно, не запре-
щают их фотографировать.

– Люди не понимают, при чем здесь мы? – делится с нами своими мыслями один 
из милиционеров. – Они борются против власти, а мы же не власть! Надо было думать, 
за кого голосовали. Мы вынуждены выполнять приказ. Они думают, мне деньги платят. Я 
получаю 1800 гривен в месяц (около 2 млн. белорусских рублей – ред.)! Мне вот говорят: 
брось щит и переходи к нам, будешь героем Украины! А зачем мне это геройство? Мне два 
года до пенсии осталось. И вообще, милиция всем нужна. Придут оранжевые к власти, кто 
их будет от голубых защищать? Эту кучку за баррикадами мы могли бы убрать за полча-
са. Но не делаем этого, чтобы не было конфликтов. Потому что тогда на площадь выйдут 
люди. Нас, допустим, пять тысяч, а их двадцать тысяч. И каждый захочет бросить камень 
в мента, потому что в чем-то обижен на милицию: кого-то когда-то неправильно оштрафо-
вали, кого-то по ошибке задержали, кому-то в отделении по почкам дали...

Начинается митинг. Выступающие – депутаты Рады от Черниговской области –подчер-
кивают, что акция мирная, драться с милицией больше никто не будет, потому что все – 
один народ. Но стоять Майдан обещает до конца – пока областные чиновники не подадут в 
отставку. Официальная часть митинга оканчивается массовым исполнением гимна, потом 
желающие читают в микрофон свои патриотические стихи, к вечеру включают музыку.

За баррикадами остается, в основном, молодежь, готовясь провести на улице очеред-
ную морозную ночь.  

Павел МИЦКЕВИЧ, «Комсомольская правда»
«Чернігівщина: події і коментарі»

29 січня 2014 року
(http://pik.cn.ua/7676/vzglyad-iz-belorussii-na-evromaydan-v-chernigove/)

384. Знайти порозуміння та зупинити протистояння 
      одноголосно вирішили на засіданні фракції
      Партії регіонів

Надзвичайні події в Чернігові зібрали на засідання депутатів фракції Партії регіонів в 
обласній раді перед сесією Чернігівської облради. 

На позачерговій сесії обласної ради планувалося розглянути питання «Про заяву Чер-
нігівської обласної ради щодо суспільно-політичної ситуації в Україні» та «Про обласний 
бюджет на 2014 рік». Але, як роз’яснив голова обласної ради Анатолій Мельник, якщо 
питання бюджету не розглядалося на депутатських комісіях, то розглядати його в сесійній 
залі неможливо.

Перед депутатами виступив голова Чернігівської обласної державної адміністрації Воло-
димир Хоменко з аналізом політичної ситуації в області напередодні сесії.

Голова фракції Микола Стрілець наголосив, що до зали засідань депутати-регіонали по-
винні прийти вже з готовими пропозиціями, оскільки ситуація, що призвела до скликанням 
позачергової сесії, потребує зважених дій.

Обговорення заяви облради щодо суспільно-політичної ситуації в Україні було доволі 
бурхливим. Але рішення було прийнято одноголосне: взявши за основу звернення, запро-
поноване депутатами від опозиції, доопрацювати його й підтримати.

Саме рішення фракції Партії регіонів знайти порозуміння та зупинити протистояння і 
було тією конструктивною основою, яка й допомогла провести сесію облради конструктив-
но і результативно.

«Чернігівський монітор»
29 січня 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19189)
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385. Громадськість організувала Євромайдан
      у Новгород-Сіверському

29 січня Новгород-Сіверщина вперше за довгі дні «тривалого мовчання» орга-
нізувала свій Євромайдан! Таким чином опозиційні сили, що організовано зібра-
лися на центральному майдані провінційного українського містечка у полудень 
морозного дня, натхненно виконали свою місію в буремний час.

Під державним прапором, який високо тримав Микола Рахманий, депутат райради ми-
нулого скликання, зібралося кількадесят небайдужих сіверців, з яких багато хто просто 
ризикнув вийти! Адже наразі кожному поважаючому себе українцеві просто необхідно «по-
майданити»! І то правда. Позиціонувати себе з мрійниками про європейську Україну – то 
гарна ознака. От тільки до неї дорога виявилася «кривавою».

У засніженому Новгороді-Сіверському спочатку згадували словами очільниці «Батьків-
щини», депутатки районної ради Олени Мовчан події 96-літньої давнини – бої під Крутами 
кількасотенного формування молодих патріотів з озвірілими бандами совєтської Росії, які 
прийшли на українські терени за наказом Володимира Ульянова-Леніна. Про це та інше ще 
до початку народного зібрання бурхливо говорили міські активісти Олександр Пасічник, 
Ольга Глазкова, Ігор Лала, Олександр Лупейко, Микола Скибенок, депутат районної ради 
Василь Миненко, депутат міської ради Володимир Бойко, представники першої організації 
РУХу в районі Наталія та Сергій Коленки зі своїм сином Романом, який подав хроніку подій 
під Крутами у 1918 році.

А відома новгород-сіверська підприємниця Ірина Гусак закликала всіх проникнутися 
ідеєю Майдану, до відвідин якого в якості волонтерки вона доклала чимало зусиль упро-
довж багатьох своїх поїздок. До речі, серед підприємців у місті пані Ірина стала однією з 
тих небагатьох, хто сприйняв Майдан, як великий поступ української нації. Тож на її бізне-
совому господарстві – балконі приватного готелю на цій же площі й висять два прапори – 
Державний та Євросоюзу! Іншим трударям-торгівцям, мабуть, важко все це зрозуміти. Бо 
не поспішили вони, на жаль, активно долучитися до першого в місті добровільного виходу 
на Майдан.

Люди, махнувши рукою на мороз, обговорювали події. Пішли значно далі традиційної 
згадки про звитягу 1918. Тому що сьогодні країна проходить велике очищення. От тільки 
старе не просто так відкривається світлому українського ранку. Про нещодавні прийняття 
компромісних документів у Чернігівській обласній раді говорив у своєму виступі депутат 
ради Сергій Сергієнко. А отець В’ячеслав Павленко, благочинний Новгород-Сіверського 
округу церков УПЦ КП, разом з вірянами щиро молився за те, щоб чорна смуга скоріше 
залишила українську землю. Народне віче закінчилося хоровим виконанням гімну України.

«Північний Вектор»
«Чернігівщина: події і коментарі»

30 січня 2014 року
(http://pik.cn.ua/7718/gromadskist-organizuvala-evromaydan-u-novgorod-siverskomu/)

386. Ічнянці кажуть «ні» владі Януковича

Сьогодні, 29 січня, в місті Ічня Чернігівської області відбулося народне віче. В 
обідній час на площі в центрі міста зібрались 50-60 громадян. Люди вийшли, щоб 
висловити свою громадянську позицію, разом з мільйонами українців з різних 
міст і сіл держави сказати «ні» безчинствам влади.

Учасники засудили дії правоохоронних органів під час розгону мирних протестів у Києві 
та інших містах України! У виступах мітингарів засуджено загибель мирних людей, пе-
реслідуваня, викрадання та знущання над активістами. Люди обурені жорстокими діями 
спецпризначенців. Мітингарі вказують на низький рівень життя простих українців! Ічнянці 
схвалюють протестний рух Майдану проти нинішньої влади, але закликають утримуватись 
від екстреміських дій! 
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Мова йшла про те, що в Україні НЕ ПОВИННО бути кровопролиття та жертв, влада і опо-
зиція повинні домовитися і вирішити назрілий конфлікт. 

Ічнянці підтримали Чернігівську облраду, яка вчора стала на бік Майдану! Люди кри-
тично засуджували місцеву владу, яка ще мовчить! На мітингу, який тривав недовго через 
сильний мороз, виступали не тільки активісти, а й усі охочі. 

Учасники віча жалкують, що ще не всі ічнянці приєдналися до них. Вони закликали 
земляків не боятись і заявляти вголос про свої права! Наступне зібрання призначене на 
неділю, 2 лютого, о 10 годині там же, на площі біля райради! 

Учасники мирно розійшлися, абсолютно не порушуючи громадський порядок.
Ічнянці, приходьте в неділю о 10 годині на ічнянський Майдан! 

Ірина МИРНА
«Сіверщина»

29 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/ichnjanci_kazhut_ni_vladi_janukovicha/2014-01-29-13894)

30 січня

387. Пікет, сесія та перший крок назустріч
      від чернігівської влади

Тридцять сьома сесія Чернігівської міської ради сьогодні, 30 січня, розпочалася 
із пікету опозиції та громадськості. 

Мітинг розпочався із запізненням. 
Підтримати український народ прийшло з пів сотні чернігівців.
Пікет відкрив депутат Чернігівської міської ради Олег Русін. Він ознайомив громадськість 

з вимогами до чернігівської влади підтримати звернення жителів до Президента та Вер-
ховної Ради. До списку «побажань» внесли і вимогу про скасування законів від 16 січня. 
Верховна Рада проголосувала за скасування 9 із 12 законів, проте Президент до цих пір не 
підписав це рішення.

Один із чернігівців уніс пропозицію щодо засудження дії керівництва УМВС Чернігівської 
області під час проведення мирних акцій у місті.

Керівники пікету запропонували вибрати 2-3 особи з громади для участі в обговоренні 
на сесії міської ради.

Потім повідомили приємну новину: міськрада дозволила пікетувальникам погрітися у 
холі на 1 поверсі. Влада зробила перший крок до порозуміння з громадою – дріб’язок, а 
приємно!

«Високий Вал»
30 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228203.html)

388. Міськрада підтримала вимоги опозиції в єдиному пориві
Чернігівський міський голова Олександр Соколов відкрив 37 сесію хвилиною 

мовчання. 
На порядок денний без скандалів депутати внесли питання про звернення до Президен-

та України та Верховної Ради. 
Його розглядали першим.
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До присутніх у залі звернувся Олег Русін, член ВО «Батьківшина», депутат міськради. 
Він озвучив вимоги до Президента та Верховної Ради України. Після нього слово надали 
комуністу Михайлу Петрущенкову.

За основу для голосування було взято проєкт опозиціонера, за яких депутати проголо-
сували одноголосно.

«Високий Вал»
30 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228204.html)

389. Обранці Чернігова підтримали громаду

Прихильники опозиції разом з депутатами на початку 37-ої сесії Чернігівської 
міської ради вшанували хвилиною мовчання загиблих під час акцій протесту на 
Грушевського. Депутати, де переважає провладна більшість, 44-ма голосами під-
тримали рішення, запропоноване фракцією ВО «Батьківщина», до Президента 
України та Верховної Ради, а також до силових структур щодо суспільно-політич-
ної ситуації в Україні.

Обранці засудили застосування грубої фізичної сили до учасників мирних акцій протес-
ту, що відбувалися в Україні від 30 листопада 2013 року і тривають до сьогоднішнього дня. 

 – Депутати звернулися до Президента країни, аби той зобов’язав працівників правоохо-
ронних органів діяти винятково в межах правової площини, закликали його повернутися до 
Конституції 2004 року, провести судову реформу та впровадити інститут виборності суддів, – 
прокоментував заяву помічник-консультант народного депутата України Валерія Дубіля 
Микола Миргородський. 

За його словами, громада жодним чином не планувала блокувати роботу сесії, аби не 
було конфронтації у депутатському корпусі. Хоча чернігівці були налаштовані на більш рі-
шучі дії. Але було прийнято рішення дати можливість депутатам міської ради почути одне 
одного і спокійно розглянути питання, які було винесено на сесію. 

– Бюджет на сьогодні недосконалий, але наразі його потрібно ухвалити, щоб не було 
затримки із зарплатою працівникам бюджетної сфери. Люди, які прийшли до міської ради, 
поводили себе виховано, толерантно. Ми досягли того, чого вимагала громадськість Чер-
нігова.

За словами Миколи Миргородського, на запрошення міського голови люди зайшли в 
приміщення і терпляче чекали від депутатів міської ради інформації про роботу сесії. 

– Першим у порядку денному було питання про суспільно-політичну ситуацію в країні, 
– продовжив Микола Миргородський. – Тільки-но було ухвалено по ньому рішення – люди 
залишили будівлю міськради і повернулися на Євромайдан. 

Він вважає, що те порозуміння, якого було досягнуто в обласній раді завдяки Валерію 
Дубілю, громада намагалася перенести і в сесійну залу міської ради. Без протистояння, 
погромів і кровопролиття було знято напругу в суспільстві для забезпечення миру і спокою.

– Слід віддати належне начальнику міліції Олександру Михайлику, який, безперечно, 
діяв фахово і мудро щодо того, аби не було кровопролиття в Чернігові. А місто було дуже 
близьким до такої ситуації.

Нагадаємо, 28 січня сесія Чернігівської обласної ради, де також переважають представ-
ники провладної партії, майже одноголосно підтримала звернення до Президента та Вер-
ховної Ради України щодо суспільно-політичної ситуації в країні. 

За повідомленням пресслужби
 народного депутата України Валерія Дубіля

«Високий Вал»
30 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228215.html)
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390. Майдан: план дій чернігівців на 2014 рік

«Демократичний Альянс» запрошує чернігівців на обговорення та формуван-
ня плану дій для чернігівського Майдану у 2014 році. 

Відставка Азарова і можливе скасування законів від 16 січня не дають нам підстав роз-
слаблятися, тож мусимо готуватися до затяжної і системної боротьби, як повідомляє прес-
служба Чернігівської обласної організації політичної партії «Демократичний Альянс».

План, запропонований «Демократичним Альянсом» (plan2014.org), включає в себе три 
напрями:

Перший напрям: Гроші
Ціль: підірвати фінансову стабільність режиму.
Завдання: зупинити крадіжки, заблокувати награбоване, зменшити прибутки.
Другий напрям: Силовики
Ціль: послабити лояльність працівників силових структур до Януковича.
Завдання: просвітництво, персоналізувати відповідальність, покарати винних.
Третій напрям: Електорат Януковича і ПР
Ціль: скоротити підтримку Януковича і Партії регіонів.
Завдання: розповісти правду, сформувати запит на зміни.
Голова Чернігівської обласної організації Політичної партії «Демократичний Альянс» Ан-

дрійченко Ігор зазначає: «Усі перемовини, які наразі веде парламентська опозиція, мають 
на увазі залишити Януковича на посаді. А це означає, що тиск, терор і узурпація влади 
продовжуватимуться, на які б поступки він зараз не пішов. А отже, нам усім треба готу-
ватися до довгої і системної боротьби за гідне і безпечне життя українців, у тому числі і в 
Чернігівській області!»

Усі охочі взяти участь в обговоренні, мають пройти попередню реєстрацію за телефоном 
0635604003, де зазначити в обговоренні якого з трьох зазначених напрямів є бажання 
взяти участь. Обговорення проходитиме у форматі засідання робочих груп і мозкового 
штурму. Обговорення плану дій проходитиме в субботу, 01 лютого, з 10:00 до 14:00. Місце 
проведення буде вказано при попередній реєстрації.

Додаткові питання, окрім реєстрації, можна ставити за електронною поштою 
I.Andriychenko84@gmail.com 

«Високий Вал»
30 січня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228211.html)

391. Опозиція відмовилася голосувати за бюджет,
      у якому порожньо

Даремно чекали сьогодні журналісти словесних баталій на сесії Чернігівської обласної 
ради – опозиція просто не з’явилася.

А для озвучення своєї позиції залишили тільки депутата Сергія Журмана, який сказав: 
«Фракція «Батьківщини» за бюджет голосувати не буде. Оскільки немає ясності щодо того, 
яким чином буде виконуватися дохідна частина». 

Понад 2 десятки питань порядку денного були проголосовані менш ніж за годину. Серед 
них – обласний бюджет на 2014 рік та програма соціально-економічного розвитку. Якщо 
депутати прочитали те, за що голосували, то буде велике диво.

Цього разу голова Чернігівської ОДА не тільки був присутній на сесії, але й поспілкував-
ся із журналістами.

Фрагмент розмови:
– Чи чуєте ви Красну площу в Чернігові і як реагуєте на неї?
– Скажу, що ми не тільки площу чуємо, а й усіх людей, котрі живуть на Чернігівщині. І, 

звичайно, робимо все для того, аби всі заходи проходили мирно і в межах порядку, щоби 
не постраждали люди.
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– Ви знайомі з резолюцією народного віча? 
– Звичайно.
– Ваше ставлення до барикад на площі в Чернігові? 
– Вважаю, це не та форма і не той об’єкт, які повинні бути на Красній площі.
– Ви підтримали Заяву на позачерговій сесії?
– Хіба цього не було видно на моніторі? Підтримав. Якщо вже говорити на загальнополі-

тичні теми, то нам треба в першу чергу зрозуміти: коли горить хата, то борщ не доїдають. 
Маю сказати, що є баланс інтересів. І для мене головне питання – уникнути протистоянь 
так, щоби не постраждали люди.

 «Сіверщина»
30 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/opozicija_vidmovilasja_golosuvati_za_bjudzhet_u_jakomu_

porozhno/2014-01-30-13895)

31 січня

392. Найпівнічніша районна рада України вимагає
      від Януковича зупинити кровопролиття

У Семенівці – мінус 28. А сесія районної ради видалася доволі гарячою: пер-
шим було питання, котре стосувалося прийняття заяви про суспільно-політичну 
ситуацію в Україні. А розпочали її з хвилини пам’яті за жертвами Євромайдану. 

Сесія вирішила, не розпалюючи пристрасті, проголосувати слово в слово за текст Заяви, 
що днем раніше прийнятий обласною радою. Отже, компроміс між владою і опозицією було 
знайдено. 

Драйву семенівцям додав виступ депутата обласної ради від опозиції Миколи Звєрєва: 
«Майданом сьогодні стала вся Україна! Якщо та ж київська політика триватиме – Майдан 
дійде до кожного села! «Беркуту» на всіх не вистачить. Нам потрібне перезавантаження 
влади, адже так далі жити не можна!»

Виступ був настільки різким для семенівських стін, що голова Семенівської РДА Сергій 
Євменов у своєму виступі весь час апелював саме до Звєрєва, а сільська голова з Олексан-
дрівки (практично – батьківщина Л. Кучми) сказала, що її зараз інфаркт схопить. Адже, за 
її словами, Майдан не може виступати від імені українського народу, якщо олександрівці 
проголосували за Партію регіонів. І що – добре живуть?!

«Сіверщина»
31 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/najpivnichnisha_rajonna_rada_ukrajini_vimagae_vid_janukovicha_

zupiniti_krovoprolittja/2014-01-31-13899)

393. Чернігівський депутат зізнався в керуванні 
      «тітушками»

Олександр Ковальов – один з тих депутатів Партії регіонів міської ради Чер-
нігова, якого опозиція звинувачує в організації загонів спортивних хлопців, що 
захищають владу (так званих «тітушок»).

І якщо інші депутати-регіонали з Чернігова Ігор Москалено і Андрій Кужельний всіляко 
заперечують свою причетність до мобілізації спортсменів на захист влади, Олександр Ко-
вальов такий факт не відкидає. Він називає свої дії захистом громадського порядку. 



248

«ПіК» отримав коментар Олександра Ковальова щодо останніх подій в Чернігові – спро-
би штурму ОДА опозицією та мирне захоплення обласної ради.

Подаємо мовою оригіналу:
– Я возглавляю добровольную дружину города Чернигова. Это официально зарегистри-

рованная организация. И когда мне говорят нужно обеспечить общественный порядок, то 
я должен это делать или нет? 

Я человек, который прошёл войну и видел это всё. Не отрицаю, что у меня в охранных 
структурах половина людей, которые были в «Беркуте». Обученные здоровые парни. Я 
также не отрицаю, что возглавляю организацию боевых единоборств.

И я благодарен своим людям, которые 25 января (при попытке штурма обладминистра-
ции – ред) были в первых рядах и просто взялись за руки и держали вторые шеренги. Я не 
скрываю, когда наваливалась толпа с цепями, с арматурами, с палками, мы отражали эти 
наступления. Мы просто пытались этот напор сдержать, а не повести в драку.

Но вы подумайте: а если бы этих моих людей, которые безоружные отстояли тот рубеж, 
где они находились, вооружить арматурами и палками, то не знаю, на чьей бы стороне 
была победа, но крови было бы много. 

Поэтому уже 27 января, когда были уже более радикальные настроения, я благодарен 
обеим сторонам: и руководителю милиции Александру Михайлику, и с другой стороны 
Валерию Дубилю, что всё закончилось мирно. Но в понедельник, 27 января, я запретил 
своим людям вообще выходить на улицу. 

– А что за люди тогда были с утра 27 января? Человек 50 молодых людей стояли с пал-
ками за администрацией? 

– Чтоб не выглядеть лукаво, поймите, даже если бы я знал, я бы не сказал. 
«Чернігівщина: події і коментарі»

31 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/chernigivskij_deputat_ziznavsja_v_keruvanni_

titushkami/2014-01-31-13904)

394. Мітинг у Семенівці: близько сотні людей!
Cеменівська громада сьогодні морозним днем (-20) під державними прапора-

ми України провела мирний мітинг, щоб пом’янути душі загиблих активістів Май-
дану, які поклали своє життя за свободу нашого народу та висловити свою солі-
дарність із київським Майданом.

Людей вийшло небагато, близько сотні, але сам факт, що люди вийшли в найпівнічнішо-
му районі, багато про що говорить. Та й для Семенівки 100 мітингувальників – це те саме, 
що 10 тисяч для Чернігова. 

Для обігріву була встановлена діжка з багаттям, охочим роздавали гарячий чай. Перед 
мітингом стояли чотири жіночки, які тримали портрети загиблих активістів. За традицією 
київського Майдану, мітинг був відкритий колективним виконанням державного гімну. 

Мітинг проводив депутат Семенівської районної ради Павло Бондаренко разом з свя-
щенником Української православної церкви Київського патріархату отцем Максимом, на-
стоятелем Семенівської церкви св. Василія Великого.

Після того, як були названі всі загиблі народні герої, мітингувальники помолилися разом 
з отцем Максимом за душі невинно убієнних, а також за примирення. 

Райдержадміністрація відрядила до мирного зібрання декількох своїх працівників, які 
фотокамерами із закутків вицілювали держслужбовців, які вийшли з людьми.

Резолюцією мітингу громада засудила загибель мирних людей, переслідування, викра-
дання та знущання над активістами, засудила жорсткі дії спецпризначенців та схвалила 
протестний рух Майдану проти нинішньої влади, але закликала утриматися від екстреміст-
ських дій!

Сергій КРУПКО
«Сіверщина»

31 січня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/miting_u_semenivci_bilja_sotni_ljudej/2014-01-31-13905)
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395. Переполох у Новгород-Сіверському

На сесії Новгород-Сіверської районної ради, яка відбулася 31 січня, першим 
питанням розглядалася заява щодо суспільно-політичної ситуації в Україні.

Від владної більшості депутатському загалу було запропоновано текст, який ідентично 
відповідав прийнятому документу на ту ж таки «гарячу» тему депутатами обласної ради в 
Чернігові тиждень тому.

Нечувана навіть для спокійного часу, без революцій та штурмів, єдність у гурті обласних 
обранців викликала небувалу радість в очах мало не всіх присутніх достойників, які пред-
ставляють кілька політичних сил. От тільки, на думку фракцій опозиційних політичних сил 
у Новгород-Сіверській райраді, дещо зі «спільного» документу обласної ради, виходячи з 
безпосереднього впливу на зняття ознак глибокої кризи в державі, мало б бути сформульо-
вано, м’яко кажучи, принциповіше. 

У Новгороді-Сіверському ж, виконуючи накази учасників Майдану, який нещодавно на-
робив галасу в місті, депутати від опозиції підготували заяву на сесію районної ради. До-
кумент враховував, між іншим, як досвід обласної ради, так й акцентував увагу на поло-
женнях, присутність яких мала б забезпечити неповторення в країні відвертого негативу з 
трагічними наслідками. 

Отже, достойній сесії автором цих рядків після зачитаного головою районної ради тексту 
Заяви… від «більшості», у відповідності до домовленостей на засіданні президії ради, було 
запропоновано текст заяви від опозиції. До того ж наживо.

Доповнення з зали додала фракція комуністів. Йшлося про знайому тему – проведен-
ня всеукраїнського референдуму з питання входження України до Євро чи Митного сою-
зів. І оскільки самоврядне керівництво почало заплутуватися само й заплутувати інших 
у площині голосування по двох проєктах заяви та доповненням від депутата-комуніста, 
накликаючи на себе справедливий спротив опозиційних фракцій, найстарший за віком у 
раді депутат Володимир Снітко, до речі, член фракції партії Регіонів, запропонував чіткий 
варіант зняття напруги в «розгніваній» залі. Доповнити проєкт документа від голови, за 
який голосувало 33 депутати, тезами опозиційної заяви!

Розумно, чи не так? Одначе головуючий назустріч не пішов. Тож опозиційна заява була 
відкинута, вкотре підтвердивши прагнення керівництва ради від більшості до «мутного», 
всупереч вимогам регламенту, маніпулювання голосуванням за підсумковий документ. На 
жаль, нового нічого не бачили. Усе це проходили.

Тим більше, що з 52-членного представницького органу району 34 депутати представ-
ляють відому партію. Керівництво ж – так само: обидві посади їхніх кольорів. Переважна 
більшість постійних комісій очолюється не просто регіоналами, а ще й другими за посадами 
чиновниками – заступниками голови адміністрації. 

Отже, заради об’єктивності подаємо документ, який пропонувала опозиція і котрий мало 
не до смерті налякав своєю «революційністю» вірних ідеям «покращення життя вже сьо-
годні».

Заява депутатів Новгород-Сіверської районної ради VІ скликання
«Щодо суспільно-політичної ситуації в державі та подолання глибокої кризи»
Ми, депутати Новгород-Сіверської районної ради, глибоко обурені застосуванням грубої 

фізичної сили до учасників мирних протестів, що відбувається в столиці України від 30 лис-
топада 2013 року й до сьогоднішнього дня. Тим більше, що під час жорсткого політичного 
протистояння пролилася кров мирних українських громадян. Чисельність поранених перева-
лила за тисячу, п’ятеро протестувальників загинули, а кілька десятків зникли безвісти.

Виходячи з умов, у яких опинилась Україна, ми, обрані громадою Новгород-Сіверщини 
до районної ради, засуджуємо застосування грубої військової сили, брутальне поводжен-
ня «Беркута» з людською гідністю та з обуренням сприймаємо використання військовими 
формуваннями вогнепальної зброї, тортур проти мітингувальників, а разом і закликаємо 
сторони конфлікту до пошуку шляхів мирного врегулювання глибокої політичної кризи.

Для її подолання, беручи до уваги велику загрозу майбутньому країни, а також зверта-
ючи увагу на небувалу стурбованість світової громадськості у зв’язку з розширенням масш-
табів конфлікту влади та народу, Новгород-Сіверська районна рада закликає: 
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– звільнити всіх затриманих учасників мирних акцій від 30 листопада 2013 року і по 
сьогоднішній день;

– Верховну Раду України повернутися до Конституції України 2004 року;
– провести судову реформу та впровадити інститут виборності суддів;
– працівників силових структур до припинення неправомірних дій щодо своїх співвітчиз-

ників під час проведення мирних акцій протесту та діяти у відповідності до присяги, даної 
на вірність народу України.

Редакцію районної газети «Сіверський край» та районне телебачення закликаємо до 
об’єктивного, оперативного та незаангажованого висвітлення подій та ситуації в Україні та 
на території Новгород-Сіверського району.

Нагадуємо, що майбутнє нашої країни, єдність держави, гідне життя громадян варті того, 
щоб за це боротися в рамках законності, порядку, виконання вимог Конституції, військової 
присяги та цивілізованих норм, визначених документами ООН та Радою Європи.

Керівник фракції «Батьківщина» у Новгород-Сіверській районній раді О. Мовчан.
Керівник фракції Української Народної Партії у Новгород-Сіверській районній раді Б. Домоцький.

«На варті українства»
«Сіверщина»

01 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/perepolokh_u_novgorodi_siverskomu/2014-02-01-13912)

1 лютого

396. Активісти чернігівського Євромайдану вирішували,
     як боротися з Партією регіонів

У суботу, першого лютого, о 10:00 відбулося обговорення та формування пла-
ну дій для чернігівського Майдану у 2014 році.

Під час зустрічі активісти працювали над трьома напрямами:
Перший напрям: Гроші.
Ціль: підірвати фінансову стабільність режиму.
Завдання: зупинити крадіжки, заблокувати награбоване, зменшити прибутки.
Другий напрям: Силовики.
Ціль: послабити лояльність працівників силових структур до Януковича.
Завдання: просвітництво, персоналізувати відповідальність, покарати винних.
Третій напрям: Електорат Януковича і ПР.
Ціль: скоротити підтримку Януковича і Партії регіонів.
Завдання: розповісти правду, сформувати запит на зміни.

«Чернігівщина: події і коментарі»
03 лютого 2014 року
(http://pik.cn.ua/7762/aktivisti-chernigivskogo-evromaydanu-virishuvali-yak-borotisya-z-partieyu-

regioniv/)

397. Чернігівська обладміністрація всередині догори дригом 
      (у прихованій камері місцевого телеканалу)

Як повідомляв «Високий Вал», Чернігівська облдержадмінстрація з 25-го січ-
ня нагадує фортецю в облозі: заварені решітками вікна першого поверху, пере-
вернуті столи, характерне для часу масованих повітряних бомбардувань віконне 
скло, проклеєне скотчем навхрест.
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Таке враження, що за відсутності штурму ініціаторам «оргзаходів» його варто було ви-
гадати.

Як стверджують злі язики чернігівського Євромайдану, двері в ОДА 25-го січня таки ви-
ламали, але... зсередини. Нібито ретельне вивчення відеохроніки це доводить.

Щоправда, незважаючи на зусилля місцевої міліції, завдяки народним депутатам Дубі-
лю, Аверченку і Марцінківу все обійшлося мирною чайною церемонією в обласній раді, її 
позачерговою сесією і прийняттям звернення до Президента і Верховної Ради України.

А що ж всередині ОДА? Камера зафіксувала перевернуті меблі, зняті килими, пожежні 
гідранти і наїжачених охоронців.

«Високий Вал»
01 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228237.html)

2 лютого

398. Чернігівські журналісти підтримують відеозвернення 
      колег з Києва

Чернігівські журналісти телеканалу «Дитинець», сайту «Високий Вал», Чер-
нігівської медіа-профспілки (Незалежна медіа-профспілка України) підтримують 
відеозверення наших київських колег і підписуються під кожним його словом. 

«Ми хочемо жити в чесній та справедливій країні, де поважають особистість, де мож-
на вільно висловлювати свою волю і не боятися міліції. Де суди судять по правді, а не за 
гроші.

Ми хочемо зміни усієї системи. Ми хочемо побудувати країну, за яку нікому не буде 
соромно. Країну, якою ми всі будемо пишатися», – йдеться у зверненні чернігівських жур-
налістів.

«Високий Вал»
02 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228244.html)

399. Ічнянське народне віче: обрано Народну раду,
      хочуть заборонити ПР та КПУ

2-го лютого у місті Ічня відбулось уже 2-ге народне віче на підтримку Майда-
ну! Близько 200 ічнянців вийшли в неділю на Майдан! Віче відбулося з ініціативи 
Громадської організації «Активіст Ічнянщини» – незалежних активістів району, 
що об’єдналися з метою відстоювання своїх прав, які гарантовані Конституцією 
та законами України.

Голова огранізації Ігор Денисенко, який останнім часом багато зробив для оприлюднен-
ня проблем Ічнящини, повідомляє: «Ічнянське віче – це акція підтримки вимог патріотів 
Майдану. Ніяких переворотів не планується. На площі міста зібралися найсвідоміші грома-
дяни, щоб висловити свою громадянську позицію. Віче пройшло мирно. На жаль, на віче 
не прийшли представники влади, хоча їх запрошували». 

На вічі виступили жителі міста Віталій Чешко, Юрій Карпенко, Валентина Колос, Ігор 
Денисенко, Вікторія Шевченко – студентка, волонтер київського Майдану, а також Василь 
Амельченко – помічник народного депутата України Олега Ляшка, Олег Купрієнко – голо-
ва обласного осередку Радикальної партії. Виступали також деякі ічнянці та один депутат 
міської ради, які не називали свої прізвища.
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Як повідомила Валентина Колос, «у виступах звучала підтримка мирних протестів київ-
ського Майдану, заклик до перезавантаження української влади, створення Народної ради 
в Ічні, пропонувалося зібрати підписи про заборону Партії регіонів та комуністів». «На 
вічі було мало бюджетної інтелігенції, яка боїться переслідування місцевої влади, але я 
впевнена, що переважна більшість і державних службовців, і працівників освіти, культури, 
медицини – з нами!» – зазначила активістка. 

Промовці наголошували, що зараз не можна «сидіти на печі» і чекати, «що вийде»! Не 
можна думати, що історія пишеться лише в Києві чи великих містах! Кожен українець, де б 
він не був, має вийти на «свою барикаду»! Це не заклик до бойових дій. Навпаки, всі кон-
флікти можна і потрібно вирішувати мирно, дискусією і прийняттям спільних рішень. Зараз, 
коли вирішується доля України, найнебезпечніша позиція «моя хата скраю», бо коли ни-
нішня влада вбиває, переслідує людей за їх патріотичні, проукраїнські погляди, така влада 
не може бути народною, а значить повинна піти!

Мітингувальники ініціювали створення Народної ради Ічнянщини, яка займеться пере-
говорами з діючою районною радою, збором підписів за позачергові вибори Верховної 
Ради та Президента України, про заборону Партії регіонів та комуністів на Ічнянщині, а 
також організує збір допомоги київському Майдану. Головою Тимчасової Ічнянської Народ-
ної ради було обрано Віталія Чешка. Віче також закликало ічнянців збиратися щонеділі. 
Наступне віче відбудеться 9.02.2014 о 12 годині біля школи мистецтв!

РЕЗОЛЮЦІЯ

Учасники 2-го Ічнянського віча проголосували «за»: 
1. Створення Тимчасової Ічнянської Народної ради. 
2. Обрання Віталія Чешка головою Тимчасової Ічнянської Народної ради. 
3. Доручення Тимчасовій Ічнянській Народній раді:
 – вимагати від райради проведення сесії для засудження дій влади та підтримки 

Майдану;
 – організувати збір підписів за позачергові вибори Верховної Ради та Президента 

України;
 – організувати збір підписів про заборону Партії регіонів і Комуністичної партії в 

Ічнянському районі; 
 – організувати допомогу київському Майдану у вигляді теплого одягу, продуктів 

харчування, грошей; 
 – щонеділі проводити віче!

Хронологія 2-го Ічнянського віча та скорочений зміст виступів. 
Розпочав мітинг Віталій Чешко: «Ми зібралися на віче добровільно, а не за тридцять 

срібняків, як це роблять прибічники Партії регіонів на «антимайданах». Звертаючись до 
депутатів ПР, хочеться сказати: не ваша честь, а ваша нечисть. Адже це вони довели 
країну до такого вибухового стану. Ми тут виступаємо від імені народу, а не від опозиції 
і ні від жодної партії. Коли я запрошував людей на віче, деякі питають: «Нащо воно тобі 
треба?» Як нащо? Я, як і ви, шокований ситуації в країні! Ні – насиллю, ні – вбивствам,  
ні – репресіям, ні – викраденню людей! Найстрашніше бути байдужим! Президент каже, що 
хоче почути кожного! Нехай бачать: усі ми вийшли на мирне зібрання! Ми не збираємося 
нічого штурмувати, ламати!»

Юрій Карпенко запропонував хвилиною мовчання вшанувати всіх загиблих на Майдані 
в Києві. Далі він сказав: «Низько треба вклонитися жертовності тих людей, що стоять при 
лютневих морозах на барикадах Євромайдану. Це мирні протестувальники, яких влада 
довела до відчаю, що вони з мирних перетворилися на немирних. З іншої сторони барикад 
влада поставила щит із бідних солдатиків, які теж відморожують ноги. А «Беркут» – це 
мисливці за людьми! Я стою тут не за себе, а за наших дітей і онуків. Щоб вони не сказали: 
«Куди ж дивилися батьки, що ми стали батраками?» 
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Юрій Карпенко прочитав свій вірш: 
Що ж Вам сказати, сестри і брати?
Нас одурили підло, без моралі.
Якщо не має світлої мети,
Ми будемо рабами і надалі.
Чи ж не пора піднятися з колін, 
Сказати правду владному режиму?!.. 
То буде благо для прийдешніх поколінь, 
Святою справою для гідних України!

Потім виступила справжня патріотка Валентина Колос: «Прошу вас підтримати вимоги 
Майдану про перезавантаження влади! Бо далі так жить не можна! Люди отримують мі-
німальні зарплати і пенсії. У нас немає майбутнього, немає роботи! Якщо не відбудеться 
перезавантаження влади, ми будемо жить не в Україні, а на території Януковича. Сьогодні 
в них в руках усі заводи і надра. Вони забрати землю. У грудні я була в Обухові у виборчій 
комісії по довиборах до ВР. Там нагло під дільницею стояли машини, з яких роздавали гро-
ші, і люди, на жаль, продавалися за 200-300 гривень. Ми вибираємо депутата на 5 років. 
Розділіть на 5 років – і ви отримаєте по 10 копійок на день. Не продавайтеся! Хочу, щоб мої 
діти жили у нормальній державі! Давайте підтримаємо мирні протестні акції Євромайдану! 
Ми проти війни! Харківський «губернатор» створює із молодих людей «Український фронт» 
і хоче йти на Київ. Оце така влада!»

Студентка Вікторія Шевченко, волонтер київського Майдану, закликала людей не про-
сто говорити, а й діяти: «Я дуже вдячна організаторам, які підняли Ічню на віче! Я на київ-
ському Майдані з першого дня. Нас було зразу 200 студентів, а тепер нас ціла Україна! 
Але просто стояти і говорити не достатньо. Я пропоную діяти! Ні, я не закликаю до штурму 
Ічнянської ради! Але якщо ми проти Партії регіонів, то збираймо підписи про її заборону. 
Ініціюймо закриття Партії регіонів і комуністів! Також можна організувати автобус, щоб 
прості люди поїхали і подивилися, що відбувається на Майдані! Не потрібно їхати тим, 
хто боїться! Хоя я дівчина, я не боюся і закликаю вас не боятися! Хто може, допоможіть 
продуктами, грошима, одягом. Принесіть теплий одяг, рукавиці, шкарпетки, шапки, каски. 
Організатори, відвезіть все на Майдан, тому що хлопці мерзнуть. Ми стоїмо тут 2 години, а 
вони стоять 2 місяці! Нам ніхто не платить! Ми мерзнемо за свою ідею! Я вдячна, що Украї-
на виросла! Були репресії, але люди залишилися патріотами!»

Голова Громадської організації «Активіст Ічнянщини» Ігор Денисенко був небагатослів-
ним: «Наша громадська організація цілком поділяє ідею створення Ічнянської Народної 
ради. Ми підтримуємо представників депутата Олега Ляшка! Тільки разом нам немає чого 
боятися! Створимо Народну раду і змусимо владу йти з нами на діалог! Влада нас до цього 
часу ігнорувала з різних питань, з якими ми до них зверталися! Вони робили вигляд, що 
нас не помічають або робили відписочки, що вони все роблять, все нормально, все у нас 
добре, все під контролем! У них все добре, ми це розуміємо! Влада догралася, вона сама 
винна, що люди зібралися і вимагають змін. Разом – ми сила!»

Далі говорили деякі з присутніх про проблеми Ічні, зокрема про Ічнянську автостанцію, 
про відсутність туалетів біля автостанції і в місті. Жінка, яку ведучий назвав Ніна Олексіїв-
на, рішуче додала: «Моя пропозиція стосується екології! Хто смітники нам возить: Європа 
чи Росія? Не можна пройти в рідному краї!». Вона також запропонувала вимагати від Яну-
ковича, щоб він звільнив Добкіна і Кернеса! Ще одна ічнянка попросила помічника народ-
ного депутата Олега Ляшка: «Допоможіть в Ічні відремонтувати хлібопекарню!»

Валентина Колос зазначила: «У нас є ще одна пропозиція. Серед нас тут, на Ічнянському 
Майдані, є люди з Партії регіонів. Я прошу їх подати приклад усім в районі і всій Україні – 
написати заяви і вийти із злочинної партії!» 

Віталій ІЧНЯНЕЦЬ
«Сіверщина»

04 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/ichnjanske_narodne_viche_obrano_narodnu_radu_khochut_zaboroniti_

pr_ta_kpu/2014-02-04-13924)
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3 лютого

400. Чернігівська барикада облаштовує побут
У Чернігові на барикаді навпроти обласної державної адміністрації облаштову-

ють побут.
Нещодавно в активістів, які цілодобово чергують у великому наметі біля облдержадміні-

страції, з’явилася нова обігрівальна піч. 
Сучасна «буржуйка» вітчизняного виробництва працює на твердому паливі, зокрема на 

дровах. На її верхній кришці можна готувати їжу.
Вартість нового обладнання – майже п’ять тисяч гривень. Піч замінить обігрівальний 

пристрій, який працював на газу.
Також у великому наметі продовжують обігріватися за допомогою ще однієї печі, яка для 

готування їжі технічно не пристосована.
Для обігріву вуличної варти з самого початку існування барикади, тобто з вечора 25 

січня, пристосували старі металеві діжки, в яких палять дрова.
Володимир Лисенко

для «Чернігівщина: події і коментарі»

03 лютого 2014 року
(http://pik.cn.ua/7767/chernigivska-barikada-oblashtovue-pobut/)

401. Майдан просить допомоги
Люті морози та ігнорування режимом Януковича вимог протестувальників зму-

шують продовжити життя столичного Майдану, а після спроби штурму Чернігів-
ської обласної державної адміністрації барикади Майдану постали і в Чернігові. 

Обласний штаб національного спротиву дякує чернігівцям, жителям інших міст та сіл 
Чернігівщини, які допомагають Майдану. І ще раз звертається за допомогою.

Майдану потрібні теплі речі, особливо валянці, бурки, теплі черевики, рукавиці, шапки, 
куртки. Майдан просить допомогти також продуктами харчування. 

Особливу потребу Майдан має в бронежилетах, касках, наколінниках та інших захисних 
засобах.

Речі можна приносити в офіси «Батьківщини» (вулиця Пушкіна, 16, 1 поверх) та РУХу 
(вулиця Щорса, 4). 

Пресслужба обласного штабу національного спротиву
«Сіверщина»

03 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/majdan_prosit_dopomogi/2014-02-03-13909)

402. Скоробагатько грудьми захистила
      «мальчиков-милиционеров»
Краще пізно, ніж ніколи. 
Так вирішила у свої 52 рочки депутат міської ради, член Партії регіонів Людмила Ско-

робагатько. 
І під «шумок», себто революцію в Чернігові, намагалася нарешті зробити собі достойну 

кар’єру для поважної пані.
Під час штурму облдержадміністрації Людмила Іванівна з гучномовцем бігала по Красній 

площі і до чогось закликала «провладних» бюджетників. А після «вдалої» спроби Людмила 
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Скоробагатько, як і належить вірним «служителям народу», відзвітувала про свої досягнен-
ня на Всеукраїнському зльоті керівників первинних організацій Партії регіонів у Харкові.

«Если с вас кто-то видел или слышал, что в нашем городе Чернигове удалось «бандер-
логам» захватить власть, то это неправда. Между этими мальчиками-милиционерами, ос-
тавшимися в области, и «бандерлогами» стали МЫ», – так привселюдно заявила Людмила 
Іванівна.

Людмила Іванівна не тільки стояла грудьми за «мальчіков», але і крила аргументами 
«девочек», тобто пенсіонерку, як побачив фотограф.

Депутатка кричала, що вона дурна, бо підписала дозвіл на допомогу цій жінці.
А «невдячна» пенсіонерка вийшла на мітинг проти влади.
У записі прямого ефіру «ВВ» видно, як пані високоінтелектуально «сдєрживаєт бандєр-

логов»...
Засвітилася пані і на «антимайдані» біля вольєру Маріїнського...
Отже, методи «кар’єрного зростання» відомої у вузькому колі чернігівської регіоналки 

нагадало народний фольклор…
«Високий Вал»

03 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/ukraine/228249.html)

403. Атрошенко, не голосуй із вбивцями!

Увечері 3 лютого 2014 року активісти чернігівського Майдану пікетували громадську 
приймальню депутата-регіонала В. Атрошенка з вимогою вийти із фракції ПР і негайно зу-
стрітися з виборцями для пояснення: чому він опинився у цій фракції, якщо балотувався як 
самовисуванець і опозиційний кандидат.

Активісти Майдану тримали в руках гасла: «Виходь з ПР» та «Не голосуй з вбивцями», 
якими запечатали двері приймальні.

Ні депутат, ні його помічники до пікетувальників не вийшли...
Останні обіцяли пікетувати регіонала і надалі, поки той буде ховатися від виборців.
Але вже не тільки його закриту громадську приймальню. 

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

04 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/atroshenku_ne_golosuj_z_vbivcjami/2014-02-04-13921)

4 лютого

404. Бандерлоги, бережіться… 

15 грудня 2011 року на російському телебаченні В. Путін під час програми 
«Разговор с Владимиром Путиным. Продолжение», коментуючи дії опозиційно 
налаштованих до російської влади громадян, вигукнув:

«Идите ко мне, бандерлоги».
Згадка В. Путіним про «бандерлогів» зробило це слово «популярним» в Росії 

і не тільки.
Бандерлоги або бандарлоги (англ. – Bandar-log) – персонажі з «Книги джунглів» 

Редьярда Кіплінга, а також з популярного радянського мультфільму «Мауглі».
Бандерлоги – це мавпи (на мові гінді Bandar – «мавпа», а log – «народ»).
У зв’язку зі сценою масового гіпнозу бандерлогів удавом Каа у мультфільмі «Мауглі» 

словом «бандерлоги» іноді називають людей, які легко піддаються чужому впливу чи «зом-
буванню».
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Крім того, на російськомовному інтернет-сленгу «бандерлогами» часто-густо називають 
українських націоналістів за співзвучність з прізвищем одного з лідерів ОУН Степана Бан-
дери.

Не виключено, що саме останнє і мав на увазі кадровий КДБіст Владімір Путін.
Чому? 
Судіть самі.
Не секрет, що найнебезпечнішою зброєю масового знищення людства у XX столітті ста-

ла психологічна зброя. Недаремно у Святому письмі сказано: «Спочатку було Слово...».
Саме завдяки йому мільйони людей брали в руки зброю та знищували один одного. Без 

психологічної зброї не міг би постати та існувати жоден з тоталітарних режимів у XX сто-
літті.

Пригадаймо: саме агітація була найефективнішою зброєю більшовиків під час захо-
плення ними влади в Росії, а демагогія – націонал-соціалістів у Німеччині.

Навіть неможливо уявити на чолі цих тоталітарних режимів вождя-фюрера на прізвище 
Джугашвілі–Шикльгрубер, а не з гучним Сталін–Гітлер.  

Отже, тирани знали ціну Слова. Особливо цинічно застосовувалася психологіч-
на зброя проти українського народу.

Так прізвища відомих (здебільшого з комуністичної пропаганди) діячів українського на-
ціонально-визвольного руху С. Петлюри і С. Бандери використовувалися тоталітарним ре-
жимом з метою створення негативного образу на рівні підсвідомості борців за волю України.

Схема примітивна, але ефективна: петлюрівці вішають (петля), бандерівці вбивають 
(бандити).

Маніпуляція зі свідомістю українців використовувалася ще за часів Московського цар-
ства. Так українцям нав’язувалося відчуття меншовартості за допомогою назви «Малоро-
сія» на противагу «Великоросія».

Ідейні нащадки Російської імперії – комуно-соціалісти і значна частина регіоналів – про-
довжують використовувати ці ж методи впливу на певну частину українців і сьогодні.

Наведемо деякі приклади з їх арсеналу психологічної зброї:
Фашисти = нацисти = націоналісти (лише українські буржуазні) = ОУН-УПА; 
Перемога над фашизмом = комуністи = Совєтській Союз – рухнув (погіршення рівня 

життя) – Рух (винний); 
Пересічний українець інколи не може пояснити, чому він з недовірою (або довірою) 

ставиться до того чи іншого політика: це наслідки «бомбування», дії психологічної зброї. 
Переконати в чомусь іншому «зомбовану» людину за допомогою логіки, аргументів прак-
тично неможливо. 

Головним «удавом» по «бомбуванню» людей в Україні були і залишаються 
так звані ЗМІ (засоби масової інформації), що знаходяться під повним контролем 
олігархічних кланів та іноземного капіталу.

Депутатка Чернігівської міської ради від Партії регіонів, начальник відділу сприяння 
діяльності депутатів Чернігівської міської ради Людмила Скоробагатько розказала своїм 
однопартійцям з усієї України, що в Чернігові «бандерлогам» не вдалося захопити владу.

Про це вона заявила 1 лютого 2014 року під час з’їзду керівників первинних організацій 
Партії регіонів у Харкові.

Як відомо, на з’їзді в Харкові прибічники Партії регіонів постановили створити всеукраїн-
ський громадський союз «Український фронт», який буде «очищувати землю від тих, хто 
прийшов на неї з думкою про окупацію».

Нагадаємо, що 25 січня під час народного віча на Красній площі за участю народних 
депутатів України від опозиції нардепи і учасники віча здійснили спробу потрапити в примі-
щення Чернігівської обласної державної адміністрації для вручення резолюції мітингу «гу-
бернатору» області Володимиру Хоменку.

Між учасниками народного віча, тобто «бандерлогами», та силовиками, яким також до-
помагали «прихильники» Партії регіонів, виникли сутички.

За даними міліції, начебто постраждали двоє учасників мітингу та двадцять працівників 
силових структур.
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За цим фактом слідчим відділом УМВС України у Чернігівській області відкрито кримі-
нальне провадження за ч. 1 ст. 341 КК України «Захоплення державних або громадських 
будівель чи споруд» та розпочато досудове розслідування.

До речі, щодо депутатства у Чернігівській міській раді Людмили Скоробагатько.
Нагадаю, по в/о № 1 до міськради у 2010 році балотувалося 18 кандидатів.
Усього на окрузі зареєстровано 8572 виборці.
Узяли участь у виборах 3871 особа, або 45,1%.
За цю пані було вкинуто до скриньок і зараховано 488 бюлетенів, або 12,61% від кіль-

кості бюлетенів, виявлених у вибочих скриньках.
Водночас за список Партії регіонів до міськради отримано 17,5% голосів виборців.
Отже, за Л. Скоробагатько проголосувало 5,7% виборців цього округу!
Проти всіх проголосувало 515 осіб, або 13,35%.
Отже, обрано депутата «Противсіх», але його місце посіла чиновниця міськради.
По цьому округу кандидат від ВО «Батьківщина» Вороний В.К. отримав 10,35% голосів 

виборців, від «Фроту змін» Ващенко А.В. – 8,14%, від «УДАР» Железняк О.В. –5,45% та від 
УНП Ступак В.Ф. – 4,75%. 

Отже, головне: не як голосують, а як висувають, хто і як рахує.

Сергій СОЛОМАХА 
«Сіверщина»

04 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/banderlogi_berezhitsja_zmi/2014-02-04-9259)

405. Друге пришестя уже підполковника Парфентьєва

Міністерство внутрішніх справ звільнило з посади начальника міського відді-
лу міліції в Чернігові луганчанина Олександра Алістратова, призначивши замість 
нього Вадима Парфентьєва. 

Про це «Високому Валу» повідомив начальник сектора громадських зв’язків управління 
МВС у Чернігівській області Сергій Бриль. 

«Начальник обласного управління Олександр Михайлик представив його 4 лютого», – 
сказав він.

За його словами, на урочистостях також були присутні Чернігівській міський голова 
Олександр Соколов, прокурор міста Чернігова Валерій Карась та начальник управління 
кадрового забезпечення УМВС Юрій Лихошерст.

Кожний з присутніх посадовців побажав новоспеченому керівнику міцного здоров’я, 
терпіння в нелегкій справі та високих показників у роботі.

37-річний Парфентьєв виконував обов’язки начальника управління з листопада 2013 
року, а раніше обіймав посаду заступника начальника управління карного розшуку в 
управлінні МВС у Чернігівській області.

Парфентьєв також обіймав посаду начальника Чернігівського міськвідділу з лютого 2008 
по квітень 2010 року.

48-річний Алістратов в листопаді 2013 пішов на пенсію за вислугою років та зв’язку зі 
станом здоров’я.

Як повідомляв «Високий Вал», у квітні 2010 МВС призначило начальником міліції в Чер-
нігові вихідця з Луганщини Олександра Алістратова замість Вадима Парфентьєва.

А раніше, у лютому 2008 року, МВС призначило начальником міліції в Чернігові Вадима 
Парфентьєва замість Едуарда Альохіна.

Едуарда Альохіна на вічі 25 січня чернігівці обрали керівником Народної самооборони 
Народної ради Чернігівської області.

«Високий Вал»
04 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228295.html)
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5 лютого

406. У страху очі великі: забарикадована Чернігівська ОДА

5 лютого депутатів міської та обласної рад від опозиції В’ячеслава Лебідя та 
Сергія Журмана, помічника народного депутата Валерія Дубіля Андрія Тертілова 
та журналістів місцевих видань певний час міліція відмовлялася пропускати до 
приміщення Чернігівської обласної державної адміністрації.

Делегація направлялася до канцелярії ОДА, щоб передати звернення учасників автопро-
бігу, який відбувався в цей день у Чернігові на підтримку активіста автомайдану Дмитра 
Булатова. 

Міліція пояснювала свої дії «посиленим варіантом охорони приміщення». Вони також 
повідомили, що з канцелярії вийде працівник і забере документи на вулиці. 

Присутні опозиціонери наполягали, що право зайти до адміністрації мають згідно закону 
про місцеве самоврядування та про статус помічників народних депутатів. 

«Якщо в Україні надзвичайний стан, покажіть такий указ», – обурювалися присутні. 
Цікаво, що, коли повз проходили люди у цивільному і сказали, що вони в їдальню ОДА, 

міліція їх пропустила. При цьому невідомі з насмішкою вигукнули: «Смерть «бандерло-
гам»!»

Після суперечок депутати з журналістами таки потрапили в канцелярію ОДА, де зали-
шили своє звернення.

Цікаво також, що центральний вхід до приміщення ОДА закритий, там навіть немає руч-
ки. Усі користуються боковим входом, що знаходиться у внутрішньому дворі адміністрації. 

Нагадаємо, 25 січня за участю народних депутатів України від опозиції відбулася спроба 
штурму будівлі Чернігівської обласної адміністрації.

Чернігівському журналісту Ігорю Левенку вдалося відзняти приміщення Чернігівської 
обласної державної адміністрації, забарикадованої зсередини.

«Сіверщина»
05 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/u_strakhu_ochi_veliki_zabarikadovana_chernigivska_oda/2014-02-05-

13933)

407. Автомайдан у Чернігові: ми з Булатовим!

Близько тридцяти автівок з державними прапорами, плакатами «Автопробіг 
у підтримку Дмитра Булатова» та «Чернігів з тобою, автомайдан» здійснили ав-
топробіг вулицями Чернігова. У такий спосіб чернігівські активісти вирішили по-
казати свою солідарність зі столичним автомайданом та мільйонами українців – 
учасниками всеукраїнського спротиву режиму чинній владі.

За словами організаторів акції, вони прагнуть привернути увагу чернігівців до безчин-
ства, яке застосовується до активістів всеукраїнського спротиву. Автопробіг у місті Черні-
гові ініціював народний депутат України Валерій Дубіль за підтримки Громадської спілки 
«Громадська рада міста Чернігова». 

«Ми будемо вимагати і наполягати на проведенні негайного розслідування усіх фактів 
убивств учасників акцій протесту, викрадення людей і фактів стрілянини по журналістах. 
Громадяни України, весь світ мають знати, хто катує українців. Ми боремося за закон, люд-
ську гідність і справедливість. І в цій боротьбі немає ні сходу, ні заходу, ні півночі, ні пів-
дня. У цій боротьбі єдиний моноліт – український народ», – з такими словами напередодні 
автопробігу народний депутат звернувся до чернігівців. 
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Перед початком старту учасники автопробігу ухвалили резолюцію, в якій засуджують 
дії кожного, хто заглиблює суспільно-політичну та економічну кризу, хто порушує права 
людини і принципи справедливості в українській державі. 

Резолюцію учасники автопробігу адресували Чернігівській обласній державній адміні-
страції. Натомість, коли помічники-консультанти Валерія Дубіля, депутати обласної, міської 
та районних рад разом з журналістами та іншими членами делегованої групи підійшли до 
будівлі ОДА, її двері виявилися зачиненими. 

Увійти до адмінбудівлі стало можливим тільки з двору, через пожежний вхід, решту 
дверей забарикадовано. Та й біля пожежного входу довелося певний час подискутувати 
з правоохоронцями, які усіляко перешкоджали потрапити всередину адмінбудівлі, пропо-
нуючи почекати працівників канцелярії, які на вулиці завізували б резолюцію. Зрештою, 
після тривалої дискусії, посилаючись на чинне законодавство, делегована група пройшла 
всередину, зареєструвала резолюцію учасників автопробігу та звернулася до правоохо-
ронців не виконувати незрозумілих, тим більше незаконних, наказів. 

Зокрема, у резолюції йдеться: 

Резолюція автопробігу на підтримку Дмитра Булатова

Ми, учасники автопробігу в місті Чернігові, об’єдналися на підтримку одного з організа-
торів автомайдану Дмитра Булатова, якого було викрадено 23 січня і протягом восьми днів 
піддано жорстоким тортурам. 

Ми заявляємо, що підтримуємо і поділяємо боротьбу мільйонів людей за європейські 
цінності, за демократію, права і свободи людей, верховенство права, рівність усіх перед 
законом! 

Ми засуджуємо дії кожного, хто заглиблює в Україні суспільно-політичну та економічну 
кризу, хто порушує права людини і принципи соціальної справедливості в нашій державі. 

1. Ми вимагаємо від влади: 
– припинити практику політичних репресій, терору, погроз, морального та фізичного 

тиску проти учасників акцій спротиву, які тривають в Україні з 30 листопада 2013 року; 
– звільнити та реабілітувати всіх затриманих та заарештованих за участь у мирних ак-

ціях спротиву; 
– притягти до відповідальності працівників правоохоронних органів, чиновників, при-

четних до політичних репресій в Україні та організації провокацій проти мирних демон-
странтів. 

2. Звертаємося до Головного управління Міністерства внутрішніх справ України в Черні-
гівській області: 

– знайти та притягнути до відповідальності осіб, які підпалюють та нищать майно грома-
дян, учасників мирних зібрань; 

– закликаємо негайно розпочати розшук зниклих активістів Євромайдану та прозвітува-
ти перед жителями області про проведену роботу. 

3. Вимагаємо від служби ДАІ припинити безчинство на автошляхах. 
4. Закликаємо всі спортивні організації, асоціації, секції, які діють на території міста 

Чернігова та області, не перетворювати свою діяльність на табір «тітушок» та не залучати 
спортсменів до радикальних провокаційних дій, побиття мирних демонстрантів. 

5. Звертаємося до всіх чесних громадян, депутатів місцевих рад Чернігівської області 
вийти з Партії регіонів та КПУ. 

Ми заявляємо, що нам стане сили у законний спосіб змінити існуючий режим та самоор-
ганізуватися для проведення мирних акцій. 

Ми свідомі того, щоб об’єднуватися та діяти разом заради виконання вимог чернігівської 
громади.

«Сіверщина»
05 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/avtomajdan_u_chernigovi_mi_z_bulatovim/2014-02-05-13936)
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6 лютого

408. Говоруха обіцяє усунути наслідки політичного 
      конфлікту

На виконання Закону України «Про усунення негативних наслідків та недопу-
щення переслідування та покарання осіб з приводу подій, які мали місце під час 
проведення мирних зібрань» від 29 січня 2014 року, в прокуратурі Чернігівської 
області створена та діє робоча група. 

Її очолив особисто прокурор області Максим Говоруха. 
До складу групи увійшли керівники управлінь та відділів прокуратури.
Про це повідомляє пресслужба прокуратури Чернігівської області.
Як зазначив Максим Говоруха, перед прокуратурою області поставлено відповідальне 

завдання – збір достовірної інформації об’єктивного характеру про виконання усіх умов, 
які визначено Законом. 

У Законі, підписаному Президентом України 2 лютого 2014 року, зазначені умови, за 
яких він набирає чинності. Визначено також термін їх виконання – 15 днів з дня його опу-
блікування.

Генеральний прокурор України Віктор Павлович Пшонка наголошує:
«Якщо до 17 лютого не будуть виконані умови, які виписані в Законі, то правоохоронні 

відомства, слідчі, прокурори, судді будуть діяти в рамках своїх повноважень так, як це 
передбачено Кримінальним кодексом України та Кримінальним процесуальним кодексом 
України. Я хотів би підкреслити, що ті кримінальні провадження, про які ми говоримо, – це 
тяжкі злочини, які передбачають значні терміни в частині відбування покарання. Кожен 
повинен усвідомлювати серйозність цього питання».

Прокурор Чернігівської області Максим Говоруха запевнив, що органи прокуратури до-
кладуть усіх зусиль для виконання Закону, але реалізація його положень також вимагає 
розуміння та відповідального підходу і від учасників акцій протесту.

«Високий Вал»
06 лютого 2014 року 
(http://svoboda.fm/politics/region/228345.html)

7 лютого

409. Літературний вечір на барикадах

Літературний вечір «Загиблим та живим на барикадах» 7 лютого (п’ятниця) о 
19:00, Красна площа Чернігова, барикада. 

Запрошуємо взяти участь поетів та літераторів.
P.S. ЧОО ВО «Майдан» розгляне питання про самвидав барикадних віршів.
Вхід вільний.

«Високий Вал»
05 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228318.html)
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11 лютого

410. Активіста чернігівського Євромайдану судитимуть
     об 11 годині 

7 лютого 2014 року в Деснянському районному суді міста Чернігова відбувся 
розгляд справи № 750/12235/13а щодо притягнення активіста Євромайдану Ста-
са Тавлуя до адміністративної відповідальності. 

Нагадаємо, що 25 листопада 2013 року вперше в Україні за ініціативи поса-
дових осіб міської влади, за участю 60-70 міліціянтів, зокрема спецпідрозділу 
«Беркут», було брутально розігнано мирний громадський Євромайдан «Чернігів 
обирає ЄС!».

При цьому було знищено майно Чернігівської міської молодіжної громадської організації 
«Центр прогресивної молоді «Апельсин», інших організацій, що знаходилося в сквері імені 
Попудренка після проведеної напередодні мирної громадської акції. 

Під час знесення Євромайдану Стас Тавлуй облив себе 5 літрами бензину, намагаю-
чись на знак протесту здійснити самоспалення, за що і був затриманий беркутівцями. 
Останні написали до міліції заяву про підозру скоєння активістом Євромайдану замаху на 
їхнє життя. 

Міліція ж, як потім з’ясувалося, обмежилася лише складанням протоколу про адміністра-
тивне правопорушення за дрібне хуліганство за статтею 173 КпАП України, тобто нецен-
зурну лайку в громадських місцях, образливе чіпляння до громадян та інші подібні дії, що 
порушують громадський порядок і спокій громадян.

Дрібне хуліганство тягне за собою накладення штрафу від трьох до семи неоподаткову-
ваних мінімумів доходів громадян або громадські роботи на строк від сорока до шістдесяти 
годин, або виправні роботи на строк від одного до двох місяців з відрахуванням двадцяти 
процентів заробітку, або адміністративний арешт на строк до п’ятнадцяти діб. 

Протокол про адміністративне правопорушення на активіста Євромайдану був складе-
ний 26 листопада 2013 року і надійшов до Деснянського районного суду 4 грудня 2014 
року з численними порушеннями ст. 256 КпАП України. 

Зокрема, в графі протоколу «свідки правопорушення» такі не зазначені, тоді як за ма-
теріалами справи, наданими суду, містяться пояснення двох свідків – Сподаренка М.А. та 
Бардакова Р.М. 

Внаслідок цього суд 5 грудня 2013 року адміністративні матеріали повернув «для належ-
ного оформлення» начальнику Чернігівського відділу УМВС України Чернігівської області. 

І тільки аж 7 лютого 2014 року Деснянський районний суд повернувся до розгляду цьо-
го питання.

Підтримати активіста Євромайдану до суду прийшло близько 20 громадян. Не менше 
працівників силових структур було залучено владою «для охорони порядку». 

Тому судді, на прохання людей, довелося попросити силовиків у формі залишити залу, 
щоб не спричиняти зайвого протистояння при веденні судового процесу.

Однак розгляд справи по суті було відкладено через ненадання суду захисником Тавлуя 
оригіналу диплома фахівіця в галузі права. 

Суддя Володимир Розинко обґрунтував свою вимогу статтею 271 Кодексу України про 
адміністративні правопорушення. 

Тож судове засідання у справі притягнення до адміністративної відповідальності акти-
віста чернігівського Євромайдану перенесено на 11 годину 11 лютого 2014 року. 

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

10 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/aktivista_chernigivskogo_evromajdanu_suditimut_ob_11_godini_11_

ljutogo/2014-02-10-13958)
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411. Стрибок долара сПРовокували політики?
Долар США на міжбанківському ринку продовжує невпинно зростати, а гривня 

падати. 
Наприклад, з 17 січня по 4 лютого 2014 року гривня впала на 6,19% (з 8,372 

до 8,890 грн за один долар). 
За цей проміжок часу знизився офіційний курс НБУ національної валюти і по 

відношенню до російського рубля на 5,78% (з 2,393 до 2,2547 за 10 руб.). 
Однак представники партії влади, зокрема їх нардепи, через підконтрольні ЗМІ «зомбу-

ють» українців твердженнями, що падіння гривні спровокували політики і люди на Майда-
нах, або це пов’язано з виплатою кредиту російському «Нафтогазу» за спожитий газ. 

Наприклад, у газеті «Дитинець» №2 від 23 січня 2014 року – рупорі народного депутата 
з фракції Партії регіонів, члена бюджетного комітету Владислава Атрошенка, що розповсю-
джується безкоштовно у в/о №206, прямо стверджується: «Стрибок долара спровокували 
політики». 

До речі, цей безпартійний самовисуванець по мажоритарному округу № 206 (частина 
м.Чернігова, Ріпкинський, Чернігівський райони) був обраний до парламенту завдяки «щи-
рим» обіцянкам вигнати донецьких бандитів із влади. 

Однак факти свідчать, що ці твердження – навіть не напівправда: за цей же час курс ро-
сійського рубля до долара також впав на 6,13% (з 33,4013 до 35,4502 руб. за один долар). 

Нагадаю, що навіть Державний бюджет на 2014 рік розраховано не за офіційним курсом 
НБУ – 7,99 грн, а за курсом – 8,5 грн за один долар США. 

Тож чи можна довіряти заявам ПРедставників влади про стабільність націо-
нальної валюти і що їй нічого не загрожує? 

Крім того, коли, обурені зрадою нардепа В. Атрошенка, до 200 виборців при-
ходять до його громадської приймальні по вул. Магістрацька, 4 в м. Чернігові з 
вимогою пояснити свою позицію, як це було, зокрема, 3 лютого цього року, на 
зустріч з ними не виходить не тільки цей нардеп, але й жоден з його помічників. 

Саме тому я твердо вирішив не поновлювати депозитний договір у державному «Ощад-
банку», допоки політики від партії влади не припинять безпардонно брехати. 

Адже досі ними не повернуто знецінених радянських заощаджень українців навіть за 
смішним курсом: 1 радянський крб = 1,05 грн. 

Переконаний, що насправді сПРовокували падіння довіри до української гривні і «стри-
бок» долара в першу чергу подібні В. Атрошенку політики-перевертні з депутатськими 
мандатами в кишенях. 

Сергій Соломаха, 
виборець

«Сіверщина»
07 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/chomu_ne_varto_trimati_depozit_v_oshhadbanku/2014-02-07-13932)

412. У Чернігові почався економічний бойкот ПР
Активісти чернігівського Майдану розпочали економічний бойкот Партії регіо-

нів. Бойкот реалізується з метою підірвати фінансову стабільність режиму Януко-
вича і ПР.

Заходи здійснюються в рамках реалізації плану дій у 2014 році, запропонованого «Де-
мократичним Альянсом».

План дій обговорювався і реалізовується «Демократичним Альянсом», громадськими ор-
ганізаціями та звичайними громадянами з метою досягнути кінцевої мети – відставки Яну-
ковича! З цією метою в Чернігові реалізовується ряд заходів:

1. Письмове звернення до керівництва закладів ПР в місті з проханням публічно ви-
словити свою підтримку учасникам мирних акцій на майданах України. Зробити це можна 
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розмістивши на вхідних дверях відповідний інформаційний плакат (у Чернігові це ресто-
рація «Кардинал», паб «Сенатор», піцерії «Марконі», кабельний оператор «Основа», «Епі-
центр», «Укртелеком», мережі ресторанів «Chicken Hut», «Фідобанк», магазин «Проун»);

2. Поширення інформаційної продукції про необхідність бойкоту торгових марок ПР як 
національного, так і місцевого рівня; 

3. Щоденне поширення серед водіїв інформації про список бойкотованих страхових ком-
паній та заклик бойкотувати їх;

4. Ряд креативних акцій типу «0 грн в кишеню регіонала» та інші.
Голова Чернігівської обласної організації партії «Демократичний Альянс» Андрійченко 

Ігор звертається: «Закликаємо чернігівців долучитися до економічного бойкоту ПР (са-
мостійний друк і поширення листівок, відмова від користування продуктами та послугами 
бізнесів регіоналів, особиста участь в акціях і т.д.». 

Пресслужба Чернігівської обласної організації 
Політичної партії «Демократичний Альянс»

«Сіверщина»
7 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/u_chernigovi_pochavsja_ekonomichnij_bojkot_pr/2014-02-07-13945)

413. Козелець: «Зека – геть!»
Мітинг у Козельці відбувся між приміщенням районної ради, де також розмі-

щується районна державна адміністрація, та ринком «Юність», тому людей не 
бракувало.

Володимир Ступак, голова обласної організації Народного Руху, який вів мітинг, розпо-
вів присутнім про етапи становлення Майдану, причини його виникнення. Помічники на-
родних депутатів Василь Амельченко (Радикальна партія) та Сергій Андрєєв («Свобода») 
розповіли про свої враження від київського Майдану та ситуації на Чернігівщині.

Місцеві активісти Ігор Корнієнко, голова фракції «Батьківщини» у районній раді Галина 
Мачача, приватний підприємець Ольга Самко повідали учасникам заходу про кричущі фак-
ти беззаконня в Козелецькому районі. 

Так влада всіляко догоджає магнатам з Партії регіонів, які захоплюють кращі землі. На-
приклад, у Моровську на Задесенні передано 4 гектари лісу, де вже скоробагатько-регіо-
нал звів собі маєток. А сільських голів, які не згодні з такою політикою, звільняють, як це 
сталося з сільським головою Євминки Григорієм Шуригою. 

Мудро виступив дід з с. Лемеші, який, зокрема, відзначив: «Я дивився на катованого 
Булатова і думав, що це ж тільки іудеї розпинали Христа!». Дід виступав настільки пере-
конливо, що в людей старшого покоління, присутніх на мітингу, на очі наверталися сльози.

Мітинг завершився походом до районної державної адміністрації та скандуванням  
«Банду – геть! Зека – геть!». 

Іван ХОМКО
«Сіверщина»

07 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/kozelec_zeka_get/2014-02-07-13948)

414. Азаров – в Австрії, Янукович – у Сочі,
      а гривня – в ПРольоті…
7 лютого 2014 року, у день відкриття зимової олімпіади в Сочі, Національний 

банк України встановив нові офіційні курси гривні до іноземних валют.
Вартість одного долара США з 7,993 грн підвищилася до 8,708 грн, тобто гривня впала 

на 8,95%. Водночас євро з 10,82492 зріс до 11,751446 грн, тобто гривню девальвовано на 
8,56%. 
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Зранку в Чернігові центральне відділення «Сбербанку Росії» декларувало обмінний курс 
долара: 8,3 – 8,85, а євро 11,20 – 12,11 грн. 

Однак не продавало валюту, посилаючись начебто на «збій у програмі». 
Нагадаю, що долар США на міжбанківському ринку останній місяць невпинно зростав, а 

гривня падала. 
Наприклад, з 17 січня по 4 лютого 2014 року гривня впала на 6,19% (з 8,372 до 8,890 

грн за один долар). 
За цей проміжок часу знизився офіційний курс гривні щодо російського рубля на 5,78% 

(з 2,393 до 2,2547 за 10 руб.). 
Однак немає сумнівів, що представники партії влади через підконтрольні ЗМІ тепер з 

потрійною силою будуть «зомбувати» українців твердженнями, що падіння гривні спрово-
кували екстремісти з Майданів, а не злочинна політика уряду Азарова-Януковича. 

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

07 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/azarov_v_avstriji_grivna_v_prolote/2014-02-07-13946)

415. Що про нас мовлять сябри, або «Столичное 
     телевидение» в степах України

«Украинские радикалы учинили «показательное» шествие в масках и с бита-
ми в руках у здания Верховной Рады» – під таким заголовком вийшла 6 лютого 
2014 року інформаційна програма «Новости «24 часа» на СТВ білоруського теле-
бачення ЗАО «Столичное телевидение». 

Ось повний текст інформаціного повідомлення (мовою оригіналу): 
«Новости Украины. Украинские радикалы вновь оказались и в центре столицы, и в цен-

тре внимания всей страны. 6 февраля они учинили «показательное» шествие у здания 
Верховной Рады. Мирная, как ее назвали организаторы этого демарша, акция с участием 
правых бойцов в масках и с битами в руках должна была напомнить депутатам о необходи-
мости скорейших шагов по снижению напряженности в государстве и обществе. При этом 
первым же ее следствием предсказуемо стало объявление перерыва в работе главного 
органа законодательной власти. 

Сейчас депутаты, представляющие стороны украинского политического конфликта, 
участвуют в консультациях об изменении Основного Закона. При этом единства хотя бы в 
основных подходах к этому вопросу все еще нет. 

В то же время аналитики отмечают, что оппозиционные силы в парламенте помимо 
невозможности договорится с большинством из Партии регионов показывают все мень-
шую способность контролировать и своих союзников из радикальных националистических 
структур, которые, кажется, в любой момент готовы вновь устроить на улицах Киева «осо-
бую уличную демократию». 

Тарас Березовец, политолог (Украина): «Не является секретом, что оппозиция не 
имеет решающего воздействия на поведение людей. А такие организации, как, например, 
«Правый сектор» – это крайне правое крыло протестующих, которое объединяет людей, 
которые, с одной стороны, руководствуются романтикой революции, а, с другой стороны, 
это подготовленные люди, физически закаленные бойцы. И на этих активистов в оппози-
ции влияния, собственно говоря, никакого нет. И они выступают в первых рядах в случае 
столкновения с правоохранительными органами».

Увечері цього ж дня, 6 лютого 2014 року, знімальна група «Столичного телевидения» 
у складі ведучої Ольги Петрашевської і оператора Андрія Новгородцева завітала на чер-
нігівській народний Майдан, безцеремонно розгулюючи з камерою та беручи інтерв’ю в 
людей. 
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Під час спроби з’ясувати, чи це справді телебачення, а не білоруське КГБ представляє 
ця репортерка і її супутник, розшукуючи в лавах майданівців громадян Білорусі, сталися 
деякі непорозуміння. 

За це автор висловлює своє щире вибачення особисто Ользі Петрашевській, але звертає 
увагу на те, що і білоруські колеги повинні зрозуміти, під яким психологічним тиском і не 
тільки знаходяться українці на майданах, захищаючи свої конституційні права. 

Сподіваюся, що чернігівці самі можуть оцінити об’єктивність висвітлення подій в Україні, 
зокрема про чернігівський народний Майдан, незалежним білоруським телебаченням на 
сайті http://www.ctv.by/. 

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

07 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/shho_pro_nas_movljat_sjabri_abo_stolichnoe_televidenie_v_stepakh_

ukrajini/2014-02-07-13949)

416. Чернігівська барикада під ОДА: вірші і Вахтанг Кіпіані

Учора на чернігівському майданчику з барикадами ... читали вірші. Саме таку 
форму вечірнього заходу обрали молоді учасники протестних акцій.

Тож і звучали поезії Василя Симоненка, Василя Стуса та самих чернігівських авторів. 
Особливий інтерес викликала поява київського журналіста та громадського діяча Вах-

танга Кіпіані, який цього дня відкривав у чернігівській «Просвіті» книжковий клуб.
Вахтанг також дав інтерв’ю телеканалу «Дитинець», узяв інтерв’ю в першого голови 

Народного Руху в області Валерія Сарани.
Особливий інтерес київського гостя викликала Чернігівська ОДА, вікна якої на першому 

поверсі заварені металевими пластинами. Такої дурості він давно не бачив.
А під час виступу на барикаді в Чернігові розповів, що це вже його шостий виступ на 

подібних барикадах по всій Україні, подякував чернігівцям за небайдужість до власної долі 
і долі України та відповів на запитання майданівців.

«Сіверщина»
08 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/chernigivska_barikada_pid_oda_virshi_i_vakhtang_

kipiani/2014-02-08-13955)

8 лютого

417. 100 чернігівців відзначили День юного антифашиста

Близько 100 осіб під червоними прапорами відзначили День юного антифа-
шиста на Алеї Героїв біля Красної площі в Чернігові. 

Виступаючи, лідери комуністичних організацій говорили про те, що в нас усе зло від 
сучасних фашистів. Ними, на думку промовців, є «Галіція», а також «доморощені фашисти, 
які організовують майдани».

«Український фашизм, законсервований в радянський час, вирощували всі президенти 
України», – сказав лідер комуністів Чернігова Михайло Петрущенков.

«Єдиний, хто може врятувати від фашизму – це «Беркут» та народний фронт, тобто ми 
з вами», – додав він. 

Петрушенков запропонував притягнути до відповідальності Службу безпеки України за 
те, що вони «прохлопали» ситацію.
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Один із промовців на мітингу сказав, що бази для фашизму, тобто міжнаціональної во-
рожнечі в Україні нема, однак він його побачив у гаслах «Геть московського попа!».

Дійство тривало 45 хвилин.
Організатори зачитали звернення та резолюцію мітингу, які збираються направити в 

органи влади України.
«Високий Вал»

08 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228376.html)

9 лютого

418. «Фотосушка» представила кращі світлини 
      революційного Майдану

Присвячена Євромайдану фотовиставка відбулася в чернігівському централь-
ному сквері Попудренка. 

Свої роботи представили відомі в Чернігові і області журналісти Ігор Волосянкін, Марі-
анна Харді, Вікторія Сидорова, фотоаматори. 

Виставка стала можливою завдяки ініціативі медіа-центру «Моє місто», молоді «Демо-
кратичного Альянсу» і місцевим журналістам.

Але справжньою причиною послужила відмова журналісту Ігорю Волосянкіну експону-
вати свої фотороботи, добуті в боях на вулиці Грушевського, в обласній бібліотеці імені 
Короленка.

Не зайвим буде нагадати, що і Ігор Волосянкін і Маріанна Харді отримали чудові знімки 
ціною ризику власним здоров’ям і без перебільшення життям в умовах жорсткої цілеспря-
мованої битви силовиків з журналістами.

Утім варто почути самих авторів фото. Вони – в записі прямої трансляції «Високого Валу».
Нагадаємо, що «Високий Вал» здійснює прямі трансляції всіх значних подій міста і області.

«Високий Вал»
10 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228394.html)

419. Народне віче, «фотосушка» на Майдані в Чернігові

Наша боротьба триває до повної перемоги над режимом, який вбиває і калічить 
своїх громадян, який перекрив нам шлях до нормального європейського життя. 

Обласний штаб національного спротиву провів народне віче в Чернігові в неділю, 9 лю-
того. 

Його пряму трансляцію, як завжди, вів «Високий Вал». 
Після віча відбулася мобілізаційна хода «Чернігів, вставай!» центральними вулицями 

міста.
Разом – сила!

Пресслужба обласного штабу національного спротиву

О 13:00 на чернігівському Майдані відбулася «фотосушка», присвячена україн-
ському Євромайдану.

З 12:30 до 13.00 відбувся флешмоб, завдання якого: максимально комфортно для себе і 
своїх близьких підтримати акцію майданів України. Його учасники виходили на перехрестя 
в пішохідній зоні з родинами, друзями, сусідами з плакатом «Безумовне звільнення по-
літв’язнів».
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Акції відбулися за адресами:
«Шерстянка» (трол. зуп.), «Танк» – 2 групи;
Ріпкинська – Любецька, ін-т геологорозвідки;
пр. Миру («Акваріум»), «5 кутів» – 2 групи;
Рокоссовського – Доценка, Рокоссовського – 50 років СРСР;
Політех, Красний міст, ЗАГС.

 «Високий Вал»
09 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228379.html)

420. Мітинг у Сосниці проти диктатури
Маленьке містечко Сосниця сколихнуло вбивство місцевими «мажорами» 

40-річного пожежника. Власника кафе, де сталося вбивство, покривала місцева 
міліція та влада. Тому на перший мітинг після похорону вбитого вийшли більше 
пів тисячі сосничан. Завдяки протесту вбивці були затримані в сусідньому районі.

На другий мітинг вийшло менше людей (близько двох сотень) і вже з політичними гасла-
ми на підтримку Майдану та проти диктатури Януковича.

На мітинг приїхали народний депутат Сергій Аверченко та депутат обласної ради Віктор 
Лазар. Під час свого виступу народний депутат України Сергій Аверченко закликав: «Ми 
бачимо, що громадянське суспільство народжується! Тому не будьте байдужими, виходьте й 
висловлюйте свою громадянську позицію! Бо нині боротьба триває за наше спільне майбут-
нє, тому вже неприпустимо сидіти і робити революцію на кухні, в гаражі, а настав час рішу-
чих дій, час коли ми всі разом маємо вийти і засвідчити своє прагнення до кращого життя!».

У свою чергу депутат обласної ради Віктор Лазар відзначив: «Нині часто задаюся пи-
танням, що я скажу своєму онуку через 10 років, коли він мене запитає, а що власне я 
особисто зробив задля боротьби з режимом? Саме тому я тут разом з вами! Адже зараз ми 
маємо боротися в першу чергу заради майбутнього наших дітей! Бо біда українців у тому, 
що нам весь час кажуть, ніби ми маємо чогось чекати і сподіватися! Але досить чекати! Ми 
маємо нарешті самі будувати свою долю!»

«Сіверщина»
09 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/miting_u_sosnici_proti_diktaturi/2014-02-09-13961)

421. Чернігів знову скандував «ганьба»
Традиційно з понеділка по суботу о 18:00 чернігівці відвідують Майдан на цен-

тральній площі, а кожної неділі о 12:00 відбувається народне віче. 
«Наші дії стали вагомим внеском у досягнення незмінних завдань Майдану – усунення 

від влади Януковича. Тут, на Чернігівщині, ми повинні зробити все, щоб під цією бандит-
ською владою горіла земля. Тому сьогодні ми ініціюємо та проводимо інформаційні віча не 
тільки в Чернігові, а й у Козельці, Прилуках. Кожного дня ми маємо пам’ятати, з ким ми є: 
з Януковичем чи з українським народом», – виголосив народний депутат Руслан Марцінків. 
Свободівець нагадав про депутатів України, вихідців із Чернігівщини, які позиціонували 
себе як «незалежні» самовисуванці, а згодом перейшли на бік Партії регіонів. Чернігівці 
скандували «Ганьба!» депутатам Рудьковському, Атрошенку та Рибакову.

«Ми маємо домогтися, щоби в країні розпочалися докорінні зміни та відбулася люстра-
ція, бо зараз в нас не діють закон і Конституція, немає права на гідність і соціальну спра-
ведливість. Дуже важливо не заспокоюватися. Ми прийшли на ці майдани та вимагаємо від 
будь-кого, хто прийде до влади, виконувати вимоги Майдану. Банда боїться українців, а 
ми сьогодні як ніколи єдині. Чернігівщина повинна підніматися. Ми – бійці нової повстан-
ської армії, яка повинна побудувати велику самостійну незалежну державу!», – закликав 
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свободівець. Він запропонував провести такі інформаційні віча в усіх районних центрах, 
пікетувати адміністрації. 

Голова фракції націоналістів у Прилуцькій районній раді Іван Тютюнник наголосив: 
«Владі, яка підняла руку на український народ, не місце в нашій державі. Обов’язково 
разом прилучани та ніжинці, чернігівці та козельчани дотиснуть цю владу. В єднанні наша 
сила. Протягом століть українці проливали кров за свою державу, зараз ми її маємо, але 
наше завдання – наповнити цю державу національним українським змістом. Ми велика єв-
ропейська нація, і ми побудуємо державу, достойну українців!».

Учасники віча публічно проголосили свої подальші дії в місті: бойкот товарів і послуг 
місцевих «регіоналів», ведення роз’яснювальної роботи серед електорату Партії регіонів. 

Після закінчення віча присутні відвідали виставку революційних світлин на чернігів-
ському Майдані.

«Сіверщина»
09 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/chernigiv_znovu_skanduvav_ganbu/2014-02-09-13962)

422. Хуліганський напад на громадського діяча

Як повідомили товариші потерпілого в соціальних мережах, увечері 9 лютого 
скоєно напад на відомого громадського діяча Чернігова Олександра Ясенчука. 

Троє невідомих молодиків (ймовірно, один – неповнолітній) підстерегли його біля влас-
ного будинку в районі горілчаного заводу та нанесли ззаду удари металевими предметами. 

Рентген показав, що ушкоджень черепної коробки немає. Потерпілому накладено три шви. 
Олександр Ясенчук йшов після зустрічі з друзями у пабі «Фальварок».
У побитого відібрали мобільний телефон та 900 гривень.
Олександр Ясенчук відмовився лягати в лікарню та писати заяву до міліції.

«Сіверщина»
10 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/khuliganskij_napad_na_gromadskogo_dijacha/2014-02-10-13965)

423. Міліція Чернігова проводить перевірку за фактом 
      побиття Ясенчука

У неділю, 9 лютого 2014 року, близько 21-ї години до чергової частини Черні-
гівського міського відділу УМВС на телефон «102» надійшло повідомлення від 
місцевого жителя про те, що на його сусіда, журналіста і громадського діяча, 
шеф-редактора одного з інформаційних вебпорталів скоїли напад троє невідомих 
осіб.

Сусід постраждалого пояснив, що інцидент відбувся на вулиці Горького в районі ліке-
ро-горілчаного заводу в той момент, коли журналіст повертався пішки додому. Троє мо-
лодиків звернулися до нього під приводом прохання закурити, а коли чоловік відмовив, 
почали наносити удари по голові та кінцівках, завдавши потерпілому тілесних ушкоджень.

О 23:05 того ж вечора до Чернігівського МВ УМВС надійшло повідомлення з травмпункту 
Чернігівської міської лікарні №2, що до цього лікувального закладу звернувся по допомогу 
вказаний громадянин. У потерпілого було діагностовано закриту черепно-мозкову травму 
та струс головного мозку, йому накладено шви на розсічену ділянку шкіри голови. Від гос-
піталізації травмований журналіст рішуче відмовився.

Для ретельного встановлення обставин події за місцем проживання потерпілого виїзди-
ла слідчо-оперативна група Чернігівського МВ УМВС у повному складі. Однак при спілку-
ванні з правоохоронцями постраждалий журналіст пояснив, що категорично відмовляється 
від написання заяви про вчинене щодо нього кримінальне правопорушення. Він заявив, 
що претензій ні до кого немає і планує розібратися в ситуації самостійно, та надав з цього 
приводу зустрічну заяву.
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Водночас міліція, згідно з вимогами чинного законодавства, розпочала перевірку за 
фактом завдання громадянину тілесних ушкоджень. Наразі ці заходи тривають.

 СЗГ УМВС України в Чернігівській області
«Чернігівщина: події і коментарі»

10 лютого 2014 року
(http://pik.cn.ua/7896/militsiya-chernigova-provodit-perevirku-za-faktom-pobittya-yasenchuka/)

10 лютого

424. «Подяка» Михайлику та Гребенюку за брутальний розгін 
      мирних демонстрантів

Розгляд справи № 750/527/14 про притягнення активіста Чернігівського Єв-
ромайдану Станіслава Васильовича Тавлуя до адміністративної відповідальності 
за ст. 173 КУпАП відбудеться 11 лютого 2013 року об 11:00 у приміщенні Деснян-
ського районного суду м. Чернігова (пр. Перемоги, 141).

Нагадаємо, що 25 листопада 2013 року вперше в Україні за ініціативи посадових осіб 
міської влади, за участю 60-70 міліціантів, зокрема спецпідрозділу «Беркут», було бру-
тально розігнано мирний громадський Євромайдан «Чернігів обирає ЄС!».

Під час знесення Євромайдану Станіслав облив себе 5 літрами бензину, намагаючись 
на знак протесту здійснити самоспалення, за що і був затриманий беркутівцями. Останні 
написали до міліції заяву про підозру скоєння активістом Євромайдану замаху на їх життя. 
Міліція ж, як потім з’ясувалося, обмежилася лише складанням протоколу про адміністра-
тивне правопорушення за дрібне хуліганство за статтею 173 КпАП України, тобто нецен-
зурну лайку в громадських місцях, образливе чіпляння до громадян та інші подібні дії, що 
порушують громадський порядок і спокій громадян.

Одночасно із засіданням суду (об 11:00) відбудеться акція «Вимагаємо безумовного 
звільнення політв’язнів!». Акція розпочнеться біля приміщення Деснянського районного 
суду. Після розгляду справи громадського активіста Тавлуя С.В. відбудеться мирна хода по 
проспекту Перемоги до УМВС в Чернігівській області. Біля цієї будівлі відбудеться мітинг, 
під час якого учасники акції «подякують» Михайлику О.Г. та Гребенюку Е.М. за брутальний 
розгін мирних демонстрантів 25 листопада 2013 року.

«Високий Вал»
10 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228407.html)

11 лютого

425. У Чернігові невідомий з сокирою погрожував охороні 
      Євромайдану

Сьогодні, 11 лютого, біля сьомої години ранку один з охоронців чернігівської 
барикади помітив, як невідомий з сокирою бігав по території Євромайдану і по-
грожував убити всіх майданівців.

Також наголошував, що всі присутні стоять там за гроші, а він – за Януковича.
Про це повідомив один з охоронців чернігівського Євромайдану.  
За словами охоронця, спочатку євромайданівці реагували на нього спокійно, але потім 

невідомий сокирою розбив стіл на території барикади.
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Уже після цього нічний комендант Світлана викликала міліцію і його забрали. Але через 
п’ять хвилин його відпустили, і невідомий пішов.

«Не зважаючи на все це, невідомий повернувся під обід, але вже не сам, а зі своїми 
друзями», – розповідає охоронець Євромайдану.

На даний момент місцезнаходження чоловіка з сокирою та його друзів не відоме.
Активісти Євромайдану намагалися звернутися до міліції, але там сказали розбиратися 

самим, бо міліціянти не мають наказу.
Як повідомило джерело у міліції журналісту «ПіК», міліціянти затримали двох жителів 

Чернігова, 1991 року народження, у зв’язку з цим інцидентом.
Після затримання молодиків міліція відкрила кримінальне провадження за ч.2 статті 296 

(«Хуліганство»).
Також у відомстві пообіцяла пізніше офіційно прокоментувати ситуацію.

«Чернігівщина: події і коментарі»

11 лютого 2014 року
(http://pik.cn.ua/7926/u-chernigovi-nevidomiy-z-sokiroyu-pogrozhuvav-ohoroni-evromaydanu/)

426. Чернігівці пікетували управління міліції області

Акція «Подякуй Михайлику та Гребенюку» (начальнику управління МВС в 
Чернігівській області і його заступнику) відбулася в Чернігові. Люди рушили від 
приміщення Деснянського суду по проспекту Перемоги до УМВС в Чернігівській 
області. 

Пряма трансляція вів «Високий Вал». 
Акція пройшла в перерві засідання Деснянського суду Чернігова.
Суддя Володимир Розинко вперше за часи протестів не допустив телекамер на засідан-

ня, пославшись на дотримання процедури, хоча заявка йому подала за 1 день до засідання.
Вирок суду буде оголошений о 14:30.
Як повідомляв «Високий Вал», відбулося судове засідання у справі № 750/527/14 про 

притягнення активіста Чернігівського Євромайдану Станіслава Тавлуя, до адміністративної 
відповідальності за ст. 173 КУпАП.

Нагадаємо, що 25 листопада 2013 року вперше в Україні за ініціативи посадових осіб 
міської влади, за участю кілької десятків міліції, зокрема спецпідрозділу «Беркут», було 
брутально розігнано мирний громадський Євромайдан «Чернігів обирає ЄС!».

Під час знесення Євромайдану Станіслав облив себе 5 літрами бензину, намагаючись 
на знак протесту здійснити самоспалення, за що і був затриманий беркутівцями. Останні 
написали до міліції заяву про підозру скоєння активістом Євромайдану замаху на їх життя.

Міліція ж, як потім з’ясувалося, обмежилася лише складанням протоколу про адміністра-
тивне правопорушення за дрібне хуліганство по статті 173 КпАП України, тобто нецензурну 
лайку в громадських місцях, образливе чіпляння до громадян та інші подібні дії, що пору-
шують громадський порядок і спокій громадян.

«Високий Вал»
11 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228425.html)

427. Активіста чернігівського Євромайдану суд
     визнав невинним

11 лютого 2014 року Деснянський районний суд міста Чернігова закрив про-
вадження в справі щодо притягнення активіста чернігівського громадського єв-
ромайдану «Чернігів обирає ЄС!» Станіслава Тавлуя до адміністративної відпові-
дальності за відсутністю в його діях складу адміністративного правопорушення.
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Постанова суду може бути оскаржена протягом десяти з дня її винесення до Апеляцій-
ного суду Чернігівської області. 

Міліція інкримінувала С. Тавлую дрібне хуліганство відповідно до статті 173 Кодексу 
України про адміністративні правопорушення за те, що він намагався облити себе бен-
зином під час зухвалого знищення за ініціативи посадових осіб міської влади, за участю 
60-70 міліціантів, зокрема спецпідрозділу «Беркут», 25 листопада минулого року громад-
ського Євромайдану в сквері імені Попудренка. 

При цьому було знищено майно вартістю близько ста тисяч гривень Чернігівської міської 
молодіжної громадської організації «Центр прогресивної молоді «Апельсин», інших орга-
нізацій, що знаходилося в сквері імені Попудренка після проведеної напередодні мирної 
громадської акції. 

Приводом для зухвалого знищення чернігівського громадського Євромайдану 25 листо-
пада 2013 року було використано постанову від 23 листопада 2013 року Чернігівського 
окружного адміністративного суду за позовом міської ради щодо обмеження права мирних 
зібрань (пікетування, хода, демонстрація, мітинг тощо) на період з 23 листопада 2013 року 
по 7 січня 2014 року на Красні площі м. Чернігова та прилеглих вулицях Шевченка, Магі-
страцькій, Гетьмана Полуботка та проспекту Миру. 

Суд заборонив «фізичним та юридичним особам, громадським об’єднанням та політич-
ним партіям, в тому числі зі статусом юридичної особи, під час проведення мирних масових 
зібрань встановлювати малі архітектурні форми (намети, кіоски, навіси, в тому числі тим-
часові та пересувні), використовувати звуко- та кіновідтворюючу апаратуру». 

До речі, посадовці Чернігівської міської ради мотивували свій позов, тим, що на їх адресу 
надійшло звернення від Чернігівського міського відділу УМВС за №256 від 23.11.2013 року, 
в якому повідомлялося, що «на 23.11.2013 року вже заплановано ряд заходів з нагоди 
вшанування пам’яті жертв Голодомору 1932-1933 років, у зв’язку з цим можливі випадки 
конфліктних ситуацій між представниками різних політичних сил, які можуть призвести до 
грубих порушень громадського порядку», а міліція «не може гарантувати в повному обсязі 
безпеку громадян та безпеку громадського порядку в місці проведення заходу».

До того ж суддя Чернігівського окружного адміністративного суду Олександр Заяць яки-
мось чином угледів під час проведення мирних зібрань чернігівців «реальну небезпеку 
заворушень чи злочинів, загрозу здоров’ю населення або правам і свободам інших людей».

Тож посилаючись на Закон України «Про основи національної безпеки України» та ча-
стину 6 статті 182, пункту шостого частині 1 ст. 256 КАС України, він допустив до негай-
ного виконання постанову суду. 

Не дивно, що суддю Олександра Зайця, начальника юридичного відділу міської ради 
Павла Вовка, який готував позов від Чернігівської міської ради, занесено на «чорну до-
шку» ганьби чернігівського Євромайдану.

А керував операцією по знищенню Євромайдану 25 листопада 2013 року заступник 
начальника УМВС в Чернігівській області полковник Едуард Гребенюк, який невдовзі, 
до Дня міліції, був нагороджений орденом Данила Галицького. Згодом саме він був по-
мічений в оточенні «тітушок» під час заворушень біля обласної адміністрації 25 січня 
2014 року. 

Не дивно, що активісти чернігівського Майдану, що прийшли на суд підтримати 
свого побратима, під гаслами «Вимагаємо безумовного звільнення усіх політв’яз-
нів!» здійснили ходу від суду до будівлі УМВС України в області.

Крім того, вони сподіваються, що міський голова О. Соколов, інші високопосадовці (іні-
ціатори зухвалого знищення мирного громадського Євромайдану «Чернігів обирає ЄС!» 
25 листопада 2013 року) нарешті почують їхні вимоги, а саме: надання ефіру їм на кому-
нальному телебаченні «Новий Чернігів» та розміщення інформації у газеті міської громади 
«Чернігівські відомості» для доведення до відома чернігівців правди про події і поведінку 
посадових осіб міськради, прокуратури і судів під час цих подій. 

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

12 лютого 2014 року 
(https://siver.com.ua/news/aktivista_chernigivskogo_evromajdanu_sud_viznav_

nevinnim/2014-02-12-13979)
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428. Как заработать денег на «антимайдане».
     Личный опыт черниговца

Когда в стране происходят различные политические преобразования, что сопровожда-
ются избирательными кампаниями, митингами или даже революциями, всегда появляется 
возможность для простого человека заработать лишнюю копейку. Так в 2013-2014-м году 
в стране, помимо обычных платных протестантов даже появилась новая, своеобразная, 
при этом весьма востребованная профессия – «титушка». Это когда парни спортивного те-
лосложения либо с тюремным прошлым (так как спортсменов на всех не хватает) помогают 
властям устраивать провокации против настоящих митингующих, бьют их и запугивают.

В нашем материале речь пойдет о черниговце, который, как и сотни жителей нашего 
города, решил подзаработать на поездках в Киев, в Мариинский парк. Именно там уже 
много недель подряд размещается так называемый «антимайдан» в поддержку действую-
щего Президента.

Сразу оговоримся, что Виталий, так зовут нашего героя, не является криминальной или 
маргинальной личностью. Парню 27 лет, он уже 4 года сотрудник не очень прибыльного 
СТО, расположенного на задворках Чернигова. Женат, есть маленький ребенок, супруга 
пребывает в декретном отпуске, и молодая семья, чтобы хоть как-то сэкономить живет с 
родителями. Заработки у Виталия зимой совсем плохи, бывает даже меньше 1000 гривен в 
месяц, а то и вовсе сидят «на бобах». Поэтому молодой человек и решился пойти на такой 
необычный вариант подработок.

О том, что можно съездить в Киев и «постоять за деньги», Виталий узнал от своего 
знакомого, который подрабатывает на стройках по всей Украине. Добираться надо было 
своим ходом. За день обещали платить 200 гривен (с 8 утра до 7 вечера), за вторую смену 
(с 7 вечера до 8 утра) еще столько же.

Первый раз поехал в столицу еще в ноябре. Отправляться надо было в 5 утра, затем 
в 7 утра встреча на «Лесной» с товарищем, а уже в 8 утра они предстали перед старшим 
группы. Группа состояла из 35 человек, ее возглавлял наркоман со стажем из Луганска. 

В периметре «антимайдана» по словам Виталия постоянно находится около 30 
тысяч человек, и все они поделены на группы. Есть большие – по 100 человек, есть по 
15-20, зависит от того, кто сколько наберет желающих. Те люди, что приезжали автобу-
сами, тоесть без ночевки, были отдельными групками. Их заработок при этом меньше, так 
как высчитывают деньги за дорогу и еще процент организатору. Расчет идет по приезду в 
Чернигов.

Тут мы отметим, что нашли человека в Чернигове, который до сих пор отправляет лю-
дей автобусами на Киев, а также тех, кто ездит не сам по себе, а в подобных группах, но 
к сожалению, даже за гонорар эти люди отказались общаться. Возможно, захотят позже, 
когда поездки, а значит и источник денег, исчезнет.

Когда попадаешь туда, испытываешь своеобразный удар по психике, продол-
жает Виталий. Нормальный человек там долго не выдержит. В начале, мне казалось: да, 
что там постоять пару дней, зато хоть несколько сотен привезу семье, но не так все просто. 
Во-первых вокруг царит гнетущая атмосфера, большинство людей – это самый низ обще-
ства, ты как бы сразу оказываешься на самом что ни на есть дне. Здесь и зэки, и нарко-
маны, и гастербайтеры со всех уголков страны, цыгане, воры и бомжи. Я за все время 
не видел ни одного человека, кто бы действительно приехал туда за идею. Когда 
на сцене выступали депутаты от Партии регионов, со стороны «публики» было гробовое 
молчание и старшие групп никак не могли добиться того, чтобы люди делали хотя бы по-
добие поддержки, тоесть выкрикивали лозунги, хлопали, кричали. Они тупо смотрели в 
пространство перед собой или общались друг с другом, максимум могли подержать флаг 
партии. Видя такой ход событий, организаторы привезли запись с шумом голосов и апло-
дисментами, подключили к колонкам и включали трек, когда приезжали нужные журна-
листы. Чтобы была картинка для телека.

Тех, кто там находится, старшие откровенно, в лицо называют рабами. Допустим, если 
кто-то выражает свое недовольство, то ему говорят: «Не нравится, вали отсюда нафиг,  
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ты – тело, просто раб, который приехал сюда за деньги, где ты еще достанешь 8000 гривен 
в месяц?» И это ощущение того, что тебя считают полным ничтожеством, именно 
рабом, постоянно витает вокруг. При этом переживаешь сильнейшее унижение, как 
личность.

Это проявляется буквально во всем, и на бытовом уровне в том числе. Например, всех 
кормят каждый день одной и той же едой – гречневая каша с тушенкой. Но это только 
название, на самом деле на вкус это какое-то мерзкое месиво. Хлеб или печенье были 
редкостью, вместо чая – подкрашенная в коричневый цвет вода, отдающая ярким запахом 
хлорки. Бывало, что даже и такой пищи на всех не хватало.

Место для ночлега – это отдельный разговор. Первые дни «антимайдана» в парке 
расположили несколько палаток, причем не все они были с обогревателями. Вместо кро-
вати – деревянные поддоны. При этом занять поддон – удача. Иначе всю ночь просидишь 
сидя на корточках в холоде. В 4-местные офицерские палатки набивалось по 30 человек. 
Представьте этот запах и моральное состояние.

При этом мне приходилось спать вполглаза, так как на территории парка постоянные 
кражи всего чего угодно: это и мобилки с зарядками, одежда и даже обувь. Не раз с мужи-
ков снимали ботинки, дубленки, куртки, в общем все, что плохо лежит. 

В нашей группе было несколько цыган. Я сперва относился к ним с осторожностью, 
но они уверили меня, что своих не трогают и у них не воруют. И так оно и было. Во время 
сна они охраняли нас – мы сторожили их. Один из цыган из нашей группы украл хорошую 
дорогую дубленку, снял с мужчины из отдаленной палатки. Чтобы вещь не опознали, он 
ее порезал ножом и так ходил все время. У него не было теплых вещей с собой, и он украл 
ее, чтобы согреться. 

Помню, когда приезжал один «шишка» из СБУ, чтобы выступить, «Беркут» расчищал 
ему дорогу к сцене. При этом били дубинками и расталкивали всех подряд и орали на лю-
дей, с которыми до этого нормально общались. Вот такое скотское отношение.

Когда печки были еще не во всех палатках, и людей что на улице, что внутри палаток 
просто трясло от холода, милиционеры ставили себе бочки, где разжигали огонь для со-
грева. Некоторые милиционеры подпускали людей погреться, а некоторые загораживали 
бочку собой и отталкивали тех, кто не в форме.

На удивление я ни разу не слышал о случаях поножовщины, драк и прочее. И это при 
том, что люди постоянно употребляют алкоголь в приличных дозах, наркотики и все что 
угодно. У всех свои характеры, у многих криминальное прошлое. Сложно сказать, что 
их больше сдерживало: оцепление из милиции или то, что в случае драки тебя сразу же 
вышвыривают за периметр без денег.

Сам парк ныне пребывает в плачевном состоянии. Его конкретно загадили. Пов-
сюду валяются бутылки из-под водки, пластиковая тара, пакеты, огрызки, шприцы. Те 100 
биотуалетов, что стоят в парке, отвратительно грязные, в них невозможно зайти. Молодые 
деревья сломаны, лавочки двигают по всему парку. В общем, мрак…

Супруга и мама звонили мне постоянно, чуть ли не каждый час, очень волно-
вались за меня.

Еще в начале майданных событий можно было выбраться за периметр, если у тебя 
нормальный старший группы. Он подходил к ментам, которые охраняли отдаленную часть 
парка, и просил отпустить, а затем впустить ребят. Мы в первый же день удрали на обыч-
ный Майдан. Там смогли нормально покушать, пообщаться с людьми и увидеть, как у них. 

Это была разительная разница, я вам скажу. На Майдане было видно, что люди стоят 
за идею и относятся к любому, кто туда придет по-человечески и уважительно. Нас на-
кормили горячим вкусным супчиком, сделали чай, и не вонявший хлоркой, а нормальный 
с пакетиком в стаканчике и даже с лимончиком! Товарищу дали выбрать шарфик из тех 
теплых вещей, что принесли люди, какой-то мужчина в форме казака, что проходил мимо, 
заметил, что у моего друга простуда на губах. Он остановил его, достал из кармана ка-
кие-то таблетки, что-то типа герпевира, и пожелал здоровья.

Никто ни за кем не следит, не командует, не оскорбляет. Единственное, что на проход-
ной смотрят, чтобы человек был трезвый. Повсюду царит дружелюбная атмосфера. Есть 
несколько полевых кухонь. Также одна, где готовят бутерброды и чай, на складах очень 
много разнообразной еды.
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К сожалению, застать концерт или выступление кого-то из публичных личностей типа 
Кличко или Тягныбока нам не удалось, но все увиденное произвело на нас очень положи-
тельное впечатление.

Еще помню случай, когда мы пришли в здание КМДА, волонтеры, приняв нас за своих, 
попросили отнести два мешка с луком на полевую кухню. Они даже не спросили, как нас 
зовут, мы могли спокойно уйти с этим луком в хостел, который снимали, и никто бы нас не 
остановил. Конечно, мы не собирались так делать, но после «антимайдана» это был яркий 
контраст для меня.

Здесь Виталий уточняет, что хостелы в Киеве буквально забиты под завязку на данное 
время. В том числе и людьми с «антимайдана», которые снимают там кровати за 50 гривен 
не столько, чтобы переночевать, так как за ночь тоже платят деньги, но чтобы помыться и 
привести себя в порядок.

На вопрос о том, что же поразило черниговца больше всего на «антимайдане», 
он ответил, что это не грязь, не еда и даже не палатки с поддонами, а когда он 
увидел, как зэки командовали киевской милицией, стоящей в оцеплении.

Я никогда прежде не видел, чтобы зэк вот так запросто мог послать мента матом, толк-
нуть его в сторону, или отдавать какие-либо приказы. И они молча и покорно, без воз-
ражений их слушаются при этом. Не огрызаются. Эти зэки не входили в платные группы, 
где состояли люди вроде меня. Они были как бы отдельно, как смотрящие за периметром 
и за ситуацией внутри. Да, конечно, у них на лбу не написано, что они сидельцы – но это 
даже и ребенок бы понял, тут не надо доказательств. Именно эти люди по-настоящему там 
контролировали ситуацию, они давали всем понять, что они главные, главнее милиции, 
«Беркута» и прочих организаторов.

Кстати, были случаи невыплаты денег. Одну группу под 100 человек, где люди про-
стояли 2 суток, тоесть каждый из них заработал по 1000 гривен, кинул на деньги их стар-
ший. Он уверял их, что вот-вот отдаст наличные, а в итоге исчез. И такие случаи там не-
редкие, можно сказать, постоянно. Старших никто не контролирует, им выдают деньги – и 
все. А уже задача тех, кто состоит в группах не выпускать своего старшего из поля зрения. 

Я тоже попал на такого кидалу. Второй раз поехал уже в декабре, спустя 2 недели после 
первой поездки. Нас было 5 человек, все черниговские. Три дня мы находились в хостеле, 
ждали «работу», потратили по 150 гривен каждый на проживание. В то время проходили 
ротации на «антимайдане», и новые люди были то нужны, то не нужны. В итоге, когда 
работа появилась и простояли день, то нам не заплатили. Еще и по 50 гривен остались в 
минусе.

Затем пошли события на Грушевского, и моя семья была категорически против моих 
дальнейших поездок, да и самому уже не хотелось.

Отмечу, что во вторую мою поездку ситуация с палатками на «антимайдане» стала 
лучше. Поставили более вместительные, в каждую – по тепловой пушке, розетки, чтобы 
зарядить телефоны, новые поддоны, пледы в упаковках, матрасы. Правда, просили не 
ложиться в обуви, и чтобы в палатках была чистота, так как придут журналисты и будут 
все снимать. 

Сам я и моя семья против Януковича и нынешней власти, мы искренне поддержи-
ваем Майдан. И очень переживали всей родней, когда по телевизору показывали, как 
издеваются над людьми, похищают их и калечат.

Я надеюсь, что все закончится хорошо, мы будем жить в нормальной стране. И я на-
конец открою свое дело, о котором давно мечтаю. Не хочу работать на хозяина за копейки, 
который в погоне за прибылью даже не оформляет бизнес официально, не платит налоги, 
а из-за этого и мы, рабочие, не имеем никаких прав. Я бы хотел заниматься любимым де-
лом легально, добиться успеха и делать для людей качественную работу из качественных 
материалов и по нормальной цене, а не так, как диктует хозяин. Но пока не решаюсь сде-
лать это, – заканчивает нашу беседу Виталий. 

Gorod.cn.ua
11 лютого 2014 року
(http://www.gorod.cn.ua/news_52258.html)



275

13 лютого

429. Чернігівські євромайданівці патрулюватимуть місто

Євромайданівці Чернігова вирішили самостійно патрулювати місто з метою за-
безпечення громадського порядку.

«Міліція не в змозі забезпечити безпеку жителів міста, тому наша молодь буде самостій-
но патрулювати вулиці», – прокоментував цю ініціативу координатор обласного осередку 
ВО «Майдан» Олександр Бондарев.

«Події останніх днів, коли майже кожної доби на вулицях Чернігова когось або вбива-
ли, або били, засвідчили, що правоохоронні органи не в змозі контролювати криміногенну 
ситуацію в місті», – зазначив з приводу нової ініціативи керівник Народної самооборони 
«Майдану» Едуард Альохін.

Колишній начальник міського відділу внутрішніх справ додав, що нині багато чернігів-
ських міліціонерів перебувають у відрядженні в Києві, тому особового складу для охорони 
громадського порядку в обласному центрі наразі не вистачає.

Учора ввечері чернігівські євромайданівці вишикувалися на барикаді, що напроти обл-
держадміністрації, Олександр Бондарев провів інструктаж, після чого всі рушили вулиця-
ми, розташованими біля Красної площі.

Під час першого патрулювання порушень громадського порядку євромайданівці не ви-
явили.

Володимир Лисенко
для «Чернігівщина: події і коментарі»

13 лютого 2014 року
(http://pik.cn.ua/7960/chernigivski-evromaydanivtsi-patrulyuvatimut-misto/)

430. У Чернігові Народна самооборона почала патрулювати 
      місто. Міліція назвала це піар-акцією

У Чернігові учасники Народної самооборони та місцевого Євромайдану почали патрулю-
вати місто. Як повідомив координатор обласного осередку ВО «Майдан» Олександр Бонда-
рев, 12 лютого відбулося перше патрулювання центру міста. За його словами, 4 групи по 
чотири представники народної самооборони обходили за маршрутом свої вулиці у центрі 
Чернігова.

Міліція назвала патрулювання міста активістами народної самооборони піар-заходами, а 
шикування на Євромайдані показовим перед журналістами.

Як повідомили у секторі громадських зв’язків УМВС в області, «інформація про перебу-
вання особового складу в столиці є неправдивою і відверто спекулятивною. Весь особовий 
склад міліції Чернігівського гарнізону перебуває в місцях постійної дислокації».

Крім того, у міліції викликали сумніви особи самозваних «захисників правопоряд-
ку». Адже кістяк загонів, за інформацією міліції, складають радикальні футбольні вбо-
лівальники – так звані ультрас, які добре відомі в Чернігові своєю агресивною пове-
дінкою та демонстративною неповагою до закону. Також правоохоронці нагадали, що 
громадські формування з охорони правопорядку можуть діяти виключно під контролем 
міліції.

«Чернігівський монітор»
13 лютого 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19548)



276

431. Апеляційний суд Києва схвалив заборону мирних 
     зібрань у сквері Чернігова

Столичний апеляційний суд не підтримав позов «ДемАльянсу» та визнав пра-
вомірною заборону мирних зібрань в сквері Попудренка (місце чернігівського 
Євромайдану). Демальянсівський захист подає скаргу. 

Про це повідомляє пресслужба Чернігівської облорганізації партії «Демократичний Альянс». 
Колегія суддів Апеляційного адміністративного суду не визнала доводів апелянта та мо-

тивів апеляційної скарги. 
Київський апеляційний суд не задовільнив апеляцію Чернігівського «ДемАльянсу» на 

постанову Чернігівського окружного адміністративного суду від 23 листопада 2013 року в 
справі за адміністративним позовом Чернігівської міської ради до «ДемАльянсу» про обме-
ження права на мирні зібрання в сквері Попудренка.

Це був перший чернігівський Євромайдан, який був розігнаний владою 25 листопада.
Вищий адміністративний суд України у довідці щодо вивчення та узагальнення практи-

ки застосування адміністративними судами законодавства під час розгляду та вирішення 
впродовж 2010–2011 років справ щодо реалізації права на мирні зібрання (збори, мітинги, 
походи, демонстрації тощо) дав вичерпну відповідь, що застосування даного акту права 
є помилковим та вказав: «Оскільки норми цього Указу встановлюють дозвільний 
(реєстраційний) порядок проведення мирних зібрань та надають право органам 
влади та місцевого самоврядування заборонити їх проведення, у той час як нор-
ми Конституції України передбачають повідомний порядок проведення зібрань 
(шляхом сповіщення органів влади) та надають повноваження заборонити про-
ведення мирного зібрання тільки суду, зазначений акт не підлягає застосуванню 
судами під час вирішення судами справ розглядуваної категорії».

«Високий Вал»
13 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228482.html)

432. Чернігів окуповано регіоналами

Чому так безцеремонно регіонали поводять себе в Чернігові? Невже вони ма-
ють таку вже підтримку чернігівців, що дозволяє їм ігнорувати тих, хто не згоден 
з діями партії влади? 

Судіть самі. 
На останніх місцевих виборах, що відбулися 31 жовтня 2010 року, Чернігівським міським 

головою вкотре оголошено представника Партії регіонів Олександра Соколова. 
Більш ніж три роки тому члени дільничних виборчих комісій виявили у виборчих скринь-

ках 30125 бюлетенів з позначкою на його підтримку. Це становило 33,62% від 89 616 
виборців, що взяли участь у виборах. Від загальної кількості виборців О.Соколов отримав 
усього 13,3% виборців. 

У виборах по багатомандатному виборчому округу у 2010 році взяли участь 89 599 
виборців з 226477, або 39,56% від загальної кількості виборців. У Партії регіонів 15 678 
голосів виборців, або 17,50%, ВО «Батьківщина» – 13907 (15,52%), партії «Громадянська 
солідарність» – 8 032 (8,96%), «Фронт змін» – 6918 (7,72%), «УДАР» – 6 912 (7,71%),  
КПУ – 6 051(6,75%), «Сильна Україна» – 3 238 (3,61%). 

Якщо враховувати загальну кількість виборців в Чернігові, то Партія регіонів у 2010 році 
мала всього близько 6,9% прихильників. 

«Проти всіх» у багатомандатному виборчому окрузі проголосувало 8658 виборців, або 
9,66%, визнано недійсними 2413 (2,69%) голосів виборців. 

Отже, Партія регіонів та ВО «Батьківщина за партійними списками отримали по 6 депу-
татських мандатів. Усі інші – по 3, крім партії «Сильна Україна», яка отримала лише один 
депутатський мандат. 
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В одномандатних мажоритарних виборчих округах за кожний з 25 депутатських манда-
тів в середньому боролося по 17 кандидатів (від 11 до 20). Висуванці ВО «Батьківщина» 
перемогли у 13 виборчих округах, Партії регіонів – у 9, а представники партій «Фронт 
змін», «Сильна Україна», «Громадянська солідарність» – лише в одному. 

Тільки в 13 з 25 виборчих округах переможці отримали більше голосів виборців, ніж 
проголосувало «проти всіх». У середньому кожний з них отримав лише 16,68% голосів 
виборців (від 10,67% до 26,19%), «проти всіх» – 14,98% (18,97 % до 11,09%). 

До речі, відома борець з «бандерлогами», депутат міськради по виборчому округу № 1, 
начальник відділу сприяння діяльності депутатів Чернігівської міської ради Людмила Ско-
робагатько мала підтримку 488 бюлетенів, або 12,61% від кількості бюлетенів, виявлених 
у скриньках. При цьому на окрузі № 1 зареєстровано 8 572 виборців. Узяло участь 3 871 
осіб, або 45,1%. «Проти всіх» проголосувало 515 осіб, або 13,35%. 

Отже, в окрузі №1 обрано депутата «Противсіх», але його місце в міській раді зайняла 
чиновниця-регіоналка. 

Таким чином, ВО «Батьківщина» отримала в міській раді 19 представників з 50, Партія 
регіонів – 15, «Фронт змін» і «Громадянська солідарність» – по 4, КПУ та «УДАР» –по 3, 
«Сильна Україна» – 2. 

Немає сумнів, що підтримка Партії регіонів в місті Чернігові за останні три роки не дуже 
й змінилася. 

Так на виборах 28 жовтня 2012 року Партія регіонів отримала тільки 19,15%, а ВО 
«Батьківщина» – 29,31%, «УДАР» – 18,15%, ВО «Свобода» – 7,48% голосів чернігівців. 

А регіонал О. Соколов з результатом 27,33%, безумовно, програв вибори на посаду 
міського голови по мажоритарному округу №205 представнику ВО «Батьківщина» В. Дубі-
лю, за якого проголосувало 48,79% виборців, які взяли участь у голосуванні. 

Однак завдяки так званим шахраям-політтехнологам, фальсифікаціям на виборах 2010 
року, а після обрання – тиску на депутатів з опозиційних партій, зокрема «Фронт змін» і 
КПУ, вони мають повний контроль у міській раді. 

Більш того, у міськвиконкомі члени цієї партії займають ледь не всі керівні посади: 
В. Соколов, О. Шеремет, С. Андрос, С. Віхров, В. Кривенко. 

Що вже казати про обласну державну адміністрацію, що безпосередньо підпорядкована 
і призначається В. Януковичем. 

Тож повним безглуздям є те, що посадовці-регіонали зухвало поводять себе в 
Чернігові, майже як окупанти або «гаспада», уникаючи прямого діалогу з пред-
ставниками чернігівської громади, зокрема представниками мирного Євромадану 
«Чернігів обирає ЄС!», який за їхньою ініціативою було брутально розгромлено 
25 листопада 2013 року. 

Сергій СОЛОМАХА
«Сіверщина»

13 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/chernigiv_okupovano_regionalami/2014-02-13-13968)

433. Прокуратура лякає загони самооборони

«У засобах масової інформації розміщено повідомлення про те, що в деяких 
містах Чернігівської області планується створення загонів самооборони за анало-
гією так званої охорони Майдану», – повідомляє пресслужба прокуратури Черні-
гівської області.

Пресслужба прокуратури Чернігівської області уповноважена поінформувати громад-
ськість, що в Україні існує пряма заборона щодо створення та діяльності військових або 
інших формувань, не передбачених законодавством. Це правопорушення, за яке Кримі-
нальним кодексом України передбачена відповідальність. 

На сьогодні в Україні вже розпочато низку кримінальних проваджень за фактами ство-
рення таких загонів самооборони. 
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Довідково:

Ст. 260 КК України «Створення не передбачених законами України воєнізованих форму-
вань або участь у їх діяльності» – карається позбавленням волі на строк від двох до п’яти 
років.

Створення не передбачених законом збройних формувань або участь у їх діяльності 
карається позбавленням волі на строк від трьох до восьми років. 

Керівництво зазначеними формуваннями, їх фінансування, постачання їм зброї, боєпри-
пасів, вибухових речовин чи військової техніки карається позбавленням волі на строк від 
п’яти до десяти років. 

Загони самооборони створені на київському Майдані після жорстокого побиття студентів 
та інших мирних протестувальників, а прокуратура досі не знайшла винних. Через дії ор-
ганів влади загинули 5 людей, а поранені сотні. 

Отже, саме прокуратуру, міліцію та Президента треба притягувати до відповідальності 
за створення загонів самооборони. 

Запитання від «Сіверщини»: а чому прокуратура не бореться із загонами любителів  
пейнтболу та страйкболу, які мають усі ознаки воєнізованих формувань і навіть зброю, якої 
немає в загонів самооборони?

«Сіверщина»
13 лютого 2014 року 
(https://siver.com.ua/news/prokuratura_ljakae_zagoni_samooboroni/2014-02-13-13990)

434. Чернігівський страйк солідарності
Близько 70 чернігівців підтримали всеукраїнський попереджувальний страйк 

за ініціативи партії «УДАР» на центральній Красній площі міста.
За словами голови страйкому Тетяни Опришко, до страйку приєдналися підприємства, 

що належать чернігівським ударівцям. Зокрема, розважальний комплекс «Градецький», 
підприємство «Вімал».

Напередодні страйку чернігівський страйком закликав жителів міста до солідарності. Го-
ворить заступник голови страйкового комітету Іван Осадців: «Страйк – це не обов’язково 
зупинка виробництва, то вже його крайня форма. Ми ж поки що проводимо страйк попе-
реджувальний. І на знак солідарності з вимогами українців, що протестують на майданах, 
просимо наших земляків виставити на своїх робочих місцях українські прапорці. Так як ми 
сприймаємо автомашину на вулиці з українською стрічкою, що її власник підтримує рево-
люцію, точно так і прапорець на робочому місці свідчить про наші європрагнення». 

«Сіверщина»
13 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/chernigivskij_strajk_solidarnosti/2014-02-13-13988)

435. Чернігівська міліція назвала дії свого колишнього 
      начальника піаром
У Чернігові міліція відреагувала на заяву керівник Народної самооборони 

«Майдану» Едуарда Альохіна, колишнього начальника міського відділу внутріш-
ніх справ.

У повідомленні УМВС України в Чернігівській області, надісланого на адресу «ПіК», мілі-
ція називає організацію «самооборони Майдану» піар-заходом, який влаштували активісти 
перед журналістами.

Після слів Альохіна про те, що багато чернігівських міліціонерів перебувають у від-
рядженні в Києві, тому особового складу для охорони громадського порядку в обласно-
му центрі наразі не вистачає, міліція заявила, що «така заява є неправдивою і відверто 



279

спекулятивною. Весь особовий склад міліції Чернігівського гарнізону перебуває в місцях 
постійної дислокації».

Водночас міліція наголошує, що намагаючись організувати «самостійне патрулювання», 
активісти «самооборони» забувають, що законодавство України не передбачає діяльність 
громадських формувань замість міліції, а тільки разом з міліцією, за умови чіткого конт-
ролю з її боку. Про це сказано, зокрема, в ст. 11 Закону України «Про участь громадян в 
охороні громадського порядку і державного кордону».

Крім того, великі сумніви у міліції викликають особи самозваних «захисників правопо-
рядку». Адже кістяк загону складають радикальні футбольні вболівальники – так звані 
ультрас, які, на думку міліції, добре відомі в Чернігові своєю агресивною поведінкою та 
демонстративною неповагою до закону. Будь-які конфліктні ситуації в подібному колі осіб 
вирішуються з позиції сили, без огляду на такі «дрібниці», як правові норми, дотримання 
прав і свобод людини тощо. Міліціонери не вірять, що ці люди готові справді охороняти 
порядок в суворій відповідності до всіх вимог чинного законодавства.

«Чернігівщина: події і коментарі»
13 лютого 2014 року
(http://pik.cn.ua/7986/chernigivska-militsiya-nazvala-diyi-svogo-kolishnogo-nachalnika-piarom/)

14 лютого

436. Штаб спротиву – міліції і прокуратурі: не лукавте!
Заява пресслужби обласного штабу національного спротиву

Пресслужби Чернігівської обласної прокуратури та центру зв’язків з громадськістю об-
ласного управління Внутрішніх справ поширили заяви про незаконність загонів Народної 
самооборони як воєнізованих формувань. Правоохоронці погрожують при цьому застосу-
вати відповідні статті Кримінального кодексу.

Активістам чернігівського Майдану намагаються вручити повістки у справі так званого 
штурму обласної адміністрації, спровокованого першим заступником голови ОДА Миколою 
Стрільцем та керівництвом УМВС.

Пресслужба обласного штабу національного спротиву уповноважена заявити, що наш 
протест продовжує бути абсолютно мирним і ненасильницьким. Міліція покликана захища-
ти громадян, які мають конституційне право на мирний протест, а не бути органом лише 
влади. На жаль, схоже, що міліція втратила контроль над ситуацією – і це проявилося ще 
в листопаді минулого року, коли міська міліція офіційним листом до міської ради розпи-
салася у власній неможливості виконати функціональні обов’язки із захисту порядку біля 
євронамету в центрі міста, що дало підстави владі розігнати мирний протест учасників 
Євромайдану.

Влада замість того, щоб вийти до людей, почути їхні вимоги, роз’яснити свою позицію, 
стравлює громадян між собою, щоб зняти із себе відповідальність за соціально- економіч-
ний стан у державі.

Адекватні ж дії влади, як це було в обласній раді, з нашого боку завжди завершуються 
мирно. Перетворення ж керівництвом ОДА будівлі обласної комунальної власності – будин-
ку, в якому знаходиться обласна державна адміністрація, у фортецю із завареними метале-
вими пластинами вікнами, з піском на підлозі кабінетів, оточеною ззовні і зсередини сило-
виками, свідчить про хворобливе уявлення влади про народ, яким вона тимчасово керує. 

Влада під час штурму ОДА використовувала так званих «тітушок», якими керували пра-
цівники міліції, про що є беззаперечні докази. Проте прокуратура не розглядає справ про 
використання вихованців спортивних клубів для силових дій і провокування конфліктів. 

Мирні протестувальники, бачачи дії силовиків, які в Києві призвели до щонайменше 5 
смертей, вибитих очей у багатьох молодих людей, побиття журналістів, мають право захи-
щати своє життя і здоров’я. Саме з цією метою і створюються загони самооборони, які не є 
воєнізованими і не підпадають під статтю Кримінального кодексу. 
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Водночас обласний штаб національного спротиву звертає увагу керівників обласної та 
міської міліції, що внаслідок виконання міліцією невластивих функцій у Чернігові зросла 
злочинність, свідченням чому є ряд хуліганських нападів з пограбуванням громадян.

Обласний штаб національного спротиву вимагає від органів прокуратури та міліції про-
вести ретельну перевірку всіх фактів використання керівництвом ОДА угрупувань так зва-
них тітушок під прикриттям міліції і публічно повідомити про її наслідки.

Пресслужба обласного штабу національного спротиву
«Сіверщина»

14 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/shtab_sprotivu_miliciji_i_prokuraturi_ne_lukavte/2014-02-14-13992)

437. Невідомі пошкодили фотографії виставки
     «Євромайдан: шлях України»

Правопорушники пошкодили кілька світлин Владислава Спешилова на фото-
виставці «Євромайдан: шлях України», яка відкрилася 14 лютого в чернігівсько-
му боулінг-клубі «Світлофор».

Незадовго до відкриття заходу невідомі зловмисники пошкодили кілька фотографій.
Вони маркером розмалювали світлини, присвячені Євромайдану, написавши образливі 

слова.
«Неадекватні особи, які все ще живуть у своєму рабському світі й не можуть збагнути 

інші погляди на події», – назвав невідомих представник інформаційного спонсора заходу, 
координатор обласного осередку ВО «Майдан» Олександр Бондарев.

Усього на виставці представлено близько 100 світлин, які 22-річний чернігівський фото-
граф Владислав Спешилов зробив 2 лютого під час свого візиту до революційного Києва.

«Я хотів, як мовиться, на власні очі переконатися, чи дійсно на столичному Євромайдані 
відбувається те, про що пишуть в інтернеті й газетах, що показує телебачення. Тож поїхав, 
побачив і сфотографував на пам’ять», – заявив автор.

На виставці є також кілька світлин Владислава Спешилова, присвячених чернігівському 
Євромайдану.

Незважаючи на провокацію, захід розпочався вчасно і відбувся згідно із запланованим 
сценарієм.

«Чернігівщина: події і коментарі»
14 лютого 2014 року
(http://pik.cn.ua/8012/nevidomi-poshkodili-fotografiyi-vistavki-evromaydan-shlyah-ukrayini/)

438. Хто в законі: міліція чи загони самооборони Чернігова. 
     Дискусія на «Високому Валу»

Інтернет-конференція, проведена на ресурсі «Високий Вал», присвячена темі 
законності загонів Народної самооборони в місті Чернігові. 

Прямий ефір почався о 14:00 і тривав годину. 
Дискусію між начальником самооборони Чернігова Едуардом Альохіним та першим за-

ступником начальника управління Міністерства внутрішніх справ України Валерієм Кости-
льовим із запитаннями журналістів і читачів можна переглянути у записі.

Нагадаємо, Народна самооборона заявила, що вона патрулюватиме Чернігів через те, 
що «міліція грається у політику і росте злочинність».

У свою чергу міліція виступила із заявою, що вона в місті головна і може контролю-
вати ситуацію: «Ініціатори так званого «патрулювання» мотивують це тим, ніби «багато 
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чернігівських міліціонерів перебувають у відрядженні в Києві, тому особового складу для 
охорони громадського порядку в обласному центрі наразі не вистачає». Така заява є не-
правдивою і відверто спекулятивною. Весь особовий склад міліції Чернігівського гарнізону 
перебуває в місцях постійної дислокації.

Прокуратура у свою чергу оголосила Народну самооборону «незаконнми формуван-
нями».

Чи порозуміються керівник самооборони ексміліціонер Альохін із заступником 
головного міліціонера області і чи будуть чернігівці почуватися безпечніше – діз-
наємося з прямого ефіру на «Високому Валу».

Усі запитання читачів можна переглянути під записом прямого ефіру. Більшість з них 
обговорено в прямому ефірі.

Виборець: Яке співвідношення між кількістю дільничних інспекторів, слідчих і кількістю 
апарату управління в УМВС м. Чернігова, області? Яке співвідношення оптимальне?

Свідок подій: На якій підставі і чи законно працівники міліції беруть участь в масових 
мирних заходах у цивільному, а не у формі? Таким чином, не виключено (і це на слуху в 
громадян), що вони є також ініціаторами бійок, провокацій тощо. Саме так сталося 25 січня 
2014 року біля Чернігівської ОДА. Чи можна після цього довіряти правоохоронцям, якщо 
вони виглядають і діють як цивільні?

Перов: Самообороні – так, бо міліції довіри нема, вона себе знецінила своїми антина-
родними діями, треба взагалі перестати її утримувати за кошти народу, вони дуже успішно 
на себе заробляють криміналом – про це знає кожен українець, а влада цьому сприяє.

Свободу не спинити: Эдуард Гребенюк – оперативник. Почему начальник в толпе про-
вокаторов был на акции в гражданской одежде?

Василь Амельченко: Біля ОДА 25 січня кров була, не треба брехати. У тій тисняві не 
було жертв тільки тому, що Господь зберіг простих людей від бійців Хоменка-Стрільця, 
яким вони скомандували перекрити дорогу народним депутатам України, які, до речі, згід-
но чинного законодавства мали право невідкладного прийому.

Руслан: Я простой гражданин Украины, налогоплательщик. 8 декабря у нас в офисном 
здании произошли кражи. О чём были и заявления, и памятки и тд. Всё как положено. На 
данный момент никто и никакой информации по краже мне, как пострадавшему, не пре-
доставил! Милиция молчит. Хотя мне известно, что воров поймали и они в СИЗО. Тогда 
такой вопрос, почему меня об этом не уведомили, почему украденные вещи не представи-
ли на опознание? Оказывается, вещи давно спущены ворами таксистам. Тогда почему не 
найдены эти таксисты? Менты, вы вообще работать собираетесь или только выставляете 
людей на бабки?

Сергій Стук: «...скомандували перекрити дорогу народним депутатам України...». Вася 
від Ляшка, ти чого це дозволяєш собі так нахабно БРЕХАТИ? Уявив себе великим «геволю-
ціонегом» на броньовичку, як отой содомит Ульянов? Дорогу перекрили загону погромни-
ків і правильно зробили, тільки ще слабо перекривали.

Сергій Стук: Які повноваження мають діячі з так званої «самооборони Майдану»? Будь 
ласка, на основі статей законів. Де і коли зареєстроване таке формування?

Семен Палій: «Мусоряки», звільніть ОДА!
Сергій Стук: Самоорганізація – вона штука така, з двома різними кінцями, як і держак 

від лопати: Одним можна картоплю саджати, іншим – башку роздробити. Так що не слід на-
давати цьому поняттю виключно позитивний сенс. У нас тут, між іншим, останній тиждень 
людей вбиває «самоорганізована група»... 

Валентина: Доверие к милиции от простого милиционера до руководства у населения 
приближается к отметке «0». «Перезавантаження» в милиции планируется?

Сергій Стук: Ребята, подвязывайте в Украине устраивать Ливию, Сирию, Египет и т.п. 
Кому хочется «покращення», подразумевая материальное положения, так я напомню: от 
гражданской войны оно никогда не появляется. Вот вам и положительная нота.

«Високий Вал»
14 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228517.html)
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15 лютого

439. Чернігівський штаб національного спротиву: 
      наш протест продовжує бути абсолютно мирним
      і ненасильницьким
Пресслужби Чернігівської обласної прокуратури та центру зв’язків з громадськістю об-

ласного управління внутрішніх справ поширили заяви про незаконність загонів Народної 
самооборони як воєнізованих формувань. Правоохоронці погрожують при цьому застосу-
вати відповідні статті Кримінального кодексу.

Також активістам чернігівського Майдану намагаються вручити повістки у справі так 
званого штурму обласної адміністрації, спровокованого першим заступником голови ОДА 
Миколою Стрільцем та керівництвом УМВС. 

Пресслужба обласного штабу національного спротиву уповноважена заявити, що наш 
протест продовжує бути абсолютно мирним і ненасильницьким. Міліція покликана захищати 
громадян, які мають конституційне право на мирний протест, а не бути органом лише влади.

На жаль, схоже, що міліція втратила контроль над ситуацією – і це проявилося ще в 
листопаді минулого року, коли міська міліція офіційним листом до міської ради розписа-
лася у власній неможливості виконати функціональні обов’язки по захисту порядку біля 
євронамету в центрі міста, що дало підстави владі розігнати мирний протест учасників 
Євромайдану.

Влада замість того, щоб вийти до людей, почути їхні вимоги, роз’яснити свою позицію, 
стравлює громадян між собою, щоб зняти із себе відповідальність за соціально- економіч-
ний стан у державі.

Адекватні ж дії влади, як це було в обласній раді, з нашого боку завжди завершуються 
мирно. Перетворення ж керівництвом ОДА будівлі обласної комунальної власності – будин-
ку, в якому знаходиться обласна державна адміністрація, у фортецю із завареними метале-
вими пластинами вікнами, з піском на підлозі кабінетів, оточеною ззовні і зсередини сило-
виками, свідчить про хворобливе уявлення влади про народ, яким вона тимчасово керує.

Влада під час штурму ОДА використовувала так званих «тітушок», якими керували пра-
цівники міліції, про що є беззаперечні докази. Проте прокуратура не розглядає справ про 
використання вихованців спортивних клубів для силових дій і провокування конфліктів.

Мирні протестувальники, бачачи дії силовиків, які в Києві призвели до щонайменше 5 
смертей, вибитих очей у багатьох молодих людей, побиття журналістів, мають право захи-
щати своє життя і здоров’я. Саме з цією метою і створюються загони самооборони, які не є 
воєнізованими і не підпадають під статтю Кримінального кодексу.

Водночас обласний штаб національного спротиву звертає увагу керівників обласної та 
міської міліції, що внаслідок виконання міліцією невластивих функцій у Чернігові зросла 
злочинність, свідченням чому є ряд хуліганських нападів з пограбуванням громадян.

Обласний штаб національного спротиву вимагає від органів прокуратури та міліції про-
вести ретельну перевірку усіх фактів використання керівництвом ОДА угруповань так зва-
них тітушок під прикриттям міліції і публічно повідомити про її наслідки.

Пресслужба обласного штабу національного спротиву 
«Чернігівський монітор»

15 лютого 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19588)

440. Ніжин проводить віче проти розколу суспільства
Небайдужі громадяни вийшли на центральну площу міста Ніжин Чернігівської 

області, щоб висловити своє невдоволення політичною ситуацією в країні та дія-
ми влади. 
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«Високий Вал» веде трансляцію в прямому ефірі.
Після цього організатори запрошують всіх, хто втомився від диктатури, корупції, а також 

виступає проти розколу суспільства та країни, взяти участь в автопробігу.
«Високий Вал»

15 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228539.html)

441. Прилуки підтримали Майдан

Жителі Прилук на Чернігівщині висловилися на підтримку Майдану 15 лютого 
на вічі, організованому штабом національного спротиву. 

«Високий Вал» вів трансляцію в прямому ефірі. 
Прилучани з 11:30 пройшли ходою вулицею Київською до пам’ятника Тарасові Шевчен-

ку. Вони несли величезне полотнище державного прапора України і скандували «Прилуки, 
вставай!»

Перед жителями Прилук на вічі біля пам’ятника Кобзарю виступили народні депутати 
України від опозиційних сил: актор Богдан Бенюк (Всеукраїнське об’єднання «Свобода»), 
Валерій Дубіль (Всеукраїнське об’єднання «Батьківщина»), Сергій Аверченко («УДАР Віта-
лія Кличка»).

«Високий Вал»
15 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228540.html)

442. На Чернігівщині пройшли кілька народних віч

15 лютого на заклик штабу національного спротиву проведено кілька народ-
них віч на підтримку Майдану в Прилуках, Ніжині та Бахмачі. На зустрічі прибули 
опозиційні народні депутати, зокрема свободівці Олег Тягнибок, Богдан Бенюк 
та Валерій Черняков. Також були нардепи Валерій Дубіль, Сергій Аверченко та 
Андрій Пишний.

У Прилуках акція розпочалася з автопробігу. Сформована колона з 30 автомобілів спо-
віщала мешканців про мету зборів. Згодом біля будівлі Прилуцької районної ради народні 
депутати та громада вимагали присутності голови Прилуцької районної адміністрації. На-
місник Президента Януковича О. Власенко після недовгого спілкування під вигуки «Гань-
ба!» залишив місце події. 

Пізніше приблизно 2 тисячі прилучан рушили вулицею Київською до пам’ятника Тарасо-
ві Шевченку. Розпочав народне віче спільною молитвою настоятель храму Різдва Богоро-
диці (УПЦ КП) протоієрей о. Віталій Юрочко.

«Ще рік тому ніхто не уявляв, настільки зміниться ситуація в Україні. Влада пробувала 
розіграти білоруський сценарій – відділити громаду від політиків для роз’єднання країни, 
з усією жорстокістю застосувала силу до студентів. Але українці не хочуть терпіти свавіл-
ля влади судів, міліції та прокуратури. Люди вийшли за свою гідність, бо хочуть жити в 
нормальній здоровій державі. Ми розуміємо: якщо Майдан відступить, то вся країна буде 
пригноблена. Кожен сьогодні розуміє це, і кожен повинен постійно пам’ятати, що ми зараз 
причетні до долі нашої країни. Гуртуватися та об’єднуватися задля здорової країни в май-
бутньому!» – зазначив народний депутат свободівець Олег Тягнибок. 

Представники опозиційних сил продовжили акцію на підтримку народного віча у Ніжині. 
На центральній площі міста зібралися понад тисячу ніжинців, небайдужих до революційних 
національно-визвольних процесів у країні.
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Віче розпочалося із виконання українського національного славня, який усі присутні за-
співали разом. З молитовним словом перед громадою виступили священнослужителі різних 
українських церков. Духовні отці були єдиними у своїх молитвах до Бога та зверненнях до 
громади – мудрості та терпіння, наснаги та завзяття у боротьбі за справедливість.

Народний депутат України свободівець Богдан Бенюк заявив: «Хочу, аби цей рік під 
знаком Шевченка став знаковим у творенні української державності. Адже ми – з розряду 
тих людей, які починають усвідомлювати найважливіше: почуття честі, гордості, відпові-
дальності, мають силу піднятися з колін для того, щоб скинути з себе неймовірне відчуття 
вторинності, яке завжди тиснуло на українців. Ми ніколи не мали влади, яка любила свій, 
український народ, але ми зібралися сьогодні для того, аби постукати в душі один одному 
та домовитися. Ми бачимо узурпацію та нелюдське ставлення до нас у першу чергу від 
донецького бандитського клану, який за три роки побудував корумповану систему в краї-
ні. Ми мусимо зробити велике зусилля для того, щоб попрацювати над своєю душею, щоб 
супротивитися ворогу, бо ворог боїться вогню революції з таких міст та містечок. Зараз ми 
гостро розуміємо, що допоможемо собі тільки самі. Наша країна самовіддана та зможе по-
стояти за себе! Дзвони б’ють – і ми прокинулися!»

Мешканці Бахмача продовжили естафету народного віча Чернігівщини. На центральній 
площі міста зібралося 300 активістів. Згідно з волею громади було утворено Народну раду.

«Влада боїться голосу народу на місцях, бо відчуває, що втратила вплив. Але нашу на-
цію в самому серці Європи не розірвуть. Ми не продамо свою душу, бо ми є українцями, а 
не поріддям, ми є народ, і ми міцно стоїмо на своїй землі», – проголосив народний депу-
тат-свободівець Валерій Черняков. 

«Сьогодні ми відчуваємо лікоть і підтримку один одного. Сьогодні ми як ніколи маємо 
поважати нашу країну та націю. Ми – український народ, який в ці непрості моменти має 
стати до купи і пам’ятати, що разом ми зможемо вибороти повагу до себе», – заявив очіль-
ник Чернігівської обласної організації ВО «Свобода» Костянтин Лубенцов. 

По завершенні учасники акцій в кожному місті переглянули фотовиставку зі столичного 
Майдану. 

 «Сіверщина»
16 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/na_chernigivshhini_projshli_kilka_narodnikh_viche/2014-02-16-13999)

16 лютого

443. У Чернігові відбулося народне віче

Перед початком віча представники чернігівської опозиції провели автопробіг вулицями 
обласного центру, аби в черговий раз привернути увагу місцевих мешканців до діяльності 
Євромайдану.

На чернігівському Євромайдані пройшов мітинг «проти корупції, насилля, кровопролит-
тя». Під час мітингу присутні хвилиною мовчання вшанували усіх загиблих на столичному 
Євромайдані.

Виступили 8 народних депутатів України: Микола Томенко, Олександр Бригинець, Лілія 
Гриневич, Сергій Аверченко, Руслан Зелик, Олег Сиротюк, Валерій Дубіль та Андрій Пиш-
ний. За словами Миколи Томенка, до низки вимог, які висували учасники акцій з початку 
протестного руху, додалася нова: скасувати інститут обласних і районних державних ад-
міністрацій.

На захід прийшло не більше 1200 осіб, хоча при цьому напередодні в Чернігові пройшли 
значні рекламні акції та мобілізації в соціальних мережах.

«Чернігівський монітор»
17 лютого 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19620)
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444. Микола Томенко назвав голову Чернігівської ОДА 
      хамелеоном
На сьогоднішньому віче в Чернігові виступили 8 народних депутатів України: Микола 

Томенко, Олександр Бригинець, Лілія Гриневич, Сергій Аверченко, Руслан Зелик, Олег 
Сиротюк, Валерій Дубіль та Андрій Пишний. 

Першим слово мав народний депутат, ексвіцепрем’єр Микола Томенко. І вперше про-
лунала публічна та гостра критика на адресу голови Чернігівської обласної адміністрації 
Володимира Хоменка: «Я такого хамелеона в Україні більше не знаю: то він обіцяв на ко-
лінах за Ющенка молитися, то він тепер молиться за Януковича. То треба його відправити 
молитися в церкву, а обласну адміністрацію взагалі ліквідувати». 

Народний депутат запевнив, що місцевим азаровим та клюєвим не вдасться відсидітися, 
пересидіти і керувати знову: «Ми ліквідуємо районні та обласні адміністрації. Є районна чи 
обласна рада, хай вона призначає виконком і працює!»

На вічі в Чернігові зібралося близько двох тисяч громадян.
«Сіверщина»

16 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/mikola_tomenko_nazvav_goloovu_chernigivskoji_oda_

khameleonom/2014-02-16-13998)

17 лютого

445. Міліції треба займатися своєю справою, а не політикою!
Заява пресслужби обласного штабу національного спротиву

Начальник УМВС в Чернігівській області генерал-майор міліції Олександр Михайлик за-
явив про причетність до Євромайдану затриманих молодиків, які підозрюються в розбійних 
нападах в Чернігові. Жодних доказів, крім посилань на слова самих затриманих, надано не 
було. Проте поспішність, з якою зроблено таку заяву, свідчить про її замовний політичний 
характер, направлений на дискредитацію мирного протесту під стінами обласної адміні-
страції. 

Пресслужба обласного штабу національного спротиву уповноважена заявити, що зая-
ва керівника обласної міліції не відповідає реальному стану справ. Адже чергування 
неповнолітніх у наметі Євромайдану в Чернігові неможливе в принципі (за рішенням 
штабу), а просте перебування будь-яких громадян на масових акціях ніким не регла-
ментується.

Висловлюючи задоволення від оперативної роботи міліції з затримання підозрюваних у 
нападах на громадян, пресслужба наголошує: якби всі підрозділи міліції виконували свої 
прямі функції, а не масово охороняли обласну адміністрацію та не перебували на Майдані 
в Києві, громадський порядок був би в Чернігові на порядок вищим і подібних розбійних 
нападів можна було б запобігти.

«Сіверщина»
17 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/miliciji_treba_zajmatisja_svoeju_spravoju_a_ne_

politikoju/2014-02-17-14005)

446. У Новгород-Сіверський прийшов Майдан 
Жителі Новгород-Сіверського на Чернігівщині мають змогу висловитися на вічі, 

організованого штабом національного спротиву. 
«Високий Вал» веде трансляцію в прямому ефірі. 
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Перед жителями Новгород-Сіверського на вічі виступають народні депутати України від 
опозиційних сил Валерій Дубіль (ВО «Батьківщина»), Руслан Марцінків (ВО «Свобода»), 
Сергій Аверченко («УДАР Віталія Кличка»).

Детальніше – на відео з прямої трансляції «Високого Валу».
«Високий Вал»

17 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228572.html)

447. Психоз у Чернігові продовжується. Переключення
      на «вбивць»
Фото підозрюваних, ба, навіть ймовірних неповнолітніх убивць (?), з’явилося 

на кількох чернігівських сайтах. 
Це не можна нічим іншим пояснити, як втратою в головах людей усіляких моральних і 

етичних гальм. Це означає, що наблизилися до тієї грані самосуду, коли хтось може сказа-
ти: оце вбивця, і його треба порвати! 

Ніхто уже не думає, що сайту тієї організації, яка опублікувала фото дітей, могли підки-
нути, як і версію.

Хто? Ті, кому це вигідно.
Люди не хочуть думати. Їм не потрібні складні відповіді. І не потрібно розслідування.
Саме тому в такій ситуації гору беруть не розумні, а ті, хто найголосніше кричить.
Зможу собі уявити, з яким задоволенням адвокати могли б елементарно засудити сайти 

і прибрати їх з карти інтернету через публікацію фото неповнолітніх та ще в контексті, що 
це «підозрювані у злочинах».

Колеги журналісти, етичний кодекс читали? Його обсяг – дві сторінки. Чи ще не знаєте 
Кримінального кодексу у своїй частині, що стосується преси і комунікації?

Нами маніпулюють? Чи ми маніпулюємо? 
Коли-небудь чули про масовий психоз?
Розумні люди кажуть, що буває така масова епідемія. Вона може вражати колектив або 

групу людей. 
Може ціле місто. Ба, навіть країну. Зараз – це Північна Корея. А у тридцяті роки мину-

лого століття це була Німеччина.
Тобто в результаті масового психозу людина втрачає нормальну здатність до мислення. 

Це робить її одержимою.
Так було і в Чернігові, коли сталося вбивство і побиття.
Але наука уперто доводить, що з другої половини ХХ століття з’явилися фахівці в бізнесі 

й політиці, які використовують масовий психоз. Вони керують у добре продуманих соціаль-
них сферах. І все для своїх інтересів.

Хто ми є? Люди, здатні мислити, чи бездумні іграшки в чиїхось руках? 

Голова чернігівської медіа-профспілки Незалежної медіа-профспілки України 
Владислав САВЕНОК

«Високий Вал»
17 лютого 2014 року
(http://newvv.net/crime/events/228570.html)

448. Альохін: фотодокази генерала Михайлика
      «ні про що не говорять»
Вчорашня заява начальника управління міліції Чернігівської області Олексан-

дра Михайлика про причетність малолітніх злочинців до чернігівського Майдану 
сколихнула не тільки місто. 

Цю «новину» почули по всій країні.



287

Докази «причетності», на відміну від інших, слідство не тримає під грифом «таємно» і з 
радістю демонструє всім охочим.

«Якщо зараз у межах міста впаде метеорит, то теперішня влада заявить, що його пу-
стили з Євромайдану», – так прокоментував заяву офіційного головного правоохоронця 
області керівник Народної самооборони чернігівського Майдану Едуард Альохін.

Він стверджує, що «ніяких підлітків у самообороні Майдану немає і бути не може». Звіс-
но, за весь час на барикадах Майдану та серед протестувальників побувало чимало люду, 
багато їх було й у наметах – за всіма не прослідкуєш.

«Не виключно, що і ці хлопці приходили. Але фотодокази нашої міліції ні про що не го-
ворять», – запевняє Едуард Альохін.

За його словами, якщо б чернігівські правоохоронці та спецзагін «Беркута» були в Чер-
нігові й охороняли місто, то цих вбивств та пограбувань не було.

Як раніше повідомляв «Високий Вал», чернігівці з легкістю піддаються масовому психозу. 
«Високий Вал»

17 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/crime/events/228583.html)

18 лютого

449. На Майдані загинув чернігівський боєць
      внутрішніх військ

18 лютого, на Грушевського у Києві був вбитий чернігівський солдат Третьяк 
Максим.

Про це на своїй сторінці у «ВКонтакте» повідомляє телеканал «Дитинець».
Він був стрілком першої патрульної роти першого патрульного батальйону військової 

частини 3030 управління Північного територіального командування.
Багато чернігівців знали цього хлопця. Він працював офіціантом у деяких закладах Чер-

нігова.
«Чернігівщина: події і коментарі»

19 лютого 2014 року
(http://pik.cn.ua/8095/na-maydani-zaginuv-chernigivskiy-boets-vnutrishnih-viysk/)

19 лютого

450. Мобілізацію о 10:00 оголошують у Чернігові

Чернігівський Майдан оголошує загальну мобілізацію о 10:00 19 лютого. 
Про це повідомила активіст Чернігівського Євромайдану Ірина Черенько. 
18 лютого в Києві мирна хода демонстрантів до Верховної Ради з вимогами відновити 

чинність Конституції в редакції 2004 року переросла в сутички з міліцією, яка відтіснила 
протестувальників до майдану Незалежності.

О 20:00 спроба штурмувати й зачистити Майдан наразилася на рішучий опір, у резуль-
таті якого спалено два водомети й БТРи.

З 0:00 в’їзд до столиці повністю перекритий, рух метро в Києві повністю зупинено.
«Високий Вал»

19 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/ukraine/228619.html)
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451. Чернігівців заблокували – у Київ ніхто не потрапить

Сьогодні, 19 лютого, маршрутки в напрямку Києва не курсуватимуть. 
Журналісти перевірили станції.
За інформацією телеканалу «Дитинець», усюди висять оголошення про скасування рейсів.

«Високий Вал»
19 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/ukraine/228640.html)

452. Штаб спротиву про ситуацію в країні і Чернігові 

Пресконференція обласного штабу національного спротиву для чернігівських 
засобів масової інформації відбувається у Чернігові. 

Пряму трансляцію веде «Високий Вал», який просить вибачення за якість сигналу. Ор-
ганізатори проводять пресконференцію у «печерному» офісі, де відсутні комунікації, зо-
крема wi-fi.

Депутат міської ради В’ячеслав Лебідь закликав військових і міліцію бути вірними при-
сязі та не виступати проти народу.

 «Високий Вал»
19 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228652.html)

453. Штаб національного спротиву в Чернігові оголосив
      свої вимоги до влади

19 лютого відбулася пресконференція Чернігівського обласного штабу національного 
спротиву.

Термінове зібрання було пов’язано із ситуацією, що склалася в Україні та області. 
За словами Олександра Кодоли, фактично з 16 години 18 лютого в країні введений над-

звичайний стан. Він повідомив, що другу добу не працює метро і всі люди ідуть пішки. Та-
кож він повідомив про заблоковані дороги з Чернігова на Київ. Олександр Кодола розповів, 
що у Кіптях та в’їзді до столиці в усіх перевіряють документи, в тому числі і паспорти. Він 
також додав, що має інформацію про те, що з Чернігова до Києва відправляють автобуси зі 
спортсменами, так званими «тітушками», і що обласний штаб національного спротиву буде 
виставляти свої блокпости на київській трасі з метою зупинити ці автобуси.

Про вимоги обласного штабу повідомив Олександр Бондарев. Він наголосив, що першою 
вимогою є повернення чернігівської міліції і «Беркуту» до Чернігова, щоб вони захищали 
чернігівців та жителів області, а не проливали кров на київському Майдані. «Чернігівці 
причетні до того, що в Києві пролилася кров», – наголосив він. Другою вимогою штабу є 
розблокування дороги Чернігів-Київ. 

Олександр Бондарев зазначив, що ці вимоги мають бути виконані до 18:00. 
Також він сказав, що на сьогодні суспільство дуже сильно радикалізується, і якщо від-

будуться радикальні дії з боку мирних мітингувальників, то відповідальність буде на совісті 
силових структур та влади. 

Обласний штаб національного спротиву на 18 годину 19 лютого оголосив загальну мо-
білізацію чернігівців на Красній площі, де разом із людьми буде вирішено, що робити далі.

«Чернігівський монітор»
19 лютого 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19697)
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454. Штаб спротиву закликає всіх на Київ

Обласний штаб національного спротиву закликає всіх мешканців Чернігівщини 
їхати до Києва захищати волю і незалежність України, щоб захистити нас і наших 
дітей від бандократії.

Сьогодні-завтра вирішується доля української революції. Будьте козаками – не бійтеся! 
У Києві старенькі бабусі допомагають повстанцям, невже ж сильні чоловіки Чернігівщини 
будуть відсиджуватися по домівках?! 

Майте на увазі, що в Києві влада зупинила метро, до Майдану можна добратися маршрут-
ками, багато таксистів возять людей безкоштовно. Також, якщо ви не маєте коштів на доїзд 
до Києва, вдягайте українську стрічку і просіть попутні автомашини довезти вас до Києва.

Пресслужба обласного штабу національного спротиву
«Сіверщина»

19 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/shtab_sprotivu_zaklikae_vsikh_na_kijiv/2014-02-19-14022)

455. Чернігівців закликали їхати на допомогу
      київському Майдану

О 10 годині на чернігівському Майдані зібралися небайдужі. 
Зустріч розпочалася з молебня за загиблими в сутичках у Києві 18 лютого. 
Далі активісти чернігівського Євромайдану розповіли присутнім про потреби сьогодніш-

нього Майдану: допомога чернігівським активістам, які постраждали в столиці. «У першу 
чергу потрібно їх вивезти з Києва», – наголошували. Крім того, потрібні медикаменти, ме-
дична допомога від лікарів та волонтери, які можуть замінити тих, хто зараз на київському 
Майдані. 

Жінка, яка вчора була в епіцентрі подій та повернулася з Києва розповіла про те, що з 
Чернігова дуже важко дістатися столиці. Але, за її словами, не перевіряють машини з ро-
сійськими номерами, а також білоруські автобуси. «Не випускають людей у камуфляжі», – 
додала вона.

Представники штабу національного спротиву закликали міліцію перестати вбивати, а 
переходити на сторону мітингувальників і захищати їх. Також Олександр Бондарев заявив 
про прийняття резолюції з цього приводу.

Далі мітингувальники пішли до обласного управління УМВС.
«Чернігівський монітор»

19 лютого 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19684)

456. 500 чернігівців пікетують обласну міліцію 

Близько 500 жителів міста пройшли з центральної площі Чернігова до управ-
ляння Міністерства внутрішніх справ у Чернігівській області висловити свій про-
тест проти кровопролиття в Києві. 

«Високий Вал» веде трансляцію в прямому ефірі.
Мітингувальники скандували: «Чернігів, вставай!», «Зека – геть!», «Приєднуйтесь до 

нас!», «Слава Україні!»
Біля споруди міліції чернігівці скандували: «Ви – кати!», «Міліцію – додому!» Промовці 

закликають міліціонерів із Києва повернутися в Чернігів, щоб вони там не гинули.
«Високий Вал»

19 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228638.html)
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457. Увечері в Чернігові може бути гаряче: начальнику УМВС 
     поставлено ультиматум
О 18 годині в Чернігові на Красній площі має розпочатися термінове народне 

віче, викликане кровопролиттям, що його веде влада у центрі української столиці.
На віче мають приїхати до 10 народних депутатів, про що повідомив у штабі національ-

ного спротиву на пресконференції Олександр Кодола.
Напередодні мітингувальники пікетували обласне управління МВС і його начальнику 

поставили ультиматум: 
1) розблокувати проїзд на Київ, відновивши таким чином конституційне право на пере-

сування;
2) відкликати з Києва всіх чернігівських міліціонерів, щоб вони не брали участі у вбив-

ствах мирних громадян.
«Ультиматум поставлений начальнику обласного управління МВС генерал-майору Олек-

сандру Михайлику. Ультиматум діє до 18 години», – зауважив координатор ради «Майда-
ну» Олександр Бондарев.

«Сіверщина»
19 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/uvecheri_v_chernigovi_mozhe_buti_garjache_nachalniku_umvs_

postavleno_ultimatum/2014-02-19-14029)

458. Що готує Чернігів? Фото, резолюції, тези
Такого вечірнього віче в Чернігові ще не було. Рекордно 19 лютого після 18:00 

на центральну Красну площу вийшло 2,5-3 тисячі людей. 
Такого ще не було. На відміну від віче, які проходили вдень, було дуже багато молоді і 

людей 30-35 років. 
Хоча були представлені всі вікові групи аж до батьків з колясками.
Про вимоги. Станом на 9 годину ранку Чернігівський штаб спротиву не розповсюдив 

електронної версії резолюції мітингу. Правда вона є в запису відеотрансляції, яку вів «Ви-
сокий Вал» з місця події.

У текстовому варіанті резолюція зводиться до кількох тез. 
Перша. Вимога до Президента – припинити коровопролиття. 
Друга. Начальнику міліції Михайлику – розблокувати трасу на Київ і повернути «Бер-

кут» до Чернігова. 
Третя. Припинити доставку «тітушок» у супроводі міліції на Київ. 
Четверта. Висловити і надавати підтримку київському Майдану.
Ця ж резолюція була вручена начальну міліції Олександру Михайлику близько 20:00. 
Але чернігівці не хотіли до 21:15 відходили від міліції. Вимагали повернути «Беркут» 

негайно і припинити переслідування активістів працівниками ДАІ.
Цей мітинг поставив багато запитань, відповідей на які ще немає. 

«Високий Вал»
20 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228670.html)

459. Вечірнє віче в Чернігові зібрало близько
      двох тисяч осіб. Нардепи не приїхали
У Чернігові о 18:00 19 лютого розпочалося вечірнє віче на барикадах Євромай-

дану біля обласної адміністрації.
Віче традиційно розпочалося з молебню.
Обіцяні аж 10 народних депутатів не приїхали.
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На даний момент, 18:20, на барикадах Чернігова зібралося близько двох тисяч осіб.
Багато з присутніх на вічі – це молодики в масках та камуфляжі. Серед натовпу є і чер-

нігівські ультрас.
Перед присутніми виступила мати одного з євромайданівців, якого напередодні жорсто-

ко побив «Беркут» у Києві.
Вона розказала, як саме «Беркут» бив її сина. Спочатку поранили хлопця в плече, потім 

кілька спецпризначенців добивали пораненого палками та заливали в рани чорну фарбу, 
при цьому повторюючи: «Ти приїхав сюди заробляти гроші, так отримуй!»

Також наголошували, що в Чернігові «Беркут» закидали палаючими сумішами, хоча, як 
відомо, такого в Чернігові ніколи не було.

Депутат міської ради Олег Русін від ВО «Батьківщина» сказав, що обіцяні народні де-
путати не приїхали сьогодні через те, що вони задіяні в Києві в судах у справах учасників 
акцій, яких намагаються заарештувати.

Перед мітингувальниками виступив колишній начальник міліції Іван Катеринчук, який 
розказав, що кожного дня намагається переконати міліцію не застосовувати сили проти 
мітингувальників та не виконувати злочинні накази.

Під час виступу свободівця Володимира Поліщука, який розповідав про вчорашні події 
в Києві, присутні чоловіки почали вигукувати: «Давайте щось робити!» Вони вимагають 
рішучих дій, їм набридло просто стояти і слухати.

Перед учасниками мітингу також виступили троє афганців з організації «НІХТО КРІМ 
НАС», які два місяці провели на київському Майдані.

Афганці розказали, що такого звірства, як учора вночі в Києві, від «Беркута» та пере-
вдягнених «тітушок» вони не очікували і не могли собі уявити.

Активіст організації «НІХТО КРІМ НАС» Андрій Кудабеков закликав чернігівців мирно 
блокувати роботу органів влади до тих пір, поки обласна влада не перейде на сторону 
народу та не засудить дії Януковича.

Вечірнє віче на Красній площі завершилося ухваленням резолюції.
Після цього організатори закликали учасників мітингу йти до обласного УМВС, щоб вру-

чити резолюцію міліції.
Станом на 19:30 мітингувальники, вишикувавшись у колони, пішли до будівлі обласного 

управління МВС.
«Чернігівщина: події і коментарі»

19 лютого 2014 року
(http://pik.cn.ua/8097/vechirne-viche-v-chernigovi-zibralo-blizko-dvoh-tisyach-cholovik-nardepi-ne-

priyihali/)

460. Вечірній пікет обласного управління МВС

Чернігівці ввечері 19 лютого після проведення віче на Красній площі попряму-
вали центральними вулицями міста до будівлі обласного управління МВС.

Мітингувальники рухалися колоною по проїжджій частині, тому рух транспорту було 
призупинено.

Близько двох тисяч осіб увечері 19 лютого підійшли до будівлі УМВС.
Мітингувальники скандували «Ганьба!» та «Зека – геть!», вимагали вийти начальника 

міліцій Олександра Михайлика.
Перед протестувальниками вишикувалося близько двадцяти міліціянтів у бронежилетах.
Михайлик вийшов до чернігівців, і ініціативна група від мітингувальників зачитала та 

передала начальнику міліції резолюцію, яку ухвалили перед цим на вічі.
У свою чергу Михайлик пообіцяв, що буде клопотати перед вищим керівництвом, щоб 

повернути підрозділ чернігівського «Беркуту» назад до Чернігова.
Михайлик повернувся до будівлі УМВС, але учасники мітингу не погоджуються розходи-

тися, вигукуючи «Стоїмо!». Активісти вимагали повернення «Беркута» негайно.
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За інформацією деяких керівників опозиції в Чернігові, у міліції нібито є наказ при спробі 
штурму стріляти на ураження.

Міліція здійснила «залякуючий маневр». На кілька секунд було увімкнено світло на вхо-
ді до управління МВС, щоб мітингувальники мали змогу побачити велику кількість міліції, 
що знаходиться за скляними дверима будівлі.

Крм того, працівники міліції знаходяться за залізними воротами у внутрішньому дворі 
будівлі УМВС.

20:10. Мітингувальники дають начальнику міліції Михайлику десять хвилин на підпи-
сання відповідного наказу про виведення чернігівського «Беркуту» з Києва. В іншому ви-
падку чернігівці обіцяють блокувати працівників міліції в їхньому приміщенні.

Люди вигукують: «Досить обіцяти, будем блокувати!».
Близько 20:15 у приміщення до Михайлика на перемовини пішла делегація з чотирьох 

осіб, серед яких громадський діяч Вадим Антошин та депутат обласної ради Сергій Журман.
Група переговорників повернулася від начальника міліції Михайлика і розказала про 

домовленість:
1.Траса Київ-Чернігів блокуватися не буде;
2.Жоден чернігівський міліціонер не буде відправлений до Києва;
3.Завтра, 20 лютого, Михайлик буде зв’язуватися з керівництвом, щоб чернігівський 

«Беркут» повернувся з Києва.
Водночас молоді люди у масках, які залишилися під будівлею УМВС, вимагали негайного 

підписання Михайликом наказу про повернення чернігівського «Беркуту».
Організатори мітингу, зокрема Вадим Антошин, Олег Русін та В’ячеслав Лебідь закли-

кали чернігівців йти від будівлі УМВС на Красну площу або додому. Але присутні кілька 
сотень мітингувальників відмовляються йти та залишаються під будівлею УМВС.

Станом на 21:00 під будівлею УМВС залишилося близько 150 людей, але всі потроху 
розходилися.

«Чернігівщина: події і коментарі»
19 лютого 2014 року
(http://pik.cn.ua/8098/vechirniy-piket-oblasnogo-upravlinnya-mvs/)

461. Ніжин: Помолилися, зачитали вірші
      і пройшли вулицями міста
Громада Ніжина зібралася на центральній площі міста 19 лютого, щоб вшану-

вати молитвами пам’ять загиблих у Києві та висловити свою позицію щодо подій, 
які відбуваються у країні. 

Зібрання почалось о 18:00. Люди, що підтягувалися, віталися гучним «Слава Україні!», 
у відповідь на яке обов’язково отримували не менш голосне «Героям слава!». 

Деякі з них роздавали свічки для молитви, інші – підпалювали імпровізаційні ліхтарики 
на підніжжі пам’ятника Леніну. Хтось просто спілкувався з однодумцями і чекав розвитку 
подій. Поступово тут зібралась чимала кількість людей. 

 
Молитва за Україну

Розпочали з виступу священнослужителів. Вони один за одним читали молитви, а після 
розмовляли з громадою висловлювали свої думки щодо ситуації, яку ми можемо спосте-
рігати сьогодні у своїх містах. Виступаючи, вони робили акцент на можливості кожного з 
нас впливати на розвиток подій у країні, але звертали увагу на необхідність бути небайду-
жими. Лунало чимало закликів не боятися висловлювати свою думку, не закривати очі на 
криваві події в Україні і не мовчати про це принаймні один з одним. 

«Нас не чують!»
«Проблема нашої влади полягає у тому, що вона не чує нас. Скільки ще повинно заги-

нути людей, щоб влада звернула увагу на позицію свого народу?» – з такими думками до  
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ніжинців звернувся один з представників духовенства. «Ніякі гроші та влада не гідні жодно-
го невинного життя», – зазначили вони. Пам’ять загиблих вшанували хвилиною мовчання. 

Після того, як усі духовні представники різних церковних конфесій висловилися, слово 
було надане безпосередньо учасникам мітингу. Їм було що сказати: хтось розказував про 
свій біль за український народ, хтось закликав до активних дій на їх підтримку Майдану. 
Зачитали вірш Василя Симоненка. У пам’ять врізалися дуже влучні слова одного із промов-
ців: «Ми довго сіяли те, що зараз пожинаємо – нашу байдужість».

Після закінчення усіх виступів присутні одразу ж підняли тему допомоги київському 
Майдану і один за одним висували свої ідеї щодо цього. Тут же на місці були обрані люди, 
які зберуть і передадуть київському Майдану кошти та ліки. Усі охочі мали можливість до-
бровільно зробити матеріальний внесок у цю справу.

Були і незгодні
Неподалік розмістилися представники «антимайдану». Час від часу зі сторони їх розта-

шування було чутно поодинокі виклики на зразок «Україна проти Майдану!» та «Майдан – 
геть!», на які ворожо обертались учасники мирного мітингу. Однак ні до яких зіткнень це 
не призвело – зібрання лишалось мирним до останньої хвилини. 

Йшли колоною поблизу парку Шевченка
 О 19:20 розпочався мирний марш вулицями міста Ніжина, на який після молитовного 

зібрання залишилася переважно молодь. Щойно розпочалася хода, з’явилась інформація 
про підхід «тітушок», яку люди миттєво розповсюдили між собою. Але вона не підтверди-
лася – руху маршу ніхто не перешкоджав. 

Майже безперестанно лунали патріотичні заклики. Більшість з них – не агресивні, які 
підхоплювались «на ура», але були і не дужі гуманні гасла. Останні частина людей від-
мовлялася викрикувати. Через погодні умови рух був не дуже зручним, але люди допома-
гали один одному – підсвічували дорогу кишеньковими ліхтариками, а хлопці допомагали 
дівчатам перестрибувати ями з водою, та підтримували їх, щоб не дати підсковзнутися на 
слизькій поверхні.

Мітингувальники рухались організованою колоною через центральну алею міста – від 
площі до вулиці Шевченка (кінцеву запинку зробили в районі «Великої Кишені»). Гасла та 
слова підтримки звучали не тільки із самої колони, а й з проїжджаючих повз неї машин. Де-
хто спостерігав за тим, що відбувалося, з вікон своїх квартир. Хода закінчилася приблизно 
о 20-ій годині. 

Наступне зібрання запланували на завтра о 18:00 на центральній площі. Запрошували 
знову приходити всіх присутніх сьогодні і просили їх передавати запрошення друзям. 

Вероніка ЛЯШЕНКО, 
слухачка зимової школи «Молодої просвіти» і сайту «Сіверщина»

«Високий Вал»
20 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228685.html)

462. Звернення прокурора Чернігівської області

Шановні чернігівці!

Звертаюся до вас у зв’язку із подіями, які сьогодні склалися в державі. У столиці та 
деяких містах України радикально налаштовані особи перейшли межі Закону. Відбулося 
збройне протистояння. Гинуть люди, захоплюються і знищуються адміністративні будівлі, є 
реальна загроза життю та здоров’ю мирних громадян.

Як прокурор області закликаю мешканців Чернігівщини зберігати громадянський поря-
док, мир та спокій і не піддаватися на провокації. Не порушуйте Закон.
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Будь-які заклики щодо нападів на правоохоронців, захоплення адміністративних буді-
вель, блокування роботи державних установ, перекриття доріг тощо є злочином, за який 
передбачено сувора кримінальна відповідальність.

Чернігівці вже зуміли показати всій Україні позитивний приклад вирішення політичного 
конфлікту виваженим мирним шляхом. Маю надію, що здоровий глузд, притаманний черні-
гівцям, переможе і в подальшому.

Органи прокуратури у своїх діях керуються виключно Законом.
Зокрема, 17 лютого прокуратурою області було виконано Закон України «Про усунення 

негативних наслідків та недопущення переслідування та покарання осіб з приводу подій, 
які мали місце під час проведення мирних зібрань» і закрито кримінальне провадження, 
розпочате за фактом спроби захоплення Чернігівської облдержадміністрації 25 січня.

Нагадую, що дія Закону не розповсюджується на злочини, скоєні після 2 лютого. Тому 
кожне правопорушення буде ретельно розслідувано, а усі ті, хто дозволить собі прояви 
радикалізму та екстремізму, будуть притягнуті до відповідальності.

Прокурор Чернігівської області Максим Говоруха
«Чернігівський монітор»

19 лютого 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19686)

463. Напад на офіс «Українського вибору» в Чернігові
19 лютого вночі було скоєно напад на офіс «Українського вибору» в м. Чернігові за 

адресою: проспект Перемоги, 139.
Уночі з 18 на 19 лютого невідомими у вікно офісу «Українського вибору» була кинута 

скляна пляшка із запальною сумішшю, відома під назвою «коктейль Молотова».
Було розбито вікно офісу, обгоріла стіна і віконна рама.
На щастя, запальна суміш не потрапила всередину офісу і ніхто з активістів не постраж-

дав. Це вже друга акція залякування в Чернігові, спрямована проти активістів «Українсько-
го вибору».

Як і під час першого нападу, на місце події прибув наряд міліції, який зафіксував факт 
нападу. Був складений протокол події, зібрані речові докази, ведеться слідство. На жаль, 
за першим фактом нападу винні не знайдені.

«Чернігівський монітор»
19 лютого 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19691)

20 лютого

464. Загальні збори депутатів облради о 16:15
Олександр Кодола, голова Чернігівської обласної в ВО «Батьківщина», на сво-

їй сторінці у мережі «Фейсбук» розповів про зустріч депутатів Чернігівської об-
ласної ради від опозиції з головою ради А. Мельником. 

О 16:15 в обласній раді відбудуться загальні збори депутатів облради, на якій ми про-
понуємо і чекаємо серйозні рішення.

Нещодавно обласна рада вже показала приклад усій країні. 
Сподіваємося на це і сьогодні.
Деталі згодом.

«Високий Вал»
20 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/ukraine/228695.html)
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465. Чернігівські олімпійці шоковані й сумують
      за загиблими
Національна збірна України, у складі якої на ХХII Олімпійських Зимових Іграх 

виступають і четверо чернігівців, шокована загибеллю людей.
«Ми шоковані подіями, що протягом останньої доби сталися в нашій країні. Удома у нас 

залишилися сім’ї, рідні, близькі, і нас не може не турбувати їхня доля, доля нашої Вітчиз-
ни», – йдеться у зверненні олімпійців від 19 лютого.

Спортсмени розділяють горе та глибоко сумують з приводу трагічних подій в Україні, які 
сталися 18 лютого.

На знак жалю та співчуття українська делегація на чолі з президентом НОК Сергієм 
Бубкою звернулася вчора до Міжнародного Олімпійського Комітету з проханням дозволити 
нашим спортсменам надіти чорні траурні пов’язки.

МОК з розумінням поставився до звернення, але відзначив, що відповідно до Олімпій-
ської хартії зробити це неможливо.

Нагадаю, ХХII Олімпійські Зимові Ігри відбуваються в російському місті-курорті Сочі. 
Вони стартували 6 лютого і триватимуть до 23 лютого.

Честь Чернігівщини у складі національної збірної України захищають четверо наших 
земляків: біатлоністи Андрій Дериземля, Артем Прима та Сергій Семенов, а також лижниця 
Марина Лісогор.

ЗВЕРНЕННЯ ОЛІМПІЙСЬКОЇ ЗБІРНОЇ УКРАЇНИ 
НА ХХІІ ЗИМОВИХ ОЛІМПІЙСЬКИХ ІГРАХ В СОЧІ

Зараз ми перебуваємо в Сочі на зимових Олімпійських іграх, де захищаємо честь нашої 
рідної України в змаганнях з найсильнішими спортсменами Планети.

Ми шоковані подіями, що протягом останньої доби сталися в нашій країні. Вдома у нас 
залишилися сім’ї, рідні, близькі, і нас не може не турбувати їхня доля, доля нашої Вітчизни.

Ми глибоко сумуємо і висловлюємо щиросердне співчуття з приводу загибелі наших 
співвітчизників.

Для нас, олімпійців України, основою життєвої позиції завжди були і залишаються олім-
пійські ідеали та цінності миру, єдності, добра та благополуччя, які об’єднують людей не-
залежно від віку, статі, раси, політичних або релігійних уподобань.

Закликаємо всіх до миру та взаємопорозуміння! Давайте зупинимось і розпочнемо діа-
лог, щоб почути один одного і не допустити подальшого кровопролиття!

Ми віримо в мудрість та єдність українського народу! Ми віримо, що всі разом зможемо 
зберегти мир і знайти вихід зі складного становища!

Знаходячись тут, у Сочі, ми докладатимемо всіх можливих зусиль задля того, щоб україн-
ський прапор майорів над олімпійським подіумом і на честь наших перемог лунав гімн України.

Володимир Лисенко
для «Чернігівщина: події і коментарі»

20 лютого 2014 року
(http://pik.cn.ua/8109/chernigivski-olimpiytsi-shokovani-y-sumuyut-za-zagiblimi/)

466. Владислав Атрошенко звернувся до чернігівців,
      влади та силовиків

Дорогі чернігівці!
У цей тривожний і навіть трагічний час для всієї України я наголошую на тому, що завж-

ди був, є і буду з народом України. 
Події з 30 листопада по сьогоднішній день я бачу наступним чином: мільйони українців 

призвела до такої реакції, яка була спершу 30 листопада, і яка була спричинена непідпи-
санням Президентом України договору про асоціацію з Євросоюзом, саме та держава, яка 
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була пронизана корупцією і була настільки нелояльна, нелюб’язна до громадянина, що 
сірник, запалений в цьому місці або в іншому – і мільйони людей були б на Майдані.

Достатньо було вищим державним керівникам у термін, наприклад, до 5 грудня вибачи-
тися перед громадянами, вжити заходів, не імітації, а заходів щодо розслідування винних 
у цих подіях (хто віддавав ці накази, на цей час відсторонити Міністра внутрішніх справ 
від займаної посади, щоби розслідування мало хоча би легітимний вигляд) і зробити якісь 
зрозумілі пояснення для громадян України щодо майбутнього зовнішньополітичного векто-
ру країни. І цього було би достатньо. І наступні протистояння, навіть якби вони були, – то 
була б уже інша історія.

Далі ішов час, я, як і десятки виважених і політиків, і громадян України, мільйони гро-
мадян України, сподівався на будь-яку зрозумілу реакцію вищих державних посадовців 
на ті події, які день за днем розгорталися. Але народу не давали жодних пояснень, далі 
була вулиця Грушевського і перші жертви. Ми чекали відповідної реакції вищих держав-
них посадовців і політичного врегулювання ситуації. Час ішов, і настало 18 лютого, коли 
були розстріляні десятки людей, десятки людей знищені. Сила застосовувалася абсолютно 
неадекватна ситуації: класифікувати події 18 лютого як екстремізм – це повне безглуздя і 
неадекватність. Мільйони українців не можна назвати екстремістами. 

На сьогоднішній день за тим станом, який я бачу як народний депутат України, якого ви 
обирали, ситуація вимагає від мене звернення до вищих державних посадовців Чернігів-
ської області. 

Шановний Мельник Анатолію Івановичу (Ви – голова обласної ради і людина, яку я по-
важаю), я вимагаю від Вас термінового скликання позачергової сесії обласної ради з голо-
сування резолюції щодо втрати легітимності державної влади в Україні.

Шановний голово обласної адміністрації Володимире Миколайовичу Хоменко (Ви знаєте 
моє ставлення до Вас як до розумної, виваженої і адекватної людини), я прошу Вас зро-
зуміти, що сьогодні ставлення більшості людей до Вас і до того приміщення, в якому Ви 
працюєте, як до уособлення тієї держави, яка вивела мільйони людей по всій Україні. Я 
звертаюся до Вас: напишіть заяву про своє звільнення, унеможливте сутички і кров. 

Я звертаюся до очільника УМВС у Чернігівській області пана Михайлика Олександра 
Григоровича. Я особисто вважаю Вас фаховим, адекватним, розумним, зваженим керівни-
ком. Прошу і закликаю Вас за будь-яких обставин не вживати сили до громадян і пам’ятати 
присягу на вірність народу України, яку Ви давали. Я прошу, за необхідності, допустити в 
приміщення обласного управління Міністерства внутрішніх справ, міського управління вну-
трішніх справ громадських представників задля унеможливлення сутичок і кровопролиття. 
А також прошу Вас відкликати всіх своїх підлеглих, які з будь-яких причин знаходяться в 
будь-яких напрямках у відрядженнях. 

Шановний Довженко Олександре Івановичу, очільнику СБУ в Чернігівській області, я 
звертаюся до Вас як до людини, яку особисто знаю як зваженого, розумного, фахового 
керівника. Класифікувати нинішні події так, як це робив ваш керівник (як екстремізм в 
Україні), – це безглуздя. Я повторюю і наголошую на цьому. Хай далі класифікують ці події 
історики. На сьогоднішній день я вимагаю від Вас тих заходів і тих дій, які унеможливлять 
за будь-яких обставин загибель людей, пролиття крові. За необхідності допустіть у ваше 
приміщення представників громадськості для того, щоб вони могли здійснювати контроль 
за пересуванням ваших підлеглих, і відкличте своїх підлеглих з відряджень. 

Я їхав у Чернігів, щоби зробити це звернення, і по дорозі зателефонував комбригу тан-
кової бригади в Гончарівському (це дуже поважна і шанована мною людина, фаховий ке-
рівник). Я з таким самим проханням звернувся до нього. Я знаю, що він полковник, який 
давно заслуговує на звання генерала, і він запевнив мене, що не будуть задіяні Збройні 
сили проти народу України. 

Також я звертаюся до керівництва частин Збройних сил України, які розташовані в Чер-
нігові й області. Шановні керівники, я не всіх вас знаю особисто, але прохання те саме: 
не застосовуйте силу проти власного народу. Ви присягали на вірність народу України, а 
не окремій особі. За будь-яких обставин вживайте тих заходів, які унеможливлять крово-
пролиття. Відкличте військовослужбовців (особливо – керівники внутрішніх військ), які не 
підпорядковані очільнику УМВС області. У вас є вже перші загиблі, і це – мої знайомі, на 
жаль. Відкличте своїх підлеглих з усіх відряджень.
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Я на постійному зв’язку з дуже багатьма впливовими народними депутатами. Сьогодні 
ми маємо зібратися в стінах Верховної Ради, щоб прийняти політико-правове рішення або 
обговорити процедуру його прийняття, наприклад, завтра для повернення України до пар-
ламентсько-президентської моделі, щоб уся влада не належала виключно одній людині. 

Далі необхідно сформувати технічний уряд, переформатувати склад Центральної вибор-
чої комісії і йти на перевибори Президента України і Верховної Ради. Я вважаю, це єдиний 
можливий на сьогодні легітимний шлях, який припинить громадянську війну, пролиття кро-
ві. І зроблю для цього усе від мене залежне, щоб унеможливити подальші людські смерті. 

«Високий Вал»
20 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228698.html)

467. Міліція поїхала з Чернігівської ОДА додому?

Під обід сьогодні з двору Чернігівської обласної державної адміністрації виїха-
ли два автобуси з міліціонерами. Про це повідомив уповноважений координатор 
ради «Майдану» Олександр Бондарев.

«Заступник начальника міської міліції, – каже Олександр Бондарев, – запевнив мене, 
що міліціонери повертаються до своїх районів, у свої райвідділи». 

Кілька тижнів обласна адміністрація перебуває у самооблозі: зашиті металевими пласти-
нами вікна першого поверху, заклеєні скотчем навхрест всі інші вікна, всередині приміщення 
і в дворі перебувають десятки міліціонерів, які перетворили ОДА у смердючий будинок. 

До речі, будинок ОДА є комунальною власністю громади області і обласна рада має зму-
сити голову ОДА Володимира Хоменка відповісти за плюндрування народного добра.

«Сіверщина»
20 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/milicija_pojikhala_z_chernigivskoji_oda_dodomu/2014-02-20-14040)

468. Корюківка вимагає відставити районну адміністрацію

– У Корюківці щойно відбулося народне віче та панахида за загиблими, – пові-
домляє громадський активіст Сергій Милейко.

До монумента загиблим корюківчанам прийшли понад 100 мешканців міста. Панахиду 
відслужив священик УПЦ Київського патріархату отець Тарас Баїк. 

Прийнято звернення до міської та районної рад з вимогою негайного скликання поза-
чергових сесій для висловлення недовіри райадміністрації, підтримки Євромайдану та ви-
ходу депутатів з Партії регіонів!

«Сіверщина»
20 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/korjukivka_vimagae_vidstaviti_rajonnu_administraci

ju/2014-02-20-14043)

469. Ніжинці відсторонили секретаря міськради
      і заблокували літаки
Сьогодні в Ніжині пройшов великий мітинг. Близько 1 тисячі людей зібралося 

на площі; ще близько 500 увійшли до міськради на надзвичайну сесію.
Вимоги: рада повинна засудити застосування сили владою; саморозпуск фракції ПР; 

в.о. міського голови Кірсанов О.В., очільник ПР в Ніжині, повинен або вийти з партії, або 
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скласти повноваження; силовики Ніжина повинні дати письмове зобов’язання не викону-
вати злочинних наказів.

Рада відсторонила Кірсанова, який не погодився вийти з ПР. Зараз ідуть вибори нового 
секретаря ради.

Військова частина МНС у Ніжині отримала наказ виділити два літаки по маршруту на 
південний схід начебто для транспортування якихось підрозділів на Київ. Люди заблоку-
вали літаки на аеродромі. Командир частини поклявся, що не виконає злочинного наказу. 
Складає враження порядної людини.

«Сіверщина»
20 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/nizhinci_vidstoronili_sekretarja_miskradi_i_zablokuvali_

litaki/2014-02-20-14044)

470. Чернігівська опозиція вимагає, щоб Хоменко пішов
      у відставку, а його замінив голова облради Мельник

З 16:15 20 лютого в Чернігівській обласній раді відбувається круглий стіл, на 
якому опозиційні депутати пропонують звільнити голову Чернігівської ОДА Воло-
димира Хоменка.

Владу на Чернігівщині пропонують очолити голові Чернігівської обласної ради Анатолію 
Мельнику (теж члену Партії регіонів) як голові представницької гілки влади.

Як повідомляє журналіст «ПіК», на заході присутні близько 20 депутатів облради та 
громадські діячі.

Вони чекають на прибуття очільників силових відомств Чернігівщини: міліції – Олексан-
дра Михайлика, СБУ – Олександра Довженка та прокуратури – Валерія Говорухи.

«Чернiгiвщина: події і коментарі»
20 лютого 2014 року
(http://pik.cn.ua/print/8125/)

471. Розпочалося традиційне вечірнє віче на Красній площі

Розпочалося традиційне вечірнє віче на Красній площі біля барикад Євромай-
дану.

На вічі сьогодні, 20 лютого, були присутні близько двох тисяч осіб.
Обіцяні народні депутати не приїхали, оскільки вони задіяні у Верховній Раді.
Перед присутніми виступив голова фракції ВО «Батьківщина» в обласній раді Олександр 

Кодола. Він повідомив, що голова Чернігівської обласної ради Анатолій Мельник заявив 
про вихід з Партії регіонів під час круглого столу.

Також Кодола оголосив вимоги чернігівської опозиції, а саме:
1.Відставка Президента та позачергові вибори уряду та Президента;
2.Відставка голови Чернігівської облдержадміністрації Володимира Хоменка та його за-

ступників;
3.Відкликати всіх чернігівських міліціонерів з Києва.
На мітингу колишній начальник міліції Едуард Альохін, який нині очолює сомооборону 

чернігівського Євромайдану, заявив про те, що дає пів години керівнику чернігівської мі-
ліції Олександру Михайлику, щоб той прийшов на мітинг і публічно присягнув чернігівцям.

Якщо ж Михайлик не з’явиться за пів години, Альохін закликає людей йти до управлян-
ня МВС.

Михайлик так і не прийшов на мітинг до протестувальників.
Тому зараз, о 19:45, мітингувальники формують колони та вирушають до головного 

управління МВС у Чернігівській області.
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Після оголошення про ходу до обласної міліції на сцену вийшов свободівець Володимир 
Поліщук. Він заявив, що зараз у будинку УМВС дуже багато міліціянтів зі зброєю і, наскіль-
ки йому відомо, на мітингу також присутні озброєні люди.

Поліщук закликав не йти до управління міліції.
Натомість Володимир Поліщук зачитав резолюцію звернення до голови адміністрації Во-

лодимира Хоменка.
Після прочитання резолюції Поліщук закликав людей заходити до державної обласної 

адміністрації.
Володимир Поліщук заявив, що поки лише він та двадцять осіб будуть заходити до бу-

дівлі ОДА.
«Чернігівщина: події і коментарі»

20 лютого 2014 року
(http://pik.cn.ua/8130/rozpochalosya-traditsiyne-vechirne-viche-na-krasniy-ploshchi/)

472. Ультиматум владі в Чернігові 

Віче поставило ультиматум керівникам міста та області виступити на мітингу в 
Чернігові до 19:30. 

Інакше віче ухвалить рішення про свої подальші дії з цією владою. 
Промовці вимагають від міської та обласної рад відректися від дій Президента, з вини 

якого в Україні вбивають уже сотні людей.
«Високий Вал»

20 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228703.html)

473. «Відставка!» – Хоменку і Стрільцю

Сьогоднішній вечірній мітинг у Чернігові поставив вимогу відставки голови об-
ласної державної адміністрації (він же і голова обласної організації Партії регіо-
нів) Володимира Хоменка та його першого заступника, організатора провокації 
під ОДА Миколи Стрільця.

Таку вимогу озвучив з трибуни Майдану депутат обласної ради Олександр Кодола. Мі-
тинг підтримав його скандуванням «Від-став-ка!». Під стінами потемнілої ОДА, із зашитими 
вікнами, порожніми кабінетами, вигуки лунали ефектно. 

«Що це за влада, що ховається від народу?!» – питав Олександр Кодола. Він також до-
дав, що сьогодні вимоги відставки Хоменка, Стрільця і міського голови Олександра Соко-
лова озвучені депутатами від опозиції на зустрічі з головою обласної ради.

 «Сіверщина»
20 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/vidstavka_khomenku_i_strilcju/2014-02-20-14041)

474. Голова Чернігівської обласної ради вийшов
      з Партії регіонів

Сьогодні стало відомо, що після кривавих подій у Києві, за якими стоїть прав-
ляча більшість Партії регоінів та комуністів, вийшов з ПР голова Чернігівської 
обласної ради Анатолій Мельник.

Інформація про це озвучена на чернігівському Майдані сьогодні ввечері. 
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Раніше, під час передостанньої сесії обласної ради, лідер опозиції в облраді Олександр 
Кодола пропонував Анатолію Мельнику та іншим регіоналам вийти з ПР, щоб не брати на 
себе злодіяння режиму Януковича. Але той відмовився.

Тепер же депутати від опозиції запропонували голові обласної ради очолити обласну 
владу, усунувши від влади ставленика Януковича Володимира Хоменка та його першого 
заступника, голову фракції ПР в обласній раді Миколу Стрільця.

«Сіверщина»
20 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/golova_chernigivskoji_oblasnoji_radi_vijshov_z_partiji_

regioniv/2014-02-20-14042)

475. Олександр Кодола озвучив вимоги до чернігівської 
      влади
20 лютого на вечірньому народному вічі були озвучені вимоги обласного штабу націо-

нального спротиву.
Їх повідомив заступник голови обласної організації ВО «Батьківщина» Олександр Кодола.
Першою вимогою є зібрання позачергової сесії обласної ради на 21 лютого 2014 року. 

На цій сесії має бути прийняте звернення обласної ради.
Також були озвучені вимоги повернути міліцію до Чернігова та забезпечити нормальне 

функціонування фінансових установ області та підприємтсв.
Також Олександр Кодола повідомив про те, що голова Чернігівської обласної ради Ана-

толій Мельник написав заяву про вихід з Партії регіонів.
«Чернігівський монітор»

20 лютого 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19720)

476. Депутати міськради Чернігова хочуть розібратися
      з Януковичем
Депутатська група Чернігівської міської ради «Рідне місто» звертається до 

міського голови Олександра Соколова із вимогою скликати позачергову сесію. 
Ініціатива депутатів передбачає проведення позачергової сесії із наступним порядком 

денним: 
1. Про визнання Януковича В.Ф. нелегітимним Президентом України.
2. Про звернення депутатів Чернігівської міської ради до Верховної Ради України щодо ого-

лошення дострокових виборів Президента України та саморозпуску Верховної ради України.
Депутати пропонують скликати сесію о 14:00 21 лютого. Починаючи із 8:30 до 9:30 

ранку, ініціативна група чекатиме своїх колег для підписання відповідного звернення в 
приміщенні міської ради.

«Високий Вал»
20 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228707.html)

477. Ніжинські депутати та громада міста обрали
      нового керівника міста
Новопризначеним секретарем Ніжинської міської ради став депутат міськради Анатолій 

Лінник.
20 лютого на позачерговій сесії, яку скликали за вимогою громади Ніжина, депутати 

обрали нового секретаря.
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До сесійної зали прийшло більше сотні небайдужих жителів міста, і кілька сотень людей 
стояли під будівлею міськвиконкому, бо не змогли всі вміститися в залі. Вони вимагали від 
ніжинських депутатів-регіоналів, щоб ті вийшли зі складу ПР. Вимагали це і від секретаря 
міськради Олега Кірсанова. Але Олег Володимирович не захотів прощатися з партквитком.

Представники громади були не проти, щоб Кірсанов лишився секретарем, але за умови, 
що він позбудеться членства в партії. Олег Володимирович зробив свій вибір – залишився 
в партії.

Депутати запропонували одразу кандидатуру Олега Баранкова, бо той є заступником 
міського голови. Але громада не погодилася з цією кандидатурою, бо вони впевнені, що 
членам партії «Батьківщина» довіряти не можна. Натомість у громади була своя кандида-
тура, й вона запропонувала обрати секретарем міськради Анатолія Лінника.

Люди, котрі були присутні на сесійному засіданні, заблокували вихід із зали й сказали, 
що жодного депутата не випустять, доки вони не оберуть секретаря міськради.

Депутати обрали лічильну группу, й вона відправилася готувати списки депутатів і бю-
летені для таємного голосування.

Процедура підготовки до виборів доволі затяглася. Люди були знервовані. Час від часу 
приносили воду. Депутатів не випускали з зали зовсім нікуди. Казали, що триматимуть їх в 
«облозі» до того часу, доки вони не оберуть людину, яка буде керувати містом.

Після підготовки бюлетенів депутати розпочали голосування. Бюлетенів заготовили со-
рок штук. У бюлетені була лише одна кандидатура, три графи: «за», «проти» та «утримав-
ся», а також прізвища членів лічильної комісії.

Депутати під суворим контролем отримували бюлетені та голосували в таємній кімнаті.
«За» проголосувало двадцять двоє депутатів. Цих голосів не вистачило для затверджен-

ня на посаду, адже необхідно для прийняття будь-якого рішення щонайменше двадцять 
шість голосів.

Громадян міста, які були в цей час на засіданні, результат депутатського голосування 
не влаштував. Вони почали говорити й про розпуск міської ради й про те, що депутати по-
винні ще один раз проголосувати за Анатолія Валерійовича.

Але депутати сказали, що так буде не законно. Й запропонували ще дві кандидатури – 
Валерія Салогуба та Володимира Боровика. Та вони відмовилися від такої почесної посади.

Люди висловлювали своє обурення, тупотіли ногами й кричали «Ганьба!» депутатам 
міськради, що вони бачать на цій посаді лише Лінника. Вимагали повторного й відкритого 
голосування. Депутати виправдовувались і казали, що таке голосування буде незаконним. 
Натомість жителі міста кричали, що вони не дозволять нікому оскаржити це рішення, бо 
це рішення не лише депутатів, а й громади міста. «Хай тільки хтось спробує оскаржити це 
рішення, то ми його за вухо виведемо. Ми вас обирали й маємо право вимагати», – гово-
рили ніжинці.

Юрій Коростиленко зробив спробу вирватися з зали, але ці його намагання успіхом не 
увінчалися. Жінки та чоловіки, які стояли біля входу, його просто не пропустили.

Ті депутати, які були розумнішими, тихенько, виявивши в роздягальні запасний вихід, 
вийшли з приміщення міськвиконкому.

Депутати погодились і проголосували відкрито, шляхом підняття рук. Цього разу голосів 
вистачило – двадцять сім. Проти проголосувало лише двоє депутатів. 

Люди аплодували стоячи й вітали новопризначеного секретаря міської ради.
Опісля більшістю депутатських голосів Олега Кірсанова вивели зі складу виконкому, а 

Анатолія Лінника навпаки ввели. А також проголосували за рішення направити звернення 
до Президента, в якому йшлося про те, що Янукович, вчиняючи протиправні дії, замазав 
руки по лікоть людською кров’ю.

Після голосування по всіх питаннях позачергової сесії майже всі, хто був присутнім на 
засіданні, разом заспівали гімн України та з вигуками «Слава Україні! Героям Слава!» і 
«Україна понад ус!е» покинули велику залу міськвиконкому.

«Уезные новости»
«Чернігівський монітор»

21 лютого 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19740)
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478. Прилучани вимагають миру
Активісти місцевого Майдану в Прилуках, що на Чернігівщині, 20 лютого за-

кликали очільника міста та депутатів скликати позачергову сесію. 
Також громада звернулася до силових структур міста з вимогою стояти на сторожі суве-

ренітету держави, законних прав і свобод громадян та забезпечити спокій і правопорядок 
у місті Прилуки та Прилуцькому районі. 

Повідомляє пресслужба Чернігівської обласної організації ВО «Свобода».
Громадяни міста на вечірньому вічі вимагали скликати відкриту екстрену сесію, на якій 

планували прийняти наступні рішення:
1) засудити дії силовиків в місті Києві, не допустити подібного сценарію в місті Прилуки;
2) засудити бездіяльність, яка призводить до людських жертв, прояву сепаратизму та 

ескалації конфлікту в державі; розформувати провладну більшість, що сформована в При-
луцькій міській раді на підтримку дій Януковича в особі членів Партії регіонів, партій соціа-
лістів та комуністів;

3) закликати всіх депутатів міської ради та міського голову використати свої важелі 
впливу та звернутися до правоохоронних органів з вимогою не допустити провокацій в 
місті та появи «тітушок» і дотримуватися громадського спокою та правопорядку в місті;

4) засудити бездіяльність Верховної Ради, обласної ради та депутатів усіх рівнів, які своєю 
позицією підтримують справжній терор і провокації чинної влади та сепаратизм в Україні.

Присутні заступник та секретар міського голови прийняли заяву та завірили присутніх 
у негайности її виконання.

Недаремно активісти вимагали від силових структур міста максимально стояти на сторо-
жі законних прав і свобод громадян, забезпечувати спокій і правопорядок в суспільстві та 
конкретно в місті Прилуки і Прилуцькому районі. Адже під час проведення віча прилучани 
повідомили про два автобуси з донецькими номерами. На момент прибуття містян і мілі-
ціянтів у транспорті перебували лише водії. Останні так і не пояснили, чому в транспорті 
перебувала велика кількість биток та палиць.

Громадяни організовують патрулювання в місті та вимагають від міліціянтів знайти «ті-
тушок», які все ще можуть перебувати в місті.

«Високий Вал»
21 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228728.html)

479. Чернігівські фани розбили двері в офіс Партії регіонів
      у Чернігові

Чернігівські фанати зламали двері в офісі Партії регіонів на вулиці Київська 
близько 20:55 і зайшли в споруду. Однак не побачили на кабінетах табличок.

Фани обійшли другий поверх і, не побачивши офісу партії, покинули приміщення.
А все почалося після того, як кервіники протестувальників спочатку побували в примі-

щенні облдержадмінстрації:
«Високий Вал»

20 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228705.html)

480. Чернігівці понесли резолюцію по Хоменку,
      а той … у відпустці

Увечері, 20 лютого, в Чернігові по звершенню кількатисячного віча на Красній 
площі свободівець Володими Поліщук та кілька учасників мітингу без перешкод 
зайшли до приміщення обласної державної адміністрації, щоб вручити резолю-
цію мітингу голові ОДА Володимиру Хоменку.
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У приймальні голови адміністрації заявили, що Хоменка немає і зв’язку з ним також 
нема.

Поліщук та ініціативна група від мітингувальників сказали, що будуть знаходитись у 
приміщенні ОДА, допоки Хоменко не з’явиться і вони особисто в руки не передадуть йому 
резолюцію.

У приміщенні адміністрації лише кілька десятків працівників міліції.
До Поліщука та інших мітингувальників прийшов перший заступник Хоменка Микола 

Стрілець.
Він розказав, що Хоменко зараз у 10-денній відпустці за власний рахунок.
Також Стрілець заявив, що завтра збирається позачергова сесія обласної ради.
Близько десяти осіб будуть сьогодні вночі чергувати у приміщенні ОДА. Троє з них – у 

масках.
«Чернігівщина: події і коментарі»

20 лютого 2014 року
(http://pik.cn.ua/8132/chernigivtsi-ponesli-rezolyutsiyu-do-homenka-a-vin-u-vidpusttsi/)

481. Чернігівські футбольні фани розгромили
       офіс комуністів
Сьогодні вночі фани чернігівської команди «Десна» розгромили офіс Комуніс-

тичної партії.
Оскільки двері не піддалися, вони виламали ґрати і залізли всередину. Броньований 

офіс комуністів не встояв.
У двір винесли прапори кривавого комуністичного кольору, документи і спалили їх. 

Також викинули бюст фюрера комуністів Леніна, який оголосив війну проти Української 
Народньої Республіки свого часу.

Учора народні депутати-комуністи відмовилися прийти на засідання Верховної Ради, 
благословляючи таким чином подальші вбивства українців у центрі столиці. Комуністична 
партія є правлячою разом з Партією регіонів. 

Перед тим фани розбили вікна в офісі Партії регіонів, але там не виявилося навіть таб-
личок: партія влади заховалася.

«Сіверщина»
21 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/chernigivski_fanit_futbolu_rozgromili_ofis_kompartiji/2014-02-21-14045)

482. Відкрито кримінальне провадження через розгром 
      офісів партій у Чернігові
Близько 200 осіб учора, 20 лютого, громили офіси Чернігівської міської органі-

зації Партії регіонів, обласної і міських організацій компартії в Чернігові. Відкрито 
кримінальне провадження. 

Спочатку радикально настроєні протестувальники близько 20:50 розбили двері й про-
никнули всередину в офіс ПР по вул. Київській, 14-А (комунальне підприємство «Дільниця 
з контролю за благоустроєм міста»).

Вони не знайшли кабінетів з табличками партії й покинули будинок.
Потім по дорозі протестувальники побили співробітника міліції в цивільній формі, що 

знімав ходу на відеокамеру, і здали його керівникам чернігівського Майдану.
Протестувальники штурмували близько 22:00 офіс обласної й міської організацій Кому-

ністичної партії по вул. Воровського, 20.
Вони не змогли проникнути через броньовані двері, зламали ґрати на вікнах і пробра-

лися всередину.



304

Протестувальники винесли на вулицю майно партії, портрети й погруддя Володимира 
Леніна, Йосипа Сталіна, червоні прапори й транспаранти та спалили їх.

Потім загасили вогонь із вогнегасника.
Начальник Чернігівського міського відділу Міністерства внутрішніх справ у Чернігівській 

області Вадим Парфеньев повідомив «Високому Валу», що міліція виїжджала на місце подій 
до офісів ПР і КПУ.

«Слідчо-оперативна група задокументувала події», – сказав він.
За фактом ушкодження офісів і майна міліція відкрила кримінальне провадження згідно 

з ч.1 ст.194 (навмисне ушкодження майна) Кримінального кодексу. 
Як повідомляв «Високий Вал», перед погромом партійних офісів близько 3 тисяч осіб з 

18:00 до 20:00 мітингували проти дій влади 20 лютого на Красній площі напроти будинку 
обласної державної адміністрації в Чернігові.

«Високий Вал»
21 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/crime/adventure/228719.html)

21 лютого

483. Знесення Леніна в Чернігові як мишоловка для влади

Люблю я пам’ятник Леніну в Чернігові. Він показує стан політичної свідомості 
громадян нашого міста. 

Одні кажуть, що він не заважає, хай стоїть, це наші історія. Інші – знести, бо Ленін не 
має жодного відношення до України і нічого доброго їй не зробив. 

Мені слушні обидві ці позиції. І я їх би звів в одне рішення.
Особисто мені щоранку подобалося оглядати Ілліча: чи ніхто його не обписав, не обма-

лював? Скільки міліціонерів його охороняє сьогодні? Як діти катаються біля постаменту? 
Які слова написали на ньому? 

Майже як у «Дванадцяти стільцях»:«Когда поднялась луна и ее мятный свет озарил 
миниатюрный бюстик Жуковского, на медной его спине можно было ясно разобрать напи-
санное мелом краткое ругательство.

Впервые подобная надпись появилась на бюстике 15 июня 1897 года в ночь, наступившую 
непосредственно после открытия памятника. И как представители полиции, а впоследствии 
милиции ни старались, хулительная надпись аккуратно возобновлялась каждый день».

Це говорить про те, що Чернігів, як і більшість міст, за століття ніяк не змінився. І нелю-
бов до памяттників і символів у нас у крові.

Хоча пригадуєте президентський Указ № 423/2009 «Про додаткові заходи щодо увічнен-
ня пам’яті жертв Голодомору 1932-1933 років в Україні». Документ чинний і є обов’язковим 
до виконання органами влади. У ньому, зокрема, місцевим державним адміністраціям до-
ручено вжити в установленому порядку додаткових заходів щодо демонтажу пам’ятників і 
пам’ятних знаків, присвячених особам, причетним до організації та здійснення голодоморів 
і політичних репресій в Україні.

Але багато років його не виконували. Хоча він по суті є легітимним шляхом до перене-
сення пам’ятника в Чернігові.

Мишоловка для влади

А тепер я підійшов до пропозиції. Звичайно, я розумію, що знести пам’ятник, як у Киє-
ві, – це найпростіше рішення, і його здійснити як фукнути на два пальці в сьогоднішніх 
«революційних умовах». 

Це буде як погром церков і скидання дзвонів після революції 1917 року. Такий спосіб 
називається варварство або вандалізм. Це спосіб дешевий: підігнали кран або машину, 
смикнули, розбили, вивезли сміття.



305

Є й інший. Депутати міської ради на чолі з мером Олександром Соколовим, може, ке-
руючись Указом Президента (хоч це був і Ющенко), ухвалюють рішення про перенесення 
пам’ятника на територію військово-історичного музею.

Адже ми з вами говорили: Ленін – наша історія. Він причетний до військової інтервенції 
в Україну у 1918 році. 

Хай би там і стояв! І комуністи задоволені: будуть носити квіти до цього пам’ятника ілю-
зій, а не будуть нав’язувати його усьому місту!

І головне – всі задоволені будуть: цивілізовано! Хай кожен молиться своєму богу. У нас 
же свобода совісті.

У чому одна з переваг цього проєкту: міські депутати і влада можуть негайно показати 
свій крок назустріч революції, лояльність і цивілізоване ставлення до історії лівих – кому-
ністів, соціалістів.

Правда, постамент Іллічу там не підійде. Він стане згодом на бетон біля будинку офіце-
рів. Але зараз – зняти його і хай там полежить, відпочине під охороною військових. Поки 
заллють бетонний майданчик. А поки Леніна охороняли б там, у військовій частині.

Що думаєте, браття?
 Владислав САВЕНОК

«Високий Вал»
21 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228735.html)

484. Штаб спротиву обіцяє зайняти облраду в разі відмови 
      проводити сесію
Щойно «Високий Вал» отримав заяву обласного штабу національного спротиву. 
«У зв’язку з тим, що керівництво Чернігівської облради фактично зриває скликання 

позачергової сесії Чернігівський обласний штаб національного спротиву заявляє, що у ви-
падку ігнорування вимог про скликання позачергової сесії приміщення обласної ради буде 
зайняте мітингувальниками. Таким чином людям доведеться змушувати депутатів викону-
вати свої обов’язки».

На цю годину керівництво облради повідомило про готовність прибути на сесію 38 де-
путатів.

Обласний штаб закликає керівництво ради скликати сесію не пізніше завтрашнього дня, 
суботи, 22 лютого.

«Високий Вал»
21 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228721.html)

485. Штаб спротиву заявляє СБУ: зупиніть сепаратистів!
Завтра в Харкові під орудою неадекватних діячів Добкіна та Кернеса, які вже 

відзначилися створенням так званого «Українського фронту», планується прове-
дення сепаратистського з’їзду депутатів рад усіх рівнів. У минулому зібранні взя-
ли участь, зокрема, депутати Чернігівської міської ради від Партії регіонів Людми-
ла Скоробагатько та Світлана Фьодорова.

Ми вже маємо в незалежній Україні сумний досвід створення ПіСУАРу – Південно- Схід-
ної республіки. До речі, не зайве нагадати і сумну долю ініціатора цього сепаратистського 
утворення Євгена Кушнарьова.

Проте шкода, що Служба безпеки України тоді так і не вжила ефективних заходів для 
покарання інших ініціаторів цього антиконституційного утворення.

Схоже, що відсутність покарання за посягання на територіальну цілісність України 
породжує нові спроби розколу України.
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Тому обласний штаб національного спротиву вимагає від начальника управління СБУ в 
Чернігівській області Олександра Довженка вжити всіх необхідних заходів для запобігання 
участі чернігівських депутатів у спробі сепаратизму та посяганні на територіальну ціліс-
ність України. 

Пресслужба обласного штабу національного спротиву
«Сіверщина»

21 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/shtab_sprotivu_zajavljae_sbu_zupinit_separatistiv/2014-02-21-14056)

486. Атрошенко: «Вимагаю терміново скликати
     сесії депутатів всіх рівнів»

Перебуваючи у Верховній Раді України опівдні 21 лютого, народний депутат 
Владислав Атрошенко телефоном звернувся до депутатів усіх рівнів Чернігівської 
області.

Як громадянин, як людина, як народний депутат України, якого не призначали, а обрала 
громада, звертаюся до депутатів усіх рівнів Чернігівської області, в першу чергу до голови 
обласної ради, до голови міста пана Соколова з вимогою терміново, негайно скликати сесії 
депутатів усіх рівнів із розглядом і винесенням резолюції щодо наступних питань:

Перше: висловлення жалоби за загиблими людьми, які здобували майбутнє нашої нації, 
наших дітей, майбутнє України. І хай партійним консенсусом буде та жалоба за загиблими 
з обох сторін, і, взагалі, партійності у цих питаннях не повинно існувати.

Друге:18-го лютого цього року влада дала команду видати скорострільну автоматичну 
зброю і застосувати її проти власного народу. Обов’язок влади – захищати свій народ, а не 
розстрілювати його. Після цих дій (а це було офіційно, ці команди ми бачили на екранах 
телевізорів) влада втратила і де-факто і де-юре свою легітимність. Я прошу і вимагаю на 
сесіях усіх рівнів визнати втрату легітимності чинної державної влади України.

Наступне, і це, очевидно, виходить із попереднього питання. Абсолютно очевидною є 
неприпустимість у подальшому концентрації надвеликої влади в одних руках і необхідність 
переходу до парламентсько-президентської республіки. Технічно це можливо шляхом го-
лосування у Верховній Раді України повернення до Конституції 2004-го року. Це те пи-
тання, яке поряд з іншими питаннями припинить кровопролиття і громадянську війну, на 
порозі якої ми фактично стоїмо декілька днів.

Це ті головні питання, які я прошу і вимагаю розглянути на сесіях рад усіх рівнів. І про-
шу керівників не перехитрити самих себе – вас обирали люди. Забудьте зараз про те, що 
ви протиправно і протиприродно підкоряєтеся виконавчій владі. Ви представляєте народ 
України, і ви мусите реагувати терміново і негайно на ті надзвичайно серйозні події, які 
відбувались останнього місяця і, зокрема, останні декілька днів.

Дякую за увагу і сподіваюся на ваше розуміння важливості й необхідності термінових 
дій, про які я кажу.

За повідомленням пресслужби народного депутата України 
Владислава Атрошенка

«Високий Вал»
21 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228730.html)

487. Олександр Соколов вийшов з Партії регіонів і закликав 
     до спокою і порозуміння в Чернігові

Чернігівський міський голова Олександр Соколов закликав чернігівців, незалежно від 
їх політичних поглядів та переконань, зберігати спокій у місті. Про це він сказав під час 
зборів депутатів Чернігівської міської ради.
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За словами О.Соколова, вибори приходять і йдуть, а місто прожило вже понад 1300 ро-
ків, тому сьогодні стоїть завдання не допустити розбрату і ворожнечі, яка часом надходить 
ззовні.

«Найбільша цінність – людське життя. Ніколи не хочу, щоб у мирній країні піднімали 
стволи один проти одного. Хто не стріляв, той не зрозуміє», – наголосив О. Соколов, учас-
ник бойових дій в Афганістані.

Також міський голова підкреслив, що виконавчий комітет і він особисто робитимуть усе 
необхідне для забезпечення нормальної життєдіяльності Чернігова: безперебійної роботи 
транспорту, торгівельних закладів, установ освіти та охорони здоров’я. До речі, депутати 
не підтримали поки що створення антикризового центру в місті.

Основною метою зборів стало узгодження тексту звернення до парламенту України з 
вимогою призупинення кровопролиття, оголосити дострокові вибори Президента України 
та Верховної Ради України, сформувати дієздатний уряд. Дискусія між депутатами тривала 
упродовж майже двох годин. Зараз текст звернення роздано для підпису депутатам. Місь-
кий голова пообіцяв одразу підписати і направити документ у Верховну Раду України.

Спілкуючись із журналістами, О. Соколов повідомив, що прийняв рішення залишити 
лави Партії регіонів.

«Щоб був мир і спокій, злагода і взаєморозуміння у нашій громаді, я прийняв рішення 
вийти з рядів Партії регіонів», – сказав міський голова.

Він пояснив, що ніколи інтереси партії не можуть бути вище інтересів міста і його меш-
канців.

«Головна партія – це партія чернігівців», – наголосив міський голова.
«Чернігівський монітор»

21 лютого 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19746)

488. 21 лютого в обласній раді відбулося чергове зібрання 
      депутатів обласної ради та громадських активістів,
      що представляють різні політичні сили

Сторони обговорили суспільно-політичну ситуацію в Україні. У ході дискусії було консо-
лідовано підтримано ідею про скликання позачергової сесії обласної ради. 

Враховуючи стислі часові терміни, в які об’єктивно неможливо негайно зібрати депута-
тів, було вирішено скликати пленарне засідання ради на 22 лютого.

Відповідне розпорядження голова обласної ради Анатолій Мельник підписав одразу ж 
по закінченню зібрання.

Згідно цього документа, на розгляд депутатів виноситься питання «Про суспільно-полі-
тичну ситуацію в Україні». Початок сесії об 11 годині в залі засідань обласної ради.

«Чернігівський монітор»
21 лютого 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19747)

489. Штаб спротиву відмовився від антикризового комітету
      і вимагає нового керівництва області

Як повідомлялося, голова Чернігівської обласної ради Анатолій Мельник за-
пропонував створити антикризовий комітет, куди б могли увійти керівництво 
облради, управлінь обладміністрації і три представники опозиції – депутати 
Лазар, Кодола і Журман.



308

Як щойно стало відомо, обласний штаб національного спротиву відмовився від цієї про-
позиції, розцінивши її як спробу втягування у безпредметні розмови й відмовився брати 
участь у роботі антикризового комітету.

Натомість штаб вирішив вимагати негайної відставки голови ОДА Хоменка, його першого 
заступника Миколи Стрільця і перевиборів керівництва обласної ради.

«Високий Вал»
21 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/ukraine/228724.html)

490. Більше 400 менян вийшли зараз на площу міста.
      Міліція – з народом

У ці хвилини в Мені Чернігівської області на центральній площі відбувається 
народне віче, в якому бере участь більше 400 жителів району.

Одноголосно було сформовано Народну раду району.
«Настрої людей досить рішучі, всі висловлюються вільно й критично, – розповідає ме-

нянка Наталка. – Я й не очікувала, що стільки держчиновників «підпільно» підтримували 
Майдан».

Сформовані загони самооборони.
Довкола пікетувальників стоять правоохоронці у цивільному одязі. «Міліція з народом», – 

кажуть вони.
«Північний Вектор»

«Чернігівщина: події і коментарі»
21 лютого 2014 року
(http://pik.cn.ua/8156/bilshe-400-menyan-viyshli-zaraz-na-ploshchu-mista-militsiya-z-narodom/)

491. Ультиматум штабу спротиву обласній раді

Щойно завершилася зустріч керівництва обласної ради зі штабом національно-
го спротиву з приводу скликання позачергової сесії обласної ради.

Голова обласної ради Анатолій Мельник проінформував про готовність тільки 38 депу-
татів приїхати сьогодні на сесію.

Штаб заявив: якщо депутати не приїдуть на сесію, люди займуть приміщення ради і зму-
сять депутатів виконувати свої обов’язки.

У результаті обговорення вирішено скликати сесію на 17 годину, але якщо і це не вдасть-
ся – завтра на 11 годину.

У розмові брав активну участь виконуючий обов’язки голови обласної державної адмі-
ністрації Микола Стрілець, який не підтвердив інформації про свій вихід з Партії регіонів. 
Нагадаємо, що він є головою фракції ПР у Чернігівській обласній раді.

Василь ЧЕПУРНИЙ
«Сіверщина»

21 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/ultimatum_shtabu_sprotivu_oblasnij_radi/2014-02-21-14051)

492. Голова Чернігівської ОДА у відпустці, – Стрілець

На запитання депутатів Чернігівської обласної ради на зустрічі її керівництва 
зі штабом національного спротиву, де подівся голова обласної державної адміні-
страції Володимир Хоменко, його перший заступник Микола Стрілець відповів: «У 
відпустці».
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На здивування депутатів, чи ж зараз час для відпустки, Микола Стрілець сказав: «Він 
прийняв таке рішення». 

М. Стрілець підтвердив, що він є виконуючим обов’язки голови обласної адміністрації, 
але дізнавшись про вимогу Майдану піти у відставку, готовий піти. «Але тоді ніхто не отри-
має зарплат і пенсій, бо в мене право підпису і печатка», – сказав Микола Стрілець.

«Сіверщина»
21 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/golova_chernigivskoji_oda_u_vidpustci_strilec/2014-02-21-14052)

493. Фракція ПР саморозпустилася в Чернігівській райраді

Позачергова сесія Чернігівської районної ради відбулася ввечері 21 лютого. 
Ініціатива її скликання належить депутатській групі «За інтереси району». Екс-
трене засідання представників «столичного» району мало виключно політичний 
характер, що є нетиповим для нашого краю.

Зібралися результативно – фракція Партії регіонів саморозпустилася.
Депутати засудили дії вищого керівництва країни та запевнили, що органи місцевого са-

моврядування, державні установи в Чернігівському районі працюватимуть законно, ефек-
тивно, злагоджено та виключно в ім’я громади району.

Крім того, більше десяти депутатів райради написали заяви про вихід із Партії регіонів. 
Але зареєструвати їх ніде: жоден офіс ПР не працює.

Представницький орган Чернігівського району одноголосно ухвалив звернення до гро-
мади:

Звернення 
депутатів Чернігівської районної ради до жителів Чернігівського району

Ми, депутати Чернігівської районної ради, представники різних політичних сил, співпе-
реживаємо події, які відбуваються в Києві і регіонах країни, та висловлюємо глибоке спів-
чуття родинам загиблих та постраждалих.

Ми категорично засуджуємо будь-які насильницькі дії, направлені проти мирних зібрань 
громадян, та вважаємо недопустимими дії вищого керівництва країни та правоохоронних 
органів, які призвели до силового протистояння в Києві і фізичного винищення громадян 
України.

Ми засуджуємо будь-які заклики до розколу країни та руйнування її цілісності.
У таких складних умовах ми запевняємо, що органи місцевого самоврядування, держав-

ні установи в Чернігівському районі працюватимуть законно, ефективно, злагоджено та 
виключно в ім’я громади Чернігівського району.

Прийнято на двадцятій (позачерговій) сесії Чернігівської районної ради шостого скли-
кання 21 лютого 2014 року.

Нам, ініціаторам сесії, депутатській групі «За інтереси району» у складі Володимира 
Чау са, Олександра Мисюри, Юрія Мушкетика, Ольги Примаченко та Івана Дьогтяра, на-
решті вдалося нагадати своїм колегам про те, що вони представляють інтереси громади.

Представників комунальної преси на засіданні не було.

Помічник-консультант народного депутата України Владислава Атрошенка, 
депутат Чернігівської районної ради

Олександр Мисюра
«Високий Вал»

22 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228755.html)
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494. Арсен Дідур та керівництво Куликівського району 
     вийшли з ПР

Радник голови Чернігівської обласної ради Арсен Дідур заявив про свій вихід з 
Партії регіонів. Про це він сказав на зустрічі керівництва обласної ради зі штабом 
національного спротиву.

Арсен Дідур є депутатом обласної ради, головою постійної комісії, акціонером «Куликів-
ського молока». 

«Хоча нам у Чернігівській області як Партії регіонів нема чого соромитися, – сказав Ар-
сен Дідур, – але в нинішній ситуації правильно вийти з ПР». 

Арсен Дідур повідомив «Сіверщину», що свою заяву про вихід з ПР він подав голові 
Куликівської районної парторганізації. І про те, що переконав (!) також керівництво Кули-
ківського району вийти з партії.

Нагадаємо, що голова Куликівської РДА Олег Шпак є єдиним «помаранчевим» головою 
РДА, що досі перебуває на посаді.

«Сіверщина»
21 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/arsen_didur_ta_kerivnictvo_kulikivskogo_rajonu_vijshli_z_pr/2014-02-

21-14053)

495. Громада купила квиток начальнику міліції Михайлику 
     до Луганська 

Чернігівське віче купило залізничний квиток начальнику управління МВС  
України генералу міліції Олександру Михайлику в один кінець за обман чернігів-
ців і відправку «Беркуту» в Київ на братовбивчу війну. 

Цей квиток вручать генералу в понеділок. 
Повідомлено, що Міністр МВС Захарченко, звільнений з посади, тікає до Білорусії.
Також віче попросило Службу безпеки України дати відсіч сепаратистами із Харкова та 

порушити проти них кримінальну справу.
Як повідомляв «Високиий Вал», голова Чернігівського обласного товариства «Просвіта» 

повідомив про повалення пам’ятника Леніну в Прилуках. 
«Його валять 2 тисячі людей», – сказав він.
Черпурний попросив проголосувати віче: чи потрібен пам’ятник Леніну в Чернігові. 
За знесення в Чернігові проголосували майже всі. 
У цей час, як повідомляють очевидці, біля пам’ятника Леніну вже зібралося близько сот-

ні чернігівців та міліції, в тому числі з загону «Беркут». 
Можливе протистояння.
Сьогодні «Високому Валу» повідомили, що з одного з чернігівських будівельних магази-

нів виносили в’язки дерев’яних держаків для лопат.
Не виключено, що вони можуть з’явитися і під час протистояння.

«Високий Вал»
21 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228745.html)

496. Віче в Чернігові. «Беркут» охороняє Леніна.
     А де держаки?

Чернігівці розпочали чергове віче з повідомлення про те, що в райцентрі Кули-
ківка сьогодні поховали одного з міліціонерів, який загинув під час протистояння 
у Києві. 
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Священник Української православної церкви Київського патріархату відслужив поми-
нальну службу по тих українцях, які загинули на Майдані. 

У цей час біля пам’ятника Леніну, як повідомляють очевидці, вже зібралося близько сот-
ні чернігівців та міліції, в тому числі з загону «Беркут».

Можливе протистояння.
Сьогодні «Високому Валу» повідомили, що з одного з чернігівських будівельних магази-

нів виносили в’язки дерев’яних держаків для лопат.
Не виключено, що вони можуть з’явитися і під час протистояння.
На чернігівському віче уже вимагають безумовної відставки Президента України. «Від-

ставка!» – скандували люди.
«Високий Вал»

21 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228743.html)

497. У Чернігові таки знесуть пам’ятник Леніну

Після розгрому офісу Комуністичної партії логічним є знесення пам’ятника Ле-
ніну в центрі Чернігова. За даними деяких інтернет-сайтів цього можна очікувати 
сьогодні.

На чернігівському Майдані навіть з’явився плакат: «Збираємо гроші на знесення 
Леніна». 

За минулу добу повалено 4 пам’ятники Леніну, і все це в центральній Україні.
А тим, хто чистоплюйськи говорить, кому, мовляв, він заважає, маю сказати: мільйонам 

українців. Особливо тим, чиї діди були замучені голодомором, убиті на так званій «грома-
дянській війні», розв’язаній Леніним, і, взагалі, вивчайте історію: Ленін заважає нам так, 
як Гітлер заважав німцям. Різниці між ними – жодної. Крім хіба що тієї, що саме Ленін увів 
концтабори, а Гітлер у нього це перейняв.

До речі, знесення пам’ятника Леніна є гігієнічним явищем. Адже за указами двох попе-
редніх президентів його треба було знести як такий, що не становить мистецької цінності, 
а є символом тоталітаризму.

Василь ЧЕПУРНИЙ
«Сіверщина»

21 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/u_chernigovi_znesut_lenina/2014-02-21-14054)

498. Беркут подає у відставку. Прилуки валять Леніна

Міський голова Прилук Юрій Беркут подає у відставку. Про це повідомила прес-
секретар ВО «Свобода», прилучанка Лариса Лавренчук.

«Ще б пак, з таким прізвищем!» – іронічно прокоментувала вона. 
Юрій Беркут – ставленик Соціалістичної партії Рудьковського, палкий прихильник УПЦ 

Московського патріархату. 
Також подав у відставку начальник Прилуцького районного відділу міліції Курамшин Р.Р.
У ці хвилини планується знесення пам’ятника Леніну в Прилуках на центральній площі. 

Ай-яй, а московський благодійник Коптєв так старався його вифарбовувати!
На центральній площі – близько двох тисяч людей. Краном та «Уралом» знімають ідола 

комуністів.
Василь ЧЕПУРНИЙ

«Сіверщина»
21 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/berkut_podae_u_vidstavku_priluki_valjat_lenina/2014-02-21-14057)
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499. Прилуки валять Леніна. Чернігів також закликають
     це зробити 
Голова Чернігівського обласного товариства «Просвіта» повідомив про пова-

лення пам’ятника Леніну у Прилуках. 
«Його валять 2 тисячі людей», – сказав він. 
Черпурний попросив проголосувати віче: чи потрібен пам’ятник Леніну в Чернігіві. 
За знесення в Чернігові проголосували майже всі. 
Депутат Чернігівської міської ради Олег Русін запропонував продати чернігівського Ле-

ніна Китаю і збудувати дитячий садочок на ці гроші. Люди проти. 
Один із промовців, депутат районної ради, сказав, що рішення про знесення Леніна тре-

ба проводи в законний спосіб.
Сьогодні була також ідея перенести цивілізовано пам’ятник до Чернігівського військо-

во-історичного музею.
Як повідомляв «Високий Вал», у цей час біля пам’ятника Леніну уже зібралося близько 

сотні чернігівців та міліції, в тому числі з загону «Беркут».
Можливе протистояння.
Сьогодні «Високому Валу» повідомили, що з одного з чернігівських будівельних магази-

нів виносили в’язки дерев’яних держаків для лопат.
«Високий Вал»

21 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228744.html)

500. Чому я закликав валити Леніна?
Щойно на мітингу на Красній площі в Чернігові я закликав зняти в нашому місті пам’ят-

ник Леніну. Розповівши перед тим, що саме в ці хвилини Леніна валять у Прилуках.
Я поставив на голосування: хто за? Один тільки проголосував проти, а ще один уточ-

нив: «Не зняти, а повісити!».
Я відповів тим, які говорять «не на часі», «какая разніца» і т.д.: «Кому заважає Ленін? 

Він заважає моїм прадідам, знищеним у Голодомор 1933 року, заважає нашим прадідам, 
знищеним війною, що її розв’язав Ленін, заважає нашим батькам, які не змогли нормально 
жити, заважає нам, що не можемо видихнути із себе совка». 

Прикро, що після мого виступу депутат міської ради від «Батьківщини» Олег Русін та поміч-
ник народного депутата Дубіля Тертілов стали ...виступати проти знесення. Мовляв, це міське 
майно, краще його продати, не на часі... Скульптор Геннадій Єршов, дивлячись трансляцію на-
шого мітингу в Гданську на сайті «Високий Вал», тут же уточнив: «Монумент всередині пустий». 

Бютівці стали розказувати, як важливо поміняти владу. Чесно кажучи, який черговий 
хоменко сяде в чергове крісло, мені якось байдуже. А ось чи стоятиме у місті Ленін – мені 
важливо. Бо це моє місто. І я хочу жити в чистому місці, без символів комунізму-нацизму. 
Хоча б з міркувань душевної гігієни... І народ на Майдані мене підтримав. 

Як голова обласного товариства «Просвіта» імені Т. Шевченка, я взяв на себе відпові-
дальність за тих сміливців, які знесуть пам’ятник Леніну в Чернігові. Хай їм Бог помагає! 

Василь ЧЕПУРНИЙ
«Сіверщина»

21 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/chomu_ja_zaklikav_valiti_lenina/2014-02-21-14058)

501. Бути чи не бути Леніну в Чернігові? 

Чернігівці дискутують біля памятника Леніну. Трансляцію ви можете бачити у 
правому верхньому куті «Високого Валу». 

У цей час біля пам’ятника Леніну уже зібралося більше тисячі чернігівців та міліції. 
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Можливе протистояння. 
О 20:45 молоді чернігівці принесли троси і оголосили про початок антикомуністичної 

операції: «Прохання до жінок і дітей покинути територію парку». 
Хоча з 20:00 спроб знести пам’ятника не було.

«Високий Вал»
21 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228747.html)

22 лютого

502. Ленін у Чернігові. Момент падіння
Вчення вождя світового пролетаріату повернулося сьогодні до нього бумеран-

гом у Чернігові. 
Народ скинув бронзову конструкцію, яка стояла у місті з 1967 року.
«Високий Вал» вів пряму трансляцію події. На жаль, до моменту падіння у нас «здали-

ся» усі акумулятори.
Приносимо вибачення глядачам і компенсуємо цю прикрість.
Як повідомляв «Високий Вал», рішучо налаштована молодь підійшла ввечері до пам’ят-

ника, який охороняли комсомольці і комуністи. Після словесного протистояння в хід пішли 
яйця. Згодом місцева «Свобода» доставила на місце події троси і драбини, прихильники 
комуністичної ідеї припинили чинити опір.

Нагадаємо, колеги з телеканалу «Дитинець» зафіксували на відео, як комсомольці на 
чолі з товаришем Шуманом вивантажували з авто держаки від лопат для захисту вождя.

«Високий Вал»
22 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/culture/Culture/228748.html)

503. Намет московської церкви також зникає
У Чернігові під Катерининською церквою зникає намет московської церкви, де 

портрет патріарха Кіріла був замість ікони. Це здійснюється на вимогу Майдану.
Суд багато років тому визнав цей намет незаконно встановленим і виніс рішення його 

розібрати. Однак судові виконавці під керівництвом пана Шермана багато років не вико-
нували це рішення. Протягом багатьох років міський голова Олександр Соколов та інші 
вихованці комсомолу не наводили порядку в місті. Тепер його взялася наводити громада.

Розбирання проходило мирно, без ексцесів і провокацій. 
Допомагали в розбиранні наметів активісти Всеукраїнського об’єднання «Свобода».

«Сіверщина»
22 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/namet_moskovskoji_cerkvi_takozh_znikae/2014-02-22-14060)

504. Ленін упав у Козельці та Острі
Сьогоднішній ранок жителі райцентру Козелець та міста Остер на Чернігівщині 

зустріли без пам’ятників Леніну.
Падіння ідола комуністів триває по всій області. Територія очищується від символів то-

талітаризму та людиноненависницької ідеології.
Ірина САНЧЕНКО

«Сіверщина»
22 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/lenin_upav_u_kozelci_ta_ostri/2014-02-22-14062)



314

505. Російське ОРТ бреше про Чернігів:
     «Захопили адміністрацію», «спалили офіс КПУ»
Російське телебачення продовжує брехати про події в Україні, але втрачає при 

цьому витонченість і фантазію. 
У хід пішов рецепт доктора Гебельса: якщо брехати нахабно і повторювати багато разів, 

у це повірять.
Наприклад, російським (і не лише) глядачам пропонують думати, що у Чернігові «захо-

пили адміністрацію» і «спалили офіс КПУ».
При цьому твердження про адміністрацію супроводжується відеорядом з-під офісу Партії 

регіонів і «Дільниці з контролю за благоустроєм міста».
Стосовно ж комуністів: і офіс, і меблі, і техніка лишилися цілими-цілісінькими. Рішучо 

налаштована молодь винесла з офісу КПУ лише прапори, погруддя й портрети Ілліча й 
Сталіна, спаливши їх на подвір’ї. Закликами молодих радикалів були: «Нічого не чіпаємо і 
не трощимо! Це наше місто!»

«Високий Вал»
22 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/ukraine/228749.html)

506. Мітинг і сесія Чернігівської обласної ради 
Чернігівці зібралися біля обласної ради, яка сьогодні проводить сесію з питан-

ня «Про суспільно-політичну ситуацію в Україні». 
Трансляцію веде «Високий Вал». 
Мітингуючі вимагають безумовної відставки Президента. Кворум в облраді уже є. 
Напередодні керівництво облради і штаб національного опору обговорили суспільно-по-

літичну ситуацію в Україні.
У ході дискусії було консолідовано підтримано ідею про скликання позачергової сесії об-

ласної ради. Враховуючи стислі часові терміни, в які об’єктивно неможливо негайно зібрати 
депутатів, було вирішено скликати пленарне засідання ради на 22 лютого.

Відповідне розпорядження голова обласної ради Анатолій Мельник підписав одразу ж по 
закінченню зібрання.

Початок сесії об 11 годині в залі засідань обласної ради.
«Високий Вал»

22 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228751.html)

507. Сутичка. Голова і заступник Чернігівської обласної ради 
      подали у відставку
Голова Чернігівської обласної ради Анатолій Мельник та перший заступник 

Іван Коробка подали у відставку. Зробили це тихо і спокійно. 
«Мене висувала і обирала більшість, і я вважаю за необхідне подати у відставку, я на-

писав заяву», – сказав він. 
Мельник і Коробка спустилися в зал. 
Депутатка від комуністів Раїса Ясочко почала називати протестувальників фашистами, 

звинувачувати їх у спаленні офісів КПУ, скиданні пам’ятника Леніну та інших правопору-
шеннях.

Кілька депутатів від опозиції почали кричати «Ганьба! Банду геть!».
Виникла сутичка між чернігівським журналістом Сергієм Стуком та депутатом облради 

Віктором Лабазовим і представником «УДАРУ».
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Конфлікт вичерпався після закінчення виступу комуністки.
Заступник голови обласної ради Валентин Мельничук спокійним голосом попросив не 

перетворювати сесію на мітинг.
«Високий Вал»

22 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228752.html)

508. Керівництво обласної ради подало у відставку. 
      Адміністрації – теж
Голова Чернігівської обласної адміністрації Володимир Хоменко подав заяву 

про звільнення за власним бажанням, так і не з’явившись на сесії облради чи десь 
публічно, на людях.

Його заяву зачитав перший заступник, в.о. голови ОДА Микола Стрілець, якого опозиція 
також вимагає звільнити.

Крім того, на сесії оголошено про саморозпуск фракції Партії регіонів. 
Голова обласної ради Анатолій Мельник та його перший заступник Іван Коробка напи-

сали заяви про звільнення і на позачерговій сесії обласної ради з президії сіли в зал. При-
чиною Анатолій Мельник назвав те, що він обирався від більшості.

Єдиним легітимним керівником в області лишився заступник голови обласної ради Ва-
лентин Мельничук. 

До речі, він двічі вже очолював область на посаді голови ОДА: з 23 березня 1992 року 
по 6 липня 1994 року та з 26 грудня 2002 року по 21 січня 2005 року. 

Варто зауважити, що це вже третє «пришестя» пана Мельничука на посаді першої особи 
області. 

Можливо, лише тимчасове.
У роботі сесії оголошено перерву для проведення консультацій про обрання нового го-

лови обласної ради. 
Василь ЧЕПУРНИЙ

«Сіверщина»
22 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/kerivnictvo_oblasnoji_radi_podalo_u_vidstavku_administraciji_

tezh/2014-02-22-14063)

509. Керівники міліції Чернігівщини – у відставці
Начальник управління Міністерства внутрішніх справ України у Чернігівській 

області Олександр Михайлик написав рапорт про відставку. 
Про це «Високому Валу» повідомило високопоставлене джерело в управлінні МВС у 

Чернігівські області. 
«Так, Олександр Михайлик написав рапорт про відставку», – поінформувало джерело.
За його словами, рапорт про відставку також написав начальник управління по боротьбі 

з організованою злочинністю Олександр Сілкін.
«Такий порядок. Але міліція і далі буде виконувати покладені на неї обов’язки», – за-

значило джерело.
За словами керівника сектору зв’язків з громадськістю обласного УМВС Сергія Бриля, 

робота міліції здійснюється, як і раніше, а новий Міністр МВС призначить нове керівництво 
управління міліції в Чернігівській області.

Владислав САВЕНОК
«Високий Вал»

22 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228758.html)
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510. Чернігівська обласна рада вимагає кримінальної 
      відповідальності для Януковича

Обговоривши суспільно-політичну ситуацію в країні, позачергова сесія Черні-
гівської обласної ради проголосувала вимогу Майдану про відсторонення гр. Яну-
ковича від посади Президента і притягнення його до кримінальної відповідально-
сті. Голосувала переважна більшість депутатів, яких на сесію прибуло 71 зі 100. 

Комуністка Ясочко намагалася зірвати сесію, ставши зачитувати якусь антиукраїнську 
заяву. Депутат Віктор Лабазов, що весь час перебуває на Майдані, став говорити їй про 
кров, але та не слухала. Тоді він вихопив її тест заяви і кинув.

Сергій Стук, що називає себе журналістом газети п. Яковишина «Чернігівщина», вилив 
на депутата Лабазова склянку води. Виникла штовханина. Перед сесією цей же С. Стук 
пирснув газовим балончиком в очі одному з мітингувальників під обласною радою. Балон-
чик вилучили.

«Поведінка гр. Стука несумісна з професією журналіста», – таку думку висловили жур-
налісти, присутні на сесії. 

Більш того, його дії підпадають під дію щонайменше адміністративного Кодексу: дрібне 
хуліганство (ст. 174). 

С. Стук відзначається агресивним несприйняттям православ’я і взагалі християнства, 
про що відкрито заявляє у своїх коментарях.

Попри всі провокації, заступник голови обласної ради Валентин Мельничук зумів забез-
печити безперешкодне голосування депутатів за заяву та інші рішення.

 «Сіверщина»
22 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/chernigivska_oblasna_rada_vimagae_kriminalnoji_vidpovidalnosti_dlja_

janukovicha/2014-02-22-14064)

511. Чернігівська обласна рада обере нове керівництво
      після 15:00

Чернігівська обласна рада оголосила перерву. Після неї відбудеться обрання 
нового керівництва ради. 

Під час сесії одноголосно ухвалено заяву Чернігівської обласної ради, яку доповнено 
пунктом про кримінальну відповідальність Президента і всіх винних у загибелі людей.

Заява
Чернігівської обласної ради щодо суспільно-політичної ситуації в Україні

Ми, депутати обласної ради, глибоко сумуємо з того, що в Києві та багатьох регіонах 
України відбулося кровопролиття, загинули люди.

Щиро висловлюємо свої співчуття сім’ям загиблих, їх родинам та близьким, усім грома-
дянам, що стали жертвами конфлікту.

Перший крок до примирення вже зроблено – підписано Угоду про врегулювання полі-
тичної кризи в Україні.

Переговори мають продовжуватися, Верховна Рада України повинна працювати резуль-
тативно. Обласна рада заявляє про початок процесу своєї деполітизації і звертається до 
Верховної Ради України щодо внесення відповідних змін у законодавство.

Обласна рада заявляє про підтримку вимог громадськості щодо:
– проведення позачергових виборів Президента України;
– переформатування Центральної виборчої комісії України;
– повернення до Конституції 2004 року;
– повернення МВС силових спецпідрозділів до місць своєї постійної дислокації;
– складання повноважень головою Чернігівської обласної державної адміністрації;
– забезпечення органами виконавчої влади безперешкодної діяльності всіх установ і 

організацій незалежно від форм власності.
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Звертаємося до жителів області зберігати спокій, бути виваженими і не піддаватися на 
провокації. У цей складний час усі ми повинні згуртуватися заради миру в нашій державі.

Упродовж своєї багатовікової історії древня Чернігово-Сіверська земля завжди була при-
кладом у досягненні компромісів щодо розв’язання найскладніших питань суспільно-полі-
тичного життя.

Тож віримо, що здоровий глузд, витримка та мудрість і в цей непростий час допоможуть 
усім нам запобігти подальшому загостренню конфлікту та зберегти незалежність і єдність 
України!

Прийнято на вісімнадцятій (позачерговій) сесії обласної ради шостого скликан-
ня 22 лютого 2014 року.

Голова обласної держадміністрації написав заяву про відставку і вихід із Партії регіонів.
Фракція ПР у Чернігівській облраді заявила про саморозпуск.

«Високий Вал»
22 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228753.html)

512. Позачергова сесія Чернігівської облради:
      перша частина перебудови – руйнування

Сьогодні відбувається вісімнадцята (позачергова) сесія обласної ради шостого скликання.
На початку засідання були зроблені три заяви:
 – про саморозпуск фракції Партії регіонів,
 – про заяву голови ОДА Володимира Хоменко про звільнення з посади та вихід його з 

Партії регіонів,
 – про те, що голова облради Анатолій Мельник та його перший заступник Іван Коробко 

подали заяви на звільнення.
Далі вів засідання заступник голови облради Валентин Мельничук.
Потім усі охочі депутати мали змогу виступити. У ході виступу депутата від КПУ Раїси 

Ясочко на неї накинувся депутат від «Батьківщини» Віктор Лабазов.
Багатьох депутатів облради образив «коридор позору», через який їх заставляли про-

йти радикально налаштовані опозиціонери.
Одноголосно було прийнято звернення облради «Про суспільно-політичну ситуацію в 

Україні».
Депутати вирішили зробити перерву до 15 години, щоб зайнятися обранням нового ке-

рівництва обласної ради.
«Чернігівський монітор»

22 лютого 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19756)

513. Міліція закликає до порядку

Звернення до громадян розповсюдила пресслужба міліції. 
Подаємо його без скорочень:

ЗВЕРНЕННЯ ОСОБОВОГО СКЛАДУ ОРГАНІВ ВНУТРІШНІХ СПРАВ 
ДО ГРОМАДЯН УКРАЇНИ

У цей складний момент новітньої історії України особовий склад органів внутрішніх справ 
наголошує, що він служить виключно українському народові та цілком поділяє прагнення 
громадян до якнайшвидших змін.

Схиляємо голови перед світлою пам’яттю загиблих.
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Впевнені, що гідним її вшануванням буде недопущення трагедії братовбивства, збере-
ження соборності нашої держави, забезпечення національного примирення всіх громадян, 
захисту їх здоров’я та життя, безпечного проживання.

Перехід до парламентсько-президентської форми правління не повинен створити хаосу, 
поставити суспільство в умови безладу та свавілля.

Міліція закликає громадян спільними зусиллями забезпечити правопорядок у держа-
ві, не допустити знищення правоохоронної інфраструктури, яка створювалася роками та 
завжди буде потрібна народові у захисті від протиправних посягань.

Об’єднаємо наші сили у творенні справді незалежної демократичної правової європей-
ської держави!

Слава Україні!
Особовий склад органів внутрішніх справ України

«Високий Вал»
22 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228754.html)

514. Похорони: загинув від кулі снайпера

Правоохоронці Чернігівщини провели в останню путь свого товариша – міліціо-
нера оперативного взводу роти міліції особливого призначення «Беркут» Зубка 
Володимира Валерійовича. 

Повідомляє пресслужба чернігівської обласної міліції 
Він відійшов у вічність у 28 років. А попереду було все життя, яке він так любив, мріяв 

стати офіцером, навчався у Національній академії внутрішніх справ.
Але доля розпорядилася інакше. 18 лютого загін Чернігівського «Беркуту» був направ-

лений у Київ для охорони громадського порядку. Володимир з товаришами ніс службу на 
вулиці Інститутській. 

19 лютого старшому сержанту Зубку Володимиру Валерійовичу було присвоєно чергове 
спеціальне звання – прапорщик міліції. Але новенькі погони бійцю випало носити лише 
один день, бо 20 лютого куля снайпера пробила бронежилет і Володимир загинув від смер-
тельного поранення.

Мати-вчителька втратила одного з трьох своїх дітей, яких вона ростила сама. У загибло-
го міліціонера залишилася доросла сестра і молодший брат.

Проводити земляка в останню дорогу вийшла вся Куликівка, друзі, знайомі. На похо-
рони приїхали керівники УМВС України в Чернігівській області, колеги, ветерани органів 
внутрішніх справ. 

Коротку, але яскраву біографію Володимира можна вмістити в декілька рядків: народив-
ся 18 травня 1985 року у селі Родниківка Уманського району Черкаської області, згодом 
сім’я переїхала на Чернігівщину й оселилась у Куликівці. Юнак закінчив місцеве училище, 
здобув професію електрозварювальника. Після служби в Збройних силах України вирішив 
пов’язати свою долю з міліцією і 2006 року хлопчина одягнув форму.

Співробітники міліції згадують свого колегу лише з найкращої сторони, як старанного, 
дисциплінованого і сумлінного співробітника.

«Пам’ять про загиблого міліціонера завжди залишиться в серцях рідних і близьких, по-
братимів і колег по службі», – говориться у пресрелізі міліції. 

«Високий Вал»
22 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228760.html)

515. Інтрига в сесійній залі Чернігівської обласної ради

22 лютого під час позачергової сесії Чернігівської обласної ради депутати прийняли від-
ставку голови Анатолія Мельника та першого заступника Івана Коробки.
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О 15:00 в сесійній залі депутати обласної ради зібралися, щоб обрати нового керівника. 
Почалося обговорення кандидатур на посаду нового голови. Цікаво, що в ході обговорення 
кандидатур, коли слово взяв представник Майдану, прозвучало застереження, що якщо 
депутати не будуть голосувати так як слід, то Майдан зайде і примусить.

Фракція «Батьківщина» в Чернігівській обласній раді запропонувала на цю посаду кан-
дидатуру свого керівника Олександра Кодолу.

Представник позафракційних депутатів (колишньої фракції Партії регіонів) Валентин 
Запорощук запропонув на цю посаду кандидатуру Віктора Лазаря.

У ході дискусій ударівець Віктор Лазар відмовився зняти свою кандидатуру на користь 
представника ВО «Батьківщини». На його адресу прозвучало звинувачення, що він пору-
шує домовленності і вказівки від Турчинова.

Представники опозиції впевнені, що під час таємного голосування, буде обрана канида-
тура Віктора Лазаря.

Після перерви Віктор Лазар заявив, що знімає свою кандидатуру, але тільки на одне 
голосування. Тому депутати чекають на нові бюлетені та голосування.

«Чернігівський монітор»
22 лютого 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19761)

516. Скандал: Чернігівська облрада – за посаду б’ються
      2 опозиціонери

Чернігівська обласна рада прийняла відставку голови обласної ради Анатолія 
Мельник і його заступника Івана Коробки. 

Про це ми дізналися з прямої трансляції «Високого Валу». 
За звільнення голови Чернігівської облради Мельника проголосував 61 депутат, за 

звільнення заступника Коробки – 63 з 75-ти. 
І тут почалася непристойна політична тяганина.
Спочатку депутати просили взяти паузу до вівторка, аби звірити «носом» курс по вітру.
Виявилося, що у Чернігівської облради немає узгодженої кандидатури на посаду голови.
Опозиція почала наполягати поставити на голосування кандидатуру Олександра Кодоли 

(«Батьківщина») на посаду голови облради.
З’явилася і кандидатура Віктора Лазаря («УДАР») на ту ж посаду.
У залі почалися словесні перепалки, вигуки «Ганьба!».
Воно і дійсно ганьба. Треба знаходити спільну мову і досягати взаєморозуміння.
Зараз виготовляються бюлетені для таємного голосування.
О 18:30 один опозиціонер Віктор Лазар зняв свою кандидатуру. Це сталося че-

рез 40 хвилин після рішення виготовляти бюлетені для голосування.
«Високий Вал»

22 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228759.html)

517. Опозиція не може обрати голову Чернігівської облради

На виборах голови Чернігівської обласної ради виступив претендент на цю по-
саду Олександр Кодола. 

Це ви бачили в онлайн трансляції «Високого Валу». 
Таємне голосування показало, що 32-річного Кодолу підтримали лише 42 депутати із 70-ти. 
Патова ситуація. 
У Чернігівську облраду приїздять депутат Верховної Ради Валерій Дубіль, Владислав 

Атрошенко і Сергій Аверченко.
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Атрошенко виступив і просив опозицію не ганьбити ідею, з якою люди виходили на 
Майдан.

Народні депутати заявили про намір не випускати депутатів облради, поки не проголо-
сують за іншу кандидатуру голови.

Валерій Дубіль підкреслив: «Нам сьогодні потрібно обрати голову... Юлія Тимошенко 
скоро буде на Майдані».

Регіонали відповіли із залу: «Пропонуйте кандидатуру – проголосуємо!».
Поки що тривають переговори.
Як повідомляв «Високий Вал», Чернігівська обласна рада прийняла відставку голови 

обласної ради Анатолія Мельник і його заступника Івана Коробки.
Виявилося, що у Чернігівської облради немає узгодженої кандидатури на посаду голови.
Опозиція почала наполягати поставити на голосування кандидатуру Олександра Кодо-

ли («Батьківщина») на посаду голови облради. З’явилася і кандидатура Віктора Лазаря 
(«УДАР») на ту ж посаду. Але згодом Лазар зняв свою кандидатуру.

«Високий Вал»
22 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228761.html)

518. Кандидатура Віктора Лазаря також не набрала
      голосів депутатів

Після того, як Олександр Кодола не набрав потрібної кількості голосів депутатів Черні-
гівської обласної ради, після дискусій було вирішено продовжувати роботу сесії і вибори 
очільника.

На цю посаду були запропоновані Віктор Лазар, Микола Звєрєв та Володимир Івашко.
За результатами таємного голосування, Віктора Лазаря підтримали 33 депутати, проти 

проголосовули 39.
Микола Звєрєв зняв свою кандидатуру з голосування.
У результаті депутатам пропонують провести голосування по обранню на посаду голови 

обласної ради Володимира Івашка.
Заступник голови обласної ради Валентин Мельничук, який веде сьогоднішнє засідання, 

пожартував, що він сьогодні і голова, і заступник в одній особі, і нікуди не поспішає.
«Чернігівський монітор»

22 лютого 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19764)

519. Стрибки без парашута: Пропонують четвертого 
      кандидата на голову Чернігівської облради

Депутати Чернігівської облради не підтримали на виборах голови Чернігівської 
обласної ради претендента на цю посаду Володимира Івашка. 

За нього проголосували – 49 депутатів, проти – 25 із 74-х. 
Перед цим депутати провалили кандидата на цю посаду Віктора Лазаря.
Знов ідуть переговори і друкуються бюлетені та тривають переговори.
Як повідомляв «Високий Вал», перед цим облрада з першої спроби не обрала Олексан-

дра Кодолу – «за» 42 із 70 депутатів.
А раніше Чернігівська обласна рада прийняла відставку голови обласної ради Анатолія 

Мельник і його заступника Івана Коробки.
Виявилося, що у Чернігівської облради немає узгодженої кандидатури на посаду голови.
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Опозиція почала наполягати поставити на голосування кандидатуру Олександра Кодо-
ли («Батьківщина») на посаду голови облради. З’явилася і кандидатура Віктора Лазаря 
(«УДАР») на ту ж посаду. Але згодом Лазар знав свою кандидатуру.

«Високий Вал»
22 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228763.html)

520. Опозиція починає ганьбити ідеї Майдану

З першого разу не обрано голову обласної ради: за висуванця від штабу націо-
нального спротиву проголосували 42 депутати. Для перемоги треба 51 голос.

З’явилася кандидатура Віктора Лазаря від «УДАРу» на цю посаду. Під тиском криків 
«Ганьба!» він зняв свою кандидатуру на першому голосуванні. Його звинуватили в пору-
шенні домовленостей штабу. 

Депутати прийняли рішення не закривати сесію, а продовжити її у вівторок. Проте з’яви-
лися молодики в уніформі, які стали вимагати обрання голови. Їх зупиняв заступник голо-
ви обласної ради Валентин Мельничук. Вони послали його на три відомі букви. Усе це вже 
схоже на початок ганьби Майдану.

З’явилися народні депутати. Владислав Атрошенко закликав не ганьбити ідей Майдану. 
Вирішено було під тиском продовжити сесію.

На другому голосуванні кандидатуру висунув народний депутат Сергій Аверченко. Це – 
Віктор Лазар. Депутат Микола Звєрєв зауважив, що втручання народного депутата в ро-
боту сесії обласної ради є незаконним. Лазар набрав ще менше голосів під час таємного 
голосування – 33.

На третьому голосуванні висунуто кандидатуру від опозиції – колишнього заступника 
керівника податкової, колишнього директора «Деснянської правди» Володимира Івашка.

Заступник голови обласної організації «Свободи» Володимир Поліщук каже, що Владис-
лав Атрошенко просуває кандидатуру Миколи Звєрєва. 

Заступник голови обласної ради зауважив, що обиратися в батьківську поминальну су-
боту – це не красиво і не по-людськи. Проте його не почули.

 «Сіверщина»
23 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/opozicija_pochinae_ganbiti_ideji_majdanu/2014-02-23-14066)

521. Микола Звєрєв – новий голова обласної ради

Майже опівночі новим головою Чернігівської обласної ради обрано представ-
ника опозиції Миколу Звєрєва (фракція «Батьківщина»).

Уродженець Бахмацького району (село Смолове), випускник історичного факультету 
Чернігівського педагогічного університету імені Т. Шевченка, підприємець. Був помічником 
народного депутата Бориса Шиянова, працював у Міністерстві транспорту та зв’язку. Го-
лова Чернігівського благодійного фонду сприяння дослідженням історичного середовища 
(створював разом з архітектором Андрієм Карнабєдом). Член Чернігівського товариства 
«Просвіта» імені Т. Шевченка з початку 1990-х років.

Одружений, батько двох дітей. Проживає в Києві. 
За нього щойно проголосував 51 депутат Чернігівської обласної ради – мінімум потріб-

ного числа голосів для обрання. 
Майже два місяці був комендантом чернігівського намету на Майдані.

«Сіверщина»
23 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/mikola_zverev_novij_golova_oblasnoji_radi/2014-02-23-14068)
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522. «Обрання голови Чернігівської обласної ради відбулося 
      в демократичний спосіб», – Валерій Дубіль

22 лютого в присутності чернігівської громади розпочала роботу 18-та (позачергова) се-
сія Чернігівської обласної ради, на якій депутати розглянули кілька вважливих для області 
питань, зокрема обрання нового голови Чернігівської обласної ради.

Ним став член фракції ВО «Батьківщина», який майже два місяці був комендантом чер-
нігівського намету на Майдані, 46-річний Микола Звєрєв. Таємним голосуванням його кан-
дидатуру підтримав 51 депутат із 75-ти присутніх у сесійній залі.

Народний депутат України Валерій Дубіль, який прибув на пленарне засідання, наголо-
сив, що обрання голови обласної ради відбулося в демократичний спосіб і було погоджено 
з його колегою по опозиції Сергієм Аверченком.

– Щодо кандидатур на посаду голови обласної ради, то спочатку розглядали голову 
фракції ВО «Батьківщина» Олександра Кодолу. Йшла мова і про Віктора Лазаря (партія 
«УДАР») та Володимира Івашка (член фракції ВО «Батьківщина»). Натомість більшість ви-
рішила віддати голос за іншого представника опозиції – Миколу Звєрєва. Його обрання 
відбулося в доволі демократичний спосіб, кандидатуру ми погодили із Сергієм Аверченком. 
Бажаю, щоби новообраний голова дотримувався тієї присяги, яку проголосив на засіданні. 
Сподіваюся, що ця людина знайде підтримку серед жителів області, я у свою чергу всіляко 
підтримуватиму його в подальшій роботі, - зазначив Валерій Дубіль. 

Довідка: Микола Звєрєв народився в Бахмацькому районі (селі Смолове), випускник 
історичного факультету Чернігівського педагогічного університету імені Т. Шевченка, 
підприємець. Працював у Міністерстві транспорту та зв’язку, був помічником-консуль-
тантом Бориса Шиянова. Голова Чернігівського благодійного фонду сприяння дослі-
дженням історичного середовища, член Чернігівського товариства «Просвіта» імені  
Т. Г. Шевченка з початку 1990-х років. Одружений, батько двох дітей. Проживає в місті 
Києві.

 Пресслужба народного депутата України Валерія Дубіля 
«Чернігівський монітор»

24 лютого 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19783)

23 лютого

523. Похідний храм відравився в похід від Катеринки

Однією з найприємніших подій лютневої революції в Чернігові стало прибиран-
ня «бомжатника». 

Так у нашому місті називали сім років кілька наметів, установлених біля козацької Кате-
рининської церкви на виїзді до Києва. 

У мене досі в голові не вкладається, як для цих наметів, освячених портретом Москов-
ського патріарха Кіріла, не існувало законів України. 

Можна подивитися і замислитися.
Віруючі Української православної церкви обох патріархатів молилися у храмах.
Католики просили місце. Їм виділили – побудували церкву і моляться.
Свідки Єгови просили місце, їм виділили – побудували церкву і моляться.
Євангельські християни-баптисти просили місце. Їм виділили на околиці в Масанах – 

побудували церкву і моляться.
Кришнаїти хочуть молитися – моляться на квартирі.
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І тільки філіал Московської церкви поставив намети біля однієї з найкрасивіших церков 
з неповагою до чернігівців і до законодавства України. І вимагав віддати йому козацьку 
церкву Святої Катерини, зневажаючи рішення судів.

Ніхто їм не забороняє молитися. І не заборонятиме. 
Запитайте владу, вона вам виділить місце – ставте намет чи будуйте храм і моліться. 

Якщо ваша віра відрізняється від віри інших православних.
І нарешті вранці 23 лютого на місці, де стояли намет, уже чисто і підметено. 7 років 

бомжатника як сон!
Сава КРАВЧИК 
«Високий Вал»

23 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/culture/Culture/228770.html)

524. Чернігів проводжав Героя України

Учора Україна плакала. Плакало небо. Плакали люди. Плакали від того, що 
втратили тих, хто заради України віддав життя у бою. 

Їх порівнювали з Героями Крут, які загинули 100 років тому за Україну. 
Тепер нам стає більш зрозумілим, відчутним їх подвиг. 
Андрію Мовчану було 34 роки.
Сьогодні, у неділю 23 лютого, об 11 годині його ховають на батьківщині в с. Великі Ос-

няки, за 20 км від Чернігова в бік Ріпок.
Небо ще плаче. Плачуть іще всі ті, хто розуміє: що зробив він і багато інших Героїв для 

України.
Про Андрія Мовчана ми почули з українських каналів радіо і телебачення. Останній час 

він працював у Києві в театрі ім. Франка освітлювачем. Загинув від вогнепального пора-
нення 20 лютого.

Вічна пам’ять Героям!
«Високий Вал»

23 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228766.html)

525. Поховали Героя України

Під вигуки «Герой!» та гімн України поховали сьогодні у Великих Осняках 
Ріпкинського району Героя Майдану Андрія Мовчана, вбитого кулею снайпера ре-
жиму Януковича. Чин похорону здійснив місцевий священник УПЦ Московського 
патріархату. Архієпископ УПЦ Київського патріархату Євстратій провів відспіву-
вання Героя вчора на чернігівському Майдані.

Першою публічною справою нового голови обласної ради Миколи Звєрєва стала його 
участь у похороні героя Майдану в селі Великі Осняки. 

«Як голова ради я буду ініціювати присвоєння Андрію посмертно звання Героя України. 
Це не зніме біль втрати, але зафіксує повагу суспільства», – сказав біля могили героя Ми-
кола Звєрєв. 

Голова Чернігівської обласної ради Микола Звєрєв три місяці був комендантом чернігів-
ського намету на київському Майдані.

Василь ЧЕПУРНИЙ
«Сіверщина»

23 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/pokhovali_geroja_ukrajini/2014-02-23-14071)
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526. Чернігівська міліція працює в штатному режимі

Міліція Чернігівщини працює в штатному режимі, виконує свої функціональні 
обов’язки із забезпечення правопорядку в регіоні. 

Про це повідомляє управління МВС України в Чернігівській області. 
Керівництво підрозділів і служб УМВС знаходиться на робочих місцях. 
Особовий склад органів та підрозділів міліції Чернігівщини працює над розкриттям та 

профілактикою злочинів.
Міліція охороняє громадський порядок та виконує інші функції міліції із забезпечення 

стабільного правопорядку в нашій області.
Начальник управління МВС України в Чернігівській області генерал-майор міліції Олек-

сандр Михайлик написав рапорт про звільнення з органів внутрішніх справ за власним 
бажанням. До підписання наказу МВС України про звільнення з ОВС він продовжує викону-
вати обов’язки начальника УМВС в області.

Міліція нагадує громадянам, що кожного дня о 16:00 у приміщенні Чернігівського міського 
відділу внутрішніх справ (вул. Шевченка, 13) відбувається інструктаж особового складу мі-
ліції перед заступанням на службу. Запрошуємо небайдужих громадян з активною життєвою 
позицією до спільного несення служби з охорони громадського порядку в складі патрулів.

Щоденні спільні патрулювання проводяться також в Ніжині, Прилуках та інших великих 
районних центрах Чернігівщини.

Також нагадуємо, якщо Ви стали свідком правопорушення або злочину, негайно телефонуй-
те до чергової частини за номером 102 для оперативного реагування правоохоронних органів.

«Високий Вал»
23 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228769.html)

527. Народна самооборона з міліцією провели
     перше патрулювання Чернігова

Начальник управління МВС України в Чернігівській області генерал-майор міліції Ми-
хайлик Олександр Григорович написав рапорт про звільнення з органів внутрішніх справ 
за власним бажанням. До підписання наказу МВС України про звільнення він продовжує 
виконувати обов’язки начальника УМВС в області.

Проте сьогодні розпочалося спільне патрулювання вулиць міста – міліції і Народної са-
мооборони, якою від штабу національного спротиву керує колишній начальник міської мі-
ліції Едуард Альохін. 

Щоденні спільні патрулювання проводяться також в Ніжині, Прилуках та інших великих 
районних центрах Чернігівщини.

«Сіверщина»
23 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/narodna_samooborona_z_milicieju_proveli_pershe_patruljuvannja_

chernigova/2014-02-23-14072)

24 лютого

528. Чернігівські активісти збирали гроші на допомогу 
      сім’ям загиблих на Майдані

У Чернігівській міській раді перед позачерговою сесією 24 лютого о 14:30 «Де-
мократичний Альянс» організував і провів серед депутатів акцію «Очисти совість – 
допоможи родинам загиблих» зі збору коштів на допомогу родинам Небесної Сотні.
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Про це повідомляє пресслужба Чернігівської обласної організації політичної партії «Де-
мократичний Альянс».

Багато хто з чернігівських депутатів активно відгукнулися на заклик і зробили пожер-
тву. Вдалося зібрати 2633 грн. Але й були такі, що вирішили не допомагати постраждалим 
сім’ям. 

Своїх «героїв» Чернігів має знати в обличчя – не підтримали акцію такі персони: Ваку-
ленко Сергій, Віхров Станіслав, Скоробагатько Людмила, Вовк Павло, Стах Артем, Касаткі-
на Тамара, Солдатов Валерій, Клановець Іван. Діючий міський голова Чернігова Олександр 
Соколов пожертвував 100 грн.

Усі зібрані кошти будуть переведені на розрахунковий рахунок «5 каналу», який прово-
дить благодійний телемарафон зі збору коштів для надання персональної допомоги сім’ям, 
що втратили своїх рідних під час кривавих подій 18-20 лютого 2014 року в Києві на Май-
дані. А таких понад сотні сімей з різних регіонів країни.

Як повідомив «ПіК» юрист міської ради Павло Вовк, його позиція щодо збору коштів є 
наступною:

«Я готовий дати гроші, якщо таких скриньок буде дві: одна для загиблих протестуваль-
ників, інша для загиблих міліціонерів. Це все люди, і ділити їх не можна».

«Чернігівщина: події і коментарі»
25 лютого 2014 року
(http://pik.cn.ua/8207/chernigivski-aktivisti-zbirali-groshi-na-dopomogu-simyam-zagiblim-na-

maydani/)

529. Учора на Чернігівщині ховали ще одного
      з Небесної Сотні

Чернігівщина оплакувала вчора ще одного Героя Майдану, вбитого кулею 
снайпера режиму Януковича. 

У селищі Дмитрівка Бахмацького району провели в останню путь Василя Прохорського. 
Він працював у Києві на підприємстві з ремонту торговельного обладнання. У селищі живе 
його мати, яка сказала, що для її сина національна ідея була понад усі інтереси.

Мітинг прощання вів селищний голова, чин похорону здійснив священник Дмитрівської 
парафії УПЦ МП.

Помічник народного депутата О. Ляшка Василь Амельченко, який від народного депута-
та передав фінансову допомогу матері Героя, у виступі наголосив: «Ці смерті – результат 
дії виборців, які своїми голосами привели до влади бандита, що й організував криваве 
побоїще». 

Василя Прохорського поховали біля стели землякам, які загинули у Другій світовій 
війні. Його побратими провели в останню путь трьома пострілами та виконанням гімну 
України. 

Василь ЧЕПУРНИЙ

P.S. Із фейсбука: «18.02.14 после работы в 17 час. поехал на Майдан. В 19 час. уже 
на связь не выходил. Ночевать не пришел. На работу утром не вышел. Друзьями най-
дены около Михайловского собора его куртка и телефон. Сегодня ходили на опознание – 
выбиты зубы, весь синий...»

Тіло упізнали 22 лютого 2014 року.
«Сіверщина»

24 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/uchora_na_chernigivshhini_khovali_shhe_odnogo_z_nebesnoji_

sotni/2014-02-24-14079)
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530. Гетьмана Мазепу облили зеленкою

Невідомі хулігани в суботу облили зеленкою пам’ятник Івану Мазепі. 
Майже дві години працівники Національного архітектурно-історичного заповідника 

«Чернігів стародавній» безрезультатно мили гетьмана.
Чернігівці засуджують такі вчинки і називають хуліганів «варварами».

«Високий Вал»
24 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/crime/events/228776.html)

531. Ніжин мобільний: хто хоче захищати місто?

Мобільні загони самооборони створені в Ніжині. 
У найближчий час вони займатимуться підтриманням порядку в місті.
Також одним із завдань загонів є недопущення проникнення в місто бандитських угру-

повань та залишкових груп провокаторів або переодягнених колишніх силовиків. Такі еле-
менти зараз вештаються по містах України та вчиняють безлад на вулицях.

Ще самооборонівці контролюють дії міліції та нарядів ДАІ, щоб ті не брали від водіїв ха-
барів та правильно складали протоколи.

Патрулювання доріг міста активісти-добровольці здійснюють по ночах. Але, якщо буде 
більше охочих, патрулювання можна буде здійснювати і вдень.

Учасники загонів мобільної самооборони не проти, аби до них приєдналися ще охочі 
навести порядок в місті і на дорогах.

Залишаємо номер мобільного телефону для тих, хто готовий приєдналися до загонів 
мобільної самооборони в Ніжині: 066 707 5995.

Активісти кажуть, що такі загони створюються тимчасово, поки в країні зберігається 
напруга і поки існує можливість проникнення в місто бандитів. Вони кажуть, що просто 
хочуть, щоб у місті був спокій і порядок. Три дні тому, можна сказати, вони його відстояли. 
А тепер треба цей стан втримати.

«Уездные новости»
«Високий Вал»

24 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228773.html)

532. Похорони Ілліча – без сліз, квітів та фанатів

Володимира Ілліча Леніна сьогодні, 24 лютого, без пафосу та сліз комунальни-
ки повантажили на машину. 

Символ диктатури підняли краном.
Кортежу не було, лише одна робоча машина від «Водоканалу».
Відео з «похорон» на своїй сторінці у фейсбуці розмістила чернігівська журналістка 

Ольга Чижова.
З власних джерел нам відомо, що керівництво «Водоканалу» відхрестилося від збере-

ження цієї пам’ятки тоталітаризму. 
«Ми тільки перевозили», – зазначило джерело.
Куди повезли Ілліча, обіцяємо дізнатися пізніше.

«Високий Вал»
24 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228777.html)
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533. Леніна вивезли без плачів та істерик

Комунальні служби Чернігова прибрали сьогодні повалений пам’ятник  
Леніну – організтору більшовицького перевороту, агресії проти України.

Ніхто за ним не плакав і квіток не кидав. Перевезенням займався чомусь «Водоканал».
Як сказала прессекретар чернігівського міського голови Ірина Синельник, історичний 

музей імені В. Тарновського відмовився від зберігання ідола, оскільки він не становить 
культурної та історичної цінності. «Поки що пам’ятник зберігатиметься у комунальни-
ків», – уточнила Ірина Синельник.

На Чернігівщині пам’ятники фюреру комуністів знято в Ніжині, Прилуках, Козельці, Мені, 
Борзні, Бахмачі, Куликівці, Острі, у селах Лемеші Козелецького та Авдіївка Сосницького 
районів. Ленінопад триває.

Василь ЧЕПУРНИЙ
«Сіверщина»

24 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/lenina_vivezli_bez_plachiv_ta_isterik/2014-02-24-14078)

534. Міліція прийняла допомогу 
    «Народної самооборони»

Чернігівці відгукнулися на заклик міліції допомогти і взяти участь у спільній з 
правоохоронцями охороні громадського порядку в складі патрулів. 

Повідомляє СЗГ УМВС України в Чернігівській області.
О 16.00 до Чернігівського міського відділу внутрішніх справ прийшли десятки активіс-

тів, журналістів і просто небайдужих громадян, які висловили готовність спільно з міліцією 
охороняти порядок на вулицях міста.

У ході інструктажу особового складу та приданих сил керівництво Чернігівського міськ-
відділу міліції звернуло увагу цивільних на основні завдання, які стоять перед спільними 
патрулями, – не допустити фактів мародерства, зростання вуличної злочинності та прово-
кування правоохоронців агресивно налаштованими громадянами.

Значна частина інструктажу була присвячена заходам безпеки під час несення служби, 
адже громадяни не матимуть зброї чи засобів активного захисту. Основна мета патрулів 
– на практиці продемонструвати всім, що ситуація є контрольованою і що в підтриманні 
порядку зацікавлені як правоохоронці, так і громадяни, адже це наше місто, тому нам не 
байдуже, що в ньому відбувається.

Активісти і міліція зробили акцент на профілактиці правопорушень та роз’яснювальній 
роботі з молоддю.

У свою чергу порядок на автомагістралях області взялися контролювати інспектори ДАІ 
та активісти «Самооборони».

Налагодження ефективної співпраці міліції з «Народною самообороною» розпочалося із 
спільних чергувань активістів та інспекторів ДАІ на посту «Кіпті» (траса Е-95 у напрямку 
столиці).

Робота координується Управлінням ДАІ Чернігівської області, добровольців набирає го-
лова правління Чернігівського центру прав людини «Доброчин» Олександр Підгорний.

Міліція і громадські активісти запрошують небайдужих громадян з власним авто та без 
для патрулювання Чернігова у нічний час спільно з працівниками міліції. 

«Високий Вал»
24 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/crime/events/228797.html)
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535. Звернення прокурора Чернігівської області

Шановні Чернігівці!

Як прокурор області хочу запевнити вас, що органи прокуратури Чернігівщини у своїй 
діяльності керуються виключно вимогами Конституції та законів України.

У цей складний для держави час прокуратура області залишається вірною своєму 
обов’язку щодо додержання законності, захисту прав громадян та інтересів держави.

Органи прокуратури області працювали і працюють у звичному режимі, виконуючи по-
кладені на них завдання.

Закликаю громадськість разом з правоохоронцями забезпечити правопорядок у своїх 
населених пунктах і не допустити порушень Закону.

Прокурор Чернігівської області Максим Говоруха
«Чернігівський монітор»

24 лютого 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19789)

536. Чернігівську міськраду від партії обезглавили?

Вертикаль Партії регіонів почала «сипатися» і на місцевому рівні, і в Чернігові 
зокрема. 

Хто із завзяттям у відпустку, а хто й у лікарню потрапив. 
З власних джерел відомо точно, що відпочити під час війни вирішив Станіслав Віхров. 
А ось секретар міської ради Олег Шеремет потрапив у лікарню. Тут не до жартів – ін-

фаркт.
Про це «Високому Валу» повідомило джерело у Чернігівській міській лікарні № 2.
«Стан Олега Семеновича стабільний. Йому надається необхідна допомога, як і кожному, 

хто потрапляє до лікарні з інфарктом», – сказав лікар.
Напевно на міськраду звалилися прокльони невдоволених чернігівців – разом із Шере-

метом у лікарні опинився 1-ий заступник голови Сергій Андрос.
Нічого не відомо про діяльність міського голови Олександра Соколова після того, як на 

нього мало не напали перед сесією облради.
Джерело в міськраді повідомило, що він готує сесію Чернігівської міської ради на 28 лю-

того. Ще два заступники голови Анна Романова та Володимир Кривенко працюють. Остан-
ній доволі непогано прибирає Чернігів з допомогою підпорядкованих йому людей. Леніна 
прибрали саме його комунальники. 

«Високий Вал»
24 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228780.html)

537. Владислав Кухар – новий секретар Чернігівської
      міської ради
Депутат ВО «Батьківщина» Владислав Кухар обраний новим секретарем місь-

кої ради. 
Шляхом таємного голосування він отримав більшість голосів: 39 «за» із 46 присутніх у 

залі. 
До складу лічильної комісії входило семеро депутатів.
Позафракційний Василь Білогура перед перервою закликав депутатів не домовлятися в 

кулуарах, а голосувати вільно.
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«Чернігівський міський голова Олександр Соколов запропонував Владислава Кухаря на 
посаду секретаря відповідно до закону. Його кандидатуру з опозицією не погоджували», – 
уточнив представник ВО «Батьківщина» В’ячеслав Лебідь.

Постать Кухаря досить неоднозначно сприйняли як в опозиції, так і в більшості. Напри-
клад, Павло Пущенко, голова Чернігівської міської громадської організації «Освітній центр 
«Ініціатива» не згадав жодного виступу Владислава Валерійовича в міськраді. Ударівець 
Костянтин Іванов виступив «за» Кухаря обома руками. Він бачив, як той мерз на чернігів-
ському Майдані, і вважає його достойним для запропонованої посади.

Нагадаємо, Олег Шеремет, сьогодні, 24 лютого, написав заяву про складання повнова-
жень секретаря Чернігівської міської ради за власним бажанням. Його заяву задовольнила 
більшість присутніх у залі депутатів.

«Високий Вал»
24 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228796.html)

538. Два чернігівці попали в міжнародний список люстрації

Євросоюз нарешті, здається, ввів персональні санкції проти причетних до ма-
сових убивств в Україні. 

До речі, громадський рух Литви «За демократію. Україна» і об’єднання Незалежна Рес-
публіка Užupis (Ужупис) склали список причетних до кривавих подій. 

У ньому – два прізвища з «чорної дошки» чернігівського Майдану. 
Зокрема, 89) Zayats’ Oleksandr (Заяць Олександр Володимирович) http://www.reyestr.

court.gov.ua/Review/35425717. Суддя Чернігівського окружного суду, що спричинився до 
розгону Євромайдану.

А також 106) Hrebenyuk Eduard (Гребенюк Едуард Миколайович) – заступник начальни-
ка УМВС в Чернігівській області, що керував розгоном Євромайдану і «тітушками». 

Люстрація починає діяти!
«Сіверщина»

24 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/dva_chernigivski_popali_v_mizhnarodnij_spisok_

ljustraciji/2014-02-24-14074)

539. Микола Звєрєв: «Я просто прийшов працювати
     для людей»

У Чернігівській обласній раді апарату та керівникам комунальних ЗМІ пред-
ставлено нового голову обласної ради Миколу Звєрєва, обраного в ніч на 23 лю-
того.

Колишній голова обласної ради Анатолій Мельник ствердив: «Нового голову обрано в 
легітимний спосіб». Бажаючи новому керівнику області успішної роботи, Анатолій Мельник 
зізнався: «Для президії сесії депутат Звєрєв часто був незручним депутатом. Але тепер він 
є керівником ради і справиться з великою відповідальністю, яка лягає на його плечі». 

Колишній перший заступник голови ради Іван Коробка зазначив: «Ми повинні працюва-
ти і надалі так, щоб не переходити на другу сторону вулиці при зустрічі».

Валентин Мельничук як заступник голови ради наголосив, що в області вже почалися 
затримки з виплатою пенсій, є й інші проблеми в соціальній сфері: «Чернігівщина завжди 
фінансувалася за залишковим принципом». 

Голова обласної ради Микола Звєрєв сказав: «Я прийшов сюди працювати з Майдану. 
І перший робочий день учора в мене почався з участі у похоронах Героя Майдану Андрія 
Мовчана в селі Великі Осняки Ріпкинського району. Я прийшов просто працювати для лю-
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дей. Як прийшов від людей – так колись до них і вийду. Посади – це явище тимчасове. Але 
ми просто зобов’язані перед тими людьми, що загинули на Майдані, перед усіма, хто ви-
йшов на боротьбу за гідне життя, зробити нормальним життя тут, на Чернігівщині. Європу 
треба побудувати в нас. Я обраний від партії «Батьківщина», але відтепер, як голови ради, 
моєю партією є Чернігово-Сіверщина». 

Голова обласної ради Микола Звєрєв знайомиться з апаратом, для якого він озвучив 
головні принципи роботи – порядність і професіоналізм. 

Василь ЧЕПУРНИЙ
«Сіверщина»

24 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/mikola_zverev_ja_prosto_prijshov_pracjuvati_dlja_

ljudej/2014-02-24-14075)

25 лютого

540. Добровільно-примусове звільнення
      ніжинських захисників

Прокурор Ніжина Володимир Мозговий та начальник міськвідділу міліції Олек-
сандр Шипілов написали заяви на звільнення за власним бажанням. 

На такі кроки вони зважилися після розмови з активістами на народному вічі, що прохо-
дило вчора, 24 лютого.

Про те, що звільнився за власним бажанням начальник міліції, народу повідомив його 
заступник. Сам О. Шипілов був відсутній, сказали, що його на той час не було в місті.

Міськрайонного прокурора Володимира Мозгового теж спочатку не було, але зібрання 
дочекалося, поки він повернеться з відрядження. Бо якщо ні, активісти збиралися взяти в 
облогу приміщення прокуратури і все ж таки дочекатися прокурора.

До того часу на дворі вже стемніло, і зібрання перейшло до великої зали міськвиконко-
му. Після нетривалих висловлювань претензій, ніжинці почали скандувати: «Відставка!».

Окрім людей, що гучно вимагали відставки прокурора, були і більш агресивно налашто-
вані, намагалися штовхнути В. Мозгового, і, можливо, аби їх ніхто не стримував, не проти 
були застосувати до нього й силу.

Ніжинський прокурор довго тримав натиск народного гніву, але врешті-решт написав 
заяву про звільнення з посади прокурора за власним бажанням. Заяву зачитали вголос 
усьому зібранню. Народу це сподобалось.

«Уездные новости»
 «Високий Вал»

25 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228800.html)

541. У Чернігові, Ніжині, Прилуках нові секретарі
      міських рад

Протягом тижня ключові міста області змінили секретарів міськрад (це друга 
після голови людина в міській раді — авт.). Так у Чернігові Олег Шеремет написав 
заяву про відставку у понеділок, 24 лютого. При цьому Олег Семенович перебу-
вав на лікарняному. Напередодні він переніс операцію. На позачерговій сесії но-
вим секретарем було обрано Владислава Кухаря, депутата від ВО «Батьківщина». 
Кажуть, його кандидатуру лобіював Валерій Дубіль.
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У Прилуках нового секретаря депутати обирали у вівторок, 25 лютого. Ним став сво-
бодівець Дмитро Барнаш. Оскільки у понеділок, 24 лютого, голова Прилуцької міськради 
Юрій Беркут, як і колишній секретар регіонал Олександр Правосуд, подав у відставку, то 
Дмитро Барнаш виконуватиме обов’язки міського голови.

У четвер, 20 лютого, на позачерговій сесії міської ради за спрощеною процедурою було 
обрано нового секретаря Ніжинської міської ради 45-річного Анатолія Лінника, депута-
та від партії «УДАР», голову міської організації партії «УДАР», колишнього директора TOB 
«Браво Трейд». Він став і виконуючим обов’язки міського голови.

Зняття попереднього секретаря 47-річного Олега Кірсанова вимагали ніжинці. На сесію 
їх прийшло більше ста, під міськрадою стояло ще кількасот осіб. Люди запропонували Оле-
гу Володимировичу вийти з лав Партії регіонів. Після його відмови наполягали на знятті 
Кірсанова. За це рішення проголосував 31 депутат.

Тут же громада запропонувала обрати і нового секретаря. Депутати висунули кандида-
туру заступника міського голови Олега Баранкова і депутата міськради від «Батьківщини» 
Валерія Салогуба, але люди були категорично проти.

– Хочемо тільки Лінника, – кричали ніжинці.
Про Лінника говорять: без особливого досвіду, але дуже наполегливий, завзятий, до 

«дубілівських» не належить. 
– З чого почали, прийшовши на посаду? – запитала телефоном Анатолія Валерійовича. 
– Займався вивезенням сміття. У місті просто-таки сміттєвий колапс.

Марина Забіян, 
тижневик «Вісник Ч» №9 (1451)

27 лютого 2014 року 
(http://www.gorod.cn.ua/news/gorod-i-region/52732-u-chernigovi-nizhini-prilukah-novi-sekretari-

miskih-rad.html)

542. Свободівець Барнаш став секретарем

Голова депутатської фракції Всеукраїнського об’єднання «Свобода» Дмитро 
Барнаш 25 лютого завдяки активності громади став новим секретарем міськради 
в Прилуках. 

Повідомляє ВО «Свобода». 
Вранці цього дня відбулося продовження сесії Прилуцької міської ради. Депутати шля-

хом таємного голосування відсторонили від виконання посадових обов’язків секретаря-ре-
гіонала та обрали нового – голову депутатської фракції Всеукраїнського об’єднання «Сво-
бода» Дмитра Барнаша.

За таке рішення проголосували 36 депутатів з присутніх 43-х.
Нагадаємо, що кандидатуру націоналіста підтримала громада міста на тисячному вічі.

«Високий Вал»
25 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228814.html)

543. Ніжинські прокурор і начальник міліції звільнилися
      під тиском

Прокурор Ніжина Володимир Мозговий та начальник міськвідділу міліції Олек-
сандр Шипілов написали заяви на звільнення за власним бажанням.

На такі кроки вони зважилися після розмови з активістами на народному вічі, що прохо-
дило вчора, 24 лютого. 

Про те, що звільнився за власним бажанням начальник міліції, народу повідомив його 
заступник. Сам О. Шипілов був відсутній, сказали, що його на той час не було в місті.
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Міськрайонного прокурора Володимира Мозгового теж спочатку не було, але зібрання 
дочекалося, поки він повернеться з відрядження. Бо якщо ні, активісти збиралися взяти в 
облогу приміщення прокуратури і все ж таки дочекатися прокурора. 

До того часу на дворі вже стемніло, і зібрання перейшло до великої зали міськвиконко-
му. Після нетривалих висловлювань претензій, ніжинці почали скандувати: «Відставка!». 

Окрім людей, що гучно вимагали відставки прокурора, були і більш агресивно налашто-
вані, намагалися штовхнути В. Мозгового, і, можливо, аби їх ніхто не стримував, не проти 
були застосувати до нього і силу. 

Ніжинський прокурор довго тримав натиск народного гніву, але врешті-решт написав 
заяву про звільнення з посади прокурора за власним бажанням. Заяву зачитали вголос 
усьому зібранню. Народу це сподобалося.

«Уездные новости»
«Сіверщина»

25 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/nizhinski_prokuror_i_nachalnik_miliciji_zvilnilisja_pid_

tiskom/2014-02-25-14081)

544. Ленін лежить при дорожному…

Пам’ятник Володимиру Леніну машина відвезла на Чернігівське комунальне 
шляхово-будівельне підприємство міської ради на вулиці Пушкіна, 1. 

Про це «Високому Валу» повідомив заступник голови Чернігівської міської ради Володи-
мир Кривенко. 

«До нас зверталися чернігівці, щоб його прибрали. У перший робочий день зранку в 
понеділок машиною його було перевезено на Пушкіна, 1», – сказав він.

Це місце – територія комунального підприємства, де зазвичай зберігаються під відкри-
тим небом різні архітектурні форми. Там колись спочатку зберігалися чернігівські жабки. 
Відпочивали і погруддя чернігівських космонавтів та інші архітектурні форми.

«Він там зберігатиметься, поки громада не вирішить, що з ним робити далі», – сказав 
Володимир Кривенко.

Як повідомляв «Високий Вал», Леніна в понеділок повантажили на машину і вивезли.
 «Високий Вал»

25 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228821.html)

545. Семенівці поклали голови своїх керівників,
      не забули і про Леніна

Позачергові сесії районної та міської рад відбулись учора в Семенівні. 
В обох радах фракції депутатів ПР саморозпустилися.
У районній раді голова та заступник голови заявили, що ідуть з посад. До голосування 

з недовіри голові райдержадміністрації Євменова справа на дійшла через депутатів- регіо-
налів та інших районних прихвоснів, які ще не зрозуміли зміни в країні і що ця революція 
буде не така, як попередні – відсидитися не вдасться. 

На сесії райради були присутні депутати Чернігівської обласної ради Лазар В.Л. та Лоба-
сок В.П., які допомогали опозиційним депутатам вкласти в голову Євменову, що він не має 
морального права і хвилини залишатись у своєму кабінеті. Мужності чоловічої написати 
заяву про складання повноважень у голови Семенівської держадміністрації не вистачило, 
на відміну від жінки – голови райради. 
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У міській Семенівській раді депутати більшістю голосів проголосували за демонтаж 
пам’ятника Леніна, а також вирішили розібратися з білбордами депутата ВР Рибакова, щоб 
розірвати договори оренди землі на їх розміщення.

Сьогодні має відбутися історична для Семенівки подія – демонтаж вождя Леніна. 
Павло БОНДАРЕНКО

«Високий Вал»
25 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228820.html)

546. Комуністів виживають з Чернігова, або поодинокі 
      спалахи народної нелюбові

Грабіж посеред білого дня – у комуністів викрали та спалили партійні газети. 
Група молодиків увірвалася сьогодні до офісу чернігівських комуністів.
Добре, що палили на подвір’ї. Офіс прихильників ідеології Ілліча знаходиться в багатоповерхівці.
Одного активіста правоохоронцям вдалося затримати.
Нагадаємо, ввечері 20 лютого невідомі розгромили офіс компартії в Чернігові.

«Високий Вал»
25 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228818.html)

547. Начальник УМВС Чернігівщини закликає населення
      не переслідувати беркутівців і міліціонерів

Начальник Управління МВС України в Чернігівській області генерал-майор міліції Олександр 
Михайлик закликав громадян не переслідувати міліціонерів, зокрема і бійців «Беркуту».

Він пояснив, що зібрав пресконференцію, щоб просити ЗМІ поширити це звернення, 
передає кореспондент «Укрінформу».

«Вони не винні в тому, що їх відправили на Київ. Їх посилали не на війну, а, як було за-
значено в наказі УМВС, на охорону громадського порядку. І я прошу пояснити населенню, 
що ці хлопці – такі самі люди, як і всі, і в них такі самі сім’ї», – наголосив Михайлик.

За його словами, нині бійцям «Беркуту» і членам їх сімей, а також іншим співробітникам 
міліції погрожують, хоча одного з чернігівчан – бійця спецпідрозділу – застрелив снайпер, 
коли беркутівці просто сиділи під стіною.

Михайлик повідомив, що в даній напруженій ситуації деякі міліціонери відмовляються 
від служби і пишуть рапорти на звільнення. При цьому він наголосив: «Якщо це набуде 
масового характеру, загони самооборони самі не впораються з патрулюванням вулиць і 
криміногенна ситуація в регіоні погіршиться».

«Чернігівський монітор»
25 лютого 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19818)

548. СБУ на Чернігівщині просить «довіритися»

Управління Служби безпеки України в Чернігівській області нарешті через 
кілька днів, як це мало статися, нагадало про своє існування і повідомило собі 
і жителям Чернігівщини про свої прямі обов’язки – повідомило прямий номер  
«Телефону довіри». 
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Про це говориться в повідомленні пресгрупи Управління СБУ в Чернігівській області.
«В Управлінні Служби безпеки України в Чернігівській області цілодобово працює «Теле-

фон довіри»: (0462) 676-208, за яким жителі Чернігівщини можуть повідомити інформацію 
щодо загроз державній безпеці, загроз терористичного характеру та з інших питань, які 
входять до компетенції Служби безпеки. Інформацію, що надійде, обов’язково буде пере-
вірено», – говориться в повідомленні.

«Високий Вал»
25 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228829.html)

549. Заява виконкому Чернігівської обласної організації 
      Партії регіонів

Шановні жителі Чернігівщини!

Наша область, як і вся країна, переживає одну із найтрагічніших сторінок своєї історії.
Через безвідповідальні, злочинні дії Януковича та його найближчого оточення Україна 

була втягнута в громадянське протистояння, що призвело до людських втрат.
Ми щиро співчуваємо та сумуємо разом з родинами героїв, які віддали свої життя за 

Україну.
Категорично засуджуємо дії влади та екскерівників силових відомств, які віддавали зло-

чинні накази, що спричинили масову загибель наших співгромадян.
Заявляємо, що Чернігівська обласна організація Партії регіонів, а це промисловці, ро-

бітники, лікарі, вчителі, працівники села, не мають ніякого відношення до цих кривавих 
подій.

Тому засуджуємо спроби тотального залякування та самосуду над рядовими членами 
Партії регіонів та їх родинами, які працювали і продовжують працювати на благо держави. 
Це шлях в нікуди, адже він призведе лише до насилля, подальшої ескалації конфлікту та 
дестабілізації в регіонах.

Виходячи з ситуації, що склалася, з метою зняття напруги в суспільстві звертаємося до 
депутатів від Партії регіонів в місцевих радах прийняти рішення про припинення діяльності 
депутатських фракцій Партії регіонів.

Дякуємо всім однопартійцям за сумлінну працю задля добробуту та благополуччя Чер-
нігівщини.

Бажаємо всім злагоди, стабільності та миру. 
«Чернігівський монітор»

25 лютого 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19821)

550. І в Семенівці валять Леніна та Рибакова.
     А Євменов сидить

Учора в Семенівці відбулися позачергові сесії районної та міської рад. В обох 
Семенівських радах фракції депутатів ПР саморозпустилися.

У районній раді голова та заступник голови заявили, що йдуть з посад. До голосування 
з недовіри голові райдержадміністрації Євменова справа на дійшла через депутатів-регіо-
налів та інших районних прихвоснів, які ще не зрозуміли зміни в країні і що ця революція 
буде не така, як попередні – відсидитися не вдасться. 

На сесії райради були присутні депутати Чернігівської обласної ради Лазар В.Л. та Лоба-
сок В.П., які допомогали опозиційним депутатам вкласти в голову Євменову, що він не має 
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морального права і хвилини залишатись у своєму кабінеті. Мужності чоловічої написати 
заяву про складання повноважень у голови Семенівської держадміністрації не вистачило, 
на відміну від жінки – голови райради. 

У міській Семенівській раді депутати більшістю голосів проголосували за демонтаж 
пам’ятника Леніна, а також вирішили розібратися з білбордами депутата ВР Рибакова, щоб 
розірвати договори оренди землі на їх розміщення.

Сьогодні має відбутися історична для Семенівки подія – демонтаж вождя Леніна.
Павло БОНДАРЕНКО

«Сіверщина»
25 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/i_v_semenivci_valjat_lenina_ta_ribakova_a_evmenov_

sidit/2014-02-25-14083)

551. Дніпровська дача генерала Михайлика
На брифінгу начальник УМВС в Чернігівській області Олександр Михайлик по-

відомив, що виконує свої обов’язки до прийняття рішень новим Міністром вну-
трішніх справа Арсеном Аваковим. 

Головний міліціонер області запросив охочих журналістів поїхати і перевірити його 
дачу на Дніпрі, бо чутки треба перевіряти. До того ж пояснив, що дача не його особис-
та, а належить ще іншому рибалці... Виявляється, це такі собі рибальскі хатки. Мало не 
боброві... 

Генерал О. Михайлик приїхав на Чернігівщину з Луганська, а дачу збудував у Пакуль-
ській сільській раді на Дніпрі. Невже збирався тут жити? Чи думає продати? 

«Сіверщина»
25 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/dniprovska_dacha_generala_mikhajlika/2014-02-25-14084)

552. Штаб Майдану хоче нових виборів
Звернутися до керівництва Верховної Ради з вимогою проведення позачрего-

вих парламентських та місцевих виборів вирішив обласний штаб національного 
спротиву.

Обговорено інформацію про контроль за діяльністю податкової та прокуратури, 
оскільки надходять сигнали про вивезення якихось документів. Члени штабу переко-
нані: якщо відшкодування ПДВ здійснюється за день-два, то це є відмиванням коштів, 
виведення їх з України. Штаб вважає необхідним створити систему контролю за роботою 
органів влади.

У тому числі вивчається питання про створення люстраційних комітетів, які мають пере-
вірити всіх державних службовців, що мають чи мали право підпису на фінансових доку-
ментах, на предмет їх причетності до корупції.

Обговоривши питання про обрання та призначення кандидатур на різні посади в орга-
нах влади від імені Майдану без узгодження з Майданом, штаб ухвалив попередити всіх 
учасників кадрових призначень: метою Майдану є перезавантаження системи влади, а 
не заміна одних осіб на інших, хоч би вони й були з опозиційних партій. Тому будь-яке 
призначення без погодження з Майданом, але від імені Майдану розглядатиметься штабом 
національного спротиву як підкилимні ігри, як паразитування на ідеях Майдану. 

Василь ЧЕПУРНИЙ
«Сіверщина»

25 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/shtab_majdanu_khoche_novikh_viboriv/2014-02-25-14086)
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26 лютого

553. Чернігівська «Народна Самооборона» захистить
      рідне місто

Декілька десятків представників чернігівської громади вчора, 25 лютого, знову 
разом із чернігівськими правоохоронцями вирушили патрулювати місто. 

Як повідомляє пресслужба Чернігівської сотні «Народної Самооборони», серед них були 
як члени місцевої «Народної Самооборони», так і активісти ВО «Свобода». 

Також в патрулюванні взяла участь і молодь – представники об’єднання «Правий сек-
тор», футбольні фанати і активісти молодіжного крила ВО «Свобода».

Коротко роз’яснив завдання, які стоять перед спільними патрулями, заступник голови 
обласної організації ВО «Свобода» Володимир Поліщук. 

До речі, Володимир Поліщук поцікавився у тих, хто прийшов допомагати міліції, чи має 
хтось із них стосунок до депутата Чернігівської міської ради від ПР Олександра Ковальова. 
Таких не виявилося. 

«Досвід спільного патрулювання представників «Народної Самооборони» та міліції в 
Чернігові виявився досить вдалим, – зазначає керівник Чернігівської сотні «Народної Са-
мооборони» Володимир Федорок. – Тому, керуючись розпорядженням Центрального штабу 
«Народної Самооборони», що знаходиться в Києві, ми оголошуємо про формування загонів 
«Народної Самооборони» в усіх районах Чернігівщини. 

З питань формування діяльності загонів «Народної Самооборони» прошу телефонувати за 
номером 099-178-69-08 або писати на електронну скриньку «samooboronache@gmail.com».

«Високий Вал»
26 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228832.html)

554. Новий голова облради береться вигнати
     луганських з області

Сьогодні пройшла безпрецендента нарада в обласній раді: до голови ради Ми-
коли Звєрєва прийшли в.о. голови обласної державної адміністрації Микола Стрі-
лець, керівники всіх силових структур (тільки обласний податківець заступницю 
прислав), начальники управлінь ОДА, преса. Центр влади змістився.

Спочатку Микола Звєрєв закликав зробити усе, щоб криміналітет не використав рево-
люційну ситуацію в злочинних цілях. І керівники міліції та прокуратури, незважаючи на 
підписані ними рапорти про звільнення, зобов’язані забезпечити порядок в області. Від-
рапортувавши про свою роботу, начальник УМВС в області Олександр Михайлик пішов на 
селекторну нараду з новим Міністром.

Прокурор області Максим Говоруха заявив про свою незгоду з тим, що під виглядом 
політичних в’язнів випускають тих, хто вбив міліціонера та суддю (натяк на Запорожця та 
батька і сина Павліченків – ред.), і повідомив, що вчора подав рапорт на звільнення.

Микола Звєрєв відповів йому класично: «Може, ви і чесний прокурор, але ви працювали 
в злочинній системі!» Прокурор чомусь став червоним! Почути таке прокурору не від екс-
треміста, а від голови обласної ради!

А Микола Звєрєв був нещадним: «Уся країна бачила маєток вашого Генерального про-
курора. Та я сам би взяв вила, щоб громити отаку дикість!»

Також голова обласної ради Микола Звєрєв повідомив, що, попри процедурні труднощі, 
він підписав сьогодні розпорядження разом із в.о. голови ОДА Миколою Стрільцем, давши 
таким чином зрозуміти всім присутнім чиновникам, хто стає ключовою фігурою у владі об-
ласті.
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У свою чергу Микола Стрілець закликав усіх керівників забезпечити роботу підлеглих 
структур, бо «ми не можемо бути в опозиції до людей». І треба «спокійно поставитись до 
перезавантаження влади, не висловлювати ніякого супротиву». Обличчя Миколи Стрільця 
чомусь нервово смикалося.

Заступниця керівника податкової, молода жінка, спочатку посміхалася, потім чо-
мусь перестала. А коли Микола Звєрєв показав, що відрізняє трансферти від субвен-
цій, їй стало сумно. Коли ж він заявив, що вижене луганських з Чернігівщини, їй стало 
сумно.

Микола Звєрєв наголосив: «Ми не проти луганських, які приїхали сюди жити і працю-
вати. У нас депресивна область і треба комусь народжувати дітей. Але ті луганські, які по-
водяться, як монголо-татарська орда, звідси поїдуть! Навіть для Луганська нічого доброго 
не зробили, викачуючи все з Чернігівщини. Область збирала податків більше, ніж 6 інших 
областей разом узятих. Що це за іго?!»

Василь ЧЕПУРНИЙ
«Сіверщина»

26 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/novij_golova_oblradi_beretsja_vignati_luganskikh_z_

oblasti/2014-02-26-14096)

555. Складна ситуація на Чернігівщині. Рада пропонує

Керівництво Чернігівщини проводить нараду у стінах обласної ради щодо 
складної соціально-політичної ситуації на Чернігівщині. 

«Високий Вал» вів трансляцію. 
У нараді брали участь перший заступник і в.о. голови державної адміністрації в Черні-

гівській області Микола Стрілець, голова обласної ради Микола Звєрєв та заступник голови 
обласної ради Валентин Мельничук.

Також запрошені керівники всіх управлінь облдержадміністрації, правоохоронних орга-
нів та керівних органів облради.

Микола Звєрєв закликав об’єднати зусилля для подолання непростої соціально-політич-
ної та економічної ситуації в області.

Голова Чернігівської обласної ради заявив: «Я прийшов, щоб виселити усіх, хто ганьбив 
область».

Прокурор Чернігівської області Говоруха повідомив, що він написав рапорт про відстав-
ку, чекає рішення Генерального прокурора України.

Микола Звєрєв виступив з цілим комлексом економічних пропозицій.
Він висловився, зокрема, за паралельний обіг євро, розпуск казначейства і заснування 

муніципального банку з прямими рахунками допомоги.
«Інвестори хочуть допомагати Чернігівщині. Вони просять: дайте нам гарантії. Якщо 

центральна влада нам не допоможе, ми будемо діяти напряму», – сказав він.
«Високий Вал»

26 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228850.html)

556. Ніжинські радикали одноголосно ліквідували Леніна
Від слова до діла. 
Перша вулиця Небесної Сотні з’явилась у Ніжині. 
Депутати ніжинської міськради на 51 сесії одноголосно ухвалили рішення про перейме-

нування вулиці Леніна.
Вулиці Леніна тепер у Ніжині не існує.
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Секретар міської ради Анатолій Лінник розповів, що рішення вступає в силу з моменту 
його підписання. Рішення Анатолій Валерійович підписав безпосередньо під час сесійного 
засідання. Тобто, як тільки таблички з новою назвою вулиці будуть готові, то їх одразу ж 
матимуть право повісити.

Депутати розповідали, що жителі колишньої вулиці Леніна не мали нічого проти пе-
рейменування. Але в сесійній залі лунали й інші пропозиції щодо назви як з боку депутатів, 
так і збоку представників громади Ніжина. Пропонували вулиці Леніна повернути її стару 
історичну назву Ліцейська. Але ця пропозиція не знайшла підтримки й народні обранці 
проголосували за назву вулиця Небесної Сотні.

Серед вулиць, яким просили замінити назву, опинилась і вулиця Павліка Морозова. 
Варіантами її нової назви були вулиця Героїв Майдану та вулиця Петра Прокоповича. Пе-
рейменувати на Петра Прокоповича просили ніжинські бджолярі.

Але поки що назву цієї вулиці лишили без змін. Адже на цій вулиці нині ніжинці ще тіль-
ки проводять світло та газ, у них виготовлена проєктно-кошторисна документація. І якщо 
саме зараз перейменувати цю вулицю, то людям знову доведеться втратити дуже багато 
часу, грошей та нервів, щоб заново виготовити ці документи. Тому з перейменуванням цієї 
вулиці поки не квапились, але як тільки стане можливим її перейменувати, то депутати 
обіцяють це зробити.

У сесійній залі також звучали пропозиції перейменувати центральну площу Івана Фран-
ка на площу Героїв Майдану, але цю пропозицію поки що відклали.

«Уездные новости»
«Високий Вал»

27 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228867.html)

557. В Чернігові перейменуванням вулиць займеться Майдан

Рішенням обласного штабу національного спротиву створено робочу групу, 
яка має до наступної сесії міської ради 28 лютого подати пропозиції про перейме-
нування вулиць Чернігова.

Робоча група одностайно висловилася за найменування центральної площі (де стояв 
пам’ятник Леніну) та за першочергове перейменування вулиць 50 років СРСР, ВЛКСМ, 18 
партз’їзду тощо. Прийнято пропозицію про повернення вулиці Бєлінського її історичної наз-
ви – Єлицька. Розглядається пропозиція про вулицю, яку слід назвати імені Героїв Майдану 
або імені Небесної Сотні. 

На думку громадського активіста Сергія Соломахи, в цьому питанні повинна бути на-
ступна стратегія:

1. Визначити перелік вулиць, які потребують приведення назв у відповідність до істо-
ричної справедливості, українського правопису та затвердити цей перелік на сесії міської 
ради. 

2. Негайно перейменувати 5-10 найбільш одіозних назв в першу чергу на пропозиції, які 
вже неоноразово вносилися до міськради громадкістю, зокрема: Єлецька, Троїцька, Воз-
несенська, Лазаря Барановича, Мазепи, Петлюри, Чорновола, Героїв Крут, площа Свободи 
або Незалежності, та вже обговорювалися в комісії з перейменування вулиць, але через 
політичну кон’юктуру були відкинуті або спотворені, а також додати назви Героїв Майдану 
та Небесної Сотні. 

3. Затвердити новий компетентний склад комісії з перейменування вулиць, яка б розро-
била цілісну стратегічну концепцію щодо перейменування і розглянула б усі пропозиції від 
чернігівців та фахівців.

4. Винести запропоновану стратегічну концепцію і нові назви на громадське обговорен-
ня, провести круглі столи з цього питання, зокрема у ЗМІ. 

5. Не пізніше ніж до Дня Незалежності, 24 серпня 2014 року, перейменувати визначені 
у п.1 вулиці рішенням сесії міської ради.
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Робоча група продовжує свою роботу. Для громадського обговорення перейменувань 
прийнято пропозицію щодо його проведення завтра, 27 лютого.

«Сіверщина»
«Чернігівщина: події і коментарі»

26 лютого 2014 року
(http://pik.cn.ua/8240/v-chernigovi-pereymenuvannyam-vulits-zaymetsya-maydan/)

558. «Правий сектор» у Чернігові попереджує:
       провокації не пройдуть!

Пресконференція в обласному штабі національного спротиву координатора 
«Правого сектору» на Чернігівщині Владислава Литвина викликала неабиякий 
ажіотаж з боку журналістів.

Були й сумніви, чи ж дійсно цей молодий чоловік представляє «Правий сектор»? Були 
вони від людей, які ніколи не були помічені у націоналістичних структурах або ж співпра-
цюють з лібералами.

Владислав Литвин розповів про себе дуже коротко: «Народився, живу і збираюся жити в 
Чернігові. Моє житло на Новій Подусівці. Ні з яких Карпатських гір я не спустився. Навчав-
ся у Чернігівській школі № 21. Зараз працюю столяром-різьбярем». На питання, чи брав 
участь у бойових діях на Майдані, відмахнувся: «Це не суттєво!»

Зауважив, що «Правий сектор» базується на «Тризубі» імені С. Бандери, членом якого і 
він є. Ланки «Правого сектора» зараз формуються по області, є вже навіть у деяких селах: 
«П’ятеро хлопців, що були на Майдані, захотіли у себе в селі створити таку ланку».

Мета роботи – тотальний громадський контроль за владою. Буде і силовий блок. 
Владислав Литвин: «Останніми днями в Чернігові й області почастішали випадки, коли 

від імені «Правого сектора» здійснюються злочини з пограбуванням, перевіркою квитків 
тощо. Ми до цього відношення не маємо! Це роблять самозванці і провокатори, їх треба 
карати відповідно до закону». 

Владислав повідомив, що вони вже знайшли тих, хто напав на працівників ДАІ у Черні-
гові, назвавшись «Правим сектором». Зловмисників передано міліції.

«Сіверщина»
26 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/pravij_sektor_u_chernigovi_poperedzhue_provokaciji_ne_

projdut/2014-02-26-14097)

559. У чернігівському СБУ не зізнаються, чи брала «Альфа»
      участь у силових протистояннях

Співробітники підрозділу спеціального призначення «Альфа» Управління 
Служби безпеки України в Чернігівській області брали участь у силовому проти-
стоянні на київському Євромайдані.

Про це на своєму сайті http://moskal.in.ua стверджує народний депутат України Генна-
дій Москаль.

За його повідомленням, в операції з розгону столичного Євромайдану планувалась 
участь сімох співробітників відділу ЦСО «А» УСБУ в Чернігівській області, які входили до 
«групи захоплення № 2».

Відповідний план силовиків, у якому згадується чернігівська «Альфа», розміщено на 
вебпорталі нардепа.

У копії документу під назвою «Оперативний задум нейтралізації екстремістської діяльно-
сті учасників протестних заходів» загалом згадується про 224 співробітники СБУ.
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Семеро з них – чернігівці, які, згідно з планом, входили до «бойового розрахунку штур-
мової групи». Остання повинна була захопити Будинок профспілок України, розташований 
на Майдані Незалежності, 2.

В обласному Управлінні СБУ в Чернігівській області інформацію щодо участі своїх співро-
бітників у силовому протистоянні не підтверджують, але й не спростовують.

Як заявив 26 лютого заступник начальника обласного УСБУ Микола Скиба, вся інформа-
ція щодо спецпідрозділу «Альфа» є таємною, тому він нічого коментувати не може.

Раніше, 20 лютого, під час засідання круглого столу в обласній раді, присвяченого сус-
пільно-політичним подіям в країні, те ж саме заявив і начальник УСБУ Олександр Довженко.

Володимир Лисенко
для «Чернігівщина: події і коментарі»

26 лютого 2014 року
(http://pik.cn.ua/8244/u-chernigivskomu-sbu-ne-ziznayutsya-chi-brala-alfa-uchast-u-silovih-

protistoyannyah/)

560. Семенівка попередила: від сьогодні хабарів не даємо!
Голова Семенівської райдержадміністрації Євменов С.В. написав заяву на звіль-

нення з посади. Аналогічну заяву написала заступник Євменова Федюк Т.М. На-
чальник Семенівського РВ УМВС Петрухан В.В. подав рапорт про відставку. Зая ву 
на сесію районної ради про звільнення подав головний лікар Забєлін В.І.

Прокуратура Семенівського району зареєструвала кримінальне провадження з організації 
поїздки держслужбовців на «антимайдан» колишнім головою районної державної адміністра-
ції. На черзі відкриття кримінального провадження по керівнику агролісгоспу Кулаку М.Д. 

Семенівський райком Комуністичної партії відмовився демонтувати свого великого вож-
дя з центральної площі міста, незважаючи на запевнення депутатів міської ради, що демон-
таж відбудеться їхніми силами за їхні кошти. Тобто комуністи в черговий раз показали своє 
істинне брехливе обличчя, а великий вождь у Семенівці не потрібен нікому, навіть його 
однопартійцям. Семенівка чекає на чергове «бездарне самогубство» чергового Леніна, а 
міська рада готова здати 5 тон бронзи на кольоровий брухт та поповнити міський бюджет.

Активісти Семенівської районного ГО «Майдан» власними силами виготовили та поклеї-
ли полотна на три «рибаковські» білборди, в яких висловили жалобу по загиблих побра-
тимах Майдану. Після розміщення на білбордах плакатів пам`яті Небесної Cотні помічник 
народного депутата Рибакова сказав, що вони (Рибаков) не проти розміщення даних зо-
бражень. На четвертому білборді біля районної лікарні та районного відділку міліції поклеї-
ли звернення до всіх з попередженням: «І запам’ятайте: від сьогодні хабарів не даємо».

Завтра, 27 лютого, о 12 годині буде продовжено засідання позачергової сесії Семенів-
ської районної ради, на якій буде обрано нового голову. 

Павло БОНДАРЕНКО
«Сіверщина»

26 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/semenivka_poperedila_vid_sogodni_khabariv_ne_

daemo/2014-02-26-14095)

561. Список постраждалих і загиблих чернігівців під час 
      революційних подій у столиці 
Чернігівська міська громадська організація «Суспільна Служба України» укла-

ла перелік чернігівців, які отримали поранення під час революційних подій.
«Ми розуміємо, що список потребує доопрацювання та уточнення, але на сьогодні це 

єдиний перелік. У ньому ми зазначили контактні дані травмованих та загиблих. Кожен охо-
чий може зконтактуватися з ними або з рідними, щоб надати допомогу.
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Звичайно, це не повний список, тому просимо додавати прізвища, контакти відомих вам 
травмованих осіб під час революційних подій за тел. (063) 236-18-03», – зазначила голова 
осередку ССУ Тетяна Жогалко.

Перелік поранених чернігівців:

1. Маріанна Харді, чернігівська фотожурналістка.
Лікарі діагностують струс, сильні гематоми.

2. Ігор Волосянкін, редактор сайту «Уєздний Город». Лікарі діагностують струс, сильні 
гематоми. 
Обставини: Під час фотозйомки переслідування «Беркутом» протестувальників на вул.
Інститутській були жорстоко побиті.

3. Олександр Жогалко (Олекса Пекур), шеф-редактор Чернігівського сайту «Північний 
Вектор».
Постраждав 18.02 під час зйомки на вул. Інститутській і під Жовтневим палацом. Пере-
ніс струс мозку, гематома поясничної області. 

4. Ярослав Міхей. Отримав опіки 19 січня на вулиці Грушевського.
5. Володимир Федорок (с. Андріївка Чернігівського району), депутат Чернігівської рай-

ради від ВО «Свобода».
18 лютого біля Будинку офіцерів (Київ) був поранений у руку гумовими кулями, мав 
отруєння газом.

6. Ростислав Раненко, 15-річний десятикласник з Чернігова. Утік з дому на Майдан і от-
римав важку черепно-мозкову травму, потребує серйозної допомоги.

7. Юніс Аскеров, активіст ВО «Свобода». Отримав травму голови на Майдані. 

Загиблі учасники Майдану: 

Василь Прохорський. Загинув від кулі снайпера на вулиці Інститутській 18-го лютого. 
Його вважали зниклим безвісти, і тільки невдовзі стало відомо, що тіло Героя знаходиться 
в морзі Олександрійської лікарні. За рішенням сільської громади, Василя Прохорського 
поховали на Алеї Слави в селищі Дмитрівка Бахмацького району. Планують одну з вулиць 
перейменувати на честь Героя.

Андрій Мовчан, 34 роки, Київ. Працював у театрі ім. Франка освітлювачем, член «Де-
мократичного Альянсу». Загинув від вогнепального поранення в голову 20 лютого 2014 
року. Уродженець с. Великі Осняки Ріпкинського району. Похований на батьківщині.

Загиблі правоохоронці:

Теплюк Іван Іванович, 1993 р.н, стрілок 1 патрульної роти 1 патрульного батальйону 
військової частини № 3030 управління Північного територіального командування, грома-
дянин України.

Загинув 18 лютого близько 17 години, помер від тяжкого вогнепального поранення в 
голову.

Третяк Максим Леонідович, 1993 р.н., з Чернігова, стрілок 1 патрульної роти 1 па-
трульного батальйону військової частини № 3030 управління Північного територіального 
командування, громадянин України.

Загинув 18 лютого близько 17 години. Третяк отримав тяжке вогнепальне поранення в 
область шиї. Від отриманих поранень помер у кареті «швидкої допомоги».

 Чернігівська міська громадська організація «Суспільна Служба України»

«Чернігівщина: події і коментарі»
26 лютого 2014 року
(http://pik.cn.ua/8250/spisok-postrazhdalih-i-zagiblih-chernigivtsiv-pid-chas-revolyutsiynih-podiy-u-

stolitsi/)
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562. Генерал Катеринчук показав журналістам свою дачу

Після того, як у ЗМІ з’явилися публікації про дачу нинішнього керівника УМВС 
в Чернігівській області Олександра Михайлика на Дніпрі, а журналістці газети 
«Вісник Ч» Валентині Тимошко не вдалося відвернути від цього увагу, було під-
кинуто в ЗМІ інформацію про дачу генерала Іана Катеринчука, який керував мі-
ліцією до Михайлика.

Іван Катеринчук запропонував журналістам подивитися, яка насправді його дача, зая-
вивши, що йому приписують те, що йому не належить. До поїздки я запросив Олега Голо-
ватенка («Високий Вал») та Павла Пущенка («Події і коментарі»).

За кермом був сам власник дачі, забрав він нас від штабу національного спротиву, куди 
і він також входить. Коли ми доїхали майже до виїзду з міста, зустрічні водії просигналили: 
спускає колесо. Генерал Катеринчук думав, що проколов десь по дорозі, але спеціалісти, 
що приїхали міняти його, сказали, що колесо пробито шилом. 

На дачу ми з’їздили машиною товариша Катеринчука. По дорозі він показав оригінали 
документів про купівлю будинку та земельної ділянки площею 34 сотки. Купив за 10 тисяч 
євро у кінці 2010 року. Каже, що грошима допомогла сестра, яка має в Канаді бізнес, та 
допомогла вихідна допомога при звільненні його з посади начальника УМВС. 

«Єдине, що я поставив – це паркан», – каже Іван Катеринчук, відкриваючи хвіртку. 
Проте ще поставлено і дві альтанки, де влітку господар відпочиває з сім’єю та друзями. 
Видно, що в купі піску дитина грається, бо розкидані дитчі іграшки. 

Хата стара, «шевченківська», поки що служить. На подвір’ї – викладені доріжки, 
пробита свердловина, висаджені молоді дерева. Генерал каже, що садівництвом любить 
займатися дружина. Дача стоїть над старицею Десни. Але сам дачник не є рибалкою: 
«Та то треба довго сидіти, а я такого не люблю». У нього є мисливська зброя, але «після 
народження сина Вані, якому зараз 4 роки, я став сентиментальним і вбивати тварин 
не можу».

Іван Катеринчук стверджує, що іншої нерухомості, крім показаної дачі та квартири, у 
нього нема. Щодо чуток про його претензії на посаду начальника УМВС, відповів: «Якщо 
Майдан довірить, я готовий. А сам нікуди не ходжу і не прошу». 

Василь ЧЕПУРНИЙ
«Сіверщина»

26 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/general_katerinchuk_pokazav_zhurnalistam_svoju_

dachu/2014-02-26-14094)

563. Марш вільних людей: не заради цього ми вмирали!

Україна повалила режим Януковича, сотні українців віддали своє життя заради 
волі свого народу. 

Проте це ще не перемога. 
Систему не змінено, винних реабілітовують.
Опозиція на крові убитих дерибанить портфелі. Народні ради узурповують політики, ба-

рикади розбирають, про звільнення політв’язнів мовчать. Учорашня опозиція намагається 
очолити цей режим. Не заради цього ми стояли, мерзнули, голодували і вмирали. 

Не дай їм вкрасти здобутки Революції!
Приходь на марш вільних людей. 
26 лютого о 16:00, Чернігів, збір біля стадіону імені Гагаріна.

Телеканал «Дитинець»
«Високий Вал»

26 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228840.html)
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564. Уточнення від «Мобільної самооборони» Ніжина
У зв’язку з останніми подіями в країні взагалі та місті Ніжині, зокрема, заявами 

окремих осіб та посадовців щодо протизаконного характеру нашої діяльності ми, 
учасники добровільного громадського об’єднання «Мобільна самооборона», за-
являємо, що наше об’єднання від самого моменту створення діяло лише в межах 
законів України і головною метою своєї діяльності вважає захист правопорядку в 
місті в нічний час.

Діяльність об’єднання координується з органами внутрішніх справ. У жодних протиза-
конних діях учасники «Мобільної самооборони» участі не брали і не братимуть.

Хочемо також заявити, що будемо продовжувати нашу діяльність з охорони правопоряд-
ку до моменту стабілізації ситуації в країні та місті і не допустимо ескалації рівня злочинно-
сті в нашому рідному Ніжині.

Слава Україні!
«Уездные новости»

«Високий Вал»
26 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228842.html)

27 лютого

565. Які вулиці будуть перейменовані в Чернігові? 
Прямий ефір з приводу перейменування вулиць у Чернігові відбувся 27 лютого 

в прямій трансляції інтернет-видання «Високий Вал». 
У прямому ефірі взяли участь, зокрема, вчений секретар заповідника «Чернігів ста-

родавній» Сергій Черняков, директор Чернігівського історичного музею ім. Тарновського 
Сергій Лаєвський, член правління «Просвіти» Юрій Соболь. 

28 лютого питання про перейменування може бути винесене на сесію Чернігівської місь-
кої ради.

«Високий Вал»
27 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228860.html)

566. Майдан вимагає очистити культурно-історичне 
     середовище Чернігова від тоталітарного минулого
Робоча група, створена Чернігівським обласним штабом національного спротиву, за-

пропонувала в якості першого кроку з очищення культурно-історичного середовища міста 
від тоталітарного минулого здійснити перейменування на сесії міськради, яка відбудеться 
28 лютого ц.р., 12 вулиць, 2 провулки, названих на честь Комуністичної партії, діячів Ін-
тернаціоналу, більшовицького перевороту, «героїв» громадянської війни, інших символів 
колоніального імперського минулого. 

Пропонується повернути історичні назви: 
– вулиці Антонова-Овсієнка – Успенська (Авт. з 24.12.2015 р.); 
– вулиці Глеба Успенського – Іллінська (Авт. з 24.12.2015 р.); 
– вулиці Бєлінського – Єлецька (Авт. з 24.12.2015 р.); 
– вулиці Муринсона – Воскресенська (Авт. з 24.12.2015 р.). 
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Перейменувати: 
– вулицю 50-років ВЛКСМ на вулицю Героїв Майдану (Авт. з 12.02.2016 р. – Козацька); 
– вулицю 50-років СРСР на вулицю Небесної Сотні (Авт. з 12.02.2016 р. – Всіхсвятська); 
– вулицю Богунського на вулицю Івана Богуна (Авт. з 12.02.2016 р.); 
– вулицю Войкова на вулицю Просвіти (Авт. з 19.02.2016 р. – В’ячеслава Чорновола); 
– вулицю Воровського на вулицю Івана Мазепи (Авт. з 24.12.2015 р. – Хлібопекарська); 
– вулицю Дзержинського на вулицю Любомира Боднарука (Авт. з 12.02.2016 р.); 
– вулицю Кірова на вулицю Коти (Авт. з 19.02.2016 р. – Литовська); 
– вулицю Павлика Морозова на вулицю Івана Рашевського (Авт. з 12.02.2016 р.); 
– 1-й провулок Муринсона – на 1-й Воскресенський провулок (Авт. з 24.12.2015 р.); 
– 2-й провулок Муринсона – на 2-й Воскресенський провулок (Авт. з 24.12.2015 р.);
– площу Дружби народів на Європейську площу (Авт. з 21.02.2023 р. – скасовано). 

Крім того, робоча група запропонувала перелік ще 78 вулиць, провулків, що названі на 
честь діячів Комуністичної партії, Інтернаціоналу, більшовицького перевороту та «героїв» 
громадянської війни, для перейменуванням яких пропонується створити спеціальну робочу 
групу з фахівців, представників громадськості та Майдану. 

Після цього пропозиції пропонується винести на широке громадське обговорення,  
в т. ч. у ЗМІ. 

Сергій Соломаха 
«Сіверщина»

27 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/majdan_vimagae_ochistiti_kulturno_istorichnogo_seredovishha_

chernigovamista_vid_totalitarnogo_minulogo/2014-02-27-14099)

567. Охорону Леніна довірили Шкурату
Директором комунального шляхо-будівельного підприємства Чернігівської 

міської ради став Олександр Шкурат. 
Повідомляє відділ зв’язків з громадськістю міської ради.
Вчора, 26 лютого, на розширеній нараді його представив міський голова Олександр 

Соколов.
Як раніше повідомляв «Високий Вал», пам’ятник Володимиру Леніну відвезли на Черні-

гівське комунальне шляхово-будівельне підприємство міської ради на вулиці Пушкіна, 1. 
Тобто Олександр Володимирович буде головою відповідати за охорону нашого Ілліча.

Шкурат Олександр Володимирович, 1967 року народження, депутат Чернігівської місь-
кої ради п’ятого та шостого скликань, очолює постійну комісію міської ради з питань житло-
во-комунального господарства, транспорту і зв’язку. До призначення на посаду працював 
на приватному підприємстві «Балтика Трейд». Багато років займається громадською діяль-
ністю, є почесним президентом Благодійного фонду імені двічі Героя Радянського Союзу 
О. Молодчого.

«Високий Вал»
27 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228872.html)

568. «Правий сектор» заявляє про люстрацію
      колишніх регіоналів
Громадський рух «Правий сектор» у Чернігові заявив про люстрацію колишніх 

регіоналів. 
Про це йдеться у повідомленні, яке одержав «Високий Вал». 
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«Ми не допустимо повернення або приходу до влади колишніх чиновників-регіоналів! 
Слава Україні!» – скандували організатори маршу «Вільних людей», що відбувся вчора у 
Чернігові.

«Люстрація!» – вимагали громадські активісти. Серед тих, хто не проходить «сито лю-
страції», на думку представників «Правого Сектору», є колишні представники Партії регіо-
нів, зокрема міський голова Олександр Соколов.

Згадували хлопці і про регіоналів, що хочуть зайняти посади в обласній раді, зокрема 
Миколи Стрільця.

«Влади злочинної я не боюся! Я українець, і я цим горджуся!» – скандували хлопці.
Розпочався марш біля стадіону імені Гагаріна і завершився на радісній ноті на Красній 

площі. Тут учасники маршу, а це представники об’єднань ВО «Свобода», «Третя позиція», 
футбольні ультрас зустрічали звільненого із Новгород-Сіверської колонії Дмитра Павлічен-
ка-старшого (він їхав через Чернігів додому).

Покарання він відбував у виправному закладі № 31, розташованому у Новгород-Сівер-
ському.

 «Систему не змінено, винних реабілітовують. Опозиція на крові убитих дерибанить 
портфелі. Народні ради узурповують політики, барикади розбирають, про звільнення по-
літв’язнів мовчать. Учорашня опозиція намагається очолити цей режим. Не заради цього 
ми стояли, мерзнули, голодували і вмирали. Не дай їм вкрасти здобутки Революції!» – го-
вориться у повідомленні «Правого сектору».

Активісти привітали із звільненням Павличенка, який їхав після звільнення із Новго-
род-Сіверської колонії додому. 

«Високий Вал»
27 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228873.html)

569. Микола Звєрєв про політичне рабство та політизацію

Під час наради з керівниками області не залишилося без уваги питання примусового 
звільнення працівників державних установ через політичні вподобання. 

Першим на нараді його порушив голова обласного Пенсійного фонду, його підтримали 
керівники обласної фінінспекції та Управління освіти. Вони розповідали, що на їх підлеглих 
тиснуть з вимогою писати заяви про звільнення, бо вони були членами провладної партії. 
Крім того, зарплата державного службовця в цих структурах на рівні 1200-1500 гривень, і 
де шукати фахівців, не відомо.

«Практично завжди існувала практика, що наші фахівці вступали до тієї партії в залеж-
ності від того, який Президент, голова ВРУ або Прем’єр-міністр були при владі. І я прошу 
припинити вимагати звільнення від моїх спеціалістів, бо вони працюють фахово і сумлін-
но», – сказав голова обласного Пенсійного фонду.

Микола Звєрєв запевнив, що розбереться з цим питанням. І наголосив на тому, що по-
літизація зараз має припинитися і найголовніша партія для нього особисто – то є народ 
Чернігівщини: «Коли мене обрали я прийняв для себе рішення: політизація для мене за-
кінчена. Чернігівщина – це моя партія. Ми вже дополітизувалися із владою. І дожилися: то 
одні заганяють в партію, потім інші. Це треба закінчувати».

На його думку, ніхто не має права звільняти чи приймати на роботу через партійну при-
належність. І пообіцяв, що буде боротися із примусовим вступом до лав будь-якої партії.

«Я легітимно обраний голова. Так, я член партії «Батьківщина», але політизувати, при-
мушувати вступати когось у «Батьківщину» чи іншу провладну партію не буду. Вважаю, що 
ми люди вільні, люди європейські. Я хочу, щоб люди жили по-європейськи і ніхто нікого не 
змушував. Цю думку я озвучу й опозиції, і тим, хто це намагається зробити. Перестаньте 
чіплятися до людей із якихось політичних міркувань. Це злочин», – сказав Микола Звєрєв.

Голова обласної ради пояснив, як має відбуватися вступ до політичної партії: «Люди-
на повинна сама повірити в партію, ознайомитися з її програмою, написати заяву і тоді 
вступати».
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Він додав, що буде всюди озвучувати свою позицію з цього питання і не допустить втру-
чання політики у свою роботу. 

А щодо звільнень з роботи, то тільки обласна фінінспекція сьогодні має більше 30 вакан-
сій у районах. В інших державних установах кількість вакансій теж зростає з кожним днем.

«Чернігівський монітор»
27 лютого 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19871)

570. У Семенівці – революція!
27 лютого відбулося друге засідання позачергової сесії Семенівської районної 

ради.
На цій сесії депутати майже одноголосно (31 із 32) обрали нового голову районної ради – 

Малковича Василя Васильовича, який входив у групу опозиційних депутатів райради. За-
ступником голови обрано Салімон Людмилу Максимівну (30 з 32 голосів), яка до цього 
була головою ради і входила до саморозпущеної фракції Партії регіонів. Також депута-
ти задовольнили заяву головного лікаря Семенівської центральної лікарні Забєліна В.І., 
призначили в.о. головного лікаря та створили незалежну комісію для перевірки фінансо-
во-господарської діяльності головного лікаря з числа депутатів, представника громадскості 
та районного КРУ.

Ще однією подією 27 лютого в Семенівці став демонтаж пам’ятника Леніну. Нагадаю, 
що напередодні Семенівська міська рада прийняла рішення щодо заяви семенівських ко-
муністів демонтувати цей пам’ятник силами і за рахунок Семенівської районної організації 
Комуністичної партії, перенести його на збереження до міського комунального підприєм-
ства. Це рішення депутати ухвалили з метою запобігти вандалізму з пам’ятником Леніну в 
Семенівці.

Однак, отримавши задоволення своєї заяви, семенівські комуністи відмовились вико-
нувати обіцяне, і, як завжди, за комуністів все прийшлося робити громаді. Семенівський 
лісгосп надав кран, драбину – пожежна частина, решту зробили самі люди. Людей зібра-
лося дуже багато, машин з’їхалася велика кількість.

Після демонтажу громада семенівців заспівала гімн. Сигналячи, роз’їхались автівки. 
Думки з приводу демонтажу у людей різні. Одні засуджують, що нова влада не з того по-
чинає, що руйнує, ще нічого не побудувавши. Інші схвалюють демонтаж, говорячи, що 
давно вже пора було прибрати цей пережиток минулого. Цікавим фактом стало, що ніхто в 
Семенівці не вийшов захищати Леніна.

Депутат Семенівської районної ради
Павло БОНДАРЕНКО

«Сіверщина»
28 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/u_semenivci_revoljucija/2014-02-28-14114)

571. Невідомі на 1 годину захопили управління земельних 
      ресурсів в Чернігівському районі
Невідомі разом з Володимиром Поліщуком 27 лютого близько 16:00 захопи-

ли управління земельних ресурсів Чернігівського району в Чернігові по вулиці  
Інструментальній, 1. 

Про це «Високому Валу» повідомив народний депутат України Владислав Атрошенко. 
«Мені звідти (з управління) зателефонували і сказали, ніби я дав таке розпорядження. 

Ніякого розпорядження Поліщуку я не давав. Нікому не давав», – сказав він.



347

За його словами, хтось, прикриваючись іменем народного депутата, чинить протиправні дії.
За словами працівників управління, вони закрилися в кімнаті. Їхній начальник Максим 

Осаволюк знаходиться у своєму кабінеті разом з Поліщуком.
Службовці викликали міліцію, яка чомусь не їде.
Коли молоді люди увійшли в приміщення, вони сказали усім працівниками покинути 

управління під приводом: «Ми знаємо, що ви тут землю дерибаните».
Зв’язатися по телефону з кабінетом начальника, де знаходиться і Поліщук, поки що не 

вдається.
Посткриптум. Як повідомили з відділу управління ресурсів, о 17:10 невідомі 

покинули приміщення після того, як на місце події прибула міліція.
«Високий Вал»

27 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228892.html)

572. Самозванці під виглядом «Народної Самооборони»

Учора групи людей пікетували та змушували керівників обласних управлінь 
лісового та водного господарств до написання заяв про відставку. Нам відомо та-
кож про примушування до відставки керівниці одного районного відділення Пен-
сійного фонду. Сьогодні ситуація з примушуванням до якихось заяв повторилася 
в Новозаводській районній раді.

Обласний штаб національного спротиву заявляє, що «Народна Самооборона» не має 
жодного стосунку до цих провокаційних дій, навіть якщо вони очолюються помічниками 
народних депутатів чи іншими «героями Майдану». Штаб висловлює здивування, що од-
нією зі згаданих груп керував помічник народного депутата Олександр Підгорний, який 
створив якусь свою самооборону. 

Штаб нагадує, що Майдан стояв, а хлопці гинули не за ігри у перехоплювання портфе-
лів, а зміна влади – це не тільки зміна персоналій у кріслах, а перш за все – зміна системи 
влади. Такої влади, коли керівники призначатимуться та обиратимуться за критеріями по-
рядності і професійності, а не під тиском згори. 

Штаб закликає органи правопорядку належним чином реагувати на порушення закон-
ності, під чиїм би прикриттям вони не робилися. 

Пресслужба обласного штабу національного спротиву
«Сіверщина»

27 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/samozvanci_pid_vigljadom_narodnoji_samooboroni/2014-02-27-14103)

573. СБУ пропонує дзвонити

В Управлінні Служби безпеки України в Чернігівській області цілодобово працює «Теле-
фон довіри»: (0462) 676-208, за яким жителі Чернігівщини можуть повідомити інформацію 
щодо загроз державній безпеці, загроз терористичного характеру та з інших питань, які 
входять до компетенції Служби безпеки. 

Інформацію, що надійде, обов’язково буде перевірено. 

Пресгрупа Управління СБ України в Чернігівській області
«Сіверщина»

27 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/sbu_proponue_dzvoniti/2014-02-27-14104)
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574. Як Звєрєв відповів Турчинову

Сьогодні новий голова Чернігівської обласної ради Микола Звєрєв зібрав усе 
керівництво області, аби розібратися з дуже складним станом справ у суспіль-
но-політичній ситуації краю. На цій нараді прозвучало дуже багато цікавого і того, 
що досі говорилося тихо в кулуарах. Ну, скажімо, Микола Звєрєв озвучив публіч-
но те, що вже роками на вустах усієї України: казначейство – це анахронізм.

З політичних аспектів заслуговують на повагу інші публічні висловлювання нового ке-
рівника представницької влади на Чернігівщині.

«Мене обрали. Так сталося, – не побоявся відверто зізнатись Микола Звєрєв. – Однак 
партія «Батьківщина» мене навіть не висувала. Це на «совісті» моєї партії. Але я не буду 
відповідати ні перед якою партією. Моя «партія» тепер – вся чернігівська громада. І полі-
тизувати тут Пенсійний фонд чи якусь іншу структуру я не дозволю. 

Поки я є – я буду з цим боротися. У мене стрижень людини вільної і людини європейської. 
І я не допущу, щоб хтось когось до чогось примушував. Кажу всім: перестаньте чіплятись до 
людей з політичних міркувань. Це злочин, і я не боюся про це заявляти. І хочу, щоб всі це 
чули. І народним депутатам від Чернігівщини я сказав на останній сесії, коли вони приїхали і 
намагалися керувати. Пам’ятаєте ті аргументи, що, бач, Олександр Валентинович (Турчинов – 
ред.) так вирішив (йшлося про кандидатуру Кодоли на голову облради – ред.). Він, бачите, 
Олександр Валентинович, вирішив… А яке він має право за нас вирішувати? Я ж не раджу, 
що треба робити у Верховній Раді. І я тоді сказав моїм однопартійцям: якщо ви з цього почи-
наєте, панове народні депутати, то ви закінчите тим, чим закінчила попередня влада.

Але якби ви знали, яке було обурення?!.. Як мені пояснювали, що я не розумію політич-
ну ситуацію та аспект доцільності…»

«Хвиля Десни»
«Сіверщина»

27 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/jak_zverev_vidbriv_turchinovu/2014-02-27-14098)

575. Засідання обласного штабу:
      Кодола, «Самооборона», вулиці...

На сьогонішньому засіданні обласного штабу національного спротиву заслу-
хано інформацію про перерахування родині Героя Майдану Василя Прохорсько-
го із селища Дмитрівка Бахмацького району 5 тисяч гривень з коштів, зібраних 
на чернігівському Майдані. Така ж сума була відправлена раніше родині Андрія 
Мовчана, похованого в селі Великі Осняки Ріпкинського району. Штаб обговорив 
можливі варіанти вшанування героїв Майдану в Чернігові.

Обласний штаб підтримав кандидатуру Олександра Кодоли на посаду першого заступни-
ка голови обласної ради. Його кандидатуру сьогодні ввечері має обговорити також Майдан.

Обговорено ситуацію щодо загонів «Народної Самооборони» (заяву з цього приводу 
викладено раніше).

Обласний штаб національного спротиву вимагає від СБУ та МВС вжити всіх необхідних за-
ходів для припинення проявів сепаратизму в Криму і зупинити агресію Російської Федерації.

Штаб заслухав координатора робочої групи з перейменування вулиць вченого секрета-
ря НАІЗ «Чернігів стародавній» Сергія Чернякова і схвалив вироблені групою рекомендації.

Окремо обговорювалося питання щодо вимоги відставки міського голови Чернігова 
Олександра Соколова. Завтра з цією вимогою пройде пікетування сесії міської ради.

Василь ЧЕПУРНИЙ
«Сіверщина»

27 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/zasidannja_oblasnogo_shtabu_kodola_samooborona_vulici/2014-02-27-14105)
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28 лютого

576. Пропонується психологічна допомога
У зв’язку з останніми подіями в державі виникла нагальна необхідність надання психо-

логічної та психотерапевтичної допомоги людям, які брали участь у протистояннях у столи-
ці, в Чернігові та тим, які відчувають на собі негативні психологічні наслідки.

З цією метою у Чернігівській обласній психоневрологічній лікарні створена телефонна 
«гаряча лінія» для психологічної підтримки таких громадян. 

У робочий час телефонуйте з 8 до 17 години (644-690), у вихідні та святкові дні – (697-023). 
Головний лікар Володимир ЯЩЕНКО

«Сіверщина»
28 лютого 2014 року
(https://siver.com.ua/news/proponuetsja_psikhologichna_dopomoga/2014-02-28-14107)

577. Чернігівському голові та міськраді запропонували піти 
      геть і пішли на перерву
Представник «Громадської думки» Марина Рейко запропонувала винести на сесію пи-

тання «Про припинення повноважень Чернігівського міського голови».
Екскерівник ЖКХ Вадим Антошин розпочав її ганьбити, згадуючи славнозвісну фірму 

«Вена», яка була головним спонсором «Громадської думки».
Потім депутат Василь Білогура, помічник нардепа Владислава Атрошенка, запропонував 

всій міськраді саморозпуститися.
Інших промовців, які критикували це рішення, у залі перебивали та ганьбили.
Багато хто згадував, хто був на Майдані, а хто – ні. З’ясувалося, що, як і «дітей лейте-

нанта Шмідта», учасників Майдану велика кільність. І лише вони мають право виступати. 
Деякі присутні намагалися взяти мікрофон. Після майже бійки біля трибуни та в залі 

було оголошено перерву.
«Чернігівський монітор»

28 лютого 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/19892)

578. Соколов піде у відставку через 2 тижні
Міський голова Чернігова Олександр Соколов напише заяву про відставку піс-

ля вступу в дію повноважень секретаря в повному обсязі. 
«Як тільки Владислав Валерійович Кухар (новообраний 24 лютого секретар міськради) 

зможе виконувати обов’язки, я вам обіцяю – напишу заяву про звільнення», – сказав 
Олександр Соколов. 

Таку заяву зробив очільник міста в прямому ефірі «Високого Валу». 
Такий термін необхідний для того, щоб новообраний секретар Чернігівської міської ради 

Кухар отримав право підписувати документи – «вступив у права» після процедури обов’яз-
кової перевірки.

Молоді люди в кількості 30-35 осіб вимагали від Соколова негайно написати заяву, але 
не ставити на ній дату. Однак Соколов настояв на своєму: після 20 хвилин вмовляння він 
пообіцяв вийти на віче в Чернігові у неділю і повторити свої слова перед людьми.

«Я буду говорити доти, доки мене будуть слухати люди», – сказав міський голова.
«Високий Вал»

28 лютого 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228918.html)
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579. Саша, чао? У Чернігові змінюється влада,
      або чи піде Соколов?

Коефіцієнт корисної дії дорівнює нулю – такий результат діяльності депута-
тів під час сьогоднішнього пленарного засідання чергової 39-ї сесії Чернігівської 
міськради.

Із двох з половиною годин роботи майже півторагодинна перерва, суперечки 
і політичне протистояння, десятки активістів у сесійній залі, таємниче зникнення 
із приміщення міськради ексрегіоналів і комуністів, жодного ухваленого рішення 
з переліку питань порядку денного та заява Олександра Соколова про готовність 
звільнити крісло міського голови.

За півгодини до початку сесії міськраду вже традиційно пікетували десятки активістів, 
однак, на відміну від попередніх мітингів, вони налаштовані більш рішуче і з вимогами 
відставки міського голови Олександра Соколова та люстрації місцевої влади. Власне, мож-
ливість розгортання такого сценарію, у зв’язку із останніми подіями в Україні, передбачали 
як депутати від більшості, так і від опозиції. Згодом протестанти зайшли до міськради та 
зайняли всі вільні місця в сесійній залі, частина з них стояли біля дверей. Рішучість своїх 
намірів вони продемонстрували ще до початку пленарного засідання, коли із вигуками 
«Банду геть!» заглушили виконання гімну Чернігова.

Відкриваючи сесію, Олександр Соколов зазначив, що у зв’язку з обранням нового се-
кретаря міськради Владислава Кухаря до порядку денного треба внести питання щодо 
зміни складу виконкому. Обранці підтримали його пропозицію, однак до розгляду так і не 
дійшли. Депутат від партії «Громадянська солідарність» Марина Рейко під час виступу за-
пропонувала проголосувати за відставку міського голови Олександра Соколова, аргумен-
туючи це їхньою відповідальністю перед Героями Небесної Сотні, які помирали задля змін в 
Україні. На це деякі з присутніх у залі (особливою активністю відзначився Вадим Антошин) 
почали вигукувати: «А чи ти стояла на Майдані?», на що депутатка відповіла, що завжди 
була подумки з протестувальниками. Ще радикальнішим виявився член депутатської гру-
пи «Рідне місто», помічник народного обранця Владислава Атрошенка Василь Білогура, 
який закликав колег прийняти рішення про саморозпуск. Протистояння сягнуло кульмі-
нації, коли до трибуни з аналогічними вимогами прорвався активіст Володимир Вороной, 
як він сам сказав, юрист громадської організації «Справедливість і закон». Справа ледь 
не дійшла до бійки. Зрештою, спільними зусиллями його вивели із сесійної зали обранці 
від «Батьківщини». Депутат від цієї фракції Олег Русін зазначив, що більшість активістів 
бачить уперше, і в залі лише декілька людей, які дійсно стояли на Майдані. Він припустив, 
що таким чином хтось із них хоче вирішити свої власні інтереси.

Аби ситуація не вийшла з-під контролю, Олександр Соколов оголосив перерву, яка три-
вала майже півтори години. Після її завершення депутатський корпус недорахувався біль-
шої частини свого складу: із сесійної зали без пояснень пішли регіонали, ексрегіонали та 
комуністи. На місцях залишилось 22 обранці, що згідно з регламентом означало відсутність 
кворуму. Олександр Соколов оголосив ще одну перерву та пішов радитися із головами 
фракцій. Однак і цим планам не судилося збутися: до кабінету голови увійшли зо 2 десятки 
активістів. Їхні вимоги озвучив голова міської організації партії «Демократичний Альянс» 
Ігор Андрійченко, який запропонував Соколову написати заяву про звільнення за власним 
бажанням.

Іти у відставку Олександр Соколов відмовився, зазначивши, що новообраний секретар 
ради Владислав Кухар ще не пройшов процедури перевірки, тобто ще не набрав повноти 
влади – права підписувати документи, зокрема фінансові, а значить і виконувати обов’язки 
міського голови ще не може. За його словами, перевірка триватиме ще 2 тижні, по завер-
шенню яких він напише заяву про звільнення. Згодом активісти вмовили міського голову 
вийти озвучити своє рішення на недільному вічі чернігівського Майдану.

На тому Олександр Соколов, депутати та протестувальники вирішили розійтися. Фор-
мально 39 сесія міськради ще триває, а ті події, які останніми днями відбуваються в Чер-
нігові, можна назвати таким собі повзучим переворотом: представники опозиції поступово 
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перебирають на себе владні повноваження, і здається, що утвердження на керівних поса-
дах у міськраді депутатів від «Батьківщини», а також формування нової більшості, не ви-
ключено, що за участю ексрегіоналів, лише питання часу. А от 12-річна (із перевами) ера 
Олександра Соколова у Чернігові, схоже, добігає кінця…

Андрій ТІТОК
«Високий Вал»

01 березня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228941.html)

1 березня

580. Атрошенко: Україна має достойно пройти
      цей надзвичайно складний іспит

Невідкладно реагуючи на ситуацію в країні, на перебування іноземних військ 
на території України за межами місць дислокації, які визначені в міжнародних 
угодах, народний депутат України Владислав Атрошенко звертається до місцевих 
органів влади, вищого керівництва країни та всіх громадян України. 

«Як народний депутат України, – зазначив він, – я перервав усі заплановані зустрічі в 
окрузі та терміново вирушаю до Києва»:

Щодо необхідної реакції місцевих органів влади:
Оскільки Чернігівщина – область, яка безпосередньо межує з Російською Федерацією, 

вимагаю терміново зібрати позачергову сесію обласної ради. На ній потрібно:
1. Заявити, що права громадян Росії та російськомовних мешканців області ніколи не 

порушувалися і не будуть порушуватися за національною, мовною та іншими ознаками.
2. Висловити чітку позицію щодо визнання легітимною державної влади в Україні 

(Верховну Раду, уряд та в. о. Президента-виконуючого обов’язки Головнокомандувача 
України).

3. Чітко сказати про неприпустимість несанкціонованого перебування будь-яких інозем-
них військ на території України за межами місць дислокації, які визначені в міжнародних 
угодах з питань військової співпраці. У зворотному (протилежному) разі – вважати це пря-
мою агресією.

На загальнодержавному рівні:
Депутати мають невідкладно зібратися на позачергову сесію Верховної Ради й прийняти 

важливі рішення. Одним із них я би бачив термінове подання Україною заявки на вступ до 
НАТО та вимоги реакції на агресію з боку Росії від усіх дипломатичних інституцій США та 
Європи.

Також потрібно переглянути завдання депутатської комісії міжнародних зв’язків Украї-
на-Росія та активізувати її роботу.

Вважаю за необхідність створення національного штабу, більш широкого за РНБО, до 
складу якого включити Кучму, Горбуліна, Гриценка, Марчука, Кузьмука та інших фахівців 
з нацбезпеки.

Також, як і багато українців, чекаю на звернення в.о. Президента України і Головноко-
мандувача О. Турчинова з інформацією щодо подій у Криму та південно-східних областях 
України і заходів, яких вживає влада.

Прошу всіх зберігати спокій та впевненість у тому, що Україна має достойно 
пройти цей надзвичайно складний іспит.

«Високий Вал»
01 березня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/ukraine/228950.html)



352

581. Ретрансляцію телеканалiв НТВ-мир, ОРТ, РТР-Росiя
      в Чернігові припинили

«Шановні абоненти. Ретрансляцію телеканалiв НТВ-мир, ОРТ, РТР-Росiя тимчасово при-
зупинено з технічних причин. Ми працюємо над вирішенням ситуації. Просимо вибачення 
за тимчасові незручності», – ясне, коротке і всім зрозуміле пояснення абонентам кабель-
них мереж у місті Чернігові.

«Високий Вал»
01 березня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/228949.html)

2 березня

582. 12:00 – акція солідарності з жителями Криму,
      13:30 – «фотосушка»

2 березня о 12:00 на Красній площі під час віча відбудеться всеукраїнська ак-
ція солідарності з жителями Криму. 

У цей час від Луганська до Ужгорода, від Миколаєва до Чернігова ми повинні одночасно, 
в один голос заявити про своє ставлення до подій у Криму, останніх дій Путіна та закликати 
все міжнародне співтовариство відреагувати на порушення територіальної цілісності України.

«Друзі, панікою ми з вами зараз нічого не врятуємо і нікому не допоможемо. Треба 
залишатися спокійними, виважено сприймати інформацію з новин, очікувати на рішення 
керівних державних органів, які, зокрема, відповідають за безпеку країни. У першу чергу 
треба передати цю хвилю реальної підтримки кримчанам, які зараз в епіцентрі можливих 
майбутніх дій з боку Росії. Ми за мирний Крим!» – повідомляє команда «Демократичного 
Альянсу» в соціальних мережах.

А о 13:30 у сквері ім. Попудренка відбудеться виставка (у форматі «фотосушка») 
фотографій на тему «Майдан, там де ти! Криваві події лютого» (продовження).

Криваві події 18-20 лютого 2014 року потрясли ввесь світ, ми маємо знати своїх героїв, 
які поклали голови за нашу Україну, та тих, хто ці злочинні накази виконував.

Фотографії будуть представлені від журналістів та фотокореспондентів Маріанни Харді 
та Ігоря Волосянкіна, що були в епіцентрі подій у Києві, з соціальних мереж та фотографії 
загиблих у протистоянні. Усі охочі можуть придбати обране фото. Кошти, зібрані таким 
чином, будуть витрачені на компенсацію друку фотографій та діяльність чернігівського 
осередку «Молодь Демократичного Альянсу».

Організатор: «Молодь Демократичного Альянсу», підтримка: Медіа-центр «Моє місто», 
МГО «Апельсин», інформаційний партнер: інтернет-видання «Високий Вал».

Контакти координатора проєкту: Ірина (093-5678-938).
«Високий Вал»

02 березня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/ukraine/228953.html)

583. Народне віче Чернігівщини засуджує військову агресію 
     російської влади проти незалежної Української держави

2 березня 2014 року в Чернігові на Красній площі відбулося багатотисячне народне віче 
у зв’язку з військовою агресією Росії проти України, яке прийняло резолюцію: 

1 березня Рада Федерацій Росії дала дозвіл Путіну розпочати військову агресію проти 
України. Будь-якої хвилини може розпочатися війна Путіна проти нашої держави. Хоча 
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вона де-факто вже розпочалася кілька днів тому, коли озброєні російські військові захопи-
ли парламент та Кабінет міністрів Криму, аеропорти та інші об’єкти на півострові. 

Народне віче Чернігівщини рішуче засуджує військову агресію Російської влади проти 
незалежної Української держави. У цей складний для України час ми закликаємо об’єднати-
ся всіх, хто проживає на сході і заході, півдні і півночі України, для захисту територіальної 
цілісності нашої держави.

Народне віче Чернігівщини звертається: 
– до в.о. Президента України п. Олександра Турчинова: оголосити загальну мобілізацію 

для захисту від російської агресії; 
– до Верховної Ради України: денонсувати харківські Угоди про базування Чорномор-

ського флоту Росії в Севастополі, підписані Януковичем; звернутися до США, Великобрита-
нії як гарантів територіальної цілісності України відповідно до Будапештського меморанду-
му 1994 року та до НАТО з проханням захистити Українську державу від агресора; 

– до Кабінету Міністрів України: забезпечити керованість та ефективне функціонування 
усіх виконавчих органів влади; призупинити трансляцію російських телевізійних та ра-
діоканалів у зв’язку з посиленням ними антиукраїнської пропаганди та розпалюванням 
ворожнечі; 

– до Володимира Путіна: вимагаємо негайно припинити військову агресію проти України 
та вивести з території України всіх військових; 

– до росіян та людей інших національностей, які проживають на території України: ви є 
складовою частиною українського народу, для вас Україна – це рідна земля: підтримайте 
народ у боротьбі проти Кремля;

– звертаємося до жителів Росії, більшість яких не підтримує агресивні наміри Путіна: 
виходьте на акції протесту, вимагайте зупинити військову агресію проти України. 

Ми звертаємося до всіх українців, усього українського народу: ставайте на захист своєї 
держави! Просимо усіх громадян України зберігати мудрість і виваженість, не піддаватися 
на провокації та не вдаватися до насильства. 

Об’єднаймося і захистимо Україну! 
Слава Україні! 
Звернення прийняте на народному вічі Чернігівщини, на якому було понад п’ять тисяч 

жителів області.
2 березня 2014 року

«Сіверщина»
(https://siver.com.ua/news/narodne_viche_chernigvshhini_zasudzhue_vijskovu_agresiju_rosijskoji_

vladi_proti_nezalezhnoji_ukrajinskoji_derzhavi/2014-03-02-14122)

584. Чернігів проти агресії Путіна

Недільне віче зібрало біля двох тисяч мешканців міста. Покликала тривога за 
долю України перед лицем кремлівської агресії.

Гімн України заспівали народний артист України Василь Нечепа і голова обласної ор-
ганізації Народного Руху Володимир Ступак. Зібрання молитвою «Отче наш» благословив 
архієпископ Чернігівський і Ніжинський Євстратій Зоря. Він також зачитав звернення глав 
українських церков, які закликають зупинити російську агресію.

Голова обласної ради Микола Звєрєв повідомив, що, як єдиний легітимний керівник 
області, взяв на себе відповідальність за стан справ в області і доповів в.о.Президента 
Олександру Турчинову про контрольованість ситуації. Голова ради створив штаб, у який 
ввійшли керівники силових структур та штабу національного спротиву. 

«Сіверщина»
02 березня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/chernigiv_proti_agresiji_putina/2014-03-02-14121)
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585. Оперативний штаб Чернігівщини проводить засідання

Чернігівський обласний оперативний штаб, створений розпорядженням голови 
облради Миколи Звєрєва, проводить засідання по ситуації в Чернігівській області 
за участю всіх силовиків і підрозділів виконавчої влади. 

Про проведення цього зібрання Звєрєв оголосив під час мітингу на Красній площі. 
На мітингу він повідомив: «На кордонах з Росією і Білорусією поки що спокійно».
Зараз, під час засідання штабу, журналісти не присутні. «Високий Вал» зняв коротке відео.
Наступна відеотрансляція відбудеться о 17:00 з позачергової сесії Чернігівської обласної 

ради.
Як повідомляв «Високий Вал», близько 5 тисяч осіб мітингували проти введення військ 

Росії в Україну на центральній Красній площі в Чернігові.
На сходах біля театру виступили представники духовенства, які закликали всі політичні 

сили об’єднатися для вирішення конфлікту з Росією мирним шляхом.
Голова Чернігівської обласної ради Микола Звєрєв повідомив про створення координа-

ційного штабу, в який увійшли представники всіх силових структур.
Він додав, що станом на 12:00 ситуація в області складна, але стабільна.
Присутні тримали державні прапори, плакати «Ні – війні!» і скандували: «Путін не про-

йде!» Після мітингу спалили портрет Путіна на сходах театру.
«Високий Вал»

02 березня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228959.html)

586. Сесія Чернігівської облради обирає заступників 

Чернігівська обласна рада на продовженому засіданні позачергової сесії має 
обрати заступника голови. 

Новообраний голова Микола Звєрєв (ВО «Батьківщина») 2 березня оголосив, що пропонує 
на посаду першого заступника Олександра Кодолу – керівника фракції ВО «Батьківщина». 

«Високий Вал» вів пряму трансляцію з 15:00 із сесійного залу. Далі хронологічно у 
стрічці новин з’явилися інформації про події в залі.

Як ми повідомляли, 2 березня депутати винесли лише одне питання: «Про суспільно-по-
літичну ситуацію в області та недопущення її дестабілізації».

Розглянувши та обговоривши питання про суспільно-політичну ситуацію в області та 
заходи, які вживаються головою обласної ради Миколою Звєрєвим спільно з керівниками 
правоохоронних органів та структурних підрозділів органів виконавчої влади, керівниками 
підприємств, установ і громадських організацій щодо недопущення її дестабілізації, облас-
на рада одноголосно затвердила наступну заяву:

Заява
Чернігівської обласної ради

щодо суспільно-політичної ситуації в області та
недопущення її дестабілізації

Дорогі земляки!

Сьогодні в Україні склалася вкрай напружена суспільно-політична ситуація, ускладнена 
рішенням Ради Федерацій Росії надати згоду на використання збройних сил Російської Фе-
дерації на території незалежної Української Держави.

Ми вважаємо такі дії хибними, політично не виваженими і безвідповідальними. Вони 
призводять до ескалації військового насилля, посягання на державний суверенітет і те-
риторіальну цілісність нашої держави, підриву добросусідських, братерських відносин між 
двома слов’янськими народами, корені родоводу яких сягають древньої Київської Русі.
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Російська Федерація, яка є одним із підписантів Будапештського меморандуму, грубо по-
рушила міжнародне право, згідно з яким Україні, після її добровільної відмови від ядерного 
потенціалу, були гарантовані недоторканість та цілісність території.

Ми категорично засуджуємо дії керівництва Російської Федерації, які безпідставно хо-
чуть розв’язати братовбивчу війну.

Ми закликаємо російський народ: не йдіть на своїх братів і сусідів зі зброєю в руках! 
Наше спільне коріння та історія, взаємне бажання жити в мирі і дружбі – це те надбання, 
яке в нас ніхто і ніколи не повинен відібрати.

Ми звертаємося до виконуючого обов’язків Президента України, Верховної Ради України 
та Кабінету Міністрів України, які ми вважаємо легітимними найвищими органами державної 
влади, з вимогою вжити всіх необхідних заходів для мирного врегулювання ситуації в Україні.

Також просимо, з урахуванням думки обласної ради та громадськості, пришвидшити 
призначення голови обласної державної адміністрації, керівників правоохоронних органів, 
які за рівнем фахової підготовки, організаційними здібностями і моральними якостями, бу-
дуть відповідати вимогам сучасного моменту.

Ми звертаємося до всіх жителів нашого Придеснянського краю в цей складний період з 
проханням зберігати витримку, спокій і здоровий глузд.

Вважаємо, що тільки шляхом переговорів, умінням почути один одного можливо досягти 
головної мети українського народу – жити в мирі, жити в країні, де поважають права і сво-
боди кожної людини, незалежно від її національності, мови і віросповідання.

Сподіваючись на свої сили, ми впевнені, що українці не самі – з нами вся світова спільнота!
Прийнято на вісімнадцятій (позачерговій) сесії обласної ради шостого скликання
2 березня 2014 року

«Високий Вал»
04 березня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/229054.html)

587. Ніжин створив координаційний штаб

Україна в небезпеці. У Ніжині відбулася розширена нарада за участю керівни-
цтва міста, мобільної самооборони та правоохоронців. 

Під час наради було сповіщено про те, що для охорони та забезпечення громадського 
порядку в місті приєдналися вірменська та ассірійська діаспори. 

Їхн представники заявили, що готові захищати територіальну цілісність та суверенітет 
України, як власної батьківщини, зі зброєю в руках. 

Лідер «Мобільної самооборони» Костянтин Смолій зазначив, що наразі відсутня будь- 
яка координація дій активістів з ДАІ. Також він розповів про декілька випадків, коли ДАІ 
було взагалі відсутнє на території міста.

Важливим важелем для забезпечення громадського порядку в місті, на думку самообо-
ронівців, є участь у цих процесах власників зброї. Присутні на засіданні зазначили, що дру-
жини у Ніжині створенні тільки для того, аби отримати дозвіл на використання зброї. Тому 
було вирішено запросити учасників цих формувань на сесію міськради і запропонувати їм 
долучитися до несення охорони.

Комісар Ніжинсько-Куликівського військового комісаріату Володимир Іваницький зазна-
чив, що вчора о 18 годині до військомату надійшла команда про збір на навчання всіх 
військовозобов’язаних. Наразі ведеться роботу по оповіщенню населення та проводяться 
збори особового складу.

Під час засідання депутат В’ячеслав Івашин наголосив на тому, що сьогодні найголовні-
ше завдання – це забезпечити у місті спокій та уникнути паніки.

Очільник ніжинського МВС Олександр Шипілов запропонував секретарю ради Анатолію 
Ліннику звернутися до обласного керівництва управління внутрішніх справ з листом про 
посилення охорони громадського порядку в місті та власним розпорядженням створити на 
базі міськвиконкому штаб для координації дій активістів та правоохоронців. Цю пропозицію 
підтримали усі присутні.
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Незважаючи на те, що розпорядження може бути видане лише завтра, секретар ради 
Анатолій Лінник закликав координаційний штаб уже сьогодні приступити до роботи. Орга-
нізувати його діяльність доручили Сергію Смазі.

Серед пропонованих функцій штабу є і роз’яснювальна робота з мешканцями міста. Суть 
її полягає в тому, щоб не допустити розповсюдження завідома недостовірної інформації про 
ситуацію в Ніжині та збереження громадського спокою. Усі ніжинці, в кого наявна суспільно 
важлива інформація, можуть телефонувати за номером чергового міськвиконкому (1580).

Раніше, під час ранкового віча, проти вводу російських військ на територію України, 
полковник служби цивільного захисту, командир Спеціального авіаційного загону Іван Ко-
робка закликав ніжинців зберігати спокій.

Під кінець засідання голова громадської організації «Ліги ділова жінка» Тамара Стра-
тілат внесла пропозицію створити за участю представників різних національностей, що 
проживають у місті, соціальний відеоролик, у якому всі вони закличуть до збереження 
цілісності України та недопустимості кровопролиття.

Максим Білоусенко, «Уездные новости»
«Високий Вал»

02 березня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/228964.html)

3 березня

588. Чернігів вимагає: «Руки геть від Криму!»

Біля почесного консульства Російської Федерації в Чернігові проходить мирна 
акція «Руки геть від Криму!»

Її учасники вимагають зупинити кривавого Путіна, що підтримував режим Януковича, а 
зараз напав на Україну. Основні події відбуваються в Криму, але в Донецьк і Харків заво-
зилися російські «тітушки», які нападали на адміністрації та піднімали прапор РФ. 

Почесне консульство РФ знаходиться на адресою: вулиця Кирпоноса, 7. Почесним кон-
сулом є азербайджанець, громадянин РФ, що постійно проживає в Києві.

«Сіверщина»
03 березня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/chernigiv_vimagae_ruki_get_vid_krimu/2014-03-03-14129)

589. Чернігів: сесія міськради ухвалила заяву проти війни

Сесія Чернігівської міської ради, яка була перервана 28 лютого, продовжила 
своє засідання 3 березня. 

Депутати Чернігівської міської ради підтримали заяву депутатів обласної ради щодо мир-
ного врегулювання конфліктної ситуації в Україні, прийняту 2 березня на позачерговій сесії. 

Тобто вони на зборах засудили згоду Ради Федерацій Росії на використання збройних 
сил на території України. 

Обранці звернулися до Верховної Ради України, яку вважають легітимним найвищим 
органом у державі, з вимогою вжити всіх необхідних заходів для мирного врегулювання 
ситуації в країні.

Міська рада також попросила прискорити призначення керівників правоохоронних ор-
ганів регіону.

На пресконференції міський голова Олександр Соколов ситуацію в обласному центрі 
Чернігівщини назвав стабільною і спокійною.

Тобто, за його словами, усі підприємства, режимні об’єкти працюють у штатному поряд-
ку. У Чернігові, як і в області, створено територіальний штаб оброни.
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«Людей хвилює загальна ситуація, але я б хотів заспокоїти усе місто», – наголосив місь-
кий голова. Він додав, що газо-, тепло-, водо- та електропостачання Чернігова здійснюєть-
ся безперебійно, і підстав для хвилювань немає.

О.Соколов зауважив, що певні труднощі є в роботі казначейства, однак вони не пов’яза-
ні з існуючою суспільно-політичною обстановкою, а мали місце ще з кінця минулого року. 

На Соколова покладені обов’язки начальника територіальної оборони. 
Нагадаємо, що на сесії 28 лютого, на яку було винесено 28 питань, двоє депутатів про-

понували висловити недовіру міському голові Олександру Соколову. Була провозиція ух-
валити рішення про позачергові вибори.

Було оголошено 2 перерви, і сесія не могла тривати через те, що депутати колишньої 
більшісті, які проти відставки, пішли з сесії – не було кворуму.

Тоді близько 30 осіб зайшли в кабінет міського голови і почали вимагати від нього не-
гайно написати заяву на звільнення. Олександр Соколов відмовився це робити, за його 
словами, лише з однієї причини – новообраний секретар міської ради Владислав Кухар не 
пройшов перевірку і не має права законного підпису. 

Перевірка може закінчитися впродовж 10-14 днів, і після цього Соколов обіцяв одразу 
написати заяву про відставку.

«Високий Вал»
03 березня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/229011.html)

590. Нового голову ОДА призначено під відповідальність 
      Валерія Дубіля
В. о. президента Олександр Турчинов призначив Володимира Івашка головою 

Чернігівської ОДА.
Відповідний Указ оприлюднений на сайті глави держави в понеділок. Іншим Указом Тур-

чинов звільнив з цієї посади Володимира Хоменка. 
Уранці кандидатура Володимира Івашка була підтримана обласним штабом національ-

ного спротиву (при одному, що утримався). Народний депутата Валерій Дубіль запевнив, 
що він особисто несе відповідальність за цю кандидатуру.

Володимиру Івашку – 48 років, родом з Кархівки Чернігівського району. За освітою – ор-
ганізатор сільськогосподарського виробництва. Довший час працював у податкових орга-
нах, чотири роки – директором ВАТ «Деснянська правда». Депутат обласної ради (фракція 
«Батьківщина»). Двох голосів не вистачило йому на виборах голови обласної ради. 

«Сіверщина»
03 березня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/novogo_golovu_oda_priznacheno_pid_vidpovidalnist_valerija_

dubilja/2014-03-03-14128)

4 березня

591. Міський голова Соколов: Сидів, сиджу, сидіти буду?
«Про це на сьогоднішній день не думаю», – так відповів міський голова на пи-

тання про свою відставку. 
В принципі цим все сказано. 
Не думає та й не думав.
Хоча на перерві під час скандальної сесії міськради обіцяв піти.
Не випадково на народному вічі в неділю нашого голову ніхто не побачив. Хоч той обі-

цяв прийти. 
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Серед аргументів, які дозволяють Соколову з чистою совістю сидіти в кріслі далі, чуємо 
наступні (з пісні слів не викидали):

 «за посадою я начальник штабу територіального оборони (найпростіше в цій ситуації – 
піти»)»;

«піти, піти куди? З посади?»;
«є місто, моє рідне, 300 тисяч тут населення»;
«я виконую свої обов’язки, я буду їх виконувати».

«Високий Вал»
04 березня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/229044.html)

592. Чернігівська облрада обрала першим заступником 
      Кодолу

Чернігівська обласна рада обрала таємним голосуванням першим заступником 
голови Олександра Кодолу. 

За нього проголосували 64 депутати, 18 – проти, 3 – недійсних бюлетені. Одержали 
бюлетені 75 депутатів. Нагадаємо, на сесії були присутні 85 депутатів із 100. 

Подію можна було бачити в прямій трансляції «Високого Валу».
Олександр Кодола присягнув працювати чесно. 

«Високий Вал»
04 березня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/229063.html)

593. «Народна Самооборона»
      шукає добровольців

В області триває формування загонів «Народної Самооборони». 
Учасники закликають всіх свідомих громадян приєднуватися до захисників.
Наші контакти: «Народна Самооборона» (приміщення Чернігівської обладміністрації), 

14000, м. Чернігів, вул. Т. Шевченка, 7, тел. конт. (0462) 674-220; 099-178-69-08 (Воло-
димир Федорок), 068-152-61-67 (Олександр Скорина), e-mail: samooboronache@gmail.com.

Мета діяльності виписана у наказі №1«Про основні засади організації «Самооборони Май-
дану», підписаному цими днями керівником «Самооборони Майдану» Андрієм Парубієм.

У документі йдеться про те, що «Самооборона Майдану» є всеукраїнським понадпартій-
ним громадським рухом, який ставить перед собою такі завдання:

Головні функції організації:
1. Захист громадянських прав українців, а саме права на чесні вибори та мирний про-

тест.
2. Протидія імперським впливам Кремля.
3. Боротьба з проявами корупції та свавілля чиновників.
4. Очищення влади від кримінальних та антиукраїнських елементів.
5. Підтримання громадського порядку на територіях.
6. Підтримка та захист нових ефективних практик громадського урядування.
Дотримання основних положень «Самооборони Майдану» є обов’язковим для всіх учас-

ників. Умисне їх порушення карається виключенням з організації. Щодо структури угрупо-
вання, то базовою структурною одиницею є сотня, що налічує від 70-ти до150 осіб. Голов-
на структурна одиниця сотні – десяток (8-12 осіб).
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Обласний штаб «Самооборони Майдану» координує діяльність сотень на рівні об-
ласті та є зв’язковою ланкою між сотнями, районом та Центральним штабом. Районний 
штаб створюється з метою координації сотень і підпорядковується обласному штабу. 
Центральний штаб планує та координує всеукраїнську діяльність районних та обласних 
штабів.

Координатор Самооборони Олександр Ясенчук
«Високий Вал»

04 березня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/229058.html)

5 березня

594. Громадська рада – за здоровий глузд,
      «лишь бы не было войны»

Заява
Громадської ради при Чернігівській обласній державній адміністрації

Шановна громадо Чернігівщини!

Громадська рада при Чернігівській ОДА звертається до вас у цей важкий для України 
час.

Уперше за часи своєї новітньої історії наша держава зазнає військової іноземної агресії. 
Фактично ми з вами знаходимося на межі відкритої і широкомасштабної війни з Російською 
Федерацією. Нас намагаються залякати, роз’єднати і змусити добровільно здати Незалеж-
ність.

Головна мета українського народу – жити в мирі, жити в країні, де поважають права і 
свободи кожної людини, незалежно від її національності, мови і віросповідання.

Незалежність України та територіальна цілісність – недоторкані!
Однак влада Росії, очолювана президентом В. Путіним, намагається скористатися ниніш-

ньою непростою ситуацією в Україні, поставити наш народ на коліна.
Ми, Громадська рада при Чернігівській ОДА – представники багаточисельної громад-

ськості Чернігівщини, категорично засуджуємо дії влади Російської Федерації, які безпід-
ставно хочуть розв’язати братовбивчу війну, та вимагаємо від Президента РФ В. Путіна 
негайно надати наказ про виведення всіх російських військ з території України та зупинити 
ескалацію конфлікту, зупинити військову агресію.

Ми закликаємо російський народ: не йдіть на своїх братів і сусідів зі зброєю в руках! 
Наше спільне коріння та історія, взаємне бажання жити в мирі і дружбі – це те надбання, 
яке в нас ніхто і ніколи не повинен відібрати.

Ми звертаємося до міжнародного співтовариства, до країн-гарантів безпеки України – 
США та Великобританії, до Європейського Союзу, до ООН та ОБСЄ: зупиніть іноземне втор-
гнення в Україну та грубе втручання в наші внутрішні справи! Слід вжити всіх заходів, щоб 
в Україні не розгорілася війна.

Дорогі наші земляки, звертаємося до всіх з проханням зберігати здоровий глузд, ви-
тримку та гідність у цей складний період для нашої рідної України!

Президія Громадської ради 
при Чернігівській облдержадміністрації

«Високий Вал»
05 березня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/ukraine/229101.html)
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6 березня

595. У Дяговій – перший пам’ятник Небесній Сотні
У селі Дягова Менського району встановлено перший в Україні пам’ятник 

Героям Майдану. 
Як повідомив сілький голова Микола Бурка на мітингу з нагоди відкриття пам’ятника, 

представники громади цивілізовано демонтували у центрі села пам’ятник Леніна. На його 
постаменті дягівчани вирішили встановити Господній хрест, який нагадуватиме усім, що 
свобода, мир – це головні цінності місцевої громади. 

Хрест-монумент освятив отець Віталій, який закликав робити усе, щоб в Україні панува-
ли любов і злагода. Про це повідомив сайт газети «Голос України». 

Нагадаємо, що в Ніжині вулицю Леніна перейменували на вулицю Небесної Сотні. І тіль-
ки Чернігівська міська рада не перейменовує вулиці і навіть захищала пам’ятник Леніну в 
особі деяких місцевих опозиціонерів.

«Сіверщина»
06 березня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/u_djagovij_pershij_pam_jatnik_nebesnij_sotni/2014-03-06-14153)

596. Чернігівська міська рада обрала першого заступника 
      міського голови
6 березня продовжила свою роботу 39 сесія Чернігівської міської ради 6 скликання. 

Після затвердження порядку денного депутат міської ради Ігор Москаленко повідомив про 
розформування депутатської фракції Партії регіонів у Чернігівській міській раді 6 скликан-
ня відповідно до заяв депутатів міської ради. 

І. Москаленко також проголосив про утворення депутатської групи «Чернігів» у складі: 
Касаткіна Т.І., Вакуленко С.В., Купцов В.В., Купріяненко В.П., Стах А.Ю., Шеремет О.С., 
Москаленко І.І., Шкурат О.В., Богаченко Ю.В., Скоробагатько Л.І., Шкінь О.М. Головою 
депутатської групи «Чернігів» обрано депутата міської ради Олега Шеремета. Метою діяль-
ності та завданнями депутатської групи «Чернігів» є розвиток місцевого самоврядування, 
сталий економічний, соціальний розвиток територіальної громади м. Чернігова.

Міський голова Олександр Соколов повідомив про звільнення з 5 березня з посади першого 
заступника міського голови Сергія Андроса згідно з його заявою. За пропозицією О. Соколова, 
відповідно до чинного законодавства депутати розглянули кандидатуру Миколи Миргород-
ського й обрали його на посаду першого заступника міського голови кількістю 35 голосів.

Міська рада внесла зміни до свого рішення про утворення виконавчого комітету міської 
ради, відповідно до яких зі складу виконкому виведені Олег Шеремет і Сергій Андрос. Цим 
же рішенням затверджені нові члени виконавчого комітету міської ради Владислав Кухар 
та Микола Миргородський.

Міська рада затвердила звіт про виконання міського бюджету за 2013 рік та внесла змі-
ни і доповнення до міського бюджету на 2014 рік.

Депутати одностайно прийняли Програму профілактики і лікування артеріальної гіпертен-
зії, попередження смертності та інвалідності населення внаслідок серцево-судинних захво-
рювань у м. Чернігові на період до 2016 року, розробленої управлінням охорони здоров’я 
міської ради. Програма має на меті зниження захворюваності населення міста на артеріальну 
гіпертензію, ішемічну хворобу серця, смертності від ускладнень артеріальної гіпертензії (ін-
фаркт міокарда), підвищення тривалості життя хворих на серцево-судинні захворювання.

За інформацією управління охорони здоров’я міської ради, щорічно у місті реєструється 
400-500 випадків гострого інфаркту міокарду та понад 800 випадків мозкового інсульту з 
гіпертонією, а помирає від серцево-судинних захворювань понад 2 тис. людей, 11% з них – 
у працездатному віці. Зберігаються високі показники інвалідизації хворих на серцево- 
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судинні захворювання. Загальний орієнтовний обсяг фінансових ресурсів для реалізації 
Програми з місцевого бюджету складає 298,5 тис. грн, у тому числі щороку по 99,5 тис. грн.

Крім того, депутати внесли зміни до ряду міських програм, серед яких: Програма по-
кращення покриття доріг та проїздів у житловій забудові м. Чернігова на 2012-2016 роки, 
Програма поліпшення екологічного стану м. Чернігова на 2011-2015 роки, Програма орга-
нізації дорожнього руху на автомобільних дорогах, вулицях міста Чернігова на 2008-2014 
роки, Програма освітлення м. Чернігова на 2013-2014 роки.

Депутати також розглянули земельні та інші питання.
«Чернігівський монітор»

06 березня 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/20045)

597. Чернігівська область фактично повністю 
       контролюється нардепом Валерієм Дубілем
З призначенням першого заступника міського голови Чернігова фактично закінчилася 

ротація ключових посад на Чернігівщині. Водночас і відповідальність за регіон повністю на 
себе узяв Валерій Дубіль та його політична сила.

Олександр Кодола, Володимир Івашко, Микола Звєрєв – саме ці люди і в такій послідовності 
були подані як кандидати на посаду голови облради 22 лютого. Віктор Лазар лише підтвердив, 
що саме ті, кого підтримав Валерій Дубіль, і є його «політична обойма» і прохідні фігури.

Микола Звєрєв не повністю контрольований, тому новий голова облради був підсилений 
Олександром Кодолою. Володимир Івашко був призначений головою облдержадміністрації. 
Аналогічно новопризначений секретар Чернігівської міськради Владислав Кухар був підси-
лений далеким до цього до міськради Миколою Миргородським.

Призначення першим заступником помічника нардепа Миколи Миргородського, який 
лише два роки проживає у Чернігові, показує, що принцип ротації влади «на всі посади 
лише свої» став головним.

Чи продовжиться реалізація цього принципу при призначенні заступників голови обл-
держадміністрації та голів райдержадміністрацій, буде відомо протягом двох тижнів.

«Чернігівський монітор»
06 березня 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/20036)

598. Демократичний «Чернігів» категорично
      проти регіонального
6 березня 2014 року на сесії Чернігівської міської ради 6 скликання депутат міської ради 

Ігор Москаленко повідомив про начебто «розформування» депутатської фракції Партії ре-
гіонів відповідно до заяв депутатів міської ради.

Водночас ним було оголошено про утворення депутатської групи «Чернігів» у складі: 
Касаткіна Т,І., Вакуленко С.В., Купцов В.В., Купріяненко В.П., Стах А.Ю., Шеремет О.С., 
Москаленко І.І., Шкурат О.В., Богаченко Ю.В., Скоробагатько Л.І., Шкінь О.М. Головою 
депутатської групи «Чернігів» обрано депутата міської ради Олега Шеремета.

Як наголосив колишній регіонал, метою діяльності та завданнями так званої депутат-
ської групи «Чернігів» є начебто «розвиток місцевого самоврядування, сталий економіч-
ний, соціальний розвиток територіальної громади м. Чернігова».

Таке зухвале й блюзнірське перейменування фракції Партії регіонів у міській раді в де-
путатську групу «Чернігів» викликало обурення у демократичної громадськості міста.

Зокрема, Чернігівське міське громадське об’єднання «СІВЕРЯНИ», засноване депутата-
ми Чернігівської міської ради першого демократичного скликання (1990-1994 р.р.) з метою 
демократизації суспільного життя в місті, персонально звернулося до кожного депутата- 
регіонала зі зверненням.
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На думку членів демократичної депутатської групи «Чернігів», такі дії є не тільки плагіа-
том, але й щонайменше наругою над історичною пам’яттю і здобутками членів депутатської 
групи «Чернігів».

І це, не зважаючи на те, що депутатська група «Чернігів» була єдиним депутатським 
об’єднанням в місцевих радах на Чернігівщині, яка реально боролася з тоталітарним кому-
ністичним режимом і зробила значний внесок у здобуття незалежності України і розбудову 
громадянського суспільства.

Ось лише одна цитата із збірника, виданого Українським інститутом національної пам’яті 
і Чернігівською ОДА «Боротьба за незалежність України у 1989-1992 рр.: Чернігівська кра-
йова організація Народного руху України за перебудову» (стор. 26): 

«…депутатська група «Чернігів», навіть перебуваючи в меншості, змогла зініціювати ба-
гато корисних для міста проєктів, постійно виступала проти фальсифікацій на виборах, 
висунула вже у жовтні 1990 р. пропозицію про підняття над міськрадою українського на-
ціонального прапора.

… завдяки різнобічній діяльності членів групи є підстави вважати «Чернігівську міську 
раду народних депутатів 21-го скликання (1990–1994 рр.) дійсно Чернігівською міською 
радою 1-го демократичного скликання».

Депутати першого демократичного скликання міської ради запропонували членам фрак-
ції Партії регіонів, яка скомпрометувала себе не тільки перед Українським народом – гро-
мадянами України всіх національностей, але й перед усім цивілізованим світом, відмовити-
ся від плагіату і обрати іншу назву для своєї депутатської групи.

Представники демократичної депутатської групи «Чернігів» вважають, що в разі ігнору-
вання їх звернення, мають моральне право не залишати у спокої перефарбованих регіоналів.

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

12 березня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/demokratichnij_chernigiv_kategorichno_proti_

regionalnogo/2014-03-12-14196)

599. Чернігівські просвітяни виступили
      на захист української мови
У зв’язку з підготовкою законопроєкту щодо функціонування мов в Україні та з метою 

забезпечення розвитку української мови як державної правління Чернігівського обласного 
товариства «Просвіта» прийняло 4 лютого 2014 року звернення до голів Верховної Ради 
України та ВУТ «Просвіта» ім. Т. Шевченка з пропозиціями: 

1. Визначити центральний орган виконавчої влади у мовній сфері, зв’язок його з акаде-
мічними інститутами української мови і мовознавства, мовними кафедрами університетів.

2. Створити у кожній області робочі групи, які б ураховували регіональні особливості 
функціонування мов української та національних меншин. 

3. Визначити у кожній області базові центри з вивчення мовної ситуації та надання до-
помоги в реалізації державної мовної політики.

4. Фінансування обласних робочих груп та базових центрів передбачити за рахунок 
кош тів місцевих бюджетів. 

Просвітяни Чернігівщини звертають увагу українського загалу на те, що стра-
тегічним завданням військової агресії путінського режиму проти України є при-
мус нової влади в Україні до продовження політики подальшої тотальної русифі-
кації-путінізації Українського народу – громадян України всіх національностей. 

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

06 березня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/chernigivski_prosvitjani_vistupili_na_zakhist_ukrajinskoji_movi/2014-03-06-14150)



363

7 березня

600. Обласний штаб ламає плани домовляльників:
     Стрільця – у відставку!

Сьогодні обласний штаб національного спротиву одноголосно ухвалив рішен-
ня: вимагати негайного звільнення зі своєї посади першого заступника голови 
обласної державної адміністрації Миколи Стрільця. 

Члени штабу у своїх виступах наголосили, що саме ця людина відповідальна за залу-
чення «тітушок», за провокації зі штурмом ОДА, за активну і негідну поведінку в плані обі-
лення та зміцнення режиму Януковича в області. Якщо звільнення Стрільця не відбудеться 
найближчим часом – це свідчитиме про таємні домовленості народних депутатів, яких на 
візантійську політику ніхто не уповноважував.

Вимога обласного штабу буде передана голові Чернігівської обласної державної адміні-
страції Володимиру Івашку.

До роботи в штабі з правом дорадчого голосу залучено рішенням штабу представників 
«Правого сектору» та «Народної Самооборони».

«Сіверщина»
07 березня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/oblasnij_shtab_lamae_plani_domovljalnikiv_strilcja_u_

vidstavku/2014-03-07-14162)

601. Кадровий список «Просвіти» білий і чесний

Оскільки у деяких медіа викривлено подаються кандидатури обласного това-
риства «Просвіта» імені Т. Шевченка до нової влади, публікуємо список наших 
кандидатів. А тим, хто звик вирішувати такі питання під полою, з конвертами в 
руці, нагадуємо: Майдан стояв за прозору і чесну політику. Ми знаємо, що наші 
кандидатури не пройдуть, але потім, коли будемо критикувати уже нову владу, 
хай ніхто не скаже, що і кадрів у нас нема, і ми нікого не пропонували.

Отже, обласна «Просвіта» запропонувала на посаду заступника голови ОДА –керів-
ника апарату Володимира Ступака; заступника голови ОДА з гуманітарних питань – Ва-
силя Чепурного; начальника Управління охорони здоров’я – Івана Осадціва; начальника 
Департаменту культури і туризму, національностей та релігії – Юрія Соболя; начальника 
Департаменту інформації – Павла Пущенка; на посаду генерального директора ОДТРК «Сі-
вер-центр» – Олексія Маслова; начальника Управління екології – Людмилу Івашко; на-
чальника управління економічного розвитку ОДА – Сергія Соломаху; на посаду заступника 
голови Ріпкинської РДА – Олександра Товканюка; на посаду голови Городнянської РДА – 
Андрія Жадченка; на посаду голови Менської РДА – Валерія Магулу; на посаду голови Бах-
мацької РДА – Олега Калиняка; на посаду заступника голови Борзнянської РДА – Людмилу 
Максимець; на посаду голови Новгород-Сіверської РДА – Бориса Домоцького; на посаду 
голови Прилуцької РДА – Ігоря Павлюченка. 

Маєте кращих? Пропонуйте! 
Правління обласного товариства «Просвіта» також направило звернення головам об-

ласних ради та адміністрації Миколі Звєрєву та Володимиру Івашку: «Обласне товариство 
«Просвіта» імені Т. Шевченка звертає Вашу увагу, що всі призначення будуть під пильним 
контролем громадськості, і товариство «Просвіта» також буде уважно слідкувати, щоб жод-
ного діяча, поміченого в підтримці кривавого режиму Януковича, жодного антиукраїнсько-
го активіста не було наділено посадою. Бо інакшого Майдан не зрозуміє».

«Сіверщина»
17 березня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/kadrovij_spisok_prosviti_bilij_i_chesnij/2014-03-17-14246)
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8 березня

602. Триста чернігівських жінок протестували
      проти російської окупації
На Красну площу в день 8 Березня вийшли чернігівські жінки протестувати 

проти російської окупації української території.
Жінки вийшли з дітьми та онуками, виготовили саморобні плакти «Ні – війні!», «Ми – за 

мир!», «Кохайтеся, а не воюйте!».
Найбільш оригінальними були «Я русская бандеровка, меня не надо защищать!» та 

«Україна – не Кабаєва». Останнє про коханку Володимира Путіна. 
Отець Євген Орда з кафедрального собору св. Катерини відслужив літію за загиблими 

Героями Майдану.
 «Сіверщина»

08 березня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/trista_chernigivskikh_zhinok_protestuvali_proti_rosijskoji_

okupaciji/2014-03-08-14170)

603. Крим – соціальний Чорнобиль
«Кримська» проблема виникла не стільки на національному, скільки на соціальному 

ґрунті. 
Адже в АРК та інших східних і південних регіонах України багато хто щиро сподівається на 

те, що загравання з путінською Росією допоможе «вибити» чи отримати для себе вищі пенсії, 
соцзабезпечення, статус тощо від України. В АРК навіть дехто сподівається отримати «манну 
небесну» або молочні річки з кисельними берегами і від України, і від Росії одночасно. 

Адже самим боротися за свої права, як це роблять в більшості цивілізованих країн світу і по-
чинають вже робити українці після Майдану, їм просто заважає віра в доброго царя-батюшку. 

Бо занадто багато в АРК селилося «служивих людей» і їх нащадків, яких путінський 
Кремль використовує сьогодні у своїх геополітичних інтересах.

Шкода, що забагато мешканців АРК й інших регіонів України цього досі не зрозуміли, бо 
дармовий сир буває лише в мишоловці. 

Як не зрозуміло до Чорнобильської катастрофи усе людство небезпеки використання 
навіть «мирного» атому. 

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

08 березня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/krim_socialnij_chornobil/2014-03-08-14166)

9 березня

604. Народне віче у Чернігові
9 березня в Чернігові на Красній площі відбулося народне віче, у якому взяли участь 

голова обласної ради Микола Звєрєв, перший заступник голови обласної ради Олександр 
Кодола, народний депутат України Сергій Аверченко, голова Чернігівського відділення то-
вариства «Просвіта» ім. Т. Шевченка Василь Чепурний, архиєпископ Чернігівський і Ніжин-
ський УПЦ КП Євстратій Зоря, а також близько тисячі громадян.
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Учасники зібрання вшанували 200-річчя від дня народження Тараса Шевченка, яке від-
значається сьогодні. А потім, обговорюючи суспільно-політичну ситуацію, засудили рішен-
ня Російської Федерації про використання Збройних сил на території України та негативні 
прояви посягання на державний суверенітет і територіальну цілісність нашої держави, що 
призвели до суспільної та міжнародної напруги. Водночас люди одностайно висловили за-
хоплення та відзначили героїзм українських військових та прикордонників, які залишають-
ся вірними присязі народу України.

Виступаючи перед присутніми на центральній площі Чернігова, голова обласної ради 
Микола Звєрєв закликав усіх у цей непростий час об’єднати спільні зусилля для виходу 
з кризи. Він запросив небайдужих людей та компетентних громадян активно долучитися 
до роботи по розробці концепції розвитку регіону. Голова обласної ради висловився за 
реформування системи органів влади, а саме: за ліквідацію структури виконавчої влади 
та створення виконкомів при місцевих радах. Микола Звєрєв також поінформував про 
свої перші дії на посаді голови обласної ради. Зокрема, відзначив, що готельно-турис-
тичний комплекс «Придеснянський» уже передано до спільної власності територіальних 
громад сіл, селищ, міст Чернігівської області. Керівник представницької влади Чернігів-
щини пообіцяв, що й надалі консультуватиметься із громадськістю щодо прийняття сус-
пільно важливих рішень. Учасники народного віча схвально сприйняли виступ голови 
обласної ради.

«Чернігівський монітор»
10 березня 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/20083)

12 березня

605. Віче: Не хочемо харківського міліціонера –
      давай чернігівського!

Чернігівське віче, зібране сьогодні на Красній площі Чернігова, поки що висло-
вило підтримку лише одному кандидату на посаду начальника управління Міні-
стерства внутрішній справ у Чернігівській області – Валерію Костильову. 

Він був єдиним кандидатом від Чернігівської області, якого назвали громаді. Валерій 
Костильов працював заступником начальника обласної міліції. Він родом із Чернігівщини.

Сам Валерій Костильов сказав лише кілька слів на вічі, подякувавши за довіру.
А загалом на мітингу виступили близько десятка осіб.
Першим – координатор «Правого сектору» Владислав Литвин. Він повідомив, що його 

організація хоче бачити на посаді головного міліціонера області не харків’яна Олега Дем-
ченка, а місцевого міліціонера, який не має негативу і готовий довести свої легальні до-
ходи.

Голова Чернігівської обласної ради Микола Звєрєв сказав, що найголовніший внутрішній 
ворог – це тотальна корупція у нашій державі.

Він додав, що з перший днів поставив завдання вигнати всіх луганських, точніше, щоб 
вони написали рапорти. Якщо ж вони довго тут жили і добре себе зарекомендували, то 
народ їх залишить. Якщо ж ні, то вони не залишаться на керівних посадах.

Звєрєв голосно заявив, що від виглядом учасників майдану і «Правого сектору» на те-
риторії Чернігівської області активізувалися злочинні угрупування, які хочуть захоплювати 
підприємства й установи. Тому необхідний чесний керівник міліції, якому довіряють люди і 
який зможе разом з громадськими формуваннями навести лад на Чернігівщині.

Коли Звєрєв назвав ім’я й прізвище харків’янна Олега Демченка, якого Міністр МВС Ар-
сен Аваков уже призначив очільником Чернігівської міліції, то голову облради освистали. 
Він повідомив, що Демченко на лікарняному, однак він його просив приїхати і виступити 
перед громадою. Свист. Вигуки «Не хочемо бачити!».
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Як повідомляв «Високий Вал», обласні представництва «Правого сектору», «Народної 
Самооборони» та «НІХТО КРІМ НАС» офіційно виступили проти призначення сумнівних 
міліціонерів на посаду начальна управління Міністерства внутрішніх справ у Чернігівській 
області і скликали 12 березня о 17:30 на Красній Площі Чернігова народне віче.

«Високий Вал»
12 березня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/229293.html)

14 березня

606. Розгляд скарг ЦПМ «Апельсин» у суді
     відбудеться 14 березня
14 березня 2014 року о 14:15 в Новозаводському суді (вул. Мстиславська, 17) 

відбудеться розгляд скарг ЦПМ «Апельсин».
Перше – закриття кримінального провадження щодо дій працівників міліції м. Чернігова, 

які мали місце під час розгону чернігівського Євромайдану 25 листопада 2013 року.
Друге – закриття кримінального провадження про грабіж майна громадської організації 

«Апельсин» та активістів чернігівського Євромайдану. 
Нагадуємо, коштовне майно, під прикриттям міліції та «Беркуту» було брутально розтро-

щено та вивезено в невідомому напрямку. Прокуратура Чернігівської області, посилаючись 
на Закон України «Про усунення негативних наслідків та недопущення переслідувань та 
покарання осіб з приводу подій, які мали місце під час мирних зібрань» від 23 січня 2014 
року закрила попереднє провадження. Запрошуємо всіх підтримати та висвітлити це судо-
ве засідання. 

Зустрічаємося біля входу до суду о 14:00. Готуємо плакати «Вимагаємо правосуддя!», 
«Судіть чесно!», «Суд чи судилище!». Свій за свого! Слава Україні!

Дмитро Лук’янов
«Чернігівщина: події і коментарі»

12 березня 2014 року 
(http://pik.cn.ua/8452/rozglyad-skarg-tspm-apelsin-u-sudi-vidbudetsya-14-bereznya/)

607. Флешмоб «Україна в нас одна»
Флешмоб для об’єднання всіх українців, незалежно від віросповідань, націо-

нальної приналежності чи володіння певною мовою, пройшов сьогодні в Чернігові. 
Студенти університету, уродженці різних регіонів України, зверталися до молоді Росії із 

закликом примиритися, пробачити одне одному образи, забути про всі чвари та непорозу-
міння.

Родзинкою біля Чернігівського національного педагогічного університету стало одно-
часне відправлення SMS-повідомлень більш як 2000 адресатів, а це молоді люди, які меш-
кають у всіх областях України та автономній республіці Крим. Зміст повідомлення – заклик 
до примирення, прощення, єдності.

У рамках заходу звучали пісні у виконанні студентів та випускників університету відпо-
відної тематики, дійство з елементами театралізації, а також символічне возз’єднання двох 
частин національного прапора України, що продемонструє єдність і цілісність країни.

«Високий Вал»
14 березня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/229363.html)
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608. Недільне віче в Чернігові: Україна – в небезпеці!
Обласний штаб національного спротиву запрошує чернігівців на мітинг-віче у 

неділю, 16 березня. 
Російські агенти та п’ята колона в Донецьку організували криваве побоїще: троє місце-

вих людей загинули, більше 50 звернулися за допомогою до лікарів. У Донецьку перебува-
ють близько тисячі громадян Російської Федерації, які організовують провокації за наказом 
свого знавіснілого фюрера Путіна. 

Запрошуємо чернігівців прийти у неділю, 16 березня, на Красну площу і висловити про-
тест проти російської військової агресії в Криму та провокації на Сході України.

Штаб запросив до виступу представників військового комісаріату та прикордонної служби.
Початок о 12 годині.

Пресслужба обласного штабу національного спротиву 
«Високий Вал»

14 березня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/ukraine/229355.html)

16 березня

609. Віче «Україна в небезпеці» в Чернігові 
Чернігівці зібралися на центральній площі Чернігова, аби висловити довіру 

владі, яка з народом стала на захист незалежності України проти російської оку-
пації. 

«Нам треба в першу чергу звернути увагу на зовнішню загрозу», – сказав ведучий мі-
тингу Олександр Бондарев. 

Російські агенти та п’ята колона в Донецьку організували криваве побоїще: троє місце-
вих людей загинули, більше 50 звернулися за допомогою до лікарів.

У Донецьку перебувають близько тисячі громадян Російської Федерації, які організову-
ють провокації за наказом Кремля. 

Голова обласної державної адміністрації Володимир Івашко змалював політичну ситуа-
цію в Україні і на Чернігівщині зокрема.

«Звертаюся до вас – об’єднаймося незалежно від політичних і релігійних поглядів проти 
ворога, який уже зосередився на кордоні», – сказав він.

Голова обласної ради Микола Звєрєв повідомив, що зараз піднімає голови криміналітет, 
і закликав чесних офіцерів повертатися на службу. 

Він також повідомив, що росіяни у Москві і Петербурзі висловлюються проти війни з 
Україною. Це саме російський імперіалізм разом з Путіним намагається посварити наші 
народи.

Віче прийняло звернення до жителів Чернігівщини «Україна в небезпеці», в якому за-
кликали жителів області посилювати обороноздатність і єдність.

ЗВЕРНЕННЯ НАРОДНОГО ВІЧА ДО ЖИТЕЛІВ ЧЕРНІГІВЩИНИ 
ТА ДО УКРАЇНСЬКОГО НАРОДУ

Україна в небезпеці. Російська армія окупувала Крим. На східних та північних кордонах 
України з боку Росії зосереджена величезна кількість бойової техніки та військ, які будь-
якої хвилини можуть напасти на Україну.

Криваві події останніх днів у Донецьку та Харкові свідчать про те, що Путін вже прийняв 
рішення розпочати криваву війну проти України.

У цей найскладніший для України час ми закликаємо об’єднатися всіх, хто хоче миру, 
кому дорога свобода і незалежність України!
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Ми закликаємо об’єднатися всіх, незалежно від національності, віросповідання чи полі-
тичних поглядів, бо сьогодні ми всі УКРАЇНЦІ.

Сьогодні ми всі повинні стати на захист України.
Народне віче Чернігівщини звертається до жителів області: підтримаймо українську ар-

мію, яка мужньо захищає державу і сьогодні потребує нашої допомоги.
Просимо вас переказувати кошти на рахунки армії. Кожний ваш дзвінок з мобільного 

телефону на короткий номер 565 надає українській армії допомогу в сумі 5 гривень.
Ми звертаємося до жителів партизанського Чернігівського краю: ставайте на захист 

своєї Вітчизни, записуйтеся добровольцями у військкоматах області.
Народне віче ще раз звертається до США, Великобританії – гарантів територіальної ці-

лісності України: якщо ви сьогодні не допоможете Україні, то завтра агресивна імперська 
Росія буде воювати з Європою!

Ми звертаємося до всього українського народу, до всіх, хто на сході і заході, півдні й 
півночі України! На нашу землю суне лютий ворог!

Україна в небезпеці! Ставайте на захист своєї держави! Об’єднаймося і захистимо Украї-
ну! Слава Україні!

 Звернення прийняте на народному вічі Чернігова 16 березня 2014 року.

Віче також ухавлило звернення до громадян Росії, які не підтримують військове втор-
гнення до України.

«Ні українському, ні російському народу війна не потрібна. Вона потрібна тільки Путіну!» – 
сказано у зверенні.

Очікуються виступи і представників військового комісаріату та прикордонної служби.
«Високий Вал»

16 березня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/229388.html)

17 березня

610. Озброєні нападники змусили гендиректора 
     Чернігівської ОДТРК написати заяву про звільнення

17 березня близько 17:00 у приміщення Чернігівської обласної державної телерадіоком-
панії (ОДТРК) увірвалася майже сотня агресивно налаштованих людей, які назвалися «ак-
тивістами чернігівського Майдану». Цю інформацію «Телекритиці» повідомив генпродюсер 
ОДТРК Олександр Єгоров.

Нападники заблокували входи-виходи, коридори, приймальню і кабінет генерального 
директора Аркадія Білібаєва і змусили його написати заяву на звільнення.

У коментарі «Телекритиці» пан Єгоров повідомив: «Ми звернулися до правоохоронних 
органів, але міліція деморалізована, міліціонери приїхали, побачили, що їх так багато, і 
поїхали геть. Також ми повідомили цю інформацію в Держкомтелерадіо».

На своїй сторінці у Facebook пан Єгоров написав, що нападники протягом трьох го-
дин чинили психологічний тиск на гендиректора, категорично наполягаючи на прийнятті 
рішення про звільнення. «Як аргументи надали двом молодим дівчаткам (секретарю та 
референту) ножі і гранати. Побоюючись за життя і здоров’я співробітників, генеральний 
директор змушений був виконати ультимативні вимоги загарбників. Мотивація у них була 
одна – «пособник старого режиму». Інших претензій не висувалося...», – пише він.

За словами пана Єгорова, Аркадій Білібаєв був офіційно призначений на посаду в жовтні 
2013 року. Олександр Єгоров прийшов працювати до ОДТРК на запрошення пана Білібає-
ва. «До нашого приходу Чернігівська ОДТРК знаходилася на останньому місці в Україні 
за всіма показниками. Усі рахунки телекомпанії (крім рахунку заробітної плати згідно зі 
штатним розкладом) були і залишаються заблокованими казначейством. Не дивлячись на 



369

відсутність коштів і супутні цьому складнощі, нам вдалося створити і запустити в ефір п’ять 
нових проєктів, побудувати декорації, прийняти на роботу більше десяти нових фахівців, 
у тому числі п’ятьох нових телеведучих, які успішно працювали в ефірі до сьогоднішнього 
дня», – зазначив Олександр Єгоров, додавши, що не стане працювати під тиском.

 «Телекритика»
18 березня 2014 року
(http://ru.telekritika.ua/profesija/2014-03-18/91667)
(http://imi.org.ua/news/u-chernigovi-ozbroeni-napadniki-zmusili-gendirektora-odtrk-napisati-

zayavu-pro-zvilnennya/)

611. Майдан змусив написати заяву про звільнення 
      гендиректора «Сівер-центру»

Півсотні активістів чернігівського Майдану вчора ввечері змусили написати за-
яву про звільнення генерального директора обласної державної телерадіокомпа-
нії «Сівер-центр» Аркадія Білібаєва.

Як розповів голова обласної організації Народного Руху Володимир Ступак, чернігівські 
активісти давно висловлювали претензії щодо роботи і знали, що свою посаду Аркадій Бі-
лібаєв отримав за хабаря. Зокрема, однією з основних претензій громади до керівництва 
ТРК було те, що обласне телебачення намагалося не висвітлювати революційні події в 
країні, місті. Коли ж прийшли до нього в кабінет з вимогою йти у відставку, Аркадій Білі-
баєв підтвердив, що купив цю посаду та відмовлявся писати заяву. «Заяву!», – скандували 
майданівці.

Зрештою, це сталося.

Довідка:
Аркадій Білібаєв був присланий регіоналівською владою з Києва, про його політичні по-

гляди свідчить факт з його біографії: балотувався на виборах від «Руського блоку». Зрозу-
міло, що такий діяч аж ніяк не сприяв утвердженню українського інформаційного простору.

Аркадія Білібаєва було призначено генеральним директором Чернігівської обласної дер-
жавної телерадіокомпанії «Сівер-Центр» наприкінці вересня 2013 року.

Перед призначенням Аркадій Білібаєв мав досвід керівництва на телебаченні, зокрема 
керував телерадіокомпанією СІТІ, займав посаду віцепрезидента Національної телекомпа-
нії України.

«Чернігівщина: події і коментарі», 
за матеріалами «Сіверщина» та «Північний Вектор»

18 березня 2014 року
(http://pik.cn.ua/8547/maydan-zmusiv-napisati-zayavu-pro-zvilnennya-gendirektora-siver-tsentru/)

18 березня

612. Симоненко вимагає звільнити його хату
      й офіс по-європейському

Лідер комуністів Петро Симоненко несподівано, без оголошення в анонсі, при-
був до Чернігова і дав пресконференцію в оточенні регіонального лідера КПУ 
Володимира Лещенка і свого багнета у Верховній Раді Віктора Губаря. Це в «спі-
керській» ложі. 
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Петро Миколайович змогли собі замовити і журналістів деяких видань, яких привезли зі 
столиці для цілеспрямованого інформаційного вибуху.

І це добре. Бо хто б тоді запитував, про що думає товариш Симоненко? Через які про-
блеми народу лідер комуністів не спить ночами? І чому недоїдає (головний донецький 
союзник Януковича у парламенті) через страждання за простих людей?

Інкогніто приїхав, аби його не застукав небажаний народ.
Петро Миколайович негайно озвучили «антиленінську» тезу: повернути нажите чесною 

працею і голосуваннями у Верховній Раді майно як лідера КПУ, так і його поплічників.
Наскільки усім відомо, добрий дідусь Ленін вчив: «ділитися треба». Симоненко з цим не 

згоден, він хоче європейської демократії і поваги до його власності.
Але відкладемо жарти в сторону.
Майже всі тези виступу лідера КПУ співпадали з тезами президента Російської Федерації 

Володимира Путіна. Симоненко і його прихильники не бачать агресії Кремля проти України в 
Криму. Він не знає, що лідер неофашистської організації в Донбасі захоплював державну ад-
міністрацію. Він бачить фашизм в Києві, на Заході України, а тільки не в діях Путіна і Москви.

Втім слухайте самі. Бо невдячна справа – переказувати те, що говорив «румяный ком-
сомольский вождь». 

Саме, слухаючи «демократичний» виступ Симоненка, згадалися рядки чудово-
го російського поета Євгена Євтушенка з вірша «Памяти Есенина», написані ще 
у 1965 році:

«Когда румяный комсомольский вождь
На нас, поэтов, кулаком грохочет
и хочет наши души мять, как воск,
и вылепить свое подобье хочет,
его слова, Есенин, не страшны,
но тяжко быть от этого веселым,
и мне не хочется, поверь, задрав штаны,
бежать вослед за этим комсомолом...»

«Високий Вал»
18 березня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/ukraine/229454.html)

19 березня

613. Міліція послухала чернігівців і посадила Демченка
      …у крісло начальника
Міліція з народом – попри протести городян правоохоронців області очолив 

Олег Демченко. 
Досьє сумнівне: До назначения в Сумы 49-лeтний Oлeг Демчeнкo был заместителем 

начальника Главного управления МВД Украины в Донецкой области – начальником крими-
нальной милиции. Демчeнкo ypoжeнeц Hикoлaeвcкoй oблacти.

B cвoe вpeмя зaнимaл pyкoвoдящиe дoлжнocти в УMBД Укpaины в Hикoлaeвcкoй oблacти. 
B чacтнocти, вoзглaвлял Пepвoмaйcкoe гopoдcкoe yпpaвлeниe милиции, oтдeл в Упpaвлe-
нии пo бopьбe c opгaнизoвaннoй пpecтyпнocтью Никoлaeвcкoгo УBД и зaнимaл дoлжнocть 
зaмecтитeля нaчaльникa УMBД Укpaины в Hикoлaeвcкoй oблacти.

Демченко отметился тем, что за весь срок работы в Харьковской области не провел ни 
одной плановой пресс-конференции. Во время его работы в Харькове было совершено 
очередное убийство инкассаторов.

26 февраля 2014 года Демченко перевели на работу в аппарат МВД Украины.
«Високий Вал»

19 березня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/chernigov/229466.html)
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20 березня

614. «Революційні зміни» провести не вдалося…

Очікування про знищення Громадської ради при Чернігівській обласній державній адмі-
ністрації, як це проходило в деяких інших регіонах, не підтвердилося.

Організатори цього процесу підготувалися «на двійку». Ними виступили Ігор Андрій-
ченко, голова Чернігівського обласного осередку Всеукраїнської молодіжної громадської 
організації «Демократичний Альянс», Геннадій Висоцький, голова Чернігівської обласної 
організації Всеукраїнської молодіжної громадської організації «Спілка молодих політологів 
України», Євген Малецький, виконавчий директор Міської громадської організації «Асоціа-
ція безперервної фахової освіти «АТЕНЕУМ» та Павло Пущенко, голова Чернігівської місь-
кої молодіжної громадської організації «Освітній центр «Ініціатива».

Наприкінці лютого вони і ще три члени Громадської ради призупинили своє членство. 
Тоді Чернігівську ОДА очолював ще Володимир Хоменко. Причиною призупинення член-
ства стало те, що «в умовах, коли в країні фактично впроваджується диктатура, коли гро-
мадянському суспільству влада оголосила відкриту війну, не бачимо можливим для себе 
подальше перебування в складі Громадської ради при Чернігівській обласній державній 
адміністрації». Взагалі-то за регламентом Громадської ради такого поняття як «призупи-
нення членства» не передбачено. Але хоча Громадською радою і не було виконано їх вимог 
засудження кровопролиття, влаштованого владою у Києві та розслідування і покарання 
винних у захопленні майна громадських організацій на Євромайдані в Чернігові, активісти 
відновили власну участь у діяльності цього дорадчого громадського органу.

На останньому засіданні Громадської ради при Чернігівській обласній державній адміні-
страції громадські активісти запропонували її представникам розпустити Громадську раду. 
Ця заява більшістю присутніх була сприйнята негативно. Організатори не врахували ді-
ючих реалій. Новопризначений голова Чернігівської ОДА Володимир Івашко вже провів 
першу зустріч з членами президії Громадської ради. Про що йшлося у повідомленні прес-
служби облдержадміністрації «Голова облдержадміністрації: «Робота нової влади має бути 
посилена важелями громадського контролю».

«Інформуючи про роботу Громадської ради, перший заступник голови Громадської ради 
Наталія Проскуріна, зауважила, що її діяльність будується на захисті пріоритетів черні-
гівської громади та висловила побажання новій владі сприймати Громадську раду не як 
конкурента, а як рівного партнера. Голова облдержадміністрації погодився з цим та за-
значив, що усі важливі рішення мають прийматися із залученням фахівців та широких кіл 
громадськості. Члени президії Громадської ради окреслили основне коло питань, над яки-
ми наразі працюють її комітети в галузях економіки та підприємництва, агропромислового 
розвитку, охорони здоров’я, культури, духовності та релігії. Очільник області підкреслив, 
що влада відкрита до співпраці та закликав Громадську раду до плідної роботи», – йшлося 
у повідомленні.

«Заколотники» не врахували, що процес співпраці головного дорадчого органу області 
з новим головою облдержадміністрації був вже запущений. І, мабуть, це правильно. Аналі-
зуючи діяльність цього дорадчого органу, можна впевнено казати, що він жодного разу не 
був нічиїм політичним інструментом.

Якщо ж активісти насправді намагалися внести зміни в роботу Громадської ради, то вони 
повинні були ініціалізувати не саморозпущення, а оновлення складу цього дорадчого орга-
ну шляхом залучення до нього нових представників громадськості. Тих, хто хоче насправді 
працювати, а не перерозподіляти портфелі.

І ще одне. Про «конструктивну роботу» в Громадській раді при Чернігівській обласній 
державній адміністрації тих, хто вимагав її розпустити, говорить хоча б такий факт, що від-
разу після заяв вони покинули засідання.

«Чернігівський монітор»
20 березня 2014 року
(https://monitor.cn.ua/ua/politics/20390)
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615. «Правий сектор» пікетує управління міліції 
      Чернігівщини

Активісти «Правого сектору» разом з іншими громадянами закликають чер-
нігівців змістити з посади начальника обласного управління міліції Олега Дем-
ченка. 

Вони наполягають, що без врахування думки громадськості, без врахування думки осо-
бового скаду УМВС та без люстрації відбулося кулуарне представлення так званого нового 
начальника УМВС України в Чернігівській області

Вони наполягають, що всіх поставили перед фактом: без люстрації, всупереч думці гро-
мади нам прислали чергового варяга – харківського міліціонера Демченка, який до остан-
нього закликав боронити владу Януковича.

 «Ми не відступимо від ідей Майдану, ми за демократичні призначення і врахування 
думки чернігівців. Ми – за зруйнування схем кришування нелегального бізнесу і прозо-
рість роботи міліції (через новосформовану Громадську раду)! Завтра чекаємо всіх не-
байдужих. Часу залишилося мало! До зустрічі на барикадах!» – звертаються активісти до 
чернігівців.

Учора, 19 березня, Олег Демченко приступив до виконання своїх обов’язків начальника 
міліції Чернігівської області.

 «Високий Вал»
20 березня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/229518.html)

616. Штаб національного спротиву – за головного 
      міліціонера. «Правий сектор» слухав

Штаб національного спротиву Чернігівської області майже одноголосно підтри-
мав кандидатуру начальника управління Міністерства внутрішніх справ України в 
Чернігівській області Олега Демченка. 

Сталося це після 17:30, коли закінчилося пікетування приміщення обласної міліції. 
Про це «Високому Валу» повідомив представник штабу національного спротиву Черні-

гівської області Олександр Бондарев.
«За це рішення проголосували 16 із 18-ти членів штабу. Двоє утрималися», – сказав він.
За його словами, голова обласної державної адміністрації Володимир Івашко предста-

вив Олега Демченка штабу та представникам «Правого сектору». Усі присутні на засіданні 
штабу національного спротиву могли поставити запитання головному міліціонеру області.

Ставили запитання і представники «Правого сектору» і почули відповіді.
У ході обговорення подальших дій нового начальника міліції було домовлено, що він 

створить Громадську раду при управлінні міліції, до якої увійде і представник штабу націо-
нального спротиву Чернігівської області. Цей представник штабу також стане позаштатним 
радником начальника управління МВС у Чернігівській області.

Як повідомляв «Високий Вал» і транслював у прямому ефірі, сьогодні після 15 години 
біля приміщення управління МВС України в Чернігівській області члени «Правого сектору» 
протестували проти призначення Олега Демченка та вимагали від нього написати заяву 
про відставку (повний запис прямої трансляції).

Невідомі в масках кинули під ноги начальнику міліції димову шашку.
Напередодні Демченко приступив до роботи і дав перше інтерв’ю.

 «Високий Вал»
20 березня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/229519.html)
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617. Так можна всю Україну втратити ... без жодного пострілу

Сьогодні, 20 березня, газета «Гарт» під проводом Д. Іванова (співзасновник 
Чернігівська облрада) оприлюднила детальну інформацію з фото і номерами вій-
ськових частин про підготовку до оборони держави ЗСУ і самооборони на Черні-
гівщині.

Ось тільки заголовки повідомлень:
– «Танки на Прилуччині» (вказано перелік озброєння і чисельність військових, номер 

частини, напрямок руху, місце, з якого військова частина прибула); 
– «Неподалік Щорса встановлено два блокпости» (фото);
– «За Холмами – радіолокаційна установка» (з фото, точне місце дислокації, відомості 

про командира); 
– «Самооборона зайняла оборону» (фото, прізвища самооборонців, перелік їх озброєн-

ня).
На телефонне зауваження редактору газети «Гарт» щодо неприпустимості розголошен-

ня інформації про дії військових під час окупації країни ворогом я у відповідь почув: «Да 
пішов ти у сраку!».

Нагадаю, через Чернігівщину проходить найкоротший шлях для путінських вояк до 
української столиці.

Як не згадати Героїв Крут!
Сергій Соломаха

«Сіверщина»
20 березня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/tak_mozhna_i_vsju_ukrajini_prosrat/2014-03-20-14270)

618. Гендиректор Чернігівської ОДТРК відкликав свою заяву 
      на звільнення, яку написав під тиском

Чернігівську обласну державну телерадіокомпанію продовжує очолювати Аркадій Білі-
баєв, який відкликав свою заяву на звільнення, написану 17 березня під тиском активістів 
місцевого Майдану. Про це йдеться в повідомленні Державного комітету телебачення і 
радіомовлення.

20 березня, директор департаменту інформаційної політики Держкомтелерадіо Богдан 
Червак зустрівся з колективом Чернігівської ОДТРК. На зустрічі з колективом пан Червак 
зазначив, що Держкомтелерадіо докладе всіх зусиль, щоб подібні інциденти силового тис-
ку не повторювалися, і закликав творчих і технічних працівників сумлінно виконувати свої 
обов’язки і працювати відповідно до умов інформаційної війни.

Також пан Червак зустрівся з громадськими активістами чернігівської «Самооборони». 
Вони досягли домовленості, що подібних захоплень більше не буде, а всі свої зауваження 
та пропозиції щодо діяльності ОДТРК активісти надаватимуть Держкомтелерадіо.

Нагадаємо, 17 березня в приміщення Чернігівської ОДТРК увірвалася майже сотня агре-
сивно налаштованих людей, які назвалися «активістами чернігівського Майдану». Вони 
заблокували входи-виходи, коридори, приймальню і кабінет генерального директора Ар-
кадія Білібаєва і змусили його написати заяву на звільнення.

Такий силовий тиск на керівника Чернігівської ОДТРК засудили Національна рада з пи-
тань телебачення і радіомовлення і представник ОБСЄ з питань свободи ЗМІ Дуня Міято-
вич. А Держкомтелерадіо закликав політиків і громадських активістів не допускати непра-
вомірного втручання в діяльність медіа та будувати співпрацю зі ЗМІ на засадах законності.

«Телекритика»
20 березня 2014 року
(http://ru.telekritika.ua/education/2014-03-20/91771)
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21 березня

619. У Чернігові закрили справу про розгін
      місцевого Євромайдану

«У Чернігові кримінальне провадження про розгін місцевого Євромайдану в листопаді 
2013 року закрито через відсутність складу злочину», – пише УНІАН.

Про це повідомив журналістам прокурор Чернігівської області Володимир Стеценко.
За його словами, ніхто не притягнутий до відповідальності, а саме кримінальне прова-

дження закрито за відсутністю складу злочину. «Подивилися – складу злочину не було. І 
міліція, і прокуратура не бачать. Справу закрито», – сказав прокурор, додавши, що з при-
воду цієї справи зацікавлені особи не зверталися.

Нагадаємо, 22 і 24 листопада в Чернігові громадські організації провели акції на під-
тримку євроінтеграційного курсу країни і вимагали підписання Угоди про асоціацію з ЄС. 
23 листопада учасники акції встановили намет і оголосили акцію безстроковою.

25 листопада в Чернігові близько 12:00 державні виконавці разом з представниками ко-
мунальних служб при підтримці міліції знесли намети Євромайдану у сквері ім. Попудренка 
поблизу Червоної площі.

«Чернігівщина: події і коментарі»
21 березня 2014 року
(http://pik.cn.ua/11402/v-chernigovi-zakrili-spravu-pro-rozgin-mistsevogo-evromaydanu/)

23 березня

620. Віче в Чернігові: Окупанти на порозі 

Обласний штаб національного спротиву проводить недільне віче на Красній 
площі в Чернігові. 

На вічі з 12:00 – актуальні теми про російську окупацію Криму і загрозу нападу на інші 
українські території. 

Російські війська лишаються сконцентрованими біля кордонів України і Чернігівщини 
зокрема. 

«Високий Вал» веде пряму трансляцію з чернігівського віча. Мова і про координацією 
допомоги українській армії. 

Архиєпископ Чернігівський і Ніжинський, секретар Священного Синоду Української пра-
вославної церкви Київського патріархату, голова Інформаційного управління Київської  
Патріархії Євстратій Зоря зачитав Звернення Патріарха Київського і всієї Руси-України  
Філарета. З приводу російської анексії Криму Філарет заявив: «Путін використав засіб  
диявола – змішав правду з неправдою».

Голова обласної ради Микола Звєрєв зачитав проєкт розпорядження обласної ради, яке 
буде опубліковано у понеділок, і вводить суворий режим економії для органів місцевого са-
моврядування. Зокрема, скасовуються витрати на багато різних святкувань, закордонних 
відряджень та різних форумів.

Козацький отаман Георгій Яхимович вручив Миколі Звєрєву козацьку булаву, шипи якої 
направлені на тих, хто буде заважати будувати заможну і щасливу Україну.

На вічі також виступили організатори флешмобу «Сонце правди сходить над Чернігів-
щиню». Кожен промінь цього сонця має довжину 9 метрів і 70 сантиметрів.

 «Високий Вал»
23 березня 2014 року
(http://svoboda.fm/politics/region/229581.html)
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24 березня

621. Відкриття фотовиставки
      «Майдан там, де ти!»

У приміщенні читального залу (2 поверх) Чернігівської міської бібліотеки  
ім. М.М. Коцюбинського 24 березня 2014 року о 15.00 відбудеться відкриття  
фотовиставки «Майдан там, де ти!».

На виставці будуть представлені фотографії чернігівських фотографів Маріанни Харді, 
Ігоря Волосянкіна та Олекси Пекура, які брали безпосередню участь в буремних подіях на 
Євромайдані в Києві. А також фотографії, які демонструвалися на попередніх «фотосуш-
ках» і були надіслані небайдужими чернігівцями.

Команда «Молодь Демократичного Альянсу» неодноразово проводила «фотосушки» за 
тематикою «Євромайдан» задля правдивого висвітлення подій у Києві та Україні.

У рамках «фотосушок» відбувався збір коштів, які потім були передані сім’ї Героя Небес-
ної Сотні – Андрія Мовчана.

Адреса фотовиставки: 14000, м. Чернігів, вул. Кирпоноса, 22 (читальний зал (2 по-
верх) Чернігівської міської бібліотеки ім. М.М. Коцюбинського).

Ця фотовиставка проводиться за підтримки Чернігівської міської ради.
Інформаційні партнери: інтернет-видання «Високий Вал», Медіа-центр «Моє місто», 

МГО «Апельсин», паблік «Типовий Чернігів». 
Чернігівська команда «ДемАльянсу»

«Чернігівщина: події і коментарі»
21 березня 2014 року
(http://pik.cn.ua/8638/vidkrittya-fotovistavki-maydan-tam-de-ti/)

25 березня

622. Загибель В’ячеслава Чорновола:
      15 років потому

15 років тому, 25 березня 1999 року, на 5-му кілометрі автотраси Бориспіль–Золото-
ноша за досі нез’ясованих обставин в автокатастрофі загинув український політик В’ячес-
лав Максимович Чорновіл. Рухівці, його соратники вважають, що тоді напередодні виборів 
Президента України сталося політичне вбивство, яке змінило українську історію.

З часу виборів президента України у 1999 році багато чого змінилося в українській 
політиці, але без змін залишилися брутальна політтехнологія поділу на «чорно-біле» або 
«свої-чужі», яка забезпечила панування в Україні народжених «епохою Кучми» донецького 
і дніпропетровського олігархічних мегакланів. Саме це й спричинило після перемоги Май-
дану до відкритої російської агресії проти незалежності і територіальної цілісності України.

Символічно, що пам’ятник В’ячеславу Чорноволу в Києві встановлено на вулиці Грушев-
ського.

Саме біля нього під час Майдану відбувалося найбільш запекле й довготривале проти-
стояння повсталого Українського народу і кривавого режиму Януковича та загинули перші 
Герої Небесної Сотні.

Сергій Соломаха
«Сіверщина»

26 березня 2014 року
(https://siver.com.ua/news/zagibel_v_jacheslava_chornovola_15_rokiv_potomu/2014-03-26-14301)
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22 листопада 2013 року. Василь Чепурний, Ірина Черенько, Станіслав Тавлуй біля 
Чернігівської облдержадміністрації на мітингу-пікеті проти рішення уряду України 
призупинити процес підготовки до укладання Угоди про асоціацію з Європейським Союзом 
(фото Сергія Соломахи)

ІІІ. ФОТОХРОНІКА ІІІ. ФОТОХРОНІКА 

«Вимагаємо асоціації України з ЄС» – 
гасло обласної організації Народного Руху 
України на чернігівському Євромайдані 
(фото Сергія Соломахи)
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24 листопада 2013 року. Народне віче на підтримку євроінтеграції 
України в центральному сквері біля Красної площі в Чернігові під 
прапорами України та Євросоюзу (фото Сергія Соломахи)

25 листопада 2013 року. 
Чернігівська міліція
під час знесення намету 
учасників безстрокової акції 
«Євромайдан Чернігів» 
(фото Павла Пущенка)

25 листопада 2013 року. Працівники комунальних служб під охороною міліції 
й «Беркуту» завантажують на самоскид намет, апаратуру і майно учасників 
безстрокової акції «Євромайдан Чернігів» (фото Павла Пущенка)
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«Чернігів обирає ЄС!» (фото Сергія Соломахи)

Фотовідеолітописець чернігівського Євромайдану Олег Головатенко 
(svoboda.fm). Фото Сергія Соломахи

Прапори України і 
Європейського Союзу
над чернігівським 
Євромайданом
(фото Сергія Соломахи)
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Плакат на підтримку
євроінтеграції України
на чернігівському Євромайдані 
в центральному сквері 
Чернігова (фото Сергія Соломахи)

1 грудня 2013 року. Репортаж журналіста Артема Шелкового і оператора 
Дмитра Фальчевського (чернігівський телеканал «Дитинець») з народного віча 
в центральному сквері Чернігова (фото Сергія Соломахи)



381

25 грудня 2013 року. Громадські активісти Олександр Бондарев, Ірина Черенько, 
Володимир Андрійченко (10.03.1985 – 16.03.2022) на пікетуванні Чернігівської 
міської ради в рамках акції «Не пробачимо 30.11!» (фото Сергія Соломахи)

25 грудня 2013 року. Виступ Павла Пущенка під час пікетування чернігівськими 
журналістами управління Міністерства внутрішніх справ України в Чернігівській області 
у зв’язку з подіями, які відбулися напередодні вночі в Борисполі, де була жорстоко побита 
журналістка Тетяна Чорновол (фото Сергія Соломахи)
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2014 2014 рікрік

24 січня 2014 року. Акція «Анатомія підлості влади», ініційована громадським 
рухом «Чернігівський майдан», рухається від пам’ятника Богдану Хмельницькому 
до установ, які були безпосередньо причетні до розгону безстрокової мирної акції-
мітингу «Євромайдан Чернігів» 25 листопада 2013 року (фото Сергія Соломахи)

24 січня 2014 року. Виступ Сергія Соломахи під час пікетування Чернігівської обласної 
прокуратури в рамках акції «Анатомія підлості влади» (фото Станіслава Тавлуя)
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24 січня 2014 року. Священнослужителі Катерининської церкви о. Михайло і о. Євген 
під час народного віча на Красній площі в Чернігові моляться за упокій перших загиблих 
Героїв Небесної Сотні (фото Сергія Соломахи)

24 січня 2014 року. Панахида на Красній площі в Чернігові за першими загиблими 
у визвольній війні українського народу проти московських комуно-нацистів і 
їхніх посіпак (фото Сергія Соломахи)
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25 січня 2014 року. Народні депутати України Валерій Дубіль, Руслан Марцінків, Олег Ляшко, 
Сергій Аверченко на народному вічі на Красній площі в Чернігові (фото Сергія Соломахи)

25 січня 2014 року. Народне віче на Красній площі в Чернігові (фото Сергія Соломахи)
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25 січня 2014 року. Мітингувальники під будівлею Чернігівської обласної державної 
адміністрації (фото Сергія Соломахи)

25 січня 2014 року.
Захисники режиму 
Януковича біля будівлі 
Чернігівської обласної 
державної адміністрації
(фото Сергія Соломахи)

25 січня 2014 року.
Застосування міліцією 
світлошумових гранат 
під час спроби штурму 
протестувальниками 
Чернігівської обласної 
державної адміністрації
(фото Сергія Соломахи)
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25 січня 2014 року. Звернення до протестувальників архієпископа Чернігівського і 
Ніжинського Української православної церкви Київського патріархату Євстратія біля 
виламаних дверей Департаменту економічного розвитку під час спроби штурму будівлі 
Чернігівської обласної державної адміністрації (фото Сергія Соломахи)

25 січня 2014 року. Громадські активісти ввечері зводять барикаду з мішків зі снігом 
навпроти будівлі Чернігівської обласної державної адміністрації (фото Сергія Соломахи)
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26 січня 2014 року. Активісти чернігівського 
Євромайдану пригощають чернігівців і 
гостей міста чаєм, бутербродами та збирають 
благодійні пожертви для Євромайдану
(фото Сергія Соломахи)

27 січня 2014 року. Мітингувальники мирно займають Чернігівську обласну раду 
(фото Сергія Соломахи)

28 січня 2014 року. 
Олексій Пій, Володимир 
Ступак приймають теплі 
речі, медикаменти та 
іншу допомогу для 
Євромайдану в офісі 
обласної організації 
Народного Руху 
України в Чернігові на 
вулиці Івана Мазепи, 4 
(колишня Щорса).
Фото Сергія Соломахи
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31 січня 2014 року. 
Чернігівський 
намет біля Будинку 
профспілок у Києві
(фото Сергія Соломахи)

31 січня 2014 року. 
Чернігівський намет на вулиці 
Хрещатик біля Київської 
міської державної адміністрації 
(фото Сергія Соломахи)

3 лютого 2014 року. Активісти чернігівського Євромайдану пікетують громадську 
приймальню народного депутата України Владислава Атрошенка з вимогою припинити 
членство у фракції Партії регіонів і негайно зустрітися з виборцями (фото Сергія Соломахи)
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4 лютого 2014 року. Гасла, вимоги, звернення чернігівського 
Євромайдану (фото Сергія Соломахи)

«Чорна дошка» 
чернігівського Євромайдану
(фото Сергія Соломахи)

4 лютого 2014 року. Облаштування чернігівського Євромайдану зсередини 
(фото Сергія Соломаха)
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9 лютого 2014 року. Голова обласної організації Народного Руху України Володимир Ступак, 
народні депутати України Сергій Аверченко, Руслан Марцінків на Красній площі в Чернігові 
співають гімн України під час народного віча проти узурпації влади та за проведення 
позачергових парламентських та президентських виборів (фото Сергія Соломахи) 

9 лютого 2014 року. 
Громадські активісти Ірина Бабчук 
та Ярослав Ковтун розміщують 
«фотосушку» під гаслом «Майдан 
там, де ти» в центральному сквері 
Чернігова (фото Сергія Соломахи)

11 лютого 2014 року. Мітинг біля Деснянського районного суду Чернігова на підтримку 
Станіслава Тавлуя – одного з постраждалих 25 листопада 2013 року під час розгону 
чернігівського Євромайдану «Чернігів обирає ЄС!» (фото Сергія Соломахи)
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16 лютого 2014 року. Хода учасників народного віча на чолі з 
народними депутатами України Сергієм Аверченком, Валерієм 
Дубілем, Андрієм Пишним (фото Сергія Соломахи)

16 лютого 2014 року. Народне віче на Красній площі Чернігова проти корупції, насилля, 
кровопролиття за участю опозиційних народних депутатів України Миколи Томенка, 
Олександра Бригинця, Лілії Гриневич, Сергія Аверченка, Руслана Зелика, Олега Сиротюка, 
Валерія Дубіля та Андрія Пишного (фото Сергія Соломахи)

16 лютого 2014 року.
Чернігівські «ультрас» 
футбольного клубу «Десна» 
на народному вічі на Красній 
площі Чернігова (фото Сергія 
Соломахи)
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20 лютого 2014 року. Чернігівські 
«ультрас» футбольного клубу «Десна» 
знищують комуністичні агітаційні 
матеріали, партійну символіку з офісу 
обласного осередку Комуністичної 
партії України на вул. Воровського, 20 в 
Чернігові (фото Сергія Соломахи)

22 лютого 2014 року. Мітингувальники біля демонтованого 
пам’ятника Леніну в Чернігові (фото Олега Головатенка)

22 лютого 2014 року. Комендант чернігівського Євромайдану Василь Амельченко і член 
Народного Руху України Сергій Соломаха з прапором Європейського Союзу і гаслом обласної 
організації Народного Руху України на чернігівському Євромайдані в очікуванні обрання 
нового голови Чернігівської обласної ради (фото Віктора Кошмала)
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ІV. СПОГАДИ

БАБЧУК Ірина Василівна,
вчителька історії, 

голова Чернігівського обласного осередку
«Молодь демократичного альянсу»

ПОДІЇ В ЧЕРНІГОВІ – ЦЕ ОКРЕМА ІСТОРІЯ
 

Цетри хвилі Майдану. Перша хвиля почалася 22 листопада 2013 року, коли вийшов 
Ігор Андрійченко, вийшли хлопці, наші місцеві активісти. Я б сказала, громад-

ський такий Майдан. Потім був його розгін 25 листопада 2013 року, що насправді стало 
шоком для всіх, для нас – так точно. Далі друга хвиля – зимовий період, грудень-січень. І 
25 січня 2014 року, коли наш Чернігів, наше населення зрозуміло, що так далі не можна. 
І вийшли спочатку на віче, було дуже багато людей, десь близько 3-4 тисяч, може, навіть 
більше. Я стояла з боку монітора під театром і не все бачила. Але люди прийшли з прапора-
ми України. Я займалася збором речей (було анонсовано, що вони будуть передані в Київ). 

Спочатку всі виступали, приїхали депутати. Вирішили: «Давайте віднесемо звернення 
нашому голові ОДА». – «Давайте!» Усі перемістилися туди. Але насправді там було багато 
міліції. І як згодом мені сказали знайомі, міліція там була два дні: вони там всі з п’ятниці 
були, при тому, що віче проходило в неділю. Ми стоїмо, займаємося речами. І тут чую: ви-
бухи світлошумових гранат. Кидали їх «тітушки» у натовп, хоча, за правилами, це могла 
робити тільки міліція, і, до речі, їх не можна кидати там, де люди. Тож були постраждалі.  

Потім зателефонував Ігор Андрійченко, каже: «Давайте винесемо стіл, чай, бо люди 
змерзли, вже кілька годин стоять». Ми винесли чай, у нас було печиво, якісь цукерки, 
якийсь стілець у нашому офісі теж був. Ми це поставили, хлопці винесли колонки, увімкну-
ли музику, бо реально люди назад не пішли б ніяк, вони б просто там стояли. І це був 
перший крок, я б сказала, до створення нового наметового містечка – символу нашої бари-
кади в Чернігові. Мене всі питають, навіщо це поставили. Коли трамбували люди сніг, коли 
мішки ми шукали і купляли, коли люди приносили свій чай, свою каву, питали: «Що вам 
треба?» Хтось поїхав в офіс, хтось пішов у магазин купив. Дівчата, жіночки, навіть хлопці 
прийшли допомагати. І люди розуміли, що це нормально, що це така солідарність. Я була 
дуже здивована, бо за цей час, поки діяла ця палатка, оцей наш столик, стільки людей ви-
явили бажання, солідарність. Я навіть не очікувала! Навіть люди, які перший раз прийшли, 
от тільки прийшли: «Що вам треба? От я прийшов конкретно: що вам треба? Що вам при-
нести?» І приносили, приносили… Конвеєр справжній! Це показало, наскільки чернігівцям 
все ж таки допекло. Бо пасивне до цього було місто… Спершу максимально виходило, на-
скільки я пам’ятаю, десь людей 300-500. Уже в січні, коли почалося отаке розгойдування, 
виходило і десь 600 людей. 
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А потім, після 25 січня 2014 року, почали масово ходити люди: їм стало не байдуже, 
що відбувається в державі. Державних службовців, наприклад, попередили, що не можна 
ходити, що якщо їх побачать, то звільнять і таке інше. Але вони нишком, маскуючись у 
шапочки, приходили! 

Наших теж попереджали, і на роботі я сварилася з усіма вчителями, бо вони за часів 
Майдану – то взагалі окрема тема. Учительська інтелігенція, я б сказала, вимирає. Бо пов-
не нерозуміння тих подій, вони ще живуть за подіями аж радянськими. Хоча більшість із 
них вже давно не в радянські часи живуть. От нема в них такого розуміння, на жаль. Не в 
усіх, але є такі факти. І от після 25 січня 2014 року ми в тому наметі показували фільми. 
Було холодно, ти тремтиш, але там стоїш. Ми з нашим дизайнером розробили такі по-
свідчення: «волонтер», «оргкомітет чернігівського Євромайдану». Були і волонтери само-
оборони, згодом усі вони отримали оці бейджики, щоб не було різних «лівих» людей, які 
ходять там, забирають чиїсь речі. 

Серед людей, які допомагали облаштовувати наш намет, було багато студентів нашого 
історичного факультету. Я навіть не очікувала, що вони вийдуть. Викладачі приходили, 
казали: «Як добре, що ви тут!» Для мене це було, як бальзам на рану. І Олександр Гера-
симчук приходив, і В’ячеслав Скороход приходив і допомагав, і студенти першого-другого 
курсів, і студенти-випускники (Ігор Барбенюк (історичний факультет) приходив нишком, 
бо не можна було відкрито).

Пам’ятаю, що в перший день я навіть виганяла малих (9-й клас) з території Майдану, 
бо вони там були цілий день. Ми їм: «Там ваші батьки переживають!» – «Та нічого, нор-
мально!» Кажу: «Ви що! Рішення прийнято, що на території Майдану ввечері, о 9 годині 
вечора, максимум пів на десяту, дітей немає бути! Хоч ви тут десь поряд, хоч через до-
рогу, але на огородженій території не ходіть». І це правило і надалі діяло, бо діти є діти. 
Щоб батьки нічого не казали, що вони десь вешталися чи мерзли. Бо це відповідальність 
перед їхніми батьками в першу чергу. Але були такі, що приходили з батьками і цілий 
день тут були.

Записав Сергій Горобець
5 квітня 2014 року
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БЕРЕЗИНЕЦЬ Ірина Геннадіївна,
громадська активістка 

ЧОМУ Я ВВІЙШЛА В ЧЕРНІГІВСЬКИЙ ШТАБ
НАЦІОНАЛЬНОГО СПРОТИВУ?

З ОГЛЯДУ НА МИНУЛЕ

1 грудня 2013 року мій друг Сергій Кислуха запропонував поїхати в Київ на віче з 
приводу кривавого розгону студентів під Стелою Незалежності та підтримку євроінте-

грації, проти рішень діючої влади. Я з чоловіком, Петром Хоменком, з Сергієм та подружкою 
Оксаною вирушили в Київ. Там зібралося близько мільйона осіб. У нас був прапор України, 
ми маркером знизу написали «Чернігів» і вирушили в колоні по Хрещатику. До нас підходили 
незнайомі і казали, що також з Чернігова. Було приємно зустрічати земляків. Увечері того ж 
дня на Хрещатику з’явилося наметове містечко та було встановлено намети різних областей. 

2 грудня 2013 року в Чернігівській обласній раді збиралися голови активних громад-
ських організацій та представники обласних партійних осередків. Єдине питання, яке стоя-
ло на порядку денному – це аналіз ситуації, яка склалася в Києві, та створення місцевого 
штабу національного спротиву в підтримку Майдану, який був розгорнутий в Києві. 

Я без жодних вагань увійшла до складу штабу національного спротиву м. Чернігова. На 
той момент я була керівником ГО «Сяйво Сіверщини» та директором підприємства «АКСІОС 
СІВЕР», яке надавало бухгалтерські послуги підприємцям. Також ми постійно допомагали 
малому та середньому бізнесу вирішувати питання, яких ставало більше й більше. В основ-
ному були «наїзди» та незаконні перевірки бізнесу з метою отримання хабаря, за кожний 
дозвіл та довідку підприємців змушували давати гроші. Підвищене відчуття справедливості 
зсередини штовхало мене на дії. 

Ми завжди гуртувалися з різними підприємцями і спільно вирішували проблеми. Так 
було і зараз. Я увійшла у штаб і мала завжди повну та реальну інформацію про події як в 
Чернігові, так і в Києві. 

Разом з підприємцями по ночах їздили в Київ на Майдан, щоб чергувати у наметах. Чому 
по ночах? Бо ми люди бізнесу, зайняті роботою вдень. Уночі завжди людей на Майдані за-
лишалося небагато, і ми підсилювали їх. Постійно збирали та відносили на Чернігівський 
майдан чи відвозили до Києва різну допомогу: медикаменти, їжу, одноразовий посуд, ци-
гарки, лопати, цвяхи, ковдри, теплі речі та багато чого іншого. 

Цікавими були зустрічі та спілкування на Майдані. Ми зустрілися та спілкувалися з Дмитром 
Васильовичем Павличком (його мобільний номер, записаний власноруч зберігається у мене). 

Руслана Лижичко вразила нас своєю впевненістю, енергією та патріотичною позицією. 
Володимир Кличко, як богатир, на вулиці Шовковичній вразив фігурою, небагатослівний, 

як гора, захищав ідеї Майдану. Постійно, від першого дня та майже до останнього, на палат-
ці біля Будинку профспілок працювала моя подружка киянка Світлана Бойко. Ми були на 
телефонному зв’язку і обговорювали ситуацію на Майдані майже кожного дня. Серед інших 
наметів на Майдані було два чернігівських: під Будинком профспілок та напроти КМДА. До-
помогу відвозили туди, бо земляцтво є фактором притягнення та гуртування людей. Я не 
пам’ятаю точну кількість виїздів, їх було більше 20. Не пам’ятаю кількість людей, в групах 
яких ми виїжджали, від 5 до 25. Але, безумовно, всі, хто хоч раз поїхали на Майдан з нами, 
починали їздити окремо чи то з друзями, збирали допомогу, яку відвозили чи передавали. 

Цікаво було спостерігати, як активні молоді люди долучалися до революційного руху. Май-
же кожного дня приходили незнайомі люди та пропонували допомогу. Допомога була різною: 
добове чергування у наметі, приготування сніданку, обіду, вечері чи чаю для всіх охочих, 
закупівля продуктів, доставка дров, наведення порядку та ін. Усі, хто прийшов, залишалися 
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самі та приводили родичів, друзів, знайомих. Людей з революційними поглядами ставало 
більше. Обов’язково щодня дві людини зі штабу чергували на чернігівському Майдані. До 
чергування я запрошувала підприємців, і ми довгими ночами спілкувалися і пізнавали один 
одного по-новому. Люди, які приходили, говорили що їх дістала суцільна брехня та корупція. 

25 січня 2014 року відбувся штурм Чернігівської ОДА. Ми були разом з підприємцями 
біля ОДА. Кого там тільки не було! Автобус з молодиками приїхав з Києва, так звані «тітуш-
ки», представники силових структур захищали будівлю. Але перевага була на стороні міс-
тян. Люди були налаштовані на перемогу та впевнені, що вчиняють правильно. Біля Чер-
нігівської ОДА розгорнули великий намет та побудували барикаду з автомобільних шин, 
діжок, дерев’яних піддонів, мішків з піску та снігу. Ми завезли туди пічку-«буржуйку».  

До речі, штурм таки відбувся. У кімнатах ОДА після перемоги Революції гідності розта-
шувався штаб національного спротиву, чернігівська самооборона та представники «Право-
го сектору». Це була ще одна маленька перемога у цій Великій Революції.

Далі штаб усі сили спрямовував на боротьбу в Києві. Формували групи людей, шукали авто-
буси та відправляли їх на Київ. У штабі збирали кошти для оплати автобусів, людям, які їздили, 
ніхто ніколи не платив грошей. Це був вільний, цілеспрямований рух проти діючої влади. 

Декілька разів з Станіславом Тавлуєм та Ігорем Андрійченком організовували акції під 
Чернігівською прокуратурою, міліцією, міською радою. Під час боротьби весь час та сили 
були направлені на перемогу Революції гідності. З 17 лютого по 25 лютого 2014 року я була 
за кордоном. Після повернення ми поїхали на Майдан в Київ покласти квіти. Це був інший 
Майдан, залитий кров’ю, чорний від пожеж та людського горя. Гора квітів та безліч людей, 
які з самого ранку їх приносили, розривали моє світобачення. Чоловік, який був поруч, не 
втримався і розплакався. Ми говорили  якісь слова один одному, але розуміли, що треба 
час, щоб заспокоїтися та переосмислити все. А ще треба діяти. Ми вирушили в Чернігів.

У Чернігові було спокійніше. Тут були в лікарнях люди, поранені на Майдані. Їх при-
везли з Києва, бо там небезпечно було залишатися. Ми збирали гроші і допомагали їм. З 
Віктором Лазарем, Світланою Жимолостновою ми організували з’їзд підприємців 3 березня, 
на якому закликали підприємців не давати хабарі та сплачувати податки. Під час з’їзду 
були зібрані кошти та прийнято рішення роздати їх чернігівським пораненим під час подій 
на Майдані та родинам загиблих там Героїв.

З 2004 року (після Помаранчевої революції) до 2013 року я відмовилася дивитись ТV. 
Для мене було важко визнати та прийняти, що сили, витрачені на боротьбу за Віктора 
Ющенка, не дали очікуваного позитивного результату. Було розчарування. Я майже не за-
ймалась активною громадською діяльністю. У 2013 році я відчувала, що можу і треба діяти. 
Надія на зміни додавала сил, штовхала вперед.

Я навіть зараз не можу змиритися з масштабами тієї трагедії, яка сталася 18–20 лютого 
в Києві на Майдані. Я не можу пробачити Партії регіонів, яка довела країну до кривавих 
подій. А на даний час не можу пробачити і сучасну владу, яка не розкриває та не завершує 
розслідування  цього страшного злочину.

Ми з підприємцями вирішили  піти у владу, висунули декілька кандидатур на місцевих 
виборах. Я стала депутатом Чернігівської міської ради. Але стара система місцевого самовря-
дування дуже міцна. Зміни, про які ми мріяли, швидко зробити майже нереально. Депутат – 
представник власних інтересів чи компаній – переважно лобіює ці інтереси. Інтереси громади – 
на другому плані. Попит містян не сформований на інші пріоритети. Тому так відбувається. 

Висновки. Пройшло майже 5 років. Найголовніша гідра, яка називається корупцією, не 
подолана і навіть спокійно розвивається, набирає нової сили. Для тих, хто бачить пози-
тив в житті, він є. Українці отримали довгоочікуваний безвіз. Багато громадян виїхало та 
працює в Європі. Вони, повертаючись додому, вже розповідають про інше життя та вима-
гають таких умов тут. Країна розвивається еволюційним шляхом. Стала ближча відстань 
до чиновників та депутатів. Вони не закриваються секретарками та охоронцями, на сайті 
можна знайти їх діючі мобільні номери. Є надія та віра. І тільки втрачений час неможливо 
повернути та змінити.

30 травня 2018 року
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директор КЗ «Чернігівського центру перепідготовки та підвищення
кваліфікації працівників органів державної влади, органів місцевого 

самоврядування, державних підприємств, установ і організацій»

ЩО Я ПОЧУВ ТА ПОБАЧИВ У ЧЕРНІГОВІ
25–29 СІЧНЯ 2014 РОКУ

25січня (субота) відбувся мітинг та спроба штурму Чернігівської облдержадміністра-
ції. 26 січня (неділя) – мітинг біля облдержадміністрації. Цього разу без застосу-

вання сили. Про них я знаю виключно з трансляції в інтернеті та з розповідей. Обмежусь 
останніми. 

31 січня у мене була можливість поговорити з приводу подій в адміністрації 25 – 27 січ-
ня, а саме: навіщо її було так затято захищати. Почув: інша сторона мала намір захопити 
приміщення (хоча б кілька метрів) та оголосити про це як доконаний факт. Для цього до 
Чернігова прибули нардепи та група молоді в касках. Після мітингу останні вишикувалися 
клином, аби пробитися всередину будинку. Але, крім охорони, їх збив з пантелику Олег 
Ляшко, спрямувавши не до входу до адміністрації, а до крила, де розташовується Депар-
тамент економіки облдержадміністрації. Існувала можливість штурму через другий поверх, 
але перед тим у районі колишнього кінотеатру ім. Щорса відібрали заготовлені драбини. 
Взагалі багато чого вирішувалося сходу, адже підводного каміння вистачало. Наприклад, 
для «своїх» журналістів роздали однакові накидки «преса». Таким чином відрізали майда-
нівців та інших неконтрольованих. Було дві спроби штурму: відразу після завершення мі-
тингу та о 14:00. Шість затриманих під час першої спроби обміняли на обіцянку не робити 
нових. 

Оголошення факту захоплення будівлі адміністрації було принциповим моментом. Я по-
цікався, чому не можна було пропустити людей до відділу звернень громадян. Адже була 
робоча субота, й будь-який громадянин України, тим більше група, мали право зайти та 
звернутися до влади. Крім того, це автономне приміщення всередині будинку, де безпо-
середній вхід до адміністрації можна було заблокувати, навіть заварити, що й зробили з 
вікнами та дверима на першому поверсі. Виявилося, що таке зробили лише в ніч з 25 на 
26 січня, тобто вдень у суботу ще нічого такого не було (технічно неготові). У протилежної 
сторони був намір пройти до кабінету голови адміністрації, чого в жодному разі допустити 
було не можна. Більше того, навіть не можна було дозволити зайти до відділу звернень 
громадян, адже це давало формальний привід оголосити все приміщення захопленим. А у 
«донецьких» так: або пан, або пропав. І зараз в інших областях розбиратимуться з тими, 
хто проявив слабину («жували соплі, падали на коліна»). Я зауважив: дебільний принцип, 
він не залишає простору для маневру.

І ще трохи про загін самооборони. Увечері він начебто мав намір завалити пам`ятник 
Леніну, але біля нього було багато міліціонерів та людей у цивільному: могли швидко по-
в`язати та й лізти високо, аби накинути канати. Отож самооборонівці не наважилися. 

Що ж до приміщення обласної ради, то, враховуючи її скляні двері та численні вікна, 
захищати в такий спосіб, як адміністрацію, було неможливо. Тому робити цього ніхто й не 
збирався. Напередодні, 26 січня, було зрозуміло, що нардепи з мітингувальниками підуть 
до ради. В адміністрації вирішили лише заблокувати управління юстиції та державного май-
на, інших – не чіпати. Уже безпосередньо під час подій 27 січня вимагали звільнити Буди-
нок засідань облради від мітингувальників, погрожуючи в противному випадку застосувати 
силу. Також адміністрації вдалося добитися відсутності Олега Ляшка: йому повідомили, 
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що в Чернігові є людина з довідкою та вилами, яка дуже хоче з ним зустрітися. Така люди-
на справді існує. Невідомо, чи з вилами, а от з палкою його б підпустили до нардепа. Тому 
він вирішив не ризикувати. Надалі – особисті враження.

Ранок 27 січня на роботі почався для мене схвильованим повідомленням від працівника: 
«У нас революція, повно міліції!» Це в третій аудиторії, що розташована в будівлі обласної 
ради на першому поверсі якраз біля входу до нього (поруч із Будинком засідань, де біль-
шість аудиторій Центру підвищення кваліфікації). Відповів: «Ну зайшли, то й зайшли. Не 
чіпай їх, працюй, як зазвичай». Цікаво, що керівник господарської служби обласної ради 
Микола Манжай, який, як правило, знає, де що робиться, вже наступного дня здивувався, 
почувши від мене про тимчасових мешканців аудиторії № 3. 

О 10:30 в Центрі відкрилося навчання чергової групи – землевпорядники сільських рад 
(в залі засідань). Вступна частина тривала трохи більше 30 хв. Після того мені треба було 
віднести папери до адміністрації, а ще заглянути до обласного радіо, що майже по дорозі 
(розташовані на паралельних вулицях). То й вирушив. На радіо від журналістів почув таке: 
керівник держтелерадіокомпанії їх попередив, що в разі якщо помітять на мітингу, то вони 
можуть писати заяву на звільнення. Дивувалися, що це за постановка питання? Як їм тоді 
працювати та готувати повідомлення? 

Потім зустрівся з Олегом Шолохом (головний редактор обласного радіо). Він запевнив, 
що пройти до адміністрації не зможу, бо там все заблоковано. Не те, щоб я цього не знав, 
але чомусь думав, що все ж таки держслужбовця за службовими справами пропустять 
(чому б це мала страждати робота, навіть за таких обставин). Але біля приміщення адміні-
страції щільними рядами стояла міліція в обладунках та зі щитами, вони прикривали собою 
всі можливі двері. Ближче до Департаменту економіки височіла барикада протестувальни-
ків та гуртувалося кілька сотень людей з антиурядовими гаслами та державними прапора-
ми. З кожною хвилиною їх ставало більше: народ прибував на мітинг, що мав розпочатися 
о 12:00. На початку Алеї Героїв стояв якийсь інший гурт – із державними прапорами. За 
чутками – це бюджетники, яким платили по 50 гривень. Оглянувши площу, я розвернувся 
на роботу. По дорозі біля пам`ятника Леніну зустрів Василя Чепурного. Привіталися. 

– Ви з площі? 
– Так, намагався потрапити до адміністрації, але марно. 
– А я був в обласні раді. Група, скажімо так, стурбованих громадян хоче зустрітися з 

Анатолієм Мельником. 
– Анатолій Іванович – добра людина, хороший політик. Звичайно, з ним можна поспіл-

куватися, але ж він не вирішує. 
– Нічого, це ж місцеве самоврядування. 
А біля входу до обласної ради стояв невеликий гурт людей – кілька десятків людей. 

Пішов до себе. Десь хвилин за п`ятнадцять почув від нашого співробітника: «Дивіться, 
скільки народу йде». Схопив фотоапарат та підійшов до вхідних дверей (скляні). Дійсно, 
наближалося кілька тисяч (думаю, біля двох) мітингувальників. Аби нічого не проґавити, я 
вирішив не повертатися за курткою та вибіг назустріч, фотографуючи на ходу все, що зда-
валося цікавим. А потім просто пірнув у гущу людей. Тут же побачив кілька знайомих облич, 
привітався. Ігор Левенок (історик, журналіст телеканалів «Дитинець» та СТБ) запропонував 
взяти інтерв`ю. Я відмовився, але пообіцяв написати. А сам фотографував далі, постійно 
переміщуючись. Бачив нардепів (мабуть, Марцінків, Дубіль), що закликали заходити до 
приміщення. Біля вхідних дверей на приставному столику стояв агрегат для приготування 
чаю, з якого пригощали всіх бажаючих. З боку народу відчувалася певна нерішучість. На 
сходинках хтось постійно розмахував прапорами. Зняв відеосюжет. Одним словом, свято 
демократії на власні очі, жодного почуття небезпеки, скоріше азарт та піднесення. Обміняв-
ся враженнями зі знайомим викладачем Володимиром Чуприною. А тим часом один з керів-
ників мітингу закликав учасників піти до Будинку засідань обласної ради (розташований по-
руч з приміщенням обласної ради). Трохи захвилювався, бо це ж основне наше приміщення. 
Увімкнув відеорежим та рушив услід за мітингувальниками, які повільно наближалися до 
входу. Почув, що до мітингувальників вийшов голова обласної ради Анатолій Мельник.
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Між тим провідник і надалі наголошував: «Це майно територіальної громади, громадя-
ни, ми маємо право тут бути». Народ потроху підтягувався до Будинку засідань та захо-
див до нього. Ще трохи пофотографував – і тут наразився на перше невдоволення. Одна 
жіночка доволі вороже стала допитувати мене, хто я такий і чому фотографую. Сказав, 
що позаштатний кореспондент газети «День». Допомогло, хоч і не відразу, буркотіла в 
мою сторону. Тим часом біля Будинку засідань обласної ради побачив хлопців у масках та 
касках. Усі дуже молоді. З’явилися вони не відразу, лише коли чимало мітингувальників 
опинилися в фоє. Пішов до останніх усередину, аби відповісти на запитання, якщо б такі 
виникли. «А це, мабуть, прислужник», – почув за спиною. Відповів: «Так, я тут працюю!» 
На тому розмова припинилася, хтось із загону самооборони почав вимагати ключі від 
фоє сесійної зали. Тут ми в один голос з Валентиною (працівник виконавчого апаратуру 
обласної ради) відповіли: «Тут їх нема, питайте в охоронця». А заодно подумав: «Ну й 
добре, що у нас їх нема». 

Досить швидко прийшов керуючий справами виконавчого апарату обласної ради Сергій 
Фесенко та завгосп Микола Манжай і відкрили двері. Народ посунув далі. Почув: «Як тут 
добре!» Тим часом із третього поверху почали спускатися наші слухачі  прямо в доволі 
щільний натовп, що юрбився у фоє на першому поверсі (а дехто піднявся сходами вгору, 
розглядаючи наші плакати з історії адміністративно-територіального устрою Чернігово-Сі-
верщини). Я попросив слухачів підійти до мене біля входу та вийшов на східці. Показав, 
де можна пообідати. Їдальня обласної ради виявилася зачиненою, тому спрямував їх до 
«Піт-стопу» (три хвилини ходу), а сам повернувся до фоє біля Будинку засідань. 

Тут до мене підійшла жінка та сказала, що знає з дитинства: працювала з моїм бать-
ком на заводі. Тоді мені було 6 – 7 років. Сказала, що читає мої статті в газеті «День». По 
правді, я не пригадав її обличчя, хоча голос видався знайомим. У будь-якому разі було 
дуже приємно та заспокійливо. Підійшов до народного депутата Марцінківа. Представився, 
пояснив, де у нас тут санвузли в разі необхідності. Тут хтось сказав, що кудись понесли 
вогнегасник. Подивився в коридорі – справді нема. Підійшов до першого ж хлопця з само-
оборони (ще раз наголошу, що всі молоді, мабуть, 17-20 років) та перепитав, хто тут у них 
старший. Той виявився дуже чемним та сказав, що вогнегасники їм потрібні для боротьби 
з «тітушками», так само і гідранти (їх також тягали). Моя відповідь: «Добре, але як все 
завершиться, будь ласка, поверніть на місце!» Хлопець запевнив, що все буде гаразд. 

Тим часом хтось із самооборони підійшов до щита з гідрантом на першому поверсі та 
спитав про ключ. Відповів: «У нас його нема, питайте у чергового в сусідньому приміщен-
ні». Так ніхто той щит і не відкрив, хоча зняти символічний замок можна було навіть і без 
інструментів. 

Походив, подивився. Самооборона начебто блокувала вхід до нас, але якось нещільно – 
можна було пройти. Потім командир їх вишикував біля Будинку засідань та дав якісь розпо-
рядження (розподілив, мабуть, хто куди). Зі сторони їхня поведінка виглядала дуже адек-
ватною, на військових вони не були схожими, але намагалися. Попросив самооборонівців 
не тримати другі двері відкритими, бо тягне холодом усередину. Виконали без жодних 
заперечень. Та й взагалі вони виглядали дуже слухняними хлопцями. Усього нарахував 
самооборонівців десь два відділення, взвод максимум. У випадку силового зіткнення, на 
мою думку, вони б не змогли  протистояти «тітушкам» та міліції. Чи вони це розуміли тоді?

Тим часом з нашими айтішниками прибрали великий телевізор з коридору на третьому 
поверсі. Як потім з’ясувалося, вчасно. 

Начебто все якось заспокоювалося (така собі стабільна нестабільність), тож заглянув до 
свого кабінету, перекусив. Тим часом підійшов мій товариш Сергій Леп’явко з дружиною 
Тетяною, попросив фотоапарат для того, щоб пофотографувати в будівлі обласної ради 
(основні події розгорталися там), бо, можливо, мені незручно. А потім пішов на третій по-
верх до аудиторії читати лекцію: «Угода про асоціацію та посилену зону вільної торгівлі 
між Україною та ЄС: передумови, зміст, можливі наслідки». По дорозі ще раз переговорив 
із бійцем самооборони та господарником обласної ради щодо порядку в приміщеннях. Та-
кож зайшов до конференц-зали та привітався з кількома депутатами обласної ради. 
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Після пари спустився на перший поверх, в Будинку засідань мітингувальників уже май-
же не було. Залишалося лише кілька чергових. Після цього пішов до себе послухати пе-
реговори у голови обласної ради по інтернету. За деякий час потягло холодом (отже, від-
крили двері на вході до будинку) та почувся гуркіт. Відкрив двері до коридору, а там був 
«Беркут». На годиннику – близько 16:00. Уперше за день стало тривожно. За якийсь час 
зателефонував знайомий з адміністрації: хтось повідомив, що перший поверх приміщення 
розгромлений. І не мітингувальниками, а «Беркутом». Це розізлило. Вирішив залишитися 
після роботи, подивитися, що з того буде. Якось дуже не хотілося, аби щось подібне тра-
пилося й у нас. Невідомо, як тому можна запобігти, але якщо ти на місці, то, може, ще й 
знайдуться варіанти. Дивився повідомлення в інтернеті, читав, писав друзям. Хтось із них 
сказав, що в центрі міста спостерігається підвищений попит на алкогольні вироби («гре-
буть»), що додало тривоги. Адреналіну накачало, мабуть, як інколи. 

На початку восьмої зателефонувала мати, спитала, чи довго ще буду на роботі. Пові-
домила, що бачила, мабуть, «тітушок» на третьому поверсі. Вирішив подивитися. Справді, 
там були якісь дивні чоловіки в цивільному. Сиділи в темноті, світло не вмикали. Увімкнув 
світло в коридорі, представився, спитав, хто вони такі та попросив залишити поверх. Вони 
відповіли щось дуже незрозуміле, на кшталт «мы тут греемся». «А мені що з того, я маю 
закрити це приміщення!», – відповів. Вийшли в фоє біля конференц-залу. Тут до мене пі-
дійшов ще один чоловік, сказав, що він слідчий. У відповідь на вимогу показав посвідчен-
ня. Виглядало правдиво. Сказав: «Тоді це ваше питання, але прошу, щоб не було так, як 
в адміністрації!» – «А що там?» – «А ви не знаєте?!» – «Ні!» – «Міліція розгромила перший 
поверх. Правоохоронці, чорт візьми!» Спустився до себе, одягнувся, вийшов, постояв біля 
входу, подивився. Навколо ходили якісь люди, частина в міліцейській формі, частина – в 
цивільному. Повагався (мати пропонувaла явочним порядком закрити на ключ Будинок 
засідань) та пішов додому на початку десятої вечора.

У сусіднє приміщення обласної ради я не заходив, то, що там відбувалося, мені неві-
домо, за винятком того, що мітингувальники та міліція провели ніч разом, навіть спали 
впереміжку. Переповім епізод, почутий від його безпосереднього учасника. Один з проте-
стувальників попросив у присутнього службовця: «Дайте нам щось почитати, бо нудно». 
За кілька хвилин він отримав добірку газети «День», яка тут же розійшлася по руках як 
мітингувальників, так і міліціонерів. Ніч пройшла спокійно, а хто не спав, той читав газету 
«День». Перед початком сесії всі номери були акуратно складені та залишені на столику в 
холі обласної ради на п’ятому поверсі.

Зранку прийшов на роботу до Будинку засідань о 7:30. На першому поверсі чергувала 
міліція. Зняв куртку та піднявся на третій поверх. Там біля входу до конференц-залу спало 
кілька людей у цивільному. Подумав, що таки влаштували у нас нічліжку. Вирішив з’ясува-
ти, хто вони і що тут роблять. У відповідь: «Мы – граждане Украины». Пішов до дверей, що 
вела до коридору та аудиторій. Почув від моїх співрозмовників: «Там опасно!» Перш, ніж 
щось побачити, відчув сморід – суміш випаровування їжі та алкоголю. У коридорі покотом 
спали чоловіки у цивільному. Спитав: «А це що таке? У нас за півгодини заняття, куди я 
приведу слухачів?» Хтось відповів: «Ми – міліція!» – «Тоді покажіть посвідчення». – «Не 
покажемо! Ви вдома спали, а ми?» – «Тоді я вас зараз сфотографую, а сам піду до міліції на 
перший поверх». – «У, привыкли фотографировать! Прийдет к вам отряд самообороны – 
кто будет защищать?» Знайшов підполковника на першому поверсі. Той сказав: «Це не мої 
люди». – «Тоді давайте подивимося». Разом піднялися на третій поверх. Поки йшли, казав 
своєму супутнику: «У мене на обліку майно, о 8:00 приходять слухачі, та й взагалі, чому 
мені ніхто нічого не каже? Як це розуміти?». Той у відповідь: «Як я вас розумію». Міліціо-
нер подивився, попросив дивних чоловіків у цивільному пройти на перший поверх. А мені 
порадив перепитати у свого керівництва в облдержадміністрації, що робити. Додав, що я 
погарячкував. За хвилин тридцять поцікавився, чи я додзвонився. Відповів: «Ні. Навіщо? Я 
все зрозумів». Міліціонер також зазначив: «Тепер на третьому поверсі мої люди». 

У нас якраз починалися заняття, тож знову піднявся. На сходинках хтось у міліцейській 
куртці прикріпляв собі погон. На третьому поверсі мене зустріли недоброзичливим гулом. 
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Я не запам’ятовував їхні обличчя, але реакція була красномовна. Цікаво, що у новоспече-
них міліціонерів залишалося цивільне взуття – кросівки та подібне. Виглядало це доволі 
кумедно. Та й характерної мілітарної виправки не було. Але побачив серед них й справжніх 
міліціонерів – мовчазних та, на відміну від більшості присутніх, із гумовими палицями (наг-
лядачі?). Проте згодом почув й інше: начебто переважно то були перевдягнені у цивіль-
не міліціонери та курсанти Чернігівського юридичного училища Державного департаменту 
України з питань виконання покарань. Тобто міліціонерів перевдягли у «тітушок». 

Потім я ще кілька разів проходив коридором, намагаючись не звертати увагу на ши-
піння. Заходив до робочого кабінету, де працюють наші комп’ютерники та методист. По-
передив їх: в коридорі дуже непевні люди, їхня форма в більшості випадків – маскарад, 
тож нікуди не встрявайте, а якщо виникатимуть питання, скеровуйте до мене. Зрештою, 
поспілкувавшись із групою землевпорядників, вирішив перевірити, як там справи в іншій, 
третій аудиторії (наш господарник Тамара Карпенко сказала, що там міліціонери включи-
ли проєктор). Розташована вона на першому поверсі приміщення обласної ради (поруч із 
Будинком засідань). Зайшов до аудиторії через розсувні двері (другий вхід). Справді, у 
напівтемряві сиділо та лежало кілька людей у формі міліції та дивилися кіно. Представив-
ся та спитав: «Хто вам дозволив увімкнути техніку?». Відповідь: «А вас не было, мы сами 
включили». – «Якщо мене не було, то поруч знаходився наш співробітник» (якраз з’явився 
за моєю спиною). – «Нам тут несколько часов сидеть, а может, и дней – скучно». – «Ви-
микайте!» – «Пожалуйста, мы просим!» – «Раніше треба було думати, що робите!» – «А 
может, нам вообще отсюда уйти?» – «Ваше перебування тут – це справа вашого началь-
ства. А я відповідаю за майно, то, будь ласка, питайте дозволу! Добре, дивіться, якщо є 
питання, звертайтеся до наших працівників!» (щоправда, сказав це з другої спроби). На 
відміну від спілкування на третьому поверсі, тут у мене виникли певні позитивні емоції: 
хлопці виявилися цілком здатними на сприйняття зауважень співрозмовника, навіть доволі 
роздратованого. Зрештою, вони вели себе дисципліновано та доволі ввічливо.   

Повернувся до свого кабінету. За кілька хвилин почувся гул: дуже велика кількість 
людей у міліцейській формі заповнила коридор на першому поверсі. Подумав, а як же 
тут пройде керівництво ради та адміністрації в такому випадку? За кілька хвилин у на-
ших кабінетах на першому поверсі з’явився знайомий силовик у цивільному. Він при-
вітався: «Радий вас бачити». – «А як я радий вас бачити». – «Хочете кави чи чаю?» – 
«Давайте». – «У мене тут сьогодні зранку була зустріч з «тітушками» на третьому по-
версі». – «Які «тітушки»? Я нічого не знаю!» – «Дивні громадяни України, потім вони 
переодяглися міліціонерами». – «Вибачте, я пішов, чай потім». Не знаю, що вже там 
подіяло, може, так просто збіглося, але більше людей зі специфічною зовнішністю я не 
бачив. У Будинку засідань є ще боковий вхід, то вони могли піти туди. А охорону (якщо 
вірити формі) здійснював «Беркут». До речі, за свідченням працівників Центру, зранку, 
близько 8:00, вони застали у конференц-залі на третьому поверсі беркутівців, які там 
ночували. Це просторе приміщення (216 кв. м) з м’якими килимами на основі справж-
ньої вовни. А в коридорі поруч, де я побачив дивних громадян України, лежать штучні 
жорсткі доріжки. Ось такий розподіл. 

Того дня сесія обласної ради ухвалила заяву, що задовольняла майже всі вимоги проте-
стувальників. Щоправда, це нічого не змінювало в сенсі розстановки політичних сил. Але 
було відчутно певний надлам та незвичну схильність владної більшості підтримати полі-
тичних опонентів, яких до того вони зневажали (було за що). Так чи інакше, а після сесії 
ситуація розрядилася. І тут я згадав за два наших вогнегасники. Зателефонував депутату 
обласної ради (колись він трохи прaцював у нас) та попросив допомогти. Той сказав, що до 
загону самооборони не має жодного стосунку, але спробує переговорити, порадив до кого 
звернутися. Зрештою, зранку наступного дня до нас повернулися обидва пристрої.

В цілому в приміщеннях Центру, Будинку засідань обласної ради ніхто і ніщо не по-
страждало. Уже наступного ранку після прибирання вони виглядали так, начебто нічого не 
сталося. У наступні дні ця обставина стала предметом жартів зі сторони держслужбовців 
облдерж адміністрації, мовляв: «Зате нас захистили!» 
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Тим часом і надалі поширювалися чутки про погром в адміністрації не мітингувальника-
ми, а тими, хто мав би захищати державну установу – «Беркутом» та іншими міліціонерами. 
29 січня вирішив подивитися сам (та й папери накопичилися – треба було віднести). Біля 
адміністрації чергували беркутівці, сказали, що вхід через двір. Там почали перепитувати: 
хто, куди, для чого. Довелося телефонувати, аби мене забрали. Аж тут проходив працівник 
апарату облдержадміністрації, тому з допомогою його та охоронця адміністрації пройшов 
без пригод. А всередині захопило дух. Смольний відпочиває. Вхідні двері виявилися за-
вареними гратами та заліплені дерев’яними частинами меблів. Те саме «захисники» при-
міщення адміністрації зробили в усіх кабінетах на першому поверсі, де вікна виходили на 
вулицю (темно, працювати неможливо), зокрема в бухгалтерії (до речі, а що там із фінан-
совими документами сталося, адже столи понищили?). Бар’єр у гардеробі розтрощили, так 
само столи та шафи по кабінетах (не всі, але багато), або пошкодили, відірвавши стільниці. 
У відділі звернень громадян ще краще – мішки з піском. На підлозі – зіпсований лінолеум, 
розтягнуті гідранти. Бруд, холод, слабкий запах алкоголю та нечистот. У туалетах вода 
відключена. Одним словом – руїна, навіть у вцілілих кабінетах. 

Беркутівці скрізь (всього, казали, близько 200 осіб). Більшість – на третьому поверсі 
(там тепло, на відміну від першого, а на підлозі – паркет, а не бетон). Адміністрація нага-
дувала казарму. Беркутівці не могли нормально ні поспати, ні поїсти, ні помитися. Частина 
їх грала у дворі адміністрації у футбол. Держслужбовці тулилися по кабінетах, що вціліли. 
Туди попереносили обладнання та квіти. Настрій відповідний. Поговорив із кількома ко-
легами. Шоковані та пригнічені, вони, особливо господарі знищених кабінетів, незвично 
вільно висловлювалися на людях. Їхні оцінки розривалися між закидами мітингувальникам 
(«чого прийшли?») та невдоволенням брутальними діями міліції. Попутно дісталося Олегу 
Ляшку як головному «провокатору». Почув запитання: «Чому все на відкуп віддали мен-
там? Де голова?» Розповідають, що позникали особисті речі: пляшка коньяку, колонки, 
жіночі туфлі, карти оперативної пам`яті, два подовжувачі, дві свічки, новий картридж для 
принтера. Це так, дрібниці, у кого що. Найбільше постраждало приміщення Департаменту 
економіки облдержадміністрації – його справді мітингувальники намагалися штурмувати в 
суботу, 25 січня, навіть зайшли до фоє, розбили вікно, зламали двері. А от все решта – це 
досягнення міліції: повністю знищені кабінети на першому поверсі, сильно попсовані на 
другому та трохи  на третьому (бедлам, як висловилася одна знайома керівниця). 

В цілому приміщення облдержадміністрації та суміжного з нею Департаменту економіки 
(з того, що я побачив) потребує ремонту не на одну сотню тисяч гривень. Схоже на те, 
що міліціонери з районів області вели себе стриманіше: сосничани, наприклад, лише не 
прибрали за собою непомиті чашки, залишивши кабінет в доброму стані. Найбільше по-
старався понищити приміщення адміністрації одеський «Беркут». Несподівано кабінетам 
дісталося й від чернігівської міської міліції. Правоохоронці потім ходили по кабінетах та 
фотографували зроблене.

Записано в період з 2 по 27 лютого 2014 року
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ГОЛОВАТЕНКО Олена Миколаївна,
журналістка

РЕВОЛЮЦІЯ, БА-БАХ…
Одними з перших слів нашого сина Богдана стали не традиційно очікувані «мама», 

«тато», «дай», а… «революція, ба-бах». 1 грудня 2013-го. Ось так одразу по-дорослому, 
цілком в дусі часу і тих вікопомних подій.

Малюк старанно тупотів ніжками по паркету з вітальні до татового кабінету і все лопотів 
«леволюція…ба-бах, леволюція…». А я зітхнула собі: ось і наш син вже встиг стати свідком 
новітньої української історії.

Телевізора ми тоді не мали, а тому в тривожні листопадові дні (а в наступні місяці й 
ночі) в нашій квартирі практично не вимикався комп’ютер. Він був вікном у світ, сповнений 
тривоги, страху, драйву, відчаю і надії одночасно. Усі новини про події в Києві ми жадібно 
черпали з «Української правди», стрімів Радіо «Свобода» та прямих ефірів Громадського.

Хвилювання було неймовірне. Чоловік – шеф-редактор інтернет-видання – прибігав з 
роботи пізно ввечері збудженим і все не знаходив собі місця: вони  – там, а я – тут… 

До Києва він вирушив вже 30-го листопада, одразу після кривавого розгону студен-
тів. 1-го грудня – також на столицю. І звідти перша в історії чернігівської журналістики 
стрім-трансляція: Університет, КМДА, Банкова.

І пам’ятний телефонний дзвінок з Банкової. Короткий, як постріл: «Все, тут вже міси-
во!..» І перший постріл в телефонній трубці.

Олег (чоловік) повернувся тоді додому вцілілим. Але того дня на Банковій одним з пер-
ших українців постраждав друг нашої родини – ніжинський журналіст Ігор Волосянкін. 
Кинутий в натовп камінь поцілив йому в голову. Струс мозку. 

А 19 січня на палаючій у вогні вулиці Грушевського Ігор зазнав контузії. І ця мить кон-
тузії потрапить у драматичний відеосюжет ВВС, який умить облетить увесь світ… Колесо 
революції вже набрало свого нещадного оберту і шалено неслось у безвість.

Липень 2018 року
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ГОРОШКО Анна Юріївна,
громадська активістка

У МЕНЕ ТЕПЕР ІНШІ ЦІННОСТІ

Яквсім відомо, Президент Янукович не підписав угоду з ЄС, і українці повстали.
У Чернігові також був Майдан. Першими, хто був там, це громадські активісти Ірина 

Черенько та Станіслав Тавлуй. 
Спочатку вийшли з плакатами, потім встановили намети і записувалися на чергування. 

Коли я проходила поруч, то обов’язково заходила підтримати, приносила їжу для протес-
тувальників. 

Громадський Майдан у Чернігові було розігнано. Я також їздила на Майдан у Київ. За 
час Майдану познайомилася з багатьма добрими, щирими людьми. Разом проводили різні 
акції проти Партії регіонів. 

Україна – це європейська країна, і треба боротися, щоб вона жила заможно, щасливо. 
Лише ми можемо щось зробити, бо владі ми не потрібні. 

Пригадую, як збиралися їхати на Майдан, і замість мене поїхав Юра Конопля, на той 
момент учень 10 класу. Потім дізналася, що він постраждав 18 січня. 

Взагалі тоді я побачила згуртованість і дружню атмосферу, що витала в повітрі. На чер-
нігівському Майдані щоденно проводилися віча, на яких обговорювалися новини з майдану 
Незалежності. Люди на чернігівський Майдан приходили одні й ті ж самі, дуже шкода тих, 
хто полягли на Майдані. 

Тоді люди були як одне ціле, разом працювали, переживали один за одного. У мене те-
пер інші цінності, бо відбулася їхня переоцінка.

Тепер ми вже ніколи не будемо такими, як були раніше!
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ЖИМОЛОСТНОВА Світлана Кузьмінічна, 
громадська активістка

НА МАЙДАНІ ЗАВЖДИ ВІДЧУВАЛАСЯ
ДРУЖНЯ ПІДТРИМКА

Ось почала писати про буремні події Євромайдану та Революції гідності, і зразу по-
бігли сльози, бо пригадалося все… Похмурий холодний ранок 25 листопада, 7:00. 

Поспішаю, весела та завзята, на чергування в наш намет (сквер імені Попудренка), там 
на мене чекають мої однодумці Сергій Соломаха, Володимир Сергеєнко, Станіслав Тавлуй. 
Прийшла, привітались, почали обговорювати плани, і начебто ніщо не віщувало біди. А 
вона прийшла в вигляді двох чорних людей – виконавців. Це – Рокач і ще одна чорна лю-
дина з ним. Вони намагалися нам зачитувати та віддати якесь рішення, яке нас особисто 
не стосувалося. Через декілька хвилин до виконавців надійшла допомога – більше 80 мілі-
ціонерів, «Беркуту» і комунальників. Узяли в облогу 4-х беззахисних протестувальників і 
почалася «гульба». Вони все трощили (бо вони влада, і їм було все дозволено), намет, вар-
тісну апаратуру похапцем кидали в машину. Я міцно тримала прапор та намагалася захи-
стити майно, але заступник начальника УМВС України в Чернігівській області з громадської 
безпеки Едуард Гребенюк особисто віддав наказ зняти мене з помосту. Дужі беркутівці із 
задоволенням виконали цей наказ. 

У розпачі намагаюсь якось завадити нападникам, погрожуючи самоспаленням, Станіс-
лав Тавлуй облив себе бензином. А через те, що я знаходилася поруч, то потрапила під 
той смердючий дощ. Але злочинну владу було не зупинити. Ось так звичайний ранок 25 
листопада 2013 року скінчився зґвалтуванням чернігівської демократії, і вона, спаплюжена 
та пошматована, померла. Але людей це не зупинило. Вони з новими силами почали реа-
німувати демократію. 

Віктор Лазар ініціює збір активу громадськості, на якому в гарячих суперечках орга-
нізовується Обласний штаб національного спротиву, в який увійшли Кодола Олександр, 
Журман Сергій (ВО «Батьківщина»), Ємець Руслан («УДАР»), Малецький Євген та Поліщук 
Володимир (ВО «Свобода»), Ступак Володимир і Пій Олексій (НРУ), Лазар Віктор і Лобо-
сок Володимир (організація роботодавців «Сіверщина»), Андрійченко Ігор («ДемАльянс»), 
Жимолостнова Світлана (профспілка підприємців «Єдність»), Яхимович Георгій (козацтво), 
Березинець Ірина (ГО «Сяйво Сіверщини»), Корж Олексій (УРП), Чепурний Василь («Про-
світа»), Тавлуй Станіслав (ГО «Апельсин»), Бондарев Олександр (громадський активіст), 
Чемериський Павло (Європейська ПУ). Потім склад змінився, бо не всі витримали напруже-
ної роботи та змогли працювати з лідерськими колективами, прислухатися до думки один 
одного. Але ядро залишилося до перемоги.

Штаб практично постійно з листопада 2013 року і до перемоги Революції гідності коор-
динував та підтримував чернігівський наметовий табір. Щовечора ми збиралися на засі-
дання, готували чергування та вибудовували плани, а це – підготовка до віче, чергування 
і харчування, щоденні поїздки на київський Майдан. 

У Штабі я відповідала за поїздки на київський Майдан. За цей час перевезли більше 
600 людей. Кожного дня наші чернігівці їхали до Києва. Не вистачало грошей на проїзд – 
витрачали свої. Морози і хуртовини, утиски міліції – ніщо не могло зупинити патріотів, бо 
жага допомоги була сильніша за труднощі. 

А ще я слідкувала за чергуванням у наметах, і частенько, особливо на нічні чергування 
(25 градусів морозу, провокації), коли не вистачало людей, залишалася сама та підклю-
чала нашу «важку» артилерію – Едуарда Альохіна та Івана Катеренчука. Вони – справжні 
офіцери. 
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Не можна не згадати Юлю Ніколаєнко та наймолодшого активіста-школяра Юру Коно-
плю, які вправно та з турботою годували всіх майданівців. Вони чудово справлялися зі 
своїми обов’язками, бо впевненість, патріотизм та завзятість буяли в таборі. Віктор Лазар, 
Володимир Лобосок, Сергій Берестовий та Андрій Склярець – це були наші рятувальники 
та головні постачальники. Вони забезпечували дровами, знаряддям, харчами не тільки 
чернігівський Майдан, але й наші намети в Києві. 

Частенько телефонував Микола Звєрєв та просив допомоги людьми та харчами. Наші 
чоловіки були завжди напоготові. Щоб пережити довгі зимові ночі, ми в наметі завдяки 
Ігорю Андрійченку дивилися фільми, інколи співали пісні, розповідали анекдоти та життєві 
історії, будували плани на майбутнє, сподівалися на перемогу, бо тоді ще не знали, яку 
ціну заплатимо за цю перемогу. 

Було багато і провокацій. Одного разу забіг на територію табору молодий чоловік, схо-
пив сокиру, яка лежала біля дров, і почав трощити все навколо. Але я чомусь не злякалась 
і рушила на нього з криками, і це його зупинило. Викликали міліцію, яка довгенько йшла, 
написали якісь папери – на тому справа і скінчилася. Але наша перемога була  вже не за 
горами.

Не можу не згадати київський Майдан. Мороз. Сидимо, робимо «коктейлі Молотова», 
пальці не гнуться, ніг не відчуваєш. І раптом, як в казці, з’являються наші хлопці і дарують 
кожній жінці по троянді. І зразу стало так затишно й тепло. Дорожче квітки, як ця, в моєму 
житті не було! А неймовірна та енергетично неповторна зустріч Нового 2014 року. На той 
час всі ще були живі. На Майдані завжди відчувалася дружня підтримка, сильне чоловіче 
плече, там була спільнота, з якою нічого не було страшно. Там була Україна майбутнього, 
в якій я б так хотіла жити!

Спогади, спогади... Вони, як хмари, то чорні й непроглядні, то легкі, як білі хмаринки. 
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КОДОЛА Олександр Михайлович,
член обласного штабу національного спротиву

МАЙДАН – ЦЕ ПОДІЯ,
ЯКА ЗМІНИЛА СВІТОГЛЯД БАГАТЬОХ ЛЮДЕЙ

– На Майдані я особисто і мої побратими, колеги, депутати місцевих рад, члени партії 
ВО «Батьківщина» з першого дня. Починали ми ще коли навіть не було Майдану, в кін-
ці листопада ми проводили народні віча. Декілька таких зібрань організовувалися біля 
пам’ятника Тарасу Шевченку, а потім відбувалася хода до Майдану. Це було ще на під-
тримку євроінтеграції… А коли Янукович зробив розворот у зовнішній політиці на 180 гра-
дусів, відтоді постав так званий студентський або громадський Майдан, який ми так само 
активно підтримували. Прибували до нас делегації з усієї України постійно. І в ніч на 30 
листопада, коли сталося побиття студентів на майдані Незалежності, чернігівські представ-
ники також там перебували.

1 грудня вже вийшов марш мільйонів, у якому взяли участь і жителі Чернігова. 

– На Ваш погляд, скільки там людей було насправді, бо різні цифри називаються?

Я думаю, не менше мільйона. Ми зібралися біля пам’ятника Тарасові Шевченку, про-
йшли ходою до Майдану. Ну, це треба було з гвинтокрила дивитися, тому що всі вулиці 
були забиті вщент. Якщо люди вже були на Європейській площі, а з іншого боку, на Бес-
сарабській, не було видно кінця-краю. Тобто реально колона тягнулася від пам’ятника 
Тарасу Шевченку до Європейської площі. Тому не менше мільйона. І тому це був такий 
вирішальний, переломний момент. Політики, а саме представники партій ВО «Батьківщи-
на», «УДАР», ВО «Свобода» взяли відповідальність за ці події на себе. Було організовано 
центральний штаб у Будинку профспілок. І відтоді вже почалася справжня боротьба за 
майбутнє України, за визволення і за наш європейський вибір.

Буквально протягом тижня був встановлений намет від нашої Чернігівської області пря-
мо навпроти Будинку профспілок. Через певний час був встановлений другий намет нав-
проти КМДА, де у постійному режимі перебували чернігівці.

Повернувшись у Чернігів, зранку 2 грудня ми створили обласний штаб національного 
спротиву. Я ініціював його створення у приміщенні обласної ради, що було символічно. 
Ми спочатку хотіли зібратися у кабінеті фракції «Батьківщини» (як голова фракції, я туди 
запросив людей). Перед цим я зробив повідомлення на сторінці «Фейсбук», запрошення і 
навіть не очікував, що прийде так багато людей. Ми запрошували голів громадських орга-
нізацій, політичних партій демократичного спрямування, просто громадських активістів. І 
коли ми побачили, що в наш кабінет, розрахований осіб на 30, прийшло десь 50-60 людей, 
то я тоді звернувся до голови обласної ради А. Мельника, аби він надав приміщення зали 
президії. Тобто Чернігів дуже потужно відповів на події у Києві. Відтоді штаб національно-
го спротиву займався організацією всіх заходів, мітингів, віч, що проходили в Чернігові. У 
Київ ми щодня направляли охочих поїхати туди. Тих, хто їхав за власний кошт, ми просто 
спрямовували, давали їм бейджики (у нас була людина в обласному штабі, відповідальна 
за це, – Світлана Жимолостнова). Потім ми через скриньки розпочали добровільний збір 
коштів для наших вечірніх віч. Я хочу наголосити, що прямо з 2 грудня наш Майдан знову 
був відновлений у Чернігові: кожного вечора о шостій годині у нас проходив мітинг. І про-
довжуються й по сьогоднішній день. І під час мітингів, під час віч проводився збір коштів, 
теплих речей, харчів, усього необхідного, і все це передавалося на Майдан у Київ. Як і 
там, чернігівський Майдан перебував у такому хвилеподібному стані: то підйом, то деякий 
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спад. Тож коли «хвиля» піднімалася, то було і більше охочих поїхати на Майдан, більше 
людей несли допомогу: харчі, теплий одяг, матеріальну допомогу. За рахунок коштів, які 
збиралися нашим штабом, ми наймали автобуси (в першу чергу мікроавтобуси, бо авто-
буси неможливо було найняти, адже міліція цьому жорстоко перешкоджала, позбавляла 
ліцензій перевізників). Хто не міг поїхати, приносили якусь свою допомогу. Але для нас 
було найголовніше, щоб людина самостійно поїхала на Майдан, оскільки, і я це постійно 
повторював на наших мітингах, все вирішується в нашій столиці.

Хочу сказати, що обласний штаб працює і по сьогоднішній день. Як почали 2 грудня, 
так оце 4 місяці і працює. Ми починали з отих 50-60-и людей, які прийшли в обласну раду, 
і відібрали десь 12-15 осіб – представників громадськості, профспілок, підприємців, сту-
дентства. Збільшення штабу в нас відбулося після Нового року, приблизно в кінці січня. А 
зараз, після перемоги, то і взагалі… Ми проводимо свої засідання в обласній адміністрації 
на першому поверсі, в Департаменті економіки. І там уже багато різних людей.

– Як Ви оцінюєте кількість людей, які в цілому приходили на чернігівські мітинги? Їх 
було менше, ніж сподівалися, чи навпаки?

– Ви знаєте, люди завжди мінялися (маю на увазі не обличчя, а кількість людей). Черні-
гів – місто флегматичне, і його дуже важко було підняти. На жаль, Чернігів не дуже активно 
відгукнувся. У звичайні дні виходили від 100 осіб (у найгірші дні або в люті морози) і десь 
до двох тисяч. Коли ми створили штаб, то пам’ятаю, 2-3 грудня були аншлаги, по декіль-
ка тисяч людей. Потім знову пішов спад – 100-200 осіб. Ми стали, як і в Києві, проводити 
недільні віча о 12-й годині. У неділю, звичайно, більше збиралося. Коли приїжджав, напри-
клад, Олег Ляшко, інші народні депутати, коли відбувався штурм обласної адміністрації, то 
тоді ми й анонси робили, запрошення, тому багато людей збиралося. Це також один із піків 
для нашої області. Адміністрацію тоді взяти не вдалося, хоча такої мети й не було. Просто 
ми хотіли передати звернення нашого мітингу голові ОДА, а вони не пустили, забарикаду-
валися, то й вийшло таке протистояння. І якраз того дня виріс новий Майдан – барикади 
навпроти ОДА на проїжджій частині. І той Майдан стояв майже місць.

Чернігівський Майдан, я б сказав, пережив три етапи. Перший – це наш невеликий 
громадський Євромайдан. Ми допомагали активно, там і наші намети були. Приходили з 
депутатами, чергували, виступали. І він був розігнаний 25 листопада 2013 року. Удень 
там стояло 4 громадських активісти. Коли мені зателефонували, що приїхали розганяти, 
ми (я і депутат обласної ради Михайло Лисак, депутати міської ради Олег Русін, В’ячеслав 
Лебідь) екстрено виїхали на місце. Побачили, як наш невеликий майданчик і два намети 
стоять в оточенні 70-и беркутівців, а комунальники трощать намети, подіум, обладнання і 
закидають на вантажівку. Керував цим процесом один із заступників начальника обласної 
міліції. Дуже принципово, що рішення було прийнято нашим місцевим судом, здається, 
адміністративним (суддя О.Заяць). А позов у суд підготував начальник юридичного відділу 
міської ради П.Вовк. Ми ще жартували, що Вовк подав, а Заяць ухвалив рішення. Ці люди 
були внесені представниками громадськості Євромайдану у «чорний» список, який там ви-
сів. Потім я двічі чи тричі звертався під час різних сесій обласної ради до голови облдерж-
адміністрації, до начальника міліції, до голови міської ради, щоб вони висловили свою по-
зицію щодо подій в країні, але вони просто сховали голову в пісок і не виходили до людей. 
І не було знайдено те обладнання, що вилучили, зокрема звукопідсилювальна апаратура, 
надана громадською організацією «Апельсин» вартістю близько 70 тисяч гривень. Тричі я 
звертався з цього питання на сесіях обласної ради, порушував і питання щодо розгону Єв-
ромайдану. Я бачив, що міліцію вони трішечки турбували, бо вони завжди реагували на це…

– Боялися?

– Так, боялися, що ми озвучуємо це. Тим не менше, я постійно їм про це нагадував.
Другий етап нашого чернігівського Майдану почався після створення обласного штабу 
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національного спротиву. Ми виставили намет у сквері Попудренка. Там уже стояв намет 
депутата Верховної Ради Руслана Марцінківа від ВО «Свободи». Потім ми виставили на-
мет народного депутата Валерія Дубіля і проводили там щоденні вечірні мітинги. Бували 
випадки, коли в грудні і морози були дуже серйозні (до 20-и і нижче градусів), але люди 
приходили, несли допомогу, підтримували і наш чернігівський Майдан, і київський Майдан. 
Штаб у нас засідав щодня. О шостій вечора мітинг, а о п’ятій ми збираємося, засідаємо, 
ухвалюємо якісь рішення: чи про поїздку на Київ, чи щось інше. Дуже приємно, що штаб 
у нас зберігся і до сьогоднішніх днів. Координатором цього штабу виступав я. До складу 
штабу від ВО «Батьківщини» входили Михайло Лисак (мій заступник по обласній організа-
ції ВО «Батьківщина», депутат обласної ради) і Олег Русін (депутат міської ради, головна 
міської партійної організації), від партії «УДАР» – Віктор Лазар і Володимир Лобосок (він од-
ночасно і представник роботодавців «Сіверщини»), від ВО «Свободи» – Євгеній Малецький 
(помічник депутата Руслана Марцінківа) і Володимир Поліщук, від УНП – Володимир Сту-
пак, Олексій Корж – голова УРП і наш побратим. Дуже велику роль відігравали Олександр 
Бондарев, яскрава особистість, громадський активіст і наш постійний ведучий Майдану – з 
перших днів і до сьогодні, Василь Чепурний, голова обласної організації «Просвіти», пред-
ставники козацтва. Світлана Жимолостнова, представник профспілок підприємців, велику 
роль відіграла і зараз активно працює. Вона займалася безпосередньо допомогою євро-
майданівцям або відправкою людей на київський Майдан. Ще назву Едуарда Альохіна і Іва-
на Катеринчука, колишніх представників органів УМВС. Були й інші люди. Ось це ключові 
постаті нашого штабу, з якими ми із самого початку організовували Майдан і працювали. І 
сьогодні збираємося в такому ж колі.

Третій етап чернігівського Майдану розпочався після штурму обласної адміністрації: із 
барикадами з мішків зі снігом, колесами, скатами, які стояли близько місяця, турбуючи ке-
рівництво ОДА на чолі з Володимиром Хоменко і створюючи їм певні незручності. Ось такі 
три етапи пройшов чернігівський Майдан.

Що ж до київського Майдану, то хочу сказати, що чернігівці із перших днів постійно бра-
ли в ньому участь, їздили майже щодня. Їздив я особисто, мої колеги, представники штабу, 
політичної сили. У Києві відповідальним за обидва чернігівські намети був Микола Звєрєв, 
депутат обласної ради, а нині її голова. Я до нього звернувся, як до киянина, і він зразу 
відгукнувся, що готовий допомагати і працювати на Майдані. Організацією і встановленням 
цих наметів займався Валерій Дубіль, він там постійно перебував, як і всі інші депутати 
нашої фракції, брав участь у всіх подіях. 

– На Майдані Ви вирішували якісь завдання чи просто перебували?

– У нас виникали проблеми, коли люди їхали в Київ, як на екскурсію: поїхали, погуляли 
по Майдану, можливо, похарчувалися. Адже надзвичайно велика була і підтримка киян, 
які несли продовольство. У нас було кілька пунктів харчування і в Будинку профспілок, і 
в КМДА. Тому ми ухвалили рішення штабу, за погодженням з центральним штабом, що всі 
люди, які їдуть в Київ, мають залишатися не на один день, а на дві-три доби. Бо вдень ба-
гато приїжджало «туристів», як ми їх називали, а на ніч людей залишалося набагато мен-
ше. Тому для захисту Майдану якраз потрібні були чоловіки, які могли б перебувати там 
вночі. Крім того, всі люди були закріплені за відповідними напрямками роботи. Зокрема, 
одні чоловіки залучалися на чергування в сотні для охорони барикад, інші займалися гос-
подарськими справами (у наших наметах були «буржуйки», то треба було шукати дрова, 
транспорт, бензин), а жінок ми направляли волонтерами в їдальню, щоб вони готували, 
нарізали, розносили страви. У нас була своя польова кухня біля першого намету, яку також 
потрібно було обслуговувати. І наша чернігівська польова кухня годувала значну частину 
майданівців і чаєм, і гарячими стравами – борщами, супами. Інших жінок і деяких чоло-
віків, у кого була медична освіта, направляли волонтерами у медичні пункти. Ось таким 
чином намагалися розподілити наших активістів-волонтерів, щоб кожен займався певною 
справою. Спільними зусиллями це вдавалося зробити, і Майдан був надзвичайно гарно 
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організований. Щодо питання харчування, то хочу окремо зазначити, що мені невідомо 
жодного випадку отруєння, хоча людей годували величезну кількість. Тобто все було на 
високому рівні.

Після 19 січня, після перших смертей вже почалося силове протистояння. Уже й полі-
тики не зовсім могли стримувати людей. Хтось із регіоналів називав цих людей, які стояли 
на Майдані, радикалами, а я на сесії казав, що в нас уже вся країна – радикали, тому що 
влада довела народ до такого стану, що всі ми стали радикалами. Звичайно, ми не можемо 
схвалювати насильницькі дії з боку майданівців, але ми не можемо і засуджувати їх.

У лютому влада начебто пішла на врегулювання ситуації, підписувалися якісь документи 
з опозицією, а в той же день продовжували вбивати людей снайпери і просто представники 
правоохоронних органів…

18 лютого ми поїхали в Київ на Майдан великою делегацією: депутати міської та облас-
ної рад, просто активісти, десь до 500 осіб. І той день надзвичайно вразив, бо я, скажімо, 
ще не бачив, щоб так свій народ ганяли представники правоохоронних органів. Коли ми 
перебували в Маріїнському парку, там було десь тисяч 10 мирних громадян. І вони всі 
просто бігли, як загнані звірі, а за ними гналися представники спецзагонів, «Беркуту», які 
просто стріляли в спину. Можливо, вони стріляли гумовими кулями, але це також завдає 
значної шкоди. А може, було й бойове обладнання, бо ми бачимо кількість жертв. Такого я 
ще не бачив і не відчував. Ось стоїмо мирно – і тут просто на тебе біжить натовп, і ти сам 
змушений тікати, бо якщо зупинишся, то просто знесуть і розтопчуть. І ми були свідками 
цих подій. Так само були свідками на Інститутській, коли радикальна молодь, можливо, 
представники «Правого сектору» закидали «коктейлями Молотова», камінням КАМази. А 
зверху з будинку декілька снайперів просто стріляли по людях, кидали світлошумові гра-
нати в гущу натовпу, де комусь розривало і ноги… Зрозуміло, той день запам’ятався, адже 
це неординарні події і важко уявити, що таке може бути в нормальній демократичній країні.

Коли увечері почався штурм Майдану, силовики наступали з боку Європейської площі, 
з боку Інститутської… Ми тоді були на Майдані, трохи вище до Михайлівської площі. Там і 
світло вимикали, пам’ятаю. Закрили метро. Спочатку декілька станцій: «Хрещатик», «Май-
дан Незалежності», потім всю нашу лінію від станції «Лісової» до «Академмістечка», а там 
і взагалі призупинили роботу метро. І коли ми вночі поверталися додому, то пам’ятаю, що 
весь Київ ішов пішки. Ми так само пішки йшли до «Лісової», бо там залишили свої автомо-
білі. Важко описати все словами. Були ми там і коли водомети підганяли, поливаючи все 
водою в мороз, і коли спеціальні вибухові пристрої кидалися просто в натовп людей. Тоді 
силовики підійшли майже до сцени, а ми були трішки далі, за сценою, однак все це було 
на наших очах. 

– Скажіть, чернігівські «тітушки», помічені в період штурму ОДА, переважно приїжджі 
чи все ж місцеві?

– Наскільки нам відомо, організовували «тітушок», на жаль, і представники ОДА, були 
закиди і в бік міліції, що це вони робили. Але наскільки знаємо, це робили представники 
різних спортивних клубів, боксери, кікбоксери.

– Наші?

– Так, наші. Можливо, когось і привозили, однак я бачив достатньо знайомих облич, їх 
потім і в інтернеті публікували. На жаль, багато «тітушок» возили в Київ наші місцеві чи-
новники.

– Як чернігівці були представлені на Майдані?

– Звичайно, левову частину центрального Майдану становили кияни, вони і забезпе-
чували його, можливо, на 60-70% і харчування, і коштами, й іншим необхідним. Західна 
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Україна надзвичайно багато допомагала: Львівська, Івано-Франківська, Тернопільська, інші 
області. Щодо чернігівців, то ми бачили різні підходи. Тих чернігівців, які ходили на наш 
Майдан, на наші віча, ми організовували і направляли в Київ (були телефони координато-
рів, того ж Миколи Звєрєва, який там зустрічав). Але ми бачили, що багато людей їздили 
самостійно: якісь підприємці, просто ініціативні люди. Вони потім заходили в наші намети, 
питали: «Тут Чернігів? Де можна зупинитися, залишитися чи похарчуватися?» Тому можна 
сказати, що вагомий внесок у загальну справу Чернігівщина і чернігівці зробили однознач-
но. Багато людей з різних районів, з різних сіл за власною ініціативою приїжджали. Ми там 
зустрічалися, і це було дуже приємно. Приємно, що Майдан об’єднав усіх цих людей.

Окрема тема – перевізники. Останні 4 роки я очолював обласну організацію ВО «Бать-
ківщина», і після приходу до влади Януковича ми практично не могли найняти автобуси, 
навіть за гроші. Фактично 4 роки неможливо було орендувати ніякий транспорт: ні великі 
автобуси, ні мікроавтобуси, тому що влада (можливо, міністерство, можливо, наша облас-
на влада) суворо забороняла ДАІ випускати автобуси. І ДАІ просто обдзвонювало всіх 
перевізників: «Якщо поїдеш, просто забираємо ліцензію». І на всіх виїздах із Чернігова 
стояло по декілька патрулів ДАІ, які жорстоко перевіряли автобуси. Тому майже всі нам 
відмовляли, боялися їхати. А ті, що їхали, то мали великі проблеми по дорозі на Київ. Тому 
з великими складнощами організовували мітинги і возили людей. Нам допомагали деякі 
власники маленьких мікроавтобусів, тобто не ті, які возять людей на Київ. Були такі люди, 
які кілька разів возили безкоштовно на Київ осіб 7-8. Це не перевізники, це просто активні 
громадяни. Потім, коли були можливості, ми давали їм на заправку 300-400 гривень, і вони 
знову возили.

– Що гріє серце, коли згадуєте чернігівський Майдан? 

– Позитивне – це, мабуть, люди. Наприклад, один дідусь раз чи два на тиждень прино-
сив 500 гривень, передавав і казав: «Це моя наступна «сковорода» (бо на 500-гривневій 
купюрі Григорій Сковорода зображений). А один наш активіст зарізав кабана, щоб пере-
дати на чернігівський і на київський Майдани, зробив ковбасу домашню. Один чоловік по-
хилого віку, мабуть, з військових, приніс перев’язану упаковку нових армійських куфайок, 
штанів. Інша людина, пасічник, двічі нам по бідону меду передавала на Майдан. Це не 
якісь там бізнесмени чи народні депутати, а прості люди, які відгукнулися. Оце, напевно, 
і є той позитив. 

Що стосується вшанування пам’яті героїв Майдану, то у нас була власна ініціатива об-
ласної ради. Ми звернулися до Верховної Ради щодо клопотання присвоїти звання Героїв 
України тим двом загиблим хлопцям з Чернігівщини – активісту Майдану Мовчану Андрію 
Сергійовичу із с. Великі Осняки Ріпкинського району та волонтеру медичної служби Про-
хорському Василю Петровичу із с. Щуча Гребля Бахмацького району. І є ще ініціатива 
нашої політичної сили щодо перейменування шкіл, вулиць, окремих, можливо, населених 
пунктів на честь Героїв Небесної Сотні.

Майдан – це подія, яка змінила світогляд багатьох людей, і мій в тому числі, які знову 
повірили в нову Україну. Змінювати суспільство значно важче, ніж політичний устрій. Але 
суспільство у нас змінилося після Майдану.

Запис здійснив Сергій Горобець
30 березня 2014 року



412

ЛОМАКО Олександр Анатолійович, 
директор ТОВ «Телерадіоорганізація «Ліга»

(телеканал «Дитинець») 

ЦЬОГО ВИМАГАЛА НАША СОВІСТЬ ТА ВИХОВАННЯ 

Причину, чому українці вийшли на Майдани наприкінці 2013 року, найкраще описав 
Святослав Вакарчук: «Ми тут просто тому, що не можемо знаходитися зараз в іншо-

му місці. Цього вимагає наша совість та виховання».
Тоді, у листопаді, під час саміту у Вільнюсі ми з колегами з Української школи політич-

них студій перебували в Страсбурзі. I реакція делегацій із Молдови та Грузії була схожа на 
співчуття з елементами знущання. З ними ЄС підписав Угоду про асоціацію. Вони пишалися 
своїми країнами, у нас же для цього було мало підстав.

А зранку 30 листопада я спустився в хол готелю та завмер біля екрана. Euronews транс-
лював кадри з Києва, де «Беркут» по-звірячому розганяв студентів у самому центрі євро-
пейської столиці. Я був шокований і відчував приниження. Поруч стояли французи, німці, 
англійці... Усі були вражені такою новиною. Ці кадри крутили двічі на годину. Події в Києві 
стали головними для Європи. 

Ми поверталися з відчуттям тривоги. Ще вчора Україна була за крок до підписання Угоди 
про асоціацію з ЄС, а сьогодні весь світ дивиться кадри, де українська влада демонструє свої 
азіатські цінності та остаточно скочується до диктатури. Я боявся одного: українці пробачать 
це приниження Януковичу та дозволять йому і далі після того, що він вчинив, керувати краї-
ною. Боявся, що протест підтримає лише невелика частина суспільства, а влада вдасться до 
ще більш жорстких репресій. А це остаточно відштовхне її від Європи, чого дуже чекає Путін, 
і Янукович уже остаточно та назавжди стане його васалом. Разом вони спробують інсталю-
вати в Україні таку ж політичну систему, яка у 2000-х сформувалася в Росії. 

Пізно ввечері 30 листопада я заїхав на Михайлівську площу та поспілкувався з людьми, 
які стояли біля наметів. Того дня там відбулася масова акція, на яку вийшло дуже багато 
киян. У повітрі відчувалася злість...

Наступного ранку разом з Віталієм Хрустицьким та Ярославом Сухомлином ми поїхали 
до Києва. На величезну, але ще слабо організовану акцію вийшло понад 100 тисяч людей. 
Громадян з великої літери, які не пробачили владі величезного приниження.

У той день я запам’ятав один епізод. Літній чоловік намагався вдарити тоненькою пали-
цею «беркутівця». Він дивився йому в очі з величезною злістю та казав: «Учора ви побили 
тут мою доньку. Студентку. Я вам ніколи цього не пробачу!» У цей момент я чітко усвідо-
мив, що, якщо акція протесту матиме продовження, вона не буде мирною, як це було 2004 
року. Водночас я пишався українцями, які гідно відповіли на звірячий вчинок Януковича.

Під час ходи колони в районі ЦУМу я зустрів Анатолія Гриценка. Він зауважив, що цього 
разу на акції я вже сам, що підтверджує загрозу, яку громадяни відчувають від цієї бандит-
ської влади. Адже тиждень тому під час акції з вимогою до влади підписати Угоду про асоціа-
цію я також зустрів на Хрещатику лідера «Громадянської позиції». Тоді я йшов з візочком, у 
якому лежав мій чотиримісячний син, а поряд йшла моя дружина з донькою, якій тоді було 
три з половиною роки. Гриценко тоді пожартував: «Ви як на першотравневій демонстрації». 

Тоді ми їхали з абсолютно іншим настроєм. Це було відчуття надії та свята через те, що 
так багато українців вийшло на демонстрацію за європейські цінності. За тиждень атмо-
сфера сильно змінилася: у повітрі відчувалася ненависть до влади.

Наступного ранку я зібрав увесь колектив телеканалу «Дитинець» о 7 годині. Пояс-
нив своє бачення ситуації та найгірший сценарій – втрату Свободи та Незалежності. На 
запитання: «Що ж нам робити?» я відповів: «По-перше, ми оголошуємо страйк. З цього  
моменту і до перемоги в наших новинах не буде нічого, крім Майдану, та висвітлювати його 
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ми будемо, поставивши на перше місце громадянську позицію, а вже потім – стандарти». 
Фактично ми домовилися підтримати протест. По-друге, я сказав колективу, що не можу 
змусити, але закликаю всіх певну частину часу проводити на Майданах у Києві та Черніго-
ві. Тим, хто захоче поїхати на столичний Майдан, я пообіцяв оплатити дорогу. 

Перший репортаж з Майдану в той же день видав Ігор Левенок. Журналісти не стали 
їхати до столиці, а ось оператори погодилися. Понад тиждень там жив та працював Дмитро 
Фальчевський, пізніше його замінив Микола Авдєєнко. Київська «Чашка» Ігоря Сухомлина 
періодично годувала нашу знімальну групу та слугувала місцем, звідки вони передавали 
відео в студію. Тут робили новини. Ми намагалися щоденно висвітлювати події в столиці та 
по мірі надходження інформаційних приводів – у Чернігові. 

За час Євромайдану хлопці та дівчата з телеканалу «Дитинець» провели колосальну 
роботу. Не боячись тиску, вони щоденно випускали досить різкі опозиційні новини. У нас 
в ефірі Олег Тягнибок закликав «знести» владу Януковича, різні гості вимагали імпічменту 
Президента, звинувачували місцеве керівництво міста та області, а також обласну міліцію. 
Усі громадські активісти та опозиційні політики регулярно з’являлися в ефірі. Саша Чепур-
ний з кадрів Фальчевського зробив чудовий ролик під пісню «Вставай» Святослава Вакар-
чука. До річниці «Беркуту» Сергій Проценко змонтував дуже якісне відео з кадрами звірств 
тих, хто намагався показати себе захисниками суспільства. Ми показували, що насправді 
вони – справжні звірі. Деякі наші відео набирали понад 100 тисяч переглядів, що дуже 
багато для регіонального телеканалу. До честі власника, він жодного разу не намагався 
припинити це та не вимагав зміни редакційної політики. 

Після наради я записав відеозвернення до глядачів, провів кілька зустрічей та вирушив 
до столиці. Вийшовши зі станції метро «Хрещатик», набрав Володю В’ятровича. Ми дружи-
мо з 2004 року, коли разом працювали в «Чорній порі» та керували певними процесами 
під час Помаранчевої революції. Зокрема, ми тоді блокували приміщення Генпрокуратури, 
Міносвіти, залізничного вокзалу в Києві, а також змогли мобілізувати декілька тисяч сту-
дентів із Києва та активістів з усієї країни на майдан Незалежності. 

«Привіт, я приїхав. Ти мій польовий командир, що мені робити?» – спитав я під час 
дзвінка. Ми зустрілися в кав’ярні на Хрещатику та обговорили план дій. Увечері під час 
зустрічі в «Докер-пабі» нас було вже близько 40 людей. Так сформувалося середовище 
«Громадський сектор Євромайдану». Більшість із них почали брати активну участь в подіях 
ще до розгону «Беркутом» студентів під Стелою Незалежності. Їх об’єднувала недовіра до 
політиків, яких вони не хотіли бачити на сцені. Розуміючи, що це неможливо, було при-
йнято рішення створити свій окремий сектор для мобілізації та інших цілей і назвати його 
«Громадським». 

Наступного дня о 6:30 ми зібралися біля верхнього виходу станції метро «Хрещатик». 
Юра Луценко з гучномовцем керував колоною, яка мала блокувати Кабінет Міністрів. За 
один із виходів відповідав я. Пізніше наша частина колони перемістилася на Шовковичну, 
прямо навпроти Верховної Ради. Натовп з близько 2000 осіб мав перекривати вхід на цю 
вулицю на час голосування. У той день у стінах Верховної Ради мали голосувати за відстав-
ку уряду Азарова. Це була не перша і не остання стратегічна помилка Януковича, адже, 
відправивши у відставку Азарова, Захарченка та весь уряд, він міг випустити пару та після 
певних компромісів з опозицією нівелювати Майдан. Але «донецькі» у владі завжди були 
твердолобими. За відставку проголосувало лише 186 нардепів. Напередодні голосування 
В’ятрович поїхав на якийсь ефір та передав мені гучномовець. Не маючи досвіду веден-
ня мітингів з 2004-2005 років, я впорався нормально: 2 години натовп був заведений та 
регулярно скандував запропоновані мною гасла. Щоправда, голос після цього на певний 
час було втрачено. Після провалу голосування за відставку уряду всі досить спокійно ро-
зійшлися та повернулися на Майдан. Там лідери опозиції закликали йти блокувати Адміні-
страцію Президента. Епіцентр подій знову перемістився на Банкову... 

Щоправда, Януковича там не було: він полетів до Пекіна. Того дня ми вечеряли з дру-
зями з Грузії. Представники «Єдиного національного руху» на кілька днів приїхали на 
Майдан. Вони були сповнені захвату та оптимізму. Мене ж охоплював страх від новини про 
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те, що делегація з України вирушила до Москви на переговори щодо економічного спів-
робітництва. Зрозуміло, що вони полетіли за інструкціями та узгодженням подальших дій. 
Враховуючи до кого, можна було спрогнозувати подальшу поведінку української влади – 
перемагає російський сценарій, а отже, слід очікувати жорстких дій від влади. Наступно-
го дня я зустрів Олега Медуницю, це народний депутат із Сум, з яким ми у 2004 році на 
Полтавщині працювали проти кандидата від Кучми на дострокових виборах у 151 окрузі. 
Пізніше він був заступником голови Чернігівської ОДА Миколи Лаврика. Олег повідомив, 
що має інформацію про досить серйозний «десант» з Москви, який вже працює в Києві. 
Вони координують наших силовиків, регулярно контактують з керівництвом країни та го-
тують різні провокації на Майдані. Тоді я подумав, що дестабілізація в Києві дуже вигідна 
Кремлю. Як і слабкий Янукович, який тоді від них нікуди не подінеться. У них був і план 
«Б» – окупація Криму та Південно-Східної України. У нашої ж влади ніякого плану не було. 
Уже тоді Янукович передав країну під зовнішнє управління Кремлю.

За кілька днів ми з Олександром Солонтаєм обговорювали запропонований ним план 
дій для майданівців. Саша запропонував назвати наступне віче «Маршем мільйона», якщо 
на нього дійсно вийде близько 1 мільйона українців: «…це Революція, і вона переможе!» 
Дійсно, 8 грудня весь Хрещатик та прилеглі вулиці були заповнені людьми. Кадри, зняті 
кореспондентом радіо «Свобода» згори, облетіли весь світ. Здається, тоді на вулицю ви-
йшов дійсно мільйон громадян. У той вечір почали формуватися загони самооборони, було 
окуповано практично весь урядовий квартал. Я відчував радикалізацію, але впевнений, у 
першу чергу винна в цьому була влада. Вона абсолютно нічого не зробила за цей тиждень, 
щоб зменшити градус напруги в країні. Усі заяви урядовців та Партії регіонів лише поси-
лювали цю напругу. У таких умовах потрібен був компроміс, а вони намагалися поламати 
значну частину суспільства через коліно. Я думаю, цей сценарій легко спрацював би в 
Росії, тому справжні диригенти подій просто не відчували ситуацію та допускали помилку 
за помилкою. Або свідомо не допускали врегулювання. Це було їм невигідно.

Того вечора радикальна частина майданівців почала зносити пам’ятник Леніну на буль-
варі Шевченка. Я вирішив поїхати додому. На відміну від 2004 року я не міг проводити весь 
час на Майдані та в Києві. Удома чекала родина, сину лише виповнилося 4 місяці, дружина 
дуже переживала за мене. Урешті-решт потрібно було заробляти кошти. У грудні в мене 
був приблизно такий режим: 2 дні – у Києві, 1 день – у Чернігові, потім навпаки. 10 грудня 
я був у Києві. Дівчата з Громадського сектору Євромайдану роздавали квіти правоохорон-
цям на всіх пунктах, які блокував Майдан. Я звертався до них з гучномовця та закликав 
не порушувати закон та не виконувати злочинних наказів. На одному з пунктів до мене 
підійшов Олег Медуниця і сказав, що це все дурня, на днях буде спроба розігнати Майдан 
із застосуванням сили. Напруга просто відчувалася в повітрі. Незважаючи на це, у той ве-
чір я прийняв рішення їхати додому, адже в Києві перебували дві впливові жінки – Вікторія 
Нуланд, помічниця державного секретаря США, та Катріна Ештон, віцепрезидентка Євро-
пейської комісії. Вони ходили по Майдану, де їли з нами печиво, зустрічалися з Януковичем 
та лідерами опозиції. Навряд чи влада вирішить застосовувати силу, поки вони тут.

Тієї ночі мені зателефонувала Ярина Ясиневич, одна із координаторів Громадського сек-
тору Євромайдану, ідейна натхненниця «Пори» у 2004 році, дружина Володимира В’ятрови-
ча: «Якщо ти в Києві, їдь терміново на Майдан, його розганяють». Я був у Чернігові, авто-
мобіль був у ремонті. Лише рано-вранці ми з Павлом Пущенком виїхали маршруткою в Київ. 
Біля КМДА ми побачили зупинений майданівцями транспорт. Протистояння до того часу вже 
закінчилося. Героїчними зусиллями Майдан вдалося відстояти. Цілий день ми укріплювали 
зруйновані барикади, а пізніше разом із «ДемАльянсом» пікетували Святошинський суд.

Наступного дня я побачив, що в Києві стало дуже багато «тітушок». Разом з Віталієм 
Шабуніним ми йшли до його офісу, що недалеко від майдану Незалежності. Хвилин з 10 ми 
не могли перейти дорогу, бо вона була перекрита для проходу молодиками з біло-блакит-
ними прапорами. Я не повірив заяві Януковича, який під час круглого столу з опозицією 
запропонував мораторій на застосування сили. Саме до цього готувалася влада, і це було 
дуже відчутно.
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З того часу я звик прокидатися кілька разів вночі та перевіряти новини. 25 грудня, 
взявши до рук телефон близько 2-ї ночі, я відчув велику огиду та ненависть до чинної 
влади. Я побачив фото побитої Тетяни Чорновол. Це були жахливі кадри. Ще кілька днів 
тому я бачив її на одному із заходів у Будинку профспілок. Вродлива жінка була поніве-
чена невідомими на Бориспільській трасі, коли поверталася додому. Зрозуміло, що це ро-
бота «тітушок». Влада намагається залякати людей, які висловлювали їй протест. Разом із 
чернігівськими журналістами ми прийшли наступного дня під стіни обласного УМВС, вима-
гаючи розслідувати побиття нашої колеги. Хоча більшість не вірила, що це розслідування 
взагалі відбудеться... Під час заходу панувало відчуття злості та ненависті, а також страху 
за завтрашній день.

Емоційно ситуація дуже сильно змінилася. Усього за 10 днів до того я разом з близько 
200 тисячами українців на Майдані слухав концерт «Океану Ельзи». Своїм виступом Свя-
тослав Вакарчук «зарядив» людей на позитивні емоції. Ми відчували, що дійсно «все буде 
добре». Але ці відчуття швидко минули. Після побиття Чорновол основне гасло, яке крути-
лося в голові, було «Не забудемо, не пробачимо!».

30 грудня разом із Ігорем Андрійченком, Стасом Тавлуєм та Ірою Черенько ми провели 
в Чернігові акцію «Непокаране зло зростає». Я її ініціював, бо вважав тоді і переконаний 
у цьому зараз, що найважливіше – покарати винних у злочинах проти Майдану. Тоді ми 
говорили про 30 листопада, про те, що без покарання винних рана не загоїться. Зараз, на 
мою думку, ті злочини може розслідувати лише міжнародний трибунал, як би не хотілося 
цього деяким представникам сьогоднішньої влади. Ясно, що від результатів його роботи 
можуть постраждати не лише представники команди Януковича, а й певні сьогоднішні 
можновладці.

Напередодні Нового року ми пікетували офіс Партії регіонів, обласну адміністрацію, 
міську раду, прокуратуру та приймальню народного депутата Владислава Атрошенка. В 
останньому місці з етичних міркувань мене не було. Хоча я розділяв основну вимогу піке-
тувальників – вийти з фракції Партії регіонів.

Власне, я з самого початку переконував його це зробити. Ми мали не одну розмову, він 
питав мою думку, але сумнівався. Його батько, який провів на Майдані багато часу, також 
розмовляв про це з сином. 

Атрошенка стримував не страх, як багато хто думає. Він уміє приймати серйозні рішен-
ня. У 2002 році, коли він став народним депутатом, Кучма і Медведчук вимагали від нього 
вступити до фракції «За ЄДУ». Але він витримав тиск і вступив у «Нашу Україну». Наступ-
ного дня після подачі відповідної заяви в усі офіси нардепа увірвалися люди в масках, 
бізнес на певний час був заблокований, а сам опальний нардеп кілька тижнів перебував 
у Німеччині. Нічого, повернувся та працював у парламенті, потім очолив передвиборний 
штаб Ющенка в Чернігівській області та провів досить ефективну кампанію. 

Його стримувало внутрішнє переконання в тому, що колишні «помаранчеві» неспромож-
ні ефективно керувати країною. Ними рухають меркантильні інтереси, та вони не вміють 
об’єднуватися заради країни. Він сподівався на рішення уряду, які змусять їх врегулювати 
ситуацію. Але в особистих розмовах, як і на засіданнях фракції, він відкрито критикував 
керівництво та звинувачував їх у неправильних рішеннях, що лише загострюють ситуацію. 

Під час акції «Непокараний страх зростає!» ми також висловили вимогу до міської ради 
Чернігова хоч якось озвучити свою позицію та засудити застосування владою сили проти 
власних громадян. Івано-франківські депутати прийняли рішення про безстрокову поза-
чергову сесію ради на Майдані в Києві, практично всі ради по країні так чи інакше висло-
вили позицію своїх громад. Чернігів тоді зайняв «страусину» позицію, як це переважно 
робив Олександр Соколов.

Після Різдва я їхав до Львова та по дорозі зустрівся з Яриною Ясиневич. Вона тоді ак-
тивно комунікувала з авторами «Ініціативи 1 грудня», моральними авторитетами нації, 
яких у той час дуже не вистачало. «Лідери опозиції не хочуть брати негатив на себе, тому 
дідусі готові зробити заяву, що Майдан свою місію виконав, люди можуть розходитися 
та організовувати спротив на місцях таким чином, щоб Янукович не зміг виграти вибори  



416

президента. Людей дуже мало, протест задихається», – сказала вона, питаючи моєї думки. 
Я сказав, що найближчі дні все вирішать: якщо нічого не зміниться, протест дійсно вичер-
пає себе, бо втрачається емоційна наповненість, а люди втомлюються.

16 січня я повертався зі Львова. За Рівним заїхав на заправку та набрав Шабуніна. Це 
його мала батьківщина, тому зателефонував саме йому. Він розказав мені про закони, які 
щойно ухвалили в стінах парламенту. «Це війна!» – подумав я в той момент та підключив 
інтернет, щоб зрозуміти, що відбулося. 

Це був черговий акт приниження з боку Януковича та керівництва парламенту. Легко 
було спрогнозувати поведінку обох сторін та можливі наслідки. Увечері я зайшов на Май-
дан. У той момент мені вперше стало страшно. 18 січня я вперше не поїхав на віче, яке 
проходило щонеділі.

Того дня у нас відбулася нарада в приймальні народного депутата Владислава Атрошен-
ка. Він не був членом Партії регіонів, але після виборів був змушений вступити до фракції. 
Там він був свого роду «білою вороною», участі в публічній роботі не брав, на ефіри пояс-
нювати позицію фракції не ходив, навпаки, час від часу критикував уряд Азарова. 16 січня 
він проголосував за сумнозвісний пакет законів та був дуже злий на керівництво фракції. 
«Нас просто використали та обдурили. Зранку на засіданні керівництво фракції пояснило, 
що це важливі документи, погоджені з європейськими партнерами та мають допомогти роз-
блокувати ситуацію. Я б у жодному разі не голосував за такі речі саме в такій ситуації», – 
пояснював він. Хай би як, але його голос було зараховано, а на нараді ми вирішували, як 
виходити з ситуації. Уже в понеділок він подав до апарату Верховної Ради проєкт закону 
про скасування прийнятих 16 січня документів та відкликав свій голос. 

А потім настало 22 січня, ситуація змінилася ще більш кардинально. У той день я усві-
домив, що владі Януковича вже не втриматися. Якщо йому це вдасться, свободі в країні 
кінець, а репресії проти учасників протестів будуть масовими та жорстокими. Перші жертви 
зробили ситуацію вже безповоротною.

У Чернігові того вечора відбулася мовчазна акція злості та пам’яті про загиблих. Ми 
зібралися біля міської ради, у Чернігові вже давно не виходило так багато людей на Євро-
майдан, недільні віча збирали лише по кілька сотень людей. Причина цього – відсутність 
лідерів.

Я майже щодня зустрічав Сергія Аверченка та Валерія Дубіля на Майдані в Києві, але 
народні депутати та їх команди не були особливо залучені до організації заходів у Черніго-
ві. Здавалося, вони не хотіли сваритися з керівництвом обласної влади та правоохоронних 
органів, які мали звітувати в Києві, що в нас все спокійно. Коли під час репресій у 2004 
році відбувався судовий процес наді мною, у залі суду було два народних депутати – Атро-
шенко та Рудьковський. На суд до Леоніда Сенченка прийшли лише активісти, хоча всі че-
кали, що хтось із лідерів місцевої опозиції запропонує взяти його на поруки. Не було нікого 
з опозиційних нардепів і в листопаді, коли «Беркут» розганяв чернігівський Євромайдан. 
До речі, не дуже розумію агонію чернігівської влади в листопади 2013 року. У сквері По-
пудренка тоді було реально 3 людини, а ввечері – 20. Навіщо був силовий розгін? Може, 
почуємо колись правду від Хоменка, Соколова чи Михайлика...

25 січня в Чернігові відбулося велике віче, на яке нарешті приїхали народні депутати з 
«Батьківщини» та «УДАРу», а також Олег Ляшко. Влада підготувалася краще. Про плани 
штурму ОДА вони знали. Я розмовляв після цього з Олександром Михайликом. Він розка-
зав, що в середині було близько 1000 кращих співробітників міліції, то приміщення захо-
пити вони не дали б у жодному разі. Крім міліції, приміщення охороняли місцеві «тітушки». 
Вони не були такими сміливими та агресивними, як у Києві. Переважно це були юнаки Ан-
дрія Кужельного та Олександра Ковальова під ідейним проводом Людмили Скоробагатько. 
Найбільш агресивними з іншої сторони були фани ФК «Десна» та кілька десятків молодих 
людей з однієї із областей Західної України. Вони вступили в протистояння з «антимай-
данівцями». Коли почали наближатися до входу в приміщення ОДА, міліція кинула кілька 
димових шашок, 6 активістів затримали. Серед них був Григорій Булавін, якого я знав ще 
з 2006 року. Він написав мені повідомлення, що їх тримають в автозаку у дворі ОДА. Я пе-
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редав цю інформацію Олегу Ляшку, який озвучив її під час переговорів начальнику УМВС 
в Чернігівській області. Той стверджував, що затриманих немає, але після слів Ляшка дав 
команду всіх відпустити. Хлопців зустрічали як героїв.

Закінчився штурм добре для всіх. В ОДА прорватися не вдалося, а в приміщенні Де-
партаменту економіки облдержадміністрації організували штаб національного спротиву. 
Народні депутати поїхали, люди потроху розійшлися. Ми переговорили з Ігорем Андрій-
ченком. Ентузіазм потрібно підтримати, просто так розійтися – неправильне рішення. По-
трібно організувати барикади біля ОДА. Я поїхав з кимось із активістів «ДемАльянсу» в 
«Будматеріали», там купив перші 300 мішків та лопати. Почали споруджувати барикади, 
правда, хтось домовився з міліцією, тому було вирішено перекрити лише одну смугу руху. 
Я був проти – треба повністю закрити дорогу, так буде жорсткіше. Але все ж обмежилися 
смугою. Так у Чернігові вдруге після розгону 25 листопада організувався постійно діючий 
Євромайдан. Але вже не з надією як основною емоцією, а зі злістю.

За кілька днів Ігор Левенок з прихованою камерою походив по обладміністрації та зро-
бив чудовий матеріал для «Дитинця» про те, що приміщення ОДА захопили люди в касках, 
які відмовилися представлятися. Наступного дня на адресу Ігоря лунали погрози від пра-
цівників влади. У редакції з них сміялися та зробили один веселий колаж.

27 січня безперешкодно вдалося зайняти приміщення обласної ради. Взагалі в ті дні в 
Чернігові можна було захопити все що завгодно, бо увесь особовий склад правоохоронців 
захищав ОДА, свої приміщення або перебував у Києві. 

Наступного вечора на Майдані оголосили про відставку Миколи Азарова. Люди спри-
ймали цю новину без ентузіазму: цього було вже мало. Місяць тому, а краще в перші дні 
грудня це був би хід, який міг перезавантажити ситуацію. Зараз вже вимогою №1 була 
відставка Януковича.

У Києві ставало все страшніше. Почали зникати активісти Ігор Луценко, Дмитро Була-
тов. На «антимайдані» та на Майдані з’явилася зброя. Здавалося, розв’язка чи головна 
битва вже скоро. У цей час Янукович пропонує Яценюку очолити уряд, але той погоджуєть-
ся лише з умовами. Тривають переговори. До столиці стягують усе більше і більше людей 
у касках та «тітушок». 

17 лютого «Штаб національного спротиву» оголошує про мирний наступ, а «Правий 
сектор» – мобілізацію.  

Зранку 18 лютого я був на роботі та не міг відірватися від новин. «Мирний наступ» за-
вершився першим протистоянням за 100 метрів від стін парламенту. Автозаки заблокували 
хід майданівців, почалося протистояння із застосуванням каміння з однієї сторони та зброї 
з іншої. По настрою було очевидно, що це лише початок. Я відкрив комп’ютер та написав 
звернення до голови ОДА. Його Володимиру Хоменку передали особисто в руки. У звернен-
ні я написав, що дії влади знищують країну. Нас чекає кривава війна. Є лічені години, щоб 
це зупинити. У нього є можливість підняти трубку та донести до Януковича цю позицію. По-
чує чи ні – інша справа, але Хоменко зробить все, що в його силах. Колись, у майбутньому, 
він зможе про це згадати. Не знаю, що він подумав, коли прочитав мій лист, але працював 
він на посаді після цього лише 3 дні і 22 лютого написав заяву про звільнення...

Пізно ввечері того дня мене набрав Владислав Атрошенко. Він повідомив, що події 18 
лютого були останньою краплею. На e-mail він вислав текст заяви про вихід з фракції Пар-
тії регіонів у Верховній Раді. Він був одним із перших, хто це зробив. Реакцію влади ми тоді 
могли тільки уявляти. Наступного ранку ми виписали текст політичної заяви. 

У ній вже «ексрегіонал» пояснив причини, чому він, будучи позапартійним та пере-
мігши на виборах представників «Батьківщини», «УДАРу» і Партії регіонів, усе ж вступив 
до провладної фракції, розуміючи майбутні репутаційні втрати, – недовіра до опозиції та 
бажання максимально використати свій статус в інтересах виборців свого округу. В україн-
ських умовах залучити державні кошти в округ та впливати на кадрові призначення можна 
лише перебуваючи у владній фракції. У своїй заяві Атрошенко сказав, що люди вийшли 
на Майдан через тотальну корупцію в державі, тиск на малий і середній бізнес та свавілля 
чиновників. Силу, яку застосувала міліція до мирного протесту 30 листопада, він назвав 
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неадекватною, а реакцію влади на ті події – неправильною. До подій на Грушевського він 
ще зберігав надію на політичне вирішення ситуації, але зараз розуміє, що це вже шлях в 
нікуди. Події ж 18 лютого показали неспроможність українських еліт домовитися. Подальші 
силові дії з боку влади, на його думку, обов’язково приведуть до нової ескалації та втрати 
цілісності держави. Цим Атрошенко заявив про свій вихід з фракції Партії регіонів.

Ми записали цю заяву і вирушили знову до столиці. Там наступного дня, 20 лютого, 
відбулося надважливе засідання Верховної Ради. Довго не було кворуму, Партія регіонів та 
комуністи не пішли на засідання, на депутатів чинився шалений тиск з боку АП. Усе ж таки 
Володимир Литвин відкрив засідання. 236 обранців проголосували за відведення силовиків 
зі столиці та припинення вогню. Верховна Рада також заборонила проведення антитеро-
ристичної операції, яку 2 дні тому оголосила СБУ. Серед тих, хто голосував за ці рішення, 
був і Владислав Атрошенко.

Події 18-21 лютого описувати дуже складно. У вівторок, 18 числа, загинуло 22 людини, 
у середу – 8, у четвер – 50. Майдан залило кров’ю. Янукович утік. Головна вимога Майдану 
була виконана, але особливої радості від цього ніхто не відчував. Останнє, що я бачив на 
головній площі країни, – прощання з Героями Небесної Сотні ввечері 21 лютого. У ті хвили-
ни Майдан заливало сльозами під сумну мелодію «Пливе кача…».

P.S. Увечері, 21 лютого, мені зателефонували з Національного академічного драматич-
ного театру імені Івана Франка. Там працював майстром сцени 34-річний Андрій Мовчан, 
родом з села Великі Осняки Ріпкинського району. Уранці 20 лютого його життя обірвала 
куля снайпера. Андрія везли з Києва на Ріпкинщину, щоб там поховати. Я відразу набрав 
архієпископа Євстратія: «Ваше Високопреосвященство, потрібно відслужити коротку па-
нахиду на чернігівському Майдані». Зателефонував кільком активістам та написав пост у 
фейсбуці, щоб зібралося хоч трохи людей. Після 17-ї години я зустрів їхній автомобіль на 
в’їзді до міста. На передньому сидінні були батьки Андрія, в салоні жовтого мікроавтобуса 
стояла вкрита нашим прапором домовина з Героєм... У сквері Попудренка пройшли про-
щання та панахида, зібралося близько сотні людей. У той час в обласній раді відбувалася 
сесія, на якій були присутні народні депутати-майданівці. Жоден із політиків не прийшов 
попрощатися з Андрієм Мовчаном. Тоді вони саме ділили посади...
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СЕРГЕЄНКО Володимир Олександрович,
громадський активіст, член партії «Демократичний Альянс» 

 

ТАК ПОЧИНАВСЯ ЧЕРНІГІВСЬКИЙ ЄВРОМАЙДАН

Повертаючись до подій листопада 2013 року, коли колишній зек Янукович В.Ф. перед 
поїздкою до Вільнюса заявив, що не буде підписувати Договір про асоціацію з Євро-

союзом, згадую 22 листопада 2013 року. Я виконував партійне доручення з розповсюджен-
ня партійної газети «Демократичний альянс» в районі вулиці Курсанта Єськова. Десь після 
обіду мені зателефонував Ігор Андрійченко і сказав, що на Красній площі під Чернігівською 
обласною державною адміністрацією планується мітинг «Україна – це Європа». На вулиці 
йшов дощ. І я, вже достатньо мокрий, розкладав газети до поштових скриньках у будинках, 
тому сказав, що мені потрібно заїхати додому, щоб перевдягнутися. Ігор сказав, що сьогодні 
не треба їхати на площу, а щоб я приїхав наступного дня, 23 листопада 2013 року, о 9 годині 
ранку. Я так і зробив. О 9 ранку я був на Красній площі, де вже були Ігор Андрійченко, Ста-
ніслав Тавлуй, Ірина Черенько. Метою нашої зустрічі була підготовка майданчика у сквері 
імені Попудренка до безстрокової мирної акції «Чернігів обирає ЄС!». 

Поставити намет, завезти апаратуру довго перешкоджали працівники міліції під керів-
ництвом полковника Гребенюка Е.М. І лише десь близько 14 години Ігор Андрійченко дав 
команду встановлювати намет та обладнання. 

Поки все було зроблено, на вулиці стемніло.
На 24 листопада 2013 року було призначено віче о 12 годині. Збирали підписи під звер-

ненням до Януковича, кошти для забезпечення життєдіяльності акції, люди виступали біля 
відкритого мікрофона. Було зібрано більше 600 підписів на підтримку асоціації з ЄС, а також 
близько двох тисяч гривень. Усе проходило мирно, без жодних конфліктів. 

Наступного дня, 25 листопада 2013 року, близько 9 години ранку я приїхав на Красну площу 
в сквер імені  Попудренка і зайшов до намету, де вже знаходилися Станіслав Тавлуй, Сергій Со-
ломаха, Світлана Жимолостнова. Погода була сира, йшов дрібний дощ. Поруч  проходили люди 
під парасольками, дехто з них підходив до нас поставити свій підпис, кинути до скриньки якісь 
гроші. Я пам’ятаю, що о 10:30 підійшла жіночка з сумкою і поставила нам на стіл миску з пи-
ріжками. Переважно люди ставилися до нас доброзичливо, окрім влади та «вовків із зайцями». 
Були і заслані «козачки» з міської ради, але все було тихо і спокійно аж до 11:45. 

Близько 12:00 під облдержадміністрацію під’їхали 2 автобуси з закритими вікнами. Я ще 
пожартував, що нас будуть зносити, але ми побачили, як з автобусів виходять працівники 
міліції, і зрозуміли, що зараз буде не до жартів. 

Нас оточили з усіх боків, і в той же час до нас підійшли двоє чоловіків у цивільному одязі і 
почали зачитувати постанову суду про заборону мирної акції «Чернігів обирає ЄС!». Потім по 
команді полковника Гребенюка Е.М. якісь «тітушки» почали зносити і нищити все обладнання. 

Влада відверто перелякалася цієї мирної акції, тому всі рішення і судові засідання прово-
дилися таємно вночі, порозумілися два заклятих вороги «вовк та заєць». У нашому випадку 
вони, мабуть, були друзями. Це – начальник юридичного відділу міської ради Павло Вовк та 
суддя Чернігівського окружного адміністративного суду Олександр Заяць. 

Потім були мітинги-віча кожного дня. Чернігівці розуміли, що так далі жити не можна, 
треба щось змінювати в головах людей, у країні. Через 5 днів влада організувала побиття 
студентів, молоді на майдані Незалежності. Це вже збурило всю Україну. Усе свідоме грома-
дянство країни зрозуміло, що влада повинна відповісти за це. 

До Києва почали їхати люди з усієї України на майдан Незалежності, щоб показати владі, 
що це їм так це не минеться. 

Далі був Новий 2014 рік, намет під Чернігівською облдержадміністрацією, нічні чергу-
вання та почесне звання «бандерівець» від «сепарів-тітушок», які кожного ранку їздили до 
Києва на «антимайдан» під керівництвом Людмили Скоробагатько.

А далі? Далі була війна, яка триває і зараз. Через нашу недолугу владу гинуть наші хлопці – 
справжні патріоти своєї держави. Люди вже звикли до цього, що є неприпустимим. Треба, 
щоб нація прокинулася, прокинулися українці.

Червень 2018 року
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СОЛОМАХА Сергій Васильович,
член Народного Руху України з 1989 року

РЕВОЛЮЦІЯ ГІДНОСТІ 
ДЛЯ МЕНЕ БУЛА ТРЕТІМ МАЙДАНОМ

Переконаний, що революції останніх десятиліть вибухали через неспроможність або 
небажання владної верхівки країни здійснити реформи в інтересах народу або карди-

нально змінити персонально владу на всіх рівнях шляхом вільних демократичних виборів.
Євромайдан у листопаді 2013 року на Чернігівщині постав невипадково й не на порож-

ньому місці, а був складовою третього етапу боротьби українського народу за суверенну 
і незалежну, демократичну, соціальну, правову державу. З кінця 80-х років ХХ століття 
йому передували масові протести й відкрите протистояння активних громадян і влади, 
що отримали назву «Майдан». Ці події спричинили зміни в суспільстві і владі, а в історію 
увійшли як Українська національно-демократична революція (1990 – 1992) та Помаранче-
ва революція (2004 – 2005). Щоб об’єктивно оцінити події й процеси, які відбувалися на 
чернігівському Майдані під час Революції гідності, варто згадати основні події, рушійні сили 
та досягнення цих революцій. 

Українська національно-демократична революція 1990–1992 років

Першим Майданом вважаю боротьбу мирними засобами з комуністичним тоталітарним 
режимом за незалежність України в 1989 – 1992 роках, яку очолила громадсько-політич-
на організація «Народний рух України за перебудову». Основними досягненнями першого 
Майдану є ухвалення Верховною Радою УРСР Декларації про державний суверенітет Украї-
ни 16 липня 1990 року, Акту проголошення незалежності України 24 серпня 1991 року та 
Всеукраїнський референдум щодо проголошення незалежності України 1 грудня 1991 року.

Найяскравішими подіями першого Майдану на Чернігівщині, на мою думку, були «Ков-
басна революція» під час перших демократичних виборів до рад усіх рівнів у січні – березні 
1990 року, масові протести проти свавілля влади на підтримку голодуючих демократично 
налаштованих директорів шкіл в місті Носівка 20 – 27 травня 1991 року та успішне прове-
дення Всеукраїнського референдуму щодо проголошення незалежності України 1 грудня 
1991 року. 

На Чернігівщині головними рушійними силами першого Майдану були Чернігівська кра-
йова організація Народного Руху України та демократична депутатська група «Чернігів» в 
міській раді, яка утворилася 11 травня 1990 року після перших демократичних виборів до 
рад усіх рівнів 4 березня 1990 року. Майже половину цієї депутатської групи складали ін-
женерно-технічні працівники або робітники найбільшого в області підприємства Виробниче 
об’єднання «Чернігівський радіоприладний завод імені В.І. Леніна», висунуті в депутати 
трудовими колективами підрозділів цього підприємства. Вони були найбільш згуртовані, бо 
мали досвід участі в «перестройці», в «советах трудовых колективов (СТК)» та популяр-
ну демократичну заводську багатотиражну газету «Приборостроитель» (редактор Жанна 
Лозанюк). На жаль, депутатів-рухівців у міській раді було лише 4, а в обласній – один. Усі 
вони були інженерами ВО «ЧРПЗ».

Варто зазначити, що чернігівський РУХ за часом заснування (9 липня 1989 року) був 
п’ятим серед крайових (обласних) організацій в Україні. Можливо, завдяки тому, що його 
становлення відбувалося у запеклій боротьбі з комуністичною владою й КГБістами за осо-
бистої участі відомого борця за незалежність України у ХХ столітті, автора Акту проголо-
шення незалежності України Левка Лук’яненка. 
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Мабуть, невипадково увечері 6 січня 1990 року, напередодні Різдва Христового, вибух-
нула й наробила великого галасу на увесь СРСР «Ковбасна революція». Вона почалася 
з інциденту з облвиконкомівською «Волгою» на розі вулиць Рокоссовського* і Доценка 
неподалік від будинку, де мешкав по вулиці Рокоссовського, 41-Б Левко Лук’яненко після 
першого 15-річного ув’язнення за виношування ідеї відокремлення України від СРСР. Це мі-
крорайон міста, де більшість мешканців працювали на ВО «ЧРПЗ», яке, як й дніпропетров-
ський «Південмаш», належало до Міністерства середнього машинобудування СРСР. Саме 
працівники ВО «ЧРПЗ» і рухівці були головною рушійною силою «Ковбасної революцію». 
Саме їх голосами під гаслом «Надія у нас одна: РУХ, Яхеєва, Сарана!» депутатом міської 
ради і народним депутатом України по Деснянському виборчому округу № 438 на виборах 
4 березня 1990 року з 8 кандидатів було обрано доцента Чернігівської філії КПІ 32-річну 
Тетяну Яхеєву. 

Варто відзначити, що висування Тетяни Яхеєвої трудовим колективом інституту відбу-
лося в запеклій боротьбі та завдяки наполегливості студентів і викладачів, в першу чергу 
Юрія Філіппова, згодом голови демократичної депутатської групи «Чернігів», та Любові 
Костюченко – однієї з засновниць чернігівського РУХу 9 липня 1989 року.

При цьому в другому турі з результатом 53,3% голосів виборців Тетяна Яхеєва перемог-
ла заступника генерального директора ВО «ЧППЗ» 42-річного Миколу Бутка – досвідченого 
компартійного функціонера-номенклатурника. Невдовзі, після скасування в СРСР вибор-
ності директорів підприємств, у серпні 1990 року наступник Леоніда Палащенка, усунутий 
«Ковбасною революцією» з посади 1-го секретаря обкому, Василь Лісовенко пролобіював 
у Москві Миколу Бутка на посаду генерального директора ВО «ЧРПЗ». При цьому в трудо-
вому колективі більшою популярністю користувався 1-й заступник головного інженера – 
головний технолог Борис Суховірський. 

Натомість член бюро обкому КПУ, директор Чернігівського Виробничого об’єднан-
ня «Хімволокно» Анатолій Лисенко у другому турі виборів у Новозаводському виборчому 
округу № 439 з результатом 48,55% голосів виборців відібрав мандат народного депутата 
в голови обласного РУХу Валерія Сарани, якого висунуло Чернігівське обласне Товариство 
української мови імені Тараса Шевченка (ТУМ).

Тетяна Яхеєва одночасно була членом демократичної депутатської групи «Чернігів» у 
міській раді та членом депутатської групи Народного Руху України опозиційного депутат-
ського об’єднання Народна Рада у Верховній Раді України. У співавторстві з народним де-
путатом України Сергієм Семенцем, обраним по Борзнянському виборчому округу № 443, 
вона розробила альтернативний варіант Декларації про державний суверенітет України, 
більшість положень якого ввійшли в текст Декларації, ухваленої Верховною Радою України.

Саме завдяки взаємодії демократичної депутатської групи «Чернігів» і рухівців відбулася 
перша декомунізація влади в області. Було не тільки закрито обласний і міський комітети 
КПУ в Чернігові, але й призначено 23 березня 1992 року представником Президента Укра-
їни в області голову міської ради й виконкому Валентина Мельничука. При цьому першим 
заступником голови ОДА було призначено депутата міської ради Бориса Суховірського, а 
на посади голів районних державних адміністрацій були призначені переважно голови ви-
конавчих комітетів районних рад.

До команди Валентина Мельничука в ОДА увійшло чимало рухівців і депутатів міської 
ради, зокрема й членів демократичної депутатської групи «Чернігів». При цьому рухівцям 
було запропоновано посади лише в гуманітарній сфері. Наприклад, голова обласного РУХу 
Валерій Сарана, економіст за освітою, опинився на посаді заступника представника Пре-
зидента України з гуманітарних питань, а голова обласного ТУМу Василь Чепурний – ке-
рівника пресслужби ОДА. Однак у районних адміністраціях місцеві рухівці, крім Менського 
району, до влади не залучалися. 

Мені було запропоновано посаду начальника Управління молоді та спорту обласної дер-
жавної адміністрації. Щоб працювати на державній службі, мені довелося скласти повнова-
ження заступника голови обласної організації НРУ. 

* проспект Левка Лук’яненка (з 28.07.2022 р.)
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Після «здачі» без бою області на позачергових місцевих виборах 26 червня 1994 року 
Валентином Мельничуком останньому 1-му секретарю обкому КПУ Петру Шаповалу на по-
саду начальника Управління молоді та спорту обласної державної адміністрації було при-
значено останнього 1-го секретаря обкому комсомолу Олександра Соколова. Посаду пер-
шого заступника голови-начальника управління з питань економіки ОДА отримав Микола 
Бутко (1995 – 1999). Саме він, перебуваючи на посаді голови ОДА (1999 – 2002), напе-
редодні місцевих виборів 2002 року пролобіював Олександра Соколова на посаду 1-го 
заступника Чернігівського міського голови.

Українська національно-демократична революція на Чернігівщині завершилася рестав-
рацією, тобто поверненням старої компартійної номенклатури до влади на всіх рівнях на 
чолі з останнім 1-м секретарем обкому КПУ Петром Шаповалом. Відбулося це після дочас-
них виборів 1994 року під гаслом «Спасибо РУХу – за розруху!». Через це демократична 
депутатська група «Чернігів» після здобуття незалежності України у вересні 1991 року 
закликала негайно переобрати ради всіх рівнів. 

Лише через 10 років, під час Помаранчевої революції у листопаді-грудні 2004 року, а 
особливо в період Революції гідності Чернігівська громада довела, що зусилля рухівців і 
демократичної депутатської групи «Чернігів» з розбудови громадянського суспільства не 
були марними.

Більше про ці події можна дізнатись із збірника документів і матеріалів «Боротьба за 
незалежність України у 1989 – 1992 рр.: Чернігівська крайова організація народного Руху 
України за перебудову». Упоряд.: С.В. Бутко, С.В. Соломаха. – Чернігів: КП «Видавництво 
«Чернігівський оберіг», 2009.

Помаранчева революція 2004–2005 років

Другий Майдан під час Помаранчевої революції почався 22 листопада 2004 року, як 
народна реакція на масові фальсифікації режимом Леоніда Кучми президентських виборів 
на користь Прем’єр-міністра Віктора Януковича. «Помаранчевий» Майдан був наслідком 
небажання правлячої верхівки шляхом вільних виборів персонально змінити олігархічну 
владу. Головною метою «помаранчевого» Майдану була зміна правлячої комуно-радян-
ської проросійської номенклатури в Україні. 

«Помаранчевому» Майдану передувало створення 15 лютого 2002 року «Блоку Віктора 
Ющенка «Наша Україна» на противагу «лівим» (КПУ, СПУ й ПСПУ), домінуючим на теренах 
Центральної й Східної Україні на виборах усіх рівнів. Створення цього блоку було відпо-
віддю на бажання прихильників національно-демократичних сил об’єднати РУХ, юридично 
розколотий завдяки рішенню суду на НРУ Геннадія Удовенка і РУХ (УНР) Юрія Костенка (з 
січня 2003 року – Українська Народна Партія).

Віктор Ющенко, на мою думку, підійшов на роль лідера різнобарвних противників ре-
жиму Кучми, бо не мав ні політичного досвіду, ні власної політичної партії, ні зобов’я-
зань перед лідерами інших політичних партій. Натомість найяскравіший лідер Української 
національно-демократична революції 1990 – 1992 рр. В’ячеслав Чорновіл, який у грудні 
1992 року одноосібно очолив політичну партію Народний Рух України, намагався згуртува-
ти українські націонал-демократичні і націонал-патріотичні сили навколо НРУ – єдиної піс-
ля виборів 26 березня 1998 року проукраїнської парламентської політичної партії. Не див-
но, що напередодні президентських виборів 1999 року з метою усунення від участі в цих 
виборах реального прохідного кандидата від націонал-демократичних і націонал-патріо-
тичних сил ворогам України вдалося використати особливості характеру В’ячеслава Чорно-
вола, посіяти розбрат і розколоти НРУ, а його самого – вбити в автокатастрофі 25 березня 
1999 року.

Найбільш яскравими і масштабними подіями Помаранчевої революції на Чернігівщи-
ні варто вважати проведення першого багатотисячного мітингу на Красній площі проти 
фальсифікації президентських виборів із встановленням наметового містечка 23 листопада 
2004 року, застосування міліцією проти мітингувальників сльозогінного газу під час спроби 
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26 листопада 2004 року штурму міської ради під орудою Миколи Рудьковського та прове-
дення третього туру президентських виборів 26 грудня 2004 року.

Основною рушійною силою «Блоку Віктора Ющенка «Наша Україна» на Чернігівщині 
були активісти Української Народної Партії. Обласний штаб блоку очолював Володимир 
Ступак, який замінив на посаді голови обласного РУХу Валерія Сарану. Це підтверджує й 
факт отримання Володимиром Ступаком у вересні 2005 року мандату народного депутата 
по виборчому списку № 96 «Блоку Віктора Ющенка «Наша Україна».

На Чернігівщині до «Блоку Віктора Ющенка «Наша Україна» безпосередньо під час ви-
борів долучилися й деякі представники місцевого агробізнесу, наближені до Петра Шапо-
вала, зокрема радник президента Українського союзу промисловців і підприємців з питань 
паливно-енергетичного комплексу 33-річний Владислав Атрошенко. На виборах 31 берез-
ня 2002 року під прапорам «Нашої України» й за активної підтримки рухівців, він здобув 
не тільки мандат народного депутата України по виборчому округу № 207, але й статус 
провідного політичного гравця в місті Чернігові й області. 

Не дивно, що на президентських виборах 2004 року Владислав Атрошенко очолив об-
ласний штаб Віктора Ющенка. Його заступниками було призначено Олега Обушного й Ва-
силя Чепурного (пресслужба). До обласного штабу увійшли представники як УНП (Сергій 
Соломаха), так і НРУ (Анатолій Шацький). Обласний штаб не тільки координував роботу з 
агітації районних штабів, але й здійснював навчання близько п’яти тисяч претендентів у 
члени дільничних виборчих комісій по всій області. Отже, було здійснено підготовку акти-
вістів Майдану на місцях. 

Варто відзначити, що після початку «помаранчевого» Майдану в Києві роль обласного ви-
борчого штабу знизилася, а ініціатива на місцях фактично перейшла до громадських активіс-
тів. Саме завдяки активності громадськості обласному штабу вдалося у вкрай стислі строки 
в третьому турі президентських виборів 26 грудня 2004 року сформувати дільничні виборчі 
комісії не тільки по всій області, але й направити сотні добровольців до Донецької області. 
Мені випала честь бути головою Територіальної виборчої комісії № 211 в місті Чернігові. 

Після перемоги Помаранчевої революції 4 лютого 2005 року головою обласної державної 
адміністрації ОДА було призначено Владислава Атрошенка, якому довелося відмовитися 
від мандату народного депутата. Його першим заступником став Олег Обушний. Рухівців, 
які виборювали перемогу на Майдані, Владислав Атрошенко на керівні посади в обласній 
державній адміністрації не призначав. На районному рівні головами адміністрації було при-
значено переважно керівників районних штабів Віктора Ющенка, зокрема, Сосницьку РДА 
очолив Василь Амельченко.

Через чвари у лавах переможців між прихильниками Віктора Ющенка і Юлії Тимошенко 
про декомунізацію і зміну правлячої комуно-савєтської проросійської номенклатури швид-
ко забули. Нова обласна влада, мабуть, вважала, що для декомунізації достатньо перейме-
нування центральних вулиць Чернігова до 10-ї річниці Незалежності України у 2001 році, 
здійснених міської радою за ініціативою голови ОДА Миколи Бутка. 

Перемогою Помаранчевої революції в області через рік на місцевих виборах 26 березня 
2006 року сповна скористалася не партія Третього Президента України Віктора Ющенка 
«Наша Україна», яка утворила виборчий блок з НРУ (голова Віктор Лабазов, м. Прилуки), 
а ВО «Батьківщина» («Блок «Юлії Тимошенко»). На Чернігівщині БЮТ здобув перемогу у 
24 радах з 28. Головою обласної ради було обрано Наталію Романову з партійного списку 
БЮТ, який переміг з результатом 25,71% голосів виборців. Оскільки успіх був таким вра-
жаючим, кілька місцевих рад не були сформовані в повному складі, бо у виборчих списках 
БЮТ забракло кандидатів. Представники блоку «Наша Україна» і УНП хоч й потрапили 
за партійними списками до більшості місцевих рад, але у цих радах переважали БЮТівці, 
СПУ(Сосницький район) або Партія регіонів (Новгород-Сіверський, Семенівський райони).

Цьому, мабуть, сприяло й те, що Владислав Атрошенко перебував на посаді голови 
ОДА лише до грудня 2005 року. Більш того, через суперництво з Олегом Обушним йому не 
вдалося потрапити до прохідної частину виборчого списку блоку «Наша Україна» на пар-
ламентських виборах 26 березня 2006 року. 
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Більше про підсумки виборів на Чернігівщині на всіх рівнях у довідниках «Чернігівщина: 
20 років незалежності України». Упоряд.: В.Ф. Ступак, С.В. Соломаха, С.В. Бутко. – Черні-
гів: Видавець Лозовий В.М., 2011 та «Чернігівщина: 30 років незалежності України. Керів-
на еліта». С.В. Соломаха. – Чернігів: Десна Поліграф, 2021.

Чернігівський Євромайдан

Третій Майдан розпочався через 9 років, день у день після другого, як реакція на відмо-
ву режиму Азарова-Януковича 21 листопада 2013 року від підписання Угоди про асоціацію 
України з Європейським Союзом на Вільнюському саміті. Це була відповідь Українського 
народу на нахабну спробу переорієнтації внутрішнього й зовнішньополітичного курсу краї-
ни з демократичного, проєвропейського на авторитарний, євроазійський, проросійсько- 
імперський. 

Натомість було відчуття, що російські спецслужби й режим Януковича спланували здій-
снити реванш за поразку в Помаранчевій революції шляхом підбурення на насильство в 
першу чергу радикально налаштованих соціал-націоналістів Олега Тягнибока (з лютого 
2004 року – ВО «Свобода»). Останні на виборах 28 жовтня 2012 року за сприяння ЗМІ, 
влади й критики «безпорадних» націонал-демократів отримали парламентський статус. 
Причому ВО «Свобода» отримала більший відсоток голосів підтримки виборців в багато-
мандатному виборчому окрузі (10,45%), ніж Народний Рух України на чолі В’ячеславом 
Чорноволом на виборах 1998 року (9,4 %).

Чернігівський Майдан під час Революції гідності, на мою думку, варто поділяти на гро-
мадський Євромайдан з 22 листопада 2013 року, партійний Майдан з 1 грудня 2013 року і 
народний Майдан з 25 січня 2014 року. 

З подій, що відбулися на Чернігівському Майдані, найбільше запам’яталися:
– перший в Україні розгін громадського Євромайдану 25 листопада 2013 року;
– спорудження і діяльність народного Майдану після штурму будівлі обласної державної 

адміністрації 25 січня 2014 року;
– мирне захоплення протестувальниками приміщення обласної ради 27 січня 2014 року.
У травні 2013 року відбулося об’єднання РУХу. На той час я був заступником голови об-

ласної організації Народного Руху України, а головою – Володимир Ступак. 21 листопада він 
повернувся з Києва, і ми зібралися в офісі по вулиці Щорса*, 4. Він повідомив, що в Києві 
починаються акції, які організовує громадськість, з вимогою примусити уряд і Президента 
підписати Угоду про асоціацію з ЄС, та запропонував зробити плакати, стенд і вивісити на 
ньому інформацію про переваги, які дає асоціація з ЄС. Ми подали заяву в міську раду про 
пікетування обласної держадміністрації в п’ятницю, 22 листопада, о 16:00. Мені було дору-
чено висвітлювати у соціальних мережах акції на підтримку євроінтеграції України. 

22 листопада після 16:00 ми зібралися біля будівлі Чернігівської облдержадміністра-
ції. Був сильний дощ, було дуже важко використовувати звуковідтворюючу апаратуру. 
Крім нас, активістів Народного Руху України, були також представники ВО «Батьківщина», 
ВО «Свобода» та «Демократичного Альянсу». Однак більшість становили громадські ак-
тивісти. Ми висловили свою позицію, оголосили, що починаємо збирати підписи під звер-
ненням до уряду, бо саме Прем’єр-міністр Азаров заявив, що припиняються будь-які дії з 
підготовки до підписання угоди.

Ввечері 23 листопада біля П’ятницької церкви відбувалися заходи, присвячені 80-й річ-
ниці Голодомору. Потім ходою всі рушили до Катерининської церкви. Після цього я повер-
нувся на Красну площу, де біля могили воїнів Червоної армії, які загинули під час Другої 
світової війни, представники «ДемАльянсу» встановили намет та апаратуру. Там було ба-
гато міліціянтів, які спостерігали за цим.

Ми залишилися підтримати їх, бо я, як член товариства «Просвіта», знав, що із 
«Дем Аль янсом» укладена угода про співпрацю, і ми маємо їм допомагати. Хлопці сказали, 
що в неділю будуть мати зв’язок з іншими українськими містами, бо починається акція 

* вулиця Івана Мазепи (з 12.02.2016 р.)
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«Україна обирає ЄС!», яка проводитиметься в багатьох містах, між якими влаштовуватимуть  
«мости». Ми домовилися, що будемо чергувати вночі, щоб охороняти апаратуру. Уже тоді 
підходили якісь молодики і намагалися вести з нами розмови. Але в нас були фотоапарати, 
і ми з Сергієм Черняковим фотографували їх, і вони відходили. Одним словом, швидко нас 
розігнати цього вечора не вдалося. 

Розгін громадського Євромайдану 25 листопада 2013 року

Як я дізнався вже потім, того ж суботнього вечора (у вихідний день) начальник відділу 
юстиції міської ради Павло Вовк на підставі доручення від міського голови Олександра 
Соколова подав позов до Чернігівського окружного адміністративного суду з вимогою за-
боронити обласні організації «Демократичний Альянс» та іншим суб’єктам (фізичним та 
юридичним особам, громадським об’єднанням та політичним партіям, у тому числі зі стату-
сом юридичної особи) під час проведення мирних масових зібрань (пікетування, хода, де-
монстрація, мітинг тощо) встановлювати малі архітектурні форми (намети, кіоски, навіси, в 
тому числі тимчасові та пересувні), використовувати звуко- та кіновідтворюючу апаратуру 
з 23 листопада 2013 року по 7 січня 2014 року на Красній площі м. Чернігова та прилег-
лих до неї частинах вулиць Шевченка, Магістратській, Гетьмана Полуботка та проспекту 
Миру. Оскільки суддя Заяць О.В. чомусь «випустив» з тексту постанови суду слова «…до 
неї частинах» з позову Павла Вовка, то таким чином поширив дію заборони на всі частини 
вказаних вулиць. Але ми про це до розгляду справ у судах абсолютно нічого не знали і, 
звісно ж, поводилися, як завжди. 

У Чернігові за часів незалежності ніколи не було силових розгонів протестних акцій. 
Остання така подія сталася у вересні 1990 року і була пов’язана з блокуванням перевдяг-
неними у фуфайки компартійними працівниками на автотрасі Київ-Чернігів у селі Кіпті Ко-
зелецького району хору «Гомін» з Києва, який їхав на святкування 1300-ліття Чернігова. 
Рухівці тоді перекрили вулиці біля торгового центру «Дружба» і нас розігнали омонівці.

Я на той час був депутатом міської ради і від демократичної депутатської групи «Черні-
гів» очолював депутатську комісію, яка розслідувала це неподобство. Розслідування вия-
вило факти фальсифікації документів у міській і обласній радах. Після цього голова міської 
ради, директор ВО «Хімволокно», депутат Верховної Ради УРСР Анатолій Лисенко подав у 
відставку. Головою ради і виконкому було обрано директора пивзаводу «Десна» Валенти-
на Мельничука. Після цього випадку жодного разу в Чернігові не застосовували силових 
дій проти мітингувальників, навіть під час Помаранчевої революції, коли міліціонери кину-
ли в протестантів біля міської ради світлошумові гранати, від яких і самі постраждали, що 
аж перелякалися. І тому ми почували себе спокійно.

У неділю вийшло багато людей, було зібрано біля 650 підписів на підтримку євроінтегра-
ції України. Також зібрали кошти. Для мене це була дуже знакова подія, тому що останній 
раз люди жертвували ще під час боротьби за незалежність у 1989 – 1991 роках. Тоді вся 
діяльність рухівців трималася на пожертвах людей. Увечері порахували ‒ було зібрано 
2336 гривень. Я сказав: «Якщо люди жертвують кошти, значить, є народна підтримка…»

Розподілили чергування. Наступного дня я прийшов о 8-й ранку, бо був уже майже рік 
безробітним і тому мав вільний час в робочий понеділок. До речі, удень на заходи протесту 
приходили або пенсіонери, або люди, які не працювали. 

Так нас четверо зранку опинилося на цьому Майдані. Накрапав дощик, приходили люди, 
приносили їжу, гроші, велася досить жвава розмова... О 12:00 нас оточили більше пів сотні 
міліціянтів і беркутівців. З’явилися люди у чорному, які назвали себе судовими виконавця-
ми і намагалися зачитати судове рішення. Ми наголошували, що офіційним організатором 
цієї акції є «Демократичний Альянс», що це безстрокова акція, що ми зараз зателефонуємо 
організаторам акції, щоб вони приїхали. Що апаратура належить громадській організації 
«Апельсин», а Ірина Черенько з цієї організації зараз підійде, і ви їм повідомите, бо ми не є 
ані організаторами, ані власниками майна. Але нас ніхто не слухав. Була дана команда, як 
потім з’ясувалося в суді, полковником міліції Едуардом Гребенюком, і невідомі люди почали 
зносити Майдан.
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Міліція нас заблокувала. Тих, хто підходив ззовні: депутатів обласної й міської рад, їх-
ніх помічників ‒ до нас не допускали. Дуже швидко все, що знаходилося на Майдані, було 
знесено, по-варварськи закинуте на вантажівку. 

Ситуація була настільки напруженою і драматичною, що один з учасників Станіслав Тав-
луй (він був заступником голови молодіжної організації «Апельсин») вхопив каністру з бен-
зином і облив себе. У нього не було сірників, але беркутівці його скрутили, повалили на зем-
лю, відтягнули і кудись потягли. Як потім з’ясувалося, йому було інкриміновано хуліганство.

Міліція зняла оточення лише тоді, коли у нас залишився тільки прапор ЄС, рухівський 
плакат «Вимагаємо асоціації України з ЄС», гучномовець та скринька для пожертв. І тоді 
ми разом Володимиром Сергеєнком, Світланою Жимолостновою, мабуть, з відчаю заспівали 
гімн «Ще не вмерла України…». Його підхопили ще три жінки, які нам співчували. 

Після знесення Чернігівського Євромайдану ми були шоковані й пішли до «Просвіти», де 
провели пресконференцію, розповівши, як це все відбувалося. Потім ми пішли до міської 
ради, щоб запитати в О. Соколова, хто ж автор ідеї знесення Майдану і хто звертався з по-
зовом до суду. З нами там повелися дуже нечемно. Павло Вовк навіть нахабно заявив, що не 
зобов’язаний показувати нам позов. Ми просили, щоб з нами зустрівся міський голова, але 
він так і не вийшов. Його заступник Сергій Андрос, у минулому народний депутат від Партії 
регіонів, заявив, що це він зібрав комунальників, сказав їм, щоб вони прибрали це майно.

Далі ми вже були вимушені збиратися без апаратури. Щовечора о 18:00 збиралися і ходи-
ли до міської ради. Це був уже громадський протест проти розгону нашого Євромайдану. Ми 
писали заяви, зверталися в суди. Прокуратура то відкривала, то закривала справу. А в судах 
ця боротьба щодо притягнення винних за знесення чернігівського Євромайдану триває досі. 

І лише колишнього полковника міліції Едуард Гребенюка після майже трирічного судо-
вого розгляду 20 лютого 2018 року Верховним Судом України було визнано винним у роз-
гоні Чернігівського Євромайдану 25 листопада 2013 року з засудженням його до покарання 
за ст. 340 ККУ за незаконне перешкоджання проведенню зборів, мітингів у вигляді позбав-
лення волі на строк три роки та на підставі ст. 75 ККУ звільнено від відбування покарання 
з випробуванням упродовж однорічного іспитового строку. 

У той час інші організатори розгону чернігівського Майдану взагалі уникли покарання. 
До речі, Павло Вовк разом з колишнім секретарем міськради регіоналом Олегом Шереме-
том на місцевих виборах 25 жовтня 2015 року отримали мандати депутатів міської ради по 
виборчому списку місцевої організації ПП «Опозиційний блок», а Павло Вовк ще й посаду 
заступника директора КП «Чернігівводоканал». 

Більш того, у лютому 2019 року суддю О.В. Зайця таємним голосуванням суддів одно-
голосно обрано заступником голови Чернігівського окружного адміністративного суду, а 
після місцевих виборів 25 жовтня 2020 року П. Вовк – депутат міської ради по виборчому 
списку місцевої організації ПП «ОПОЗИЦІЙНА ПЛАТФОРИМА – ЗА ЖИТТЯ». 

У жовтні 2021 року Олег Шеремет переміг на виборах на посаду ректора Національного 
університету «Чернігівський колегіум» імені Т.Г. Шевченка.

Народний Майдан

Другим найяскравішим епізодом чернігівського Майдану, на мою думку, був штурм будівлі 
обласної державної адміністрації та спорудження народного Майдану 25 січня 2014 року. 

Це відбулося завдяки народним депутатам України, що приїжджали на штурм ОДА з 
Києва, і громадським активістам. Пригадую, від Олега Ляшка пролунало: «Ми починаємо 
в Чернігові новий Майдан. Комендантом призначаю Василя Амельченка, мого помічника». 
Сказав ‒ і поїхав у Київ.

Уже вечоріло, з’явилася діжка для обігріву, бо було холодно, морозно. Олександр Ло-
мако підвіз мішки для снігу, і ми з Ігорем Адрійченком у дві лопати почали в них насипати 
сніг. Він каже: «Давайте вулицю перекривати», а я на те: «Ні, не варто, бо нас розженуть». 
Тоді вже були прийняті закони 16 січня, тому ми не могли перекрити вулиці, треба було 
планувати якось по-іншому.

Молодь була активна, вони почали насипати лопатами сніг у мішки, викладати їх. Під-
везли шини. Але мішки швидко закінчилися. Я кажу: «Давайте висипати сніг просто так, 
а мішками тільки переносити його». Таким чином ми створили насип по периметру, і коли 
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стемніло, то в нас уже був Майдан навпроти обласної державної адміністрації. Натомість в 
будівлі ОДА забарикадувалася міліція. За ніч ми укріпилися. Сформувалася фактично вже 
не міжпартійна, а громадська структура. Я називав це «народним» Майданом. Туди прихо-
дили люди, які не могли поїхати в Київ. Отже, вночі 25 січня постав Чернігівський народний 
Майдан. Там відбувалися віча, приїжджали депутати, постійно відбувалося чергування.

Захоплення влади

Третім яскравим епізодом Чернігівського Майдану, без сумніву, було мирне захоплення 
протестувальниками Чернігівської обласної ради 27 січня 2014 року.

Влада чекала продовження штурму ОДА, але чернігівці ходою рушили до обласної ради. 
Обласні керманичі вчинили розумно. Вони, безумовно, були досвідченими, бо ще в 1990 
році під час «Ковбасної революції» пережили зміну влади. Голова обласної ради регіонал 
Анатолій Мельник і його заступник Валентин Мельничук розуміли, що треба впустити лю-
дей у приміщення, поговорити з ними, щоб не допустити ніякого вандалізму.

Після перемоги Революції гідності таку ж позицію зайняла частина депутатів-регіоналів, 
яка проголосувала за обрання на посаду голови обласної ради і 1-го заступника депутатів 
від ВО «Батьківщина» Миколу Звєрєва і Олександра Кодолу. 

Зміни в керівництві місцевих рад відбувалися під гуркіт від «ленінопаду». Нарешті 3 бе-
резня 2014 року головою ОДА призначено також депутата облради від ВО «Батьківщина» 
Володимира Івашка. За таким же принципом між переможцями були поділені усі інші по-
сади в області. Зміни в інших місцевих радах відбувалися тільки на користь представників 
парламентських партій ВО «Батьківщина», ВО «Свобода» й «УДАР».

Водночас чернігівський міський голова регіонал Олександр Соколов не виконав обіцян-
ки написати заяву про відставку, бо погодився далі працювати з секретарем і 1-м заступ-
ником від ВО «Батьківщина». Удруге, після поразки від соціаліста Миколи Рудьковського 
у 2006 році, посадою міського голови останній комсомольський ватажок поступився вже 
Владиславу Атрошенку лише після місцевих виборів 25 жовтня 2015 року. Натомість Олек-
сандр Соколов на цих виборах отримав мандат депутата міської ради за списком місцевої 
організації політичної партії «Наш край», а один з його попередників Валентин Мельничук – 
посаду заступника голови обласної ради за виборчим списком цієї ж партії. До речі, у  
попередньому скликанні обласної ради (2010-2015) голова обласної організації СДПУ(о) 
Валентин Мельничук за підтримки Миколи Рудьковського обіймав посаду заступника голо-
ви обласної ради за списком обласної організації СПУ.

А ось доктор філософських наук, професор Чернігівського національного педагогічного 
університету імені Т. Г. Шевченка Анатолій Мельник очолив обласну організацію ПП «Опо-
зиційний блок» і на місцевих виборах 25 жовтня 2015 року був обраний депутатом облас-
ної ради від цієї партії у Новгород-Сіверському районі.

У червні 2022 року суд заборонив діяльність ПП «Опозиційний блок», «ОПОЗИЦІЙНА 
ПЛАТФОРИМА – ЗА ЖИТТЯ» (ОПЗЖ) і Соціалістичної партії України (СПУ).

Боротьба продовжується

У історичному вимірі головним досягненням Майданів вважаю посилення українського 
громадянського суспільства і декомунізацію України. Адже ні горбачовська «перестрой-
ка», ні проголошення незалежності України на державному рівні не здійснили декомуніза-
цію і деколонізацію, тому ці процеси в Україні розтягнулися на десятиліття й відбувалися 
поетапно – крок за кроком після кожного Майдану. 

Символічно, що цей процес почався на Чернігівщині з повернення українських історич-
них назв, у яких використовувалася символіка комуністичного тоталітарного режиму, ще 
до здобуття Україною незалежності в день прийняття Верховною Радою УРСР «Декларації 
про державний суверенітет України». Саме 16 липня 1990 року під тиском рухівців і де-
мократичної депутатської групи «Чернігів» виконавчий комітет Чернігівської міської ради 
народних депутатів І-го демократичного скликання повернув історичну назву центральній 
площі міста – Красна замість імені Куйбишева.



428

Через рік, до першої річниці прийняття «Декларації про державний суверенітет Украї-
ни», виконавчий комітет Чернігівської міської ради народних депутатів перейменував уро-
чище Пролетарський гай у Святе. 

Більше про це у збірці «ЧЕРНІГІВ ЄВРОПЕЙСЬКИЙ. ПОВЕРТАЄМО ІСТОРИЧНУ ПАМ’ЯТЬ 
ТА СПРАВЕДЛИВІСТЬ». Упорядник: С.В. Соломаха. – Чернігів: Десна Поліграф, 2015. 

Безперечно, в Чернігові під час Революції гідності настрої людей були дуже полярними. 
Якщо оцінювати за результатами позачергових виборів у 2014 році, то близько п’яти тисяч 
активних виборців мають сепаратистські настрої. 

Окрім того, багато вихідців із Чернігова служать у російській армії. Наприклад, мій од-
нокласник Сергій Байнетов – генерал-лейтенант російської армії. Він і досі керує службою 
безпеки польотів авіації збройних сил РФії. Його інколи навіть показували по телебаченню. 
Не дивно, що в Чернігові сильні проросійські настрої. 

На щастя, на мою думку, серед таких людей активістів дуже мало. Отже, якщо їх не 
будуть організовувати і стимулювати ззовні, то чернігівці між собою домовляться, бо вони 
хочуть жити мирно. Чернігів – місто порівняно невелике, усі всіх знають.

Але якщо будуть впливи ззовні…
На жаль, коли регіонали відправляли в Київ «тітушок», у цьому були задіяні працівни-

ки освіти, зокрема Володимир Колесник, колишній директор 30-ї школи, якого у 1990-му 
році позбавили мандата депутата міської ради за фальсифікацію виборів. Вони збиралися, 
зокрема, і на Красній площі для провокацій, коли стояв партійний Майдан. Вони їздили 
на «антимайдан» відкрито, автобусами, тобто демонстрували свою силу. Керувала ними 
наближена до міського голови Олександра Соколова депутатка міської ради Людмила Ско-
робагатько, яка «засвітилася» на російському телеканалі «Дождь» та виступом у Харкові 
на зльоті регіоналів про боротьбу з «бандерлогами». У міській раді вона використовувала 
ту ж саму риторику і не приховувала своїх поглядів. 

Після парламентських виборів 21 липня 2019 року Л. Скоробагатько – помічник-кон-
сультант народного депутата України по виборчому округу № 205 О. Семінського від 
ПП «СЛУГА НАРОДУ».

Отже, боротьба не завершена…
Чернігівські майдани засвідчили, що владу на місцях після революції отримують зовсім 

не ті, хто боровся зі злочинною владою на мітингах, барикадах і виборчих комісіях, а ті, хто 
вже знаходився у владі й мав мандат опозиційного народного депутата України чи депутата 
місцевої ради. 

Безсумнівно, що саме від моральних якостей, розуму й порядності опозиціонерів у пар-
ламенті й місцевих радах залежить, наскільки в майбутньому будуть виправдані сподіван-
ня суспільства після революції. Тому обов’язком кожного відповідального й розумного ви-
борця, громадського активіста в міжреволюційний період не тільки волати «нам всьо равно 
і какая разніца, за кого голосувати: бо всі кандидати однакові, а всі виборці продажні», а 
підтримувати на виборах усіх рівнів перевірених часом і справами тих, хто не розчарує їх і 
після чергового революційного Майдану.

Водночас Революція гідності є початком визвольної війни українського народу проти 
московських комуно-нацистів і їхніх посіпак, а її першими жертвами є Герої Небесної Сотні.

Впевнений, що головним і надважким завданням після нашої військової Перемоги над 
рашистами є не тільки відновлення зруйнованої ворогом країни, але й побудова справді єв-
ропейської Демократичної Держави Україна, контрольованої громадянським суспільством, 
а не олігархічними чи регіональними кланами, з вільними медіа, з політичними партіями, 
а не піар-проектами олігархів, з незалежними судами, з національними силовими структу-
рами, з професійною, мінімально корумпованою з чітко розмежованими повноваженнями 
центральною владою та місцевим самоврядуванням.
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СТУПАК Володимир Федорович,
політичний та громадський діяч, 

народний депутат України ІV скликання

ДВА МАЙДАНИ

У мене було два майдани у грудні 2013 – лютому 2014 року: київський і чернігівський.
На початку грудня в Чернігові було створено штаб національного спротиву, куди 

увійшли представники обласних організацій партій, громадських організацій, підприємці, 
депутати. Він узяв на себе всю координацію дій з майданом у Києві, а також у Чернігові 
та області. Майдан у Чернігові – це щоденні мітинги, пікетування обласної та міської рад. 
Найбільш напруженими днями  було 25 січня 2014 року та наступні дні, коли тисячі лю-
дей, що зібралися на Красній площі, вимагали відставки обласного керівництва. Відбули-
ся сутички біля приміщення облдержадміністрації,  міліція використала шумові гранати та 
сльозогінний газ. Понад 10 осіб потрапили в лікарню. Через кілька днів чернігівці вимага-
ли скликати позачергову сесію обласної ради з вимогою засудити прийняття Верховною 
Радою України антиконституційних законів 16 січня 2014 року. Обласна рада, що була 
«захоплена» на одну добу майданівцями, змушена були прийняти рішення, яке вимагав 
Майдан. Далі були цілодобові чергування на чернігівському Майдані, мітинги, панахиди, 
похорони…

Коли найбільш драматичні події розгорталися в Києві, я їхав на київський Майдан. Зран-
ку 22 січня (в День Соборності України) був вбитий Сергій Нігоян. Усі були дуже вражені 
цією трагедією. О 15-й годині того дня я вже був у Києві. Після вечірнього віча залишився 
на  цілу добу на вулиці Грушевського. Це були драматичні події: проти мирних громадян 
використовували вогнепальну зброю, прямо на людей кидали світлошумові гранати, на 
десятиградусному морозі поливали людей водою. Були поранені і вбиті. Я тоді не міг поду-
мати, що найбільш трагічні події Майдану ще попереду.

18-20 лютого також був на Майдані в Києві. Це була справжня війна бандитської влади 
проти свого народу. Несли тіла вбитих і поранених, все навколо палало. Час від часу зву-
чала  «Плине кача», кожну годину співали державний гімн. Усі натхненно співали гімн: і ті, 
хто був біля сцени, і хто був на передовій. Ми носили бруківку, шини та «коктейлі Моло-
това» на першу лінію оборони. Горів Будинок профспілок, кільце Майдану звужувалося. Зі 
сцени Євген Нищук давав вказівки: куди треба лікарів, звідки починається наступ берку-
тівців. Коли пишу ці рядки, перед очима бачу в деталях картину Майдану: навколо пожежі, 
вибухи, постріли. Але тисячі людей працюють, кожний виконує свою роботу, ніхто не стоїть 
без діла. Такої чіткої, надзвичайно ефективної  самоорганізації, яку показали українці на 
Майдані, мабуть, не було ніде у світі.

Пишаюся тим, що я українець, що я є частиною великого  нескореного українського на-
роду, який переміг на Майдані і, впевнений, переможе російського агресора на сході нашої 
держави. 

Слава Україні! Героям слава!
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ТАВЛУЙ Станіслав Васильович, 
проєктний менеджер громадської організації 

«Центр «Апельсин», громадський діяч

ЗАВДЯКИ ЄВРОМАЙДАНУ УКРАЇНА ВІДБУЛАСЯ
ЯК НЕЗАЛЕЖНА ДЕРЖАВА!

Чернігівський Євромайдан

Моя участь у тих буремних подіях розпочалася перед початком Вільнюського саміту 
Східного партнерства. В українській пресі та по телебаченню було багато розмов 

про те, що тодішній Президент України Янукович В.Ф., начебто не збирається підписувати 
(парафувати) Угоду про асоціацію з ЄС.

Будучи по праву народження європейцем (Магдебурзьке право для Чернігова від 
1623 року), усім своїм серцем прагнув виправлення історичної несправедливості, а саме: 
звільнення України від впливу азійської кровожерливої та людиноненависницької імперії. 
Мріяв про повернення країни до європейської сім’ї та її цінностей: цінності людського жит-
тя, плюралізму думок, економічного добробуту громадян.

Сьогодні вже точно не пригадаю, звідки і від кого почув інформацію, що 22 листопада 
2013 року політична партія Народний Рух України ініціює проведення пікету під стінами 
Чернігівської обласної адміністрації з вимогою до Президента Януковича В.Ф. підписати 
Угоду про асоціацію з ЄС. 

Разом з дружиною Іриною зробили два імпровізовані плакати, написавши на розрізаних 
картонних коробках  маркером:

Кохайтеся, чорнобриві,
Та не з москалями,
Бо москалі – чужі люде,
Роблять лихо з вами!
           (Т.Г. Шевченко)

Борітеся – поборете!
Мені Тарас порадив
У безсонні ночі.
             (Василь Стус)

О 17:00 були на Красній площі навпроти Чернігівської обласної державної адміністрації.
Йшов дощ, було холодно і не багатолюдно (близько 60 осіб). Серед важких дощових 

хмар тріпотіли блакитно-жовті прапори, прапори Народного Руху України, ВО «Батьківщи-
ни» та партії «ДемАльянс». Лунали українські пісні та коротенькі спічі учасників пікету. 
У той момент неможливо було уявити, що ця маленька подія – відправна точка величних 
трагічних подій, що відбуватимуться в місті та Україні упродовж наступних трьох місяців. 

Зранку наступного дня до офісу нашої організації завітав відомий в м. Чернігові жур-
наліст і громадський діяч Павло Пущенко, а також незнайома мені людина (як з’ясува-
лося згодом, керівник Чернігівського обласної організації політичної партії «ДемАльянс» 
Ігор Андрійченко). Павло запропонував нашій організації (ГО «Центр прогресивної молоді 
«Апельсин») долучитися до проведення безстрокової мирної акції-мітингу «Євромайдан 
Чернігів». 
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Метою заходу було підтримати київську акцію за євроінтеграцію та показати українсько-
му політикуму, що «Чернігів обирає ЄС!». Від нас вимагалося небагато: люди для нічного 
чергування, звукова апаратура, технічне обладнання та подіуми для монтажу навісу від 
дощу. Після невеликої наради правління організації ухвалило одноголосне рішення – до-
лучитися до проведення цієї безстрокової мирної акції.

Того ж дня почали монтаж наметового містечка, навісу, завозити технічне обладнання в 
центральний сквер біля Красної площі.

За дві доби свого існування учасники наметового містечка провели багатолюдне віче на 
підтримку європейської інтеграції України, зібрали серед жителів м.Чернігова понад 600 
підписів під вимогою до Президента України підписати Угоду про асоціацію з ЄС та зібрали 
понад дві тисячі гривень благодійних пожертв на потреби безстрокової акції. Великий був 
ентузіазм, великі очікування!

Однак 25 листопада 2013 року наметове містечко було брутально знищене правоохо-
ронцями, судовими виконавцями та працівниками комунальних служб м. Чернігова. 

На мою особисту думку, це була показова акція залякування, бо влада побачила, що 
виявляється не всі чернігівці вважали себе хохлами та баранами. Навпаки, виявилося, що 
багато чернігівців вважали себе громадянами, українцями, європейцями. Напевно, злякав-
шись, влада почала діяти агресивно – силовим методом розігнала чернігівський Євромайдан. 

Особисто для мене це був шок! Не зміг уявити, що це може статися в нашому місті.
Від переслідувань довелося тікати. Єдиний на той час прихисток для незгодних був у 

наметовому містечку під стелою на майдані Незалежності. Там я разом з дружиною Іриною 
Черенько, Ігорем Андрійченком, Олександром Рисем, Віктором Татарином, студентською 
молоддю, громадськими активістами та іншими мужньо зустріли розгін Євромайдану в ніч з 
29 на 30 листопада 2013 року.

О 5:00 ранку, принишклі та спустошені, пили каву біля станції метро «Арсенальна», че-
кали відкриття метрополітену, мовчали. Промені нового ранку зустріли нас на станції метро 
«Лісова». Простір завмер в очікуванні, було очевидно: щось готується, щось починається. 
Це був початок нового етапу боротьби – Революції гідності!

Революція гідності

Добу пролежав у ліжку, знесилений, зневірений, розчавлений. На ранок 1 грудня почув 
по 5 каналу ТБ класичні гасла українських протестів (революцій): «Ганьба! Банду геть!», а 
потім, коли відбулися сутички під Адміністрацією Президента та лунко рознеслося «Ре-во-
лю-ці-я! Ре-во-лю-ці-я!», зрозумів, що потрібно вставати та долучатися до протестуваль-
ників.

Основна моя діяльність під час Революції гідності полягала у наступному:
– активізація громадян м. Чернігова на підтримку революції, долучатися до організації 

та  проведення щоденних віч у центральному сквері біля Красної площі о 18:00, масових 
заходів, акцій прямої дії на зразок «Анатомія підлості влади», «Перехрестя», «Похорони 
демократії»;

– безпосередня участь у життєдіяльності чернігівського та київського Майданів: нічне/
денне чергування, розповсюдження інформаційних листівок, прибирання території, збір 
гуманітарної допомоги для життєзабезпечення чернігівського та київського Майданів тощо.

Опишу найбільш яскраві спогадами тих буремних днів.

I. Вогні на Грушевського

18-19 січня 2014 року, на Водохреще, біля стадіону імені Валерія Лобановського поча-
лися сутички протестувальників з внутрішніми військами та «Беркутом», запалали авто-
буси та шини. Неможливо передати словами психоделію ночі, велич вогню та кіптяви до 
небес. Було внутрішнє відчуття, що небо, земля, вода, вогонь, люди – все це одна стихія, 
одне ціле, що кружляє у невгамовному танку безумства і жаху.
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Вразила мужність моїх знайомих Сергія Кислухи та Євгена Коваленка, які без усілякого 
захисту підбігали до палаючих автобусів і кидали в них шини, а потім мокрі поверталися 
на Європейську площу за черговими шинами. Під час цієї пробіжки їх куртки вкривалися 
тонким шаром криги і так знову і знову, знову і знову … А моя дружина чи то від відчаю, чи 
то від відваги постійно кричала: «Не відступати! Не відступати!» 

II. Космогонія
(наука про створення, розвиток,
смерть космічних тіл і систем)

Однієї січневої ночі я разом з відомим громадським діячем Геннадієм Обушним засту-
пив на варту чернігівського Майдану, який був розташований на проїжджій частині вулиці 
Шевченка навпроти Чернігівської ОДА. Коли було викурено по десять цигарок, розказано 
усі новини та зроблені «далекоглядні» припущення щодо подальшого розвитку революцій-
них подій, вирішили погрітися в наметі. Біля бойлера грілися молоді революціонери, пили 
каву, палили цигарки. Присіли і ми. 

У незнайомих (нових) колективах завжди відчувається якесь напруження, ніяковість. 
Незрозуміло, про що говорити з людьми, і от тоді Геннадій Михайлович почав говорити про 
створення світу (космогонію). Це була дивовижна розповідь-подорож від найближчих пла-
нет Сонячної системи до найвіддаленіших галактик, що знаходяться на периферії Всесвіту 
на кшталт z8_GND_5296. До цього моменту я знав Геннадія Обушного як принципового 
громадського діяча та реконструктора-ентузіаста, а тепер із подивом відкрив його як лю-
дину, що має колосальні астрономічні знання про Всесвіт.

Під ранок, після дивовижної подорожі, вийшли на вулицю, вишикувалися, тричі прокри-
чали «Слава Україні! Героям Слава!», розбудивши-налякавши беркутівців, які охороняли 
Чернігівську ОДА, та й розійшлися по домівках. 

III. Леніна завалили

Віче 21 лютого 2014 року було багатолюдним. На мій погляд, на Красній площі зібралося 
не менше 2 500 осіб. Відчувалося напруження, загальна тривога. Після розстрілів на Май-
дані люди були роздратовані, прагнули помсти, прагнули дій.

На імпровізовану сцену з мішків та дерев’яних палетів піднявся журналіст рухівець Ва-
силь Чепурний і проголосив: «Беру на себе відповідальність за повалення комуністичного 
ідола – Леніна!»

І люди пішли. За 3 години усе було скінчено. Близько 21:00 Ленін упав. Остаточно, 
назавжди.

Мене вразила сміливість Василя Чепурного: взяти на себе публічну відповідальність за 
такий акт – це, на мою думку, вчинок (подвиг)!

IV. Надбання,
які я отримав під час Євромайдану

та Революції гідності

1. ЛЮДИ

Найбільше моє надбання тих подій – люди. Під час Євромайдану та Революції гідно-
сті доля зводила мене з непересічними, дивовижними особистостями. Окрім тих, що були 
озвучені мною раніше, хочу особливу увагу приділити зустрічі-знайомству з борцем за 
волю та незалежність України  Сергієм Васильовичем Соломахою. 

Знайомство з ним відбулося під час чергування в наметі чернігівського Євромайдану 25 
листопада 2013 року. Разом ми пережили розгін Євромайдану, а потім ще багато важких 
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цікавих історичних подій. Зараз ця людина є моїм громадсько-політичним наставником. 
Завдяки його досвіду, його порадам я почав отримувати нові навички і при цьому не отри-
мувати нового болю, нових розчарувань. Навпаки, дослухаючись до порад Сергія Васильо-
вича, я почав отримувати маленькі перемоги. 

Безперечно, знайомство з рухівцем Сергієм Черняковим, бізнесвумен Іриною Берези-
нець та її оточенням, іншими непересічними особистостями вплинули на мій світогляд, моє 
сьогоднішнє становище. 

2. РОДИНА

Повна переоцінка цінностей. Раніше, до Євромайдану та Революції гідності, для мене 
головними пріоритетами були кар’єра, визнання. Однак під час тих буремних подій, коли 
було занадто важко, страшно, лише найрідніші люди: дружина, сестра, мама, – прояв-
ляючи максимальну участь, максимальну підтримку, оберігали мене. Тепер я намагаюся 
віддячувати їм. Проявляю увагу, повагу. Намагаюся не дратувати, не ображати ненароком 
свої рідних.

Дружина Ірина Черенько, з якою до того моменту я прожив майже п’ятнадцять років, 
взагалі відкрилася для мене як мужня, наполеглива, незламна борчиня. Саме в ті часи ми 
вирішили, що настав час для нового, якісно нового етапу наших стосунків – дружби, по-
ваги, взаєморозуміння. Сьогоднішні подружні стосунки можу охарактеризувати наступним 
чином: відкритість, взаємодопомога. 

Можливо, за те, що у ті важкі часи ми проявляли елементарну мужність та наполегли-
вість, Бог нагородив нашу сім’ю, подарувавши нам чудову дитину – доньку Інну. Для мене 
вона (дитина) найголовніше надбання 2014 року, а може, й усього життя!

Спільним здобутком усіх, хто брав участь у подіях Євромайдану та Революції гідності, 
вважаю те, що Україна відбулася як незалежна самостійна держава!

Слава Україні!

Квітень 2018 року
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ТАТАРИН Віктор Васильович,
журналіст, письменник, громадський діяч

ЩО ДЛЯ МЕНЕ МАЙДАН

Майдан для мене почався ще 25-го листопада 2013 року, коли зателефонувала керів-
ник громадської організації «Апельсин» Ірина Черенько. Чувся переляканий голос і 

її слова: «Рятуйте! Убивають!». І це було не далеким від істини, бо ті, у формі міліціонерів і 
без неї, були вбивцями душ. Власність, дорогоцінна апаратура, надбання чи не десяти ро-
ків копіткої праці громадської організації просто знищувалася. Далі я не міг додзвонитися 
ні до Ірини, ні до її чоловіка Станіслава Тавлуя. Коли повернувся додому, відразу зайшов 
на сайт «Української правди», де прочитав, що один з чернігівських  активістів облився 
бензином і збирався підпалити себе. В уяві моїй перед очима виник Станіслав. Я зателефо-
нував Олександру Ясенчуку, чи то не Стас це зробив, підпалював себе. Сашко підтвердив 
мої побоювання і сказав, що ось має відбутися пресконференція. Наступного дня я вже був 
у Чернігові. Брав участь у вечірніх акціях громадськості міста. 29-го листопада о сімнад-
цятій годині в КМЦ «Інтермецо» було вирішено провести «Єврочитання», що й було зро-
блено. Але я в цьому літературно-мистецькому дійстві взяв участь на самому початку, бо о 
18:00 було погоджено виїзд до Києва. На Майдані я зустрів і сина – Святослава Татарина, 
на ту пору студента Ніжинського агротехнічного інституту. Для нього Майдан почався ще 
раніше…

Пройшло вже чотири роки. Про Майдан і тепер війну мені писати досить важко. Цієї 
зими мої переживання, емоції почали виливатися на папір новими творами, у тому числі й 
про Майдан. У 2016-му році написав есе «Що таке Майдан» – перший твір, опублікований 
уперше в газеті «Сіверщина», а також в альманасі «Литаври». В останньому в перекладі 
англійською. Зараз працюю над новим циклом творів «Дев’яносто днів зими», в якому на-
скрізною темою є Революція гідності та національно-визвольна війна. Сподіваюся завер-
шити до п’ятої річниці перемоги демократичної Революції гідності.

Що таке Майдан?

Майдан – поняття не матеріальне, а, швидше за все, духовне. І творіння від Господа, 
а не від людей. Чому саме так, а не інакше? Є вислів: глас народу – глас Божий. Саме  
Всевишній так і творив Майдан, а не ті, скажімо, грошові мішки чи навіть добра воля громадян. 

Українці від природи – лінивий народ. Поки не припече, коня не запряжуть і не поїдуть 
на Січ боронити волю. Так було ще з незапам’ятних часів: і за князів, і за гетьманів. Саме 
їм, українцям, і послано Майдан з Неба, щоб вирішувати в такий спосіб власну долю, долю 
України, Європи і світу. 

Нещодавно мені зателефонував один чолов’яга і наговорив сім мішків вовни про Май-
дан. Мовляв, я не був на Майдані і Майдану не було в Чернігові. Це вже хай, як хоче, так 
нехай і вважає. Це його справа. Майдан же був по всій країні: і в Чернігові, і в Корюківці, і 
навіть у найменших селах. Він пройшов через серця мільйонів українців. 

Бо якщо б він не пройшов через серця і душі людей, не було б волонтерського руху і 
героїзму в окопах під Луганськом, Донецьком, Горлівкою. І Майдан – це не тільки стояння 
під адміністративними будівлями Києва з прапорами, роздача листівок і брошур в чернігів-
ській палатці, а це дуже копітка робота ще до подій 2013-2014 років. 

Майдан – це люди, котрі, не будучи безпосередніми учасниками подій на майдані Неза-
лежності, активно посильно підтримували, збирали кошти, їжу, теплий одяг. Майдан – це 
молитви в церквах, мечетях, синагогах, молитовних будинках за Україну та її волю. Майдан – 
це підтримка одне одного. Це коли зустрілися погляди ніжинських студентів: одного, що 
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вийшов з електрички, приїхавши з Майдану, а іншого, що заходив в електричку, вируша-
ючи на Київ. І не жовто-синя стрічка, що стала модною в 2014 році, визначала свій/чужий, 
а саме очі. Кажуть, вони, очі, є дзеркалом душі. Вони продовжують палати й зараз в очах 
волонтерів і воїнів АТО. 

Якщо поглянути в очі кожного з Небесної Сотні, бачиш один погляд, погляд Бога, по-
гляд жертовної Вічності. Не в силі загасити цей погляд зневіра, зрада, ворожнеча. Господь 
дарував нам життя для того, щоб ми увесь відведений нам на цій землі час любили одне 
одного і Господа. Виконували ці дві заповіді. Про них дуже любить повторювати отець Та-
рас Баїк, настоятель Свято-Вознесенського Храму в Корюківці. Про ці дві великі заповіді 
не забували під час подій зими 2013-2014 років. Неодноразово з головної сцени лунали ці 
заповіді й молитви. 

Сам Майдан дихав любов’ю і милосердям. Це відчула кожна людина, що зуміла прийняти 
це дихання. 

Майдан – це коли уже не залишилося сил тягнути баклажку з водою, і хтось підхоплює 
твою ношу… 

Майдан – це коли підсовують під ноги хлопцям із внутрішніх військ піддон, щоб не було 
холодно їм стояти. А ще підтягують діжку з дровами, щоб зігрівали руки беркутівці. А дів-
чата несуть ще чаю… 

Майдан – це коли приходили «антимайданівці» і їх годували гарячою їжею і купляли 
квитки, щоб ці люди змогли доїхати додому. 

Майдан – це бабуся зі словами «Ану, синочку, підкинь…» –  і потягла мішок з бруківкою, 
мов картоплю з городу, до барикад. 

Майдан – це волинка з мелодією «Оди Радості», що надихала людей на подвиг і на 
смерть заради майбутнього України. 

Майдан – це слова одного з командирів сотні з проханням до мирних громадян покинути 
зону бойових дій на Грушевського та молитися і за захисників Майдану, і тих, хто їм про-
тистоїть.

Майдан – це коли, скинувши шапки, єдиним подихом люди проказують слова молитви 
«Отче наш», коли під час найжорстокішого бою зі сцени лунають слова: «Любов, радість, 
мир, благодать Бога Отця з нами усіма».

Майдан – це коли малі хлоп’ята котять шини, щоб збудувати рубіж, і малюки, що натхнен-
но проголошують: «Слава Україні». 

Майдан – це скорботна «Плине кача» зболених сердець. 
Майдан – це жінка, яка хвору на ДЦП дитину кидає на Бога і на людей, щоб допомогти 

воїнам АТО.
Про моменти Майдану можна розказувати багато і до безкінечності. І кожен, хто відчув 

його, може розповісти свої відчуття і бачення. Але Майдан це те, чого не можемо осягнути 
зараз у повній мірі, і тільки в майбутньому відкриється значенням і значимістю нам ця подія 
в світовій історії.

Можна багато чого говорити про Майдан і його значення, про розуміння сутності тако-
го явища для майбутніх поколінь держави Україна. Він – результат молитов і численних 
звернень до Всевишнього багатьох поколінь українців. Щоб у повній мірі осягнути явище 
Майдану, не вистачить жодних слів. Його можна відчути лише Серцем й Душею! 

2018 рік
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ЧЕРЕНЬКО Ірина Григорівна,
голова правління громадської організації

«Центр «Апельсин»

БЕЗСТРОКОВА АКЦІЯ «ЧЕРНІГІВ ОБИРАЄ ЄС!», 
або ПОДІЇ ЧЕРНІГІВСЬКОГО ЄВРОМАЙДАНУ

Перше, про що згадується з періоду Чернігівського Євромайдану, – це акція з вимо-
гою до Президента України В.Ф. Януковича щодо підписання Угоди про асоціацію 

з ЄС. Разом з чоловіком Станіславом Тавлуєм 22 листопада 2013 року я вийшла на акцію 
з власноруч підписаними плакатами. Інтуїтивно я чітко усвідомлювала, що мова йдеться 
про вибір між радянським минулим (вступ у «таможенный союз») та перспективою життя в 
європейській Україні (підписання угоди про асоційоване членство України з Європейським 
Союзом). 

Вже наступного дня, 23 листопада 2013 року, від Павла Пущенка я дізналася про по-
чаток акції «Чернігів обирає ЄС!». Акція мала на меті підтримати Євромайдан в м. Киє-
ві. Організатори – ПП «Демократичний Альянс», ГО «Молодь демократичного альянсу», 
ПП «Народний Рух України». 

Провівши нараду, ГО «Центр прогресивної молоді «Апельсин» ухвалила рішення долу-
читися до акції. Наша участь полягала в наданні організаційної допомоги (люди для чергу-
вання, участь у розробці та проведенні заходів) та технічної підтримки (надання звуково-
го обладнання, подіумів для наметів, проєктора, генератора тощо). Під час встановлення 
намету, нам намагалися перешкодити представники правоохоронних органів. Але ми були 
впевнені в легальності цієї мирної акції, тому, не зважаючи на перешкоди, встановили та 
облаштували намет. 

Акція запам’яталася постійним спілкуванням з чернігівцями. Ми спонукали людей до від-
критого висловлення власної позиції (бажано на підтримку підписання угоди про асоціацію 
з ЄС). Хтось залишав підпис під зверненням до Президента України, хтось жертвував бла-
годійні внески в скриньку, дехто приходив і виступав біля «відкритого мікрофону» під час 
віча. Тільки-но ми «набрали оберти» (було сформовано програму інформаційних заходів, 
з Олегом Головатенком обговорили технічні можливості телемостів з іншими містами), як 
чернігівський Євромайдан розігнали.

Розгін Євромайдану в м. Чернігові відбувся 25 листопада 2013 року. Я знала, що актив-
них учасників Євромайдану в інших містах України залякують, що відбувається побиття 
активістів та пошкодження майна, але навіть не уявляла, що подібне може відбутися в 
Чернігові. Ця подія була шоком для мене. Усі мої уявлення про справедливість, приватну 
власність, закон, демократичні свободи в цей день було зруйновано. Внутрішній протест і 
обурення привело мене в Київ. 

29 листопада 2018 року я потрапила не на акцію протесту, а на концерт під Стелою 
Незалежності… Таке було перше враження… Відчула розчарування… Не на такий Майдан 
сподівалася приїхати. Ми з чоловіком прийняли рішення повертатися в Чернігів. Поки ми 
грілися біля діжок з вогнем та чекали на ранок, з-під Стели прибрали сцену та обладнання. 

30 листопада 2013 року київський Євромайдан було жорстоко розігнано. Вважаю, 
що перед атакою «Беркуту» з-під Стели Незалежності міг піти кожен охочий. Питання 
полягало в тому, щоб там залишитися. Єдине, що прийшло на думку перед ударами 
кийків «Беркуту» по першому ряду, – це «Ще не вмерла України ні слава, ні воля». Ми 
співали гімн завзято, з викликом. Це була наша зброя. Так для мене почалася Револю-
ція гідності.
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Уся громадська та професійна діяльність була спрямована на допомогу та підтримку 
Майдану. В офісі постійно перебували люди: хтось малював плакати, хтось готувався до 
щоденних віч в центральному сквері міста, хтось просто приходив попити чаю та поспілку-
ватися. Важливим завданням став збір допомоги київському Майдану. 

З переліку заходів, які найбільше запам’яталися, вважаю такі: «Анатомія підлості вла-
ди» (понад 1000 чернігівців пікетували державні установи міста та області), «Перехрес-
тя» (на більшості перехресть міста в один і той самий час вийшли активісти з плакатами 
«Вимагаємо звільнення політичних в’язнів», «Похорони демократії» (протест проти «дра-
конівських законів», коли журналісти разом з активістами носили опудало Януковича та 
збирали гроші на підтримку київського Майдану). 

У Києві єдиним безпечним місцем для мене став Майдан. На території Майдану було таке 
відчуття свободи, самоповаги та гідності, що кожному просто необхідно було там побувати. 
Ми приїздили в Чернігів, «запалені» Майданом, щоб продовжувати боротьбу. 

Пам’ятаю, як проводили збір заяв про звільнення тодішнього міністра Внутрішніх Справ 
України Захарченка В.Ю. І люди не боялися надавати усі свої координати і навіть копії 
паспортів. Ще нічого не було зрозуміло. Тільки зараз я усвідомлюю, як ми ризикували. 

Пам’ятаю, як почали вивозити і переховувати побитих майданівців, як відгукували-
ся чернігівці і забирали хлопців додому, як вчиняли лікарі, проводячи медичні огляди 
неофіційно. 

Пам’ятаю, як здивував мене бухгалтер ГО «Центр «Апельсин». Він не проявляв актив-
ності на Майдані. Однак, дізнавшись, що на Красній площі міста має відбутися мітинг на 
підтримку «русского міра», прийшов до офісу і попросив бронежилет. Тоді він вийшов на 
Красну площу як захисник Чернігова, невдовзі він вже як доброволець записався в ряди 
батальйону «Чернігів» і захищав Україну на сході. 

Шкодую про те, що майданівці втратили час для остаточного усунення від влади колиш-
ніх комсомольців і комуністів. Вони досі впливають на політику як на рівні Чернігівської 
області, так і усієї держави. Шкодую за розстріляними, вбитими і замордованими людьми 
на Майдані. Однак знаю, що ці жертви не були марними – вони дали шанс Україні на зміни. 

Слава Україні!
Квітень 2018 року
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ШКАРУПА Микола Степанович, 
громадський активіст,

офіцер морського цивільного флоту 

Я ПРОСТО НЕ МІГ 
НЕ БУТИ НА ЄВРОМАЙДАНІ

Одного серпневого ранку 1991 року наше судно одержало термінову радіограму: 
«СССР більше немає, Україна – незалежна». Відчуття було ніби після холодного 

душу. Отже, Москви для нас більше не існувало, а ще вчора символіка серпа і молота на 
трубі балкера свідчила про приналежність судна до радянської імперії. Через пропаган-
ду за кордоном нас, моряків, незалежно від національності, сприймали, як одну-єдину 
спільноту під назвою «раша». Того ж ранку далеко від Батьківщини, в Атлантиці, під гімн 
України на судні був піднятий український прапор, а тризуб гордо окреслив приналеж-
ність судна державі, яка, мов фенікс з попелу, відродилася після багатьох років бездер-
жавності. Неможливо забути реакцію портових чиновників, які вперше споглядали  пра-
пор України! Нам випала честь доносити до світу вість про те, що на мапі світу з’явилася 
незалежна Україна. Але я на ту пору не думав і не знав, як ще далеко до нашої повної 
перемоги, нашої справжньої, а не бутафорної незалежності. Як не знав і не відав, скіль-
ки кращих синів і дочок українського народу загине в боротьбі за волю та незалежність 
України.

Працюючи до 2013 року інженером-механіком на морському флоті за кордоном, я добре 
знав, як живе світ і як ми мали й могли б жити. У далекому 1977 році 22-річним моряком, 
коли наше суховантажне судно завантажувалося в порту Балтимора, мені пощастило побу-
вати на екскурсії в американському Капітолії у Вашингтоні, де я мав нагоду навіть посидіти 
в кріслі сенатора. Я уже тоді добре розумів, чому вони, за твердженням радянської компар-
тійної пропаганди, загнивали-загнивали, але ніяк не могли згнити повністю! 

Моє повернення в Україну співпало з правлінням бандитсько-кримінального режиму 
Януковича. Київ, Майдан Незалежності, жорстоке побиття молоді… Мої старші діти з пер-
ших днів тих буремних подій записалися в київські сотні, активно займалися волонтер-
ською діяльністю. 

Довго не роздумуючи, подався я до Чернігова, адже хотів бути корисним на тамтеш-
ньому Євромайдані. Одразу записався в списки самооборони політичної партії «УДАР», 
але зрозумів: моє місце з РПЛ. Так я познайомився й зблизився зі своїми однодумцями – 
Василем Амельченком, Олегом Купрієнком, які після Революції Гідності пройшли в народні 
депутати України. Коли на Євромайдані випадало чергувати представникам Радикальної 
партії, мені було довірено організовувати і керувати нічною вартою барикади, що розташо-
вувалася навпроти будівлі ОДА. 

Найбільше з тих часів запам’яталися прості люди, які, незважаючи на сильні морози, за 
велінням серця приходили на Євромайдан, щоб висловити свою громадянську й політичну 
позицію. Це були різні люди, яких я ніколи до того не бачив і не знав. Що ними рухало, 
чого вони там були і що нас об’єднувало? По-перше, це відмова Януковича і його владної 
команди від європейського курсу України, який був змінений на проросійський політичний 
вектор. По-друге, це криміналізація економіки, її зосередження в руках донецького мафіо-
зного клану, тотальний наступ на права й свободи, гарантовані кожному українцю Консти-
туцією України. У людей, котрі вийшли на Євромайдан, був присутній дух непокори, дух 
несприйняття рабства й несправедливості. Людьми рухали не корисливі мотиви, а щире 
вболівання за майбутнє України, за те, яку державу ми залишимо нащадкам.   
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Усе, що ми робили за велінням серця, могло закінчитися реальними строками та ув’яз-
ненням. Верховна Рада, повністю підконтрольна Януковичу, вже внесла зміни до Кримі-
нального кодексу України, які підсилювали репресивні дії щодо протестувальників. Якщо 
хтось скаже, що ми були абсолютно безстрашні, то маю зізнатися, що це не так. Кожній 
нормальній людині притаманне почуття страху. Зрештою, це природно! Боявся нічного на-
паду з боку «тітушок» і я, адже нас залишалося на ніч до двадцяти осіб лише з держаками 
від лопат, тоді, коли «тітушки» сотнями їхали повз нас у Київ, маючи при собі, в чому я 
був абсолютно переконаний, холодну зброю. Співробітники СБУ і міліції теж були поруч, 
очікуючи на свій час. Нам було відомо, що на Красній площі й прилеглих вулицях владою 
ведеться фото- і  відеоспостереження. 

Удень на площі навколо барикади збиралися сотні, а то й тисячі людей і, безумовно, це 
була сила, якої влада побоювалася. 

Що ще хотілося б згадати? То це допомогу від підприємців і пересічних людей. Я ніколи 
в житті, зізнаюся чесно, не відчував такої згуртованості і взаємопідтримки! 

Мабуть, у кожної людини в житті буває час, коли вона має шанс віддати загальній справі 
те, що може, те, що їй під силу! Сподіваюся, що моя участь у подіях, пов’язаних з Євромай-
даном, була корисною для становлення Української держави, європейської, демократичної, 
правової й по-справжньому незалежної, про яку мріяли кращі сини й доньки нашого наро-
ду, за яку й сьогодні віддають найцінніше – своє життя!

Слава Україні! Героям Слава!
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V. ІМЕННИЙ
ПОКАЖЧИК

Авдєєнко Микола Павлович 413
Аваков Арсен Борисович 335, 365
Аверченко Сергій Миколайович 9, 14, 15, 16, 17, 
21, 54, 56, 73, 91, 92, 93, 111, 112, 114, 125, 
135, 170, 203, 204, 205, 208, 209, 210, 214, 216, 
217, 219, 223, 224, 225, 226, 229, 231, 237, 251, 
267, 283, 284, 285, 286, 319, 321, 322, 364, 384, 
390, 391, 416
Азаров Микола Янович 28, 29, 35, 50, 71, 73, 75, 
78, 79, 81, 84, 87, 88, 96, 106, 107, 111, 113, 
114, 119, 130, 137, 147, 155, 159, 169, 183, 220, 
232, 246, 263, 264, 413, 416, 417, 424 
Алістратов Олександр Володимирович 257
Альохін Едуард Володимирович 17, 70, 204, 209, 
211, 216, 221, 257, 275, 278, 280, 281, 286, 287, 
298, 324, 405, 409
Алябін Олег Григорович 42
Амельченко Василь Васильович 14, 251, 263, 
281, 325, 392, 423, 426, 438
Ананко Євген Павлович 58
Андрєєв Сергій Вікторович 263
Андрійченко Володимир Леонідович 128, 179, 
381
Андрійченко Ігор Володимирович 11, 25, 26, 28, 
29, 33, 34, 43, 74, 95, 141, 151, 154, 156, 157, 
158, 159, 161, 162, 166, 177, 184, 246, 263, 350, 
371, 393, 396, 405, 406, 415, 417, 419, 430, 431
Андрос Сергій Олександрович 6, 39, 41, 47, 49, 
277, 328, 360, 426
Антошин Вадим Леонідович 123, 128, 292, 349, 
350 
Анцибор Євгенія Євгенівна 179
Апанасенко Микола Анатолійович (о.Микола) 92, 
224
Аскеров Юніс Рагімович 341
Атрошенко Анатолій Федорович 168, 169
Атрошенко Владислав Анатолійович 11, 12, 16, 
18, 38, 56, 58, 59, 68, 69, 84, 85, 88, 89, 113, 
114, 135, 147, 151, 168, 169, 170, 173, 174, 176, 
177, 178, 180, 183, 188, 190, 220, 238, 239, 255, 
262, 267, 295, 306, 309, 319, 320, 321, 346, 349, 
350, 351, 388, 415, 416, 417, 418, 423, 427 
Бабчук Ірина Василівна 3, 95, 166, 390, 393
Баїк Тарас Григорович (о. Тарас) 297, 435 
Байнетов Сергій Дмитрович (РФ) 428
Баранков Олег Григорович (Ніжин) 301, 331

Барбенюк Ігор Васильович 394
Бардаков Роман Михайлович 261
Барнаш Дмитро Васильович (Прилуки) 19, 44, 
331 
Бенюк Богдан Михайлович 283, 284
Березинець Ірина Геннадіївна 3, 8, 66, 70, 166, 
215, 395, 405, 433
Березовець Тарас Валерійович 264
Берестовий Сергій Олексійович 406
Беркут Юрій Володимирович (Прилуки) 19, 311, 
331
Бєстрєва Дінера (Ніжин) 202
Білібаєв Аркадій Павлович 21, 22, 368, 369, 373
Білоусенко Максим Валерійович (Ніжин) 228, 356
Богаченко Юрій Володимирович 360, 361
Богомолець Юрій Ігорович 168, 169
Божок Григорій Никифорович (Сновськ) 119
Бойко Володимир Васильович (Новгород-
Сіверський) 243
Бойко Володимир Миколайович 3, 397
Бойко Світлана Яківна (Київ) 395
Болюк Михайло Володимирович (о. Михайло) 383
Бондарев Ігор Валерійович 135
Бондарев Олександр Анатолійович 11, 70, 84, 
88, 98, 99, 118, 134, 166, 167, 168, 177, 179, 
187, 189, 190, 203, 275, 280, 288, 289, 290, 297, 
367, 372, 381, 405, 409 
Бондаренко Павло Сергійович (Семенівка) 248, 
333, 335, 340, 346 
Бондарчук Сергій Васильович 24
Боровик Володимир Віталійович (Ніжин) 76, 301
Бреус Олександр (Мена) 72
Бригинець Олександр Михайлович (Київ)17, 217, 
284, 285, 391
Бриль Сергій Миколайович 36, 37, 60, 189, 257, 
315
Брязкало Володимир Іванович (Борзна) 239
Бубка Сергій Назарович 295
Булавін Григорій 416
Булатов Дмитро Сергійович (Київ) 16, 258, 259, 
263, 417
Бурка Микола Михайлович (с. Дягова) 360
Буров Сергій Юрійович 178
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Бутенко Олексій Іванович (с. Дягова) 120
Бутко Микола Петрович 421, 422, 423
Бутко Сергій Володимирович 422, 424, 448
В’ятрович Володимир Михайлович 413, 414
Вакарчук Святослав Іванович 412, 413, 415
Вакуленко Сергій Володимирович 325, 360, 361
Варнакова Олена Юріївна 44, 45, 46, 51, 128, 
166, 179, 181
Вербицький Юрій Тарасович (Львів) 189
Веселий Олександр Дмитрович (Сновськ) 120
Висоцький Геннадій Володимирович 184, 371
Вінниченко Володимир Федорович 59
Вітя Кордовський 207
Віхров Станіслав Григорович 94, 107, 123, 183, 
194, 196, 277, 325, 328
Власенко Олег Дмитрович (Прилуки) 283
Вовк Павло Іванович 5, 34, 41, 43, 45, 47, 52, 
96, 100, 119, 129, 156, 220, 271, 325, 408, 419, 
425, 426
Волосянкін Ігор Анатолійович (Ніжин) 183, 266, 
341, 352, 375, 403
Воробйов Сергій Олександрович 168, 169
Ворона Василь Олександрович (Мена) 72
Вороной Володимир Костянтинович 350
Гайдай Сергій Анатолійович (Варва) 120
Гацько Василь Миколайович 25
Гебельс Йозеф (Німеччина) 314
Герасимчук Олександр Михайлович 394
Глазкова Ольга Іванівна (Новгород-Сіверський) 
243
Глухенький Андрій Анатолійович 190
Глущенок Світлана Сергіївна 41
Гнип Геннадій Іванович 179, 200
Говоруха Максим Миколайович 13, 15, 37, 153, 
192, 219, 238, 260, 294, 298, 328, 336, 337
Головатенко Олег Васильович 109, 178, 342, 
379, 392, 436
Головатенко Олена Миколаївна 3, 403 
Гордін Олег Володимирович (Носівка) 120
Горобець Сергій Михайлович 394, 411
Городній Максим Аркадійович 120
Горохівський Іван Олексійович (Добрянка) 120
Горошко Анна Юріївна 3, 404 
Гребенюк Едуард Миколайович 5, 10, 13, 36, 
137, 143, 156, 163, 164, 175, 194, 195, 197, 198, 
211, 230, 269, 270, 271, 281, 329, 405, 419, 425, 
426
Григор’єв Руслан Геннадійович 9, 119, 123, 124, 
125

Гриневич Лілія Михайлівна 9, 17, 89, 91, 92, 93, 
125, 135, 203, 284, 285, 391
Гриценко Анатолій Степанович 351, 412 
Губар Віктор Іванович 22, 30, 170, 369
Гусак Ірина Михайлівна (Новгород-Сіверський) 
243
Гущенко Володимир Олексійович 120
Давлеткужин Роман Рашитович 30
Данько Григорій Володимирович (Київ) 120
Демиденко Олександр Сергійович 166
Демченко Олег Михайлович 21, 22, 365, 370, 372
Демченко Олександр Володимирович 132, 137, 
175 
Демченков Ярослав Сергійович 65, 73
Денисенко Ігор Борисович (Ічня) 251, 253
Дериземля Андрій Васильович 295
Деркач Сергій Васильович (Ріпки) 81
Дідур Арсен Володимирович 15, 68, 120, 221, 
310 
Добкін Михайло Маркович 253, 305
Довженко Олександр Іванович 296, 298, 306, 
340
Домоцький Борис Степанович (Новгород-
Сіверський) 179, 250, 363
Донець Микола Петрович 120
Драгель Станіслав Михайлович 134
Дрозд Наталія Олександрівна 179
Другаков Володимир Леонідович (Ніжин) 120
Дубіль Валерій Олександрович 8, 9, 14, 15, 17, 
20, 38, 55, 56, 64, 65, 68, 70, 71, 73, 79, 83, 85, 
89, 90, 91, 92, 93, 105, 107, 111, 114, 118, 125, 
135, 155, 170, 203, 204, 205, 208, 209, 210, 212, 
214, 216, 217, 219, 222, 223, 224, 225, 226, 227, 
229, 231, 237, 245, 251, 258, 259, 277, 283, 284, 
285, 286, 312, 319, 320, 322, 330, 331, 357, 361, 
384, 391, 398, 409, 416
Дьогтяр Іван Іванович 309
Ештон Катріна (США) 414
Євдокімов Юрій Іванович 120
Євменов Сергій Вікторович (Семенівка) 144, 247, 
332, 334, 340
Євстратій (Зоря Іван Володимирович) 21, 204, 
205, 323, 353, 364, 374, 386, 418
Євтушенко Євген Олександрович 370
Єгоров Олександр Віталійович 368, 369
Єдемська Віра Вадимівна 179
Ємець Руслан Радмірович 166, 405
Єршов Геннадій Олексійович (Польща) 312
Єфремов Олександр Сергійович 173, 176
Жадченко Андрій Миколайович (Городня) 363
Жванія Давид Важаєвич 27
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Жигінас Сергій Вільямович 168
Жизневський Михайло Михайлович (Білорусь) 
187
Жимолостнова Світлана Кузьмінічна 3, 6, 166, 
215, 396, 405, 407, 409, 419, 426 
Житник Дмитро 168, 169
Жогалко Олександр Миколайович 341
Жогалко Тетяна Миколаївна 341
Журман Сергій Миколайович 71, 79, 133, 134, 
166, 214, 215, 223, 246, 258, 292, 307, 405
Забєлін В’ячеслав Іванович (Семенівка) 340, 346
Забіян Марина 331
Заіка Володимир Миколайович 185
Заліський Анатолій Андрійович 120
Запорощук Валентин Анатолійович (Ічня) 120, 
227, 319
Захарченко Віталій Юрійович 70, 75, 79, 83, 89, 
91, 96, 106, 125, 135, 141, 142, 149, 157, 310, 
413, 437
Заяць Олександр Володимирович 5, 35, 36, 38, 
39, 43, 44, 45, 52, 62, 64, 71, 79, 82, 96, 100, 
106, 119, 126, 129, 133, 134, 137, 156, 220, 271, 
329, 419, 425, 426
Звєрєв Микола Вікторович 9, 19, 21, 65, 73, 92, 
93, 99, 223, 247, 320, 321, 322, 323, 329, 330, 
336, 337, 345, 348, 353, 354, 361, 363, 364, 365, 
367, 374, 406, 409, 411, 427
Зелик Руслан Богданович 17, 284, 285, 391
Зінченко Олександр Олексійович 27
Зуб Валерій Олексійович 120, 127
Зубок Володимир Валерійович 318
Іван Побиван 42, 192, 240
Іван Хомко 263
Іваницький Володимир Петрович (Ніжин) 355
Іваній Іван Григорович (Борзна) 120
Іванов Дмитро Йосипович 373
Іванов Костянтин Вікторович 133, 134, 167, 168, 
329
Івашин В’ячеслав Анатолійович (Ніжин) 355
Івашко Володимир Олександрович 20, 21, 320, 
321, 322, 357, 361, 363, 367, 371, 427
Івашко Людмила Григорівна 363
Іллєнко Андрій Юрійович 107
Ірина Мирна 244
Йовенко Вадим Олексійович 166
Калиняк Олег Петрович (с. Рубанка) 363
Карась Валерій Миколайович 134, 135, 145, 175, 
257
Карета Олександр Панасович 120
Карнауха Андрій Станіславович 175
Карпенко Тамара 401
Карпенко Юрій Григорович (Ічня) 251, 252, 253

Касаткіна Тамара Іванівна 127, 325, 360, 361
Катеренчук Іван Петрович 96, 166, 199, 200, 
203, 207, 210, 211, 215, 291, 342, 409
Кауфман В’ячеслав Маркович (Новгород-
Сіверський) 120
Квасьнєвський Олександр (Польща) 25
Кернес Геннадій Адольфович (Харків) 54, 253, 
305
Кивалов Сергій Васильович 176
Кислуха Сергій Геннадійович 395, 432
Кистерна Валерія Володимирівна 30
Кінах Анатолій Кирилович 27
Кіпіані Вахтанг Теймуразович 265
Кірсанов Олег Володимирович (Ніжин) 76, 77, 
297, 298, 331 
Клановець Іван Васильович 325
Кличко Віталій Володимирович 25, 72, 274, 283, 
286 
Кличко Володимир Володимирович 395
Клопот Станіслав Віталійович 179
Князевич Руслан Петрович 89, 91, 93, 203
Коваленко Євген 432
Коваленко Володимир 169
Коваленко Олександр Борисович 67
Коваль Михайло Петрович 181
Ковальов Олександр Олександрович 247, 248, 
236, 416
Ковальов Леонід 157, 158
Кодола Олександр Михайлович 3, 8, 19, 20, 21, 
25, 28, 29, 49, 65, 66, 68, 70, 71, 78, 79, 80, 86, 
100, 108, 111, 122, 133, 134, 135, 144, 153, 164, 
165, 166, 167, 177, 191, 203, 212, 223, 231, 233, 
288, 290, 294, 298, 299, 300, 307, 319, 320, 321, 
322, 348, 354, 358, 361, 364, 405, 407, 427
Кокс Пет (ЄС) 25, 50
Коленко Наталія Дмитрівна (Новгород-
Сіверський) 243
Коленко Роман Сергійович (Новгород-
Сіверський) 243
Коленко Сергій Борисович (Новгород-
Сіверський) 243
Колесник Володимир Іванович 428
Колесніченко Вадим Васильович 170, 171, 178, 
180
Колос Валентина Григорівна (Ічня) 251, 252, 253
Конопля Юрій Миколайович 404, 406
Кордик Сергій Іванович 178
Корж Олексій Олексійович 166, 167, 405, 409
Корнієнко Ігор Миколайович (Козелець) 263
Коробка Іван Іванович 94, 120, 223, 314, 315, 
317, 318, 319, 320, 329 
Коробка Іван Миколайович (Ніжин) 356
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Коростиленко Юрій Олександрович (Ніжин) 76, 
77, 301
Костенко Юрій Іванович 422
Костильов Валерій Миколайович 280, 365
Костюченко Любов Іванівна 421
Кочубей Іван Іванович 214
Кошмал Віктор Миколайович 214, 392
Крамаренко Сергій Миколайович 448
Кривенко Володимир Григорович 477, 328, 332
Кудабеков Андрій Зейнуллович 46, 112, 128, 
129, 151, 291
Кужель Андрій Анатолійович 141 
Кужельний Андрій Володимирович 46, 199, 206, 
210, 211, 213, 247, 416 
Кузьменко Віктор Миколайович 46
Кузьмінська Марія Миколаївна (Городня) 161
Кулак Микола Дмитрович (Семенівка) 340
Куліда Василь Олександрович 120
Кулініч Петро Іванович 120
Куліч Валерій Петрович 120
Кульбако Віктор Дмитрович 120
Купріяненко Володимир Петрович 360, 361
Купцов Валерій Володимирович 360, 361
Куровський Іван Іванович 12, 55, 56, 88, 114, 
135, 170, 174, 178, 190, 220
Кухар Владислав Вікторович 19, 328, 329, 330, 
349, 350, 357, 360, 361
Кучма Леонід Данилович 27, 63, 247, 351, 375, 
414, 415, 422
Кушнарьов Євген Петрович 305
Лабазов Віктор Станіславович (Прилуки) 223, 
314, 316, 317, 423
Лавренчук Лариса Іванівна (Прилуки) 311
Лаврик Микола Іванович 414
Лаєвський Сергій Лазаревич 343
Лазар Віктор Леонідович 8, 66, 67, 70, 71, 79, 
86, 133, 134, 166, 167, 203, 215, 227, 229, 267, 
307, 319, 320, 321, 322, 332, 334, 361, 396, 405, 
406, 409
Лала Ігор Дмитрович (Новгород-Сіверський) 243
Ласький Сергій Васильович (Мена) 81
Лебідь В’ячеслав Вікторович 60, 89, 223, 258, 
288, 292, 329, 408
Левенок Ігор Олександрович 117, 258, 398, 413, 
417
Леоненко Василь Миколайович (Березна) 72
Леп’явко Сергій Анатолійович 399
Леп’явко Тетяна Миколаївна 399
Леся Українка 38

Лещенко Володимир Олексійович 22, 369
Лижичко Руслана Степанівна 395
Лисак Михайло Васильович 144, 167, 223, 408, 
409
Лисенко Анатолій Олександрович 421, 425
Лисенко Володимир Володимирович 37, 45, 46, 
59, 65, 83, 94, 96, 101, 105, 113, 135, 139, 150, 
158, 163, 179, 187, 254, 275, 295, 340
Литвин Владислав Миколайович 339, 365
Литвин Володимир Михайлович 418
Литвин Петро Михайлович 123
Литовченко Валерій Олексійович 156
Лихошерст Юрій Олександрович 257
Лінник Ананатолій Валерійович (Ніжин) 18, 103, 
104, 300, 301, 331, 338, 355, 356
Лісовенко Василь Трохимович 152, 421
Лісогор Марина Олександрівна 295
Лобосок Володимир Петрович 167, 215, 405, 406, 
409
Лозанюк Жанна Іванівна 420
Ломако Олександр Анатолійович 3, 10, 142, 187, 
412, 426
Лубенцов Костянтин Володимирович 43, 124, 
127, 128, 167, 284
Лукашенко Олександр Григорович (Білорусь) 23
Лук’яненко Левко Григорович 420, 421
Лук’янов Дмитро 91, 366
Лупейко Олександр Петрович (Новгород-
Сіверський) 243
Луценко Ігор Вікторович 183, 187, 189, 417
Луценко Юрій Віталійович 25, 413 
Ляшенко Вероніка 293
Ляшко Олег Валерійович 14, 55, 56, 64, 114, 
135, 170, 196, 203, 204, 205, 206, 208, 209, 216, 
217, 219, 241, 251, 253, 281, 325, 384, 397, 402, 
408, 416, 417, 426
Магула Валерій Григорович (Мена) 363
Максак Геннадій Анатолійович 179
Максимець Людмила (Борзна) 363
Малецький Євгеній Валерійович 8, 49, 66, 70, 
166, 167, 184, 188, 203, 371, 405, 409
Малиш Олександр Анатолійович 193
Малкович Василь Васильович (Семенівка) 346
Мальований Михайло Миколайович 120
Мамедов Володимир Хейбарович (Ніжин) 77
Манжай Микола Петрович 398, 399
Маріанна Харді 266, 341, 352, 375
Марія Сергієва 116
Марко Харко 168, 190, 239
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Марцінків Руслан Романович 8, 9, 14, 15, 16, 17, 
32, 37, 38, 39, 41, 47, 56, 65, 68, 70, 71, 73, 74, 
79, 91, 92, 93, 105, 124, 125, 129, 130, 135, 155, 
204, 205, 208, 209, 217, 219, 226, 227, 229, 231, 
237, 251, 267, 286, 384, 390, 398, 399, 409
Марченко Василь Тимофійович (Талалаївка) 120
Маслов Олексій В’ячеславович 181, 363
Мачача Галина Софронівна (Козелець) 263
Машир Олександр Іванович 185
Мащенко Віктор Петрович 120
Медведчук Віктор Володимирович 17, 415
Медуниця Олег Вячеславович 414
Мельник Анатолій Іванович 15, 17, 19, 68, 120, 
149, 204, 209, 215, 222, 223, 224, 225, 226, 227, 
230, 231, 233, 234, 236, 237, 239, 240, 242, 294, 
296, 298, 299, 300, 307, 308, 314, 315, 317, 318, 
319, 320, 329, 398, 407, 427
Мельник Олександр Григорович 179
Мельничук Валентин Васильович 68, 226, 227, 
315, 316, 317, 320, 321, 329, 337, 421, 422, 425, 
427
Микола Лютень 48
Милейко Сергій Олександрович (Корюківка) 297
Миненко Василь Васильович (Новгород-
Сіверський) 243
Миргородський Микола Миколайович 20, 360, 
361
Мирошниченко Анатолій Костянтинович 94, 120, 
126
Мисюра Олександр Олександрович 309
Михайлик Олександр Григорович 13, 118, 130, 
197, 204, 207, 212, 213, 214, 216, 217, 218, 229, 
230, 231, 235, 245, 248, 257, 269, 270, 285, 286, 
290, 291, 292, 296, 298, 310, 315, 324, 333, 335, 
336, 342, 416
Михуля Юрій Олексійович 41, 179
Мицкевич Павел (Мінськ) 242
Міклуха-Маклай Надія Петрівна (Козелець) 120
Міхей Ярослав 341
Міятович Дуня 22, 373
Мовчан Андрій Сергійович 19, 323, 329, 341, 
348, 375, 411, 418
Мовчан Олена Володимирівна (Новгород-
Сіверський) 243, 250
Мозговий Владислав Іванович 120
Мозговий Володимир Григорович (Ніжин) 330, 
331, 332
Мокроусова Ірина Михайлівна 182
Мороз Олександр Олександрович 27 
Москаленко Ігор Іванович 15, 46, 80, 81, 206, 
221, 360, 361
Москаль Геннадій Геннадійович 339

Музика Юрій Володимирович 205
Муха Володимир Анатолійович (Київ) 120
Мушкетик Юрій Вікторович 309
Назарбаєв Нурсултан Абішевич (Казахстан) 23
Нечвоглод Олександр Анатолійович 156
Нечепа Василь Григорович 353
Нігоян Сергій Гагікович 187, 429
Ніколаєнко Юлія 406
Ніконенко Наталія Вікторівна 380
Нілов Андрій Сергійович 124, 132, 133, 134, 220
Новгородцев Андрій Сергійович (Мінськ) 264
Носко Микола Олексійович 98
Нуланд Вікторія 414
Обушний Геннадій Михайлович 168, 179, 432
Обушний Олег Олексійович 423
Олійник Володимир Миколайович 170, 171, 178, 
180
Омельяненко Маргарита 74
Опришко Тетяна Іванівна 278
Орда Євген Тимофійович (о. Євген) 188, 189, 
224, 364, 380
Осаволюк Максим Миколайович 347 
Осадців Іван Васильович 278, 363
Павленко В’ячеслав Юрійович (о. В’ячеслав) 243
Павленко Сергій Олегович 178
Павличко Дмитро Васильович 395
Павлік Морозов 338, 344
Павліченко Дмитро Олександрович 336, 345
Павлюченко Ігор Анатолійович (Прилуки) 363
Палащенко Леонід Іванович 421
Панченко Іван (Семенівка) 179
Парфентьєв Вадим Михайлович 95, 257
Пасічник Олександр Іванович (Новгород-
Сіверський) 243
Пасталиця Світлана Василівна 87, 130, 183, 184
Патріарх Кіріл (РФ) 63, 313, 322
Патріарх Філарет 89, 94, 205, 374
Петрашевська Ольга (Мінськ) 264, 265
Петренко Євгеній Сергійович 179
Петрухан Валерій Вікторович (Семенівка) 340
Петрущенков Михайло Миколайович 58, 245, 265
Пинзеник Віктор Михайлович 27
Пишний Андрій Григорович 17, 283, 284, 285, 
291
Півень Михайло Олексійович (Короп) 120
Підгорний Олександр Віталійович 179, 327, 347
Пій Олексій Вікторович (Сновськ) 57, 167, 202, 
387, 405
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Плющ Іван Стапанович 27
Подалюка Олексій Федорович 175
Подорван Андрій Федорович 81, 240
Покидько Максим Вікторович (о. Максим) 248
Поліщук Володимир Андрійович 28, 29, 68, 86, 
134, 147, 167, 213, 216, 221, 229, 291, 299, 302, 
303, 321, 336, 346, 347, 405, 409
Попов Олександр Павлович (Київ) 72, 82, 128 
Попова Вікторія Владиславівна (Ніжин) 120
Порошенко Петро Олексійович 27
Пославська Тамара 74
Потапенко Володимир Юрійович 124, 175
Прима Артем Андрійович 295 
Примаченко Ольга Григорівна 309
Прокопенко Станіслав Миколайович (Київ) 120 
Прокопович Петро Іванович 338
Прохорський Василь Петрович 325, 341, 348, 411
Проценко Сергій Ігорович 413
Путілов Андрій Станіславович 237
Путін Володимир Володимирович (РФ) 21, 22, 23, 
53, 84, 101, 147, 160, 255, 256, 352, 353, 354, 
356, 359, 362, 364, 367, 368, 370, 373, 374, 412
Пущенко Павло Михайлович 10, 13, 54, 87, 129, 
130, 142, 179, 184, 189, 329, 342, 363, 371, 378, 
381, 414, 430, 436
Пшонка Віктор Павлович 260
Раненко Ростислав Васильович 341
Рахманий Микола Леонідович (Новгород-
Сіверський) 243
Редкач Анатолій Петрович 121
Рейко (Семененко) Марина Миколаївна 350, 349
Рибак Володимир Васильович 27, 28, 130, 188
Рибаков Ігор Олександрович 12, 56, 88, 114, 
117, 135, 170, 178, 220, 267, 333, 334, 335, 340
Рись Олександр Сергійович 7, 13, 32, 33, 61, 
183, 184
Розинко Володимир Миколайович 17, 261, 270
Рокач Андрій Вікторович 5, 405
Романова Анна Анатоліївна 328
Романова Наталія Андріївна 423
Романова Тетяна Олександрівна 179
Романчук Володимир Іванович 121 
Романюк Микола Михайлович 121
Рудьковський Микола Миколайович 12, 16, 47, 
56, 63, 88, 114, 135, 170, 174, 178, 190, 220, 
267, 311, 416, 423, 427
Русін Олег Володимирович 49, 58,60, 133, 144, 
158, 161, 189, 203, 223, 244, 245, 291, 292, 312, 
350, 408, 409

Савенок Владислав Васильович 10, 123, 142, 
178, 286, 305, 315
Савченко Роман 179
Салімон Людмила Максимівна (Семенівка) 145, 
346
Салогуб Валерій Володимирович (Ніжин) 76, 301, 
331
Самко Ольга Іванівна (Козелець) 263
Санченко Ірина Володимирівна (Козелець) 313
Сарана Валерій Юрійович 167, 168, 265, 421, 
423
Сенченко Ігор Васильович (Козелець) 448
Сенченко Людмила Михайлівна (Козелець) 448
Седячко Валентина Миколаївна 183, 192
Семенець Сергій Володимирович 421
Семенов Сергій Олександрович 295
Семінський Олег Валерійович 428
Сенченко Леонід Юрійович 9, 10, 15, 119, 123, 
125, 127, 128, 132, 133, 134, 135, 137, 154, 199, 
416
Сенько Юрій Михайлович (Семенівка) 144
Сергеєнко Володимир Олександрович 3, 6, 39, 
405, 419, 426
Сергієнко Сергій Федорович (Новгород-
Сіверський) 243
Сергій Крупко 248
Середа Дмитро Анатолійович (Ніжин) 103
Сидорова Вікторія Володимирівна 103, 179, 266
Симоненко Василь Андрійович 265
Симоненко Петро Миколайович 22, 27, 50, 191, 
192, 194, 293, 369, 370
Синельник Ірина Сергіївна 39, 327
Сиротюк Олег Мирославович 17, 284, 285, 391
Сівкович Воладимир Леонідович 128
Скиба Микола Володимирович 340
Скибенок Микола Олександрович (Новгород-
Сіверський) 243
Склярець Андрій Вікторович 406
Скорик Алла Вікторівна 10, 142
Скорина Олександр Олександрович 358
Скоробагатько Людмила Іванівна 14, 15, 16, 183, 
185, 200, 205, 240, 254, 255, 256, 257, 263, 277, 
305, 325, 360, 361, 416, 419, 428
Скороход В’ячеслав Миколайович 394
Скрипка Дмитро Васильович 39, 105, 147, 167
Скумін Микола Григорович 128
Слюз Тетяна Ярославівна 9, 89, 91, 92, 93, 125, 
135, 203
Смага Сергій Степанович (Ніжин) 356
Смолій Костянтин (Ніжин) 355
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Снітко Володимир Іванович (Новгород-
Сіверський) 249
Соболь Юрій Олексійович 343, 363
Сокол Світлана Валеріївна 74, 179
Соколов Олександр Володимирович 6, 18, 19, 20, 
39, 40, 41, 42, 43, 45, 46, 47, 48, 49, 52, 53, 54, 
56, 57, 58, 70, 84, 87, 88, 92, 100, 130, 136, 147, 
148, 149, 150, 154, 177, 182, 183, 215, 220, 244, 
257, 271, 276, 277, 299, 300, 305, 306, 307, 313, 
325, 328, 329, 344, 345, 348, 349, 350, 351, 356, 
357, 358, 360, 415, 416, 422, 425, 426, 427, 428
Солдатов Валерій Володимирович 58, 325
Солодько Юрій Павлович (Ніжин) 121
Соломаха Ірина Григорівна 182
Соломаха Сергій Васильович 1, 2, 3, 6, 23, 24, 
28, 35, 38, 39, 42, 51, 58, 61, 64, 73, 100, 136, 
137, 143, 144, 148, 153, 166, 169, 171, 173, 174, 
176, 178, 182, 185, 186, 193, 195, 208, 215, 232, 
240, 255, 257, 261, 262, 264, 265, 271, 277, 338, 
344, 362, 363, 364, 373, 375, 377, 378, 379, 380, 
381, 382, 383, 384, 385, 386, 387, 388, 389, 390, 
391, 392, 405, 419, 420, 422, 423, 424, 428, 432, 
448
Солонтай Олександр Гейзович 414
Спешилов Владислав Віталійович 280
Спиридон Гевара 42
Сподаренко М.А. 261
Стах Артем Юрійович 325, 360, 361
Стеценко Володимир Андрійович 22, 374
Стовба Тетяна Олексіївна (Борзна) 121
Стратілат Тамара Моісеївна 356
Стрижак Тетяна Миколаївна 110
Стрілець Микола Іванович 14, 18, 19, 21, 119, 
205, 208, 209, 227, 239, 240, 242, 279, 281, 282, 
299, 300, 303, 308, 309, 315, 336, 337, 345, 363
Стук Сергій Валерійович 281, 314, 316
Ступак Володимир Федорович 3, 8, 28, 29, 44, 
66, 70, 71, 79, 167, 177, 203, 214, 223, 240, 257, 
263, 353, 363, 369, 383, 387, 390, 405, 409, 423, 
424, 429
Стус Василь Семенович 38, 265, 430
Супрун Григорій Іванович (Носівка) 121
Суховірський Борис Іванович 421
Сухомлин Ігор Володимирович 413
Сухомлин Ярослав Володимирович 412
Тавлуй Станіслав Васильович 3, 6, 7, 8, 17, 34, 
35, 38, 41, 42, 47, 61, 66, 70, 80, 100, 101, 177, 
195, 215, 261, 269, 270, 271, 377, 382, 390, 396, 
404, 405, 415, 419, 426, 430, 434, 436
Тарасенко Валерій 101, 102, 103
Тарасенко Давид Валерійович 101, 102, 103, 109
Тарасенко Олена 101, 102

Тарасовець Юрій Миколайович 134
Татарин Віктор Васильович (Корюківка) 3, 431, 
434
Татарин Святослав Вікторович (Корюківка) 434
Татарчук Валентина 42
Теплюк Іван Іванович 341
Тертілов Андрій Миколаович 74, 258, 312
Тимошенко Юлія Володимирівна 27, 49, 50, 54, 
56, 156, 186, 320, 423
Тимошко Валентина 342
Тихомиров Віталій Віталійович (о. Віталій) 360
Тичина Павло Григорович 172
Тіток Андрій Володимирович 351
Товканюк Олександр (Ріпки) 363
Томенко Микола Володимирович 17, 284, 285, 
391
Трегубенко Сергій Миколайович (Мена) 193
Третьяков Олександр Юрійович 27
Третяк Максим Леонідович 287
Труш Віктор Владиславович (Куликівка) 121
Тунік-Фриз Оксана Володимирівна 48
Турчинов Олександр Валентинович 20, 319, 348, 
351, 353, 357
Тютюнник Іван Васильович (Прилуки) 43, 268
Тюшкевич Надія Петрівна (Мена) 72
Тягнибок Олег Ярославович 25, 283, 413, 424
Удовенко Геннадій Йосипович 422
Фальчевський Дмитро Олександрович 380, 413
Федоренко Леся 202
Федорова Світлана Віталіївна 16
Федорок Володимир Костянтинович 336, 341, 358
Федотов Віталій Віталійович 74
Федюк Тетяна Михайлівна (Семенівка) 340
Фесенко Сергій Іванович 185, 223, 399
Фесюн Федір Іванович (Мена) 51, 58
Філіппов Юрій Іванович 421
Француз Олексій Володимирович 167, 179
Хмельницький Богдан-Зиновій Михайлович 13, 
28, 137, 147, 190, 194, 195, 382
Хоменко Володимир Миколайович 7, 8, 13, 15, 
18, 19, 54, 86, 87, 106, 121, 130, 147, 154, 183, 
184, 189, 204, 205, 208, 209, 215, 219, 223, 224, 
225, 226, 227, 233, 237, 239, 240, 242, 256, 281, 
285, 296, 297, 298, 299, 300, 302, 303, 308, 312, 
315, 317, 357, 371, 409, 416, 417
Хоменко Дмитро 74, 114
Хоменко Петро Дмитрович 395
Хомрач Петро Петрович (Мена) 121



447

Хрустицький Віталій Анатолійович 412
Чаус Володимир Олександрович 309
Чаус Іван Петрович 121
Чемериський Павло Максимович 405
Чепурний Василь Федорович 8, 10, 13, 18, 28, 
29, 32, 43, 45, 50, 59, 66, 68, 70, 79, 81, 114, 
142, 166, 167, 168, 177, 178, 184, 189, 192, 203, 
215, 223, 224, 226, 229, 308, 311, 312, 315, 323, 
325, 327, 330, 335, 337, 342, 348, 363, 364, 377, 
398, 405, 409, 421, 423, 432
Чепурний Олександр Федорович 413
Червак Богдан Остапович 22, 373
Чередняк Андрій Володимирович 179
Черенько Ірина Григорівна 3, 6, 7, 9, 11, 38, 39, 
52, 61, 100, 128, 136, 140, 151, 162, 167, 175, 
179, 287, 377, 381, 404, 415, 419, 425, 431, 433, 
434, 436
Черняков Валерій Вікторович 283, 284
Черняков Сергій Васильович 32, 33, 343, 348, 
425, 433
Чечетов Михайло Васильович 50
Чешко Віталій Миколайович (Ічня) 251, 252
Чижова Ольга Петрівна 56, 326
Чорновіл В’ячеслав Максимович 176, 338, 375, 
422, 424
Чорновол Тетяна Миколаївна 10, 141, 142, 143, 
148, 157, 381, 415
Чубовський Сергій Миколайович (Бобровиця) 
121
Чуприна Володимир Михайлович 398
Шабунін Віталій Вікторович 414, 416
Шаповал Петро Дмитрович 422, 423
Шацький Анатолій Олексійович 423
Шевченко Андрій Віталійович (Київ) 9, 91, 92, 
93, 125, 135
Шевченко Вікторія 251, 253
Шевченко Віталій Федорович (Віталій Ічнянець) 
253
Шевченко Тарас Григорович 1, 2, 5, 6, 8, 11, 14, 
18, 21, 26, 29 36, 37, 43, 47, 61, 62, 64, 73, 79, 
98, 103, 129, 137, 147, 168, 184, 189, 190, 194, 
198, 203, 214, 215, 221, 229, 271, 283, 284, 293, 
312, 321, 322, 324, 342, 358, 362, 363, 364, 365, 
407, 414, 421, 425, 426, 427, 430, 432
Шевчук Олександр Іванович 123
Шейко Надія Володимирівна (Ніжин) 76
Шелковий Артем Валерійович 179, 210, 216, 380
Шеремет Олег Семенович 6, 39, 40, 41, 42, 47, 
49, 80, 81, 185, 277, 328, 329, 330, 360, 361, 426
Шерман Олег Семенович 313
Шестак Вікторія Вікторівна 448

Шешеня Альона Олександрівна 184
Шило Олександр Петрович 179
Шипілов Олександр Іванович (Ніжин) 330, 331, 
355
Шишкін Григорій Євгенович (Київ) 121
Шкарлет Сергій Миколайович 121
Шкарупа Микола Степанович 3, 438
Шкінь Олександр Михайлович 360, 361
Шкурат Олександр Володимирович 344, 360, 361
Шолох Олег Петрович 398
Шпак Олег Анатолійович 310
Шуман Едуард Павлович 313
Шумило Сергій Вікторович 47
Шурига Григорій Степанович (с. Євминка) 263
Щербаков Олександр Сергійович 175
Щербань Володимир Петрович 27
Щербина Борис Григорович (Ічня) 121
Щербина Юрій Миколайович (Прилуки) 43 
Юда Лариса Анатоліївна 67
Юрочко Віталій Володимирович (о. Віталій) 44, 
283
Юцевич Павло Олександрович 166, 167
Ющенко Віктор Андрійович 27, 160, 173, 240, 
285, 305, 396, 415, 422, 423
Яковишин Леонід Григорович (Бобровиця) 316
Янукович Віктор Федорович 7, 14, 15, 16, 19, 
23, 25, 27, 28, 29, 34, 50, 54, 57, 58, 66, 71, 
73, 77, 78, 84, 87, 88, 90, 95, 96, 101, 106, 107, 
111, 116, 119, 122, 126, 128, 130, 131, 138, 
139, 141, 144, 154, 155, 157, 159, 160, 178, 
183, 186, 187, 189, 200, 201, 204, 205, 206, 
224, 226, 228, 238, 240, 243, 246, 247, 250, 
253, 254, 262, 263, 264, 267, 269, 274, 277, 
283, 285, 291, 300, 301, 302, 316, 323, 325, 
334, 342, 353, 356, 363, 370, 372, 375, 385, 
404, 407, 411, 412, 413, 414, 415, 416, 417, 
418, 419, 422, 424, 430, 436, 437, 438, 439
Ясиневич Ярина Ярославівна 414, 415
Ярмоленко Анастасія 112
Ярошенко Тетяна Віталіївна 179
Ясенчук Олександр Анатолійович 110, 142, 168, 
169, 179, 268, 359, 434
Ясочко Раїса Костянтинівна 314, 316, 317
Яхеєва Тетяна Михайлівна 421
Яхимович Георгій Валентинович 8, 66, 70, 167, 
374, 405
Яценюк Арсеній Петрович 25, 417
Ячменіхін Костянтин Михайлович 98
Ященко Володимир Іванович 349
Ященко Олександр Михайлович 38, 42, 140
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ЧЕРНІГІВСЬКИЙ
ЄВРОМАЙДАН

СОЛОМАХА
СЕРГІЙ ВАСИЛЬОВИЧ
народився 4 червня 1955 року в м. Чернігові.

У 1977 році закінчив Чернігівський філіал Київсько-
го політехнічного інституту з відзнакою за спеціальністю 
«Техно логія та обладнання зва рювального виробництва» 
(за фахом інженер-механік). У 2003 році здобув освіту еко-
номіста в Чернігівському державному інституті економіки 
та управління за спеціальністю «Облік і аудит».

Працював інженером-технологом Київського заводу 
«Більшовик» (1977). Після строкової служби в радянській 
армії (1977–1979) працював інженером-конструктором, 
начальником технологічного бюро Виробничого об’єднання 

«Чернігівський радіоприладний завод» (1979–1992), начальником управління у справах 
молоді та спорту Чернігівської обласної державної адміністрації (1992–1994), заступни-
ком голови правління ЗАТ «Інвестиційна компанія «СІВЕР-ІНВЕСТ» (1995–2004), поміч-
ником-консультантом народного депутата України (2005–2006, 2007–2012).  

Один із засновників Чернігівської організації РУХ 9 липня 1989 року, осередку РУХу 
на ВО «ЧРПЗ» в січні 1990 року, заступник голови Чернігівської обласної організації  
Народного Руху  України (2 лютого – 9 червня 1992 р.), РУХ (Український Народний Рух) 
(1999–2001), Українська Народна Партія (2003–2013), заступник голови обласної органі-
зації Політичної партії «Народний Рух України» (1998–1999, 2013–2017, з 2021). 

Депутат Чернігівської міської ради першого демократичного скликання (1990–1994), 
секретар демократичної депутатської групи «Чернігів» та комісії міської ради з розсліду-
вання «ГКЧП» (1991). 

Голова, заступник голови, секретар, член окружних, територіальних виборчих комісій 
(2002–2020). 

Економічний оглядач газети «Сіверщина». 
Член Всеукраїнського товариства «Просвіта» імені Тараса Шевченка (1989).
Член Національної спілки журналістів України (2004). 
Учасник Помаранчевої революції та Революції гідності.
Має чотири авторських свідоцтва в галузі лазерного та електронно-променевого зва-

рювання.
Один з упорядників збірника документів і матеріалів «Боротьба за незалежність Украї-

ни у 1989–1992 рр.: Чернігівська крайова організація НРУ за перебудову» (2009). 
Співавтор довідника «Чернігівщина: 20 років незалежності України» (2011). 
Автор збірки «ЧЕРНІГІВ ЄВРОПЕЙСЬКИЙ. ПОВЕРТАЄМО ІСТОРИЧНУ ПАМ’ЯТЬ ТА 

СПРАВЕДЛИВІСТЬ» (2015). 
Автор довідника «Чернігвщина: 30 років незалежності України. Керівна еліта» (2021).


